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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

ΜΑΡΙΑ ΕΛΕΝΑ ΚΥΡΙΑΚΟΥ 

Οι αλλαγές στη ζωή της, οι 
«σφαλιάρες» που έφαγε 
και ο έρωτας της 
νικήτριας του The Voice

«ΔΕΝ ΚΑΝΩ 
ΚΑΡΙΕΡΑ 
ΓΙΑ ΤΑ 
ΠΑΙΔΙΑ ΜΟΥ»

DENIM LOVE
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ K SPORTS

ΟΜΟΝΟΙΑ

Παίζονται πολλά
την Πέμπτη
Ενδεχόμενος αποκλεισμός
από την Ντιναμό δεν θα πονέ-
σει τα ταμεία, όμως μια πιθανή
πρόκριση φέρνει επιπλέον 3,5
εκατομμύρια ευρώ.

ΑΠΟΕΛ

Δέκα «καυτά»
ερωτήματα
Παρά την καλή ευρωπαϊκή πο-
ρεία, υπάρχει μουρμούρα στις
τάξεις των οπαδών του ΑΠΟΕΛ.
Με δέκα ερωτήματα βλέπου-
με πόσο δίκαιο έχουν.

ΑΝΟΡΘΩΣΗ

Το προφίλ της 
νέας «Κυρίας»
Νεανικότερη και ταχύτερη θα
είναι τη νέα σεζόν η Ανόρθω-
ση. Αναλύουμε τους καινούργι-
ους παίκτες και τον ρόλο που
θα έχουν στην ομάδα.

ΑΠΟΛΛΩΝΑΣ

Τα πέντε σημάδια
της πρόκρισης
Ο Απόλλωνας δεν φοβάται τη
Λοκομοτίβ και με τον Σανγκόι ξα-
νά στο χορτάρι, πάει στη Μόσχα
για την πρόκριση. Οι μπλε μπο-
ρούν να κάνουν την έκπληξη.

Παιχνίδια 
με τη φωτιά 

Μοιάζει η πολιτική ηγεσία αυτού του
τόπου αλλά και οι μεγαλόσχημοι της
οικονομίας και της «βιομηχανίας» που
δημιουργήθηκε γύρω από τον χρημα-
τοπιστωτικό τομέα από δικηγόρους
και ελεγκτές να μην μπορούν να δουν
πέρα από συμφέροντα «των μαγαζιών
τους». Αυτών των μαγαζιών που συμ-
περιφέρθηκαν χωρίς υπερβολή σαν
γιάφκες πολυτελείας και επέφεραν
στον τόπο τόση καταστροφή. Διότι,
αν κοίταζαν γύρω τους, ξεκινώντας
από τη Γάζα, τη Συρία και το Ιράκ και
φτάνοντας μέχρι και την Ουκρανία,
θα αντιλαμβάνονταν ότι άμα βουλιάξει
η χώρα τα μαγαζιά και τα παραμάγαζα
πέφτουν με πάταγο και ο σώζων εαυτόν
σωθήτω. Η Κύπρος σε αυτό το στάδιο
σιγοκαίει σαν κεράκι πολύ κοντά στον
τενεκέ με τη βενζίνη. Έχετε όλοι με-
γάλη ευθύνη στην αποτροπή μιας νέας
τραγωδίας. Σταματήστε τα παιχνίδια
με τη φωτιά σε τράπεζες, Βουλή, κυ-
βέρνηση κι αντιπολίτευση όσο είναι
ακόμα καιρός.    

Από το στόμα της κοινοπραξίας ΕΝΙ-Cogas
και τα αποτελέσματα των γεωτρήσεων
που ξεκινούν μέσα Σεπτεμβρίου στο τε-
μάχιο 9 και στη συνέχεια στα τεμάχια 2
και 3 της κυπριακής ΑΟΖ κρέμονται η
Λευκωσία και ένθερμοι μνηστήρες για
σύμπραξη και προμήθεια κυπριακού φυ-
σικού αερίου. Τα στοιχεία από την πρώτη
γεώτρηση της ιταλο-κορεατικής κοινο-

πραξίας θα ανακοινωθούν επίσημα στο
τέλος του χρόνου. Οι πρώτες ενδείξεις,
όμως, για ύπαρξη αρκετών αποθεμάτων
ωθούν χώρες που επείγονται για να κα-
λύψουν εσωτερικές ανάγκες σε γκάζι να
βλέπουν την Κύπρο ως πολύφερνη νύφη.
Από τον Σεπτέμβριο ο υπουργός Ενέργειας
ξεκινά σχετική με το ζήτημα περιοδεία
σε τέσσερεις χώρες. Σελ. 7

ΦΑ: Επίμονο φλερτ δέχεται η Κύπρος  
Ενδιαφέρον από Αίγυπτο, Ιορδανία, Κροατία και Ρουμανία για αέριο 

Ο 10ΟΣ ΤΟΜΟΣ ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ
31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ «Κ»
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Ο ΥΠ. ΥΓΕΙΑΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Τιτάνια επέμβαση
αποθεραπείας 
της υγείας με ΓεΣΥ

Ο σχεδιασμός
και το πρόγραμ-
μα εφαρμογής
των ολοκληρω-
τικών μεταρ-
ρυθμίσεων στον
τομέα της υγεί-
ας της χώρας
μας για την εγ-

καθίδρυση ενός βέλτιστου και κυ-
ρίως ανθρωποκεντρικού ΓεΣΥ, τίθεν-
ται επί τάπητος από τον Φίλιππο Πα-
τσαλή. Ο υπουργός αναφέρεται στην
καθολική πρόσβαση σε υψηλού επι-
πέδου υπηρεσίες υγείας μέσα από
ένα σύστημα λειτουργικό, αποδοτι-
κό, οικονομικά βιώσιμο, που θα πα-
ρέχει αποτελεσματική κοινωνική
προστασία σε εκείνους που την
έχουν ανάγκη και με τρόπο που να
σέβεται τα χρήματα των φορολογου-
μένων. Σελ. 12

ΧΑΡΗΣ ΛΟΪΖΙΔΗΣ 

Υπάρχει 
μυστικοπάθεια 
στον ΚΟΤ 
Τη θέση ότι ο ΚΟΤ θα πρέπει να εξει-
δικευτεί στον σχεδιασμό της τουρι-
στικής στρατηγικής και στο μάρκε-
τινγκ, διατυπώνει σε συνέντευξη
στην «Κ» ο πρόεδρος του ΠΑΣΥΞΕ
Χάρης Λοϊζίδης,  ο οποίος, αν και το-
νίζει τη σημασία του Οργανισμού,
αφήνει αιχμές ότι σε θέματα διαφή-
μισης υπάρχει μυστικοπάθεια. Ανα-
φέρεται ακόμα στους αριθμητικούς
στόχους για αύξηση τουριστών και
υποδεικνύει ότι υπάρχουν δυνατότη-
τες για ανοίγματα σε νέες αγορές.
Οικονομική, σελ. 5

Κρίσιμη για το μέλλον της Τράπεζας Κύπρου
είναι η Έκτακτη Γενική Συνέλευση της
Τρίτης. Με τις αποφάσεις από πλευράς των
μετόχων να θεωρούνται μονόδρομος, οι
παρασκηνιακές διαβουλεύσεις τη βδομάδα
που διέρρευσε καταδεικνύουν ότι η ΕΓΣ
θα προχωρήσει με την αύξηση κεφαλαίου
κατά € 1 δισ. ενισχύοντας τα Βασικά Ίδια

Κεφάλαιά της στο 15,1%, αν και μία μει-
οψηφία της τάξης του 25% μπορεί να την
μπλοκάρει και προς τούτο κινούνται μέτοχοι
και εκπρόσωποί τους. Σε ένα τέτοιο ενδε-
χόμενο το μέλλον της ΤΚ καθίσταται εξαι-
ρετικά αμφίβολο, με την εθνικοποίησή της
επί θύραις και τις συνέπειες στην οικονομία
δραματικές. Σε περίπτωση αποτυχίας η

ΤΚ θα αναγκαστεί να πωλήσει σε fire sale
τα ενεργητικά σε Funds με την πίεση στους
δανειολήπτες να γίνεται έως και αφόρητη.
Παράλληλα, αλλαγές επίκεινται στο Δ.Σ.
με αποχώρηση υφιστάμενων μελών, ενώ
παράγοντας του Δ.Σ. «συνελήφθη» να εξυ-
πηρετεί κομματικά συμφέροντα σε βάρος
της ΤΚ. Οικονομική, σελ. 4

Προς ανεξάρτητο 
Κουρδιστάν
Αποστολή «Κ» στο Ιράκ

Προάγγελο για την ίδρυση ανεξάρτητου
ιρακινού Κουρδιστάν αποτελεί η δυτική
βοήθεια που εξασφαλίζουν οι Κούρδοι
μαχητές Πεσμεργκά στις επιχειρήσεις
τους κατά των τζιχαντιστών, διαπιστώνει
ο απεσταλμένος της «Κ» στο Αρμπίλ Πέ-
τρος Παπακωνσταντίνου. Όμως οι φι-
λοδοξίες τους για σύγκληση Πανκουρ-
δικής Συνδιάσκεψης προκαλεί ανησυχία
στα όμορα κράτη. Σελ. 11

Προσπάθεια για 
την Ουκρανία
Η διπλωματία κινείται, αν και αργά

Σε μια προσπάθεια επίλυσης της ουκρα-
νικής κρίσης, η  Αγκελα Μέρκελ συναν-
τήθηκε στην Ουκρανία με τον πρόεδρο
Ποροσένκο και τον πρωθυπουργό Γιά-
τσενιουκ. Ο Βλαντιμίρ Πούτιν θα συναν-
τηθεί με την εκπρόσωπο της Ε.Ε. Κάθριν
Αστον και με τον Ποροσένκο, στις 26
Αυγούστου στο Μινσκ. Σελ. 23

Ποιοι μπλοκάρουν την Τρ. Κύπρου
Αν και μονόδρομος η αύξηση κεφαλαίου, παράγοντες του Δ.Σ. «έστρωσαν νάρκες»

Η Αμφίπολη 
και το... λαχείο
Στον λοφίσκο, στην
τούμπα του Καστά, οι αρ-
χαιολόγοι σκάβουν σπιθα-
μή προς σπιθαμή τη γη,
ευελπιστώντας πως όταν
περάσουν τη «φρουρού-
μενη» από τις δύο ακέφα-
λες σφίγγες πόρτα και
βρεθούν στο εσωτερικό
του «πιθανολογούμενου»
μακεδονικού τάφου, θα
αποκαλύψουν το μεγάλο
μυστικό. Σελ. 17

Διά χειρός Ρεμπώ η προεδρική κατοικία Τροόδους

Φυσικό περιβάλλον και ανθρώπινη παρουσία δένουν αρμονικά σε υψόμετρο 1752 μέτρων εκεί όπου στα τέλη του 19ου αιώνα ο δεύτερος
Άγγλος κυβερνήτης ανήγειρε τη θερινή του κατοικία που σήμερα χρησιμοποιείται από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Το θερινό καταφύγιο
του Άγγλου κυβερνήτη στοίχησε την εποχή εκείνη 3000 στερλίνες. Επιστάτης ανέγερσης της κατοικίας λέγεται ότι ήταν ο Γάλλος ποιητής Ar-
thur Rimbaud κάτι που αναφέρεται και σε επιγραφή που υπάρχει στην είσοδο του κεντρικού κτηρίου. Σελ. 14

ΕΚΠΟΙΗΣΕΙΣ

Μεγάλη βδομάδα
διαβουλεύσεων
και αγωνίας
Οδηγείται στην Ολομέλεια της Βουλής το αμ-
φιλεγόμενο νομοσχέδιο των εκποιήσεων. Τα
περιθώρια ελιγμών φαίνεται να στενεύουν
μετά και από την ολοκλήρωση του παζλ των
προστατευτικών μέτρων από πλευράς της κυ-
βέρνησης. Το επίμαχο νομοσχέδιο προκάλε-
σε νέα δεδομένα στην πολιτική σκακιέρα, αλ-
λά παράλληλα απέδειξε πως τα κόμματα δεν
πείθονται από τις κυβερνητικές υποσχέσεις.
Θα μπορέσει το ενισχυμένο πλέον νομοσχέ-
διο να εγκριθεί ή θα οδηγηθεί σε αδιέξοδο
προκαλώντας απρόβλεπτες για την κυπριακή
οικονομία συνέπειες; Σελ. 4

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΝΤEPBIΣ ΕΡΟΓΛΟΥ

Αλισβερίσι 
σε εδαφικό
και ομοσπονδία 
«Στόχος μας είναι μια
ομόσπονδη δημοκρατία,
η οποία θα βασίζεται
στη συνεργασία των δύο
ιδρυτικών κρατών. Σε
αυτό έχουμε εστιάσει
την προσοχή μας και όχι
σε όποιο εναλλακτικό
σχέδιο», λέει στην «Κ»,
ο Τ/κ ηγέτης. Σελ. 6

4Σε νάρκη το Κυπριακό 
μέχρι τον Ιούνιο 2015. Σελ. 3

4Ο μεγαλύτερος εχθρός 
του Ταγίπ Ερντογάν. Σελ. 11
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Iδιοκτησία
«Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ, ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ

ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΕΚΔΟΣΗ ΚΥΠΡΟΥ ΛΤΔ»

Νίκου Κρανιδιώτη 7Ε, 3ος όροφος, 2411 Έγκωμη, Λευκωσία, Κύπρος
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Fax: Διαφημιστικό Τμήμα - Μικρές Αγγελίες +357 22472550

Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΝΙΚΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑΣ - ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΓΙΩΡΓΟΣ ΜΑΝΤΕΛΑΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

1Στο πτώμα. Στη χώρα έχουμε ένα
τραπεζικό σύστημα το οποίο όχι

μόνο έχει πεθάνει αλλά έχει βρω-
μίσει. Αυτή την ώρα εμφανίστηκαν
οι γύπες να φάνε σάρκα σε απο-
σύνθεση. Ουστ.

2Στην αναγέννηση. Η μοναδική
περίπτωση για να δούμε άσπρη

μέρα είναι να φτιαχτεί άλλη Τράπε-
ζα Κύπρου από το μηδέν. Καλώς
τους νέους μετόχους.

3Στη συμπάθεια. Βέβαια η συμπά-
θεια όλων δεν μπορεί να μην εί-

ναι σε αυτούς που έχασαν τις κατα-
θέσεις τους αλλά και στην ιώβεια
ψυχραιμία που τους διακρίνει. Τι
τους θύμισα τώρα...

4Στους παλιούς μετόχους. Βέβαια
αυτοί που έχουν πραγματικά

σιωπήσει είναι οι παλιοί μέτοχοι
της ΤΚ και της Λαϊκής. Αυτοί δηλα-
δή που ψήφιζαν και στήριζαν την
προηγούμενη διοίκηση. Τι να πουν
όμως; Σόρρυ που σας φορτώσαμε
Βγενόπουλο και Ηλιάδη;

5Στις εκποιήσεις. Αν όμως δεν
έχουμε Τράπεζα τι να κάνουμε

τις εκποιήσεις, τα νομοσχέδια, τον
Περδίκη, τον Πρίγκιπα, τον Άντρο,
τον Χάρη; Πώς θα ζήσουμε χωρίς
βαρβάρους;

6Στη Healthy Κύπρο. Αν βέβαια
δεν έχουμε Τράπεζα, δεν έχου-

με νομοσχέδιο για εκποιήσεις,
μάλλον δεν θα έχουμε Healthy
προεδρία ή μάλλον Healthy Κύπρο.
Το πιασες το υπονοούμενο Νικ;

7Στους Ιρλανδούς. Στην αρχή μας
έφεραν τον Ιρλανδό Χούριγκαν

να σώσει την Τράπεζα Κύπρου (φί-
δι στον κόρφο σου έφερες Χασά-
πη), τώρα ένας άλλος επ’ ονόματι
Ο’Λίρι θα σώσει τις Κυπριακές Αε-
ρογραμμές. Μάλιστα εκεί που μας
έλεγε πως η εταιρεία είναι περί-
που ανέκδοτο, τώρα λέει ίδιος
ανέκδοτα πως θα την πάρει και θα
φέρνει τρία εκατ. τουρίστες. Φο-
βού τους Ιρλανδούς και μπύρες
φέροντας. 

8Στον Τώνυ. Βρε Τώνυ, σε έφα-
γαν επειδή έστειλες κρασιά

στους πελάτες και «έκλεψες» τις
ΚΑ επειδή σου πλήρωσαν τα πρό-
στιμα της τροχαίας; Πώς γίνεται
ξαφνικά να θέλουν όλοι να σε παν-
τρευτούν από το εξωτερικό, ενώ
πριν από ενάμιση χρόνο επί Χρι-
στόφια τους δίναμε τη νύφη δωρε-
άν και δεν ερχόντουσαν; Έξω πάμε
καλά, που θα έλεγε και ο Καραμαν-
λής...

9Στον Healthy. Βρε Πρόεδρε, αυ-
τόν τον Τώνυ δεν τον βάλαμε να

την κλείσει; Τι στο καλό σιορ;

10Στα μονοπώλια. Το ότι πληρώ-
νει ο κοσμάκης σ’ ένα νησί χω-

ρίς άλλη σύνδεση με τον έξω κό-
σμο για να πάει Αθήνα 300 ευρώ,
όσα δηλαδή πληρώνει ο Λονδρέζος
για να πετάξει στη Νέα Υόρκη, εί-
ναι κάπως. Ryanair που σας χρει-
άζεται...

EΝΩΝΟΥΜΕ ΔΥΝAΜΕΙΣ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Υ Ψ Ι Κ Α Μ Ι Ν Ο Σ / Γράφει ο ΜΙΧAΛΗΣ ΤΣΙΚΑΛAΣ

Η σκαλωσιά του Φώτη
Άλλες εποχές εκείνες, άλλα τα
αρώματα και διαφορετική η επί-
γευση στον ουρανίσκο της μνήμης.
Οι παλιές που λέμε εποχές και που
δεν τις φτάσαμε. Τότε, που τα κορί-
τσια πατούσαν τα σταφύλια ξυπό-
λητα και τα αγόρια με τα καραβο-
τσακισμένα γόνατα παίζανε ξυλίκι,
ρόδα και αμπάριζα, ενώ την ίδια
στιγμή εμφανιζόταν ο μαϊμουδιά-
ρης από τη γωνιά του δρόμου κρα-
τώντας το show μαϊμού, που αργό-
τερα ενέπνευσε μέχρι και τον Αγ-
γελάκα. Ήταν η εποχή που έβλεπες
τον Φούντα να περπατά στο λιμάνι
και τα βήματα του να τρίζουν από το
αντριλίκι, χαράματα μιας συννεφια-
σμένης μέρας, με την άψογη τσάκι-
ση στο παντελόνι και το μαύρο μο-
κασίνι, ενώ πίσω διατυμπάνιζε η
Ελένη Ροδά: Μη βροντοχτυπάς τις
χάντρες η δουλειά κάνει τους άν-
τρες, το γιαπί το πιλοφόρι το μυ-
στρί, σε στίχους Λευτέρη Παπαδό-
πουλου. Μα και η πολιτική, μια σκα-
λωσιά είναι κι αυτή. Την ξεκινάς
από τα χαμηλά και επιχείρημα το
επιχείρημα, πενιά την πενιά, επιλο-
γή την επιλογή, την ανεβαίνεις
όπως ανεβαίνεις και τα σκαλοπάτια
στην κοινωνία κάτι μέρες χωρίς
συννεφιά. Θα γίνεις βουλευτής, θα
ψηθείς, μετά υπουργός θα δοκιμα-
στείς, θα κριθείς, θ’ ανεβείς τη
σκαλωσιά με την τσάκιση πάντα
άψογη και με το μοκασίνι ακηλίδω-
το. Ό,τι έκανε και ο double «Φ» -
Φώτης Φωτίου- που πέρα από το
«Φ» στο όνομα ομοιάζει με τον
Φούντα και σε άλλα. Βρήκε τη δου-
λειά που ήθελε, ανέβηκε με μαγκιά
τη σκαλωσιά της πολιτικής και βήμα
το βήμα, επιλογή την επιλογή στο
σωστό το timing, βρέθηκε στη σω-
στή τη θέση. Το καλό με το να είσαι
πολιτικός στην Κύπρο, είναι ότι η
αναγνώριση έρχεται αργά. Δεν εί-
ναι Barcelona που θα πετάξει τον
18άρη στο γήπεδο, είναι ΟΣΦΠ που
μια χαρά ταιριάζουν φτασμένοι
34άρηδες να κάνουν καριέρα απέ-
ναντι σε μικρότερα εγχώρια bud-
get. Αρκεί εσύ να μη βροντοχτυπάς
τις χάντρες της ανυπομονησίας και
να περιμένεις μέχρι να έρθει η σει-
ρά σου. Και ο Φώτης το έκανε: έγι-
νε υπουργός, δοκιμάστηκε και κρί-

θηκε όταν ήρθε η ώρα της κρίσης
στο ΔΗΚΟ και η αποχώρηση από
την κυβέρνηση ΔΗΣΥ, τότε ντε που
σημάνανε οι καμπάνες του υπέρ
πάντων αντιπολιτευτικού αγώνα
του Παπαδόπουλου τζούνιορ. Πρω-
τύτερα, υπουργός Γεωργίας, με κά-
ποιο έργο στα σίγουρα και παρέα
τον Δάκο και τη Μουχρίτσα. Μα εί-
ναι εύκολα πράγματα αυτά; Μετέ-
πειτα υπουργός Άμυνας, με κάποιο
έργο στα σίγουρα και με μια ωραία
δωρεά από το Ομάν ενός πλοίου
που κάνει να το βυθίσεις και να το
μετουσιώσεις σε τεχνητό ύφαλο
για δύτες και καταδύτες. Και τι να
πεις; Δώρο ήταν. Να επιστρέψεις
το δώρο; Μείωση στη στρατιωτική
θητεία πάντως, δεν επετεύχθη. Κά-
ποια στιγμή ακούστηκε ο Σκαλιώ-
της για επικεφαλής του εν Κύπρω
Συμβουλίου Εθνικής Ασφαλείας,
μα δεν έγινε. Ούτε το Συμβούλιο
ούτε και ο ΦΦ επικεφαλής του.
Ταυτόχρονα, το νεανικό ΔΗΚΟ να
βγάζει αφρούς ξυρίσματος, να «ξυ-
ρίζει» εαυτόν από τη συγκυβέρνη-
ση και ανασχηματισμός ενόψει:
Μένει ο golden boy Λακκ στα γκά-

ζια, ο Κυριάκος πάει Αθήνα και μέ-
νει πίσω ο Φώτης στο περίμενε και
χωρίς τσίτα τα γκάζια. Γιατί έμεινε
στη μέση της σκαλωσιάς και τι περί-
μενε να γίνει, καθώς ο άνεμος του
χάιδευε την τσάκιση στο παντελόνι
αλλά από το οικοδόμημα της πολιτι-
κής η σκόνη του λέρωνε το μοκασί-
νι; Περίμενε το επόμενο βήμα, μην
έχοντας πια μέλλον στο ΔΗΚΟ το
οποίο με την παραίτηση της Καίτης
Κληρίδη, μοιάζει πιο κοντινό από
ποτέ. Άλλες εποχές οι τωρινές, με
άλλη επίγευση στον ουρανίσκο της
καθημερινότητας. Πλέον τα αγόρια
παίζουνε με tablets και τα κορίτσια
δεν πατάνε τον βοσκό του βασιλέ-
ως Οινέα. Πας με 12ποντα στα πα-
τητήρια; Δεν πας. Οι δε λέξεις, ξυ-
λίκι, ρόδα και αμπάριζα υπάρχουν
ως νεκρές έννοιες στα αντίστοιχα
αρχικά γράμματα των λεξικών και
αν. Πλέον, ούτε ο μαϊμουman δεν
εμφανίζεται από τη γωνιά του δρό-
μου και όμως εγώ βλέπω το show
να συνεχίζεται και από κάπου τον
Μέρκιουρι να κάνει χαρά. Η ορκω-
μοσία Αναστασιάδη ήρθε με το διο-
ρισμό των «αρίστων» και των νέων

μυαλών, κατά το δοκούν. Όπως το
μετέφρασε εκείνος και παρά τις
όποιες διαφωνίες υπήρχαν – αν
υπήρχαν. Με χαρά όμως βλέπω κά-
τι που ίσως και να μην ξεκίνησε πο-
τέ, ότι συνεχίζεται ακόμη. Οι άρι-
στοι όμως γενικότερα είναι τελικά
όλοι όσοι ξέρουμε, όλοι οι 50+ με
τους οποίους φτιάχνουμε την εκά-
στοτε ομάδα του Υπουργικού αλλά
και τις συν αυτώ περιφερειακές
μονάδες, όπως είναι ο σοφός Στυ-
λιανίδης που πάει για Επίτροπος και
χαλάει τη ζαχαρένια του Συλλούρη
και ο Φώτης που πάει επίσης για
Επίτροπος δίχως να χαλιέται η ζα-
χαρένια του. Αυτός που χαλιέται αν
και δεν έχει βγει να το φωνάξει, εί-
ναι ο Νικόλας του ΔΗΚΟ. Το ότι ο
Φώτης, ο Κυριάκος και ο Λακκ, πή-
ραν τις αποφάσεις τους και έφυγαν
από τη γαστροοισοφαγική παλιν-
δρόμηση του ΔΗΚΟ και την εσωτε-
ρική, αντιπολιτευτική, οξύτητα η
οποία προκαλείται, αφορούσε απο-
κλειστικά εκείνους. Και καλά έκα-
ναν. Η θέση Λακκοτρύπη στην κυ-
βέρνηση μοιάζει πλέον η πιο κομ-
βική ελέω και του υπουργείου και
το πώς αυτό διαχειρίζεται ακόμη
και το οικονομικό μέλλον της χώ-
ρας, αλλά μη γελιέστε. Δεν φτά-
νουν τα λεφτά του γκαζιού, όποτε
και να έρθουν, για να γίνουμε καλύ-
τεροι σαν άνθρωποι ή σαν κοινω-
νία: Τα προβλήματα της χώρας με
τα ανθρώπινα δικαιώματα είναι
πολλά, όπως πολλά ήταν είναι και
θα είναι και των γεωργών καθώς
και του στρατεύματος. Αν τελικά ο
υπεύθυνος των εκάστοτε προανα-
φερθέντων μικρό-συστημάτων μέ-
σα στο πολιτικό σύστημα δεν επιλέ-
γεται για να κάνει τη διαφορά με το
έργο του, αλλά για να συλλέξει εμ-
πειρίες και ν’ ανέβει τη δική του
προσωπική σκαλωσιά στην πολιτι-
κή, αυτό κρίνεται από την τελική
πενιά και εκεί που έγραψε ο Πρω-
τοσύγκελος του στίχου, μη βροντο-
χτυπάς τα ζάρια, όσοι είναι παλικά-
ρια, τη ζωή τους την περνούν στις
σκαλωσιές. Και στο μεσοδιάστημα
τι γίνεται; Είσαι εσύ και εγώ από κά-
τω να χτυπάμε παλαμάκια… 

tsikalasm@sppmedia.com

Με άριστα 
το 10

#Saint Patrick’s Day;

@Anastasiadescy

Την ώρα που ο πο-
λίτης μετρά και το
τελευταίο του ευ-
ρώ για να βγάλει
τον μήνα και που οι
νοικοκυραίοι που

αγωνίζονται μια ζωή για να βά-
λουν ένα κεραμίδι πάνω από το
κεφάλι τους βλέπουν με αγωνία
να απειλείται το τελευταίο κατα-
φύγιο της οικογένειάς τους, το
σπίτι τους, γύρω μας εκτυλίσσον-
ται λυσσαλέες μάχες για έλεγχο
τραπεζών και κομματικές διαμά-
χες για εξουσία. Λες και η χώρα
δεν βρίσκεται σε μια πρωτοφανή
οικονομική κρίση, λες και δεν
έχουμε δεκάδες χιλιάδες άνερ-
γους και πολλαπλάσιους υποαπα-
σχολούμενους. Λες και δεν χάσα-
με εισοδήματα και περιουσίες. Θα
μου πείτε ότι αυτοί που εξακολου-
θούν να μάχονται με νύχια και με
δόντια δεν έχασαν ούτε τις επαύ-
λεις, ούτε τα εξοχικά τους, ούτε
και τα εισοδήματά τους. Απεναν-
τίας μετέτρεψαν την κρίση σε ευ-
καιρία και συνεχίζουν να απομυ-
ζούν είτε ως δικηγόροι μεγιστά-
νων, είτε ως πολιτικοί νονοί μεγα-
λοοφειλετών, είτε και ως μεσά-
ζοντες, φυγαδεύοντας με χίλιους
δυο τρόπους κεφάλαια με το αζη-
μίωτο. Έτσι την εβδομάδα που
μπαίνει θα γίνουμε όλοι μάρτυ-
ρες εξελίξεων σε δύο ταμπλό της
οικονομίας όπου οι μεγαλόσχη-
μοι δικηγόροι, ελεγκτές και μεγα-
λομέτοχοι της Τράπεζας Κύπρου
θα δώσουν την έσχατη μάχη επι-
κράτησης για τον έλεγχο της Τρά-
πεζας, θέτοντας πρώτα και πάνω
από όλα τα συμφέροντά τους κι
αυτά των πελατών τους άσχετα
αν το αποτέλεσμα ενδέχεται να
είναι ολέθριο για την οικονομία
της πατρίδας μας. Από την έκβα-
ση της σύγκρουσης ίσως κάποιοι
εξ αυτών χάσουν μερικά των εκα-
τομμυρίων που διαθέτουν. Θα συ-
νεχίσουν όμως να έχουν εκατομ-
μύρια για να ζουν αυτοί και τα
παιδιά τους, έως και γενεές δε-
κατέσσερις, πλουσιοπάροχα.
Εκείνοι που θα πληρώσουν το
μάρμαρο, ως συνήθως, θα είναι
οι φορολογούμενοι που ήδη στε-

νάζουν από το βάρος που τους
φόρτωσε η κρίση. Κι όλα αυτά
ένα αόρατο χέρι να έσβησε τις
πολιτικές εξαγγελίες περί κάθαρ-
σης και απόδοσης δικαιοσύνης
που ενάμιση χρόνο πριν δονού-
σαν την ατμόσφαιρα και τα ερ-
τζιανά. Τώρα αυτοί έχουν ταμ-
πουρωθεί στα κομματικά τους χα-
ρακώματα, τα οποία είναι σίγου-
ρο πως δεν θα εκποιηθούν και
πλειοδοτούν ποιος θα προστα-
τεύσει περισσότερο από τον άλλο
τον δυσπαραγούντα πολίτη-πελά-
τη. Από την άλλη η κυβέρνηση,
όπως το συνηθίζει, έμεινε την τε-
λευταία στιγμή να φέρει ενώπιον
των κομμάτων το επίμαχο νομο-
σχέδιο, όπως θα γίνει –και να το
θυμηθείτε όταν έρθει η ώρα των
ιδιωτικοποιήσεων ημικρατικών
οργανισμών– και τώρα τρέχει με
μπαλώματα να κλείσει τις τρύπες
στο καράβι που βυθίζεται. Από
την άλλη είναι και η δικαιοσύνη, η
οποία κινείται με ρυθμούς κου-
τσής χελώνας, διότι οι υποθέσεις
είναι εξαιρετικά πολύπλοκες και
χρειάζονται εμπειρογνώμονες
για να «δεθούν» σωστά ώστε να
μπορούν να σταθούν ενώπιον
των δικαστηρίων. Λες και δεν
υπάρχει ούτε μια υπόθεση που
θα μπορούσε αυτεπάγγελτα να
σταλεί από τη Νομική Υπηρεσίας
στα δικαστήρια, όπως για παρά-
δειγμα οι σκληροί δίσκοι που σβή-
στηκαν από τα αρχεία τραπεζών
και για τους οποίους έγιναν  σχετι-
κές καταγγελίες και δημοσιεύμα-
τα με στοιχεία πολύ ισχυρά. Αλλά
κι όταν οι υποθέσεις φτάσουν
ενώπιον του δικαστηρίου απέναν-
τι τους θα βρουν τους μεγαλοδι-
κηγόρους που την εποχή των πα-
χιών αγελάδων υπερασπίζονταν
τις τράπεζες και του ελεγκτές που
υπέγραφαν ότι οι λογαριασμοί
των τραπεζών ήταν καθαροί κρύ-
σταλλο… Και οι ζοππόβορτοι που
ανεχόμαστε αυτή την κοροϊδία θα
παρακολουθούμε από τον κανα-
πέ, το τσίρκο να συνεχίζεται. 

ΥΓ: Εις μνημήν Γιάγκου Μικελλίδη         

Το μεγάλο μας τσίρκο

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

Όλοι πλέον πίνουμε Guiness… 

paraschosa@kathimerini.com.cy

«Έτοιμος και με χαρτοφύλακα που ταιριάζει χρωματικά και με το παρελθόν
και με το μέλλον»…  
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Του ΛΕΥΤΕΡΗ ΑΔΕΙΛΙΝΗ

Το δύσκολο έργο συντήρησης της
διαδικασίας λύσης του Κυπριακού
μέχρι τις βουλευτικές εκλογές στην
Τουρκία, τον Ιούνιο 2015 καλούνται
να επιτελέσουν οι ηγεσίες των δύο
κοινοτήτων. Το πολιτικό πρόβλημα
του νησιού θεωρείται πραγματικά
παρωνυχίδα αυτή την περίοδο για
την Άγκυρα, στην οποία έχει ήδη
ξεκινήσει μακρά προεκλογική πε-
ρίοδος για την ανάδειξη συντακτικής
Εθνοσυνέλευσης το επόμενο καλο-
καίρι. Ο νέος Πρόεδρος της Τουρκίας,
Ταγίπ Ερντογάν, και ο πρωθυπουργός
εν αναμονή, Αχμέτ Νταβούτογλου,
κατέστησαν σαφές ότι προτεραι-
ότητα είναι η τροποποίηση του συν-
τάγματος για να αλλάξει το πολίτευμα
από Κοινοβουλευτική σε Προεδρική
Δημοκρατία. Ταυτόχρονα, η χώρα
επηρεάζεται άμεσα από τα οξύτατα
περιφερειακά προβλήματα που τα-
λανίζουν την περιοχή, όπως οι σφα-
γές και τα έκτροπα της οργάνωσης
Ισλαμικό Κράτος στη Συρία και το
βόρειο Ιράκ. Επιπλέον, ένας άλλος
λόγος που ωθεί την Άγκυρα να μη
λαμβάνει υπόψη το Κυπριακό είναι
το αντιτουρκικό κλίμα που επανέρ-
χεται στην Ε.Ε., με ισχυρές φωνές
στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα να τάσ-
σονται ανοιχτά κατά της τουρκικής
ενταξιακής διαδικασίας. Το αρνητικό
αυτό κλίμα έρχεται να επιτείνει και
η μεγάλη δυσκολία συνεννόησης
μεταξύ του Νίκου Αναστασιάδη και
του Ντερβίς Έρογλου. Οι δύο ηγέτες
αδυνατούν να συμφωνήσουν ακόμα
και στη μεθοδολογία της διαδικασίας,
την εξεύρεση δηλαδή ενός συμφω-
νημένου, κοινού, πλαισίου επί τη
βάση του οποίου θα πρέπει να διε-
ξάγεται η διαπραγμάτευση. Η κα-
ταγραφή επομένως των συγκλίσεων
και αποκλίσεων, όπως τη ζητά ο κ.
Αναστασιάδης αποτελεί, σύμφωνα
με συνεργάτες του, προϋπόθεση για

να συνεχιστεί η διαδικασία λύσης
τον Σεπτέμβριο. Διευκρινίζεται, πάν-
τως, ότι η προοπτική να υπάρξει κα-
τάληξη στη μεθοδολογία είναι υπαρ-
κτή, ενώ αποκλείεται κατηγορημα-
τικά το ενδεχόμενο κοινής τριμερούς
συνάντησης Αναστασιάδη – Έρο-
γλου με τον γ.γ. του ΟΗΕ, Μπαν Κι
Μουν, στο τέλος Σεπτεμβρίου στη
Νέα Υόρκη στο περιθώριο της Γενι-
κής Συνέλευσης του διεθνούς ορ-
γανισμού.

Συντροφικά μαχαιρώματα
Οι βουλευτικές εκλογές στην

Τουρκία είναι προγραμματισμένες

για τις 13 Ιουνίου 2015. Μέχρι τότε,
ο Ταγίπ Ερντογάν και ο Αχμέτ Ντα-
βούτογλου θα πρέπει να διασφα-
λίσουν είτε την απόλυτη πλειοψη-
φία του κυβερνώντος κόμματος
ΑΚΡ στη νέα Εθνοσυνέλευση που
θα προκύψει από τις εκλογές, ή να
έχουν συνάψει εκείνες τις συμμα-
χίες με άλλα κόμματα που θα δώσει
πλειοψηφία για να αλλάξει το σύν-
ταγμα. Ο νέος Πρόεδρος της Τουρ-
κίας χρειάζεται οπωσδήποτε την
αλλαγή συντάγματος για να απο-
κτήσει το αξίωμά του εκτελεστική

εξουσία, την οποία τώρα ασκεί ο
πρωθυπουργός. Το δεύτερο σενάριο
είναι και το πιο εφικτό, αλλά σε
οποιαδήποτε περίπτωση οι κ.κ.
Ερντογάν και Νταβούτογλου θα
αποφύγουν κινήσεις σε εθνικά θέ-
ματα, όπως το Κυπριακό, που θα
μπορούσαν να τους κοστίσουν σε
ψήφους ή σε στήριξη από άλλες
πολιτικές δυνάμεις. Στην όλη εικόνα
θα πρέπει να υπολογιστούν και οι
προθέσεις του απερχόμενου Προ-
έδρου, Αμπντουλάχ Γκιουλ, ο οποίος
αποκλείστηκε ουσιαστικά από το

να θέσει υποψηφιότητα για την
προεδρία του ΑΚΡ και την πρωθυ-
πουργία. Και αυτό διότι το κόμμα,
με εντολή του κ. Ερντογάν, όρισε
το συνέδριό του στις 27 Αυγούστου,
μία μέρα πριν παραδώσει και επί-
σημα ο κ. Γκιουλ το ανώτατο αξίωμα
της Τουρκίας στο νέο Πρόεδρο.
Αναλυτές στην Τουρκία αναμένουν
ότι ο κ. Γκιουλ δεν θα μείνει με
σταυρωμένα χέρια. Θα ροκανίσει
την καρέκλα του νέου πρωθυπουρ-
γού, Α. Νταβούτογλου, θα επιδιώξει
να χρίσει ως υποψήφιο πρόεδρο

του κόμματος, άρα και πρωθυπουρ-
γό μετά τις εκλογές, τον πρώην
υπουργό Αλί Μπαμπατζάν, προ-
ετοιμάζοντας και τη δική του επά-
νοδο στην ηγεσία της χώρας.

Περιφερειακά δεδομένα
Η απουσία του Κυπριακού από

τις προτεραιότητες της νέας τουρ-
κικής κυβέρνησης φάνηκε και στην
ομιλία του Ταγίπ Ερντογάν, την
Πέμπτη, όταν σε σύνοδο των ηγε-
τικών στελεχών του ΑΚΡ, όπου δό-
θηκε το χρίσμα στον κ. Νταβού-
τογλου, υπήρχε αναφορά στην
ανάγκη για λύση του Κουρδικού,
αλλά ούτε μία λέξη για το Κυπριακό.
Ο λόγος είναι ότι η Τουρκία καίγεται
αυτή την περίοδο να ρυθμίσει τα
ζητήματα που αφορούν τους Κούρ-
δους στη νοτιοανατολική της επι-
κράτεια. Ταυτόχρονα, όλοι πι-
στεύουν πως θα συνδράμει ενεργά
τις ΗΠΑ ώστε να επιφέρουν συν-
τριπτικό πλήγμα τη οργάνωση Ισ-
λαμικό Κράτος (ISIS) που κυριαρχεί
έναντι των Κούρδων στο Βόρειο
Ιράκ. Τυχόν επικράτηση του ISIS
ανατρέπει εκ βάθρων τις γεωπο-
λιτικές ισορροπίες στην περιοχή
και κλείνει τη δίοδο για μεταφορά
ιρανικού φυσικού αερίου με αγω-
γούς μέσω Τουρκίας, έναν στρα-
τηγικό στόχο της Άγκυρας στην
προσπάθειά της να καταστεί ενερ-
γειακός κόμβος. Το βαρύ κλίμα για
το Κυπριακό επιτείνεται και από
την ενίσχυση φωνών στο Ευρω-
παϊκό Λαϊκό Κόμμα, με αιχμή του
δόρατος τη γερμανική του πτέρυγα,
που αντιτάσσονται στην προοπτική
πλήρους ένταξης της Τουρκίας
στην Ε.Ε. Το γεγονός δεν ευνοεί
τις επιδιώξεις της Κύπρου που θέλει
να έχει η Άγκυρα ευρωπαϊκή προ-
οπτική για να διατηρεί και η Λευ-
κωσία κάποιο διαπραγματευτικό
χαρτί για λύση του πολιτικού προ-
βλήματος.

Σε νάρκη το Κυπριακό μέχρι τον Ιούνιο 2015
Η περίοδος μέχρι τις βουλευτικές στην Τουρκία, τα οξύτατα περιφερειακά προβλήματα και o Έρογλου γειώνουν τις προσδοκίες

<<<<<<<

Ενισχύονται οι φωνές στο
Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα
που αντιδρούν στην προ-
οπτική πλήρους ένταξης
της Τουρκίας στην Ε.Ε.,
γεγονός που δεν ευνοεί
τις επιδιώξει της Λευκω-
σίας, αφού αποδυναμώ-
νει ένα βασικό διαπραγ-
ματευτικό χαρτί της στο
Κυπριακό.

Ο νέος Πρόεδρος της Τουρκίας, Ταγίπ Ερντογάν, και ο πρωθυπουργός εν ανα-
μονή, Αχμέτ Νταβούτογλου, κατέστησαν σαφές ότι προτεραιότητα είναι η τρο-
ποποίηση του συντάγματος για να αλλάξει το πολίτευμα από Κοινοβουλευτική
σε Προεδρική Δημοκρατία, γεγονός που δεν αφήνει περιθώρια για συμβιβα-
στικές κινήσεις σε εθνικά θέματα.

Τροχοπέδη για πρόοδο είναι
και η αδυναμία των ηγετών
των δύο κοινοτήτων να βρουν
κοινή συνισταμένη και πλαίσιο
συζήτησης. Τελικά, όμως, αυ-
τή η πραγματικότητα μπορεί
και να μην είναι τόσο άσχημη,
αν σκεφθεί κανείς πως οι δύο
πλευρές πρέπει απλώς να
βρουν τρόπους να ροκανίσουν
τον χρόνο και να φθάσουν
στις τουρκικές βουλευτικές
εκλογές χωρίς να προκαλέ-
σουν κατάρρευση της διαδι-
κασίας. Σε αυτό το πλαίσιο,
μια συμφωνία για τη μεθοδο-
λογία της διαπραγμάτευσης
εντός Σεπτεμβρίου θεωρείται
εκ των ων ουκ άνευ. Η ε/κ
πλευρά θα πάει με νέα βελ-
τιωμένη πρόταση στη συνάν-
τηση των διαπραγματευτών,
στις 26 Αυγούστου, με την ελ-
πίδα ότι θα υπάρξει συναίνε-
ση κι ότι θα δεχθεί ο κ. Έρο-
γλου την καταγραφή συγκλί-
σεων και αποκλίσεων (το
πλαίσιο συζήτησης) στη συ-
νάντηση με τον κ. Αναστασιά-
δη στις 2 Σεπτεμβρίου. Στην
Κύπρο αναμένεται το πρώτο
δεκαπενθήμερο του Σεπτεμ-
βρίου, πριν από τη Γεν. Συνέ-
λευση του ΟΗΕ και ο νέος ει-
δικός σύμβουλος του γ.γ.,
Έσπεν Μπαρθ Άιντε. Διπλω-
ματικές πηγές, τέλος, ξεκαθά-
ρισαν στην «Κ» ότι δεν υπάρ-
χει περίπτωση τριμερούς συ-
νάντησης Αναστασιάδη, Έρο-
γλου, Μπαν, στο περιθώριο
της Γεν. Συνέλευσης του ΟΗΕ,
ή αμέσως μετά απ’ αυτήν.

Τοπική 
ασυνεννοησία

03-POLITIKI_Master_cy  22/08/14  21:36  Page 3



4 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Τ Ο  Θ Ε Μ Α Κυριακή 24 Αυγούστου 2014

Εκποιήσεις για
γερά νεύρα και
στενά περιθώρια 
Ασφυκτικά τα δεδομένα για τον Πρόεδρο 
Αναστασιάδη, καθώς η κλεψύδρα μέχρι την 
29η Αυγούστου φαίνεται να αδειάζει επικίνδυνα 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ισορροπίες τρόμου επικρατούν στην πο-
λιτική σκηνή του τόπου ενόψει της ανάγκης
ψήφισης του νομοσχεδίου για τις εκποι-
ήσεις ενυπόθηκων δανείων. Οι συνεχό-
μενες εναλλαγές στις διαβουλεύσεις μεταξύ
των αξιωματούχων της κυβέρνησης και
των πολιτικών δυνάμεων αλλά και ο ανοι-
κτός διάλογος κυβέρνησης με την Τρόικα
συντήρησαν ένα θερμό κλίμα πολιτικών
αναταράξεων αλλά συχνά και εσωκομμα-
τικών τριβών που έκανε την κοινή γνώμη
να παρακολουθεί με αγωνία τα τεκταινό-
μενα. Κι αυτό διότι το στοίχημα για την
κοινωνία αλλά και την οικονομία αυτή τη
φορά είναι ίσως πιο ψηλό από ποτέ και
από αυτό εξαρτάται εν πολλοίς και η πε-
ραιτέρω ενίσχυση ή αποδυνάμωση και
των κομματικών σχηματισμών. 

Προσωπικό πολιτικό στοίχημα αποτελεί
το καυτό νομοσχέδιο για τον ίδιο τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας, ο οποίος καλείται
να εντείνει τις προσπάθειές του σε δύο
μέτωπα. Να πείσει τα κόμματα να δεχτούν
τα τροποποιητικά μέτρα που εγκρίθηκαν
από το Υπουργικό Συμβούλιο και στη συ-
νέχεια να πείσει την Τρόικα να δεχτεί τις
αλλαγές ούτως ώστε να ψηφιστεί από την
πλειοψηφία της Βουλής το νομοσχέδιο
των εκποιήσεων. 

Η συνεχής αρνητική και καχύποπτη
στάση που έχουν καλλιεργήσει τα κόμματα
έναντι του Νομοσχεδίου αλλά και του ίδιου
του Προέδρου δυσκολεύουν την κατάστα-
ση. Καθώς η κλεψύδρα αδειάζει και τα πε-
ριθώρια στενεύουν μέχρι τις 29 Αυγούστου
που θα συνέλθει η Βουλή για την έγκριση
ή απόρριψη του νομοσχεδίου από την
οποία εξαρτάται και η εκταμίευση της επό-
μενης δόσης, η κυβέρνηση καλείται να
βρει τρόπο να βγει από το αδιέξοδο και
να πείσει τα δύσπιστα πλέον κόμματα να

εγκρίνουν το Νομοσχέδιο σε συνδυασμό
με τα βελτιωτικά μέτρα. 

Βελτιωτικές προεδρικές προτάσεις
Η διήμερη συνεδρία των Επιτροπών

Οικονομικών και Εσωτερικών και οι απαι-
τήσεις τις οποίες προέβαλαν τα κόμματα
οδήγησαν τον Πρόεδρο να πάρει επάνω
του τις πρωτοβουλίες για διαβουλεύσεις
και τροποποιήσεις με στόχο την προστασία
των μικρών δανειοληπτών. Οι τροποποι-
ήσεις, τις οποίες αποφάσισε το Υπουργικό
Συμβούλιο, παρουσιάστηκαν στα κόμματα,
τόσο με την επιστολή του Προέδρου προς
αυτά όσο και στη συνεδρία με τους πολι-
τικούς αρχηγούς, η οποία πραγματοποι-
ήθηκε το πρωί της περασμένης Παρα-
σκευής. Σημειώνεται πως στόχος της κυ-
βέρνησης είναι να παραμείνει το νομο-
σχέδιο εκποιήσεων ως έχει, αφού και η
Τρόικα φαίνεται να μη δέχεται να γίνουν
σε αυτό αλλαγές, αλλά να αμβλύνει τις κύ-
ριες ανησυχίες των κομμάτων, με πρόσθετα
νομοσχέδια που προστατεύουν τον μέσο
δανειολήπτη. Οι κύριες τροποποιήσεις
έχουν να κάνουν με την κατάργηση των
προνομίων των τραπεζών που τους παρέχει
ο Νόμος σχετικά με καταχρηστικές ρήτρες
και στις δραστηριότητες χρηματοπιστω-
τικών υπηρεσιών. Θέση την οποία υπο-
στήριζε και το κυβερνών κόμμα, ούτως
ώστε να προστατεύσει τους απλούς δα-
νειολήπτες από καταχρηστικές πρακτικές
των τραπεζών. Η κυβέρνηση έχει προτείνει
την τροποποίηση του περί φιλελευθερο-
ποίησης επιτοκίου νόμου 1999, με την
οποία καταργείται το δικαίωμα των τρα-
πεζών για μονομερή αύξηση του περιθω-
ρίου του επιτοκίου σε βάρος των δανει-
οληπτών. Την ίδια στιγμή προτείνει την
εδραίωση της διαφάνειας κατά τρόπο που
τα πιστωτικά ιδρύματα να υποχρεώνονται
να ενημερώνουν τους οφειλέτες και τους

εγγυητές για τυχόν αλλαγές που αφορούν
το βασικό επιτόκιο και τις δόσεις του δα-
νείου. Παράλληλα, σημειώνει πως οι τρά-
πεζες θα πρέπει να δηλώνουν και να ενη-
μερώνουν οφειλέτες και εγγυητές για το
επιτόκιο υπερημερίας, το οποίο δεν θα
υπερβαίνει το 2%.

Τέλος, η Κεντρική Τράπεζα θα δικαιούται
να επιβάλλει πρόστιμο στις τράπεζες, οι
οποίες δεν προχωρούν σε αναδιαρθρώσεις
δανείων, ενώ εισάγεται και το δικαίωμα
των δανειοληπτών να καταγγέλλουν είτε

στον διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας
είτε στον γενικό εισαγγελέα την παραβίαση
προνοιών του νόμου.

Πλαίσιο αφερεγγυότητας 
Σημειώνεται πως κύρια θέση των πο-

λιτικών κομμάτων κατά τη διάρκεια δια-
πραγμάτευσης τροποποιήσεων του νομο-
σχεδίου, αφορούσε το πλαίσιο αφερεγ-
γυότητας. Πιο συγκεκριμένα, ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας φαίνεται να παραπέμπει
στη Βουλή το πλαίσιο για τις βασικές αρχές
που διέπουν τη νομοθεσία για την αφε-
ρεγγυότητα όχι ως νομοσχέδιο αλλά ως
απόφαση της Βουλής με την υπογραφή
του Προέδρου.  

Με μεγάλο ενδιαφέρον παρακολουθείται
η στάση που θα κρατήσουν τα κόμματα
μπροστά στις βελτιωτικές προτάσεις που
προτείνει το Προεδρικό. Το συγκεκριμένο
νομοσχέδιο και η στάση των κομμάτων
δεν θα επηρεάζει αποκλειστικά το οικο-
νομικό μέλλον του τόπου. Οι εκποιήσεις
φαίνεται να αποτελούν την αφορμή για
τη δημιουργία νέων ρόλων στο πολιτικό
παιχνίδι και ενδεχομένως τη διαφοροποί-
ηση της πολιτικής σκακιέρας όπως την
γνωρίζαμε έως σήμερα. 

Σκληρό αντι-μνημονιακό μέτωπο
Η Εζεκία Παπαϊωάννου έχει διαφωνήσει

εξαρχής με την ουσία και το περιεχόμενο
του νομοσχεδίου. Οι τελευταίες εξελίξεις

και τροποποιήσεις φαίνεται να μην την
ικανοποιούν. Μάλιστα, διά αυτού η άλλοτε
απομονωμένη αριστερή πτέρυγα της Βου-
λής φαίνεται να προσπαθεί να εξέλθει
από την πολιτική κρίση των τελευταίων
χρόνων. Το ΑΚΕΛ σε σχετικές δηλώσεις
όχι μόνο διαφωνεί με το νομοσχέδιο, αλλά
επιρρίπτει εξολοκλήρου την ευθύνη της
δύσκολης θέσης που βρίσκονται οι ευ-
παθείς ομάδες δανειληπτών στις πολιτικές
της σημερινής κυβέρνησης και στις απο-
φάσεις του Eurogroup του περασμένου
Μαρτίου. 

Σκληρή αντιπολίτευση φαίνεται να
ασκούν και οι Οικολόγοι, οι οποίοι εμμένουν
στη θέση τους ότι το νομοσχέδιο των εκ-
ποιήσεων θα πρέπει να αλλάξει ριζικά. 

Πιο χαμηλοί φαίνεται να είναι πλέον
οι τόνοι στην ΕΔΕΚ σχετικά με το νομο-
σχέδιο. Οι σοσιαλιστές δεν θέλουν να ταυ-
τιστούν με απορριπτισμό και αναφέρουν
πως θα εγκρίνουν το νομοσχέδιο μόνο
στην περίπτωση που θα εισαχθούν οι κα-
τάλληλες πρόνοιες για τη δημιουργία κοι-
νωνικού δικτύου. 

Μετριοπαθή στάση φαίνεται να κρατά
και το ΕΥΡΩΚΟ, το οποίο παρουσιάζει μια
πιο διαλλακτική στάση απέναντι στις τρο-
ποποιήσεις που προτείνει η κυβέρνηση,
ενώ την ίδια στιγμή σημειώνει πως στόχος
του κόμματος είναι να προστατευθούν οι
μικροί δανειολήπτες από την καταχρηστική
πολιτική των τραπεζών. 

Προσωρινή παράλυση φαίνεται
να επικρατεί στο Δημοκρατικό
Κόμμα το τελευταίο διάστημα.
Αποτελεί γεγονός πως ο Πρόεδρος
του ΔΗΚΟ Νικόλας Παπαδόπουλος
ξεκίνησε με μία σκληρή αντιπο-
λιτευτική και αντιμνημονιακή
γλώσσα, ωστόσο, το τελευταίο
διάστημα μια σκιά φαίνεται να
έχει επικαλύψει τις πραγματικές
προθέσεις των δύο τάσεων στο
κόμμα, η οποία παραπέμπει σε
περαιτέρω κομματικές τριβές που
δεν αποκλείεται να εξελιχθούν
σε ανοικτή σύγκρουση. 

Αυτό προκύπτει και από το γε-
γονός ότι ο αρχηγός του κεντρώου
κόμματος επέλεξε να απουσιάζει
στο εξωτερικό την κρίσιμη περίοδο
συζήτησης τροποποιήσεων του νο-
μοσχεδίου και την Παρασκευή που
συνήλθε το Συμβούλιο των Αρχηγών
στο Προεδρικό, ο κ. Παπαδόπουλος
να βρίσκεται στην Ισπανία. Μάλιστα,
στο εσωτερικό του κόμματος, φαί-
νεται να προκαλεί δυσφορία το γε-
γονός ότι ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ
δεν έχει διακόψει τις διακοπές του,
ούτως ώστε να συζητηθεί ενδελεχώς
ένα νομοσχέδιο, το οποίο χαρακτή-
ριζε ως καταστροφικό για την κυ-
πριακή κοινωνία. 

Μάλιστα, από πολλούς πολιτι-
κούς κύκλους, η απόφαση του Νι-
κόλα Παπαδόπουλου να βρίσκεται
στη Βαρκελώνη λίγες μέρες πριν
από την ψήφιση του νομοσχεδίου
παρομοιάζεται και με το περιβόητο
τότε ταξίδι του τέως προέδρου
του ΔΗΚΟ Μάριου Κάρογιαν στη
Μύκονο κατά την περίοδο των
μαύρων επετείων για το οποίο
και κατηγορήθηκε σφόδρα από
την εσωκομματική αντιπολίτευση.
Τα υπόλοιπα στελέχη του κόμμα-
τος, φαίνεται να κρατούν χαμη-
λούς τόνους μέχρι και την επι-
στροφή του κομματικού τους αρ-
χηγού, ούτως ώστε να αποφύγουν
δηλώσεις οι οποίες μπορεί να προ-
καλέσουν σύγχυση και διφωνία.

Πάντως, πηγές της «Κ» υποστη-
ρίζουν πως η εσωκομματική αν-
τιπολίτευση δεν πρόκειται να μεί-
νει απαθής μπροστά στην κατα-
ψήφιση του νομοσχεδίου και εν-
δέχεται –στην περίπτωση βεβαίως
που ικανοποιηθούν κάποιες από
τις θέσεις της επί του νομοσχε-
δίου– να το ψηφίσουν, με αποτέ-
λεσμα τη δημιουργία ενός νέου
κύκλου εσωκομματικής κρίσης. 

Σε επιφυλακή η Συμμαχία
Τις εξελίξεις στο ΔΗΚΟ, φαί-

νεται να παρακολουθεί με ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον και η Συμμαχία
Πολιτών. Αναμφίβολα, οι δύο πο-
λιτικοί άντρες, Γιώργος Λιλλήκας
και Νικόλας Παπαδόπουλος έχουν

αρκετές κοινές θέσεις τόσο στην
οικονομία όσο και στο Κυπριακό.
Αυτός ήταν και ο λόγος που οι
δύο πολιτικοί αρχηγοί δεν είχαν
έρθει μέχρι τώρα δημόσια σε ρήξη,
παρά το γεγονός ότι ο Γιώργος
Λιλλήκας εμφανίζεται ως η κύρια
διαρροή δηκοϊκών ψήφων. 

Η πιθανότητα ψήφισης του νο-
μοσχεδίου από τον Νικόλα Παπα-
δόπουλο φαίνεται να δίνει τη δυ-
νατότητα στον Γιώργο Λιλλήκα
να διεκδικήσει τη θέση του πρώ-
του στον αντιμνημονιακό χώρο
και να του δώσει για πρώτη φορά
την ευκαιρία να ασκήσει κριτική
στον πολιτικό του αντίπαλο, κερ-
δίζοντας συνεπώς και περισσότερο
έδαφος στη διεκδικητική αντι-

μνημονιακή πτέρυγα. Η Συμμαχία
Πολιτών εμφανίζεται να ασκεί
σκληρή κριτική απέναντι στην
κυβέρνηση και να μην ικανοποι-
είται με τις εισηγήσεις που φέρνει
στο τραπέζι, διασαφηνίζοντας
έτσι και τη στάση που θα κρατήσει
στην Ολομέλεια της Βουλής.

ΔΗΣΥ χαμηλών τόνων
Ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ, από

την άλλη, συστήνει σύνεση και
υπευθυνότητα, με στόχο να δια-
σφαλιστούν οι σωστές ισορροπίες
και να διαφυλαχθεί η σταθερό-
τητα. Ωστόσο, στην Πινδάρου
βλέπουν με ανησυχία τις εξελίξεις
των τελευταίων ημερών. Φαίνεται
πως η ηγεσία του κόμματος είχε

εναποθέσει τις ελπίδες της στον
άλλοτε κοινοβουλευτικό σύμμαχό
της, το ΔΗΚΟ, για την έγκριση
του νομοσχεδίου.  Το γενικότερο
βραχυκύκλωμα στο ΔΗΚΟ, λόγω
διακοπών του πολιτικού του αρ-
χηγού, προκαλεί την έντονη ανη-
συχία της ηγεσίας του κυβερνών-
τος κόμματος κατά πόσο το νο-
μοσχέδιο εν τέλει θα εγκριθεί. 

Κομματικές πηγές, μάλιστα,
διερωτούνται κατά πόσο η επιλογή
του προέδρου του ΔΗΚΟ να συ-
νεχίσει τις διακοπές θα πρέπει
να ερμηνευθεί ως συνέχιση της
απορριπτικής στάσης του στο νο-
μοσχέδιο ή ως ένδειξη αδιαφορίας
για την έκβαση του καυτού θέ-
ματος των εκποιήσεων.

Διακοπές ο Νικόλας - βραχυκύκλωμα στο ΔΗΚΟ

Το κλειδί για την έγκριση ή καταψήφιση του νομοσχεδίου έχει ο Νικόλας Παπαδόπουλος. Ωστόσο, τη δεδομένη στιγμή κρατά κρυφά τα χαρτιά του, μιας
και βρίσκεται για διακοπές στο εξωτερικό.

<<<<<<<

Το ζήτημα των εκποιήσεων
δημιουργεί νέα πολιτικά 
δεδομένα με ενδεχόμενη 
αλλαγή ρόλων στην πολιτική
σκακιέρα.

<<<<<<<

Έκκληση στον ρεαλισμό και
την υπευθυνότητα των κομμά-
των κάνει πλέον ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας μετά και τη
συμπλήρωση του παζλ των
νομοσχεδίων.

Την μπάλα στη Βουλή  ρίχνει η κυβέρνηση μετά και από τα τελευταία βελτιωτικά μέτρα που ενέκρινε το Υπουργικό της περασμένης Παρασκευής.

ΚΥ
Π

Ε

Λυδία λίθο αποτελεί το νομοσχέδιο
των εκποιήσεων για τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας. Οι πιθανότητα κα-
ταψήφισής του δεν επηρεάζει απο-
κλειστικά την κυπριακή οικονομία
αλλά δοκιμάζει και τη δική του δια-
κυβέρνηση. Η έλλειψη εμπιστοσύ-
νης στο πρόσωπο του Προέδρου
από τα κόμματα είναι πλέον διάχυ-
τη. Άλλωστε, όλες οι συνομιλίες και
οι διαπραγματεύσεις κυβέρνησης-
κομμάτων, πέφτουν στο κενό εξαι-
τίας της καχυποψίας που έχει προ-
κληθεί. Τα πολιτικά κόμματα φαίνε-
ται να μην εμπιστεύονται τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας στο θέμα
διαπραγμάτευσης με την Τρόικα και
να τον χαρακτηρίζουν ιδιαίτερα
υποτακτικό απέναντί της. Δύσπιστοι
φαίνονται ιδιαίτερα απέναντι σε δε-
σμεύσεις του Προέδρου Αναστασιά-
δη, ζητώντας σε κάθε πρότασή του
νομική κατοχύρωση για να πει-
στούν. Το γεγονός ότι ο Πρόεδρος
Αναστασιάδης για άλλη μία φορά
επέλεξε να ενημερώσει εκ των
υστέρων τα κόμματα σε στενά χρο-
νικά περιθώρια, έδωσε την αφορμή
στις φωνές της αντιπολίτευσης να
του ασκήσουν δριμεία κριτική για
έλλειψη διαλόγου και διαπραγμα-
τεύσεις πίσω από κλειστές πόρτες.
Τη δεδομένη στιγμή ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας ρίχνει την μπάλα στα
κόμματα, ευχόμενος να αποτιμή-
σουν ρεαλιστικά τις συνέπειες,
αφού όπως όλα δείχνουν πλέον δεν
μπορεί να προστεθεί τίποτα άλλο
στο παζλ των νομοσχεδίων. Η ιστο-
ρική, ωστόσο, δήλωση «με το πιστό-
λι στον κρόταφο» φαίνεται πως θα
στοιχειώνει για καιρό τον Πρόεδρο,
αφού κάθε προσπάθειά του να πεί-
σει για το βέτο της Τρόικας σε ενδε-
χόμενες τροποποιήσεις θα εκλαμ-
βάνεται από τα κόμματα ως τακτική
εκβιασμού και πολιτικού εκφοβι-
σμού.

Σφίγγει ο κλοιός
για τον Πρόεδρο
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Με νωπές τις αναφορές ανώτατου
διευθυντικού στελέχους της, ότι η
Ryan Air δεν «καίγεται» να αγοράσει
τις Κυπριακές Αερογραμμές και ότι
ουσιαστικά επέδειξε ενδιαφέρον,
επειδή της το ζήτησε η κυβέρνηση,
η ιρλανδική αεροπορική εταιρεία
χαμηλού κόστους είναι μία από τις
15 ενδιαφερόμενες εταιρείες, που

υπέγραψαν την συμφωνία εμπιστευ-
τικότητας και πέρασαν στον επόμενο
γύρο αναζήτησης αγοραστή για τον
κρατικό αερομεταφορέα της Κύπρου.
Μάλιστα, η Ryan Air ήταν ο πρώτος
εν δυνάμει αγοραστής με τον οποίο
ξεκίνησε διαπραγματεύσεις η KPMG
για λογαριασμό του ιδιοκτήτη της
εταιρείας που είναι η κυβέρνηση.
Επικεφαλής του κλιμακίου της εται-
ρείας ήταν το ίδιο πρόσωπο, που
προ μηνός είχε ρίξει στο ναδίρ το
ενδιαφέρον για τις Κ.Α, κάτι που
προκαλεί ερωτηματικά. Ανεπίσημες
πηγές εντοπίζουν σκοπιμότητες
πίσω από την αντιφατική, όπως χα-
ρακτηρίζουν την συμπεριφορά του
διευθύνοντα συμβούλου της εται-
ρείας, Μάικλ Ο'Λίρι. Πιο συγκεκρι-

μένα, γίνεται λόγος για τακτική που
αποσκοπεί στην άσκηση πίεσης
προς τη Λευκωσία προκειμένου να
επιτύχει την επιχορήγηση και νέων
πτήσεων. Στη Λευκωσία, παρά τα
όσα προηγήθηκαν με τις απαξιωτικές
αναφορές του προσώπου, που τώρα
διαπραγματεύεται με τον ιδιοκτήτη
των Κ.Α., θεωρούν ότι η περίπτωση

της Ryan Air είναι από τις σοβαρές
που μπορεί να δώσει περισσότερη
ώθηση στο αεροδρόμιο της Πάφου
και να το καταστήσει περιφερειακό
κόμβο. 

Ανεπίσημες πηγές αφήνουν να
διαρρεύσει ότι η KPMG έχει ενώ-
πιόν της και μία δεύτερη σοβαρή
περίπτωση, που προέρχεται από

τον ευρωπαϊκό χώρο που θα μπο-
ρούσε να αναλάβει τις Κ.Α. Το κατά
πόσο η Ryan Air θα παραμείνει
στην κούρσα πώλησης της εται-
ρείας, θα φανεί στο άμεσο μέλλον,
αφού και οι 15 εταιρείες, με τις
οποίες έχουν ξεκινήσει διαπραγ-
ματεύσεις θα πρέπει μέχρι το τέλος
του μήνα να υποβάλουν μη δε-

σμευτικές προτάσεις για τις Κ.Α
Το πραγματικό ενδιαφέρον για

τον κρατικό αερομεταφορέα της
Κύπρου θα φανεί τέλος του μήνα,
με τις μη δεσμευτικές προτάσεις
που θα κληθούν να υποβάλουν οι
15 σημερινοί μνηστήρες. 

Προτάσεις που θα οδηγήσουν
στην τελική φάση πώλησης της
εταιρείας. Η αξιολόγηση των προ-
τάσεων που θα κατατεθούν με βάση

τα χρονοδιαγράμματα θα έχει ολο-
κληρωθεί περί τα τέλη Οκτωβρίου
και ουσιαστικά θα οδηγήσει στην
επιλογή της εταιρείας που θα ανοί-
ξει ένα νέο κεφάλαιο στην 65χρονη
ιστορία της εταιρείας. 

Σύμφωνα και με τον πρόεδρο
της εταιρείας, το νέο αφεντικό των
Κ.Α θα διατηρήσει την ονομασία,
καθώς επίσης και την έδρα της
εταιρείας, που είναι η Λάρνακα,
θέματα που θα τεθούν ως προϋπο-
θέσεις. Στις διαπραγματεύσεις που
γίνονται ένα κομμάτι αφορά και το
προσωπικό, χωρίς ωστόσο να είναι
σίγουρο, αν η νέα κατάσταση να εί-
ναι σε θέση να το απορροφήσει στο
σύνολό του. Πάντως, στα κεντρικά
της εταιρείας υπολογίζουν ότι υπάρ-

χει ενδεχόμενο οι Κ.Α να αλλάξουν
χέρια πριν αλλάξει ο χρόνος.

Παραιτήθηκε ο Τώνη
Και ενώ οι Κυπριακές Αερογραμμές

βρίσκονται στην πιο δύσκολη στιγμή
της 65χρονης ιστορίας τους, παρελθόν
για την εταιρεία αποτελεί ο πρόεδρος
του διοικητικού της συμβουλίου, Τώ-
νης Αντωνίου. Μετά την έκτακτη
συνεδρία του Υπουργικού Συμβουλίου
την Παρασκευή το βράδυ, έγινε γνω-
στό ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας,
Νίκος Αναστασιάδης έκανε δεκτή
την παραίτηση που του υπέβαλε ο
κ. Αντωνίου. Σύμφωνα με το πόρισμα
των ερευνών που πραγματοποίησε
ο γενικός διευθυντής του ΥΠΟΙΚ,
Χρίστος Πατσαλίδης, εντοπίσθηκαν
παρατυπίες στις διαδικασίες  προ-
μήθειας φαγητών και ποτών, κάτι
που οδήγησε τον κ. Αντωνίου στο
να υποβάλει την παραίτησή του. Ο
πρώην πρόεδρος της εταιρείας την
Παρασκευή την ώρα της σύσκεψης
των πολιτικών αρχηγών υπό τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας βρισκόταν
στο Προεδρικό και εμφανιζόταν σί-
γουρος ότι το πόρισμα του Χρίστου
Πατσαλίδη τον δικαίωνε απόλυτα.
Ωστόσο, ο κ. Αντωνίου επέστρεψε
στο Προεδρικό μέγαρο και πάλι την
ώρα που ολοκληρώθηκε η σύσκεψη,
για να υποβάλει την παραίτησή του
στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Η
παραίτηση Αντωνίου ήλθε σε μια
σημαντική στιγμή για τις ΚΑ αναζή-
τησης ιδιώτη επενδυτή. Ο ίδιος συμ-
μετείχε στην τεχνική επιτροπή που
διαπραγματεύεται με τους 15, που
έχουν επιδείξει ενδιαφέρον να αγο-
ράσουν την εταιρεία.

Δεκαπέντε μνηστήρες για τις Κ. Αερογραμμές
Γρίφος η στάση της Ryan Air, η οποία επανέκαμψε στην ουσία στην κούρσα της εξαγοράς του εθνικού αερομεταφορέα 

<<<<<<<

Παρελθόν αποτελεί για
τις Κ.Α. ο Τώνη Αντωνί-
ου. Υπέβαλε την παραί-
τησή του, η οποία έγινε
δεκτή από τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας.

<<<<<<<

Μέχρι τα τέλη του 2014
θα έχει επιλεγεί ο αγορα-
στής των Κ.Α., ο οποίος
θα διατηρήσει ονομασία
και έδρα της εταιρείας
την Κύπρο.

Η Ryan Air και μία δεύτερη εταιρεία από των ευρωπαϊκό χώρο εμφανίζονται ως οι σοβαρές περιπτώσεις να αγορά-
σουν τις Κυπριακές Αερογραμμές.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Σαράντα χρόνια μετά από τα δραμα-
τικά συμβάντα στο Κυπριακό και
στον απόηχο των τουρκικών προ-
εδρικών εκλογών, η «Κ» συναντά
τον ηγέτη της τουρκοκυπριακής
κοινότητας, Ντερβίς Έρογλου. Με
τον κ. Έρογλου θέτουμε επί τάπητος
όλες τις εξελίξεις στις συνομιλίες.
Αδιέξοδο στις διαπραγματεύσεις,
υψηλοί τόνοι, μεγάλα εμπόδια, δια-
φορετικές ερμηνείες σε θεμελιώδη
ζητήματα. Ο κ. Έρογλου εκθέτει
την δική του οπτική γωνία και επιρ-
ρίπτει ευθύνες στην ηγεσία του Νί-
κου Αναστασιάδη για τη στασιμό-
τητα στο Κυπριακό. Κατά την άποψή
του, η ε/κ πλευρά δεν αποδίδει την
απαιτούμενη σημασία στις υφιστά-
μενες πραγματικότητες και στα αι-
τήματα των Τουρκοκυπρίων. Ανα-
φερόμενος στην τύχη του Βαρωσιού,
ο κ. Έρογλου προτείνει ένα συνολικό
αλισβερίσι στο εδαφικό. Την ίδια
στιγμή, ο έμπειρος Τουρκοκύπριος
πολιτικός μιλά για την εκλογή του
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν στην προ-
εδρία της γειτονικής Τουρκίας. Το
μήνυμά του είναι ξεκάθαρο: Η Άγ-
κυρα δεν έχει την πολυτέλεια να
αγνοήσει την τελική απόφαση –
όποια και αν είναι αυτή– της τ/κ κοι-
νότητας για το Κυπριακό. 
–Και στις δυο πλευρές της πρά-
σινης γραμμής, το τελευταίο διά-
στημα κυκλοφορεί η φήμη ότι οι
διαπραγματεύσεις έχουν μπει
στην κατάψυξη. Συμφωνείτε με
αυτή την άποψη; Ποια είναι η
δική σας άποψη για την πορεία
των διαπραγματεύσεων;

–Δεν συμμερίζομαι αυτή την άπο-
ψη. Οι διαπραγματεύσεις δεν έχουν
μπει στην κατάψυξη και δεν έχουν
διακοπεί. Κατά διαστήματα, στις
συνομιλίες, οι δύο πλευρές υψώνουν
τους τόνους. Υπάρχουν φορές που
η μία πλευρά αποχωρεί για λίγο από
το τραπέζι των διαπραγματεύσεων.
Αυτό δεν σημαίνει ότι έχουν διακοπεί
οι συνομιλίες. Πριν από λίγες ημέρες,
συναντήθηκα με την εκπρόσωπο
του ΟΗΕ στην Κύπρο, Λίζα Μπά-
τενχαϊμ. Σε αυτή τη συνάντηση συμ-
φωνήσαμε το κείμενο του ανακοι-
νωθέντος της τελευταίας συνάντη-
σης των δύο ηγετών. Μετά από αυτό
το ανακοινωθέν, στις 26 Αυγούστου
θα συναντηθούν οι δύο διαπραγμα-
τευτές. Στην συνέχεια, θα συναν-
τηθούν οι δύο ηγέτες. Όπως βλέπετε
οι συνομιλίες συνεχίζονται. Ούτε
εγώ ούτε ο κ. Αναστασιάδης επιθυ-
μούμε τη διακοπή τους. 

–Θα ήθελα να μου αναλύσετε με
βάση την πολύχρονη εμπειρία
σας στην πολιτική σκηνή του νη-
σιού και την ιδιότητα του ηγέτη
της τουρκοκυπριακής κοινότητας,
τα βασικά εμπόδια για την λύση
του Κυπριακού. Ποια είναι η οπτι-
κή γωνία της τ/κ πλευράς; Γιατί
εξακολουθούμε να απέχουμε τόσο
πολύ από τη λύση;

–Στο τραπέζι των συνομιλιών ο
κ. Αναστασιάδης και οι συνεργάτες
του θα πρέπει να αποδεχθούν μια
πραγματικότητα. Στην Κύπρο οι δεί-
κτες του ρολογιού δεν σταμάτησαν
το 1974. Η ζωή συνεχίστηκε και
μετά το 1974. Σε σαράντα χρόνια,
στην βόρεια Κύπρο άλλαξαν πολλά.
Οι πρόσφυγές μας από το νότιο κομ-
μάτι του νησιού εγκαταστάθηκαν
σε νέα σπίτια στον βορρά. Ξεκίνησαν
μια νέα ζωή. Στον βορρά πραγμα-
τοποιήθηκαν σημαντικές επενδύ-
σεις. Την ίδια περίοδο, έλαβαν χώρα
σημαντικές πολιτικές και κοινωνικές
αλλαγές. Σήμερα, δεν είναι δυνατόν

να εξασφαλίσουμε τη λύση του κυ-
πριακού προβλήματος αγνοώντας
αυτές τις αλλαγές και τις πραγματι-
κότητες. Σαράντα χρόνια μετά το
1974 εγώ, με την ιδιότητα του ηγέτη
της τ/κ πλευράς, είμαι στην ευχά-
ριστη θέση να δηλώσω ότι δεν έχω
πρόσφυγες. Οι κυβερνήσεις μου εγ-
κατέστησαν τους πρόσφυγές μας
σε νέες οικίες. 

Παράλληλα, εντάξαμε αυτούς
τους συμπολίτες μας στο οικονομικό
σύστημα της Τουρκικής Δημοκρα-
τίας της Βόρειας Κύπρου. Σε αντί-
θεση με εμάς, η ελληνοκυπριακή
πλευρά εξακολουθεί να κάνει λόγο
για 160.000 πρόσφυγες. 

Σε αυτό το σημείο θα πρέπει να
αναρωτηθούμε; Ποιος ευθύνεται
για την αποτυχία της ένταξης αυτών
των ανθρώπων στο νέο κοινωνικό
και οικονομικό περιβάλλον του νό-
τιου κομματιού της Κύπρου; Μήπως
οι προηγούμενες ελληνοκυπριακές
κυβερνήσεις απέτυχαν σε αυτό το
πεδίο; Μετά από σαράντα χρόνια,

καμία σύγχρονη χώρα δεν έχει την
πολυτέλεια να πει ότι έχει χιλιάδες
πρόσφυγες. 
–Εκτός από το ζήτημα των προ-
σφύγων υπάρχουν και άλλα αγ-
κάθια στις διαπραγματεύσεις; 

–Συνεχίζονται οι εντατικές δια-
πραγματεύσεις στα πεδία του περι-
ουσιακού, του εδαφικού, της δια-
κυβέρνησης και του καταμερισμού
των εξουσιών (του ομόσπονδου κρά-
τους). Η ελληνοκυπριακή πλευρά
εκφράζει σοβαρές ενστάσεις στα
πεδία των εγγυήσεων και των πο-
λιτών μας, οι οποίοι κατάγονται από
την Τουρκία. 

Η άλλη πλευρά ξεχνά ότι αυτοί
οι πολίτες ψήφισαν στο δημοψήφι-
σμα για το Σχέδιο Ανάν. Όπως τόνισα
προηγουμένως, αυτοί οι άνθρωποι
ζουν εδώ και σαράντα χρόνια σε
αυτό το νησί. Θα ψηφίσουν στο νέο
δημοψήφισμα. Με ποια λογική, η
ε/κ πλευρά αμφισβητεί τα βασικά
δικαιώματα αυτών των ανθρώπων;
Πώς μπορούμε να διώξουμε από την

πατρίδα τους ανθρώπους, οι οποίοι
ζουν στην Κύπρο τα τελευταία σα-
ράντα χρόνια; Σε ό,τι αφορά τις εγ-
γυήσεις, η άποψη της τουρκοκυ-
πριακής πλευράς δεν έχει αλλάξει.
Πιστεύουμε ότι υπάρχει ανάγκη για
τις εγγυήσεις. Επίσης, οι εγγυήσεις
είναι ένα ζήτημα το οποίο θα διευ-
θετηθεί σε μια διάσκεψη στην οποία
θα συμμετάσχουν και οι τρεις εγ-
γυήτριες δυνάμεις. 
–Από ό,τι κατανοώ τα προβλή-
ματα είναι πολύ μεγάλα...

–Οι δύο πλευρές θα πρέπει να
κατανοήσουν την εξής πραγματι-
κότητα: Στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων δεν πρόκειται να εξα-
σφαλίσουμε την επίτευξη όλων των
στόχων μας. Η επίτευξη όλων των
στόχων των Ελληνοκυπρίων θα
φέρει τους Τουρκοκύπριους σε πολύ
δύσκολη θέση. Όπως οι Ελληνοκύ-
πριοι έτσι και ο δικός μου λαός έχει
κάποια αιτήματα. Καθώς διαπραγ-
ματευόμαστε θα πρέπει να λάβουμε
υπόψη μας τις ευαισθησίες και των

δύο πλευρών. Τα εμπόδια στις δια-
πραγματεύσεις θα ξεπεραστούν τη
στιγμή που οι δύο πλευρές λάβουν
υπόψη τους αυτές τις ευαισθησίες. 
–Αναφερθήκατε στα διάφορα
προβλήματα, τα οποία αντιμετω-
πίζετε στις διαπραγματεύσεις.
Ένα άλλο ακανθώδες ζήτημα
είναι το μέλλον της κλειστής πό-
λης της Αμμοχώστου. Και σε αυτό
το πεδίο έχουμε οδηγηθεί σε αδιέ-
ξοδο. Έτσι δεν είναι; 

–Η ελληνοκυπριακή πλευρά έφε-
ρε στο προσκήνιο των συνομιλιών
το Βαρώσι. Όπως γνωρίζετε το Βα-
ρώσι εντάσσεται στο κεφάλαιο του
εδαφικού. Το συγκεκριμένο ζήτημα
θα συζητηθεί όταν ανοιχτεί ο φά-
κελος του εδαφικού. Στο πλαίσιο
της συνολικής λύσης του Κυπριακού
θα εξασφαλίσουμε και την επίλυση
του προβλήματος του Βαρωσιού.
Αυτή τη στιγμή, ο κ. Αναστασιάδης
ζητά από εμένα την επιστροφή του
Βαρωσιού δίχως κανένα αντάλλαγμα
και δίχως να έχουν διευθετηθεί τα
άλλα βασικά ζητήματα στο Κυπριακό.
Αυτή είναι μια λανθασμένη στρα-
τηγική. 
–Δηλαδή, η δική σας πλευρά θε-
ωρεί ότι το Βαρώσι είναι ένα ζή-
τημα το οποίο μπορεί να διευθε-
τηθεί με μια διαδικασία πάρε-δώ-
σε στο εδαφικό. Έτσι δεν είναι;

–Εκφράσατε με ορθό τρόπο την
οπτική γωνία της τουρκοκυπριακής
πλευράς. Αυτή είναι η δική μας πρό-
ταση. 
–Τις τελευταίες εβδομάδες, οι
δύο ηγεσίες στέλνουν αυστηρά
μηνύματα σε ιδιαίτερα υψηλούς
τόνους. Πώς θα συνεχιστούν οι
συνομιλίες με αυτή την ηλεκτρι-
σμένη ατμόσφαιρα; Δεν θα έπρε-
πε να πέσουν πρώτα οι τόνοι;

–Όπως θα πρέπει να έχετε πα-
ρατηρήσει, προσωπικά αποφεύγω
τις τοποθετήσεις στον Τύπο. Έχω
περιορίσει τις δηλώσεις μου. Σε αν-
τίθεση με εμένα, η ελληνοκυπριακή
πλευρά υψώνει την φωνή της. Ο κ.
Αναστασιάδης πιέζεται από τους
υποστηρικτές του. Ο κ. Αναστασιά-
δης έχει αναβαθμίσει το καθεστώς
του Εθνικού Συμβουλίου. Αμέσως
μετά την εκλογή του δεσμεύτηκε
ότι θα ακολουθεί την πολιτική γραμ-
μή η οποία θα έχει την υποστήριξη
των των μελών του Συμβουλίου.
Πώς θα μπορέσει ο κ. Αναστασιάδης
να λάβει σημαντικές αποφάσεις για
το Κυπριακό με βάση αυτή την συμ-
φωνία; Είναι δυνατόν, τα του Εθνικού
Συμβουλίου να συμφωνήσουν με
τις δικές μας προτάσεις; 

Ο Ντερβίς Έρογλου τοποθετείται
και επί των σεναρίων περί αλλαγής
πλεύσης στις συνομιλίες μεταξύ
των δύο πλευρών, που θα ενεργο-
ποιούνταν με την εκλογή του Ταγίπ
Ερντογάν στην προεδρία της Τουρ-
κίας, καθώς και στις υποψηφιότητες
–της δικής του μη εξαιρουμένης–
για τις τ/κ «προεδρικές» τον επό-
μενο Απρίλη.  
–Την προηγούμενη Κυριακή,
στην Τουρκία πραγματοποι-
ήθηκαν ιστορικής σημασίας
προεδρικές εκλογές. Ο Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν είναι ο νέος
Πρόεδρος της Τουρκίας. Κατά
την άποψή σας, ποιος θα είναι
ο αντίκτυπος αυτής της εξέλιξης
στο Κυπριακό;

–Κατά την άποψή μου, η εκλογή
του κ. Ερντογάν δεν πρόκειται να
φέρει καμία αλλαγή στις συνομιλίες.
Γνωρίζω τον κ. Ερντογάν. Με τον
υπουργό Εξωτερικών της Τουρκίας
έχουμε πολύ στενή συνεργασία.
Ο κ. Ερντογάν θα υποστηρίξει μια
συμφωνία, η οποία θα έχει την έγ-
κριση του τουρκοκυπριακού λαού. 
–Σε περίπτωση που δεν επι-
τευχθεί μια συμφωνία η οποία
θα έχει την έγκριση και των
δύο πλευρών, η τουρκοκυπρια-
κή ηγεσία θα θέσει σε εφαρμογή
ένα εναλλακτικό σχέδιο; Η ηγε-
σία σας μελετά ένα εναλλακτικό

σενάριο για το Κυπριακό;
–Η ηγεσία μας αποδίδει σημασία

στη λύση με βάση τις παραμέτρους
του ΟΗΕ. Αποδίδουμε σημασία στη
διζωνική, δικοινοτική λύση με βάση
την αρχή της πολιτικής ισότητας.
Στόχος μας είναι μια ομόσπονδη
δημοκρατία, η οποία θα βασίζεται
στη συνεργασία των δύο ιδρυτικών
κρατών. Κατά την άποψή μου, ιδι-
αίτερη σημασία έχουν η ερμηνεία
και το περιεχόμενο αυτών των πα-
ραμέτρων με βάση τα αιτήματα
των δύο λαών. Αυτή τη στιγμή, οι

δύο πλευρές ερμηνεύουν διαφο-
ρετικά τις εν λόγω παραμέτρους.
Εμείς από την πλευρά μας έχουμε
εστιάσει την προσοχή μας στην
εν λόγω δυσκολία και όχι σε ένα
εναλλακτικό σχέδιο. 
–Ωστόσο, εφόσον οι δύο πλευρές
εξακολουθήσουν να ερμηνεύουν
με διαφορετικό τρόπο τις συγ-
κεκριμένες παραμέτρους, φαν-
τάζομαι ότι η δική σας πλευρά
θα εστιάσει σταδιακά την προ-
σοχή της σε ένα εναλλακτικό
σχέδιο. Έτσι δεν είναι; 

–Οι διαπραγματεύσεις συνεχί-
ζονται εδώ και σαράντα χρόνια.
Λαμβάνοντας υπόψη μας αυτή την
πραγματικότητα ζητήσαμε να κα-
θοριστεί ένα χρονοδιάγραμμα. Ο
κ. Αναστασιάδης, όπως και ο κ.
Χριστόφιας, δεν αποδέχθηκε αυτή
την πρόταση. Σε αυτό το σημείο
θα πρέπει να ρωτήσουμε; Είναι δυ-
νατόν να συνεχιστούν οι συνομιλίες
επ’ αόριστον; Πιστεύω ότι εάν κα-
ταλήξουμε στο συμπέρασμα ότι
δεν είναι δυνατόν να διαιωνιστεί
η υφιστάμενη κατάσταση στο Κυ-
πριακό, τότε οι δυο πλευρές θα
υποχρεωθούν να επανεξετάσουν
το κυπριακό ζήτημα. 
–Αυτό το διάστημα, η τουρκο-
κυπριακή κοινότητα εισέρχεται
σε μια νέα «προεκλογική περίο-
δο». Διάφοροι πολιτικοί δηλώ-
νουν ότι είναι έτοιμοι να θέσουν
υποψηφιότητα στις επικείμενες
«προεδρικές εκλογές». Το 2015
ο Ντερβίς Έρογλου θα είναι υπο-
ψήφιος; 

–Μας χωρίζουν οκτώ μήνες από
τις προεδρικές εκλογές του Απρι-
λίου. Μέχρι στιγμής δεν έχω λάβει
καμία απόφαση σχετικά με τις εκλο-
γές. Δεν έχω λάβει ακόμη την τελική
μου απόφαση. Αυτή την στιγμή,
ακούγονται κάποια ονόματα υπο-
ψηφίων για τις προεδρικές εκλογές.
Ο κ. Ταλάτ, η πρόεδρος της Βουλής,

η κ. Σιμπέρ, ο Μουσταφά Ακιντζί,
ο υπουργός Εξωτερικών, Οζντίλ-
Ναμί...
–Και ο πρώην συνεργάτης σας,
ο Ιρσέν Κιουτσούκ, έχει εκφρά-
σει την πρόθεσή του να συμμε-
τάσχει στην «εκλογική» κούρ-
σα...

–Δήλωσε ότι επιθυμεί να συμ-
μετάσχει στις εκλογές. Η απόφαση
είναι δική του. Δεν γνωρίζω αν τε-
λικά θα θέσει υποψηφιότητα ή όχι.
Δεν είμαι σε θέση να του δώσω κά-
ποια συμβουλή. 
–Ποια είναι η συμβουλή σας για
την τουρκοκυπριακή Δεξιά;
Ένας κοινός υποψήφιος ή πολ-
λοί υποψήφιοι;

–Το Κόμμα Εθνικής Ενότητας
και το Δημοκρατικό Κόμμα έχουν
δηλώσει ότι υποστηρίζουν την υπο-
ψηφιότητα του Ντερβίς Έρογλου.
Σε περίπτωση που δεν υπάρξει
ένας κοινός υποψήφιος θα διασπα-
στεί το ενιαίο μέτωπο της τ/κ Δεξιάς. 
–Εφόσον συμφωνούν τα δύο
κόμματα, συμπεραίνω ότι θα
πρέπει να αναμένουμε την ανα-
κοίνωση της υποψηφιότητάς
σας στα τέλη αυτού του έτους
ή στις αρχές του 2015; Έτσι δεν
είναι;

–Δεν πρόκειται να προβώ σε κά-
ποια δήλωση πριν από τον Νοέμ-
βριο. 

«Στις 26 Αυγούστου θα συναντηθούν οι δύο διαπραγματευτές και στη συνέχεια θα συναντηθούμε οι δύο ηγέτες.
Όπως βλέπετε οι συνομιλίες συνεχίζονται. Ούτε εγώ ούτε ο κ. Αναστασιάδης δεν επιθυμούμε τη διακοπή τους, λέει
στην «Κ» ο Ντερβίς Έρογλου. 

Ο ΤΟΥΡΚΟΚΥΠΡΙΟΣ ΗΓΕΤΗΣ ΣΤΗΝ «Κ» 

Αλισβερίσι στο εδαφικό θέλει ο Ντ. Ερογλου
«Η εκλογή του κ. Ερντογάν δεν πρόκειται να φέρει καμία αλλαγή στις συνομιλίες - Θα υποστηρίξει 

μια συμφωνία, η οποία θα έχει την έγκριση του τουρκοκυπριακού λαού»

Οι εκλογές στην Τουρκία και τα σενάρια περί σχεδίου Β́ στο Κυπριακό

“Αυτοί οι άνθρωποι (έποι-
κοι) ζουν εδώ και 40 χρό-
νια σε αυτό το νησί. Ψή-
φισαν και στο δημοψή-
φισμα το 2004. Με ποια
λογική, η ε/κ πλευρά
αμφισβητεί τα βασικά δι-
καιώματά τους; Πώς
μπορούμε να τους διώ-
ξουμε; 

«Στόχος μας είναι μια ομόσπονδη δημοκρατία, η οποία θα βασίζεται στη συνεργασία των δύο ιδρυτικών κρατών.
Εμείς έχουμε εστιάσει την προσοχή μας στην εν λόγω δυσκολία και όχι σε ένα εναλλακτικό σχέδιο», λέει στον Νίκο
Στέλγια, ο Ντερβίς Έρογλου. 

“Μετά από 40 χρόνια, κα-
μία σύγχρονη χώρα δεν
έχει την πολυτέλεια να
πει ότι έχει χιλιάδες πρό-
σφυγες. Ποιος ευθύνεται
για την αποτυχία της έν-
ταξης αυτών των ανθρώ-
πων στο νέο περιβάλλον
του νότιου κομματιού
της Κύπρου;

“Πιστεύω ότι εάν καταλή-
ξουμε στο συμπέρασμα
ότι δεν είναι δυνατόν να
διαιωνιστεί η υφιστάμε-
νη κατάσταση, τότε οι
δυο πλευρές θα υποχρε-
ωθούν να επανεξετάσουν
το κυπριακό ζήτημα.
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Επίμονο φλερτ δέχεται η Κύπρος για το Φ.Α. 
Eνδιαφέρον από Αίγυπτο, Ιορδανία, Κροατία και Ρουμανία για το αέριο υπό τον όρο ότι θα δείξει αποθέματα το τρυπάνι της ENI

Του ΛΕΥΤΕΡΗ ΑΔΕΙΛΙΝΗ

Από το στόμα της κοινοπραξίας ΕΝΙ-
Cogas και τα αποτελέσματα των γε-
ωτρήσεων που ξεκινούν μέσα Σε-
πτεμβρίου στο τεμάχιο 9 και στη
συνέχεια στα τεμάχια 2 και 3 της
κυπριακής ΑΟΖ κρέμονται η Λευ-
κωσία και ένθερμοι μνηστήρες για
σύμπραξη και προμήθεια κυπριακού
φυσικού αερίου. Τα στοιχεία από
την πρώτη γεώτρηση της ιταλο-κο-
ρεατικής κοινοπραξίας θα ανακοι-
νωθούν επίσημα στο τέλος του χρό-
νου. Οι πρώτες ενδείξεις, όμως, για
ύπαρξη αρκετών αποθεμάτων στα
ανωτέρω τεμάχια ωθούν χώρες που
επείγονται για να καλύψουν εσω-
τερικές ανάγκες σε γκάζι να βλέπουν
την Κύπρο ως πολύφερνη νύφη.
Από τον Σεπτέμβριο ο υπουργός
Ενέργειας ξεκινά περιοδεία που θα
τον φέρει στις 9 Σεπτεμβρίου στην
Ιορδανία, ενώ στη συνέχεια έχει
ήδη κλείσει επισκέψεις για το Ομάν,
την Ρουμανία και την Κροατία. Οι
χώρες αυτές έστειλαν οι ίδιες προ-
σκλήσεις στην κυπριακή κυβέρνηση
για να συζητήσουν το ενδεχόμενο
πώλησης φυσικού αερίου σε αυτές.
Την περασμένη Τρίτη, ο κ. Λακκο-
τρύπης ήταν στο Κάιρο, επίσης κα-
τόπιν πρόσκλησης της κυβέρνησης
της χώρας, για να συζητήσει την
προοπτική πώλησης αλλά και εφο-
διασμού με αέριο των αδρανών τερ-
ματικών υγροποίησης της Αιγύπτου.
Πρόκειται για μεγάλο deal που έχει
και σημαίνουσες γεωπολιτικές προ-
εκτάσεις, καθώς μια σύμπραξη της
Αιγύπτου, Ισραήλ και αργότερα Λι-
βάνου, με συνδετικό κρίκο την Κύ-
προ για προμήθεια της Ευρώπης με
φυσικό αέριο αποτελεί στρατηγικό
στόχο και των ΗΠΑ στην περιοχή.
Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα
έχει συνάντηση για τα θέματα αυτά
με τον Πρόεδρο της Αιγύπτου στο

περιθώριο της Γενικής Συνέλευσης
του ΟΗΕ, προς το τέλος Σεπτεμβρίου
στη Νέα Υόρκη.

Τα πάντα ρει
Η γεωπολιτική σταθερότητα ήταν

ανέκαθεν ένα πολύτιμο και δυσεύ-
ρετο αγαθό στη λεκάνη της Ανατο-
λικής Μεσογείου και στη ΜέσηΑνα-
τολή. Αυτή την περίοδο, η αναζω-
πύρωση της σύγκρουσης του Ισραήλ
με τη Χαμάς στη Λωρίδα της Γάζας,
η ανήσυχη ηρεμία με τους αδελφούς
μουσουλμάνους στην Αίγυπτο και
βέβαια οι σφαγές και τα έκτροπα
της οργάνωσης Ισλαμικό Κράτος
(ISIS) στη Συρία και το Ιράκ καθι-
στούν πολύ ρευστή την κατάσταση
και απομακρύνουν οριστικές απο-
φάσεις για τον χειρισμό θεμάτων
του φυσικού αερίου, τουλάχιστον
σε πολιτικό επίπεδο. Στο Ισραήλ,
αυτή την εποχή η κυβέρνηση ασχο-
λείται αποκλειστικά με την προσπά-
θεια επίτευξης μόνιμης εκεχειρίας
ώστε να σταματήσουν οι βομβαρ-
δισμοί της Γάζας αλλά και η εκτό-
ξευση ρουκετών από τη Χαμάς προς
την ισραηλινή επικράτεια. Οι εται-
ρείες που αποτελούν τις κοινοπραξίες
στα κοιτάσματα «Λεβιάθαν» και «Τα-
μάρ» συνεχίζουν τις επαφές τους
για πιθανές εξαγωγές, αλλά για να
προχωρήσουν τα πράγματα είναι
αναγκαία και η πολιτική έγκριση.
Υπενθυμίζουμε ότι η ένοπλη διαμάχη
στη Γάζα είχε ως αποτέλεσμα να
ακυρωθεί η επίσκεψη του υπουργού
Εξωτερικών του Ισραήλ, Άβιγκτορ
Λίμπερμαν, στην Κύπρο για να προ-
ετοιμάσει επίσημη επίσκεψη του
πρωθυπουργού της χώρας, Βενιαμίν
Νετανιάχου, στο νησί. 

Deal με την Αίγυπτο
Τη γεωπολιτική ρευστότητα στην

περιοχή θέλουν να ελέγξουν οι ΗΠΑ
που βλέπουν με πολύ καλό μάτι και

ενθαρρύνουν τη διαφαινόμενη ισχυ-
ρή συνεργασία Κύπρου – Αιγύπτου
στα θέματα της ενέργειας. Ο Πρό-
εδρος της Αίγυπτου, Αμπντέλ Φατάχ
ελ-Σίσι, ζήτησε να συναντηθεί με
τον Νίκο Αναστασιάδη στο περιθώριο
της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ,
τέλη Σεπτεμβρίου στη Νέα Υόρκη.
Για το σκοπό προετοιμασίας αυτής
της συνάντησης, αλλά και με στόχο
τη διερεύνηση μιας ευρύτερης συ-
νεργασίας πώλησης και προμήθειας
φυσικού αερίου, μετέβη στο Κάιρο,
την περασμένη Τρίτη, ο υπουργός
Ενέργειας, Γιώργος Λακκοτρύπης.
Αυτή την περίοδο, η Αίγυπτος τα-
λανίζεται από μεγάλη ενεργειακή
κρίση. Χρειάζεται επειγόντως γκάζι
για εσωτερική κατανάλωση, αφού
ακόμα και η ηλεκτροδότηση δεν
είναι δεδομένη στη χώρα. Οι διακοπές
στην παροχή ρεύματος σε οικίες και

επιχειρήσεις είναι καθημερινές. Ταυ-
τόχρονα, η κυβέρνηση της Αιγύπτου
αναζητεί λύσεις και για τηλειτουργία
δύο τερματικών υγροποίησης φυ-
σικού αερίου που έχουν ανήκουν
στην British Gas, την ΕΝΙ και την
ισπανική εταιρεία Union Fenosa και
τα οποία είτε είναι αδρανή, είτε υπο-
λειτουργούν. Ο κ. Λακκοτρύπης ξε-
καθάρισε στους Αιγύπτιους συνο-
μιλητές του ότι η Κύπρος θα μπορεί
να καλύψει ανάγκες της Αιγύπτου
σε αέριο, τόσο για την εσωτερική
αγορά όσο και για τις μονάδες υγρο-
ποίησης, εφόσον έχει καλά αποτέ-
λεσμα από τις γεωτρήσεις που ξεκινά
η ΕΝΙ εντός Σεπτεμβρίου. Ο υπουργός
τόνισε επίσης ότι αν τα αποθέματα
είναι ικανοποιητικά, τότε η Κύπρος
θα επιδιώξει διασπορά στις εξαγωγές
της, έχοντας υπόψη και ότι με αυτό
τον τρόπο ενισχύει τονγεωπολιτικό

της ρόλο και απαλύνει κάπως την
πίεση για άμεση οικοδόμηση χερ-
σαίου τερματικού υγροποίησης (LNG)
στο Βασιλικό, που παραμένει στρα-
τηγική της επιλογή.

Ο παράγοντας Ουκρανία
Η προοπτική συνεργασιών με το

Ισραήλ και αραβικές χώρες είναι ο
ένας άξονας που κινείται αυτή την
περίοδο η κυπριακή κυβέρνηση. Ο
άλλος έχει να κάνει με το ενδεχόμενο
σύναψης διμερών συμφωνιών με
ευρωπαϊκές χώρες που επηρεάζονται
σε ό,τι αφορά το φυσικό αέριο από
την κρίση στην Ουκρανία και την
έναρξη ενός νέου ψυχρού πολέμου
μεταξύ της Δύσης και της Ρωσίας.
Χώρες όπως η Ρουμανία και η Κρο-
ατία, που θα μπορούσαν να επηρε-
αστούν πολύ από μια διακοπή της
παροχής ρωσικού φυσικού αερίου

προς την Ευρώπη, έχουν έλθει ήδη
σε επαφή με την Κύπρο και διερευ-
νούν πιθανότητα υπογραφής συμ-
φωνιών, σε διμερές επίπεδο, για να
προμηθεύονται κυπριακό φυσικό
αέριο, όταν η Δημοκρατία θα είναι
έτοιμη για εξαγωγές. Στη Ρουμανία
και την Κροατία θα μεταβεί ο υπουρ-
γός Ενέργειας μετά τις επισκέψεις
του σε Ιορδανία και Ομάν. Σημει-
ώνεται ότι οι χώρες της Μεσογείου
μπορούν σε πρώτο στάδιο και για
σχετικά μικρές ποσότητες να εξυ-
πηρετηθούν με τη μέθοδο της με-
ταφοράς συμπιεσμένου φυσικού αε-
ρίου. Η κυβέρνηση τονίζει ότι το
συμπιεσμένο γκάζι (CNG) που μπορεί
να μεταφερθεί με πλοία σε αποστά-
σεις μέχρι 2.500 χιλιόμετρα αποτελεί
μία από τις επιλογές που εξετάζει
αν και όταν θα αρχίσει η διαδικασία
εξαγωγών.

Ο υπουργός Ενέργειας Γεώργιος Λακκοτρύπης, που στη φωτογραφία υπογράφει, εκ μέρους της ΚΔ Μνημόνιο Συναντί-
ληψης με εκπροσώπους της κοινοπραξίας Eni/KOGAS, ξεκαθάρισε στους Αιγύπτιους συνομιλητές του ότι η Κύπρος θα
μπορεί να καλύψει ανάγκες της Αιγύπτου σε αέριο, τόσο για την εσωτερική αγορά όσο και για τις μονάδες υγροποί-
ησης, εφόσον έχει καλά αποτέλεσμα από τις γεωτρήσεις που ξεκινά η ΕΝΙ εντός Σεπτεμβρίου.

Έρχεται το τρυπάνι

Το γεωτρύπανο της ENI, που
λειτουργεί σε μια τεράστια και
υπερσύγχρονη πλατφόρμα, ξε-
κίνησε από τη Μοζαμβίκη με
κατεύθυνση προς την Κύπρο
και το τεμάχιο 9 της ΑΟΖ. Η
άφιξή του δεν μπορεί να ορι-
στεί με ακρίβεια, αφού εξαρτά-
ται πάρα πολύ από τον καιρό
και το γεγονός ότι δεν χωρά
από τη διώρυγα του Σουέζ και
πρέπει να κάνει κύκλο. Όπως
και να έχουν τα πράγματα, η
πλατφόρμα αναμένεται να εί-
ναι «μάχιμη» εντός του πρώτου
δεκαημέρου του Σεπτεμβρίου.
Τα πρώτα επίσημα αποτελέ-
σματα για τη συγκεκριμένη γε-
ώτρηση θα γίνουν γνωστά στο
τέλος του 2014.

07-POLITIKI_Master_cy  22/08/14  19:39  Page 7



8 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η ΠΟΛ Ι Τ Ι Κ Η Κυριακή 24 Αυγούστου 2014

Στα μεγάλα και σοβαρά κράτη
προηγείται ο επικοινωνιακός
χειρισμός πριν από την πρακτική
αντιμετώπιση ενός προβλήμα-
τος. Πιο απλά, οι πρωθυπουργοί,
οι υπουργοί και οι άλλοι αξιω-
ματούχοι σκέφτονται πρώτα τι
θα δηλώσουν στα Μέσα Ενημέ-
ρωσης και ακολούθως τι εντολές
θα δώσουν για να δράσει η κρα-
τική μηχανή. Ο λόγος είναι απλός
και στηρίζεται στον μύθο της
πανούκλας. Η θανατηφόρος τότε
ασθένεια θέλησε να μπει σε μια
οχυρωμένη πόλη για να πάρει
1000 ανθρώπους. Εισήλθε στην
πόλη και άρχισε να μαζεύει ψυ-
χές. Ωστόσο, φεύγοντας, στο
σακί της υπήρχαν 5000 ψυχές.
Αιτία ο πανικός, ο οποίος ανέ-
τρεψε κάθε λογική, στον τρόπο
αντιμετώπιση του θανατηφόρου
εχθρού.

Η πολιτική ζωή του τόπου, εδώ
και δεκαετίες, σημαδεύεται από
επικοινωνιακές γκάφες, οι οποίες
κάποτε θα πρέπει να αποτελέ-
σουν αντικείμενο μιας διδακτο-
ρικής διατριβής. Οι ταγοί μας
ξεχνούν τη σπουδαία παροιμία
«μεγάλο βούκο βάλε, μεγάλο
λόον μην πεις». Πάντα έλεγαν
μεγάλα λόγια για να συναρπά-
σουν τον όχλο, ξεχνώντας ότι
έχουν να διοικήσουν πολίτες
και παραγνωρίζοντας τις διαβε-
βαιώσεις στο σύνταγμα και τους
νόμους. Οι επιστημονικές ομάδες
στήριξης της εξουσίας αποτε-
λούν ακόμη όνειρο απατηλό,
ενώ ο σχεδιασμός σεναρίων,
σχεδίων β΄ και γ΄ για την αντι-
μετώπιση κρίσεων και προβλη-
μάτων παραμένουν θεωρίες και
«καλές» προθέσεις. Ακόμη και
στις καλύτερες περιπτώσεις ετοι-

μασίας σχεδίων, στην πράξη,
στην ώρα της κρίσης, συνήθως
παραμένουν στα συρτάρια, με
τους αρμοδίους να αυτοσχεδιά-
ζουν και να αυτοκαταστρέφον-
ται.

Στην ιστορία της κυπριακής Δη-
μοκρατίας, τα παραδείγματα με
επικοινωνιακές γκάφες είναι
αμέτρητα. Την εποχή του Μα-
καρίου είχαμε τις περίφημες δη-
λώσεις στην Καρπασία, περί
Ένωσης με την Ελλάδα και τις
αντιδράσεις που προκλήθηκαν.
Επί Σπύρου Κυπριανού είχαμε
τον περίφημο δρόμο της ατυχίας,
δηλαδή τον δρόμο Λευκωσίας -
Λεμεσού, όπως χαρακτήρισε ο
αείμνηστος, το σκάνδαλο της
Ξέκτε. Ο Γιώργος Βασιλείου προ-
έβη στην περίφημη υπόδειξη,
μεταξύ των δύο γύρων των προ-
εδρικών εκλογών, στον τότε αν-
θυποψήφιό του Γλαύκο Κληρίδη,
να παραιτηθεί από την υποψη-
φιότητα. Αυτό που ακολούθησε
ήταν η ήττα στις εκλογές. 

Ο Γλαύκος Κληρίδη θα μείνει και
αυτός στην ιστορία για τον «λόον
του αδρώπου» και τους S300 οι
οποίοι δεν έφθασαν ποτέ στην
Κύπρο. Ο Τάσσος Παπαδόπουλος
για τη ρήση ότι παρέλαβε κράτος
και δεν θα παραδώσει κοινότητα
και για τα γεγονότα που ακο-
λούθησαν, με τον κανονισμό
της πράσινης γραμμής και την
τουρκική επιτροπή αποζημιώ-
σεων, τα οποία αναβάθμισαν το
ψευδοκράτος. Ο Δημήτρης Χρι-
στόφια για το ΟΧΙ που θα τσι-
μέντωνε το ΝΑΙ στη λύση του
κυπριακού και σίγουρα για την
άρνησή του να ζητήσει συγγνώ-
μη για το Μαρί. Και ο Νίκος Ανα-

στασιάδης για τις δεσμεύσεις
για το κούρεμα των καταθέσεων
και τα σχέδια για αντιμετώπιση
της οικονομικής καταστροφής. 
Αν οι ηγέτες βουτούσαν τη γλώσ-
σα τους στο μυαλό τους πριν μι-
λήσουν και αν είχαν ομάδες επι-
κοινωνιακής αντιμετώπισης των
προβλημάτων, σίγουρα τα απο-
τελέσματα θα ήταν πολύ διαφο-
ρετικά. Αν ο Νίκος Αναστασιάδης
«βάπτιζε» το κούρεμα, σε επιβολή
έκτακτης φορολογίας, ή αν πρό-
σφερε υποχρεωτικά ομόλογα για
το φυσικό αέριο, σίγουρα δεν
θα φτάναμε στο σημερινό κα-
τάντημα. Ακόμη και σήμερα, αν
οι εκποιήσεις ακινήτων, «βαπτί-
ζονταν» εκσυγχρονισμός του
νόμου του 1965, σίγουρα δεν θα
βλέπαμε το σίριαλ των αντιδρά-
σεων και τον πανικό που προ-
κλήθηκε στον φτωχόκοσμο.

Πίσω όμως από τις επικοινωνια-
κές γκάφες, υπάρχει πάντα και
η ουσία και τα ανομολόγητα
συμφέροντα ή καλύτερα οι κου-
τοπονηριές. Εδώ και ενάμιση
χρόνο αφέθηκαν οι τράπεζες να
χρησιμοποιούν τοκογλυφικές
μεθόδους, «γδέρνοντας» τους
πολίτες και τώρα που στοιβά-
χτηκαν τα χρέη, τρέχουν όλοι
να περιορίσουν τα αυθαιρεσίες.
Αν από τις πρώτες μέρες, άγγιζαν
τους μεγαλοοφειλέτες, οι οποίοι
εξασφάλισαν δάνεια με σκοτει-
νές μεθόδους και αν τιμωρούν-
ταν αυτοί που υπέγραψαν για
τα δάνεια και αυτοί που ακρι-
βοπληρώνονταν για να ελέγ-
χουν, σίγουρα η κατάσταση θα
ήταν πολύ διαφορετική. Αλλά
το σχοινί του χωρκάτη μονό δεν
φτάνει και διπλό φτάνει και πε-
ρισσεύει. 

Επικοινωνιακές γκάφες

Όπου υπάρχει καπνός
Εξυγίανση ακούμε και εξυγίανση δεν βλέ-
πουμε. Όλοι σφυρίζουν αδιάφορα για τις οι-
κονομικές συμφορές που έπληξαν τη χώρα
μας. Ο λαός όμως έχει οδηγηθεί σε καταστά-
σεις δυσάρεστες που σε πολλές περιπτώσεις
είναι και τραγικές. Όσοι νοιάζονται για τον
τόπο τους θα πρέπει να βοηθήσουν προς αυ-
τή την κατεύθυνση. Μας ακούνε οι τράπεζες;
Τουλάχιστον οι άλλοι παρά την καθημερινή
υπόσκαψη προχωρούν με ριζικές αποφά-
σεις. Αναμένουμε να ακολουθήσουν το πα-
ράδειγμά τους και οι φωτεινοί παντογνώστες
του banking… 

••••
Οι «χωρκάτες»
Τώρα θα μου πείτε μίλα καθαρά ρε κουμπά-
ρε! Να μιλήσω! Οι «χωρκάτες» της Επιτροπεί-
ας της Συνεργατικής Κεντρικής, είδαν ότι τα
χαρτιά του Δημητράκη της ΣΠΕ Στροβόλου
είχαν τρύπες και είτε για να μην μπερτέψουν
οι ίδιοι είτε έστω τζιαι σαν «χωρκάτες» που
είναι καταλάβουν λλίον που banking, εστεί-
λαν τον Δημητράκη σε αναγκαστική άδεια
και την υπόθεση για τα περαιτέρω. Ως εδώ
κατανοητό; Πάμε παρακάτω.

••••
Οι τζιτζιφιόγκοι
Είναι δυνατόν στην Τράπεζα Κύπρου, τη με-
γαλύτερη τράπεζα του τόπου ή και στην πά-
λαι ποτέ αγιοτάτη Ελληνική Τράπεζα, οι
μπάνκερς περιωπής να μεν ήβραν έναν πατ-
τάλικον δάνειο; Έναν λοαρκασμόν με τρυ-
πούες; Τόσην κρίση που μας εταΐσαν, τζιαι
δεν ήβραν μιαν επιλήψιμη πράξη; Άτε ρε
φτάνει κοροϊδία. Δεν σας πιστέφκει κανένας
πκιον. Ο κάθε τζιτζιφιόγκος εμφανίζεται σαν
αυτόκλητος σωτήρας και στο τέλος βλέπου-
με τα χαΐρκα μας. Ανάμιση χρόνο το «κοινών
Κυπρίων» τρεκλίζει σαν μεθυσμένη πολι-
τεία… η δε «αγιοτάτη» έβγαλε τ’ άρματα
στους δρόμους έχοντας ζηλέψει τη δόξα του
Βγενό!

••••
Και οι πρίγκιπες
Εξοχότατε Νικολάι Στράκκαβιτς, δεν είσαι
εσύ που προπαγάνδιζες από πρωίας μέχρι
νυκτός πόσο σημαντικές είναι οι ξένες επεν-
δύσεις σε περιόδους κρίσης για τον τόπο.
Τώρα γιατί τα βάζεις με το γκρουπ του Wilbur
Ross που ήρθε κι αγόρασε την Τράπεζα Κύ-
πρου; Ξαφνικά έγιναν κακοί οι ξένοι γιατί χά-
σαμε τον έλεγχο των τραπεζών εμείς οι λαμ-
προί Κύπριοι Bankers και οι μεγαλοδικηγό-
ροι των τραπεζών που ματσώνονταν χοντρά
έχασαν το μέλι; Στην αρχή αυτό νόμιζα.

Ύστερα όμως μια πηγή της στήλης μου σφύ-
ριξε ότι ο Wilbur Ross δεν επέλεξε για εκ-
προσώπησή του στην Κύπρο, το δικηγορικό
Γραφείο Τάσσος Παπαδόπουλος κι ο Νικολάι
τα πήρε στο κρανίο και του έπεσε και το
στέμμα από τον θυμό του!

••••
Ούτε ένα μπράβο!
Από τον ένα Νικόλα στον άλλο. Αυτόν καλέ
που είναι πρόεδρος της Επιτροπείας του Συ-
νεργατισμού, τον Χατζηγιάννη (που μεταξύ
μας δεν τον λες τζιαι χωρκάτην από γραβα-
τούδαν τζιαι φωτογένεια το κοπέλλιν είναι
πρώτον). Βγήκε τις προάλλες στο ΡΙΚ και
υποσχέθηκε επαναφορά δανειστικών επιτο-
κίων σε λογικά επίπεδα, εάν ο δανειολήπτης
ανταποκρίνεται στις υποχρεώσεις του μετά
την αναδιάρθρωση του δανείου του. Σε τρεις
μήνες, ο συνεπής κάτοχος αναδιαρθρωμέ-
νου δανείου θα επιβραβεύεται με μείωση
δανειστικού επιτοκίου, ενώ ύστερα από έξι
μήνες και εφόσον παραμείνει συνεπής, το
δάνειο θα επανέρχεται στο επίπεδο των
όρων της αρχικής συμφωνίας. Ιδού παρά-
δειγμα λαμπρόν και για τις άλλες τράπεζες!
Η εξαγγελία της Τράπεζας Κύπρου πριν από
δύο βδομάδες περί μείωσης των επιτοκίων,

μπροστά στην εξαγγελία του Συνεργατισμού
είναι γιαλαντζί, όπως λένε και οι σύνοικοι
Τ/κ. Δεν άκουσα όμως έναν πολιτικό να βγει
και να πει, «μπράβο ρε χωρκατούθκια»! Μό-
νο ο φίλος μου ο κόουτς, ο Ανδρέας Μου-
σκάλλης, μέγας Συνεργατιστής, άκουσα ότι
είπε ένα πολύ πετυχημένο, σε ό,τι αφορά τα
ΧΠΙ: «Εμείς κάμνουμε, επειδή μπορούμε! Οι
άλλοι;». Έβαλε τρίποντο, πήρε και το φάουλ
ο μεγάλος!

••••
Ίση κατανομή βαρών
Αφού πήραμε σβάρνα τα τραπεζικά καλό
ήταν να πούμε και για τις περιπτώσεις των
δανείων του Φορέα Ίσης Κατανομής Βαρών.
Δεν είναι μυστικό ότι ο Φορέας είναι το γή-
πεδο των κομμάτων που έπαιζαν τα ματς με
τα βολέματα. Ο Φορέας έδινε το δάνειο με
εγγύηση την περιουσία του πρόσφυγα στα
Κατεχόμενα και εγγυητή το κράτος. Σύμφω-
να με πηγή της στήλης στο Υπουργείο των
Οικονομικών υπάρχουν οφειλέτες -και είναι
πάμπολλοι- που δεν έχουν δώσει ούτε μία
δόση. Τα χρήματα ο Φορέας τα έπαιρνε από
τον Συνεργατισμό, ο οποίος τώρα θα πρέπει
να τρέχει να μαζεύει. Μια τρεχάλα μάταιη,
αφού ο άλλος σου λέει «άμα θες πάρε την

περιουσία μου στα Κατεχόμενα» ή απευθύν-
σου στον εγγυητή. Ο εγγυητής λοιπόν, ο Χά-
ρης με λίγα λόγια είπε στο Συνεργατιστές να
κοιτάξουν τι θα κάνουν με τα συγκεκριμένα
δάνεια αλλά προνόησε κι έβαλε στην πάντα
γι’ αυτό τον σκοπό εβδομήντα και κάτι εκα-
τομμύρια… Η στήλη εισηγείται στο Υπουρ-
γείο Οικονομικών να κόβει δόσεις από τις
κρατικές επιχορηγήσεις των κομμάτων και
τους μισθούς των βουλευτών ως φόρο ρου-
σφετιού, διότι τα 70 και πλέον εκατ. από την
τσέπη ημών των φορολογουμένων θα τα πά-
ρει ο Χάρης… Άμα θέλετε κύριοι πολιτικοί
ίση κατανομή βαρών, να βάλετε κι εσείς χέρι
στην τσέπη!

••••
Οι σούβλες στο Τρόοδος
Το καλοκαίρι που ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας μετακομίζει για λίγο στην προεδρική κα-
τοικία του Τροόδους, είναι πολύ σύνηθες οι
φιλοξενούμενοι του πρώτου πολίτη κατά το
γεύμα ή και το δείπνο να τρώνε σούβλα. Συ-
νήθως με το «σπορ» ασχολείτο η προεδρική
φρουρά. Επί Κυπριανού, Βασιλείου και Κλη-
ρίδη τουλάχιστον αυτό γινόταν. Τώρα η σού-
βλα είναι ζήτημα ενός τηλεφωνήματος. Όχι
δεν παίρνει ο Νίκος Αναστασιάδης take away

souvla! Απλώς εκ των προτέρων τηλεφω-
νούν από τη θερινή προεδρική κατοικία στον
souvla man, ο οποίος πάει στο Τρόοδος με το
φορτηγάκι – φουκού, κουρδίζει τα συμπράγ-
καλα και σερβίρει βραστή-βραστή!

••••
Λέτε;
Ο Μουσταφά Ακκιντζί, πρώην δήμαρχος του
τ/κ τομέα της Λευκωσίας, εξήγγειλε την Τε-
τάρτη και επισήμως από τηλεοράσεως την
υποψηφιότητά του για τις «προεδρικές
εκλογές» του προσεχούς Απριλίου στα Κατε-
χόμενα. Μάλιστα, όπως είπε στη στήλη,
προχθές, όπου πάει τον υποδέχονται πολύ
θερμά οι Τουρκοκύπριοι. Να σημειωθεί ότι
στις ομιλίες του αλλά και στις εμφανίσεις του
στα τ/κ ΜΜΕ, υποστηρίζει τη θέση ότι το Βα-
ρώσι θα πρέπει να επιστραφεί στους νόμι-
μους κατοίκους του πριν από τη λύση. Σε μια
άλλη εξέλιξη, ο διάδοχος του Ακκιντζί στη
δημαρχία Κουτλάι Ερκ, γ.γ. τώρα του Ρε-
πουμπλικανικού Κόμματος, «έδειξε κόκκινη»
στον Μ.Α. Ταλάτ -ο οποίος προαλείφεται ως
υποψήφιος του ΡΤΚ- δηλώνοντας ότι ο κ. Τα-
λάτ προ πολλού δεν έχει σχέση με το Ρε-
πουμπλικανικό Κόμμα, είναι μόνο φίλος… Ο
Σενέρ Λεβέντ πάντως εκτιμά ότι σε μια ανα-
μέτρηση μεταξύ Ακκιντζί – Έρογλου θα κερ-
δίσει ο πρώτος και η Κύπρος..!

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Χωρκάτες, τζιτζιφιόγκοι και πρίγκιπες του banking

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Νικόλας Παπαδόπουλος

Ο σόλο πατριώτης Αντρέας Κυπριανού, βγήκε παγανιά –σε μία πρώιμη προεκλογική προσπάθεια– και προγράφει τους πάντες, χαρακτηρίζον-
τάς τους ως μειωμένων πατριωτικών αντιστάσεων! Μάλλον ζήλεψε και τον Σίντλερ κι έφτιαξε και λίστες που τις μοιράζει πέρα-δώθε. Κρίμα ρε
hunter-patriot, κρίμα που πρόλαβε ο Μελ Γκίμπσον να γυρίσει τον «Πατριώτη»! 

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Διαδικτυακώς, τηλεφωνικώς ή ταχυ-
δρομικώς, η εκτίμηση του κτηματο-
λογίου είναι δυσκολοχώνευτη. Όποιος
και αν ήταν ο τρόπος που επέλεξες
για να μάθεις πόσο κάνει το παλιάμπελό
σου με τη νέα, αναθεωρημένη εκτί-
μηση, το σοκ σου ή η περηφάνια σου,
αναλόγως πώς το πήρες, είμαι σίγουρος
πως ήταν τεράστιο. Όταν το σπίτι της
μάνας μου, ένα σπίτι 133 τετραγωνικά
σε μισό οικόπεδο στην Παλλουριώ-
τισσα εκτιμήθηκε στις 490 χιλιάδες,
φαντάζομαι πόσο εκτιμήθηκαν ανά-
λογα σπίτια στην Αγλαντζιά ή στην
Έγκωμη. Προφανώς και οι εκτιμήσεις
για σκοπούς φορολογίας είναι εκτός
τόπου και χρόνου. Δεν ξέρω σε ποιους
μυστικούς δείκτες στηρίχτηκαν τα
σαΐνια στο κτηματολόγιο και σε τι εξι-
σώσεις, αλλά τα νούμερα που εκστο-
μίζουν διά τηλεφώνου, οι κατά τα άλλα
ευγενικότατοι λειτουργοί του κτημα-
τολογίου είναι εξωπραγματικά. 

Το εντιμότερο που θα μπορούσαν να
μας πουν από το Υπουργείο Εσωτερι-
κών είναι αυτό που εμμέσως πλην σα-
φώς μας είπε η Τρόικα, πως η αξία της
φορολογίας ακίνητης ιδιοκτησίας δεν
αντανακλά ορθά την αγοραία αξία του
ακινήτου και πως η εκτίμηση αυτή γί-
νεται μόνο για σκοπούς φορολογίας,
με άλλα λόγια για να εισπράξουμε και
να κλείσουμε καμιά τρύπα. Προβλέπω
πως οι ενστάσεις θα είναι τόσες πολλές,
που το σύστημα στο Κτηματολόγιο
θα μπλοκάρει. Θα έχει τεράστιο εν-
διαφέρον να μας βρει η ημερομηνία
πληρωμής και να μην έχουν εξεταστεί
ακόμα ούτε οι μισές από τις ενστάσεις. 

Μία σημαντικήσυνιστώσα στον χάρτινο
πύργο που δημιουργήσαμε στην Κύπρο
με τα ακίνητα είναι και αυτή των εκτι-
μήσεων. Τόσο οι διαπλεκόμενοι υπάλ-
ληλοι του κράτους όσο και οι αδειούχοι
εκτιμητές, που δεν ξεπερνούν του 100

ανά την Κύπρο, φύσηξαν με όλη τους
δύναμη στη δημιουργία της φούσκας.
Όταν, την εποχή που περνούσες έξω
από την τράπεζα και έφευγες με δάνειο,
οι εκτιμητές έλεγαν έναν νούμερο για
εκτίμηση, που σου μεγιστοποιούσε
από τη μία το δάνειο και σου φούσκωνε
από την άλλη τα στήθη με μια επίπλα-
στη περηφάνια για την αξία του σπιτιού
που θα έκτιζες, κανείς δεν μπορούσε
να φανταστεί ότι θα ερχόταν μια μέρα
που θα συζητούσαν για την εκποίηση
αυτού του ίδιου σπιτιού. 

Ας πάρουμε, για χάριν συζήτησης, ως
δεδομένο, ότι καμία πρώτη κατοικία
δεν θα εκποιηθεί. Ότι οι πρόνοιες των
νομοθετημάτων που θα περάσουν
αυτή τη βδομάδα από τη βουλή, θα
είναι τέτοιες, που θα ανοίξουν το απαι-
τούμενο κοινωνικό δίχτυ για να προ-
στατεύσουν όλους όσοι έχουν ανάγκη
προστασίας, ώστε κανείς να μη μείνει
στον δρόμο. Τι μας μένει; Μας μένει
η μεγάλη πλειοψηφία των μη εξυπη-
ρετούμενων δανείων που αφορούν
ακίνητα, αλλά όχι τις πρώτες κατοικίες.

Αν λοιπόν σε αυτή την άσκηση, οι εκ-
ποιήσεις αποπειραθούν να γίνουν με
τις τιμές των εκτιμήσεων του κτημα-
τολογίου, αφενός οι τράπεζες δεν θα
προχωρούν σε εκποιήσεις, αφού οι
εκτιμήσεις είναι υπερδιογκωμένες,
και αφετέρου η φούσκα των ακινήτων
δεν θα ξεφουσκώσει. 
Από την άλλη, αν αγνοηθούν πλήρως
αυτές οι εκτιμήσεις, και με την πρόνοια
του νομοσχεδίου, θα γίνονται δύο εκτι-
μήσεις, από δύο ανεξάρτητους εκτι-
μητές, που δεν θα μιλούν μεταξύ τους,
προφανώς και οι αξίες θα είναι πολύ
πιο κάτω από την αξία που «πιάνει»
σήμερα ένα ακίνητο, η φούσκα μάλλον
θα σκάσει και οι τράπεζες θα πάρουν
το ζητούμενο, λεφτά από τις πωλήσεις. 
Σε λίγους μήνες λοιπόν, θα έχουμε
δύο εκτιμήσεις για αρκετά ακίνητα.
Μία από το κτηματολόγιο για σκοπούς
φορολογίας, που θα είναι υπερδιογ-
κωμένη, και μία δεύτερη για σκοπούς
εκποίησης που θα είναι υποτιμημένη.
Χρυσή συνταγή δεν υπάρχει. Το κτη-
ματολόγιο πέταξε στα σκουπίδια την
ευκαιρία που είχε να καταστεί ένας
σημαντικός παίκτης στην όλη ιστορία.
Ως εκ τούτου, ο ρόλος των εκτιμητών
γίνεται ακόμα πιο καίριος. Ελπίζω, λοι-
πόν, να φανούν σοβαροί για πρώτη
ίσως φορά και να καταλάβουν πως
από το πώς θα διαχειριστούν το θέμα
διακυβεύονται πολλά περισσότερα
από μία εκτίμηση που να βολεύει τον
εκάστοτε δανειστή της υπό εκποίησης
περιουσίας. Διακυβεύεται μαζί με τόσα
άλλα και το μέλλον της επόμενης γενιάς
τουλάχιστον. Αν θα έχουν δικαίωμα
στο όνειρο της ιδιοκατοίκησης ή όχι.
Αν θα σκάσουν τη φούσκα που και
αυτοί δημιούργησαν, συμβάλλοντας
δημιουργικά στην περιβόητη ανάπτυξη
και διώχνοντας ταυτόχρονα και τη ρε-
τσινιά που κουβαλούν. 

www.dmdemetriou.wordpress.com

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Μια εκτίμηση και μια φούσκα 

Ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ Νικόλας Παπαδό-
πουλος περιφρόνησε τη σύσκεψη αρχη-
γών την Παρασκευή για το ζήτημα των
εκποιήσεων, διότι είχε άλλες δουλειές
πιο σημαντικές, στην Ισπανία! Ρε μπας
και δεν του αρέσουν οι κυπριακές ταυρο-
μαχίες και πήγε να δει τις αυθεντικές;

“Μία σημαντική συνιστώ-
σα στον χάρτινο πύργο
που δημιουργήσαμε με
τα ακίνητα είναι και αυτή
των εκτιμήσεων. Τόσο οι
διαπλεκόμενοι υπάλληλοι
του κράτους όσο και οι
αδειούχοι εκτιμητές φύ-
σηξαν με όλη τους δύνα-
μη στη δημιουργία
της φούσκας.
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Τον συνάντησα πριν από κάτι
μήνες. Είχα χρόνια να τον δω.
Το μόνο που γνώριζα ήταν
πως δούλευε πια σαν φωτο-
γράφος για διεθνή πρακτορεία
και πως ταξίδευε σε περιοχές

όπου οι συγκρούσεις μαίνονταν ή όπου
τα απομεινάρια των συγκρούσεων εξακο-
λουθούσαν να ορίζουν την καθημερινότητα
των ανθρώπων. Έζησε για ένα χρόνο στη
Συρία. Γύρισε στην Κύπρο με ένα σωρό
μαυρόασπρες εικόνες και ένα σωρό ερω-
τηματικά για τις «γκρίζες ζώνες» της πραγ-
ματικότητας που μας περιβάλλει. «Σε δια-
βεβαιώνω πως τώρα καταλαβαίνω πολύ
λιγότερα πράγματα από ό,τι πριν» μου είπε
κάποια στιγμή και εννοούσε πως αυτό που
αποκαλούμε αλήθεια των γεγονότων είναι
κάτι πολύ πιο σύνθετο από τις απλοποι-
ημένες εξισώσεις που συντηρούν το μύθο

του «καλού και του κακού». Συναντηθήκαμε
σε μια καφετέρια κάπου στην παλιά πόλη.
Καθίσαμε απέναντι-απέναντι και μου έδει-
χνε τις φωτογραφίες του, δηλαδή τις εικόνες
από ένα κόσμο ο οποίος ζει καθημερινά
στην αβεβαιότητα βιώνοντας τη ζωή σαν
ένα πακέτο με τον θάνατο. 

«Η δουλειά μου», μου είπε, «είναι να
θέτω ερωτήματα μήπως και έτσι μπορέ-
σουμε να κατανοήσουμε αλήθειες τις
οποίες τις σκεπάζουν οι απλοποιημένες
και εφησυχασμένες προσεγγίσεις». «Δεν
φοβόσουνα», τον ρώτησα και έμοιαζε η
ερώτηση μου αφελής μπροστά σε ένα άν-
θρωπο που έβλεπε καθημερινά το πρό-
σωπο του θανάτου κατάφατσα. «Ξέρεις
ότι μπορεί να πεθάνεις όταν πας σε τέτοιες
περιοχές» μου είπε «αλλά μόνο αν βγάλεις
από το μυαλό σου αυτή την πιθανότητα
μπορείς να αντεπεξέλθεις». Δεν ξέρω πώς

βγάζει κανείς από το μυαλό του αυτή την
πιθανότητα, όταν βρίσκεται σε μια περιοχή
όπου οι βόμβες εξαφανίζουν από τη μία
στιγμή στην άλλη ανθρώπινες ζωές. «Ξυ-
πνάς ένα πρωινό» τον θυμάμαι να μου
περιγράφει «και μπορεί να λείπουν από
τον δρόμο τα μισά κτήρια. Στέλνουν μα-
νάδες τα παιδιά τους να πάνε να φέρουνε
ψωμί και τα αποχαιρετούνε, γνωρίζοντας
ότι μπορεί να είναι η τελευταία φορά που
τα βλέπουν. Ο μέσος Σύριος δεν ξέρει αν
η επόμενη ώρα θα τον βρει στη ζωή ή θα
τον στείλει στον θάνατο». Τον ρώτησα
ποιο ήταν το πιο συγκλονιστικό που έζησε
και με κοίταξε, θυμάμαι, με ένα χαμόγελο
που υπονοούσε πως μια τέτοια ερώτηση
δεν μπορεί να έχει απάντηση. «Τι θέλεις
να σου πω» μου είπε «τι να σου περιγράψω;
Μια μάνα που έχασε τα παιδιά της; Είδα
εκατοντάδες παιδιά να σκοτώνονται, εκα-

τοντάδες μανάδες να κλαίνε, πως μπορώ
να απομονώσω μια εικόνα; ». Είχε απόλυτο
δίκαιο. Όπως απόλυτο δίκαιο είχε όταν
μου υπογράμμιζε πως είναι καιρός να συ-
νειδητοποιήσουμε, με όλα αυτά που συμ-
βαίνουν γύρω μας, πως είναι αδιανόητο
να συμπεριφερόμαστε λες και δεν μας
αφορούν. Εμείς οι ίδιοι που ζήσαμε ένα
πόλεμο και σαράντα χρόνια μετά επικα-
λούμαστε τις τραγικές συνέπειες του, δεν
έχουμε το δικαίωμα να συμπεριφερόμαστε
στη ζωή με τον τρόπο που συμπεριφερό-
μαστε. Λες και είναι κάτι δεδομένο, λες
και δεν έχει ημερομηνία λήξης, λες και
στον δικό μας μικρόκοσμο δεν χωρούν
τέτοιες συνειδητοποιήσεις, που σε κάνουν
να αλλάζεις μυαλά και κυρίως να αποκτάς
μια άλλη οπτική απέναντι στην πραγμα-
τικότητά σου. 

Πέρασαν μήνες λοιπόν από αυτή τη συ-

νάντηση. Και πριν από μερικές μέρες είδα
στον τοίχο του στο φέισμπουκ του να
αναρτά ένα μήνυμα αποχαιρετιστήριο
στον δημοσιογράφο που αποκεφάλισαν
στη Συρία. «Rest in Peace James» έγραφε
και είμαι σίγουρη πως όχι μόνο γνώριζε
τον James αλλά πρέπει μαζί να έζησαν και
πολλές στιγμές από κείνες που ούτε καν
διανοείται το εφησυχασμένο μας μυαλό.
Γι’ αυτό ένιωσα την ανάγκη να γράψω
αυτό το κομμάτι. Για να επαναφέρω τα
λόγια του. Πώς πρέπει επιτέλους να αρχί-
σουμε να ζούμε με την επίγνωση πως αυτή
η ζωή δεν είναι κάτι δεδομένο αλλά ένα
δώρο που μας δόθηκε κι αν δεν του συμ-
περιφερθούμε ώς τέτοιο τότε τίποτε απο-
λύτως γύρω μας και μέσα μας δεν πρόκειται
να αλλάξει. 

Ο Έσπεν Μπαρθ Άιντε πρόκειται να ανα-
λάβει ένα από τα πιο άχαρα πόστα στη
διεθνή πολιτική σκηνή. Θα είναι ο νέος
ειδικός σύμβουλος του γενικού γραμ-
ματέα του ΟΗΕ για το Κυπριακό. «Ούτε
ψύλλος στον κόρφο του», είμαι βέβαιος,

πως θα ήταν η αντίδραση προηγούμενων ειδικών
συμβούλων με πρώτους και καλύτερους τους Αλβάρο
ντε Σότο και Αλεξάντερ Ντάουνερ. Απεσταλμένους
που δεν άντεξαν την πίεση, την καχυποψία, τη μι-
κρότητα και τον χλευασμό που επιφυλάσσει η κυπριακή
πολιτική σκηνή σε προσωπικότητες από την αλλοδαπή
που φιλοδοξούν να συμβάλουν στη λύση του προ-
βλήματος. Δεν άντεξαν, εκνευρίστηκαν, έκαναν
σοβαρά λάθη και στο τέλος έφυγαν νύχτα και άπρακτοι,
εξυπηρετώντας τους στόχους ακραίων και παμπόνηρων
πολιτικών που στηρίζουν εδώ και χρόνια την επιβίωσή
τους στη μη λύση του Κυπριακού.  

Ο κ. Μπαρτ Άιντε έχει περγαμηνές στις διεθνείς
σχέσεις. Ξεκίνησε την καριέρα του ως ερευνητής στο
Ινστιτούτο Διεθνών Υποθέσεων της Νορβηγίας και
στην πορεία ανέλαβε τη διεύθυνσή του. Διετέλεσε
υπουργός Άμυνας και Εξωτερικών της Νορβηγίας και
τώρα είναι γενικός διευθυντής του Παγκόσμιου Οι-
κονομικού Φόρουμ. Όσο να ’ναι, κάτι ξέρει από το
διεθνές πολιτικό και οικονομικό γίγνεσθαι. Κάτι ξέρει
από επίλυση διαφορών και από αναζήτηση συμβιβα-
στικών λύσεων. Η εμπειρία αυτή θα του είναι χρήσιμη
στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων ή ακόμα και στις
επαφές του με τους ηγέτες των δύο κοινοτήτων, οι
οποίοι λόγω θέσεως κάτι ξέρουν κι αυτοί από τη
διεθνή πραγματικότητα. Για να επιβιώσει, όμως, και
να ληφθεί υπόψη από τους πολίτες, ο κ. Άιντε θα χρει-
αστεί ένα καλό φροντιστήριο για το πώς θα αποφύγει
τους σκοπέλους και τις παγίδες που θα του στήνουν
καθημερινά οι πολιτικοί (και είναι κάμποσοι) που τον
βλέπουν ως απειλή. Ως εν δυνάμει φορέα μιας συμ-
βιβαστικής λύσης του Κυπριακού, εξέλιξη που, πάση
θυσία, θέλουν να αποτρέψουν.

Ο νέος ειδικός σύμβουλος είναι Σκανδιναβός και,
λόγω κουλτούρας, έχει μάθει να λέει κάποια πράγματα
με το όνομά τους. Αυτή η αξιοσημείωτη σε άλλες
χώρες αρετή δεν ευδοκιμεί στην Κύπρο. Γι αυτό, του-
λάχιστον για κάμποσο καιρό στην αρχή, είναι καλό
να ενστερνιστεί το αρχαίο απόφθεγμα «το λακωνίζειν
εστί φιλοσοφείν». Σε ένα νησί που τα πολιτικά πρόσωπα
αρχίζουν να μιλούν και ξεχνούν να σταματήσουν, το
να μη λέει ένας απεσταλμένος πολλά είναι η καλύτερη
οδός επιβίωσης. Ούτως ή άλλως, πολιτικά κόμματα
από το λεγόμενο ενδιάμεσο χώρο θα περιμένουν τον
Έσπεν Μπαρτ Άιντε στη γωνία. Θα περνούν κάθε
δημόσια δήλωσή του από ψιλή κρησάρα, θα αναλύουν
ακόμα και αναπνοές, δισταγμούς, παύσεις για να
βρουν το λάθος, να συντηρήσουν πολιτικά ταμπού
και να γκρεμίσουν πολιτικές υπολήψεις στην αέναη
μάχη για διατήρηση του στάτους κβο.

Εκεί που ο νέος ειδικός σύμβουλος δεν πρέπει να
είναι λακωνικός είναι στη διαπραγμάτευση. Τα τε-
λευταία αρκετά χρόνια οι δύο πλευρές βιώνουν τη
διαπραγμάτευση του Κυπριακού με μια δόση σχιζο-
φρένειας. Από τη μία μεριά εύχονται, φωνάζουν και
παρακαλούν να διατηρηθεί η διεθνής παρουσία και
διαμεσολάβηση στο Κυπριακό και από την άλλη αν-
τιδρούν σφόδρα σε υποβολή προτάσεων από τη διεθνή
κοινότητα. Εδώ η διακριτικότητα, η ανεκτικότητα κι
ενδεχομένως η ευγένεια δεν έχουν χώρο. Στο τραπέζι
της διαπραγμάτευσης ο κ. Μπαρτ Άιντε πρέπει να
είναι ενεργός. Να μη διστάζει να ξεσκεπάζει τεχνάσματα
των πλευρών να κερδίσουν χρόνο, να σπρώξουν τα
πράγματα παρακάτω ή να σκοράρουν πόντους η μία
έναντι της άλλης. Η καθυστέρηση και τα πολιτικά
τερτίπια είναι πια ριζωμένα στο γενετικό υλικό των
διαπραγματευτικών ομάδων. 

Υπάρχει όμως, και κάτι πολύ σημαντικό που δεν
πρέπει να ξεχνά ποτέ ο κ. Έσπεν Μπαρτ Άιντε. Μπορεί
να αποφύγει όλες τις ανωτέρω κακοτοπιές αν έλθει
στο νησί με ανοιχτό πνεύμα. Αν αποφύγει το λάθος
προκατόχων του, όπως ο Α. Ντάουνερ, που θεώρησαν
ότι είναι ανώτεροι των ιθαγενών και ότι μπορούν με
άνεση να τους χειριστούν και να τους χειραγωγήσουν.
Η αυτοπεποίθηση, η γνώση πραγμάτων και καταστά-
σεων, η δυνατότητα να ακούει κανείς τον άλλο είναι
γνωρίσματα που εκτιμώνται από όλους. Αντίθετα, η
έπαρση και η αλαζονεία είναι κακοί σύμβουλοι και
οδηγούν με μαθηματική ακρίβεια στην αποτυχία.

Οδηγίες προς
απεσταλμένους

RIP James

Του ΛΕΥΤΕΡΗ ΑΔΕΙΛΙΝΗ

Του ΣΤΕΛΙΟΥ ΑΜΕΡΙΚΑΝΟΥ

Η αλήθεια είναι, στην Κύπρο, έχουμε ένα θέμα με
την ώρα. Ιδιαίτερα οι πολιτικοί μας. Μένουμε πάντα
στο παρά πέντε για να λάβουμε αναγκαίες αποφάσεις.
Μην σας πω και στο αργάμιση... Αυτή είναι η μάστιγα
που οδήγησε σε ελεύθερη πτώση την οικονομία.
Μια η αναποφασιστικότητα, μια το πολιτικό κόστος,
μια ο άκρατος λαϊκισμός, μια η αλληλεξάρτηση της
πολιτικής με παράγοντες της οικονομίας, αλλά και
η έλλειψη διορατικότητας, οδήγησαν τις στρεβλώσεις
στην αθανασία, τον τόπο σ’ αυτό το χάλι αλλά και
σε πρωτοφανείς λύσεις, όπως το κούρεμα, για να
αποφευχθούν τα χειρότερα. 

Έτσι και τώρα με τις εκποιήσεις. Μείναμε στο
και πέντε για να αποφασίσουμε κάτι που έπρεπε να
αγγίξουμε εδώ και χρόνια. Χρειάστηκε δε να επι-
κρέμεται από πάνω μας η δαμόκλειος σπάθη της
Τρόικας και το εξαιρετικά επικίνδυνο ενδεχόμενο
μη καταβολής της δόσης για να ασχοληθούμε με το
θέμα. Μήπως δεν γνωρίζαμε ότι μέχρι σήμερα απαι-
τείτο μια μακρά και δαπανηρή διαδικασία για εκποίηση
των εξασφαλίσεων, κάτι που αναμφίβολα αποτελεί
στρέβλωση; Μήπως δεν το γνωρίζουν κάποιοι πολιτικοί
ηγέτες, όταν μάλιστα τα δικηγορικά τους γραφεία
ενεργούν εναντίων πολιτών σε παρόμοιες περιπτώσεις;
Το σημειώνουμε με λύπη, καθότι παρατηρείται ένας
αγώνας λαϊκισμού ανάμεσα σε κάποιες πολιτικές
δυνάμεις με καθαρά ψηφοθηρικό στόχο, όταν εδώ
απειλείται το μέλλον της οικονομίας που με πολύ
κόπο και κόστος ξεκινήσαμε να αναδομούμε. 

Καλλιεργείται περίτεχνα ένας φόβος στον κόσμο
αναφορικά με το μέλλον των κατοικιών τους. Κανείς
δεν αμφιβάλλει ότι το θέμα των εκποιήσεων αλλά
και της φερεγγυότητας, είναι ένα πολύπλοκο ζήτημα
το οποίο χρήζει ιδιαίτερης προσοχής στις λεπτομέρειες.
Λεπτομέρειες, που πρέπει να παρέχουν μία συνολική
και οριστική λύση διακανονισμού. Ο κόσμος δεν
έχει να φοβηθεί από νομοθετικά πλαίσια που δίνουν,
τόσο σε ιδιώτες όσο και σε επιχειρήσεις, τη δυνατότητα
μιας δεύτερης ευκαιρίας μέσω αναδιαρθρώσεων.
Όταν μια τέτοια διευθέτηση δεν είναι εφικτή, τότε
ναι, τίθεται θέμα εκποίησης, που θα πρέπει ωστόσο
να τακτοποιεί οριστικά το δάνειο. Η οριστικότητα
είναι αναγκαία καθότι και οι τράπεζες δεν είναι
άμοιρες ευθυνών και άρα θα πρέπει αναμφίβολα να
υποστούν το κόστος των δικών τους πολιτικών. Ένα
κόστος που μπορεί να αποτελεί και ασπίδα κατά
φαινομένων ξεπουλήματος περιουσιών. Ας μην ξε-
χνάμε ότι για μια περίοδο, δίνονταν δάνεια σε όποιον
περνούσε το κατώφλι της τράπεζας ενώ παρατηρή-
θηκαν ακόμα και φαινόμενα τηλεφωνημάτων σε
ιδιώτες για παροχή τραπεζικών διευκολύνσεων. Εν
ολίγοις, δεν πρόκειται να ανακαλύψουμε τον τροχό,
που κυλά άλλωστε εδώ και χρόνια, τόσο στην Ευρώπη,
όσο και ανά τον κόσμο. 

Σωστά τίθεται το θέμα για προστασία της πρώτης
κατοικίας, αλλά μόνο για τους όσους δεν επιδίωξαν,
ελέω αρχοντοχωριαστιμού, να ανεγείρουν οικίες
των 400 τ.μ. όταν οι οικονομικές τους δυνατότητες
προφανώς δεν το επέτρεπαν. Οι δε μεγαλοοφειλέτες
δεν μπορούν να τεθούν όλοι στο ίδιο «καζάνι», αφού
κάποιοι ήδη συνεργάζονται με τους τραπεζίτες τους
και έχουν μέλλον και προοπτικές. Οι υπόλοιποι όμως
θα πρέπει να υποστούν το κόστος, καθότι ανδρώθηκαν
οικονομικά στις δικές μας πλάτες με τιμές «φούσκας»
που άφηναν ένα νέο ζευγάρι ανήμπορο να αποκτήσει
στέγη. Σε αυτές λοιπόν τις περιπτώσεις όχι μόνο δεν
πρέπει να φοβίζουν οι εκποιήσεις, αλλά επιβάλλεται
να γίνουν. Όπως επιβεβλημένη είναι και η πτώση
των τιμών που μόνο θετικά αποτελέσματα θα έχει
για τον κόσμο. Ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας,
που ας μην ξεχνάμε παρέλαβε χάος, δήλωσε δημόσια
ότι τέτοιες περιπτώσεις θα αντιμετωπισθούν με αυ-
στηρότητα. 

Η πολυπόθητη ανάπτυξη επιβάλλει συνέπεια και
μεταρρυθμίσεις που έπρεπε να υλοποιήσουμε εδώ
και χρόνια. Είναι λοιπόν και σε αυτή την περίπτωση
ήδη αργάμιση αλλά και ώρα ευθύνης για τους πολι-
τικούς, που καλούνται να ενεργήσουν σε κλίμα συ-
ναίνεσης και να αρθούν στο ύψος των περιστάσεων.
Η μη καταβολή της δόσης ισοδυναμεί με δυναμίτη
στα θεμέλια που ξανακτίζουμε όλοι με θυσίες. Τους
καταστούμε λοιπόν υπεύθυνους για τις συνέπειες
άλλης μιας έξαρσης λαϊκισμού και μικροπολιτικών
για εσωτερική κατανάλωση, που θα είναι, και αυτή
την φορά, επώδυνες για όλους. 

Εκποιήσεις: Είναι
ήδη αργάμιση... 

AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Του ΜΙΧΑΛΗ ΜΑΡΑΘΕΥΤΗ

Επιτόκια Υπερημερίας:
Γάγγραινα και Αδικία

Tα πιο κάτω δημοσιεύθηκαν στις 17/01/2014. Σχετική
νομοθετική πρωτοβουλία είχε ήδη ληφθεί από τη
Συμμαχία Πολιτών πολύ πιο πριν, αλλά ούτε την
πόρτα της Επιτροπής Οικονομικών δεν έφτασε.
Και αυτά για να γνωρίζουν όλοι τις ευθύνες ενός
εκάστου και γιατί φτάσαμε να συζητούμε σοβαρότατα
θέματα στο πόδι, χωρίς ικανά χρονικά περιθώρια
διαβούλευσης και με το «πιστόλι στον κρόταφο». 

«Οι Τράπεζες, με βάση τον Περί Φιλελευθερο-
ποίησης του Επιτοκίου Νόμο, Ν160(1)/99, στις πε-
ριπτώσεις καθυστέρησης πληρωμής των δανείων,
έχουν το δικαίωμα να επιβάλλουν αυξημένο επιτόκιο
κατά το δοκούν ή να αυξάνουν ακόμα και το συμ-
βατικά συμφωνημένο επιτόκιο υπερημερίας με μια
απλή ειδοποίηση στον πελάτη. 

Το επιβαλλόμενο επιτόκιο υπερημερίας στις πε-
ρισσότερες περιπτώσεις είναι μεταξύ 6-9% επιπλέον
του συμβατικού με συνέπεια το σύνολο του επιτοκίου
να καταλήγει γύρω στο 15%! Κανονική και με τον
νόμο τοκογλυφία. Είναι έκδηλο ότι η «φιλελευθε-
ροποίηση» και οι «κανόνες της ελεύθερης αγοράς
και του ανταγωνισμού», (που συνεχώς επικαλούνται
οι κρατούντες), όχι μόνο δεν έχουν συμπιέσει τα
επιτόκια προς τα κάτω, όπως ήταν η πρόθεση του
νομοθέτη, αλλά έχουν δημιουργήσει συνθήκες
καρτέλ και κατάχρησης του νόμου. 

Επιβάλλεται συνεπώς να αλλάξει το ισχύον κα-
θεστώς. Κατ’ αρχάς θα πρέπει να τονισθεί ότι δεν
υπάρχει μνημονιακή πρόνοια η όποια να απαγορεύει
την τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας. Σε
αυτή την περίπτωση, η μνημονιακή πρόνοια είναι
άσχετη γιατί δεν ρυθμίζονται τα δανειστικά επιτόκια
αλλά τροποποιείται υφιστάμενη νομοθεσία σε σχέση
με τους τόκους υπερημερίας και το δικαίωμα των
Τραπεζών να αυξάνουν τα επιτόκια κατά το δοκούν.
Ο Νόμος μπορεί να τροποποιηθεί, φτάνει να υπάρχει
η αναγκαία και απαραίτητη πολιτική βούληση του
κοινοβουλίου. Η εισήγησή μας είναι όπως τροπο-
ποιηθεί ο Νόμος ώστε παρόμοιες πρόνοιες στις συμ-
βάσεις δανείων να χαρακτηρίζονται ως ανεφάρμοστες
ποινικές ρήτρες με βάση των Περί Συμβάσεων Νόμο.
Τέτοιες ρήτρες θα μπορούν να εφαρμόζονται μονό
και στο μέτρο που συνδέονται με την πραγματική
ζημιά της Τράπεζας, την οποία η ίδια η Τράπεζα θα
πρέπει να αποδείξει ενώπιον Δικαστηρίου. Η νέα
ρύθμιση θα πρέπει να έχει αναδρομική ισχύ και να
αφορά όλα τα υφιστάμενα δάνεια. 

Παράβαση από τις Τράπεζες των προνοιών του
Νόμου θα συνιστά το ποινικό αδίκημα της τοκο-
γλυφίας και ως εκ τούτου θα πρέπει να αλλάξει η
πρόνοια του Ποινικού Κώδικα που εξαιρεί Τράπεζες
από ποινικά αδικήματα τοκογλυφίας (ναι, υπάρχει
και τέτοια εξαίρεση!). Η προσέγγιση αυτή (της ανε-
φάρμοστης ποινικής ρήτρας στις περιπτώσεις αδι-
καιολόγητων αυξημένων επιτοκίων) στηρίζεται σε
σχετική Αγγλική Νομολογία και πρωτόδικες απο-
φάσεις κυπριακών δικαστηρίων. 

Δεν επιλύουμε το πρόβλημα των επιτοκίων στο
σύνολο του αλλά τουλάχιστον ένα μεγάλο μέρος
του. Η πρόταση δεν είναι μονόπλευρη αλλά δίκαιη.
Η Τράπεζα εάν έχει ζημιά εξαιτίας της καθυστέρησης
πληρωμής, μπορεί να την διεκδικήσει στο Δικα-
στήριο υπό μορφή αποζημιώσεων όπως συμβαίνει
σε όλες τις περιπτώσεις διαρρήξεως συμβάσεων.
Δεν θα έχει όμως το δικαίωμα, το οποίο σήμερα

ασκεί καταχρηστικά, να χρεώνει τοκογλυφικά επι-
τόκια υπερημερίας, χωρίς δικαίωμα αμφισβήτησής
τους από τους δανειολήπτες και τα δικαστήρια. 

Και για ένα παρεμφερές ζήτημα:
Η περί της Διαχείρισης Καθυστερήσεων Οδηγία,

η οποία έχει εκδοθεί από την Κεντρική Τράπεζα
με βάση το άρθρο 41 του Περί Τραπεζικών Ιδρυ-
μάτων Νόμου, είναι ατελέσφορη. Παραβίαση της
από τις Τράπεζες συνιστά μεν αδίκημα αλλά δεν
παρέχει κανένα αγώγιμο δικαίωμα ή βάση υπερά-
σπισης στους δανειολήπτες. Δεν μπορούν να επι-
καλεσθούν παραβίαση της Οδηγίας ενώπιον του
Δικαστηρίου. Η εισήγησή μας είναι όπως η Οδηγία
και/ή η σχετική νομοθεσία τροποποιηθεί ώστε: 

(α) Η τήρηση της Οδηγίας να αποτελεί προαπαι-
τούμενο για την έγερση αγωγής από την Τράπεζα
σε βάρος του δανειολήπτη,

(β) Η μη τήρηση της Οδηγίας να αποτελεί υπε-
ράσπιση για τον δανειολήπτη ώστε η αγωγή να
κρίνεται πρόωρη και να απορρίπτεται ή να ανα-
στέλλεται. 

Μόνο έτσι οι Τράπεζες θα εξαναγκαστούν να
τηρήσουν την Οδηγία και ταυτόχρονα οι δανει-
ολήπτες θα έχουν ικανή προστασία ενώπιον του
Δικαστηρίου. Οι πιο πάνω εισηγήσεις, νομίζουμε,
ότι είναι πρακτικές προσεγγίσεις οι οποίες απο-
καθιστούν μία δίκαιη ισορροπία στις συναλλαγές
μεταξύ Τραπεζών και δανειοληπτών στο ζήτημα
των επιτοκίων υπερημερίας». 

Επανέρχομαι στα σημερινά. Έχει «διαφημισθεί»
ότι με την επιστολή του Προέδρου της Δημοκρατίας
ημερομηνίας 21/08/2014 καταργείται το δικαίωμα
των τραπεζών για χρέωση τόκων υπερημερίας. 

Αντίθετα, στην επιστολή αυτό το οποίο προβλέ-
πεται είναι (α) οι τράπεζες δικαιούνται να χρεώνουν
τόκο υπερημερίας μέχρι και 2% επιπλέον του συμ-
φωνημένου επιτοκίου, δηλ. να αυξάνουν το επιτόκιο
κατά περίπου 50% του συμβατικού και (β) αυτή η
πρόνοια αφορά αποκλειστικά και μόνο σε «ισχύ
συμβάσεις» (δες παράγραφο 3(ε) επιστολής). Με
λίγα λόγια δεν αφορά τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια,
γιατί αυτά αφορούν συμβάσεις που οι τράπεζες
έχουν ήδη τερματίσει. Συνεπώς αποτελεί δώρο-
άδωρο για τους χιλιάδες συμπολίτες μας που, εξαιτίας
της οικονομικής κρίσης, αδυνατούν να εκπληρώσουν
τις υποχρεώσεις τους, αφού για αυτούς τα ληστρικά
επιτόκια υπερημερίας, παραμένουν ως έχουν και
οι τράπεζες θα τα απαιτούν στο σύνολο τους ακόμα
και εάν πρόκειται για δάνεια που αφορούν πρώτη
κατοικία. Και διερωτώμαι, γιατί αυτή η αδικία και
τι θα προσφέρει αυτή η παράλογη ρύθμιση αφού
το άμεσο αποτέλεσμα θα είναι η αδυναμία ανα-
διάρθρωσης αυτών των δανείων προς ζημιά και
των τραπεζών και των δανειοληπτών; 

Ο κ. Στέλιος Αμερικάνος είναι πολιτικός συντονιστής της
Συμμαχίας Πολιτών.

Υ.Γ. «Με βάση τις εκτιμήσεις της Κεντρικής Τράπεζας της
Κύπρου, η Τράπεζα Κύπρου διαθέτει επαρκή κεφαλαι-
ακή επάρκεια», ανακοίνωση της Κεντρικής Τράπεζας
30/07/2013. Πώς συνάδει αυτή η ανακοίνωση με τις δη-
λώσεις της Διοικητού της Κεντρικής Τράπεζας ότι η μη
ψήφιση του Νόμου για τις εκποιήσεις ισοδυναμεί με
πτώχευση των Τραπεζών;
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Σ τις 20 Αυγούστου με δήλωση
του ΚΕ Ν. Χριστοδουλίδη έγινε
γνωστό ότι «ο Πρόεδρος της

Δημοκρατίας, αφότου ενημέρωσε
και τους αρχηγούς των κοινοβου-
λευτικών κομμάτων, έχει εκφράσει
τη σύμφωνη/θετική γνώμη της Λευ-
κωσίας» σχετικά με τον διορισμό
από τον γ.γ. του ΟΗΕ του πρώην
υπουργού Εξωτερικών της Νορβηγίας
Έσπεν Μπαρθ Άιντε στη θέση του
ειδικού συμβούλου του γ.γ. του ΟΗΕ
για το Κυπριακό. Την ίδια ενημέρωση
έκανε και η τ/κ πλευρά, συνεπώς
σύντομα θα κλείσει θετικά το ζήτημα
αυτό και ο Έσπεν Μπαρθ Άιντε θα
είναι ο αντικαταστάτης του Αλ. Ντά-
ουνερ. 

Για την ιστορία του πράγματος ο
Νορβηγός διπλωμάτης θα είναι ο
25ος ειδικός απεσταλμένος του γ.γ.
του ΟΗΕ για το πρόβλημα από την
εποχή που το ΣΑ του ΟΗΕ αποφάσισε
την εμπλοκή του Σώματος στο Κυ-
πριακό -1964, εργασία που συντε-
λείται κάτω από την αιγίδα οκτώ δια-
δοχικών γ.γ. Ο διορισμός Άιντε, θέτει
εκ νέου το ζήτημα της σχέσης του
ΟΗΕ με το Κυπριακό και κατ’ επέ-
κταση της σύνδεσης του προβλήμα-
τος με το εξωτερικό περιβάλλον. 

Στις 10 Αυγούστου με βάση «στοι-
χεία που αναρτούνται στην επίσημη
ιστοσελίδα του ΟΗΕ για τις ειρηνευ-
τικές δυνάμεις ανά το παγκόσμιο»
(ρεπορτάζ, ΚΥΠΕ, 10/8) αναφέρονται
τα εξής: συνολικά 918 ειρηνευτές
από 20 διαφορετικές χώρες υπηρε-
τούν στην Ειρηνευτική Δύναμη των
Ηνωμένων Εθνών στην Κύπρο, ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ. Η πολυπληθέστερη συνδρο-
μή στην ΟΥΝΦΙΚΥΠ προέρχεται από
τη Βρετανία, αφού στην Κύπρο στο
τέλος Ιουνίου υπηρετούσαν 272 Βρε-
τανοί στρατιώτες. Ακολουθεί η Αρ-
γεντινή (265), η Σλοβακία (157) και
η Ουγγαρία (77). Άλλες χώρες που
έχουν θέσει ένστολους στην υπηρε-
σία της ΟΥΝΦΙΚΥΠ συμπεριλαμβά-
νουν τη Σερβία (48), την Αυστραλία
(15), την Παραγουάη (14), τη Χιλή
(14), την Ιρλανδία (12), την Ουκρανία
(12), την Βοσνία Ερζεγοβίνη (8) και
την Ινδία (7) και ακολουθούν 8 χώρες
με μικρή συμμετοχή. Σύμφωνα με
τα στοιχεία, η Κύπρος έχει αποστείλει
δύο δικούς της στρατιωτικούς για

συμμετοχή στην ειρηνευτική απο-
στολή του ΟΗΕ UNIFIL στον Λίβανο». 

Η φύση του Κυπριακού (εισβολή-
κατοχή-επίλυση) επιβάλλουν τη δια-
σύνδεσή του με το εξωτερικό περι-
βάλλον γιατί αυτό συνιστά ένα μοχλό
ενδυνάμωσης της δυνατότητας ανα-
ζήτησης συγκλίσεων από τα δύο
μέρη στη νήσο. Αυτό μέχρι τώρα δεν
απέδωσε τα αναμενόμενα, αλλά ο
εμπλουτισμός και η διεύρυνση του
πλαισίου υπόσχεται περισσότερα.
Στη δική μου κρίση ως εξής:

1. Ο ΟΗΕ έχει δυνατότητες, αυτό
που έλειψε είναι η κοινή δράση, ο εμ-
πλουτισμός, η αναζωογόνηση της
προσπάθειας με τον διορισμό συν-
τονιστή/απεσταλμένου της Ε.Ε. στο
Κυπριακό. Ο διορισμός ενός «αόρατου»
συμβούλου από τον απερχόμενο πρό-
εδρο της Επιτροπής Μπαρόζο, του
οποίου το όνομα κανείς δεν θυμάται
στη νήσο, δεν έχει αποδώσει τίποτε.
Το Κυπριακό δεν είναι μόνο υπόθεση
μιας διευκρίνησης ή μιας παρασκη-
νιακής συμβουλής από συμβούλους
της γραφειοκρατίας. Το Κυπριακό
είναι και υπόθεση για παίκτες με πο-
λιτικό βάθος που κατανοούν πόσο
σημαντική υπόθεση είναι η δημόσια
διπλωματία, η εξήγηση και η πειθώ
σε πολίτες που ανήκουν σε κράτος-
μέλος της Ε.Ε. και εμπιστεύονται το

πλαίσιό της στην αναζήτηση λύσης. 
2. Η παλαιότερη άποψη ότι το Κυ-

πριακό ήταν θέμα «κυπριακής ιδιο-
κτησίας» ήταν σωστή στο βαθμό που
σήμαινε τη δυνατότητα στις δύο
πλευρές να διαθέτουν τον τελικό λό-
γο. Ο χρόνος απέδειξε ότι όσοι επι-
καλούνταν το πιο πάνω σλόγκαν, το
χρησιμοποίησαν για να έχουν τη δυ-
νατότητα να ελέγχουν πλήρως μια
εσωστρεφή διαδικασία καθοδηγού-
μενοι από προσωπική ατζέντα και
έτσι προωθούσαν ένα παιχνίδι με
τον χρόνο, επικαλούμενοι το σλόγκαν
«όχι ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα»,
σχεδόν 40 χρόνια μετά την εισβολή
και 50 από την πρώτη ανάμειξη του
ΟΗΕ στο ζήτημα. Ασφαλώς κάθε πρό-
ταση χρειάζεται να τύχει επεξεργα-
σίας και αποδοχής από τα δύο μέρη
και όσοι λένε συχνά κάτι άλλο, θυμίζω
ότι κανένας γ.γ. του ΟΗΕ δεν επιχεί-
ρησε κάτι παραπάνω αν δεν είχε την
προηγούμενη έγκριση των δύο ηγε-
τών. 

3. Ο διορισμός του πρώην Υπουρ-
γού Εξωτερικών της Νορβηγίας
Έσπαν Μπαχτ Άιντα στη θέση του
Ειδικού Συμβούλου του γ.γ. του ΟΗΕ
για το Κυπριακό αποτελεί μια ενθαρ-
ρυντική εξέλιξη και πιθανώς δε να
συνιστά και μια γενναία απόφαση
για τον ίδιο. Ο κανόνας στο Κυπριακό

θέλει τους απεσταλμένους του ΟΗΕ
να εξελίσσονται μετά την πάροδο
μικρού σχετικά διαστήματος σε «κα-
κούς» του έργου, σύντομα να απο-
κτούν ταμπέλες και συχνά να συνο-
δεύονται από βαρείς χαρακτηρισμούς.
Ποιοι λόγοι έχουν οδηγήσει, δυνάμεις,
κυρίως, στην ε/κ κοινωνία να ανα-
πτύσσουν αυτές τις πρακτικές; Πρώ-
το, η αδυναμία να κατανοήσουμε το
εύρος και τους ορίζοντες πάνω στους
οποίους κινείται ο ΟΗΕ, και δεύτερο,
η αδυναμία να οργανώσουμε μια
αποτελεσματική στρατηγική επίλυ-
σης. Η αδυναμία οδηγεί σε αναπο-
τελεσματικές πολιτικές, σε καταγ-
γελίες, και οι καταγγελίες με τη σειρά
τους σε αναφορές σε συνωμοσίες με
«ανθελληνικά» παρασκήνια. Μια μι-
κρότερη τάση, με ελάχιστη επιρροή
στα πράγματα, αντιλαμβάνεται το
κυπριακό με τα μάτια της λύσης
«όπως είμαστε, με τοίχον στη μέσιν
ως τζι’ πάνω». Αυτή η τάση προτείνει
μια διαφορετική πρακτική: ακολου-
θώντας μια αρχαιοελληνική τακτική
, και, σκοτώνοντας τους απεσταλ-
μένους, επιχειρεί την καθήλωση της
διαδικασίας στο αυστηρό «διμερές»
πλαίσιο, συνεπώς στο βέβαιο αδιέ-
ξοδο και στον αδήλωτο στόχο της
λύσης των «δύο κρατών». 

Η διαδικασία των διακοινοτικών
συνομιλιών σήμερα αντιμετωπίζει
σοβαρές δυσκολίες, οι διαφορές φαί-
νονται σημαντικές, γι’ αυτό και ο
διορισμός Άιντε σημαίνει την από-
φαση Μπαν Κι Μουν για περισσότερη
ενεργητικότητα και περισσότερες
μεσολαβητικές προσπάθειες στο τρα-
πέζι των συνομιλιών, κάτι που δεν
φαίνεται να έχει επιτύχει η επικε-
φαλής της Αποστολής του ΟΗΕ στη
νήσο Λ. Μπατενχάιμ. Η εκτίμηση
ότι ο ΟΗΕ χρειάζεται να παίξει έναν
πιο παραγωγικό ρόλο, οδήγησε στην
επιλογή του Νορβηγού διπλωμάτη.
Από τον προσεχή Οκτώβρη και μέχρι
την ψηφοφορία για εκλογή νέου Τ/κ
ηγέτη -Μάρτιος του 2015-, θα κριθεί
σε ένα βαθμό το αποτέλεσμα της
τρέχουσας διαδικασίας λύσης ανά-
μεσα στον πρόεδρο Αναστασιάδη
και τον (υποψήφιο ξανά) Τ/κ ηγέτη
Ν. Έρογλου.

www.larkoslarkou.org.cy

Ο  Έρογλου 
δεν τελείωσε

Τoυ ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Σ ε λίγο καιρό τελειώνουμε με τον Έρογλου. Η Άγκυρα
θα επιλέξει τον διάδοχό του. Δεν πρόκειται να κα-
τέβει στις επικείμενες εκλογές». Το τελευταίο διά-

στημα, στη δική μας πλευρά της πράσινης γραμμής, ακούω
όλο και περισσότερο το συγκεκριμένο σενάριο. Σύμφωνα
με κάποιους Ελληνοκύπριους αναλυτές και αξιωματούχους,
ο κ. Έρογλου, ο οποίος αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα
υγείας, αποτελεί πλέον παρελθόν για την Κύπρο και την
τουρκοκυπριακή κοινότητα. 

Οι υποστηρικτές της παραπάνω άποψης πιστεύουν ότι
το αδιέξοδο στο Κυπριακό οφείλεται αποκλειστικά στην
ηγεσία του κ. Έρογλου. Ο κ. Έρογλου φέρει την απόλυτη
ευθύνη για τη στασιμότητα στις συνομιλίες. Σύμφωνα με
αυτή την άποψη, η ελληνοκυπριακή πλευρά, ο διεθνής πα-
ράγοντας και οι άλλοι ντόπιοι και ξένοι παράγοντες δεν ευ-
θύνονται για το αδιέξοδο, το οποίο ήρθε στο προσκήνιο της
επικαιρότητας μετά το περίφημο κοινό ανακοινωθέν. 

Σε προηγούμενη ανάλυση μας ξεκαθαρίσαμε ότι εμείς
προσωπικά δεν συμμεριζόμαστε την παραπάνω άποψη. Ο
κ. Έρογλου δεν φέρει την αποκλειστική ευθύνη για την απο-
θαρρυντική εικόνα, την οποία παρουσιάζουν σήμερα οι δια-
πραγματεύσεις. Τα λάθη στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων
είναι μεγάλα και αφορούν όλους μας. Πέρα όμως από αυτά
τα λάθη, βρισκόμαστε αντιμέτωποι και με μια άλλη πραγ-
ματικότητα, την οποία δεν έχουμε την πολυτέλεια να αγνοή-
σουμε: Ο κ. Έρογλου είναι και θα εξακολουθήσει να είναι
ένας καθοριστικός παράγοντας στο τουρκοκυπριακό πολιτικό
σκηνικό. Η διατύπωση του τύπου «Ο Έρογλου αποτελεί
πλέον παρελθόν για την Κύπρο» δεν ξεπερνά τα όρια ενός
ευσεβούς πόθου, ενός Κύπριου, ο οποίος επιδιώκει να φορτώσει
την ευθύνη του αδιεξόδου στο Κυπριακό στις πλάτες των
Τουρκοκύπριων συμπολιτών μας. 

Ο κ. Έρογλου θα εξακολουθήσει να καθορίζει την πορεία
των πολιτικών εξελίξεων στην κοινότητα του για δύο βασικούς
λόγους. Πρώτον, έχει τη δυνατότητα να διαπραγματευτεί
με την Τουρκία από θέση ισχύος. Σε τέσσερις συνεχόμενες
εκλογικές αναμετρήσεις -«προεδρικές εκλογές» του 2010,
συνέδριο του Κόμματος Εθνικής Ενότητας (ΚΕΕ), «βουλευτικές
εκλογές» του 2013 και «δημοτικές εκλογές» του 2015- ο κ.
Έρογλου και οι υποστηρικτές του νίκησαν τις δυνάμεις και
τους παράγοντες, οι οποίοι υποστηριζόντουσαν από την Άγ-
κυρα. Η Τουρκία έστειλε στην Κύπρο χρήματα, εμπειρογνώ-
μονες, πράκτορες και πολιτικούς για την επίτευξη του βασικού
της στόχου, την απομάκρυνση του κ. Έρογλου από την
εξουσία. Όμως όλες οι προσπάθειες της έπεσαν στο κενό.
Δεύτερον, με παρασκηνιακές κινήσεις, μέσα σε σύντομο
χρονικό διάστημα, ο Τουρκοκύπριος ηγέτης κατάφερε να
ελέγξει τα δύο κόμματα της τουρκοκυπριακής Δεξιάς (ΚΕΕ
και Δημοκρατικό Κόμμα) και μία μερίδα της τ/κ Αριστεράς.
Στις πρόσφατες «δημοτικές εκλογές», ο κ. Έρογλου έπληξε
το γόητρό της και προκάλεσε την πρώτη διάσπαση στους
κόλπους της. Την ίδια στιγμή, άνοιξε τον δρόμο για την
εκλογή των «ανεξάρτητων υποψηφίων», οι οποίοι υποστη-
ρίχθηκαν από τον κύκλο του. Η ίδια η κόρη του ανέλαβε την
χρηματοδότηση της συγκεκριμένης προσπάθειας. 

Σήμερα, ο κ. Έρογλου παρουσιάζει την εικόνα ενός πο-
λιτικού ηγέτη, ο οποίος σχηματίζει τη στρατηγική του για
τις επικείμενες «προεδρικές εκλογές» γεμάτος αυτοπεποίθηση,
παρά το γεγονός ότι η υποψηφιότητά του δεν είναι ακόμη
δεδομένη. Μιλώντας στην «Κ», ο ίδιος αφήνει ανοιχτά όλα
τα ενδεχόμενα. Ωστόσο, οι πληροφορίες της εφημερίδας μας
δείχνουν ότι, εκτός απροόπτου, ο κ. Έρογλου θα ανακοινώσει
την υποψηφιότητα περί τα τέλη αυτού του έτους. Με μια
αποδυναμωμένη Αριστερά και με υποψήφιους της Δεξιάς,
οι οποίοι δεν έχουν τη δυνατότητα να πλήξουν το γόητρο
του, η επανεκλογή του κ. Έρογλου, αν όχι στον πρώτο τότε
σίγουρα στον δεύτερο γύρο των «προεδρικών εκλογών»,
αποτελεί το επικρατέστερο σενάριο. Με τα σημερινά δεδομένα,
μόνο ο Μουσταφά Ακιντζί έχει τη δυνατότητα να απειλήσει
την παραμονή του κ. Έρογλου στο «προεδρικό μέγαρο».
Ωστόσο, για την επίτευξη του συγκεκριμένου στόχου, ο κ.
Ακιντζί πρέπει να κατορθώσει το αδιανόητο, τη συσπείρωση
της Αριστεράς στον δεύτερο γύρο των «εκλογών». 

Για μία ακόμη φορά υπογραμμίζω το εξής: Στο Κυπριακό
και στο κυπριακό πολιτικό πεδίο –τουρκοκυπριακό και ελ-
ληνοκυπριακό– θα πρέπει επιτέλους να κατορθώσουμε να
διαχωρίζουμε τους πόθους και τις επιθυμίες μας από την
πραγματικότητα. Η πολιτική μυωπία χαρακτηρίζει συνήθως
τα νέα κράτη. Ένα κράτος με εμπειρία μισού αιώνα θα έπρεπε
να έχει ξεπεράσει προ πολλού την εν λόγω αδυναμία. 

Δ εν μπορώ να αντικρίζω άλλο
αυτή την κοινωνία που με με-
γάλωσε. Από μικρός θυμάμαι

ένα κόσμο γεμάτο διαπλοκή, κούρσες
εξουσίας, καπετανέους που τελικά
στάθηκαν ανάξιοι να δώσουν σε αυτό
τον τόπο αυτό που του αξίζει: Την
ομορφιά. Αυτή την ομορφιά που μας
κληροδότησαν κάποιοι, σε κάποιες
άλλες εποχές που η αξιοπρέπεια ήταν
συνυφασμένη με την ίδια την πολι-
τική και τότε που η πολιτική είχε
ακόμα Αρχές και δημοκρατικά πρό-
τυπα. Βέβαια, θα μου πείτε, τα πρό-
τυπα από κάπου αρχίζουν. Ε, τότε
στο οιάκισμα χάσαμε τη ρότα. 

Όχι, δεν μπορώ να δεχθώ ότι σε
λίγους μήνες θα βιώσω τον εξευτε-

λισμό αυτής της κοινωνίας που με
μεγάλωσε. Μπορεί λάθος, αλλά αγά-
πησα όσο τίποτε άλλο αυτή την πα-
τρίδα. Όχι λοιπόν. Δεν μπορώ να
δω τους αστυνομικούς να βγάζουν
στον δρόμο τον γείτονά μου με τα
παιδιά του. Δεν μπορώ να βιώσω
κλάματα, όχι πια. Δεν μπορώ να πα-
ραμείνω αδρανής. Δεν μπορούμε.
Ακούγαμε ιστορίες για την εισβολή.
Πώς χάσαμε τα σπίτια μας, βιασμοί,
λεηλασίες, αιχμαλωσίες. Τώρα τι;
Απλά επανάληψη χωρίς όπλα. Ένας
απίστευτός οικονομικός και ψυχο-
λογικός πόλεμος χωρίς οίκτο. Έτσι
απλά: Διότι οι καπετάνοι στάθηκαν
ανάξιοι να δώσουν σε αυτό τον τόπο
αυτό που του αξίζει: Την ομορφιά. 

Γνώρισα τις προάλλες τον μικρό
Μάριο. «Πού θα μείνουμε τώρα;», με
ρώτησε. Τον κοίταξα με ένα χαζό
βλέμμα, από αυτά που δεν ξέρεις τι
ακριβώς να απαντήσεις διότι απλώς
δεν μπορείς. Διότι πολύ απλώς γνω-
ρίζεις τη σαπίλα αυτής της κοινωνίας.
Την ήπιες μονορούφι. Θυμάσαι; 

-Σπίτι σας, Μάριέ μου, θα μείνετε.
- Μα αφού ο παπάς είπε της μάμας

ότι θα μας πιάσουν το σπίτι.
Δεν μπορώ να αντικρίζω άλλο

αυτή την κοινωνία που με μεγάλωσε.
Μια κοινωνία που έμαθε να ζει με
τις φοβίες, πνιγμένη στα στερεότυπα
και συνάμα τόσο υποκριτική. Ναι,
αυτή η ίδια η κοινωνία που ανέθρεψε
ένα σύστημα - τέρας. Και πώς να το

χαλιναγωγήσεις τώρα; Πώς να το
ημερέψεις; Τι απάντηση να δώσεις
στον μικρό Μάριο; Καπετανέοι απαν-
τήστε! 

Μα έτσι είναι το γκουβέρνο. Άλ-
λοτε θέλει μαγκιά και σε τρώνε, άλ-
λοτε πας με το σύστημα και γίνεσαι
ένα μ’αυτό. Από μικρός δεν θυμάμαι
μάγκες στην πολιτική. Δεν μπορώ
να αντικρίζω άλλο αυτή την κοινωνία
που με μεγαλώσε. Θα κρατήσω
απλώς την ομορφιά, εκείνη την
ομορφιά που θέλησαν κάποιοι να
μας κληροδοτήσουν. 

Ο κ. Ανδρέας Ν. Μασούρας είναι ακαδη-
μαϊκός. Πρόεδρος Κίνησης Νέων Επι-
στημόνων Κινήματος Οικολόγων. 

Η καταθλιπτική κληρονομιά του 2004
Του ΑΝΤΩΝΗ ΠΟΛΥΔΩΡΟΥ

Με Άιντε στα δύσκολα του Κυπριακού
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Ε δώ και ένα χρόνο με τον σκύλο
μου ακολουθούμε κάθε βράδυ
την ίδια διαδρομή. Θες η δύ-

ναμη της συνήθειας, θες μια βλα-
κώδης μηχανική λειτουργία, κατα-
λήγουμε πάντοτε σ’ ένα χωράφι 2-
3 στενά πιο κάτω από το σπίτι μου,
όπου βρίσκεται παρατημένο ένα
παλιό αυτοκίνητο. Η απουσία ρόδων
δείχνει το –έτσι κι αλλιώς– προφα-
νές: Έχει ξεμείνει από μέλλον. Στο
παρελθόν θα υποσχέθηκε πολλά
ταξίδια. Σήμερα σε πορεία πλήρους
αποσύνθεσης, πλέον, αναμένει το
μοιραίο. Το μόνο που διακρίνει κα-
νείς, ό,τι έχει μείνει από μια πορεία
χρόνων, είναι ένα αυτοκόλλητο με
την επιγραφή «όχι». Από τα εκα-
τοντάδες χιλιάδες που είχαν προ
δεκαετίας γεμίσει τη χώρα. Έχει
ξεθωριάσει και αυτό. Έχει χάσει τη
λάμψη των χρωμάτων του. Το «όχι»
όμως είναι ακόμα ευδιάκριτο. 

Η συγκεκριμένη εικόνα δεν θα
μπορούσε να αποτυπώσει με μεγα-

λύτερη γλαφυρότητα την πορεία
της χώρας. Μιας χώρας εδώ και και-
ρό παρατημένης, χωρίς προωθητική
δύναμη που έχει ξεμείνει από προ-
οπτική και εναλλακτικές, και η οποία
το μόνο που έχει να προτάξει είναι
ένα μόνιμο «όχι». Έχει χάσει πλέον
και αυτό τη λάμψη του, έχει ξεθω-
ριάσει, μαζί με τις υποσχέσεις για
καλύτερο μέλλον, τις ελπίδες για
ευρωπαϊκή λύση. Η άρνηση όμως
είναι εκεί. Κολλημένη ακόμα σε τεί-
χους, αυτοκίνητα, σπίτια, συνειδή-
σεις. 

Το 2004 χάθηκε κάτι περισσότερο
από μία ακόμα ευκαιρία ή γενιά.
Χάθηκε για πάντα η λογική. Δεν
ήταν η απόρριψη ενός σχεδίου, η
τελευταία ίσως ευκαιρία για επα-
νένωση. Δεν ήταν η αλλαγή στον
τρόπο που βλέπουμε το Κυπριακό.
Ήταν η ανατροπή που επέφερε στο
πώς αντιλαμβανόμαστε το εθνικό
μας καθήκον. Το ότι κατέστησε την
άρνηση κυρίαρχη πολιτική και κοι-

νωνική αξίωση. Στάση ζωής. 
Εκείνο το «όχι», που επιβλήθηκε

τότε ως χρέος του κάθε πολίτη προς
την πατρίδα, έγινε έκτοτε σύνθημα
και αποτέλεσε σύμβολο αξιοπρέ-
πειας και υπερηφάνειας. Έγινε εθνι-
κός μονόδρομος που οδήγησε στο
«όχι» για μήνες στην κάθοδο της
Τρόικας, το «όχι» στη Συμφωνία
του Eurogroup, στην επανέναρξη
των συνομιλιών. Όλα βαρύγδουπα
και εκκωφαντικά, όλα με γενναι-
ότητα και ηρωισμό, πάντα με τα
ίδια καταθλιπτικά, για τη χώρα, απο-
τελέσματα. Την ίδια όμως ώρα και
επιβεβαιωτικά μιας ιδιόμορφης πα-
τριωτικής στάσης που μας επέβαλε
να βγάλουμε τις ρόδες, να αποδεχ-
θούμε, έστω κραυγάζοντας, το τέλος,
αρνούμενοι να διεκδικήσουμε νέα
ταξίδια. 

Δεν υπάρχει μεγαλύτερη από-
δειξη της καταθλιπτικής παρακα-
ταθήκης του 2004 από το τι γίνεται
σήμερα με την οικονομία. Που δεν

έχει να κάνει τόσο με αυτά καθ’
αυτά τα νομοσχέδια, αλλά με εκείνη
την αδήριτη ανάγκη μας να βρον-
τοφωνάξουμε “όχι” στους ξένους.
Να αντισταθούμε. Χωρίς να μελε-
τούμε γιατί λέμε όχι, στα πλαίσια
ποιας συζήτησης και έχοντας τι ως
στόχο . Διότι πολύ απλά το να λέμε
«όχι» καλύπτει τα πάντα. Τις παρε-
νέργειες, τις ίδιες τις επιλογές.

Για μία ακόμα φορά τη λογική
έχουν καλύψει οι ανέξοδες κραυγές.
Τα «όχι» και τα «μολών λαβέ». Όσοι
επιλέγουν την αναζήτηση λύσεων
από την άρνηση, υποστηρίζουν πως
η απόρριψη του μνημονίου (όπως
και στο Κυπριακό) δεν αρκεί, αλλά
απαιτείται και η εκπόνηση ενός
εναλλακτικού σχεδίου, μιλούν για
θεσμικές αλλαγές, μεταρρυθμίσεις,
καινούργιο παραγωγικό μοντέλο,
νέα εθνική αφήγηση και επιμένουν
πως τα βάρη της μνημονιακής πραγ-
ματικότητας θα πρέπει να κατανε-
μηθούν δίκαια και δημιουργικά,

έχουν τεθεί και πάλι στο περιθώριο. 
Αντίθετα, όσοι προέβαλαν την

ηρωική έξοδο σαν λύση, τον τσαμ-
πουκά σαν την αποδοτικότερη στά-
ση, οδηγώντας τη χώρα στο χείλος
της καταστροφής. Όσοι συνεχίζουν
λες και ο Μάρτιος του 2013 δεν υπήρ-
ξε ποτέ. Επιλέγουν φαιδρές θεωρίες
συνωμοσίας και να καλλιεργούν
απλοϊκά σενάρια σωτηρίας, θέτοντας
κάθε λογής εμπόδια στις αναγκαίες
τομές και αλλαγές, που χρειάζεται
η χώρα, αυτοί παρουσιάζονται σαν
«υπηρέτες» του λαού.

Και ο κόσμος αγκαλιάζει για μια
ακόμα φορά τα πλέον παιδαριώδη
σενάρια. Άλλωστε όταν έχεις συ-
νηθίσει στο απόλυτο τίποτε, τότε
είσαι διατεθειμένος να πιστέψεις
τα πάντα. Κυρίως όταν αυτά χαϊ-
δεύουν το πληγωμένο εγωισμό και
προβάλλουν τις επιθυμίες σου.

Η πολιτική, όμως, όπως και η
ζωή, δεν αναπτύσσεται στον κόσμο
των επιθυμιών μας. Όπως δεν ανα-

πτύσσεται και στο πεδίο των «όχι».
Αναπτύσσεται στο πεδίο των πραγ-
ματικοτήτων. Των δράσεων και αν-
τιδράσεων. Εκεί όπου εμείς δεν μά-
θαμε ποτέ να λειτουργούμε. 

Το αυτοκίνητο θα συνέχιζε να
είναι εκεί έστω κι αν εγώ με τον
σκύλο μου αλλάζαμε διαδρομή.
Εκτός κι αν κάποιος του άλλαζε μη-
χανή, του έβαζε ρόδες ή το έπαιρνε
για ανακύκλωση. Εμείς απλώς επι-
λέξαμε να αλλάξουμε διαδρομή. Να
κολλήσουμε ένα «όχι». Αγνοώντας
ότι το «όχι» δεν αποτρέπει το τέλος
που έρχεται. Όπως δεν αντιμετω-
πίζει την απόγνωση, αλλά την επι-
τείνει. Ξεχαστήκαμε σε μια διαδρο-
μή με πελώρια «όχι», και αφήσαμε
την άρνηση να μας οδηγήσει στο
τέλος. Διότι αυτή από ένα σημείο
και μετά ξεπέρασε τα όποια σχέδια,
τον τρόπο επαναφοράς της οικο-
νομίας, την ίδια τη λύση. Και κα-
τέστη άρνηση για την ίδια τη ζωή.
Το ίδιο το μέλλον.

Στο οιάκισμα χάσαμε τη ρότα
Του ΑΝΔΡΕΑ Ν. ΜΑΣΟΥΡΑ
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Ο μεγαλύτερος εχθρός του Tαγίπ Ερντογάν
Τα διαδραματισθέντα της μεγάλης διαμάχης στο εσωτερικό του ΑΚΡ που ανέδειξαν στην πρωθυπουργία τον Αχμέτ Νταβούτογλου

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Ο Αχμέτ Νταβούτογλου, ο οποίος
άφησε το στίγμα του στην τουρκική
εξωτερική πολιτική τα τελευταία
12 χρόνια, θα διαδεχθεί στις 29 Αυ-
γούστου τον Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν
στο αξίωμα του Πρωθυπουργού. Ο
κ. Νταβούτογλου θα εκλεχθεί στην
ηγεσία του τουρκικού κυβερνώντος
Κόμματος Δικαιοσύνης και Ανά-
πτυξης (ΑΚΡ) στις 27 Αυγούστου.
Αμέσως μετά την ορκωμοσία του
νέου Προέδρου, ο ίδιος θα λάβει
την εντολή του σχηματισμού της
κυβέρνησης από τον κ. Ερντογάν.

Η επιλογή του κ. Νταβούτογλου
στην Κεντρική Επιτροπή του ΑΚΡ
είναι προϊόν μιας μεγάλης διαμάχης
στο εσωτερικό του μεγαλύτερου
κόμματος της Τουρκίας. Η συγκε-
κριμένη διαμάχη κορυφώθηκε στις
10 Αυγούστου με την εκλογή του
κ. Ερντογάν στην προεδρία της γει-
τονικής χώρας. Τις προηγούμενες
ημέρες, δύο στρατόπεδα εντός του
τουρκικού κυβερνώντος Κόμματος
Δικαιοσύνης και Ανάπτυξης (ΑΚΡ)
έδωσαν μάχη σώμα με σώμα για να
αναδείξουν τον διάδοχο του Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν στο αξίωμα του
Πρωθυπουργού. Το στρατόπεδο
των ιδρυτικών και υψηλόβαθμων
στελεχών του κόμματος κατέβαλε
προσπάθειες για να κρατηθεί στην
εξουσία με νύχια και με δόντια. Τε-
λικά, η συγκεκριμένη ομάδα δεν
κατάφερε να απωθήσει την επίθεση
των νέων και φιλόδοξων μελών του
ΑΚΡ, οι οποίοι είχαν συσπειρωθεί
γύρω από την υποψηφιότητα του
Αχμέτ Νταβούτογλου για το αξίωμα

του Πρωθυπουργού. Την προηγού-
μενη εβδομάδα, η μεγάλη αντιπα-
ράθεση στο εσωτερικό του ΑΚΡ
συνεχίστηκε και έλαβε νέες δια-
στάσεις. Σε ιδιαίτερα υψηλούς τό-
νους, οι υποστηρικτές της υποψη-
φιότητας του κ. Νταβούτογλου τό-
νισαν ότι η ηγεσία του Αμπντουλάχ
Γκιουλ αποτελεί πλέον παρελθόν

για το ΑΚΡ. «Έκλεισε ο δρόμος για
την επιστροφή του κ. Γκιουλ στην
ηγεσία του κόμματός μας τουλά-
χιστον μέχρι το 2019», ήταν το αυ-
στηρό μήνυμα του αντιπροέδρου
του κυβερνώντος κόμματος, Μεχ-
μέτ Αλί Σαχίν.

Ο εκλεγμένος Πρόεδρος της
Τουρκίας, Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν,

παρακολούθησε με αμηχανία τις
εξελίξεις στο εσωτερικό του κόμ-
ματος του. Ο κ. Ερντογάν δεν δια-
φώνησε με την ιδέα της πρωθυ-
πουργίας του κ. Νταβούτογλου.
Ωστόσο, εξέφρασε επιφυλάξεις σε
ό,τι αφορά τις ηγετικές ικανότητες
του στενού του συνεργάτη. Τελικά,
ο ίδιος ευθυγραμμίστηκε με την

πολιτική γραμμή των νέων στελε-
χών του κόμματος και έδωσε το
πράσινο φως για την αναβάθμιση
της θέσης του υπουργού Εξωτερι-
κών στο Υπουργικό Συμβούλιο.

Σε νέες πολιτικές περιπέτειες
«Οι τελευταίες εξελίξεις έδειξαν

ότι οι μεγάλες φιλοδοξίες του νέου
Προέδρου παρασέρνουν την Τουρ-
κία σε νέες πολιτικές περιπέτειες»,
τονίζει στην «Κ» ο έμπειρος ανα-
λυτής Αλί Τοπούζ. Σε περίπτωση
που ο κ. Ερντογάν δεν επέλεγε να

μετακομίσει στο προεδρικό μέγαρο
του Τσάνκαγια, η νέα πολιτική
θύελλα στο εσωτερικό του ΑΚΡ θα
είχε αποφευχθεί. Το ΑΚΡ θα διαιώ-
νιζε την ηγεμονική του θέση στο
τουρκικό πολιτικό σκηνικό με τη
συνέχεια της θητείας του Αμπντου-
λάχ Γκιουλ στην προεδρία της Τουρ-
κίας. Το εν λόγω σενάριο δεν πραγ-

ματοποιήθηκε λόγω των φιλοδοξιών
του κ. Ερντογάν. «Την προηγού-
μενη επταετία, ο κ. Γκιουλ και οι
αποφάσεις του εμπόδισαν την υλο-
ποίηση των φιλοδοξιών του κ. Ερν-
τογάν», τονίζει ο αναλυτής Φεχμί
Κορού, ο οποίος διατηρεί στενή
φιλία με τον απερχόμενο Πρόεδρο
της Τουρκίας.

Σήμερα με την εκλογή του στο
ανώτατο αξίωμα της Τουρκίας, ο
κ. Ερντογάν ξεπερνά το εμπόδιο,
το οποίο ακούει στο όνομα Αμ-
πντουλάχ Γκιουλ. Ωστόσο, η μετα-
κόμισή του στο προεδρικό μέγαρο
του Τσάνκαγια προκαλεί μεγάλη
αναστάτωση στο εσωτερικό του
κόμματος του και υποχρεώνει τον
ίδιο να αναζητήσει εκ νέου την
υποστήριξη των Κούρδων για την
τροποποίηση του τουρκικού συν-
τάγματος. Ωστόσο, και σε αυτό το
«μέτωπο» ο κ. Ερντογάν καλείται
να αντιμετωπίσει σημαντικά προ-
βλήματα. Το αίτημα της αυτονό-
μησης και οι μεγάλες προσδοκίες
των Κούρδων δυσχεραίνουν το
έργο του νέου Προέδρου της Τουρ-
κίας, ενώ οι πρόσφατες αυστηρές
προειδοποιήσεις του κινήματος
προς την Άγκυρα καθιστούν σχεδόν
αδύνατη τη συνεργασία των δύο.

Σε τελική ανάλυση, τη στιγμή
που η αντιπολίτευση απουσιάζει
από το τουρκικό πολιτικό σκηνικό,
οι φιλοδοξίες του κ. Ερντογάν απο-
τελούν το μεγαλύτερο εμπόδιο για
την υλοποίηση των στόχων της
κυβέρνησης του ΑΚΡ. Με άλλα λό-
για, ο κ. Ερντογάν έρχεται σε αν-
τιπαράθεση με τον μεγαλύτερο του
εχθρό, τον ίδιο του τον εαυτό.

Ο κ. Ερντογάν, παρόλο που εξέφρασε επιφυλάξεις σε ό,τι αφορά τις ηγετικές ικανότητες του στενού του συνεργάτη
Αχμέτ Νταβούτογλου, τελικά, ο ίδιος ευθυγραμμίστηκε με την πολιτική γραμμή των νέων στελεχών του ΑΚΡ και ανέβα-
σε τον ΥΠΕΞ στην πρωθυπουργία.

<<<<<<<

Τη στιγμή που η αντιπο-
λίτευση απουσιάζει από
το τουρκικό πολιτικό σκη-
νικό, οι φιλοδοξίες Ερντο-
γάν αποτελούν το μέγα
εμπόδιο στους στόχους
της κυβέρνησης του ΑΚΡ,
φέρνοντας τον Πρόεδρο
σε αντιπαράθεση με τον
μεγαλύτερο του εχθρό,
τον ίδιο του τον εαυτό!

ΚΥ
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Μεγάλη αύξηση των επιθέσεων,
εναντίον εργαζομένων που πα-
ρέχουν ανθρωπιστική βοήθεια σε
διάφορες χώρες του κόσμου, κα-
ταγράφεται τα τελευταία χρόνια.
Το 2013 είχαμε ρεκόρ επιθέσεων,
με θύματα 454 εργαζομένους. Πά-
νω από το ένα τρίτο (155) σκοτώ-
θηκαν, 168 τραυματίστηκαν και
131 απήχθησαν. Ο αριθμός των
θυμάτων είναι τριπλάσιος από το
2008, όταν είχαν δεχθεί επιθέσεις
143 υπάλληλοι. Μάλιστα, στο στό-
χαστρο μπαίνουν κυρίως υπάλ-
ληλοι ανθρωπιστικών οργανώσε-
ων οι οποίοι προέρχονται από τη
χώρα που βοηθούν. Μόνο ένα στα

έξι θύματα είναι αλλοδαποί εργα-
ζόμενοι ανθρωπιστικής βοήθειας
(στοιχεία του 2013).

Την ανησυχητική αυτή κατά-
σταση περιγράφει σε ανακοίνωσή
της η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, με
αφορμή τη χθεσινή Παγκόσμια
Ημέρα Ανθρωπιστικής Βοήθειας,
η οποία θεσπίστηκε στη μνήμη
των θυμάτων (22 νεκροί) της επί-
θεσης στα γραφεία του ΟΗΕ στη
Βαγδάτη το 2003. «Ολο και περισ-
σότεροι εργαζόμενοι βρίσκονται
σε επισφαλείς καταστάσεις και
διατρέχουν κίνδυνο βίαιων επι-
θέσεων. Η εργασία όσων δραστη-
ριοποιούνται στην ανθρωπιστική
βοήθεια έχει γίνει πιο επικίνδυνη
και, ως αποτέλεσμα, άνδρες, γυ-
ναίκες και παιδιά κινδυνεύουν να
λαμβάνουν λιγότερη ή και καθό-
λου βοήθεια», τονίζεται χαρακτη-
ριστικά.

Πρώτο στον πίνακα των χωρών
όπου σημειώθηκαν επιθέσεις έρ-
χεται το Αφγανιστάν με 386 πε-
ριστατικά την περίοδο 2007-2013,
ενώ ακολουθεί το Σουδάν με 273
και η Σομαλία με 157. Το Αφγανι-
στάν έχει αναδειχθεί σε «ναρκο-
πέδιο θανάτου» για τα μέλη των
ΜΚΟ και των ανθρωπιστικών ορ-
γανώσεων. Τον Ιούνιο φέτος, οκτώ
ναρκοσυλλέκτες μη κυβερνητικών
οργανώσεων σκοτώθηκαν και άλ-
λοι τρεις τραυματίστηκαν την ώρα
που εργάζονταν για την εξουδε-
τέρωση ενός ναρκοπεδίου. Στη
Σομαλία, τον Δεκέμβριο του 2013,
τέσσερις γιατροί (τρεις Σύροι και
ένας Σομαλός) σκοτώθηκαν από
ενόπλους ενώ ταξίδευαν προς μια
κλινική. Στην ίδια επίθεση σκο-
τώθηκαν δύο σωματοφύλακες και
τραυματίστηκαν ένας Σύρος και
ένας Σομαλός γιατρός.

Η επίτροπος Κρισταλίνα Γκεοργ-
κίεβα, αρμόδια για τη Διεθνή Συ-
νεργασία, την Ανθρωπιστική Βοή-
θεια και την Αντιμετώπιση των
Κρίσεων, η οποία βρίσκεται στο
Ιράκ όπου η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
παρέχει σημαντική βοήθεια σε
εκατοντάδες χιλιάδες αμάχους,
δήλωσε: «Η Παγκόσμια Ημέρα Αν-
θρωπιστικής Βοήθειας μας δίνει
την ευκαιρία να τιμήσουμε τα άτο-
μα που διακινδυνεύουν τη ζωή
τους καθημερινά για να βοηθήσουν
τα θύματα πολέμων και καταστρο-
φών σε ολόκληρο τον κόσμο, καθώς
και για να τονίσουμε τις ανθρω-
πιστικές προκλήσεις που αντιμε-
τωπίζουμε».

Η Ευρωπαϊκή Ενωση είναι ο
μεγαλύτερος χορηγός ανθρωπι-
στικής βοήθειας παγκοσμίως. Το
2013 βοήθησε 124 εκατομμύρια
άτομα σε περισσότερες από 90
χώρες. Φέτος παρέχει βοήθεια,
μεταξύ άλλων, στα θύματα των
συγκρούσεων στη Συρία, την Κεν-
τροαφρικανική Δημοκρατία και
το Νότιο Σουδάν, στους επιζώντες
των φυσικών καταστροφών στην
Ασία, σε όσους κινδυνεύουν από
πείνα στην περιοχή του Σαχέλ
και σε όσους έχουν παγιδευτεί σε
«ξεχασμένες» κρίσεις (Κολομβία,
Μιανμάρ/Βιρμανία). Το κόστος
ανέρχεται στο 1% του προϋπο-
λογισμού της Ενωσης και είναι 2
ευρώ ανά πολίτη.

Πιο επικίνδυνη η εργασία
όσων παρέχουν 
ανθρωπιστική βοήθεια

Oι επιθέσεις εναντίον εργαζομέ-
νων που παρέχουν ανθρωπιστική
βοήθεια έχουν αυξηθεί δραματικά,
ανακοίνωσε η Kομισιόν.
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Συνέντευξη στον ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟ

Η μεταρρύθμιση και ο εκσυγχρονι-
σμός του τομέα της Υγείας είναι
ένα από τα μεγαλύτερα στοιχήματα
που έχουν τεθεί ενώπιον της πα-
ρούσας κυβέρνησης και που πολλοί
είναι εκείνοι που στοιχηματίζουν
ότι θα το χάσει. Οι λόγοι είναι πολλοί
και σχετίζονται κυρίως με οικονο-
μικά συμφέροντα αλλά και παγιω-
μένες πρακτικές που χρόνια κρα-
τούν όμηρο την υγεία και δεν αφή-
νουν να δημιουργηθεί ένα εθνικό
σχέδιο υγείας προς όφελος της κοι-
νωνίας. Ο υπουργός Υγείας Φίλιπ-
πος Πατσαλής, με λαμπρό παρελθόν
στο επιστημονικό πεδίο της υγείας,
πιστεύει ότι το στοίχημα μπορεί
να κερδηθεί, όχι ως εύσημο της
κυβέρνησης αλλά ως αδήριτη ανάγ-
κη της κοινωνίας. Απλούστερα: Σή-
μερα η ανισότητα είναι εμφανέ-
στατη. Ο πλούσιος μπορεί να έχει
περίθαλψη ποιοτική ενώ, όπου
φτωχός κι η μοίρα του…
–Πώς σκοπεύετε να κερδίσετε
το στοίχημα κ. υπουργέ;

–Με την αλλαγή φιλοσοφίας
προς όφελος των πολιτών. Μια φι-
λοσοφία που ακολουθείται από το
Υπουργείο Υγείας (ΥΥ) για εφαρ-
μογή του Γενικού Συστήματος Υγεί-
ας (ΓεΣΥ) στον τόπο μας. Έχουμε
έτσι εκπονήσει ένα Οδικό Χάρτη
που οριοθετεί ουσιώδη βήματα μέ-
σα από μία σειρά μεταρρυθμίσεων
που έχουν ήδη αρχίσει να γίνονται,
και οι οποίες θα «καλλιεργήσουν
το έδαφος» για να αναπτυχθεί και
να εφαρμοστεί το ΓεΣΥ.
–Τι έγινεμέχρι στιγμής προς αυτή
την κατεύθυνση;

–Πολλά. Να σας πω ότι τον Μάιο,
στο πλαίσιο της τέταρτης αξιολόγησης
η Τρόικα, αν και αναγνώρισε την
αποφασιστικότητα του ΥΥ να εργα-
στεί προς την υλοποίηση του στόχου
των μεταρρυθμίσεων, παρουσιάστηκε
επιφυλακτική ως προς τη δυνατότητά
του να ανταποκριθεί επαρκώς και
εντός των χρονοδιαγραμμάτων.
–Τι σας είπε η Τρόικα κατά την
τελευταία αξιολόγηση;

–Είχαμε συνάντηση στις 15 Ιου-
λίου, στο πλαίσιο της πέμπτης αξιο-
λόγησης. Κατά τις διαπραγματεύ-
σεις και έχοντας λάβει τα πρώτα
χειροπιαστά αποτελέσματα που
αφορούν σε παραδοτέα του Μνη-
μονίου για το 2ο τρίμηνο του 2014,
η Τρόικα διαπίστωσε την ισχυρή
μας δέσμευση, με καλή οργάνωση,
προετοιμασία και σκληρή δουλειά
που γίνεται στο ΥΥ για υλοποίηση
των προγραμματιζόμενων μεταρ-
ρυθμίσεων και απέδωσε θετικά
πρόσημα στο Υπουργείο μας.
–Δηλαδή τι άλλαξε μέσα σε τρεις
μήνες;

–Στο τρίμηνο από την προηγού-
μενη επίσκεψη της Τρόικας, το ΥΥ
είχε να επιδείξει σημαντική πρόοδο
στις υποχρεώσεις έναντι του Μνη-
μονίου, όπως, την ετοιμασία και λή-
ψη έγκρισης από το Υπουργικό Συμ-
βούλιο του Σχεδίου Μεταρρυθμί-
σεων, στο πλαίσιο του οποίου γίνεται
παράθεση και προγραμματισμός
αναλυτικά όλων των ενεργειών που
απαιτούνται για την υλοποίηση των
μεταρρυθμίσεων και την εφαρμογή
του ΓεΣΥ, καθώς και την ετοιμασία
οδικού χάρτη για την εφαρμογή του
Ολοκληρωμένου Πληροφοριακού
Συστήματος Υγείας του ΥΥ σε όλα
τα κρατικά νοσοκομεία και Κέντρα
Υγείας και τη λήψη έγκρισης από
το Υπουργικό Συμβούλιο για άμεση
προώθηση της διαδικασίας. 

Τη σύσταση και την έγκριση από
το Υπουργικό δύο ομάδων: της Βα-
σικής Ομάδας και της Διευρυμένης
Ομάδας Υλοποίησης των Μεταρ-
ρυθμίσεων. Η πρώτη, εντός του ΥΥ,
στοχεύει στον έγκαιρο και αποτε-
λεσματικό χειρισμό όλων των προ-
γραμματιζόμενων δράσεων και στον
συντονισμό των εμπλεκομένων Δι-
ευθύνσεων, Τμημάτων και Υπηρε-
σιών του Υπουργείου. Στη δεύτερη
ομάδα, συμμετέχουν όλοι οι διευ-
θυντές των Τμημάτων και Διευθύν-
σεων του Υπουργείου με τις ομάδες
τους, όπως και εκπρόσωποι άλλων
Οργανισμών, άμεσα εμπλεκόμενων
με τις μεταρρυθμίσεις. 

Εντατικές προπαρασκευαστικές
ενέργειες και σύσταση Ομάδας
Υποστήριξης Υλοποίησης, καθώς

και ετοιμασίας επιχειρησιακού πλά-
νου και συμφωνίας συνεργασίας
με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγεί-
ας (ΠΟΥ), η οποία υπεγράφη και
έχει τεθεί σε ισχύ.

Τη νομοτεχνική επεξεργασία και
διερεύνηση νομικών, τεχνικών και
άλλων θεμάτων που άπτονται των
μεταρρυθμίσεων και των διαδικα-
σιών προκήρυξης προσφορών για
τα λογισμικά που θα υποστηρίξουν
τη μεταρρύθμιση του συστήματος

υγείας, την εφαρμογή του ΓεΣΥ και
την ηλεκτρονική διακυβέρνηση της
υγείας της χώρας μας.

Την πραγματοποίηση δημόσιου
διαλόγου με διάφορους εμπλεκόμε-
νους στο εθνικό σύστημα υγείας,
για την επίτευξη συναίνεσης και
ομοφωνίας προς την επίτευξη των
κοινών στόχων μεταξύ Υπουργείου
και κοινωνικών εταίρων. Ισχυρή
πρόθεση του ΥΥ είναι ο δημόσιος
διάλογος, να συνεχίσει και να εν-
τατικοποιηθεί.
–Ποιες είναι οι στοχευόμενες με-
ταρρυθμίσεις;

–Η χρηματοπιστωτική κρίση ανέ-
δειξε την ανεπάρκεια του συστή-
ματος υγείας. Είχαμε ένα σύστημα
επαρκές από πλευράς ποσοτικών
δεικτών, αλλά γεμάτο στρεβλώσεις
από πλευράς ποιοτικής και ουσια-
στικής επάρκειας. Για την κυβέρνηση
και το ΥΥ, το ΓεΣΥ αποτελεί την υιο-
θέτηση μιας ολοκληρωμένης και
σύγχρονης πολιτικής για την υγεία,
η οποία θα υλοποιηθεί βάσει των
υφιστάμενων σχεδιασμών που έγι-
ναν από τον Οργανισμό Ασφάλισης
Υγείας (ΟΑΥ) και η οποία θα έχει
στο επίκεντρο της τον άνθρωπο.
Πρωταρχικής σημασίας για το ΥΥ
στις διαπραγματεύσεις με την Τρόικα
ήταν η διασφάλιση της καθολικό-

τητας του συστήματος. Αυτό «κλεί-
δωσε» στις διαπραγματεύσεις, είναι
αναντίρρητο και συνεπώς το ΓεΣΥ
που θα εφαρμοστεί, θα εδράζεται
πάνω σε τέσσερις πυλώνες:

(α) Την καθολικότητα και δια-
σφάλιση πως όλοι οι πολίτες της ΚΔ
θα έχουν ασφάλεια. 

(β) Κοινωνικά δίκαιο καθώς ο πο-
λίτης θα πληρώνει αναλόγως της
μισθοδοσίας του.

(γ) Κάθε πολίτης είναι ελεύθερος
να επιλέξει όποιον ιατρικό παροχέα
επιθυμεί.

(δ) Το σύστημα θα διασφαλίζει
την οικονομική βιωσιμότητά του
ώστε να μην καταρρεύσει.
–Η εφαρμογή του ΓεΣΥ θα συν-
δέεται άμεσα με την εφαρμογή
γενικότερων μεταρρυθμίσεων
στον τομέα της υγείας; 

–Σαφώς. Το ΥΥ θεωρεί απαραί-
τητη προϋπόθεση για ένα λειτουρ-
γικά βιώσιμο, βέλτιστο και αποτε-
λεσματικό ΓεΣΥ την αυτονόμηση
και αναδιοργάνωση των δημόσιων
νοσηλευτηρίων και ιατρικών κέν-
τρων, δηλαδή τη μετεξέλιξή τους
σε οργανισμούς δημοσίου δικαίου.
Αυτό συνδέεται άμεσα με τη δυνα-
τότητά τους να αντεπεξέλθουν στον
ανταγωνισμό με την εφαρμογή του
ΓεΣΥ, αλλά και στις νέες ανάγκες

του συστήματος ιατροφαρμακευτι-
κής περίθαλψης.
–Δεν είναι όμως εμφανές ότι η
αναδιοργάνωση χρειάζεται να
ξεκινήσει από το ίδιο το ΥΥ;

–Οπωσδήποτε. Κι αυτό προβλέ-
πεται και στη δομή και στο οργα-
νόγραμμα του ΥΥ. Επιδίωξη είναι
μέσω των μεταρρυθμίσεων, ο εκ-
μοντερνισμός και η βιώσιμη λει-
τουργία των δομών. Με την ανάθεση
της παροχής υπηρεσιών υγείας προς
τα αυτόνομα κρατικά νοσηλευτήρια,
το νέο οργανόγραμμα και οι δομές
του ΥΥ θα αντικατοπτρίζουν την
ανάληψη από αυτότου στρατηγικού
του ρόλου για χάραξη πολιτικής,
νομοθετική ρύθμιση, παρακολού-
θηση και έλεγχο του ΓεΣΥ αλλά και
του ευρύτερου τομέα της υγείας.
Μερική αναδιοργάνωση προβλέπε-
ται και σε άλλα κέντρα παροχής
υπηρεσιών υγείας και συνδεδεμέ-
νους Οργανισμούς, όπως είναι π.χ.
το Ογκολογικό Κέντρο Τράπεζας
Κύπρου, το Ινστιτούτο Νευρολογίας
και Γενετικής, το Αντιναρκωτικό
Συμβούλιο. Στο πλαίσιο αυτό προ-
βλέπεται και η αποσαφήνιση και η
αναδιοργάνωση, αλλά και ο καθο-
ρισμός του ρόλου του ΟΑΥ ώστε η
συνεργασία με το ΥΥ να καταστεί
πιο δυνατή και ουσιαστική. Στόχος

πάντα είναι η βελτίωση των διοι-
κητικών και λειτουργικών δομών
του κάθε οργανισμού επ’ ωφελεία
της κοινωνίας. 
–Το ασφαλιστικό είναι κομβικό
ζήτημα για το ΓεΣΥ. Τι θα είναι
τελικά μονοασφαλιστικό ή πο-
λυασφαλιστικό το σύστημα;

–Η εφαρμογή του ΓεΣΥ θα γίνει
με βάση τους υφιστάμενους σχε-
διασμούς, όπως αυτοί ορίστηκαν
από όλους τους εταίρους, και οι οποί-
οι αναφέρονται στη λειτουργία ενός
κλειστού μονοασφαλιστικού συστή-
ματος με έναν μόνο κρατικό ασφα-
λιστικό οργανισμό. Τον ΟΑΥ. Πα-
ράλληλα, η κυβέρνηση διερευνά
την πιθανή εφαρμογή ενός ανοικτού
συστήματος υγείας μετά την εφαρ-
μογή του ΓεΣΥ, με την εμπλοκή και
άλλων ασφαλιστικών οργανισμών,
σε περίπτωση που διαφανεί ότι αυτό
θα αποφέρει πρόσθετα οφέλη προς
τον πολίτη. 
–Χρόνια τώρα η Πολιτεία προ-
σπαθεί να εφαρμόσει το ΓεΣΥ αλ-
λά προσκρούει σε μεγάλα εμπόδια
(βλ. συμφέροντα). Τώρα ακούμε
για χρονοδιαγράμματα μερικών
μηνών… 

–Όντως τα χρονοδιαγράμματα
που μας έχουν τεθεί παρουσιάζονται
στενά, όπως ομολογεί και η ίδια η

Τρόικα. Ωστόσο, η δική μου επιθυμία
είναι να τηρηθούν, καθώς το ΥΥ
αναγνωρίζει την ανάγκη εφαρμογής
των μεταρρυθμίσεων το ταχύτερο,
ώστε να διορθωθούν τα κενά που
υπάρχουν στο σύστημα ιατροφαρ-
μακευτικής περίθαλψης. Στη βάση
αυτή, προβλέπεται υλοποίηση της
πρώτης φάσης του ΓεΣΥ την 1.7.2015
και πλήρης εφαρμογή του συστή-
ματος την 1.7.2016. Δηλαδή:

• Την 1η Ιουλίου 2015 θα εφαρ-
μοστεί το ΓεΣΥ για τις Υπηρεσίες
Πρωτοβάθμιας Φροντίδας Υγείας,
δηλαδή τις επισκέψεις σε οικογε-
νειακούς ιατρούς και παιδίατρους.

• Την 1η Ιανουαρίου 2016 θα
εφαρμοστεί το ΓεΣΥ για επιπρόσθε-
τες υπηρεσίες εξωνοσοκομειακής
περίθαλψης, δηλαδή για επισκέψεις
σε όλες τις ειδικότητες ιατρών και
των εξωνοσοκομειακών φαρμάκων.

• Την 1η Ιουλίου 2016 θα έχουμε
πλήρη εφαρμογή του ΓεΣΥ, που θα
αφορά όλες τις υπηρεσίες δευτερο-
βάθμιας και τριτοβάθμιας ιατρικής
φροντίδας, εργαστηριακές και κλι-
νικές εξετάσεις, νοσηλεία εσωτερι-
κών ασθενών.
–Αντιλαμβάνομαι ότι ενώπιον
της Τρόικας έχετε καταθέσει ένα
οδικό χάρτη;

–Ο Οδικός Χάρτης που υποβλή-
θηκε στην Τρόικα στις 2 Μαΐου 2014
διαμορφώθηκε βάσει του αρχικού
σχεδιασμού δράσεων και χρονοδια-
γραμμάτων και περιλαμβάνει τους
πυλώνες υλοποίησης του ΓεΣΥ και
των πολλών απαραίτητων συνδε-
δεμένων μεταρρυθμίσεων. Βάσει
του γενικού οδικού χάρτη, θα ανα-
πτυχθεί αναλυτικό σχέδιο δράσης
με επιμέρους χρονοδιαγράμματα,
το οποίο θα φέρει την έγκριση του
Υπουργικού Συμβουλίου. Στο πλαίσιο
στρατηγικού προγραμματισμού των
προαναφερόμενων δράσεων, το ΥΥ
αξιοποιεί όλη την προεργασία των
προηγούμενων ετών που πραγμα-
τοποιήθηκε από τον ΟΑΥ και το ΥΥ. 
–Σήμερα, 10 μήνες πριν από την
εφαρμογή της πρώτης φάσης του
ΓεΣΥ, πού βρισκόμαστε;

–Μέχρι σήμερα έχουν εγκριθεί
από το Υπουργικό 4 ουσιώδεις απο-
φάσεις που αφορούν στις μεταρρυθ-
μίσεις.1:Σχέδιο Εφαρμογής Γενικού
Σχεδίου Υγείας (NHS Roadmap). 2:
Σχέδιο Εφαρμογής της Μεταρρύθ-
μισης του Συστήματος Υγείας της
Κύπρου (Reform Plan). 3: Εφαρμογή
Ολοκληρωμένου Πληροφοριακού
Συστήματος Υγείας του ΥΥ σε όλα
τα κρατικά νοσοκομεία και κέντρα
υγείας. 4:Υπογραφή Συμφωνίας Συ-
νεργασίας με τον ΠΟΥ για τη σύσταση
της Ομάδας Υποστήριξης Υλοποίησης. 

Αύριο Δευτέρα, 25 Αυγούστου, πιάνει δουλειά η Ομάδα Υποστήριξης Υλοποίησης, που καταρτίστηκε στη βάση συμφωνίας
με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας για την καθοδήγηση των αναγκαίων δράσεων και μεταρρυθμίσεων στον τομέα της
υγείας με στόχο την εφαρμογή στην Κύπρο ενός βέλτιστου ΓεΣΥ, σύμφωνα με τον υπουργό Υγείας Φίλιππο Πατσαλή. 

“Η εφαρμογή του ΓεΣΥ
θα γίνει με βάση τους
υφιστάμενους σχεδια-
σμούς, όπως αυτοί ορί-
στηκαν από όλους τους
εταίρους, και οι οποίοι
αναφέρονται στη λει-
τουργία ενός κλειστού
μονοασφαλιστικού συ-
στήματος με ένα μόνο
κρατικό ασφαλιστικό 
οργανισμό, τον ΟΑΥ.

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΓΕΙΑΣ ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΑΤΣΑΛΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Η θεραπεία της υγείας είναι στοίχημα ζωής 
Ο σχεδιασμός και το πρόγραμμα εφαρμογής των μεταρρυθμίσεων στον τομέα της υγείας για την δημιουργία ενός βέλτιστου ΓεΣΥ

–Στη θεωρία ακούγονται ωραία,
κ. υπουργέ, στην πράξη πόση
δουλειά έχει γίνει;

–Έχει γίνει πολλήκαιουσιαστική
δουλειά. Πρώτο: Έχει καταρτιστεί
Επιχειρησιακό Σχέδιο, με συνιστώσες
της μεταρρύθμισης και εξειδικευ-
μένες δράσεις, για τις οποίες θα πα-
ρέχεται υποστήριξη από τον ΠΟΥ
προς το ΥΥ. Το Σχέδιο, που ικανοποιεί
τα μέτρα του Μνημονίου, εδράζεται
στους ακόλουθους πυλώνες: στην
καθολική πρόσβαση σε υψηλού επι-
πέδου υπηρεσίες υγείας μέσα από
ένα σύστημα λειτουργικό, αποδοτικό,
οικονομικά βιώσιμο, που θα παρέχει
αποτελεσματική κοινωνική προστα-
σία σε εκείνους που την έχουν ανάγ-
κη και με τρόπο που να σέβεται τα
χρήματα των φορολογουμένων και
τους πόρους που θα διαχειρίζεται.
Αυτοί οι πυλώνες διασφαλίζουν και
τον πρωταρχικό στόχο των προ-
ωθούμενων μεταρρυθμίσεων. Δεύ-
τερο: Υπεγράφη από το ΥΥ, συμφωνία
συνεργασίας με τον ΠΟΥ για τη σύ-
σταση Ομάδας Υποστήριξης Υλο-
ποίησης, στην οποία διαλαμβάνεται
λεπτομερές επιχειρησιακό πλάνο
και παροχή υποστήριξης από τον
ΠΟΥ μέσω καθοδήγησης, τεχνικής
βοήθειας, συμβουλών, εκπαίδευσης,
επίλυσης προβλημάτων και γενικό-
τερα, δραστηριοτήτων επιτάχυνσης
της υλοποίησης των επιμέρους δρά-
σεων της μεταρρύθμισης. Με τη
Συμφωνία το ΥΥ «σφραγίζει» την
εξασφάλιση εμπειρογνωμοσύνης

και καθοδήγησης από τον ΠΟΥ για
την εφαρμογή ενός βέλτιστου ΓεΣΥ
στη χώρα μας προς όφελος των πο-
λιτών, διασφαλίζοντας με αυτό τον
τρόπο τα ουσιώδη συμφέροντα της
ΚΔ. Η Ομάδα Υποστήριξης Υλοποί-
ησης«πιάνει» δουλεία αύριο Δευτέρα,
25 Αυγούστου. Το κόστος συνεργα-
σίας με τον ΠΟΥ θα συγχρηματοδο-
τηθεί από τα Ευρωπαϊκά Διαρθρωτικά
Ταμεία. Τρίτο: Το ΥΥ εργάζεται για
την ετοιμασία των δύο πάρα πολύ
σημαντικών νομοσχεδίων που θα
διέπουν τις μεταρρυθμίσεις του συ-
στήματος υγείας στην Κύπρο. Το
ένα αφορά στο ΓεΣΥ και το άλλο
στην αυτονόμηση των νοσηλευτη-
ρίων και ιατρικών κέντρων. Στόχος
του ΥΥ είναι τα νομοσχέδια αυτά να
περάσουν από δημόσιο διάλογο και
αφού μετά περάσουν από το νομο-
τεχνικό έλεγχο, να κατατεθούν στη

Βουλή των Αντιπροσώπων αρχές
Οκτωβρίουώστε το Νοέμβριο να λά-
βουν την έγκριση του Σώματος. Τέ-
ταρτο: Στους μήνες που μεσολαβούν
μέχρι και την κατάθεση των νομο-
σχεδίων στη Βουλή, θα υπάρξει πυ-
ρετός διαβουλεύσεων με όλους τους
εταίρους του ΥΥ με στόχο να περι-
ληφθεί στις πρόνοιες του νομοσχε-
δίου η κάθε δημιουργική σκέψη που
διασφαλίζει το καλώς νοούμενο συμ-
φέρον των πολιτών. Πέμπτο: Στους
επόμενους μήνες θα διεκπεραιωθεί
μελέτη σε συνεργασία με την Τρόικα
και διεθνούς κύρους εμπειρογνώ-
μονες για την πιθανή μετεξέλιξη του
συστήματος σε πολυασφαλιστικό.
Η μελέτη αυτή αναμένεται να ολο-
κληρωθεί αρχές του 2015, έτσι ώστε
να ληφθούν και οι αναγκαίες πολι-
τικέςαποφάσεις. Έκτο: Ηλεκτρονική
διακυβέρνηση, (Μηχανογράφηση
της Υγείας). Το ΥΥ παρέδωσε ήδη
όλα όσα προνοούσε το Μνημόνιο
και αφορούν στη μηχανογράφηση
του συστήματος υγείας. Με βάση
τους σχεδιασμούς, το ΥΥ προχωρά
στην εξασφάλιση του μηχανογρα-
φικού συστήματος από τον ΟΑΥ
αλλά και μηχανογραφεί όλα τα δη-
μόσια νοσηλευτήρια, αγροτικά και
αστικά ιατρικά κέντρα υγείας, φαρ-
μακεία, εργαστήρια κ.ά. Οι σχετικές
αποφάσεις από το Υπουργικό Συμ-
βούλιο έχουν ήδη ληφθεί.
–Υπάρχουν προαπαιτούμενα και
εκκρεμότητες;

–Με βάση το Σχέδιο Υλοποίησης

των Μεταρρυθμίσεων που ετοιμά-
στηκε από το ΥΥ και εγκρίθηκε από
το Υπουργικό, έχει ετοιμαστεί Επι-
χειρησιακό Σχέδιο στο οποίο περι-
λαμβάνονται τα «Πακέτα Εργασίας»
και «Οι Δράσεις», και προνοεί την
υλοποίηση των στόχων σε δύο φά-
σεις. Φάση Α: «Έναρξη» (Αύγουστος
2014 – Ιανουάριος 2015): Υποστήριξη
σε δράσεις που θα πρέπει να προ-
ωθηθούν άμεσα εντός του επόμενου
εξαμήνου. Φάση Β: «Σταθεροποίηση
και Επέκταση» (Ιανουάριος 2015 –
Δεκέμβριος 2016): δράσεις σε συνι-
στώσες της μεταρρύθμισης για τη
διετία 2015-2016. 
–Καλό ακούγεται αλλά υπάρχουν
προαπαιτούμενα για να υλοποι-
ηθεί, έτσι δεν είναι; 

–Σαφώς και απαιτείται μια σειρά
βελτιωτικών αλλαγών. Όπως έχουμε
ήδη αναφέρει βασικό προαπαιτού-
μενοείναι η αυτονόμηση των δημό-
σιων νοσηλευτηρίων και ο εκσυγ-
χρονισμός των δομών τους. Η εξέλιξη
αριθμού νοσηλευτηρίων σε Πανεπι-
στημιακά Νοσοκομεία διεθνών προ-
διαγραφών, ικανά να προσφέρουν
υψηλού επιπέδου υπηρεσίες και ένα
ελκυστικό εργασιακό περιβάλλον για
διακεκριμένους επαγγελματίες υγείας.
Η ένταξή τους σε δίκτυα αξιοποιώντας
τη συμπληρωματικότητά τους και
τις οικονομίες κλίμακας, συμβαδί-
ζοντας με την πρόοδο της τεχνολογίας
και τις αυξανόμενες απαιτήσεις για
σύνθετη φροντίδα. Δημιουργία χώρων
νοσηλείας που θα παρέχουν εξειδι-

κευμένη διαγνωστική και περιπατη-
τική φροντίδα υγείας. Μεταμόρφωση
της πρωτοβάθμιας φροντίδας υγείας
σε πλέον ανθρωποκεντρική, μέσω
της μετατροπής των δημόσιων και
ιδιωτικών Κέντρων Πρωτοβάθμιας
Φροντίδας Υγείας σε ένα δίκτυο οι-
κογενειακών μονάδων υγείας, με
δράσεις που θα προάγουν την υγεία
και θα προσφέρουν ενεργό πρόληψη,
θεραπεία και αποκατάσταση στον
πληθυσμό που θα καλύπτουν. Ανα-
βαθμισμένη χρήση της τελευταίας
τεχνολογίας της πληροφορικής για
την ποιοτική διαχείριση των ασθενών,
την αποτελεσματική διαχείριση των
Μονάδων Υγείας αλλά και του όλου
Συστήματος Υγείας.
–Τώρα, τι εκκρεμεί;

–Τα εκκρεμούντα ζητήματα προ-
χωρούν τάχιστα και σε αυτά περι-
λαμβάνονται, σειρά πολιτικών απο-
φάσεων σε σχέση με την παροχή
της Πρωτοβάθμιας Ιατροφαρμακευ-
τικής Φροντίδας, όπως και ο σκιώδης
προϋπολογισμός των νοσοκομείων
(shadow budget). Επίσης εκκρεμεί
η προκήρυξη της θέσης του Σύμ-
βουλου Έργου (Project Manager),
θέση η οποία θα είναι ανοικτή σε
ενδιαφερόμενους τόσο από την Κύ-
προ όσο και από το εξωτερικό. Ετοι-
μάζεται, τέλος, η προκήρυξη που θα
αφορά τον διαγωνισμό για το άτομο
ή την εταιρεία που θα βοηθήσουν
στον καταρτισμό του νέου οργανο-
γράμματος και των νέων Σχεδίων
Υπηρεσίας.

Τα 6 πρώτα μεγάλα βήματα, τα «Πακέτα» και οι Δράσεις

“Το Υπ. Υγείας ετοιμάζει
δύο σημαντικά νομοσχέ-
δια σχετικά με τις μεταρ-
ρυθμίσεις, το ένα για 
το ΓεΣΥ και το άλλο 
την αυτονόμηση των 
νοσηλευτηρίων και 
ιατρικών κέντρων.
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Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗ

Στην ημερήσια διάταξη βρίσκονται
πλέον οι κλοπές κατοικιών, απει-
λώντας φανερά πλέον την κοινω-
νική ευημερία του τόπου. Αίσθηση
προκαλεί το γεγονός πως στην
άλλοτε ευημερούσα και ήσυχη
κυπριακή κοινωνία, τώρα εισβάλ-
λουν καινούργιες μορφές εγκλή-
ματος, οι οποίες έχουν να κάνουν
κατά κύριο λόγο με το ηλεκτρονικό
έγκλημα. Η ανησυχητική αύξηση
της εγκληματικότητας οδήγησε
στη δημιουργία του Τμήματος
Πρόληψης Εγκλήματος το 2011.
Στόχος του γραφείου, που αποτε-
λείται από τρία άτομα, είναι κατά
κύριο λόγο η κοινοτική αστυνό-
μευση. 

Ο ανώτερος υπαστυνόμος Πέ-
τρος Παττούρας, ο οποίος προΐστα-
ται του Τμήματος, αναλύει απο-
κλειστικά στην «Κ» τις μορφές του
εγκλήματος στη σημερινή κυπρια-
κή κοινωνία. 

Σε χαμηλά επίπεδα φαίνεται να
βρίσκεται το έγκλημα, σε σχέση
με άλλες χώρες τις Ε.Ε. «Ο μέσος
όρος εγκλημάτων σε αναλογία κα-
τοίκων είναι 5000 ανά 100.000 κα-
τοίκους. Αντίθετα, στην Κύπρο ο
μέσος όρος είναι 850 εγκλήματα
ανά 100.000 κατοίκους». «Ωστόσο»
σημειώνει ο κ. Παττούρας, «με

βάση τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά
της Κύπρου το έγκλημα τηρούμε-
νων των αναλογιών βρίσκεται σε
υψηλά επίπεδα». 

Παρά το γεγονός ότι μέχρι και
το 2009 η τάση στο έγκλημα κα-
ταγραφόταν ως μειωτική, η οικο-
νομική κρίση, από το 2010 και με-
τά, προκάλεσε έξαρση του εγκλή-
ματος, ιδιαίτερα σε εγκλήματα
κατά της περιουσίας, όπως διαρ-
ρήξεις κλοπές και ληστείες. Την
ίδια περίοδο καταγράφεται ανη-
συχητική αύξηση των σοβαρών
εγκλημάτων, ποσοστό της τάξεως
του 20%, ενώ τα εγκλήματα κατά
της περιουσίας αυξήθηκαν σε πο-
σοστό της τάξεως του 30%. Αί-
σθηση προκαλεί το γεγονός ότι
από το 2010 και μετά οι ληστείες
διπλασιαστήκαν. 

Παρατηρητής της Γειτονιάς
Η αύξηση της εγκληματικότητας

προκάλεσε τον προβληματισμό και
την ανησυχία των αρμοδίων αρχών.
Για τον λόγο αυτό, δόθηκε έμφαση
στην ανεύρεση νέων εναλλακτικών
τρόπων αντιμετώπισης του εγκλή-
ματος. «Μέσα σε αυτό το πλαίσιο,
τον Ιούνιο του 2011 εφαρμόστηκε
ο θεσμός του «Παρατηρητή της
Γειτονιάς» εξηγεί ο κ. Παττούρας,
σημειώνοντας πως μέσα σε τρία
χρόνια παρατηρούνται ήδη θετικά

αποτελέσματα. «Παρά το γεγονός
ότι πολλαπλασιάζονται οι δραστη-
ριότητές μας» επισημαίνει ο κ. Πατ-
τούρας, «θέλουμε την εμπλοκή και
βοήθεια του κόσμου, γιατί μέσω
του κοινού καταφέραμε να ανακό-
ψουμε την ανοδική πορεία του εγ-
κλήματος».

Το σοβαρό έγκλημα σε γενικούς
όρους συνίσταται κυρίως από φό-
νους αλλά και κλοπές. Ωστόσο,
στην Κύπρο το σοβαρό έγκλημα
φαίνεται να πηγάζει μέσα από το
ξεκαθάρισμα λογαριασμών. «Κυ-
ρίως οι διάφορες εγκληματικές ομά-
δες συγκρούονται σε ζητήματα
ελέγχου του τζόγου, της νύχτας,
των ναρκωτικών και των οικονο-
μικών διαφορών» εξηγεί ο Πέτρος
Παττούρας. 

Αναζήτηση μαρτυριών
Αίσθηση ωστόσο προκαλεί ιδι-

αίτερη δυσκολία στην εξιχνίαση
σοβαρών εγκλημάτων και ιδιαί-
τερα των φόνων στην Κύπρο. Αυτό
άλλωστε προκύπτει από τον με-
γάλο αριθμό υποθέσεων που δεν
εξιχνιάστηκαν. «Το κυριότερο
πρόβλημα σε ό,τι αφορά τα εγ-
κλήματα και ειδικά των φόνων εί-
ναι η έλλειψη μαρτυρίας» εξηγεί
ο κ. Παττούρας. «Το αγγλοσαξω-
νικό δίκαιο δεν μας αφήνει άλλες
επιλογές παρά να αποδείξουμε

την ενοχή του οποιουδήποτε υπό-
πτου. Δεν είναι το ευκολότερο
πράγμα και οι δικές μας προσπά-
θειες δυσκολεύουν από τη στιγμή
που το περιβάλλον του θύματος
αρνείται να συνεργαστεί με την
Αστυνομία. Για κάποια απλή εγ-
κληματική συμπεριφορά, εάν δεν
υπάρξει μαρτυρία, η Αστυνομία
δεν μπορεί να δράσει από μόνη
της» συμπληρώνει.

Η ασφάλεια των Υπουργείων
Ο κ. Παττούρας εξήγησε ότι το

Γραφείο Πρόληψης του Εγκλήμα-
τος κάνει εκθέσεις ασφαλείας με

αντικείμενο τα δημόσια κτήρια
και συγκεκριμένα τα Υπουργεία.
Μεταξύ άλλων εισηγείται τη λήψη
μέτρων σε δύο άξονες. Ο πρώτος
είναι τα μέτρα φυσικής προστα-
σίας που αφορούν υλικοτεχνικά
θέματα όπως πόρτες ασφαλείας,
κλειστά κυκλώματα, συστήματα
συναγερμού, περιφράξεις και άλλα.
Παράλληλα, εξετάζονται οι δια-
δικασίες ασφάλειας που θεωρείται
κρίσιμο σημείο, αφού σύμφωνα
με τον κ. Παττούρα, «όσα άρτια
συστήματα και εάν υπάρχουν,
εάν δεν εφαρμόζονται οι διαδι-
κασίες υπάρχουν κενά».

Ο κ. Παττούρας καταλήγει στο
συμπέρασμα ότι «η κατάσταση
της ασφάλειας των κτιρίων βελ-
τιώθηκε αν και ακόμα δεν είμαστε
στο επιθυμητό επίπεδο». «Θέλω
να τονίσω» επεσήμανε «ότι το θέ-
μα της ασφάλειας δεν είναι στα-
τικό, αφού σε κάποιες περιόδους
διάφορα Υπουργεία λόγω των δρα-
στηριοτήτων τους μπορούν να
έχουν ανάγκη περαιτέρω φύλα-
ξης». Επισημαίνεται ότι τα πέντε
βασικά Υπουργεία που χρήζουν
υψίστης ασφαλείας και το Εξωτε-
ρικών, Εσωτερικών, Οικονομικών,
Άμυνας και Δικαιοσύνης. 

Πώς χαρτογραφείται 
το εγχώριο έγκλημα 
Οι συνεχείς κλοπές κατοικιών και καταστημάτων ενεργοποιούν
νέες εναλλακτικές μορφές αντιμετώπισης του εγκλήματος

Η ουσιαστική εφαρμογή της Κοινοτικής Αστυνόμευσης, με ισχυρότερο βραχίονα τον Αστυνομικό της Γειτονιάς είναι
από τα βασικότερα ζητούμενα για την αστυνομία σήμερα. 

Η Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη και η ασφάλειά της αποτελεί
ύψιστη σημασία για το κράτος. Εγείρεται ωστόσο το ερώτημα,
κατά πόσο η αστυνομία έχει λάβει τα αναγκαία μέτρα ασφάλειάς
της. Ο κ. Παττούρας αναφέρει ότι υπάρχουν επιτροπές που ασχο-
λούνται με το θέμα, αφού πέραν της θαλάσσιας ασφάλειας κρίσι-
μο ζήτημα είναι η ασφάλεια του ενεργειακού κέντρου που θα γί-
νει στο Βασιλικό. Ήδη έγιναν οι απαραίτητες συζητήσεις και οι
αξιολογήσεις κινδύνου, ενώ όλοι οι εμπλεκόμενοι βρίσκονται
στο στάδιο του τελικού σχεδιασμού.
Η ασφάλεια της ΑΟΖ περιλαμβάνει θέματα εξοπλισμού, υποδο-
μών και σχεδίων ενεργείας. Η Αστυνομία συνεργάζεται με εμ-
πειρογνώμονες, ενώ το Γραφείο Πρόληψης Εγκλήματος είναι
εξειδικευμένο στην πρόληψη τρομοκρατικών ενεργειών.
Τέλος με αφορμή την έκρυθμη κατάσταση στη Μέση Ανατολή η
Αστυνομία δεν έχει κηρύξει «κόκκινο συναγερμό», αλλά αυξά-
νονται ή μειώνονται τα μέτρα αναλόγως των περιστάσεων. 

Τελικός σχεδιασμός για φύλαξη της ΑΟΖ

Η συνεχής χρήση του διαδικτύου
και η αύξηση των κοινωνικών
μέσων δικτύωσης, φαίνεται να
άνοιξε τις πύλες του ηλεκτρο-
νικού εγκλήματος, με την αστυ-
νομία να κρούει των κώδωνα
του κινδύνου. 

Το ηλεκτρονικό έγκλημα έχει
διάφορες μορφές, όπως η διά-
δοση πορνογραφικού υλικού
και απάτες σε αγορές προϊόντων
με μεγάλα χρηματικά ποσά και
άλλα. Στο εξωτερικό, φαίνεται
να προχωρούν πλέον σε συλλή-
ψεις αφού ως «εγκέφαλοι» πα-
ρουσιάζονται στελέχη διεθνών
δικτύων. Στην Κύπρο ωστόσο,
πέραν συλλήψεων για υποθέσεις
παιδικής πορνογραφίας, βρι-
σκόμαστε πίσω στην πάταξη
του ηλεκτρονικού εγκλήματος. 

Το Γραφείο Πρόληψης Εγ-
κλήματος ασχολείται κατά κύριο
λόγο με τρεις τομείς. Στόχοι εί-
ναι η πρόληψη του εγκλήματος
αλλά και η ασφάλεια των δημό-
σιων κτηρίων και κρίσιμων υπο-
δομών όπως η Αρχή Ηλεκτρι-
σμού, η Αρχή Τηλεπικοινωνιών,
Τερματικό. Παράλληλα, έχει την
ευθύνη για την εποπτεία και
τον συντονισμό της Κοινοτικής
Αστυνόμευσης, η οποία περι-
λαμβάνει και τον θεσμό του Πα-
ρατηρητή της Γειτονιάς. 

Στοίχημα για τον νέο Αρχηγό
της Αστυνομίας Ζαχαρία Χρυ-
σοστόμου φαίνεται να είναι η
ουσιαστική εφαρμογή της Κοι-
νοτικής Αστυνόμευσης, με ισχυ-
ρότερο βραχίονα τον Αστυνο-

μικό της Γειτονιάς. Αυτή τη στιγ-
μή, στην Κύπρο δραστηριοποι-
ούνται 73 Αστυνομικοί της Γει-
τονιάς που καλύπτουν 109 Δή-
μους και Κοινότητες. Η πρόθεση
της ηγεσίας είναι να τοποθετη-
θούν και άλλοι λαμβάνοντας
υπόψη κάποια κριτήρια και προ-
τεραιότητες στη βάση των ση-
μερινών δυνατοτήτων. Η προ-
ώθηση του Αστυνομικού της
Γειτονιάς θα γίνει μέσω της αλ-
λαγής λειτουργίας των Αστυνο-
μικών Σταθμών και ιδιαίτερα
αυτών της υπαίθρου.

Η Αστυνομία φαίνεται να
επενδύει στη φιλοσοφία του πα-
ρατηρητή της γειτονιάς. Ο θε-
σμός βασίζεται σε εθελοντές
που εντάσσονται στο πρόγραμ-
μα. Ήδη, εφαρμόζεται σε 90 Δή-
μους και Κοινότητες ενώ υπάρ-
χει διαδικασία εφαρμογής σε
άλλους 42. Αυτή τη στιγμή,
υπάρχουν 15.000 εθελοντές –
παρατηρητές της γειτονιάς οι
οποίοι έχουν τη δική τους συμ-
βολή στη μείωση της εγκλημα-
τικότητας. Αποτελεί στόχο για
την Αστυνομία, ο κάθε Δήμος
και γειτονιά να διαθέτει τον
δικό της «παρατηρητή της γει-
τονιάς».

Η διαδικτυακή 
παραβατικότητα 

<<<<<<<

Αδυνατεί η αστυνομία
να αντιμετωπίσει απο-
τελεσματικά το ηλε-
κτρονικό έγκλημα.
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Θερινή 
προεδρική 
κατοικία 
πέντε αστέρων
Το χθες και το σήμερα ενός επίγειου 
παραδείσου σε υψόμετρο 1752 μέτρων

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Όταν η ανθρώπινη έμπνευση και
δημιουργικότητα δείχνει τον πρέ-
ποντα σεβασμό στα στοιχεία της
φύσης, τότε το αποτέλεσμα είναι
μοναδικό, αναδεικνύοντας πρώτα
απ’ όλα το μεγαλείο της φύσης,
αλλά και την αξία όσων την διαχει-
ρίζονται. Αν κάποιος μπει στον
κόπο να αναζητήσει ένα απτό πα-
ράδειγμα σεβασμού του ανθρώπου
σε ό,τι τον περιβάλλει, τότε αναμ-
φίβολα θα το εντοπίσει σε υψόμετρο
1752 μέτρων και μόλις πέντε λεπτά
από την πλατεία του Τροόδους.

Ένα συγκρότημα μικρών κτηρίων,
τα οποία δένουν αρμονικά με το
υπεραιωνόβιο δάσος της Κύπρου
και που είναι σχεδόν αόρατα για
τον επισκέπτη που κινείται στο πα-
λαιό οδικό δίκτυο, που ενώνει την
πλατεία Τροόδους με τα ημιορεινά
από την πλευρά της Λεμεσού. Ο
λόγος για την προεδρική κατοικία
του Τροόδους, την οποία ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας Νίκος Ανα-
στασιάδης χρησιμοποιεί δεόντως
χειμώνα και καλοκαίρι.

Αποικιοκρατική κληρονομιά
Η ιστορία της θερινής προεδρι-

κής κατοικίας πάει πίσω στον χρόνο
σχεδόν ενάμιση αιώνα, άμα τη αφί-
ξει των Άγγλων αποικιοκρατών
στην Κύπρο. Με βάση τις λιγοστές
πληροφορίες και μαρτυρίες που
υπάρχουν, φαίνεται ότι οι κλιμα-
τικές συνθήκες που επικρατούσαν
κατά τους θερινούς μήνες στα πε-
δινά, ανάγκασαν την τότε αγγλική
διοίκηση να δημιουργήσει σε πρώ-
τη φάση μια υποτυπώδη υποδομή
για μεταφορά της στα Ορεινά. Η
επιλογή του Τροόδους, με βάση τις

ίδιες μαρτυρίες, έγινε από τον πρώ-
το Ύπατο Αρμοστή της Κύπρου,
Αντιστράτηγο Sir Garnet Joseph
Wolseley. Μάλιστα, λέγεται ότι με-
τέβη ο ίδιος στο Τρόοδος τον Γε-
νάρη του 1879, όπου επέλεξε το
ακριβές σημείο, όπου την άνοιξη
του ιδίου έτους κατασκήνωσαν για
πρώτη φορά κυβερνητικοί αξιω-
ματούχοι με τις οικογένειές τους.

Έτσι, δημιουργήθηκε ο θερινός
σταθμός (hill station), ο οποίος
ήταν η βάση για τη δημιουργία με-
τέπειτα της κτηριακής υποδομής
που στέγαζε την αγγλική διοίκηση
το καλοκαίρι. Τον Σεπτέμβριο του
1879 ο δεύτερος Ύπατος Αρμοστής
της Κύπρου, Αντιστράτηγος Sir
Robert Biddulph άρχισε την οικο-
δόμηση μιας θερινής κατοικίας.

Το 1886 η κυβερνητική κατοικία
στο Τρόοδος μετονομάστηκε σε
Government Cottage. Με βάση
μαρτυρίες αλλά και πηγές της επο-
χής, η θερινή κυβερνητική κατοικία
σχεδιάστηκε από τον αντιστράτηγο
G.A.K. Wisely του Βασιλικού Μη-
χανικού. Ήταν ένα τριώροφο κτί-
σμα αποτελούμενο από 21 δωμάτια,
κατασκευασμένο από ντόπιο μπλε

ασβεστόλιθο με ρουστίκ ανάγλυφες
διακοσμήσεις και γαλλικά μπλε κε-
ραμίδια, τα οποία προτιμήθηκαν
αντί των ντόπιων κόκκινων. Διέθετε
κελάρι, στάβλους, χώρους διαμονής
του προσωπικού και γήπεδα τένις
και κροκέ προσθήκες, που αύξησαν
το ποσό της αρχικής εκτίμησης
του κόστους κατασκευής της
(£1.500) κατά 100%.

Από το 1886 μέχρι και το 1921 δεν
υπάρχουν στοιχεία ή πληροφορίες
για τη θερινή κατοικία του εκάστοτε
τότε Άγγλου κυβερνήτη. Μετά την
ανεξαρτησία σε μια από της συν-
τηρήσεις που έγιναν στο συγκρό-
τημα στο εσωτερικό της στέγης
του κεντρικού κτιρίου ανακαλύ-
φθηκε μια μικρή ξύλινη επιγραφή
με την υπογραφή ενός Κύπριου
από την Λεμεσό που έλεγε: 

«Αυτό το σπίτι χτίστηκε το 1921,
19 Ιουνίου. Φίλλιπος Ιωάννου Μα-
ραγκός από την Λεμεσό 22 ετών». 

Η σημερινή μορφή της προεδρι-
κής κατοικίας στο Τρόοδος επήλθε
μέσα από δύο συντηρήσεις που
έγιναν, η πρώτη το 1932-1933 και
η δεύτερη το 1999-2001 επί προ-
εδρίας Γλαύκου Κληρίδη. Σύμφωνα
με τον Κώστα Κυριακίδη, υπεύθυνο
της προεδρικής κατοικίας, επί Μα-
καρίου και περιμετρικά του κτη-
ριακού συγκροτήματος στήθηκαν
δύο παράγκες για την στέγαση της
προσωπικής φρουράς του τότε Προ-
έδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας,
οι οποίες σήμερα δεν χρησιμοποι-
ούνται. 

«Φιλέτο» φυσικού κάλλους
Το συγκρότημα της προεδρικής

κατοικίας του Τροόδους αποτελείται
από επτά κτήρια, τα οποία είναι
σχεδόν αόρατα από την πυκνή βλά-
στηση της περιοχής, κυρίως με
μαύρο πεύκο και κέδρα. Ανάμεσα
στα πανύψηλα πεύκα, ηλικίας άνω
των 100 χρόνων ξεχωρίζουν δύο
δένδρα με την ονομασία Σεκουαγιά,

τα οποία ευδοκιμούν στην Αμερική.
Λέγεται ότι στην Κύπρο και ειδικά
για να φυτευτούν στην περιοχή τα
έφερε ο πρώτος Άγγλος κυβερνή-
της. Από τα τρία που έφερε τότε
λέγεται επίσης ότι το ένα εκλάπη
από κάποιο εργάτη, τον οποίο στην
συνέχεια απέλυσε ο τότε Άγγλος
κυβερνήτης.

Προεδρικό καταφύγιο
Μετά την ανεξαρτησία, τα αγ-

γλικά κτήρια στην ευρύτερη πε-
ριοχή πέρασαν στην κατοχή του
δημοσίου. Ο πρώτος Πρόεδρος της
Δημοκρατίας, Αρχιεπίσκοπος Μα-
κάριος, σύμφωνα με μαρτυρίες,
χρησιμοποιούσε συχνότατα το κτή-
ριο, στο οποίο διέμενε άλλοτε ο
εκάστοτε Άγγλος κυβερνήτης. Το
ίδιο συμβαίνει και με τον νυν Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας, Νίκο Ανα-
στασιάδη, ο οποίος, εκτός από τις
καλοκαιρινές αποδράσεις, επισκέ-
πτεται το Τρόοδος και τον χειμώνα.
Μάλιστα, όπως μας ελέχθη από τον
υπεύθυνο της προεδρικής κατοικίας,
τα περσινά Χριστούγεννα στολί-
στηκε για πρώτη φορά δέντρο. Αλλά
και οι υπόλοιποι Πρόεδροι επέλεγαν
τη θερινή κατοικία για διαμονή,
άλλοι περισσότερο και άλλοι λιγό-
τερο, εκτός από τον Δημήτρη Χρι-
στόφια, ο οποίος είχε ως προορισμό
το Κελλάκι. Εκτός από τον εκάστοτε
Πρόεδρο της Δημοκρατίας, δικαίω-
μα διαμονής έχουν ο υφυπουργός
παρά τω Προέδρω και ο επικεφαλής
της αστυνομικής φρουράς του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας.

Την προεδρική κατοικία του Τροό-
δους συνοδεύει και ο μύθος του
Γάλλου ποιητή Arthur Rimbaud
(1854 -1891), ο οποίος φέρεται να
επέβλεπε την ανέγερσή της στα
τέλη του 19ου αιώνα. Μάλιστα,
στην είσοδο του κεντρικού κτιρίου
υπάρχει μέχρι σήμερα και μια σχε-
τική μαρμάρινη πινακίδα, η οποία
τοποθετήθηκε το 1948 από τον
τότε κυβερνήτη της Κύπρου, Λόρδο
Winster. Στα γαλλικά λέει: «Ο Ar-
thur Rimbaud, Γάλλος ποιητής και
ιδιοφυία, παρά τη φήμη του, συ-
νέβαλε με τα ίδια του τα χέρια στην
κατασκευή αυτού του σπιτιού».
Ωστόσο, το περιεχόμενο της πινα-

κίδας αμφισβητείται, για τον λόγο
ότι το 1880 ο Rimbaud δεν ήταν
γνωστός, ούτε υπάρχουν σαφείς
ενδείξεις ότι έχτισε τίποτε με τα
χέρια του. Η πινακίδα πιστεύεται
ότι ήταν επινόηση του τότε Άγγλου
Κυβερνήτη για την δημιουργία μιας
τοπικής αποικιοκρατικής ταυτό-
τητας και παράδοσης. Μαρτυρίες
λένε ότι ο 24χρονος Γάλλος ποιητής
την εποχή εκείνη ήλθε για πρώτη
φορά στην Κύπρο τον Δεκέμβριο
του 1878, όταν η Κύπρος πέρασε
στην κυριαρχία των Βρετανών.
Επέστρεψε το 1880 και φέρεται να
δούλεψε για λογαριασμό των Άγ-
γλων ως επιστάτης.

<<<<<<

1500 στερλίνες κόστισε 
η ανέγερση το 1879 του
κτηρίου, που σήμερα
χρησιμοποιείται ως θερι-
νή κατοικία του εκάστοτε
Προέδρου της Δημοκρα-
τίας στο Τρόοδος.

Μία ξύλινη επιγραφή Διά χειρός Pεμπώ

Ο μαύρος πεύκος είναι το δένδρο που έχει κυρίαρχη παρουσία. Τα περισσό-
τερα από αυτά είναι υπεραιωνόβια.

Ισόγειο της προεδρικής κατοικίας με την ξύλινη σκάλα που οδηγεί στον πάνω
όροφο της οικίας.

Το κεντρικό κτήριο της θερινής κατοικίας είναι το πρώτο που ανεγέρθηκε στην περιοχή από τον δεύτερο Άγγλο κυβερνήτη.

Το κυρίως καθιστικό της οικίας του Προέδρου της Δημοκρατίας με το τζάκι. Το γραφείο του Προέδρου της Δημοκρατίας με κυρίαρχο στοιχείο το ξύλο.
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Ξεφυλλίζοντας... ήχους έρχεται ο ύπνος
Το φαινόμενο ASMR, τα εκατομμύρια βίντεο στο YouTube και οι καινοτόμοι τρόποι αντιμετώπισης της αϋπνίας

Της STEFANIE FAIRYINGTON

Πριν από λίγους μήνες, βρισκόμουν
στο μετρό του Μανχάταν πηγαί-
νοντας στη δουλειά, όταν ένα άνδρας
με μία «θορυβώδη» εφημερίδα κά-
θισε δίπλα μου. Ενώ τoν παρατη-
ρούσα να γυρνά ελαφρά τις σελίδες
της εφημερίδας, ένα ρίγος, σαν αν-
θρακούχες φυσαλίδες, διαπέρασε
το πίσω μέρος του κεφαλιού μου.
Αυτόματα ένιωσα μία χαλάρωση
και ήρθα στα πρόθυρα ενός γλυκού
ύπνου.

Δεν ήταν η πρώτη φορά που ένιω-
σα αυτή την αίσθηση στο άκουσμα
του θροΐσματος του χαρτιού. Ξαφνικά
όμως πέρασε από το μυαλό μου ότι,
ως ένας άνθρωπος που πάσχει για
χρόνια από αϋπνίες, θα μπορούσα
να το εκμεταλλευτώ αναπαράγοντας
ψηφιακά τέτοιους ήχους όποτε δεν
με έπιανε ύπνος. Κάτω από τα σκε-
πάσματα του κρεβατιού μου εκείνο
το βράδυ, φόρεσα ακουστικά, άνοιξα
την εφαρμογή του YouTube στο τη-
λέφωνό μου και έψαξα για...«ήχους
σελίδων». Αυτό που ανακάλυψα με
άφησε άναυδη.

Υπήρχαν σχεδόν 2,6 εκατομμύρια
βίντεο που απεικόνιζαν ένα φαινό-
μενο που ονομάζεται Autonomous
Sensory Meridian Response (Αυτό-
νομη Αισθητήρια Αντίδραση του
Μεσημβρινού) ή ASMR, σχεδιασμένο
ώστε να προκαλεί μία αίσθηση μου-
διάσματος, η οποία ξεκινά από την
κορυφή του κεφαλιού ή από άλλα
μέρη του σώματος, ως αντίδραση
σε κάποιο ακουστικό, οσφρητικό ή
οπτικό ερέθισμα. Ο ήχος του θροΐ-
σματος των σελίδων, όπως αποδει-
κνύεται, είναι μόνο ένα από τα πολλά
ερεθίσματα ASMR. Τα πιο δημοφιλή
ερεθίσματα περιλαμβάνουν το ψι-
θύρισμα, το επαναλαμβανόμενο απα-
λό χτύπημα ή ξύσιμο αντικειμένων,
ανιαρές δραστηριότητες όπως το δί-
πλωμα πετσετών ή φυλλομέτρηση

καρτών, ακόμα και παιχνίδια ρόλων,
στα οποία ο κινηματογραφιστής, συ-
νήθως μία γυναίκα που μιλάει στην
κάμερα με ήρεμη και βαθιά φωνή
προσποιούμενη, για παράδειγμα, ότι
κουρεύει μαλλιά ή σου εξετάζει τα
μάτια. Τα βίντεο διαρκούν κατά μέσο
όρο 30 λεπτά, αλλά μερικά μπορεί
να ξεπερνούν και τη μία ώρα. Είτε
κάποιος τα συμπαθεί είτε τα αντιπα-
θεί, τα βίντεο αυτά και οι χαρακτήρες
τους μοιάζουν συχνά αλλόκοτοι, φρι-
κιαστικοί ή απλά βαρετοί.

Δύο από τους πιο γνωστούς χα-
ρακτήρες, η Μαρία από το κανάλι
του YouTube «GentleWhispering»,
η οποία έχει πάνω από 250.700 συν-
δρομητές και η «Heather Feather»,
με περισσότερους από 146.500 συν-
δρομητές, λένε ότι παρότι μερικές
φορές λαμβάνουν άσεμνα email ή

αιτήματα, πολλοί από τους ανθρώ-
πους που τις ακολουθούν τους στέλ-
νουν μηνύματα ευγνωμοσύνης, στα
οποία αναφέρουν την ανακούφιση
από το άγχος, την αϋπνία και τη
μελαγχολία που τους προσέφεραν
τα βίντεο.

Κάποιοι λένε ότι η ανιαρή και μο-
νότονη φύση των βίντεο τους γα-
ληνεύει και τους αποκοιμίζει. Αλλοι
βρίσκουν παρηγοριά όντες το επί-
κεντρο της τρυφερότητας και της
φροντίδας των ηθοποιών των ASMR.
Πιθανώς, επίσης η ποικιλία των
ήχων και των σεναρίων τους φέρ-
νουν σε επαφή με ευχάριστες παι-
δικές αναμνήσεις. Σαν παιδί απο-
κοιμιόμουν με ήχους που ακούγον-
ταν από το γραφείο του πατέρα μου
στο σπίτι, ο οποίος, ως μηχανικός
ηλεκτρονικών υπολογιστών, έψαχνε

συνεχώς ανάμεσα σε χαρτιά, πα-
τούσε κουμπιά και συναρμολογούσε
ή αποσυναρμολογούσε υπολογιστές.
Ο δρ Καρλ Βαζίλ, ειδικός στις δια-
ταραχές ύπνου από το Πανεπιστήμιο
Κολούμπια, λέει ότι τα βίντεο ASMR
πιθανώς να κρύβουν καινοτόμους
τρόπους αντιμετώπισης της αϋπνίας.
«Οι άνθρωποι που πάσχουν από αϋ-
πνίες βρίσκονται σε μία κατάσταση
υπερδιέγερσης», λέει ο δρ Βαζίλ.
«Θεραπείες συμπεριφοράς, όπως οι
καθοδηγούμενες φαντασίες, η προ-
οδευτική χαλάρωση, η ύπνωση και
ο διαλογισμός, έχουν στόχο να ξε-
γελάσουν το υποσυνείδητό σου,
ώστε αυτό να κάνει ό,τι εσύ επιθυ-
μείς. Τα βίντεο ASMR φαίνεται να
είναι ένας εναλλακτικός τρόπος για
να κατεβάσεις τον διακόπτη του εγ-
κεφάλου σου». Μέχρι στιγμής, στην

περίπτωσή μου, φαίνεται να δου-
λεύει. Οπως και οι περισσότεροι άν-
θρωποι με αϋπνίες, για πολλά χρόνια,
έχω δοκιμάσει φυσικές θεραπείες,
όπως βαλεριάνα ή μελατονίνη, αγω-
γές έντονης δραστηριότητας, μέχρι
και δυνατά υπνωτικά χάπια. Παρ’
όλα αυτά, σπάνια με έπαιρνε ο ύπνος.
Τίποτα δεν έχει λειτουργήσει τόσο
αποτελεσματικά και με τέτοια συ-
νέπεια όσο ένα βίντεο ΑSMR.

«Mουσικό ρίγος»
Ο εντοπισμός της νευρολογικής

βάσης αυτής της αίσθησης «τριπα-
ρίσματος» δεν είναι πάντως εύκολη
υπόθεση. Πολλοί από τους επιστή-
μονες στους οποίους αποτάθηκα,
για να αποφύγουν τη συζήτηση, εί-
παν ότι το ΑSMR είναι απλά μία πε-
ριοχή ψευδοεπιστήμης χωρίς δη-
μοσιευμένες μελέτες.

O Μπράισον Λοχτ, νευροεπιστή-
μονας στο αμερικανικό Εθνικό Ιν-
στιτούτο για την Κατάχρηση Ουσιών,
ο οποίος ασχολήθηκε με το φαινό-
μενο ΑSMR ως μέρος της πτυχιακής
του εργασίας, έχει καταθέσει την
έρευνά του για δημοσίευση σε επι-
στημονικό περιοδικό. «Επικεντρω-
θήκαμε στις περιοχές του εγκεφάλου
που συνδέονται με τα κίνητρα, τα
συναισθήματα και την αφύπνιση
με σκοπό να διερευνήσουμε την
επίδραση του ΑSMR στο κέντρο επι-
βράβευσης του εγκεφάλου, τις νευ-
ρικές εκείνες δομές που πυροδοτούν
την έκκληση της ντοπαμίνης, σε
περιπτώσεις ευχάριστων καταστά-
σεων, όπως το φαγητό ή η σεξουα-
λική επαφή»

Ο κ. Λοχτ σύγκρινε το φαινόμενο
ΑSMR με μία άλλη ιδεοσυγκρασιακή,
αλλά καλά μελετημένη αίσθηση που
ονομάζεται «μουσικό ρίγος», το οποίο
προκαλεί κύματα ρίγους ή ανατριχίλα
ως αντίδραση στη μουσική. Ο Ματίας
Μπένεντεκ, ερευνητής στο Πανε-
πιστήμιο του Γκρατς της Αυστρίας,

ο οποίος έχει διερευνήσει το φαι-
νόμενο της ανόρθωσης των τριχών
από συναισθηματικά αίτια, λέει ότι
το ΑSMR ίσως να είναι μία ηπιότερη
και πιο ήσυχη εκδοχή του ίδιου φαι-
νομένου. Ο Ρόμπερτ Ζατόρε, καθη-
γητής νευροεπιστήμης στο Νευρο-
λογικό Ινστιτούτο του Μόντρεαλ
και στο Πανεπιστήμιο ΜακΓκίλ του
Καναδά, ο οποίος έχει επίσης μελε-
τήσει το φαινόμενο του ρίγους, λέει
ότι η έρευνά του «καταλήγει στο
συμπέρασμα ότι η ευχάριστη μου-
σική προκαλεί την έκλυση ντοπα-
μίνης στο ραβδωτό σώμα του εγκε-
φάλου ή striatum, το οποίο αποτελεί
βασικό συστατικό του κέντρου επι-
βράβευσης του εγκεφάλου. Οπως
έγραψε ο δρ Ζατόρε σε ένα άρθρο,
«ίσως, αυτό που προκαλεί το μεγα-
λύτερο ενδιαφέρον είναι ότι ο νευ-
ροδιαβιβαστής ντοπαμίνη εκλύεται,
όχι μόνο όταν η μουσική φτάνει στη
συναισθηματική της κορύφωση, αλ-
λά μερικά δευτερόλεπτα πριν, στη
φάση της προσμονής, όπως την απο-
καλούμε».

Πιθανώς οι καθημερινές εμπειρίες
που απαθανατίζουν τα βίντεο ASMR,
όπως ψιθύρισμα, τσαλάκωμα, ανοι-
γόκλειμα κουτιών, να πυροδοτούν
όμοιους μηχανισμούς προσμονής,
φέρνοντας στην επιφάνεια μνήμες
παλιών ευχάριστων περιστατικών,
τα οποία προσμένουμε και αναβιώ-
νουμε κάθε φορά που παρακολου-
θούμε και ακούμε τα συγκεκριμένα
βίντεο. «Η όλη θεματολογία είναι
κατά βάση άγνωστη» λέει ο κ. Λοχτ.
«Θα είχε μεγάλο ενδιαφέρον να διε-
ρευνήσουμε ποια άλλα χαρακτηρι-
στικά σχετίζονται με την ευαισθησία
στο ASMR, αν είναι κληρονομούμενο
χαρακτηριστικό και τι είδους επι-
πτώσεις έχει στη φυσιολογία του
σώματος. Ολες αυτές οι ερωτήσεις
θα απαντηθούν εύκολα με νέες έρευ-
νες στο μέλλον».

THE NEW YORK TIMES

Συνέντευξη στην
ΑΣΠΑΣΙΑ ΔΑΣΚΑΛΟΠΟΥΛΟΥ

Για χρόνια υπήρχε η εκτίμηση ότι
τα φυτά δεν έχουν την ικανότητα
της επικοινωνίας. Η αργή κίνησή
τους και η αδυναμία τους να πα-
ράγουν ήχους ενίσχυε αυτή την
αντίληψη. Τις τελευταίες δεκαετίες
όμως όλο και περισσότερες επι-
στημονικές έρευνες αποκαλύπτουν
πως τα φυτά, ως «εργοστάσια πα-
ραγωγής χημικών» μπορούν να
εκλύουν και να λαμβάνουν σήματα
από φυτά του ίδιου είδους, άλλων
ειδών, ακόμα και από έντομα και
άλλους οργανισμούς.

Νέα μελέτη του τρόπου δράσης
των παρασιτικών φυτών πηγαίνει
την επιστημονική έρευνα σχετικά
με τα μέσα επικοινωνίας των φυτών
ένα βήμα μπροστά, προτείνοντας
ότι τα φυτά όχι μόνο επικοινωνούν
μεταξύ τους, αλλά έχουν ακόμα και
την ικανότητα να χειραγωγούν το
ένα το άλλο. Η έρευνα αυτή, η οποία
δημοσιεύθηκε την Παρασκευή 15
Αυγούστου στο επιστημονικό πε-
ριοδικό Science, αποκάλυψε τους
μηχανισμούς τους οποίους πιθανώς
να χρησιμοποιεί το παρασιτικό
φυτό για να υπονομεύσει τον ξε-
νιστή του, το φυτό δηλαδή από το
οποίο παίρνει ζωή, και να τον κάνει
να δουλεύει προς όφελός του. Ο
Τζέιμς Γουέστγουντ, επικεφαλής
της παραπάνω έρευνας και καθη-
γητής στο Πολυτεχνείο της πολι-
τείας της Βιρτζίνια των ΗΠΑ, ο
οποίος εδώ και 20 χρόνια διερευνά
τις σχέσεις παρασίτων-ξενιστών,
μιλάει στην «Κ» για την ανακάλυψή
του και για το πώς τα εργαλεία που
χρησιμοποιούν τα παράσιτα για να
ελέγξουν τους ξενιστές μπορούν,
στα χέρια των επιστημόνων και
των γεωργών, να αποτελέσουν την
αχίλλειο πτέρνα τους.
– Ποια είναι η στρατηγική που
ακολουθούν τα παρασιτικά ζιζά-
νια για να επιτεθούν και να κυ-
ριεύσουν τον ξενιστή;

– Στην έρευνά μας μελετήσαμε
το παρασιτικό ζιζάνιο Cuscuta pen-
tagona (ή νεραϊδόνημα, όπως απο-
καλείται στα ελληνικά), το οποίο
έχει μία ιδιαίτερη προτίμηση στα
φυτά τομάτας. Το παράσιτο αυτό,

όπως και τα περισσότερα, δεν ανα-
πτύσσει δικές του ρίζες, απλά βλα-
σταίνει για σύντομο χρονικό διά-
στημα, λίγων ημερών, μέσα στο
οποίο ψάχνει να βρει έναν ξενιστή,
αλλιώς θα πεθάνει. Μόλις προσκολ-
ληθεί σε κάποιο φυτό-ξενιστή, η
υποτυπώδης ρίζα που διαθέτει εξα-
φανίζεται και συνεχίζει να τρέφεται
εξ ολοκλήρου από το άλλο φυτό.
Το Cuscuta είναι εφοδιασμένο με
ειδικά όργανα, τους μυζητήρες, που
διεισδύουν στον ξενιστή με σκοπό
να απομυζήσουν νερό και θρεπτικά
συστατικά, όπως σάκχαρα και αμι-
νοξέα. Ενώ το 99% των μεταφερό-
μενων συστατικών φαίνεται να κα-

τευθύνονται από τον ξενιστή προς
το παράσιτο, εμείς προσπαθήσαμε
να εντοπίσουμε άλλες πιθανές αλ-
ληλεπιδράσεις μεταξύ των δύο φυ-
τών, όπως τη μεταφορά πρωτεϊνών
και μορίων αγγελιοφόρου RNA ή
mRNA, των μορίων που είναι υπεύ-
θυνα για την ενδοεπικοινωνία με-
ταξύ των κυττάρων του οργανισμού.
Τελικά, κάτι τέτοιο όχι μόνο ισχύει,
αλλά συμβαίνει και με πολύ μεγα-
λύτερο ρυθμό από ό,τι μπορούσαμε
ποτέ να φανταστούμε.
– Τι ρόλο πιστεύετε ότι μπορεί
να παίζει τo mRNA του παρασίτου
μέσα στο σώμα του ξενιστή;

– Ο σκοπός του mRNA είναι να
στέλνει μηνύματα και να μεταφέρει
πληροφορίες. Ηταν γνωστό ότι ένα
mRNA μπορεί να ταξιδέψει από το
φύλλο μέχρι τη ρίζα του ίδιου φυτού
για να ελέγξει την ανάπτυξή του.
Ποτέ όμως δεν είχε εξεταστεί το
ενδεχόμενο το mRNA να μπορεί
να λειτουργήσει ως μέθοδος επι-
κοινωνίας μεταξύ δύο διαφορετικών
ειδών. Το mRNA του παρασίτου θα
μπορούσε να κάνει τον ξενιστή να
παράγει, για παράδειγμα, περισ-
σότερα σάκχαρα, μετατρέποντάς
τον τελικά σε καλύτερη πηγή τρο-

φής για το παράσιτο. Επίσης, το
mRNA του παρασίτου θα μπορούσε
να δώσει εντολή στον ξενιστή να
προβεί σε αλλαγές στη δομή του,
οι οποίες να εξυπηρετούν ακόμα
καλύτερα τις ανάγκες του παρασί-
του.
– Τι δομικές αλλαγές μπορεί να
πειστεί ο ξενιστής να κάνει;

– Ενα παράσιτο για να εισβάλει
σε ένα φυτό χρειάζεται να παραμε-
ρίσει το κυτταρικό τοίχωμα του ξε-
νιστή για να ανοίξει δρόμο για να
διεισδύσουν οι μυζητήρες. Για να
γίνει αυτό χρειάζεται με κάποιο τρό-
πο να μαλακώσει τα τοιχώματα του
ξενιστή, και πιθανώς κάτι τέτοιο να
συμβαίνει στέλνοντας τον ξενιστή
mRNA που τον διατάζει να παράξει
ένζυμα που αποδομούν αυτά τα τοι-
χώματα. Ισως επίσης άλλα mRNA
να μπορούν να ρίξουν τις άμυνες
του ξενιστή. Με κάποιο πρωτοφανή
τρόπο, που δεν συμβαίνει στην πε-
ρίπτωση άλλων απειλών, ο ξενιστής
δεν θανατώνει τα κύτταρα που προ-
σβάλλονται από το παράσιτο. Με
κάποιο λοιπόν τρόπο το παράσιτο
φαίνεται να πείθει τα κύτταρα του
ξενιστή να εργαστούν προς όφελος
του πρώτου. Δεν γνωρίζουμε ακόμα
τον ακριβή μηχανισμό, αλλά υπο-
πτευόμαστε ότι το mRNA του πα-
ρασίτου μπορεί να χρησιμοποιηθεί
σαν όπλο.
– Γνωρίζοντας τον ακριβή μηχα-
νισμό δράσης των παρασίτων, τι
μπορούμε να κερδίσουμε;

– Σκοπός μας είναι να χρησιμο-
ποιήσουμε το mRNA για να επιτε-
θούμε στο παράσιτο. Θα μπορού-
σαμε για παράδειγμα να τροποποι-
ήσουμε γενετικά το φυτό της το-
μάτας με ένα γονίδιο το οποίο να
μπλοκάρει την καταστροφική δράση
του mRNA του παρασίτου. Μιλάμε
δηλαδή για ένα μικρό κομμάτι γε-
νετικού υλικού, το οποίο δεν περιέχει
ούτε τοξίνες, ούτε παρασιτοκτόνα.
Σήμερα, τα περισσότερα παρασι-
τοκτόνα είναι αποτελεσματικά μόνο
όταν το παράσιτο δεν έχει ακόμα
προσκολληθεί στον ξενιστή. Σε αρ-
κετές όμως περιπτώσεις, τα παρά-
σιτα δρουν υπογείως και προσδέ-
νονται στις ρίζες των ξενιστών, και
τότε τα παρασιτοκτόνα δεν μπορούν
να τα σκοτώσουν.

Η παρακολούθηση ενός βίντεο στο YouTube με διάφορους ήχους σε οδηγεί σε χαλάρωση και σε ένα γλυκό ύπνο.
Αυτό έχει να κάνει με το φαινόμενο που ονομάζεται Autonomous Sensory Meridian Response ή ASMR.

Ο μαγικός κόσμος συνεννόησης των φυτών

<<<<<<<

Μελέτη για τη δράση 
των παρασίτων δείχνει
ότι τα φυτά έχουν την
ικανότητα να χειραγω-
γούν το ένα το άλλο.
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  ίναι Αύγουστος, καταμεσή-
μερο, και βρίσκομαι σ’ ένα
κυνήγι θησαυρού σε μια πλα-

γιά πάνω από το Λιβυκό Πέλαγος,
στα ερείπια της Λισσού. Στο βάθος
μόλις που φαίνεται η σκιά της Γαύ-
δου. Πιο πέρα, αόρατη, η Λιβύη,
η Κυρηναϊκή, η οποία είχε ισχυρούς
δεσμούς με την Κρήτη την ελλη-
νιστική και ρωμαϊκή εποχή. Ανά-
μεσα στα ελαιόδεντρα, τις χαρου-
πιές και τα κατσίκια, με οδηγό μια
πινακίδα του υπουργείου Πολιτι-
σμού στην είσοδο του αρχαιολο-
γικού χώρου, βρίσκει ο επισκέπτης
τον ναό του Ασκληπιού, κοντά
στη βρύση με το νερό για το οποίο
προσκυνητές και άρρωστοι έρ-
χονταν εδώ για αιώνες. Λίγο πιο
πέρα είναι η βυζαντινή εκκλησία
του Αγίου Κηρύκου, που γιορτάζει
στις 15 Ιουλίου, και τα ίχνη ενός
μικρού αμφιθεάτρου. Στη δυτική
πλαγιά προβάλλουν τα «σπιτάκια»
της νεκρόπολης της ρωμαϊκής επο-
χής. Πιο πάνω, ένα πέτρινο αλώνι,
σαν να αιωρείται μεταξύ ουρανού
και θάλασσας, συνδετικός κρίκος
όλων των εποχών.

Η Λισσός, όλο φως και σκιές,
δίνει την αίσθηση ότι έχει απο-
καλύψει μόνο λίγα από τα μυστικά
της, ότι όσο ψάχνει κανείς κάτι
θα βρίσκει ανάμεσα στους θά-
μνους και τα βράχια. Μεταξύ Λευ-
κών Ορέων και της βαθιάς θάλασ-
σας, το τοπίο είναι μοναδικό.

Οπως τόσα άλλα μέρη της Ελλάδας
που συνδυάζουν την ομορφιά του
χώρου με την περιπέτεια των κα-
τοίκων τους - με την ίδρυση, το
απόγειο και την καταστροφή πο-
λιτειών, με την εγκατάλειψη ή
την επιβίωση με κάποια μορφή,
όπως το ετήσιο προσκύνημα στον
Αγιο Κήρυκο, όπως τις επισκέψεις
παραθεριστών. Δεκάδες χιλιάδες
άνθρωποι έζησαν και πέθαναν
σε αυτήν τη μικρή κοιλάδα, όπως
και στην κοντινή πόλη Ελυρος,
της οποίας το επίνειο ήταν η Λισ-
σός. Ανακαλύφθηκαν πολλά στοι-
χεία της ιστορίας και της καθη-
μερινότητάς τους, αλλά όχι κάτι
το συναρπαστικό - κάτι που θα
έδινε ώθηση σε περαιτέρω έρευ-
νες, στην ανάδειξη του χώρου,
στην ένταξη της Λισσού στη συλ-
λογική μνήμη των Ελλήνων. Λέμε
στους εαυτούς μας: «Είναι όμορφη
και ενδιαφέρουσα η Λισσός και
αξίζει μια επίσκεψη, αλλά η αλή-
θεια είναι ότι είτε υπήρξε είτε όχι
δεν έχει καμία ιδιαίτερη σημασία
για τη δική μας ζωή».

Ο Μέγας Αλέξανδρος δεν έζησε
στη Λισσό. Δεν έδωσε καμία από
τις σπουδαίες μάχες του εκεί. Και
δεν πέρασε από κανενός το μυαλό
ότι ίσως, για κάποιο λόγο, μετά
τον θάνατο του στρατηλάτη, οι
άνθρωποί του θα σκέφτονταν να
μεταφέρουν τη σορό του από την
Αίγυπτο στην κοντινή νότια ακτή

της Κρήτης. Εάν υπήρχε έστω μια
υπόνοια ότι ο χώρος είχε ευλο-
γηθεί με την παρουσία του Αλέ-
ξανδρου, είτε ζωντανού είτε νε-
κρού, η μοίρα του τόπου θα ήταν
διαφορετική.

Ο Αλέξανδρος έχει ιδιαίτερη
βαρύτητα για εμάς. Στο συμβολικό
πεδίο. Ουσιαστικά, το πέρασμά
του από τη Γη δεν έχει μεγαλύτερη
σημασία απ’ αυτήν αμέτρητων
αγροτών, εμπόρων, ναυτικών,
στρατιωτικών, ιερέων - των απλών
ανδρών και γυναικών που έζησαν
σε κάθε σημείο του ελλαδικού χώ-
ρου. Και να μην υπήρξε ποτέ ο
Αλέξανδρος, να μην είχε φθάσει
στα βάθη της Ασίας, δεν θα άλλαζε
τίποτα στις δικές μας ζωές. Αλλά,
η αλήθεια είναι ότι ο Αλέξανδρος
ζει μέσα μας. Μας συναρπάζει η
σκέψη ότι ένας Ελληνας έκανε όσα
έκανε αυτός, ότι ήταν ο καλύτερος,

ο εξυπνότερος, ο ισχυρότερος, ο
πιο γενναίος και πιο επιτυχημένος
στρατηγός στην Ιστορία. Είναι, με
άλλα λόγια, αυτός που θα θέλαμε
να είμαστε ή αυτός που θα θέλαμε
να βρεθεί πάλι για να μας καθο-
δηγεί προς λαμπρές νίκες, να μας
προστατεύει από το κακό και να
κάνει δοξαστό το όνομά μας σε
όλη τη Γη. Αυτή η ανάγκη για τον
σωτήρα αδιαφορεί για την πραγ-
ματικότητα, όσον αφορά τον Αλέ-
ξανδρο και την εποχή του. Αδια-
φορεί και για όσα πετυχαίνουν τό-
σοι στη δική μας εποχή (ο καθένας
στον χώρο του), επειδή κανείς δεν
μπορεί να συγκριθεί με τον Αλέ-
ξανδρο.

Οι ανασκαφές στην Αμφίπολη
της Μακεδονίας αυτές τις μέρες
οδηγούν σε σημαντική ανακά-
λυψη. Το μέγεθος του τάφου, η
προσμονή ότι ίσως είναι ασύλη-
τος, αλλά και η (σχεδόν ανομο-
λόγητη) ελπίδα ότι θα μπορούσε
να έχει άμεση σχέση με τον μέγα
στρατηλάτη δικαιολογούν το εν-
διαφέρον όλου του κόσμου. Πέρα
από συμβολισμούς και συναι-
σθήματα, ό,τι κι αν βρεθεί εντός
του τύμβου -όποιος και αν είναι
ο νεκρός, και όσα τα πλούτη του-
θα προσφέρει άλλη μία ψηφίδα
στη διερεύνηση του τόπου μας.
Οπως όταν περπατάμε στα βή-
ματα ανώνυμων προσκυνητών
στον ήλιο του Αυγούστου.

Ε

Η Λισσός, ο Αύγουστος και ο Αλέξανδρος
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Ηγεσίες της παρακμής
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  προωθούμενη «σύμπραξη»
της Νέας Δημοκρατίας με
τον ΛΑΟΣ –εάν τελικώς

πραγματοποιηθεί– θα επιλύσει επι-
τέλους το πολιτικό πρόβλημα της
χώρας. Θα οδηγήσει αυτομάτως
στην αναβάθμιση του πολιτικού
διαλόγου. Θα επανασυσπειρώσει
ασφαλώς τη Δεξιά. Νέος άνεμος θα
πνεύσει στην ελληνική πολιτική
σκηνή. Η αστική τάξη θα βρει επι-
τέλους τη διέξοδο που αναζητεί μα-
ταίως στους υπάρχοντες πολιτικούς
σχηματισμούς – εντός Κοινοβουλίου.
Εχει όντως η Κεντροδεξιά ανάγκη
από την παρουσία πολιτικών «κον-
φερασιέ». Ουδέποτε η αντίληψη
των ηγετών μας υπήρξε τόσο απα-
ξιωτική και ταπεινή για το επίπεδο
των πολιτών που εκπροσωπούν.

Το αξιοσημείωτο και όντως μο-
ναδικό στην παρούσα συγκυρία εί-
ναι ότι, καθώς η Ελλάς ακολουθεί
πορεία ουσιαστικής προσαρμογής
στα ευρωπαϊκώς ισχύοντα και το-
πικώς επιβαλλόμενα, η πολιτική
σκηνή διολισθαίνει σε καταστάσεις
«λούμπεν». Η πορεία «εξευρωπαϊ-
σμού» της οικονομίας και της κοι-
νωνίας οδηγεί στον εκχυδαϊσμό
της πολιτικής ζωής.

Η οικονομική ανέχεια έχει ως
συνέπεια –παντού και πάντα– την
εξαχρείωση των πολιτών. Το ασκούν
την εξουσία πολιτικό σύστημα αι-
σθάνεται με τρόπο οδυνηρό τη διαρ-
ροή των ψηφοφόρων. Κατά συνέ-
πεια, υποκύπτει στον πειρασμό να
προσελκύσει περιθωριακά στοιχεία.
Είναι φθηνές απομιμήσεις προτύ-
πων του παρελθόντος, οι σαλτιμ-
πάγκοι της πολιτικής σκηνής.

Αλλά, κατά κανόνα, οι οικονομι-
κώς και κοινωνικώς εκπεσόντες πο-
λίτες θα αναζητήσουν το «αυθεν-
τικό» και θα το βρουν –έτσι τουλά-
χιστον νομίζουν– σε άλλους πολι-
τικούς σχηματισμούς –στα δεξιά ή
στα αριστερά. Αυτό συμβαίνει την
τελευταία τετραετία.

Η λύση ασφαλώς θα ήταν ο ου-
σιαστικός μετασχηματισμός της ρη-

τορείας και ενεργείας των κομμάτων
που αποφάσισαν να εφαρμόσουν
το πρόγραμμα του ριζοσπαστικού
εκσυγχρονισμού της χώρας. Αλλά
οι ηγεσίες τους αποτελούν ενσάρ-
κωση του παρελθόντος. Μάταιος ο
αγώνας και η προσπάθειά τους. Ο
ρόλος τους –ιστορικά– είναι να πα-
ραδώσουν την εξουσία στον αντί-
παλο. Εκπλήσσεται κανείς με πόσο
πάθος ο κυβερνητικός συνασπισμός
μάχεται για τα συμφέροντα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Το κόμμα του οποίου ηγείται
ο κ. Αλέξης Τσίπρας είναι πολιτικά
και κοινωνικά αβαθές. Δεν έχει την
παραμικρά σχέση με το ΠΑΣΟΚ
που είχε συγκροτήσει ο Ανδρέας
Παπανδρέου. Στερείται ζωτικής ορ-
μής κοινωνικών δυνάμεων που
είχαν συσπειρωθεί γύρω από το αρ-
χέγονο ΠΑΣΟΚ, με αίτημα τόσο δυ-
ναμικό να κατακτήσουν την εξου-
σία, ώστε αποτέλεσαν ακατανίκητο
πόλο έλξεως για το πλήθος.

Εχοντας συνειδητοποιήσει το
απαθές των ψηφοφόρων του, την
έλλειψη δυναμικής του κόμματός
του, ο κ. Τσίπρας με μικρά «πραξι-
κοπήματα» προσπαθεί να διευρύνει
τη βάση των οπαδών του, προκα-
λώντας τις περίφημες «συνιστώσες»
– άλλοτε εισάγοντας την «πατριω-
τική» διάσταση σε θέματα εξωτε-
ρικής πολιτικής, άλλοτε με δημα-
γωγικά ανοίγματα προς την Ορθο-
δοξία. Είναι μία κακέκτυπη απόπειρα
να δημιουργηθεί εντύπωση «πολυ-
συλλεκτικότητος».

Συσπείρωση σε αυτήν τη χαλα-
ρότητα του ΣΥΡΙΖΑ προσδίδει η
«πολεμική» της κυβερνήσεως εναν-
τίον του κ. Τσίπρα. Τα κόμματα
του κυβερνητικού συνασπισμού
ανέδειξαν έναν ιδιόμορφο και χα-
λαρό κομματικό σχηματισμό σε
ρυθμιστικό παράγοντα της πολι-
τικής ζωής της χώρας. Με λίγη προ-
σπάθεια, η Ν.Δ. το ΠΑΣΟΚ –ενδε-
χομένως με τη συνδρομή του ΛΑ-
ΟΣ– θα αναδείξουν τον κ. Τσίπρα
στην εξουσία, επιτελώντας τον
ιστορικό τους ρόλο.

Η

Προς πλήρη απορρύθμιση
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  ράφει ο πρώην πρέσβης της
Eλλάδας στο Kίεβο κ. Xάρης
Δημητρίου (σήμερα πληρε-

ξούσιος υπουργός επί τιμή) στο
βιβλίο του «Διπλωματία και ίν-
τριγκα» (Eκδόσεις Παπαζήση):

«H στάση της Δύσης στα (εν-
τελώς πρόσφατα) γεγονότα του
Kιέβου είναι ανεξήγητη: Aπό την
παραλίγο υπογραφή της Συμφω-
νίας Σύνδεσης E.E. - Oυκρανίας,
από τον Γιανουκόβιτς και τους
Eυρωπαίους ηγέτες, τον Δεκέμ-
βριο 2013, φτάσαμε να βλέπουμε
κάποιους από αυτούς (τους Eυ-
ρωπαίους), ένα μήνα μετά, πάνω
στα φλεγόμενα οδοφράγματα μα-
ζί με οπλισμένους Oυκρανούς
εθνικιστές! Tο ανάλογο θα ήταν
να βλέπαμε τον Pώσο πρόεδρο
ή τον Pώσο YΠEΞ να πρωτοστα-
τούν σε βίαιες αντικυβερνητικές
διαδηλώσεις στο Παρίσι ή μπρο-
στά στον Λευκό Oίκο. H απαρά-
δεκτη για τα ευρωπαϊκά stan-
dards αυτή στάση της E. Eνωσης
ασφαλώς δικαιολόγησε για πολ-
λούς την αντίδραση της Mόσχας...
Δεν χρειάζεται να είναι κανείς
Kissinger για να αντιληφθεί ότι...
θα ήταν ανόητο να ελπίζει η Δύση
πως η Mόσχα δεν θα αντιδρούσε,
με όποια μέσα διαθέτει, στον
εναγκαλισμό της Oυκρανίας από
το NATO» (σελ. 22-23).

Tο ιστορικό ανάλογο ήταν η
εγκατάσταση ρωσικών πυραύλων
στην Kούβα του Kάστρο, το 1962.
O πρόεδρος Kέννεντυ αντέδρασε
τότε μάλλον βιαιότερα από ό,τι
αντιδρά ο πρόεδρος Πούτιν σή-
μερα στο να προωθηθεί η παρου-
σία του NATO στο μαλακό υπο-
γάστριο της χώρας του. Mην ξε-
χνάμε ότι, παρά την άνευ όρων
παράδοσή της στον αχαλίνωτο
καπιταλισμό και τη μεταμόρφωσή
της σε υστερικών υπερβολών και
τρομακτικών κοινωνικών ανισο-
τήτων καταναλωτική κοινωνία,
η Pωσία παραμένει για τις HΠA
(επομένως και για το NATO) ο με-
γάλος κίνδυνος, ο μεγάλος αντί-
παλος. Iσως η ερμηνεία της δια-
πίστωσης να είναι αρμοδιότητα
ψυχολόγων και όχι των εμπείρων
της διεθνούς στρατηγικής.

Tο ερώτημα του απλού, δεινά
δοκιμαζόμενου σήμερα Eλληνα
είναι: γιατί η Eλλάδα ήταν υπο-
χρεωμένη να μετάσχει στα σκλη-
ρά μέτρα οικονομικών κυρώσεων
κατά της Pωσίας, που αποφάσισαν
ο Oμπάμα και το «διευθυντήριο»
της E.E.; H μετοχή σε έναν εται-
ρισμό κρατών (E.E.) ή σε έναν
αμυντικό συνασπισμό κρατών
(NATO) συνεπάγεται ολοκληρω-
τική παραίτηση της μετέχουσας

χώρας από την άσκηση δικής της
εξωτερικής πολιτικής; Aν αυτή
η παραίτηση συνδυαστεί και με
τον ολοσχερή αποκλεισμό της
από την άσκηση οικονομικής πο-
λιτικής, αν η χώρα επιτροπεύεται
ασφυκτικά από τους εταίρους της
σε κάθε παραμικρή πτυχή του
κρατικού της βίου (αν της απα-
γορεύεται να αποφασίσει έστω
και για τη μη απόλυση καθαρι-
στριών υπουργείου ή για τα καύ-
σιμα που απαιτεί η αναχαίτιση
επίβουλων του εθνικού εναέριου
χώρου πτήσεων), πληροί αυτή η
χώρα τους όρους «ανεξάρτητου»
κράτους που προϋποθέτει η ανα-
γνώρισή της από τον OHE;

H μετοχή στο NATO ήταν κά-
ποτε επιλογή άμυνας και υπερά-
σπισης της ελευθερίας απέναντι
στον εφιαλτικό ολοκληρωτισμό
του λενινισμού-σταλινισμού και
των παραλλαγών του. Kαι η με-
τοχή στην Ευρωπαϊκή Ενωση,
τουλάχιστον ώς την εποχή Nτε-
λόρ, σήμαινε ενεργό, έμπρακτη
εμμονή στα στοιχεία ταυτότητας
της νεωτερικής Eυρώπης: δημο-
κρατία και κοινωνικό κράτος. Σή-
μερα, όταν οι εκλεκτοί της E.E.
στην Oυκρανία είναι ο Γιούστσεν-
κο και η Tιμοσένκο, με τις μυθώ-

δεις περιουσίες από διαπλοκή με
τον υπόκοσμο, η υποταγή στην
εξωτερική πολιτική της E.E. είναι
άρνηση του «λόγου υπάρξεως»
ενωμένης Eυρώπης.

Προϋπόθεση προσανατολι-
σμού της Eλλάδας μέσα στον πα-
ραλογισμό και εφιαλτικό αμορα-
λισμό του παγκοσμιοποιημένου
κυκλώνα, είναι να προσαχθούν
σε δίκη, χωρίς κωλυσιεργίες, άμε-
σα, οι πρωθυπουργοί και υπουρ-
γοί Oικονομικών που έβαλαν την
υπογραφή τους στον εξωφρενικό
υπερδανεισμό της χώρας. Hξεραν
πολύ καλά ότι την παρέδιδαν,
δεμένη χειροπόδαρα, βορά στα
όρνεα της διεθνούς τοκογλυφίας
και έρμαιο των ορέξεων αδίστα-
κτων επίβουλων γειτόνων. Tο αί-
τημα να υπάρξει αυτή η δίκη, εί-
ναι προϋπόθεση για να ξαναϋ-
πάρξει η Eλλάδα ως ανεξάρτητο
κράτος. Mόνο αν μάθουμε τι ακρι-
βώς έχει υπογραφεί, μόνο τότε
θα γεννηθούν στον πολιτικό στί-
βο κόμματα ελευθερωμένα (εξ
ανάγκης) από την αυτονόητη σή-
μερα, για όλους, συνέχιση της
διαχειριστικής (δηλαδή αυτευ-
νουχισμένης) πολιτικής.

Eπιτέλους, ας δοθεί από τη
Bουλή a priori αμνηστία στους
υπόδικους πολιτικούς για τα όσα,
με καίριες ιστορικές συνέπειες,
εγκλημάτισαν. Tο ζητούμενο δεν
είναι η εκδίκηση ή η τιμωρία,
είναι να γίνει η δίκη. Nα ξέρουμε
πού βρισκόμαστε, πόσο έχουν
δεσμεύσει έναν ολόκληρο λαό,
σε ποιο ποσοστό τον έχουν πε-

τάξει έξω από την Iστορία, οι υπο-
γραφές σπιθαμιαίων - φυγόδικων
σήμερα στο επονείδιστο αμπρί
της «βουλευτικής ασυλίας».

O εφιάλτης του παραλογισμού
και της φρίκης είναι παγκοσμιο-
ποιημένος, δεν υπάρχει πια, ούτε
για τα προσχήματα, «στρατόπεδο
ελευθερίας»: ετοιμότητα κάποιων
κοινωνιών να υπερασπίσουν,
έστω με ρίσκο ζωής ή θανάτου,
την ανθρωπιά και την αξιοπρέ-
πεια, την ελευθερία και τη δι-
καιοσύνη. Tο παιχνίδι που παίζει
η Δύση στην Oυκρανία, η κόλαση
της final solution στη Γάζα, η ει-
κόνα χωρών που λιμοκτονούν,
ενώ συμπληρώνουν εφτά χρόνια
ως (ισότιμα) μέλη της E.E. (Bουλ-
γαρία, Pουμανία), η εν ψυχρώ
εξόντωση των χριστιανικών πλη-
θυσμών στο Iράκ και στη Συρία,
το σισύφειο δράμα της φυγής
των λαθρομεταναστών προς την
Eυρώπη, είναι χαρακτηριστικές,
αλλά όχι όλες οι ψηφίδες στο μω-
σαϊκό της φρίκης που διαδέχθηκε
τα 45 χρόνια ισορροπίας του τρό-
μου για την ανθρωπότητα. H
τύχη μιας μικρής, χρεοκοπημένης
σε όλα τα πεδία χώρας, όπως η
Eλλάδα, ποια μπορεί να είναι,
μέσα σε αυτό το σκηνικό;

Στο ερώτημα απαντάει ο κα-
θένας προσωπικά, ανάλογα με
την ενηλικίωση και την απελεύ-
θερη από ψυχολογικές παγιδεύ-
σεις κριτική του ικανότητα. Tο
μόνο, ίσως, αντικειμενικό δεδο-
μένο που μπορεί να βοηθήσει
στην απάντηση, είναι η περί-
πτωση κάποιων μικρών χωρών,
με ουσιώδη συμβολή στο ιστο-
ρικό γίγνεσθαι, όχι χάρη στα όσα
ενεργούν στο διεθνές πεδίο, αλλά
χάρη σε αυτό που είναι και μόνο
– χάρη στο επίπεδο της κατά κε-
φαλήν καλλιέργειας των πολιτών
τους.

Aυτό το μάθημα για τον ρόλο
του «τρόπου» ή πολιτισμού στη
διαμόρφωση της Iστορίας, θα
μπορούσαμε να το είχαμε δια-
σώσει στη συλλογική μας μνήμη,
αν δεν μας είχε ρημάξει η επαρ-
χιωτίλα της ξιπασιάς από τα «φώ-
τα» της Eσπερίας. Θα παρακα-
λούσα τον αναγνώστη να ανα-
ζητήσει το μελέτημα του Hering
Gannard, «Oικουμενικό Πατριαρ-
χείο και Eυρωπαϊκή Πολιτική
1620 - 1638» (Eκδόσεις MIET).
Nα πάρει μια γεύση για το πώς
ο ραγιάς τυραννισμένος Πατριάρ-
χης έπαιζε τότε ρόλο καίριο στην
ευρωπαϊκή σκακιέρα. Xάρη στο
επίπεδό του και μόνο.

H μεγαλοσύνη δεν είναι οικο-
νομικό μέγεθος.

Γ

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Πώς ορίζει το «ανεξάρτητο κράτος» ο OHE;

<<<<<<

«Συμμαχία» θα πει 
να τίθεσαι υπό
ολοκληρωτική
πατρωνεία;

  ολλοί ισχυρίζονται ότι το
πρόβλημα της Αμερικής εί-
ναι ότι διαθέτει έναν αδύ-

ναμο πρόεδρο ή ότι το μεγάλο
πρόβλημα της Γαλλίας είναι ο
Φρανσουά Ολάντ. Νομίζω ότι κά-
νουν λάθος. Ας πάρουμε την πε-
ρίπτωση της Αμερικής. Οποιος
και να ήταν πρόεδρος σήμερα θα
αντιμετώπιζε τα ίδια ακριβώς όρια
ισχύος και επιρροής που έχει απέ-
ναντί του ο Ομπάμα. Είτε βρισκό-
ταν στον Λευκό Οίκο ο Ρούσβελτ
είτε ο Κένεντι τα περιθώρια δρα-
στικών χειρισμών θα ήταν πολύ
περιορισμένα. Η Αμερική έχει σο-

βαρά πολιτικά προβλήματα. Η έλ-
λειψη συναίνεσης στα στοιχειώδη,
η επικράτηση ακραίων στοιχείων,
η ανεξέλεγκτη δύναμη των λόμπι
έχουν καταστήσει το αμερικανικό
σύστημα εξαιρετικά δυσλειτουρ-
γικό. Και βέβαια υπάρχουν τα με-
γάλα δημοσιονομικά προβλήματα,
η κρίση της μεσαίας τάξης και η
σταδιακή υπονόμευση της παρα-
γωγικής βάσης.

Η Αμερική συνειδητοποιεί σή-
μερα ότι δεν είναι η μοναδική
υπερδύναμη και πως δεν μπορεί
να εκπληρώσει τις πάγιες στρα-
τηγικές της υποχρεώσεις. Θα ήθελε
πάρα πολύ να επικεντρωθεί στην
Ασία, και ιδιαίτερα στην Κίνα, που
αποτελεί πλέον ξεκάθαρα το με-
γάλο αντίπαλο στρατηγικό δέος.
Πώς να το κάνει όμως όταν έχει
ταυτόχρονα ένα μεγάλο μέτωπο
με το ακραίο Ισλάμ που γίνεται
πολύ επικίνδυνο, μια Ευρώπη που
τα έκανε θάλασσα με τη Ρωσία
και την Ουκρανία, ένα Ισραήλ που
την αγνοεί επιδεικτικά τα τελευ-

ταία χρόνια; Θα ήθελαν ενδεχο-
μένως οι ΗΠΑ να απαγκιστρωθούν
από την Ευρώπη και να αφήσουν
την ευθύνη της ασφάλειας στους
Ευρωπαίους. Τίποτα, όμως, δεν
δείχνει ότι κάτι τέτοιο θα είναι
εφικτό στο άμεσο μέλλον. Ο Ομ-
πάμα αντιλαμβάνεται τα όρια της
δύναμής του και προσπαθεί να
διαχειριστεί μια μεταβατική πε-
ρίοδο. Βρίσκεται σε μια νομοτε-
λειακή αδυναμία και δεν είναι
θέμα χαρακτήρα το ότι δεν απο-
φασίζει να επέμβει στρατιωτικά
στη Συρία ή ότι το πάει μαλακά
στη Ρωσία. Οι επικριτές του τον
κατηγορούν γιατί κάνουν τη δου-
λειά τους. Η αλήθεια είναι, όμως,
ότι η αμερικανική κοινή γνώμη
δεν έχει καμία όρεξη να μπλέξει
στη Μέση Ανατολή και ακόμη πε-
ρισσότερο σ’ ένα πόλεμο με τη
Ρωσία.

Οσο για τη Γαλλία, αποτελεί τον
μεγάλο εφιάλτη των Γερμανών αλ-
λά και των υπόλοιπων Ευρωπαίων
που βρίσκονται σε θέσεις ευθύνης.
Ο Ολάντ είναι ένας αδύναμος ηγέ-
της, αλλά ακόμη και αν ήταν ο Ντε
Γκωλ δεν θα μπορούσε εύκολα να
πολεμήσει τους νόμους της βαρύ-
τητας που κρατούν τη Γαλλία κα-
θηλωμένη. Τα μεγάλα δομικά προ-
βλήματα στο ασφαλιστικό, στο δη-
μογραφικό, στις εργασιακές σχέ-
σεις, στο μεταναστευτικό, συνι-
στούν πολύ ισχυρά ρεύματα στα
οποία κανείς ηγέτης δεν θα μπο-
ρούσε εύκολα να πάει κόντρα.

Αν με ρωτάτε, λοιπόν, αν το αυ-
γό κάνει την κότα ή το αντίστροφο,
η άποψή μου είναι ότι Ομπάμα και
Ολάντ διαχειρίζονται δύο μεγάλες
χώρες σε τροχιά σχετικής παρακ-
μής και κρίσης. Οι αδυναμίες των
χωρών τους τους «εξέλεξαν». Είναι
πολύ πιθανό να τους διαδεχθούν
φαινομενικά δυναμικοί ηγέτες, με
απλές λύσεις σε σύνθετα προβλή-
ματα και δημαγωγικό λόγο. Αυτή
θα είναι η απάντηση στη συνήθη
ψευδαίσθηση λαών που νιώθουν
την παρακμή και κάποια ώρα ανα-
ζητούν ημιαυταρχικές λύσεις και
ψάχνουν το βάλσαμο του λαϊκι-
σμού.

Π

<<<<<<

Η Αμερική συνειδη -
τοποιεί σήμερα ότι 
δεν είναι η μοναδική
υπερδύναμη και πως δεν
μπορεί να εκπληρώσει
τις πάγιες στρατηγικές
της υποχρεώσεις.

<<<<<<

Εάν υπήρχε έστω 
μια υπό νοια ότι 
ο χώρος είχε ευλο γηθεί
με την παρουσία του
Αλέξανδρου, είτε
ζωντανού είτε νεκρού, 
η μοίρα του τόπου 
θα ήταν διαφορετική.
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Του απεσταλμένου μας 
στην ΑΜΦΙΠΟΛΗ
ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

«…Δεν μου φτάνουν οι ζωντανοί,
θέλω να μιλήσω με τους πεθαμέ-
νους…»

Γ. ΣΕΦΕΡΗΣ

Στον ένα λοφίσκο, η τούμπα του Κα-
στά. Εκεί, οι αρχαιολόγοι σκάβουν
σπιθαμή προς σπιθαμή τη γη, ευελ-
πιστώντας πως όταν περάσουν τη
«φρουρούμενη» από τις δύο ακέ-
φαλες σφίγγες πόρτα και βρεθούν
στο εσωτερικό του «πιθανολογού-
μενου» μακεδονικού τάφου, θα
αποκαλύψουν το μεγάλο μυστικό,
που δεν είναι άλλο από τον νεκρό
που «φυλάσσει» στο εσωτερικό
του. Ακριβώς απέναντι, σε έναν
άλλο λόφο, η Νέα Αμφίπολη, χωριό
700 κατοίκων, χτισμένο πάνω στην
αρχαία ομώνυμη πόλη - ναυτική
βάση του Μεγάλου Αλεξάνδρου και
ορμητήριό του στην προς Ανατολάς
εκστρατεία του, με τους δικούς της
«αρχαιολόγους», που έχουν απο-
φανθεί: Αλέξανδρος!

Επί αιώνες, νεκρός και ζωντανοί
«έβλεπαν» σιωπηλοί από τους δύο
λόφους ο ένας τους άλλους χωρίς
να έχουν τη δυνατότητα να γνω-
ριστούν. Τώρα με το άνοιγμα του
τύμβου πλησιάζει η ώρα να «μι-
λήσουν». Πότε θα γίνει αυτό; Η
αρχαιολόγος κ. Κατερίνα Περιστέ-
ρη και η ομάδα της προχωρούν
«πόντο πόντο» με την παρουσία
Αστυνομίας, που απαγορεύει κάθε
πρόσβαση στους εκατοντάδες πε-
ρίεργους και «προφήτες», που συρ-
ρέουν καθημερινά στον χώρο. Και
βεβαίως εν μέσω πιέσεων από βου-
λευτές και αυτοδιοικητικά στελέχη,
τα οποία διεκδικούν μια ολιγόλεπτη
επίσκεψη και μια φωτογραφία με
τις σφίγγες ή αλλιώς λίγα λεπτά
δημοσιότητας παρέα με τον «μέγα
ένοικο» του Καστά...

Στη Μεσολακιά, ένα χωριουδάκι
στις παρυφές του λόφου με την
ανασκαφή, οι άνθρωποι κάνουν
ήδη σχέδια για το μέλλον. Με το
που μπαίνουμε στο χωριό, συναν-
τάμε ένα μελισσοκόμο. Δεν προλα-
βαίνουμε να τον ρωτήσουμε... «από
πού πάνε για τον τάφο», και μας
δείχνει έναν ανηφορικό χωματό-
δρομο, στον οποίο η Τροχαία έστησε
μια αυτοσχέδια σήμανση για να
κατευθύνει τους επισκέπτες! «Μέχρι
τώρα έχουν περάσει πάνω από 2.000
άτομα, γίνεται χαμός, τόσο κόσμο
δεν έχουμε ματαδεί» λέει στην «Κ»
ο πρόεδρος της κοινότητας Σάκης
Ζουρνατζής. Κάποιοι σχεδιάζουν
ήδη στο μυαλό τους μαγαζιά με του-
ριστικά είδη, άλλοι να ανοίξουν κα-
φενεία και μερικοί «πόσα θα πά-
ρουν» από τις απαλλοτριώσεις χω-
ραφιών πέριξ του τύμβου. «Μπορεί
να είναι το μεγάλο λαχείο για μας...»,
τονίζει γεμάτος χαρά ο πρόεδρος.

Κάτω από μια πελώρια ακακία
στη Νέα Αμφίπολη, πλάι στο αρ-
χαιολογικό της μουσείο, γεμάτο με
τα κατά καιρούς ευρήματα -νόμιμων
ή παράνομων ανασκαφών- η συ-
ζήτηση με τέσσερις ντόπιους «αρ-

χαιολόγους» είναι ενδεικτική. «Ολοι
εδώ στην Αμφίπολη είμαστε λίγο
πολύ αρχαιολόγοι, μερικοί περισ-
σότερο...». Αν γνωρίζεις ότι η Αμ-
φίπολη θεωρείτο (-αι) το Ελ Ντο-
ράντο των αρχαιοκαπήλων, κατα-
λαβαίνεις τι σημαίνουν τα λεγόμενα
του συνομιλητή μας. Ενας από την
παρέα έχει σκάψει μέχρι τη Συρία,
την αρχαία Τροία, τα Σκόπια, τη
Βουλγαρία -λέγεται ότι έχει κάνει
και κάποια χρόνια φυλακή...- και
βεβαίως γνωρίζει σαν την παλάμη
του την περιοχή. «Δεν είναι συνη-
θισμένη τούμπα. Προσωπικά πι-
στεύω ότι μέσα είναι ο Αλέξανδρος.
Ο μακαρίτης ο αρχαιολόγος Λαζα-
ρίδης πίστευε και αυτός ότι μέσα
ήταν ο Αλέξανδρος, αλλά ξεκίνησε
να σκάβει από λάθος δρόμο. Οπως
μας έλεγε, αυτό που είναι εδώ θαμ-
μένο θα αλλάξει την ιστορία...»,
λέει. Και δεν είναι ο μόνος. Η ενα-
σχόληση των ανθρώπων με το

«σκάψιμο» είναι παμπάλαια συνή-
θεια στην Αμφίπολη και κάποιοι
εξασφάλιζαν από αυτό ένα σημαν-
τικό εισόδημα.

«Αν προσέξεις εδώ στο χωριό
έχουμε όλοι καμπούρα, είναι από
το συνεχές σκύψιμο για να σκά-
βουμε...», λέει με χιούμορ ένας άλ-
λος της παρέας. «Στις δεκαετίες
του ’50 και του ’60 γινόταν συχνά
στο χωριό μας παζάρι με αρχαι-
ότητες. Ερχονταν Ελληνες και
ξένοι και αγόραζαν, εξασφαλίζαμε
ένα καλό μεροκάματο».

Οταν ρωτάμε γιατί δεν τα έδιναν
στο κράτος για να πάρουν νόμιμα
εύρετρα, απαντάει αφοπλιστικά
ότι «οι τιμές είναι εξευτελιστικές...»!
Διηγούνται απίστευτες ιστορίες
από το δικό τους παράνομο ανα-
σκαφικό έργο και επικαλούνται τη
μακρόχρονη εμπειρία τους για να
καταλήξουν στο συμπέρασμα ότι
«μέσα υπάρχει κάτι πολύ μεγάλο».

«Εμείς μιλάμε με το χώμα, βλέ-
πουμε ένα σημείο και το ακτινο-
γραφούμε» λένε. Κατηφορίζοντας
από την Αμφίπολη για το λιοντάρι
της, σκέφτηκα την απογοήτευση
όλων αυτών των ανθρώπων αν το
άνοιγμα του τάφου δεν αποκαλύψει
κάτι «πολύ μεγάλο», όπως οι πάντες
στην περιοχή ελπίζουν και πι-
στεύουν.

Σε μια απόσταση λίγων χιλιομέ-
τρων, ο περίφημος Λέων απολαμ-
βάνει ημέρες δόξας. Εκατοντάδες
τουρίστες σπεύδουν καθημερινά
να φωτογραφηθούν κάτω από τη
μεγαλοπρέπειά του. Η Σωτηρία
Τσακίρη διδάσκει στο ανοιχτό πα-
νεπιστήμιο της Καρλσρούης γερ-
μανικά, και με την ευκαιρία των
διακοπών της στην Ελλάδα πήγε
να δει και να φωτογραφηθεί. «Ενα
πρωί με το που πήγα στο πανεπι-
στήμιο έσπευσαν οι φοιτητές να
μου πουν ότι βρέθηκε στην Αμφί-

πολη ο τάφος του Μεγάλου Αλε-
ξάνδρου»... Αλλος επισκέπτης, ο
Βασίλης Σακαλής, λέει ότι τόσα
χρόνια που παραθερίζει στην πε-
ριοχή περνούσε μπροστά από το
λιοντάρι αλλά δεν του έδινε σημα-
σία. «Τώρα ήρθαμε να βγάλουμε
φωτογραφία...».

Η πρώτη εμπορική «επιχείρηση»
στήθηκε ήδη κάτω από το αγριωπό
βλέμμα του λιονταριού, με τον Ανέ-
στη Παυλίδη από το Στρυμονικό
να πουλάει φιστίκια στους επισκέ-
πτες. Καθώς η ώρα της αλήθειας
πλησιάζει (;) και η αγωνία κορυ-
φώνεται ένα θεωρείται από τους
περισσότερους ειδικούς βέβαιο:
συμπληρώνεται σε μεγάλο βαθμό
το ιστορικό παζλ της Αρχαίας Μα-
κεδονίας. Συλημένος ή ασύλητος,
ο τύμβος έχει πολλά να «μαρτυρή-
σει».

Ο ΦΑΛΗΡΕΥΣ απουσιάζει σε άδεια.

<<<<<<

Κάποιοι κάτοικοι της
περιοχής σχεδιάζουν
ήδη στο μυαλό τους
μαγαζιά με τουριστικά
είδη, άλλοι να ανοίξουν
καφενεία και μερικοί
«πόσα θα πάρουν» από
τις απαλλοτριώσεις.

Περίπου επί 70 χρόνια έστεκε αγέρωχος στην όχθη του Στρυμόνα ο Λέων της Αμφίπολης. Τον εντόπισαν τυχαία, τσακισμένο σε μαρμάρινα κομμάτια στην άκρη του ποταμού, Βρετανοί στρατιώτες στον Α΄
Παγκόσμιο Πόλεμο. Το 1936 τοποθετήθηκε στο βάθρο όπου στρογγυλοκάθεται μέχρι σήμερα. Βουβός μάρτυρας της ιστορίας της αρχαίας Μακεδονίας, παρακολουθούσε δεκαετίες τώρα τους διαβάτες να
τον προσπερνούν αδιάφοροι. Τώρα τρέχουν από κάθε γωνιά της επικράτειας να φωτογραφηθούν «υπό τα όμματά» του.
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Οι «αρχαιολόγοι» της Νέας Αμφίπολης περιμένουν το... λαχείο
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Toυ Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Εντονες διεργασίες που μπορεί να
οδηγήσουν τον κ. Φ. Κουβέλη στην
Προεδρία της Δημοκρατίας βρίσκον-
ται σε πλήρη εξέλιξη στο παρασκήνιο,
καθώς ο πρωθυπουργός κ. Αντ. Σα-
μαράς θεωρεί τον πρόεδρο της ΔΗ-
ΜΑΡ, για μια σειρά από λόγους, την
προσφορότερη επιλογή ως διάδοχο
του κ. Κάρ. Παπούλια στο ύπατο
αξίωμα.

Σύμφωνα με πληροφορίες, ο κ. Σα-
μαράς έχει πλέον ως «σταθερά» στον
πολιτικό του σχεδιασμό την πρόταση
προς τον κ. Κουβέλη και μένει στα-
διακά να οικοδομηθούν τα βήματα
ώστε αυτή να είναι δυνατόν να έχει
θετική ανταπόκριση. Τα βήματα δεν
είναι άλλα από την απεμπλοκή της
χώρας από το Μνημόνιο, τη διευθέ-
τηση του ελληνικού χρέους και την
αλλαγή του μείγματος της οικονο-
μικής πολιτικής στην κατεύθυνση
των φοροελαφρύνσεων και της ανά-

πτυξης, τα οποία ο πρωθυπουργός
εκφράζει βεβαιότητα ότι θα επιτευχ-
θούν στην επερχόμενη διαπραγμά-
τευση με τους δανειστές. Οπως ανα-
φέρεται, εάν η Αθήνα διασφαλίσει
αυτήν τη μεγάλη στροφή οριστικής
εξόδου από τη μεγαλύτερη μεταπο-
λεμική κρίση, ο κ. Κουβέλης δεν θα
έχει λόγους να αρνηθεί την πρόταση
να κατευθυνθεί στο ύπατο αξίωμα.

Εξάλλου, από τους κ. Αντ. Σαμαρά
και Ευάγγ. Βενιζέλο δεν έχει περάσει
απαρατήρητο ότι η ΔΗΜΑΡ τις τε-
λευταίες εβδομάδες δεν είναι πλέον
κάθετη στο ότι θα αρνηθεί να συμ-
πράξει στην εκλογή νέου Προέδρου
της Δημοκρατίας από την παρούσα
Βουλή, αλλά συνδέει τη στάση της
με το πολιτικό και κοινωνικό κλίμα
που θα επικρατεί όταν θα δρομολο-
γηθούν οι σχετικές διαδικασίες, δη-
λαδή στις αρχές του 2015.

Τρεις λόγοι
Σύμφωνα με πληροφορίες, το όνο-

μα του κ. Κουβέλη βρισκόταν ανέ-
καθεν ψηλά στη λίστα του πρωθυ-
πουργού για τη διαδοχή του κ. Πα-
πούλια, όμως ετέθη εκ νέου επί τά-
πητος στις πρόσφατες συναντήσεις
που είχε ο κ. Σαμαράς με τον κ. Βε-
νιζέλο και οι οποίες οδήγησαν στην
επιλογή του κ. Δημ. Αβραμόπουλου
ως του νέου Ελληνα επιτρόπου στην
Κομισιόν. Οι κ. Σαμαράς και Βενιζέλος
εκτίμησαν ότι ο κ. Κουβέλης αποτελεί
τη βέλτιστη επιλογή για μια σειρά
από λόγους:

• Εχει οικοδομήσει ιδιαίτερα θετικό
προφίλ στις μεγάλες ευρωπαϊκές
πρωτεύουσες, παρά το γεγονός ότι

η ΔΗΜΑΡ αποχώρησε πέρυσι το κα-
λοκαίρι από την κυβέρνηση, καθώς
του αναγνωρίζεται το πολιτικό «θάρ-
ρος» να συμπράξει στον σχηματισμό
της, όταν η Αθήνα έπρεπε να λάβει
πολύ επώδυνα μέτρα προκειμένου
να αποτραπεί ο κίνδυνος της χρεο-
κοπίας.

• Διατηρεί υψηλή δημοτικότητα
στο εσωτερικό της χώρας, παρά την
καθίζηση της ΔΗΜΑΡ στις ευρωε-
κλογές, ενώ θα είναι, ιστορικά, ο
πρώτος Πρόεδρος Δημοκρατίας που
προέρχεται από το χώρο της ευρύ-
τερης Αριστεράς. Μπορεί, ως εκ τού-
του, να συμβολίζει τη «νέα εθνική
ενότητα» στη μετά τα μνημόνια πε-
ρίοδο.

• Είναι ο μόνος υποψήφιος –ακόμη
και από την Kεντροαριστερά– ο οποί-
ος είναι σε θέση να συγκεντρώσει
το σύνολο των ψήφων της ΔΗΜΑΡ
στην ψηφοφορία για την εκλογή Προ-
έδρου, ώστε να σχηματιστεί, ακόμη
και οριακά, μαζί με μερίδα των ανε-
ξάρτητων και βεβαίως των Κοινο-
βουλευτικών Ομάδων Ν.Δ. και ΠΑΣΟΚ
η απαιτούμενη προεδρική πλειοψηφία
των 180 εδρών.

Σύμφωνα με πληροφορίες, ο προ-
σανατολισμός των κ. Σαμαρά και Βε-
νιζέλου έχει μεταφερθεί στα κεντρικά
γραφεία της ΔΗΜΑΡ από εξ απορ-
ρήτων συνεργάτη του πρωθυπουρ-
γού, ενώ αντίστοιχα μηνύματα έχουν
αποσταλεί και από πρόσωπο της απο-
λύτου εμπιστοσύνης του προέδρου
του ΠΑΣΟΚ. Εξάλλου, κατά τη διάρ-
κεια της τρικομματικής κυβέρνησης
–πριν από την αποχώρηση της ΔΗ-
ΜΑΡ– είχαν δημιουργηθεί ανάμεσα

στις συνεργαζόμενες πλευρές, μέσω
συγκεκριμένων προσώπων, δίαυλοι
επικοινωνίας ιδιαίτερης αξιοπιστίας,
οι οποίοι εσχάτως τέθηκαν και πάλι
σε κίνηση.

Ανεξαρτήτως των αποφάσεων που
θα ληφθούν τελικώς από τη ΔΗΜΑΡ,
ήδη καταβάλλονται προσπάθειες
ώστε να καλλιεργηθεί πρόσφορο
έδαφος για το όλο εγχείρημα:

Παρά τη σφοδρή κριτική που έχει
ασκηθεί από τη ΔΗΜΑΡ σε κυβερνη-
τικές επιλογές του τελευταίου χρόνου,
η αντίδραση του πρωθυπουργού υπήρ-
ξε πάντοτε ιδιαίτερα ήπια. Παράλληλα,
το ΠΑΣΟΚ στον διάλογο που έχει δρο-
μολογηθεί από τον περασμένο μήνα
με τη ΔΗΜΑΡ έχει επί της ουσίας απο-
δεχθεί το ζήτημα της προεδρικής
εκλογής να παραμείνει εκτός ατζέντας,
ώστε να διευκολυνθούν οι χειρισμοί
της Αγίου Κωνσταντίνου. Τέλος, το
κυριότερο, πληροφορίες αναφέρουν
ότι απόφαση της πλειοψηφούσας τά-
σης της ΔΗΜΑΡ είναι στο επερχόμενο
συνέδριο να μη ληφθεί απόφαση για
τη στάση που θα τηρήσει το κόμμα
κατά την προεδρική εκλογή. Με άλ-
λους λόγους, έχουν απορριφθεί ειση-
γήσεις το συνέδριο να δεσμεύσει τη
ΔΗΜΑΡ ότι θα καταψηφίσει οποιοδή-
ποτε πρόσωπο προταθεί από την κυ-
βερνητική πλειοψηφία, ώστε η χώρα
να οδηγηθεί σε κάθε περίπτωση σε
εκλογές, όπως επιδιώκει ο ΣΥΡΙΖΑ.

Αναφορικά με τον χρόνο κατά τον
οποίο θα ανακοινωθεί ο υποψήφιος
να διαδεχθεί τον κ. Παπούλια, επι-
τελείς του κ. Σαμαρά είναι πάντως
σαφείς: όπως τονίζουν, ο πρωθυ-
πουργός θα κινηθεί απολύτως θε-

σμικά και θα γνωστοποιήσει τις επι-
λογές του στις αρχές Ιανουαρίου,
ώστε λίγο αργότερα να δρομολογη-
θούν οι απαιτούμενες ψηφοφορίες,
καθώς η θητεία του νυν Προέδρου
της Δημοκρατίας ολοκληρώνεται τον
Μάρτιο.

Ευρύτερες επιπτώσεις
Το συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα

εξυπακούεται ότι διευκολύνει και τη
ΔΗΜΑΡ, καθώς τότε το τοπίο εκτι-
μάται ότι θα είναι απολύτως «καθα-
ρό», αφού η διαπραγμάτευση με τους
δανειστές για την «επόμενη ημέρα»
θα έχει ολοκληρωθεί σε όλες της τις
πτυχές. Σε κάθε περίπτωση, τυχόν
εκλογή του κ. Κουβέλη στην Προ-
εδρία της Δημοκρατίας –που σχεδόν
προεξοφλείται με βάση τους υφιστά-
μενους συσχετισμούς στη Βουλή–
θα έχει ευρύτερες επιπτώσεις στο
πολιτικό σκηνικό.

Πρώτον, η κυβέρνηση θα έχει πε-
ράσει τον τελευταίο μεγάλο σκόπελο
προκειμένου να ολοκληρώσει τη θη-
τεία της το καλοκαίρι του 2016, ακυ-
ρώνοντας για μια ακόμη φορά τους
εκλογικούς σχεδιασμούς του κ. Αλ.
Τσίπρα.

Δεύτερον, το χάσμα στο εσωτερικό
της ΔΗΜΑΡ, που προσωποποιείται
στη σύγκρουση «κουβελικών» και
της τάσης Λυκούδη θα γεφυρωθεί.

Τρίτον, η συζήτηση για κοινή πο-
ρεία της Κεντροαριστεράς, με βασι-
κούς συνομιλητές το ΠΑΣΟΚ και τη
ΔΗΜΑΡ, θα πραγματοποιηθεί με σα-
φώς πιο άνετο χρονικό ορίζοντα,
αλλά και βεβαίως υπό ξεκάθαρα ευ-
νοϊκότερους όρους.

<<<<<<

Πώς και για ποιους
λόγους κατέληξαν στην
απόφαση αυτή οι κ.
Σαμαράς και Βενιζέλος –
Με ποιες προϋποθέσεις
μπορεί να γίνει αποδεκτή. Στον πολιτικό του σχεδιασμό, ο πρωθυπουργός κ. Αντ. Σαμαράς συμπεριλαμβάνει, σύμφωνα με πληροφορίες, ως σταθε-

ρά την πρόταση προς τον πρόεδρο της ΔΗΜΑΡ κ. Φώτη Κουβέλη για την Προεδρία της Δημοκρατίας.
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Φ. Κουβέλης η επιλογή 
Σαμαρά για την Προεδρία
Σε πλήρη εξέλιξη διεργασίες με στόχο τη θετική ανταπόκριση από τον πρόεδρο της ΔΗΜΑΡ

Eπιβαρύνσεις στα ακίνητα συζητούν στον ΣΥΡΙΖΑ
Του ΠΑΝΑΓΗ ΓΑΛΙΑΤΣΑΤΟΥ

Ο ΣΥΡΙΖΑ πρωτοστάτησε στις αν-
τιδράσεις για το χαράτσι στα ακί-
νητα και ήταν ο δριμύτερος επι-
κριτής του ΕΝΦΙΑ. Αυτό πάντως
δεν τον εμποδίζει να εξετάζει το
ενδεχόμενο διπλής επιβάρυνσης
στα ακίνητα, στην περίπτωση που
θα γίνει κυβέρνηση. Πολλά στε-
λέχη της πλειοψηφίας θεωρούν
αναγκαίο, πέραν της επιβάρυνσης
των ακινήτων μέσω του περιου-
σιολογίου, που θα υπηρετεί δη-
μοσιονομικούς σκοπούς, να θε-
σπιστεί και ένας ανταποδοτικός
φόρος στα ακίνητα μέσω του οποί-
ου θα χρηματοδοτείται η Τοπική
Αυτοδιοίκηση.

Αυτή η άποψη έχει συζητηθεί
σε διάφορες άτυπες συναντήσεις,
που γίνονται με σκοπό την προ-
ετοιμασία της εμφάνισης του κ.
Αλ. Τσίπρα στη Θεσσαλονίκη, στις

13 Σεπτεμβρίου. Αν σε κάτι είναι
όλοι σύμφωνοι στην αξιωματική
αντιπολίτευση, είναι ότι ο πρό-
εδρος του ΣΥΡΙΖΑ θα πρέπει να
πει συγκεκριμένα πράγματα σε
τρεις ως τέσσερις κύριους πυλώνες
της προγραμματικής πρότασης
του κόμματος, και συγκεκριμένα
σε ό,τι αφορά τα φορολογικά, την
καταπολέμηση της ανεργίας, την
παραγωγική ανασυγκρότηση και
τα «κόκκινα» δάνεια. Στο επίκεν-
τρο της συζήτησης για τα φορο-
λογικά όμως βρίσκονται το περι-
ουσιολόγιο και οι φόροι στα ακί-
νητα.

Ο ΣΥΡΙΖΑ καβάλησε το κύμα
της λαϊκής δυσαρέσκειας απέναντι
στις φορολογικές παρεμβάσεις
των τελευταίων ετών στον τομέα
των ακινήτων, ωστόσο η κυρίαρχη
άποψη στο εσωτερικό του δεν εί-
ναι αντίθετη με τη φορολόγηση
της ακίνητης περιουσίας. Δεν εν-

στερνίζεται επίσης την άποψη
ότι ένα ακίνητο που δεν αποδίδει
πρόσοδο, δεν πρέπει να φορολο-
γείται. Μόνον η μειοψηφία, η Αρι-
στερή Πλατφόρμα του κ. Π. Λα-
φαζάνη υποστηρίζει κάτι τέτοιο.
Η πλειοψηφία θέλει να φορολο-
γήσει τα ακίνητα μέσω του περι-
ουσιολογίου – στο οποίο θα συ-
νυπολογίζονται ακίνητα, μετοχές,
καταθέσεις, εισοδήματα, αυτοκί-
νητα, έργα τέχνης κ.λπ. Η φορο-
λόγηση θα είναι κλιμακωτή, όσο

μεγαλύτερη είναι η περιουσία στο
σύνολό της και το μόνο αδιευκρί-
νιστο μέχρι στιγμής σημείο αφορά
το αφορολόγητο όριο. Στο πρό-
γραμμα που παρουσίασε ο κ. Τσί-
πρας τον Ιούνιο 2012, γινόταν λό-
γος για 300.000 ευρώ, ωστόσο
πολλά στελέχη έχουν την άποψη
ότι θα πρέπει να συνυπολογιστούν
η συρρίκνωση του ΑΕΠ και των
εισοδημάτων τα τελευταία δύο
χρόνια.

Ανεξάρτητα από αυτό πάντως,
η αξιωματική αντιπολίτευση εξε-
τάζει και το ενδεχόμενο να χρη-
ματοδοτήσει εξ ολοκλήρου την
Τοπική Αυτοδιοίκηση μέσω ενός
διακριτού, ανταποδοτικού φόρου
στα ακίνητα, και να διασφαλίσει
έτσι την οικονομική της αυτοτέ-
λεια. Oπως επισημαίνουν στελέχη
του ΣΥΡΙΖΑ, αυτό συμβαίνει ήδη
εν μέρει μέσω των δημοτικών
τελών που υπολογίζονται βάσει

τετραγωνικών. Η σκέψη είναι να
υποκαταστήσουν με αυτόν τον
τρόπο και την ετήσια επιδότηση
του προϋπολογισμού, που σήμερα
ανέρχεται στα 2 δισ. ευρώ.

Αυτά αποτελούν κατά κάποιο
τρόπο τις γενικές κατευθύνσεις.
Ωστόσο είναι μάλλον αμφίβολο
ότι θα υιοθετηθούν στην ομιλία
του κ. Τσίπρα, καθώς η φορολογία
στα ακίνητα είναι απεχθής στον
κόσμο και η προοπτική της επι-
βάρυνσης των ακινήτων με δη-
μοτικά τέλη ύψους μερικών δισ.
μπορεί να τρομάξει πολλούς. 

Η ρεαλιστική και συγκεκριμένη
εξαγγελία που αναμένεται στη
ΔΕΘ αφορά το αφορολόγητο του
περιουσιολογίου, το οποίο θα κα-
θοριστεί στις συνεδριάσεις των
συλλογικών οργάνων που θα γί-
νουν την πρώτη εβδομάδα του
Σεπτέμβρη.

Πέρα από αυτά, οι συζητήσεις

που γίνονται στον ΣΥΡΙΖΑ, αφο-
ρούν και το πώς θα υλοποιηθούν
συγκεκριμένες εξαγγελίες, όπως
π.χ. η επαναφορά του κατώτατου
μισθού στα 750 ευρώ, που αφορά
περίπου το 30% των εργαζομένων
του ιδιωτικού τομέα. Οπως λένε
στελέχη του κόμματος, το 2012
κάτι τέτοιο θα ήταν πιο εύκολο,
αλλά ενδιαμέσως οι εργοδότες
συνήθισαν να πληρώνουν λιγό-
τερα. Ετσι στον ΣΥΡΙΖΑ σκέπτον-
ται κίνητρα για την αποκατάστα-
ση μισθών, όπως π.χ. γενναιόδω-
ρες ρυθμίσεις χρεών και οφειλών.
Ενα άλλο ζήτημα που απασχολεί
την αξιωματική αντιπολίτευση
είναι τι θα κάνει με τις τράπεζες
και εκεί πολλά στελέχη θεωρούν
ότι θα πρέπει μια κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ να επιδιώξει το κόστος της
ανακεφαλαιοποίησης να περάσει
από το χρέος στον EFSF, ο οποίος
έτσι θα ασκεί και τον έλεγχο.

<<<<<<

Ποιες εξαγγελίες 
αναμέ νεται να κάνει 
ο κ. Τσίπρας στην ομιλία
του στη ΔΕΘ και σε ποια
θέματα θα αποφύγει να
αναφερθεί.

Ανοιξε η συζήτηση
για αμφίπλευρη
διεύρυνση της Ν.Δ.
Διαμορφώνονται δύο στρατόπεδα
Της ΕΛΛΗΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ

«Η συζήτηση άνοιξε και υπάρ-
χουν ήδη κάποια ενδιαφέ-
ροντα σημάδια», σχολιάζει
στην «Κ» έμπειρο κομματικό
στέλεχος της Νέας Δημοκρα-
τίας με αφορμή τον θόρυβο
που προκάλεσε η πρόσκληση
του κοινοβουλευτικού εκπρο-
σώπου κ. Αδωνι Γεωργιάδη
για επιστροφή στο κόμμα
όλων όσοι βρέθηκαν, με επι-
λογή τους ή μη, εκτός στα...
πέτρινα χρόνια του Μνημο-
νίου.

Το ίδιο στέλεχος εκλαμβά-
νει την πρωτοβουλία του κ.
Γεωργιάδη ως το πρώτο βήμα
του ευρύτερου σχεδίου του
πρωθυπουργού κ. Αντώνη
Σαμαρά που έχει στόχο να
φτάσει η Νέα Δημοκρατία
στις εκλογές, όποτε κι αν αυ-
τές γίνουν, με τη μέγιστη δυ-
νατή συσπείρωση δυνάμεων,
προεξοφλώντας με την εκτί-
μησή του ότι οι κινήσεις του
κοινοβουλευτικού εκπροσώ-
που σε καμία περίπτωση δεν
συνιστούν προσωπική στρα-
τηγική.

Ο κ. Αντώνης Σαμαράς έχει
κατ’ επανάληψιν αναπτύξει
το όραμά του για τη «Νέα Ελ-
λάδα» και το «μεταρρυθμι-
στικό κίνημα» που πρέπει να
χαρακτηρίζει τη νέα εποχή,
ενώ πολλοί συνομιλητές του
τον έχουν ακούσει να μιλάει
για την ανάγκη της μεγάλης
σύνθεσης, η οποία απαιτεί
αμφίπλευρη διεύρυνση.

Συνέδριο πανστρατιάς
Για τους γνωρίζοντες, το

σχέδιο για τη διεξαγωγή ενός
συνεδρίου με το οποίο θα ση-
ματοδοτηθεί η αμφίπλευρη
διεύρυνση της Νέας Δημο-
κρατίας υπάρχει στο συρτάρι
του πρωθυπουργού τουλάχι-
στον έναν χρόνο. Πρόσφατα,
ο πρόεδρος της Βουλής κ.
Ευάγγελος Μεϊμαράκης μί-
λησε για την ανάγκη ενός συ-
νεδρίου πανστρατιάς για την
Κεντροδεξιά, επιβεβαιώνον-
τας εμμέσως ότι οι συνθήκες
για τη διεξαγωγή του ωριμά-
ζουν. Ο χρόνος της πραγμα-
τοποίησής του, ωστόσο, συ-
ναρτάται άμεσα με τις εξελί-
ξεις γύρω από το ελληνικό
πρόγραμμα, τη δυνατότητα
ή μη για χαλάρωση των ασφυ-
κτικών όρων εφαρμογής του
και τη λύση για το ελληνικό
χρέος – παράμετροι που θα
καθορίσουν το πολιτικό κλίμα
των επόμενων μηνών.

Η επιχείρηση διεύρυνσης,
άτυπα επί του παρόντος, ξε-
κίνησε με την πρόσκληση του
κ. Γεωργιάδη προς τον πρό-
εδρο του ΛΑΟΣ Γ. Καρατζα-
φέρη, τους κ. Β. Πολύδωρα,
Χρ. Ζώη, Ν. Νικολόπουλο και

Παν. Καμμένο για επιστροφή
τους στη Ν.Δ., η οποία προ-
κάλεσε μία σειρά από αντι-
δράσεις, οι οποίες αποτιμώνται
κεντρικά. Ετσι, στα ηγετικά
κλιμάκια άκουσαν με ενδια-
φέρον το «ναι, αλλά με την
προϋπόθεση…» του προέδρου
του ΛΑΟΣ, ο οποίος λόγω του
ποσοστού που το κόμμα του
έλαβε στις ευρωεκλογές ξα-
νάγινε «παίκτης» στη σκακιέ-
ρα της Κεντροδεξιάς.

Ταυτοχρόνως, ωστόσο, έγι-
ναν αποδέκτες και των πρώ-
των, αναμενόμενων αντιδρά-
σεων και προβληματισμών.
Δημόσια τις εκδήλωσε ο
υπουργός Διοικητικής Με-
ταρρύθμισης κ. Κυρ. Μητσο-
τάκης, ο οποίος προ διημέρου

διερωτήθηκε πώς είναι δυ-
νατόν «να καθίσει στα ίδια
έδρανα με εκείνους που άρ-
θρωσαν λαϊκίστικο λόγο και
βρέθηκαν απέναντι». Δεν εί-
ναι ωστόσο ο μόνος. Η προ-
οπτική επιστροφής του κ. Κα-
ρατζαφέρη προκαλεί ειρωνικά
και αιχμηρά σχόλια μεταξύ
των «καραμανλικών» της Ν.Δ.
που δεν ξεχνούν τα δηλητη-
ριώδη βέλη του προέδρου του
ΛΑΟΣ προς την τότε ηγεσία
του κόμματος, αλλά και επί
της ουσίας προβληματισμό
σε αρκετούς άλλους που αμ-
φισβητούν ότι η Ν.Δ. θα έχει
λαμβάνειν από τη συγκεκρι-
μένη κίνηση.

«Η διασφάλιση της ιδεολο-
γικής κυριαρχίας στη μετά
το Μνημόνιο εποχή δεν δια-
σφαλίζεται μόνο με την επι-
στροφή όσων επέλεξαν τη σί-
γουρη οδό του λαϊκισμού, αλ-
λά με την επαναπροσέγγιση
των δυνάμεων του Κέντρου»,
λένε κάποιοι, φοβούμενοι ότι
το άγχος της εξασφάλισης
των 180 ψήφων που απαι-
τούνται για την εκλογή του
νέου Προέδρου της Δημοκρα-
τίας είναι δυνατόν να απο-
μακρύνει τη Ν.Δ. από τον κεν-
τρικό στόχο της μεταμνημο-
νιακής εποχής που είναι η
δημιουργία μιας μεγάλης κεν-
τροδεξιάς παράταξης, η οποία
δεν θα απορροφήσει μόνο
κόμματα και στελέχη από τα
δεξιά της, αλλά θα διεισδύσει
στον κενό χώρο που δημι-
ουργείται από την κατάρρευ-
ση του ΠΑΣΟΚ.

<<<<<<

Αντιδράσεις και
προβλη ματισμός 
από τον κ. Κυρ.
Μητσοτάκη, αλλά
και από τους
«καραμανλι κούς»
του κόμματος.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΖΗΡΑ

Την ώρα που η υπόλοιπη Ευρωζώνη
ετοιμάζεται να δεχθεί το αναζωο-
γονητικό φθηνό χρήμα της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τράπεζας, η Ελ-
λάδα κινδυνεύει να παραμείνει
στην ξηρασία της έλλειψης ρευ-
στότητας, καθώς ο κ. Μάριο Ντράγ-
κι θέτει ως προϋπόθεση να παρα-
μείνει η χώρα σε ένα πρόγραμμα
αυστηρής εποπτείας, δηλαδή σε
κάποιου είδους μνημόνιο.

Η ΕΚΤ θα αρχίσει από τον Σε-
πτέμβριο να διοχετεύει στην ευ-
ρωπαϊκή οικονομία τα πρώτα 250
δισ. ευρώ (επί συνόλου 850 δισ.)
μέσω του προγράμματος TLTROs
(Targeted Longer-Term Refinancing
Operations). Μέσω των TLTROs,
oι τράπεζες της Ευρωζώνης θα μπο-
ρούν να δανείζονται κεφάλαια από
την ΕΚΤ για περίοδο τεσσάρων
χρόνων (δηλαδή για μεγάλο διά-
στημα) με πολύ χαμηλό επιτόκιο,
προκειμένου στη συνέχεια να δα-
νειοδοτούν επιχειρήσεις. 

Εάν τα κεφάλαια αυτά δεν κα-
ταλήγουν στην πραγματική οικο-
νομία θα επιστρέφονται στην ΕΚΤ.
Για να πάρουν ρευστότητα, οι τρά-
πεζες θα δίνουν ως ενέχυρο στην
ΕΚΤ ομόλογα και άλλους τίτλους.
Ωστόσο, τα ελληνικά ομόλογα που
έχουν στην κατοχή τους οι ελλη-
νικές τράπεζες είναι χαμηλής πι-
στοληπτικής διαβάθμισης, χαμη-
λότερης από αυτή που απαιτείται
για να γίνονται αποδεκτά ως ενέ-
χυρα από την ΕΚΤ. Σήμερα, η ΕΚΤ
δέχεται κατ’ εξαίρεση ως ενέχυρα

τα ελληνικά ομόλογα, μόνο επειδή
η Ελλάδα βρίσκεται σε Μνημόνιο,
και σύμφωνα με πληροφορίες, ο
πρόεδρός της κ. Μάριο Ντράγκι
έχει ξεκαθαρίσει στον διοικητή της
ΤτΕ κ. Γ. Στουρνάρα και στην ελ-
ληνική πλευρά, ότι θα συνεχίσει
να τα δέχεται όσο υπάρχει πρό-
γραμμα οικονομικής πολιτικής και
εφαρμόζεται. Επί της ουσίας δεν
πρόκειται δηλαδή για ένα τεχνικό
πρόβλημα, αλλά για ένα εξόχως πο-
λιτικό θέμα, δηλαδή το εάν θα πα-
ραμείνει η χώρα σε μνημόνιο ή όχι.
Και η ΕΚΤ φαίνεται να λειτουργεί
ως μοχλός πίεσης προς αυτή την
κατεύθυνση, απειλώντας σε αντί-
θετη περίπτωση να «στεγνώσει»
την ελληνική οικονομία.

Κύκλοι στη Φρανκφούρτη έλεγαν
στην «Κ» ότι και στην περίπτωση
των TLTROs, θα ισχύουν οι κανόνες
για τα ενέχυρα που ισχύουν σήμερα.
Δηλαδή, όποια είναι αποδεκτά σή-
μερα για παροχή βραχυχρόνιας
ρευστότητας θα είναι αποδεκτά
και τότε. Υπογραμμίζουν όμως πως
σε ό,τι αφορά ειδικά τα ομόλογα
του ελληνικού Δημοσίου, είναι απο-
δεκτά κατ’ εξαίρεση και η εξαίρεση
αυτή συνδέεται με το γεγονός ότι
η Ελλάδα βρίσκεται σε πρόγραμμα
προσαρμογής. Παρέπεμπαν δε στην
ανακοίνωση που είχε εκδώσει τότε
η ΕΚΤ, στις 3 Μαΐου του 2010, στην
οποία αναφερόταν πως ειδικά για
την Ελλάδα το διοικητικό συμβούλιο
χαμηλώνει το ελάχιστο όριο απο-
δεκτών ενεχύρων, επειδή συμφω-
νήθηκε με την Αθήνα το Μνημόνιο.
Παρ’ όλα αυτά, οι ίδιες πηγές απέ-

φυγαν οποιαδήποτε εκτίμηση για
το τι θα γίνει σε περίπτωση που η
Ελλάδα βγει από το πρόγραμμα,
όπως επιθυμεί η κυβέρνηση ή για
το εάν αλλάξουν οι κανόνες της
ΕΚΤ.

Ο διοικητής της ΤτΕ έχει θέσει
το θέμα στον κ. Ντράγκι και έχει
ζητήσει να γίνουν οι αναγκαίες προ-
σαρμογές στους κανόνες ώστε οι
ελληνικές τράπεζες να συνεχίσουν
να αντλούν ρευστότητα και με τις
πράξεις βραχυχρόνιας χρηματοδό-
τησης και μέσω των TLTROs. Ωστό-

σο, μέχρι στιγμής η στάση του Ιτα-
λού προέδρου της ΕΚΤ είναι αρνη-
τική. Θα ήταν πάντως παράδοξο
από τη μια οι κυβερνήσεις της Ευ-
ρωζώνης να αποφασίσουν -εάν απο-
φασίσουν- την έξοδο της Ελλάδας
από πρόγραμμα και από την άλλη
η ΕΚΤ, εξαιτίας αυτής της απόφασης,
να τιμωρήσει την Ελλάδα, αφήνον-
τας την οικονομία της να στεγνώσει
από ρευστότητα και να ξανακυλήσει
στην ύφεση. Δεν θα είναι η πρώτη
φορά που η Φρανκφούρτη κινείται
στην αντίθετη κατεύθυνση από αυ-
τή που είχαν αποφασίσει οι κυβερ-
νήσεις της Ευρωζώνης. Υπενθυμί-
ζεται ότι μεταξύ των μέτρων που
είχε αποφασίσει το Eurogroup το
2012 για το χρέος ήταν και η επι-
μήκυνση των ομολόγων (ANFAs)
που είχαν στην κατοχή τους η ΕΚΤ
και οι άλλες κεντρικές τράπεζες της
Ευρωζώνης. Ωστόσο, το μέτρο δεν
εφαρμόστηκε, επειδή η ΕΚΤ επικα-
λέστηκε νομικά κωλύματα, με απο-
τέλεσμα τα λεφτά από το δεύτερο

δάνειο της Ευρωζώνης προς την Ελ-
λάδα να τελειώσουν πιο γρήγορα
απ’ ό,τι αρχικά είχε σχεδιαστεί.

Ωστόσο, κάποιοι εκτιμούν ότι η
ΕΚΤ ενδεχομένως συντάσσεται με
εκείνους που θα προτιμούσαν να
παραμείνει η Ελλάδα υπό αυστηρή
εποπτεία, σε κάποιο είδους μνη-
μόνιο, έστω κι αν ονομάζεται κάπως
αλλιώς. Εξάλλου, όλοι οι Ευρωπαίοι
αξιωματούχοι αφήνουν ανοικτό το
ενδεχόμενο να χρειαστεί η Ελλάδα
ένα νέο πακέτο βοήθειας, που ανα-
πόφευκτα θα συνοδεύεται από
όρους και προϋποθέσεις, πέραν
των γενικών αυστηρών κανόνων
οικονομικής και δημοσιονομικής
πολιτικής που ισχύουν για όλα τα
κράτη - μέλη της Ευρωζώνης. Στη
συνάντηση που είχε την Τρίτη στο
Βερολίνο με τον υπουργό Ανάπτυ-
ξης κ. Νίκο Δένδια, ο Γερμανός
υπουργός Οικονομικών κ. Βόλφγ-
κανγκ Σόιμπλε είπε πως οι αποφά-
σεις για το θέμα αυτό θα ληφθούν
το φθινόπωρο.

Τη δυνατότητα να διαπραγ-
ματευτούν τα ελληνικά ομό-
λογα που εκδόθηκαν φέτος
θα αποκτήσουν οι ελληνικές
τράπεζες τις επόμενες ημέ-
ρες. Σύμφωνα με πληροφο-
ρίες, το υπουργείο Οικονομι-
κών θα προχωρήσει σύντομα
στην επανέκδοση των 3ετών
και 5ετών ομολόγων, με στό-
χο να ανταλλάξουν οι κάτο-
χοι των εντόκων γραμματίων
του Δημοσίου με τους νέους
τίτλους.
Στο πλαίσιο αυτό, εγχώριοι και
ξένοι επενδυτές που έχουν
στα χαρτοφυλάκιά τους έντο-
κα γραμμάτια θα μπορέσουν
να αντικαταστήσουν μέρος
αυτών με ελληνικά ομόλογα.
Η κίνηση αυτή γίνεται με πρω-
ταρχικό σκοπό οι ελληνικές
τράπεζες να αποκτήσουν ελ-
ληνικούς τίτλους και να μπο-
ρέσουν με αυτόν τον τρόπο να
δραστηριοποιηθούν στη δευ-
τερογενή αγορά ομολόγων.
Ετσι, οι ίδιες θα αποκτήσουν
ξανά πρόσβαση στην δια-
πραγμάτευση ελληνικών ομο-
λόγων και η ελληνική αγορά
τίτλων θα μπορέσει να ενι-
σχυθεί περαιτέρω. Επίσης, σε
περιόδους κρίσης, εκτιμάται
ότι η παρουσία των ελληνικών
τραπεζών στην αγορά θα μπο-
ρέσει να λειτουργήσει κατα-
λυτικά και να βοηθήσουν στη
στήριξή της. Οπως, άλλωστε,
συνέβη πρόσφατα στην περί-
πτωση της Πορτογαλίας, που
παρά την αναταραχή στο τρα-
πεζικό της σύστημα δεν προ-
έκυψε κάποιο σημαντικό πρό-
βλημα με την αγορά ομολό-
γων της χώρας.
Σύμφωνα με πληροφορίες, τα
νέα ομόλογα που θα εκδο-
θούν προς αντικατάσταση των
εντόκων γραμματίων θα είναι
της τάξης του 1 δισ. ευρώ, αν
και ακόμα δεν έχει οριστικο-
ποιηθεί το ακριβές ποσό. Σε
κάθε περίπτωση, όμως, η
συγκεκριμένη πρωτοβουλία
αποτελεί ένα ακόμα βήμα
προς την κατεύθυνση της επι-
στροφής της ελληνικής αγο-
ράς ομολόγων σε ομαλές
συνθήκες.

Ομαλοποιείται
η αγορά ομολόγωνΥπό όρους

φθηνό χρήμα
από ΕΚΤ
στην Ελλάδα
Ο κ. Ντράγκι θέτει ως προϋπόθεση 
την παραμονή σε πρόγραμμα εποπτείας

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Υστερα από μια πολύ σύντομη θε-
ρινή ανάπαυλα, το ΠΑΣΟΚ επα-
νέρχεται σε ένα σκηνικό ενδο-
κομματικών τριβών. Ηδη οι δύο
παράλληλες εκδηλώσεις για τα 40
χρόνια από την ίδρυση του ΠΑΣΟΚ
έχουν μετατραπεί ατύπως σε πεδίο
σύγκρουσης μεταξύ του κ. Ευάγ-
γελου Βενιζέλου και του κ. Γιώργου
Παπανδρέου. Είναι ενδεικτική μά-
λιστα η απόφαση του πρώην πρω-
θυπουργού να μιλήσει στην έναρ-
ξη της εκδήλωσης που διοργανώ-
νει το Ιδρυμα «Ανδρέας Παπαν-
δρέου» και να απουσιάζει στο εξω-
τερικό στις 3 Σεπτεμβρίου. Ηδη
αρκετοί εκ των λεγόμενων «πα-
πανδρεϊκών» στελεχών (όχι οι νυν
βουλευτές) έχουν αποφασίσει να
μην παρευρεθούν στην κεντρική
εκδήλωση της 3ης Σεπτεμβρίου
με ομιλητή τον κ. Βενιζέλο.

Στελέχη, όπως οι κ. Γ. Πεταλω-
τής, Σ. Ξυνίδης και άλλοι συνερ-
γάτες και συνομιλητές του κ. Πα-
πανδρέου, θα είναι παρόντες στην
εκδήλωση της 1ης Σεπτεμβρίου
με ομιλητή τον πρώην πρωθυ-
πουργό, όχι όμως και στις 3 του
μηνός. Ωστόσο, δεν θα τηρήσουν
όλοι την ίδια στάση. Πρώην υπουρ-
γοί της κυβέρνησης Παπανδρέου,
όπως ο κ. Π. Γερουλάνος, δεν επι-
θυμούν να δώσουν διχαστικό τόνο
στους εορτασμούς. Ως εκ τούτου,
προτιμά να μην είναι παρών σε
καμία από τις δύο εκδηλώσεις,
προκειμένου να μην εκληφθεί η
παρουσία ή η απουσία του ως έμ-
μεση στάση υπέρ κάποιου. Ανά-
λογη στάση αναμένεται να τηρή-
σουν και άλλα στελέχη τα οποία
εκτιμούν ότι η διαχείριση της κα-

τάστασης του ΠΑΣΟΚ σε αυτήν
τη χρονική φάση είναι λανθασμέ-
νη από όλες τις εμπλεκόμενες
πλευρές.

Οι περισσότερες από τις επαφές
με τα παλαιότερα στελέχη θα πραγ-
ματοποιηθούν, στις περισσότερες
περιπτώσεις με την προσωπική
εμπλοκή του κ. Βενιζέλου, εντός
της τρέχουσας εβδομάδας, με πλέ-
ον σημαντική εκείνη που πρέπει
να γίνει με τον πρώην πρωθυπουρ-
γό κ. Κ. Σημίτη. Παλαιότερα στε-
λέχη, όπως οι κ.κ. Δ. Ρέππας και
Βάσω Παπανδρέου, είχαν παρευ-
ρεθεί και στην εκδήλωση του ΠΑ-
ΣΟΚ προ των ευρωεκλογών και,
πιθανότατα, θα είναι παρόντες
και στις 3 Σεπτεμβρίου. Αλλωστε,
τα παλαιότερα στελέχη αντιτάσ-
σονται στη λογική της ευρείας
κεντροαριστερής παράταξης και
προτιμούν, σε κάθε περίπτωση,
τη δρομολόγηση εξελίξεων μέσα
στο πλαίσιο του ΠΑΣΟΚ, το οποίο
θεωρούν και τον μοναδικό λόγο
που η «Ελιά» κατόρθωσε να επι-
τύχει το 8% των ευρωεκλογών που
επέτρεψε και στη σημερινή ηγεσία
να υποβαθμίσει τις ενδοκομματικές
αντιδράσεις των προηγούμενων
μηνών. Στον γύρο των φετινών
επαφών για την 3η Σεπτεμβρίου
δεν θα συμμετάσχει καν ο γραμ-
ματέας του κόμματος (όπως είθι-
σται), κάτι το οποίο αποτελεί και
μια σαφή ένδειξη της απόστασης
που χωρίζει τον κ. Ν. Ανδρουλάκη
από τον κ. Βενιζέλο και το περι-
βάλλον του.

Από την πλευρά της Χαρ. Τρι-
κούπη τονίζουν ότι η φετινή επέ-
τειος έχει ιστορικό ενδιαφέρον
τόσο για το ΠΑΣΟΚ όσο και για
τη χώρα, καθώς ταυτίζεται η ύπαρ-

ξη του κόμματος με τη «συκο-
φαντημένη», όπως λένε, μεταπο-
λίτευση. Το σύνθημα της 3ης Σε-
πτεμβρίου δεν περιλαμβάνει τη
λέξη ΠΑΣΟΚ και αναγράφεται ως
«Ολοι Μαζί Ξανά – Με τη Δημο-
κρατική Προοδευτική Παράταξη
για τη Νέα Αλλαγή». Υπενθυμί-
ζεται ότι ορισμένοι θεωρούν ότι
η «Δημοκρατική Προοδευτική
Παράταξη» μπορεί να είναι το
όνομα του κόμματος στο οποίο
θα μετεξελιχθούν το ΠΑΣΟΚ και
όσες κεντροαριστερές δυνάμεις
προσχωρήσουν μετά το ιδρυτικό
συνέδριο που αναμένεται να πραγ-
ματοποιηθεί στα τέλη του Οκτω-
βρίου. Το ιδρυτικό συνέδριο και
ο τρόπος διεξαγωγής του αναμέ-
νεται να αποτελέσει το αμέσως
επόμενο σημαντικό ενδοκομμα-
τικό πεδίο τριβών και μάλιστα σε
μια περίοδο κατά την οποία η κυ-
βέρνηση θα βρίσκεται σε περίοδο
σημαντικών και πολυεπίπεδων
διαπραγματεύσεων με τους Ευ-
ρωπαίους εταίρους μας.

Ο αμέσως επόμενος σταθμός
του κ. Βενιζέλου θα είναι η Κυ-
ριακή 7 Σεπτεμβρίου, όταν και
θα επισκεφθεί τη Θεσσαλονίκη
για την 79η ΔΕΘ. Εκεί, όπως ανα-
φέρουν στενοί συνεργάτες του,
ο κ. Βενιζέλος θα παρουσιάσει
«τον οδικό χάρτη για την οριστική
έξοδο από την κρίση και τα Μνη-
μόνια». Σε αυτόν τον οδικό χάρτη,
επισημαίνουν οι ίδιες πηγές, θα
περιλαμβάνονται προτάσεις για
την ανάπτυξη και την αλλαγή
του παραγωγικού μοντέλου, την
καταπολέμηση της ανεργίας, τις
μεταρρυθμίσεις, τη βιωσιμότητα
του χρέους, το φορολογικό σύ-
στημα κ.ά.

40 χρόνια... 3 Σεπτεμβρίου
Δύο εκδηλώσεις, διαφορετικές «φωνές» στο ΠΑΣΟΚ

Της ΤΑΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΠΟΥΛΟΥ

Εντελώς καινούργιο είναι το σκηνικό
που θα διαμορφωθεί από τις αρχές
Σεπτεμβρίου στην Τοπική Αυτοδιοί-
κηση με την ανάληψη των καθηκόν-
των από τους νικητές των εκλογών.
Ειδικά όσον αφορά τους δήμους, μόνο
το 1/3 των παλαιών δημάρχων επα-
νεξελέγησαν τον Μάιο του 2014. Συγ-
κεκριμένα, σε σύνολο 325 δήμων, σε
118 στον δημαρχιακό θώκο θα βρε-
θούν νέα πρόσωπα, εκ των οποίων
πολλοί δεν είχαν προηγούμενη σχέση
με τον χώρο. Σε 95 δήμους οι νέοι
δήμαρχοι είναι πρόσωπα που στο πα-
ρελθόν είχαν και πάλι εκλεγεί και
στις πρόσφατες εκλογές «επανέκαμ-
ψαν», ενώ σε 112 δήμους παρέμειναν
οι παλαιοί. Σύμφωνα με τη νομοθεσία,
οι νέοι δήμαρχοι θα πρέπει άμα τη
αναλήψει των καθηκόντων τους, δη-
λαδή έως τις 5 Σεπτεμβρίου, να έχουν
έτοιμο και το σχέδιο του προϋπολο-
γισμού του 2015 για τον δήμο, κάτι
που, όπως λένε όλοι, είναι πρακτικώς
αδύνατον. Η λύση πάντως που φαί-
νεται να έχει επιλεγεί είναι να δοθεί
σιωπηρή παράταση στους νέους δη-
μάρχους.

«Μάλλον οι καινούργιοι δήμαρχοι
δεν ξέρουν τι θα αντιμετωπίσουν, γι’
αυτό δέχτηκαν να μπουν στην περι-
πέτεια της Αυτοδιοίκησης», λέει στην
«Κ» χαριτολογώντας στέλεχος του
υπουργείου Εσωτερικών που έχει στα
χέρια του τους πίνακες με τις οφειλές
των δήμων. Με μειωμένη κατά 60%
την κρατική επιχορήγηση προς τους
δήμους και την υποχρέωση κατάθε-
σης ισοσκελισμένων προϋπολογι-
σμών, οι νέοι δήμαρχοι θα έχουν να
αντιμετωπίσουν ακόμη και την πι-
θανότητα χρεοκοπίας, ενώ σε πολλές
περιπτώσεις θα βρεθούν στη δυσά-

ρεστη θέση να καθυστερήσουν τη
μισθοδοσία.

Εφόσον ένας δήμος χρωστά στην
εφορία ή σε ασφαλιστικά ταμεία, μπο-
ρεί να δεσμεύονται και «τα χρήματα
που μπαίνουν στον λογαριασμό του
μέσω της Περιφέρειας για έργα που
εκτελούνται με κονδύλια ΕΣΠΑ. Αν
ο δήμος δεν μπορέσει να βρει από
αλλού κονδύλια, θα αντιμετωπίσει
μεγάλο πρόβλημα με τους εργολά-

βους», τονίζει στην «Κ» ο περιφερει-
άρχης Θεσσαλίας Κωνσταντίνος Αγο-
ραστός.

Επιπλέον, οικονομικό πρόβλημα
φέρνει η επιβολή ΕΝΦΙΑ στα ακίνητα
των δήμων εφόσον αυτά νοικιάζονται
και ο δήμος εισπράττει χρήματα από
την αξιοποίησή τους. Σε περίπτωση
όμως που τα ακίνητα χρησιμοποι-
ούνται για τις ανάγκες του δήμου,
π.χ. στεγάζονται δημοτικές υπηρεσίες,
ο δήμος απαλλάσσεται από τον ΕΝ-
ΦΙΑ. «Ισως αυτός είναι ένας τρόπος
οι δήμοι να αποφασίσουν να αντιμε-
τωπίσουν με ορθολογικότερο τρόπο
την περιουσία τους», τονίζει το ίδιο
στέλεχος του υπουργείου Εσωτερι-
κών.

Ο νεοκλεγείς δήμαρχος Ηρακλείου
Κρήτης, του τέταρτου μεγαλύτερου
δήμου της χώρας, Βασίλης Λαμπρινός
τηρεί στάση αναμονής. «Για να πάρεις
μέτρα, θα πρέπει να έχεις πλήρη ει-

κόνα των οικονομικών του δήμου.
Περιμένουμε λοιπόν να δούμε τι θα
παραλάβουμε», τονίζει στην «Κ».

Ο πρώην ευρωβουλευτής και νέος
δήμαρχος Γλυφάδας Χρήστος Παπα-
νικολάου είναι αισιόδοξος: «Τουλά-
χιστον ο δήμος δεν έχει δάνεια. Θα
εξορθολογήσουμε τις δαπάνες με
γνώμονα την κοινή λογική».

Στόχος του νέου δημάρχου είναι...
τα ευρωπαϊκά κονδύλια. «Δεν υπάρ-
χουν χρήματα για να φτιάξουμε πε-
ζοδρόμια, μπορούμε όμως να χρησι-
μοποιήσουμε ευρωπαϊκά κονδύλια
για να φτιάξουμε βιοκλιματικά πεζο-
δρόμια», τονίζει χαρακτηριστικά. Ο
κ. Παπανικολάου, που είχε δεσμευτεί
προεκλογικώς να συνδέσει το μετρό
του Ελληνικού με την Ανω Γλυφάδα
με δημοτική συγκοινωνία, εξηγεί ότι
δεν είναι δυνατόν να έχει το σχέδιο
προϋπολογισμού έτοιμο μέσα σε πέντε
ημέρες από την ανάληψη των καθη-
κόντων του.

«Ολα είναι αναστρέψιμα, αρκεί
να έχεις ιδέες και όρεξη για δουλειά»,
λέει στην «Κ» ο νέος δήμαρχος Τρι-
καίων Δημήτρης Παπαστεργίου. «Οι
δήμοι είναι αναποτελεσματικοί όταν
χρειάζεται να εισπράξουν όσα τους
οφείλονται, όπως πρόστιμα, κλήσεις
κ.λπ. Νομίζω λοιπόν ότι οργανώ-
νοντας μια καλή υπηρεσία εσόδων
μπορούμε να αυξήσουμε τα έσοδά
μας». Ο κ. Παπαστεργίου δηλώνει
ότι δεν είναι αδιάφορος στη δυνα-
τότητα που δίδεται στους δήμους
να φτιάξουν αποτεφρωτήρια, ενώ
θεωρεί ότι ο δήμος μπορεί να αυξήσει
τους πόρους του αξιοποιώντας κα-
λύτερα την περιουσία του. Οσο για
τον ΕΝΦΙΑ που θα χρειαστεί να πλη-
ρώσουν οι δήμοι, ανταπαντά: «Νο-
μίζω ότι είναι καλή ιδέα να δοθούν
και τα έσοδα στους δήμους».

Νέο σκηνικό στους δήμους
Ισοσκελισμένοι προϋπολογισμοί , αλλιώς χρεοκοπία

<<<<<<

Οι κάλπες τον Μάιο 
του 2014 έβγαλαν μόνο 
το 1/3 των παλαιών δη -
μάρ χων – Τι θα
αντιμετω πίσουν οι
«πρωτάρηδες».

<<<<<<

Πάντως, δεν θα είναι 
η πρώτη φορά που 
η Φρανκφούρτη κινείται
στην αντίθετη
κατεύθυνση από αυτήν
που είχαν αποφασίσει 
οι κυβερνήσεις.

Σύμφωνα με πληροφορίες, ο κ. Μάριο Ντράγκι έχει ξεκαθαρίσει στον διοικητή της ΤτΕ κ. Γ. Στουρνάρα και στην ελλη-
νική πλευρά, ότι θα συνεχίσει να δέχεται ως ενέχυρα τα ελληνικά ομόλογα όσο υπάρχει πρόγραμμα οικονομικής πολιτι-
κής και εφαρμόζεται.
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Oι σταθμοί του
1945
Γεννιέται στη Νέα Υόρκη.

1963
Σπουδάζει Οικονομικές και
Κοινωνικές Επιστήμες στο
Πανεπιστήμιο St-Gallen.

1969
Υπηρετεί τη στρατιωτική
του θητεία και αρχίζει να
εργάζεται για την οικογε-
νειακή τράπεζα.

1979
Γίνεται εταίρος στην Pictet
& Cie.

1996 - 2005
Ηγετική θέση στη διοίκηση
της τράπεζας ως παλαιότε-
ρος εταίρος.

2005 - 2012
Μέλος της Ελβετικής Αρχής
για την Επίβλεψη των Χρη-
ματαγορών.

2012
Βραβεύεται από την Euro-
pa Nostra για την αποκατά-
σταση των μύλων της Πά-
τμου.

Της ΜΑΡΓΑΡΙΤΑΣ ΠΟΥΡΝΑΡΑ

Για τους γνώστες των οικονομικών
θεμάτων, το επίθετο Pictet είναι
συνώνυμο με μία από τις ισχυρό-
τερες τράπεζες παγκοσμίως στον
τομέα του private banking, η
οποία μετράει πάνω από δύο αι-
ώνες δραστηριοτήτων. Για τους
κατοίκους της Πάτμου, όμως, ο
69χρονος Charles Pictet δεν είναι
ο Ελβετός τραπεζίτης, αλλά ένας
ένθερμος φίλος του νησιού. Η
πρωτοβουλία του να «σώσει» τρεις
ιστορικούς ανεμόμυλους στη Χώ-
ρα, εμβληματικά τοπόσημα του
νησιού που κινδύνευαν να χαθούν
από τη φθορά του χρόνου, τον
έχει κάνει τόσο αναγνωρίσιμο και
αγαπητό στους κατοίκους, που
με κάθε ευκαιρία τον συγχαίρουν
ή τον αγκαλιάζουν. Αυτό έκανε ο
εστιάτορας Μανώλης Γαμπιεράκης
μόλις περάσαμε το κατώφλι του
μαγαζιού του, στην κεντρική πλα-
τεία, για να γευματίσουμε ένα ζε-
στό απομεσήμερο. «Θυμάμαι από
μικρό παιδί τους μύλους να κα-
ταρρέουν και τώρα βλέπω τα πανιά
τους να φουσκώνουν στον αέρα.
Δεν ξέρετε πόση χαρά μας έχετε
δώσει», είπε συγκινημένος στον
κ. Pictet. Κι εκείνος ανταποκρίθηκε
στη μεσογειακή ζεστασιά και αμε-
σότητα με ένα πλατύ χαμόγελο.

Ο ίδιος βρέθηκε άλλη μια φορά
στην Ελλάδα, στις αρχές του κα-
λοκαιριού, για μια ειδική περί-
σταση. Η αποκατάσταση των μύ-
λων όχι μόνον στέφθηκε με επι-
τυχία, αλλά κατάφερε να αποσπά-
σει κι ένα σημαντικό βραβείο: η
ομοσπονδία των Ευρωπαϊκών Πο-
λιτιστικών Οργανώσεων, Europa
Nostra, τίμησε, το 2012 στη Λισ-
σαβώνα, τον ίδιο αλλά και ολό-
κληρη την ομάδα εργασίας –που
στελεχωνόταν από μέλη διαφο-
ρετικών εθνικοτήτων και ειδικο-
τήτων και συντονίστηκε από την
αρχιτέκτονα Δάφνη Μπέκετ– για
την εξαιρετική τους δουλειά. Και
με την ευκαιρία αυτή, έγινε φέτος
στο νησί μια μεγάλη γιορτή, την
οποία διοργάνωσαν ο δήμος και
η Ελληνική Εταιρεία Προστασίας
Περιβάλλοντος και Πολιτισμού,
που είναι ο εταίρος της Europa
Nostra στην Ελλάδα. Κάτοικοι και
επισκέπτες συγκεντρώθηκαν

στους μύλους που δεσπόζουν στην
κορυφογραμμή της Χώρας. Μια
μικρή οδύσσεια είχε τελειώσει με
τον καλύτερο δυνατό τρόπο και
όλοι ήταν χαρούμενοι.

Την επόμενη ημέρα είχαμε κα-
νονίσει τη συνάντηση με τον κ.
Pictet, που ήταν πρόθυμος να διη-
γηθεί στην «Κ» την ιστορία από
την αρχή. Μετά το θερμό καλωσό-
ρισμα του Μανώλη Γαμπιεράκη,
ανεβήκαμε στη δροσερή ταράτσα,
τακτοποιηθήκαμε σε ένα τραπέζι
με θέα και παραγγείλαμε μερικά
εδέσματα και ένα παγωμένο λευκό
κρασί. «Θα σας πω ό,τι θέλετε. Προς
Θεού, όμως, ας μη μιλήσουμε για
την οικονομία. Είμαι εδώ ως φίλος
της Πάτμου και όχι ως εκπρόσωπος
κάποιας τράπεζας ή ενός οικονο-
μικού τομέα που αντιλαμβάνομαι
ότι εκπροσωπεί τα τελευταία χρόνια
κάτι αρνητικό για πολλούς Ελληνες
που υποφέρουν από την κρίση»,
ήταν οι πρώτες κουβέντες του κ.
Pictet του οποίου η οικογένεια είχε
σχέση με τον Εϋνάρδο, τον σπου-
δαίο φιλέλληνα τραπεζίτη και ευερ-
γέτη που στήριξε σθεναρά το έθνος
τα πρώτα χρόνια μετά την Επανά-
σταση.

Φιλελληνική η Γενεύη
«Η Γενεύη πάντα είχε μια ιδι-

αίτερη σχέση με τη χώρα σας από
την εποχή του Καποδίστρια και
του Εϋνάρδου», τονίζει. «Υπάρχει
σαφώς φιλελληνική παράδοση και
θαυμασμός για την αρχαιότητα.
Ακόμα και σήμερα το ελληνικό
στοιχείο είναι έντονο στην πόλη,
με ιδιαίτερα αξιόλογους Ελληνες
επιστήμονες και επιτυχημένους
επαγγελματίες σε πολλούς κλάδους
και όχι μόνον στον τραπεζικό, τον
οποίον γνωρίζω. Η δική μου γενιά
όταν τελείωνε το Κολέγιο πήγαινε
είτε στην Ελλάδα είτε στη Ρώμη.
Εγώ πρωτοήρθα με ένα ιστιοπλοϊκό
σκάφος κάποιων φίλων των γονιών
μου σε ηλικία 24 ετών και εντυ-
πωσιάστηκα από την εκπληκτική
ομορφιά του τοπίου. Θυμάμαι ότι
κάναμε τη διαδρομή Αθήνα - Κω.
Από την επόμενη χρονιά, άρχισα
να νοικιάζω ιστιοπλοϊκά σκάφη
και να κάνω τον περίπλου της Με-
σογείου, τμηματικά, με έμφαση
στη Μεγάλη Ελλάδα. Πάντα σκε-
φτόμουν ότι ή ζωή είναι μικρή και

πως κάθε καλοκαίρι πρέπει να
ανακαλύπτω κάτι καινούργιο. Ετσι
δεν πήγαινα ποτέ στο ίδιο μέρος.
Με μια εξαίρεση...».

Ο κ. Pictet σταματάει για να με
σερβίρει κρασί και συνεχίζει: «Πάν-
τα ερχόμουν στην Πάτμο. Εχω ξε-
χωρίσει αυτό το μέρος όχι μόνον
για τη φυσική του ομορφιά και τον
καλά διατηρημένο οικισμό του,
αλλά για την ατμόσφαιρά του. Από
την πρώτη μου επίσκεψη αισθάν-
θηκα ότι υπάρχει μια πνευματικό-
τητα και πως ο τόπος στον οποίον
ο Ιωάννης έγραψε την Αποκάλυψη
είναι ιερός. Ευτυχώς δεν υπάρχουν
καταστρεπτικές παρεμβάσεις από
την έλευση του μαζικού τουρι-
σμού», λέει και κάθε τόσο στρέφει
το βλέμμα του στη θάλασσα.

Η Eλλάδα μού έδωσε χαρές
Χρόνο με τον χρόνο, ο Ελβετός
τραπεζίτης και ιστιοπλόος έβλεπε
από μακριά την εικόνα της Χώρας
της Πάτμου με τους ανεμόμυλους
να ρημάζουν και στενοχωριόταν.
«Στην πορεία έμαθα ότι ο παλαι-
ότερος είχε χτιστεί το 1588 και
πως ήταν σε λειτουργία ώς τη δε-
καετία του 1950, εξυπηρετώντας
τις ανάγκες του νησιού για τέσ-
σερις αιώνες. Ηταν λοιπόν ταπει-
νά κτίσματα που ανήκαν στη Μο-
νή, αλλά με ιστορική βαρύτητα,
μια και η ύπαρξή τους συνετέλεσε
και στην εμπορική άνθηση της
Πάτμου κατά το παρελθόν. Ολα
αυτά τα χρόνια αγάπησα πολύ
την Ελλάδα και ένιωσα ότι μου
έδωσε χαρές και συγκινήσεις.
Ηθελα κι εγώ να προσφέρω κάτι
με τη σειρά μου. Αποφάσισα να
κάνω ό,τι μπορώ για τη διάσωση
των μύλων», λέει στην «Κ» ο κ.
Pictet.

Για να κάνεις μια καλή πράξη
στην Ελλάδα, δεν αρκεί να έχεις
καλή θέληση. Χρειάζεται να υπερ-
βείς δεκάδες απρόσμενα εμπόδια
που ορθώνονται στην πορεία,

από τη γραφειοκρατία έως κάθε
τι άλλο που μπορεί να χαρακτη-
ριστεί «ελληνική ιδιαιτερότητα».
Αν είσαι ξένος, το κυριότερο είναι
να βρεις κάποιον Ελληνα που να
σε κατατοπίσει για το πώς λει-
τουργούν τα πράγματα, ποια είναι
η νομοθεσία, ποιες είναι οι δυ-
σκολίες. Ο Ελβετός συνομιλητής
μας στάθηκε ευτυχώς τυχερός.
«Στη Γενεύη γνώρισα τη Δάφνη
Μπέκετ, Ελληνίδα της διασποράς,
με μητέρα Αθηναία, πατέρα Αμε-
ρικανό, μεγαλωμένη στην Ελβε-
τία. Με σπουδές στην αρχιτεκτο-
νική και εμπειρία στο πεδίο, ήξερα
πως εντόπισα τον σωστό άνθρω-
πο, που θα αποτελούσε τη γέφυρα
ανάμεσα σε μένα και στο έργο
που είχαμε να κάνουμε. Η αλήθεια
ήταν πως επρόκειτο για ένα δύ-
σκολο εγχείρημα με πολλά προ-
βλήματα. Στο τέλος, όμως, τα κα-
ταφέραμε όλοι μαζί και είμαι εξαι-
ρετικά υπερήφανος».

Εκτός από τον τραπεζίτη, χο-
ρηγός στάθηκε το Ιδρυμα «Σταύ-
ρος Νιάρχος», καθώς και άλλοι
Ελληνες ιδιώτες. Τι ακριβώς κα-

τάφεραν ο κ. Pictet, η κ. Μπέκετ
και η ομάδα τους; Με αυστηρό
χρονοδιάγραμμα –ελβετικής εμ-
πνεύσεως γαρ– στήθηκε μια ολό-
κληρη επιχείρηση με σκοπό όχι
μόνον να αποκατασταθεί το κέ-
λυφος των μύλων, αλλά να επα-
νασχεδιαστεί η λειτουργία τους:
ο πρώτος εκ των τριών απέκτησε
νέο μηχανισμό και «παράγει» κα-
νονικά αλεύρι. Για τους άλλους
δύο έχουν γίνει μελέτες έτσι ώστε
να παράγουν ηλεκτρικό ρεύμα
μέσω αιολικής ενέργειας, αλλά
και νερό. 

Χρειάστηκε να βρεθούν ειδικοί
τεχνίτες που θα αναλάμβαναν
το έργο: από τον ντόπιο καρα-
βομαραγκό Γιώργο Καμίτση μέχρι
έναν Ελβετό ειδικό στα ιστιο-
πλοϊκά πανιά που έφτιαξε τα πα-
νιά του μύλου, επίσης Ελληνες
και Γάλλοι μηχανικοί που επιμε-
λήθηκαν τον σύγχρονο μηχανι-
σμό. Ακόμα και ένας Γάλλος
όγδοη γενιά μυλωνάς, που χάραξε
τη μυλόπετρα, η οποία ήρθε από
την πατρίδα του, προσέφερε τις
υπηρεσίες του.

Charles Pictet, τραπεζίτης

Ο τουρισμός
μπορεί
να σας βγάλει
από την κρίση
Ζείτε στον παράδεισο, είστε επινοητικοί, 
βρείτε τρόπους να τον προστατεύσετε

“Ολόκληρη η Ευρώπη
χρειάζεται μια νέα λει-
τουργική δομή και είμαι
αισιόδοξος ότι στο τέλος
αυτό θα συμβεί μέσα από
ομόνοια και συνεργασία.

«Αυτό που με ενδιέφερε πάνω απ’
όλα ήταν να κάνουμε μια επιτυχη-
μένη διεθνή συνεργασία. Να μη
φτιάξουμε μόνο την εξωτερική όψη
των μύλων, αλλά να τους ξανακά-
νουμε χρήσιμους για την κοινότητα
των Πατμίων, όπως ήταν τους προ-
ηγούμενους αιώνες. Να δώσουμε
ένα θετικό παράδειγμα για το πώς
η πολιτιστική κληρονομιά μπορεί
να γίνει υπερηφάνεια για τους κα-
τοίκους, αλλά και μοχλός ανάπτυ-
ξης», υπογραμμίζει ο κ. Pictet.

Παρά τη σαφή επιθυμία του συ-
νομιλητή μου να μην επεκταθούμε
σε πολιτικά θέματα, αφήνω για λίγο
τους μύλους, για να κουβεντιάσουμε
τη σημερινή κατάσταση της Ελλά-
δας. Εκείνος διστάζει, αλλά τελικά
απαντάει: «Γνωρίζω καλά την ελ-
ληνική Ιστορία, σας είπα, άλλωστε,
ότι κατάγομαι από οικογένεια με
βαθιά φιλελληνικά αισθήματα. Ξέρω
καλά την ιστορική διαδοχή από την
οθωμανική σκλαβιά στην απόπειρα
να φτιαχτεί ένα σύγχρονο ευρω-

παϊκό κράτος, για τους ξένους βα-
σιλείς, τη συμμετοχή στον Α΄ και
τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, τον εμ-
φύλιο και τη χούντα. Ολα αυτά δη-
μιούργησαν πολύ συγκεκριμένες
συνθήκες στην Ελλάδα, που εξηγούν
αλλά δεν δικαιολογούν –πάντα–
ορισμένα πράγματα. Αντιλαμβάνο-
μαι, επίσης, ότι για να γίνουν βαθιές
τομές στον τρόπο με τον οποίον
δουλεύει το κράτος, αλλά και στον
τρόπο με τον οποίον σκέπτονται
και αντιδρούν οι άνθρωποι, χρει-
άζεται μία εικοσαετία. Μέχρι τότε
θα έχει έρθει στα πράγματα και μια
γενιά Ελλήνων που τώρα είναι νέοι,
έχουν όμως γνώσεις, εφόδια, όραμα
και όχι τα τραύματα ή τις αγκυλώσεις
παλαιότερων γενεών. Ακόμα και αν
ορισμένοι ταλαντούχοι φύγουν στο
εξωτερικό για σπουδές ή δουλειά,
θέλουν να ξαναγυρίσουν, διότι οι
Ελληνες έχουν πάντα πατριωτισμό
και επιζητούν την επιστροφή. Σε
γενικές γραμμές, πιστεύω ότι όλοι
έχουν κατανοήσει τις παθογένειες

του συστήματος και κάνουν προ-
σπάθειες να διορθώσουν τα πράγ-
ματα, έτσι ώστε να λειτουργούν όλα
με ορθότερο και πιο διαφανή τρόπο.
Ολόκληρη η Ευρώπη χρειάζεται μια
νέα λειτουργική δομή και είμαι αι-
σιόδοξος ότι στο τέλος αυτό θα συμ-
βεί μέσα από ομόνοια και συνεργα-
σία», πιστεύει ο κ. Pictet.

Ο σερβιτόρος μάς φέρνει τα υπό-
λοιπα πιάτα και ο κ. Pictet φωνάζει
ενθουσιασμένος «Bravo» με ιτα-
λική μουσικότητα στη φωνή, αν

και γαλλόφωνος. Συνεχίζει: «Τόσο
στην Ελλάδα όσο και στην Ευρώπη
υπάρχει η αίσθηση μιας τεράστιας
δυσκολίας που πρέπει να ξεπερα-
στεί. Δεν υποτιμώ το μέγεθος της
κρίσης. Ας σκεφτούμε, όμως, τι
πέρασαν οι προηγούμενες γενιές
Ελλήνων και Ευρωπαίων και τότε
θα δούμε πόσο τυχεροί έχουμε
υπάρξει, χωρίς συρράξεις για πολ-
λές δεκαετίες. Ακόμα και όσοι μι-
λούν για έναν οικονομικό πόλεμο,
πρέπει να σκεφτούν ότι δεν συγ-
κρίνεται με έναν κανονικό πόλεμο,
σαν και αυτούς που ζήσαμε στην
ήπειρο ή που βλέπουμε να εκτυ-
λίσσονται γύρω μας σε διάφορες
περιοχές του κόσμου», υπογραμ-
μίζει.

Ευφυείς και επινοητικοί
«Για να ξαναγυρίσουμε, πάντως,

στην προηγούμενη κουβέντα μας»,
συνεχίζει ο Ελβετός τραπεζίτης,
«η Ελλάδα έχει ορισμένα στρατη-
γικά πλεονεκτήματα που θα μπο-

ρούσαν να την βοηθήσουν να βγει
από την κρίση, αρκεί να υπάρχει
σωστή στρατηγική. Ο τουρισμός
είναι ένα από αυτά, αλλά πρέπει
να καταστρώσετε ένα καλά μελε-
τημένο σχέδιο. Κοιτάξτε λ.χ. πώς
κατέστρεψαν οι Ισπανοί τις ακτές
τους με άναρχη δόμηση και πάρτε
σαν παράδειγμα τους Τούρκους
που αντί να χτίζουν πια, έχουν επι-
λέξει να επενδύσουν στα μεγάλα
ξύλινα παραδοσιακά σκάφη. Ο του-
ρισμός των καϊκιών είναι ένας οι-
κονομικός κλάδος που ανθεί και
πρέπει να σας πω ότι προσελκύει
υψηλής ποιότητας επισκέπτες. Εί-
σαστε ευφυείς και επινοητικοί.
Εχετε τον πολιτισμό σας, τα μου-
σεία και τις αρχαιολογικές τοπο-
θεσίες. Ζείτε στον παράδεισο, βρεί-
τε τρόπους να τον προστατεύσετε
και να τον χαιρόμαστε και εμείς
που ερχόμαστε το καλοκαίρι».

Ο τραπεζίτης μιλάει πια ως τα-
ξιδιώτης-ιστιοπλόος. Για την ηλικία
του είναι καλογυμνασμένος και

προσέχει τη διατροφή του. Παρά
το ότι αγαπάει πολύ την ελληνική
κουζίνα, τσιμπολογάει προσεκτικά
τους μεζέδες. «Ξέρετε ότι έχω δώ-
σει στο ιστιοπλοϊκό μου σκάφος
ελληνικό όνομα;», μου λέει. «Το
έχω βαφτίσει “Σήμερον" για να
θυμάμαι ότι η ζωή είναι μοναδική,
ότι πρέπει να βλέπουμε κάθε ημέρα
σαν μια μοναδική ευκαιρία να κά-
νουμε πράγματα, να μην ξεχνάμε
ότι ο χρόνος έχει τέλος για τους
θνητούς. Οι άνθρωποι της οικο-
νομίας και των επιχειρήσεων καμιά
φορά κλείνονται στον κόσμο τους
και μένουν απορροφημένοι στις
υποθέσεις τους. Εγώ μεγάλωσα σε
μια οικογένεια τραπεζιτών, έμαθα
να είμαι συνεπής, πειθαρχημένος
και να φέρω εις πέρας ό,τι ανα-
λαμβάνω. Αλλά προσπαθώ να χαί-
ρομαι την καθημερινότητά μου.
Και εκτιμώ τις απέραντες ομορφιές
της Ελλάδας, του Αιγαίου, των νη-
σιών και των υπέροχων ανθρώπων
της».

Η πολιτιστική κληρονομιά μπορεί να γίνει μοχλός ανάπτυξης

“Η διάσωση των μύλων
της Πάτμου ήταν 
δύσκολο εγχείρημα 
αλλά τα καταφέραμε
όλοι μαζί και είμαι 
εξαιρετικά υπερήφανος.

ΕΙΚΟΝΟΓΡAΦΗΣΗ:  
TITINA XAΛMATZH
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Του ΚΩΣΤΑ ΟΝΙΣΕΝΚΟ

«Μας μισούν μόνο λόγω της πίστης
μας. Δεν έχουν ζητήσει κάτι άλλο
από εμάς πέραν του να αλλάξουμε
θρησκεία, ούτε να ενταχθούμε
στον στρατό τους, ούτε κάτι άλλο». 

Αυτή ήταν η απάντηση του
26χρονου Τζαμάλ σχετικά με τον
λόγο για τον οποίο οι Γιαζίντι διώ-
κονται από τους τζιχαντιστές της
οργάνωσης Ισλαμικό Κράτος (ISIS)
στο Ιράκ. Συναντήσαμε τον Τζαμάλ
σε ένα κουρδικό καφενείο στην
οδό 3ης Σεπτεμβρίου στο κέντρο
της Αθήνας. Ο ίδιος ήρθε στην Ελ-
λάδα μαζί με μια ομάδα 20 ατόμων
από το Ιράκ, όλοι τους μέλη της
εθνοτικής μειονότητας των Για-
ζίντι. 

Μας ζήτησαν να μη γράψουμε
τα πλήρη ονόματά τους, διότι έχουν
μπει στη χώρα χωρίς να συλλη-
φθούν και να καταγραφούν από
τις αρχές, αντίθετα με την πλει-
οψηφία των μεταναστών, και θα

προσπαθήσουν να συνεχίσουν το
ταξίδι τους βόρεια με σκοπό να
φτάσουν στη Γερμανία.

«Οντως έχουν αρχίσει να έρχονται
Γιαζίντι και στην Ελλάδα», επιβε-
βαιώνει η Καίτη Κεχαγιόγλου από
την Υπατη Αρμοστεία του ΟΗΕ για
τους πρόσφυγες στην Ελλάδα. «Θα
πρέπει οι ελληνικές αρχές να λάβουν
μέτρα για την προστασία τους, όπως
τη διασφάλιση πρόσβασης στη δια-
δικασία ασύλου, τη μη κράτησή
τους και την αναβολή απομάκρυν-
σης, καθώς η επιστροφή τους θέτει
σε σοβαρό κίνδυνο τη ζωή τους».

Σύμφωνα με στοιχεία της υπη-
ρεσίας Ασύλου ήδη δέκα από αυ-
τούς έχουν υποβάλει αίτημα για
άσυλο, έξι από το Ιράκ και τέσσερις
από τη Συρία, ωστόσο «είναι νωρίς
ακόμα» λέει στην «Κ» η διευθύντρια
της υπηρεσίας κ. Μαρία Σταυρο-
πούλου. «Καταγράφονται ως Ιρα-
κινοί και όχι ως μέλη της θρησκευ-
τικής μειονότητας, κάτι που το μα-
θαίνουμε αφού προχωρήσει η δια-

δικασία», λέει στην «Κ» η ίδια.
Ανάμεσα στους ανθρώπους που

συνάντησε η «Κ» περιλαμβάνονταν
δύο γυναίκες και τρία παιδιά. Μέ-
νουν όλοι μαζί σε ένα διαμέρισμα
στο κέντρο της Αθήνας. Ενα αγο-
ράκι τριών ετών φορούσε ένα χρυ-
σό σκουλαρίκι στο αυτί του. «Μέχρι
τα τρία και τα αγοράκια και τα κο-
ριτσάκια φοράνε σκουλαρίκι, μετά
μόνο τα κοριτσάκια», λέει η μητέρα
του. Οι ίδιοι αποφεύγουν να ανα-

φέρουν πολλές λεπτομέρειες για
το θρήσκευμά τους. Από τα συμ-
φραζόμενα αλλά και από το άτομο
που μας έφερε σε επαφή μαζί τους
–έναν Σύρο δημοσιογράφο– κα-
ταλαβαίνουμε ότι πρόκειται για
ένα κράμα Ζωροαστρισμού με στοι-
χεία και άλλων μονοθεϊστικών θρη-
σκειών.

Η συγκεκριμένη ομάδα των Για-
ζίντι βρίσκεται στην Ελλάδα τις
τελευταίες τρεις εβδομάδες και
κατάγονται από την περιοχή Σνού-
νι (Snuny), οι περισσότεροι κάτοικοι
της οποίας είναι Γιαζίντι.

Συνολικά, σύμφωνα με τα όσα
λένε οι ίδιοι, περίπου 400 άτομα
της θρησκευτικής τους μειονότη-
τας έχουν φτάσει εδώ.

Οι περισσότεροι Γιαζίντι που
διέφυγαν, μας λένε τα συγκεκρι-
μένα άτομα, πέρασαν από το Ιράκ
στη Συρία και από εκεί στο κουρ-
δικό κομμάτι του Ιράκ. Αυτοί ωστό-
σο, όπως και αρκετά ακόμα άτομα
(δεν υπάρχουν επίσημα στοιχεία)

μπήκαν στη Συρία και στην συνέ-
χεια κατευθύνθηκαν προς την
Τουρκία στην πόλη Σιλόπι. Από
εκεί διέφυγαν στην Κωνσταντι-
νούπολη. Εμειναν εκεί μερικές
ημέρες και μετά δουλεμπορικό δί-
κτυο τους έστειλε προς την Ελλάδα.
Μπήκαν παράνομα από τον Εβρο
και ύστερα μεταφέρθηκαν στην
Αθήνα με Ι.Χ. Ορισμένοι είχαν χρή-
ματα επάνω τους, ενώ κάποιοι
έχουν συγγενείς στη Γερμανία που
τους βοηθάνε. «Το 1993 είχαμε
δεχθεί επίθεση από το καθεστώς
του Σαντάμ. Τότε είχαν φύγει αρ-
κετά άτομα από την κοινότητά μας
στο εξωτερικό. Αυτοί είναι που
μας βοηθάνε τώρα», λέει ένας από
τους Γιαζίντι.

«Δέχθηκαν επιθέσεις δύο κον-
τινά χωριά και μετά είπαν σε εμάς
ότι εάν δεν αλλαξοπιστήσουμε θα
μας καταστρέψουν», μας λέει ο
37χρονος Αϊντο. Η γυναίκα του, η
Γουαχίντα, που κάθεται δίπλα, ανα-
φέρεται στην αδερφή της, η οποία

απήχθη μαζί με τα τέσσερα παιδιά
της και τις τελευταίες εβδομάδες
η επικοινωνία μαζί της έχει χαθεί.
«Εχουν δολοφονήσει πολλούς άν-
τρες και απήγαγαν πολλές γυναίκες.
Τις έστειλαν στη φυλακή Μπαντούς
όπου τους έδωσαν κινητά τηλέ-
φωνα και απαιτούσαν να πάρουν
τους συγγενείς τους για να τους
ζητήσουν να αλλαξοπιστήσουν,
γιατί διαφορετικά θα τις βίαζαν
και θα τις σκότωναν».

Οι ίδιοι μεταφέρουν ορισμένες
φριχτές ιστορίες από τις επιθέσεις
που δέχθηκαν από τους τζιχαν-
τιστές. «Στο χωριό μας περίπου
35% ήταν μουσουλμάνοι με τους
οποίους δεν είχαμε ποτέ κανένα
πρόβλημα και συνυπήρχαμε σαν
γείτονες. Οταν όμως επιτέθηκαν
οι τζιχαντιστές, αυτοί σήκωσαν
αμέσως μαύρες σημαίες και στρά-
φηκαν εναντίον μας λες και ήμα-
σταν εχθροί τους», λέει ένας από
τους Γιαζίντι με τους οποίους μι-
λήσαμε.

Κυνηγημένοι από τους τζιχαντιστές στην Αθήνα
<<<<<<

Οι πρώτοι Γιαζίντι έχουν
ήδη φτάσει στην
Ελλάδα. Η «Κ»
συνάντησε κάποιους
που κατάφεραν να
ξεφύγουν από τη φρίκη
του Ιράκ και κρύβονται
στο κέντρο της Αθήνας.

Μπορεί ο πόλεμος με τους τζιχαντιστές
να αποδειχθεί τελικά καταλύτης στην
υπόθεση της κουρδικής ανεξαρτησίας,
επί του παρόντος όμως συνοδεύεται
από μεγάλο τίμημα για τους Κούρδους
του βορείου Ιράκ, οι οποίοι ήθελαν να
βλέπουν τους εαυτούς τους σαν μια
«μικρή Ελβετία» στην καρδιά της Μέ-
σης Ανατολής – μια όαση σταθερότητας
και σχετικής ευημερίας μέσα στην
έρημο της βίας και του χάους. Η φυγή
ξένων επιχειρήσεων όταν οι τζιχαν-
τιστές βρίσκονταν λίγες δεκάδες χι-
λιόμετρα από το Αρμπίλ ήταν ένας
πολύ ανησυχητικός οιωνός, έστω κι
αν πολλές από αυτές ξαναγύρισαν τις
τελευταίες ημέρες.

Για να μπει κανείς σε ένα από τα
καλά ξενοδοχεία του Αρμπίλ όπου συ-
χνάζουν ξένοι επιχειρηματίες και δι-
πλωμάτες, πρέπει να περάσει από εξο-
νυχιστικό έλεγχο ασφαλείας: αστυνο-
μικοί σκύλοι, μεταλλικοί ανιχνευτές
και πάνοπλοι φρουροί κάνουν φύλλο
και φτερό το αμάξι, για να ακολουθήσει
σωματικός έλεγχος και το πέρασμα
του χαρτοφύλακα από μηχάνημα ηλε-
κτρονικής σάρωσης. Κάθε συγκρότημα
πολυκατοικιών με σχετικά ακριβά δια-
μερίσματα είναι μια οχυρωμένη, φρου-
ρούμενη κοινότητα. Η βενζίνη εκτι-
νάχθηκε από τα 31 στα 78 σεντς το
λίτρο. Ανάλογα εκτινάχθηκαν οι τιμές
των ενοικίων, λόγω της αθρόας εισροής
Σύρων και εσωτερικών προσφύγων.
Χώρια το τεράστιο κόστος που επωμί-

ζεται η τοπική κυβέρνηση για την αν-
τιμετώπιση της ξαφνικής ανθρωπιστικής
κρίσης. Οι επιπτώσεις της πολεμικής
κρίσης ήρθαν να προστεθούν σε μια
ήδη προβληματική, από πολλές απόψεις,
κατάσταση, φέρνοντας στην επιφάνεια
πλευρές της που κρύβονταν πίσω από
τον μανδύα μιας συχνά παραπλανητικής
ευημερίας. Το real estate εμφάνιζε από
καιρό συμπτώματα «φούσκας», με εξω-
φρενικά υπερτιμημένες κατασκευές,
οι οποίες συχνά έχουν μηδενικό (!) αν-
τισεισμικό συντελεστή σε μία από τις
πιο σεισμογενείς περιοχές του κόσμου.
Η κυριότερη πηγή απασχόλησης είναι
ένας υπερτροφικά διογκωμένος δημό-
σιος τομέας –ειδικά στον τομέα της
ασφάλειας– με τους μετανάστες να κα-
λύπτουν το μεγαλύτερο μέρος της χει-
ρωνακτικής εργασίας. Εφορία και κοι-
νωνική ασφάλιση πρακτικά δεν υπάρ-
χουν, ενώ η δικαιοσύνη και όλη η δη-
μόσια διοίκηση υποφέρουν από φα-
τριαστικές επιρροές και διαφθορά.

Σ’ αυτά ήρθε να προστεθεί η από-
φαση της Βαγδάτης να διακόψει τη
χρηματοδότηση του Κουρδιστάν, ακό-
μη και την πληρωμή των δημοσίων
υπαλλήλων, κατηγορώντας το Αρμπίλ
ότι «κλέβει» το πετρέλαιο που ανήκει
σε όλους τους Ιρακινούς. Προχθές, ο
νέος εντολοδόχος πρωθυπουργός του
Ιράκ, Χάιντερ αλ Αμπάντι, εμφανίστηκε
διατεθειμένος να αναζητήσει μια συμ-
βιβαστική λύση, αλλά ο δρόμος δια-
γράφεται ακανθώδης...

Το τίμημα του πολέμου

Κοινό μέτωπο Κούρδων
σε Ιράκ, Συρία, Τουρκία
Μοιρασμένοι στους ορεινούς όγκους
τεσσάρων χωρών της περιοχής (Τουρ-
κία, Ιράκ, Ιράν, Συρία), οι Κούρδοι έχουν
παρελθόν αιματηρών συγκρούσεων
όχι μόνο με τους εκάστοτε κυρίαρχους,
αλλά και στο εσωτερικό τους. Ακόμη
και στο Ιράκ, οι δύο βασικές παρατάξεις
των Κούρδων, το κόμμα KDP του Μα-
σούντ Μπαρζανί και το PUK του Τζαλάλ
Ταλαμπανί, ενεπλάκησαν σε εμφύλιο
πόλεμο μετά τον πρώτο πόλεμο των
ΗΠΑ κατά του Ιράκ, τη δεκαετία του
1990, για τον έλεγχο των κουρδικών
περιοχών.

Μια άλλη, περισσότερο ιδεολογικά
χρωματισμένη διαχωριστική γραμμή
χωρίζει τους Κούρδους του Ιράκ με την
πιο συντηρητική και φιλοδυτική ηγεσία,
από το ΡΚΚ της Τουρκίας και το συγ-
γενές του PΥD της Συρίας, με τη σο-
σιαλιστική-«αντιιμπεριαλιστική» κα-
τεύθυνσή τους. Αίφνης, στις περιοχές
που έθεσε υπό τον έλεγχό του το PYD
ύστερα από την εξέγερση εναντίον
του καθεστώτος Ασαντ, εφαρμόζει μορ-
φές κοινοτικής ιδιοκτησίας και λαϊκής
αυτοδιοίκησης, ενώ συγκροτεί επιτρο-
πές λαϊκής αυτοάμυνας, πράγματα που
καθόλου δεν αρέσουν στον συντηρη-
τικό, πατριαρχικό Αρμπίλ.

Σε πείσμα όλων αυτών, ο βασικός
ιστός της κουρδικής ενότητας παρα-
μένει ισχυρός. Ανεξάρτητα από τους
διαφορετικούς κομματικούς και ιδε-
ολογικούς προσανατολισμούς τους,
οι Κούρδοι και στις τρεις χώρες υψώ-
νουν την ίδια σημαία και τραγουδούν
τον ίδιο εθνικό ύμνο. Πέρυσι πραγ-
ματοποιήθηκε στο Αρμπίλ η πρώτη
συνάντηση αντιπροσωπειών όλων

των παρατάξεων των Κούρδων του
Ιράκ, της Συρίας και της Τουρκίας, με
ένα βασικό ζήτημα στην ατζέντα: τη
σύγκληση Πανκουρδικής Συνδιάσκε-
ψης που θα θέσει τις βάσεις για ένα
ενιαίο μέτωπο του κουρδικού αλυ-
τρωτισμού. Η συνάντηση δεν καρπο-
φόρησε, η συνδιάσκεψη αναβλήθηκε,
αλλά ο πάγος έσπασε.

Η απειλητική εφόρμηση του Ισλα-
μικού Κράτους σε Συρία και Ιράκ ταυ-
τόχρονα ενίσχυσε, όπως ήταν φυσικό,
τις κεντρομόλους δυνάμεις. Στελέχη

των πεσμεργκά μας εκμυστηρεύονταν
ότι οι ένοπλες δυνάμεις του συρο-
κουρδικού PYD πολέμησαν μαζί τους
και έδιωξαν τους τζιχνατιστές από το
στρατηγικό πέρασμα Ραμπία. Στις μά-
χες για την απελευθέρωση του Μαχ-
μούρ από τους τζιχαντιστές έσπευσαν
να βοηθήσουν τους πεσμεργκά όχι
μόνο μονάδες του PYD, αλλά και μα-
χητές του ΡΚΚ από την Τουρκία. Σύμ-
φωνα με μία πληροφορία, μάλιστα, ο
αδελφός του Αμπντουλάχ Οτσαλάν,
Οσμάν, βρίσκεται αυτές τις μέρες στο
ιρακινό Κουρδιστάν.

<<<<<<

Παρά τους διαφορετικούς
ιδεολογικούς προσα -
νατολισμούς τους και 
στις τρεις χώρες υψώ νουν
την ίδια σημαία 
και τραγουδούν 
τον ίδιο εθνικό ύμνο.
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Πιο κοντά στην ανεξαρτησία
είναι οι Κούρδοι του Ιράκ
Η σύγκρουση με τους ακραίους Ισλαμιστές ενισχύει τις αποσχιστικές τάσεις

Του απεσταλμένου μας στο ΙΡΑΚ
ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

ΑΡΜΠΙΛ, ιρακινό Κουρδιστάν. «Το
ιρακινό Κουρδιστάν βρίσκεται στην
εμπροσθοφυλακή του παγκόσμιου
αγώνα εναντίον της πιο ειδεχθούς
μορφής τρομοκρατίας. Αν η Δύση
δεν μας στηρίξει, θα υποστεί η ίδια
πολύ σύντομα τις συνέπειες, όπως
έδειξε με τον πιο έντονο τρόπο η
κτηνώδης δολοφονία του Αμερικα-
νού δημοσιογράφου Τζέιμς Φόλεϊ».
Αυτό είναι το λάιτ-μοτίφ της τοπικής
κυβέρνησης των Κούρδων, στο βό-
ρειο Ιράκ, όταν αναφέρονται στη
δραματική κρίση που προκάλεσε
η επέλαση των φανατικών ισλαμι-
στών της οργάνωσης «Ισλαμικό
Κράτος» στη δυτική Συρία και το
βόρειο Ιράκ. Υπό την οπτική αυτή,
οι Κούρδοι αξιωματούχοι δικαιολο-
γούν τις πιεστικές εκκλήσεις τους
στη Δύση για βαρύ οπλισμό ώστε
να αντιμετωπίσουν αποτελεσματικά
τον αδυσώπητο εχθρό.

Εκκλήσεις, που δεν έμειναν χωρίς
αποτέλεσμα. Εδώ στο Αρμπίλ είναι
πολύ συνηθισμένο να συναντά κα-
νείς Αμερικανούς ή Βρετανούς -συ-
χνά με προϋπηρεσία στον πόλεμο
κατά του Ιράκ, του 2003- σε θέσεις
συμβούλων βασικών υπουργείων,
ειδικά όταν πρόκειται για εκείνα
που έχουν σχέση με την άμυνα, την
ασφάλεια, το πετρέλαιο και το φυ-
σικό αέριο. Οι Αμερικανοί βομβαρ-
δίζουν τους τζιχαντιστές, λειτουρ-
γώντας σαν αεροπορία των «Πε-
σμεργκά», δηλαδή των κουρδικών
ενόπλων δυνάμεων και έχουν αρ-
χίσει να στέλνουν όπλα στους πιο
αξιόπιστους συμμάχους τους στην
περιοχή.

Επιφυλάξεις
Ωστόσο άλλες ισχυρές δυτικές χώ-

ρες, συμπεριλαμβανομένης της Γερ-
μανίας, διατηρούν επιφυλάξεις καθώς
φοβούνται ότι τα όπλα που στέλνονται
σήμερα στους Κούρδους για να ανα-
χαιτίσουν τους τζιχαντιστές, θα μπο-
ρούσαν αύριο να χρησιμοποιηθούν
σε έναν καινούργιο πόλεμο, αυτή τη

φορά με την κεντρική κυβέρνηση
της Βαγδάτης, με διακύβευμα την
απόσχιση του Κουρδιστάν και τη
δημιουργία ανεξάρτητου κράτους.

Ηδη, η κατάληψη του Κιρκούκ,
βασικού πετρελαϊκού κόμβου του
βορείου Ιράκ από τους Πεσμεργκά,
με αφορμή τη διάλυση του ιρακινού
στρατού απέναντι στους τζιχαντι-
στές, ενίσχυσε αυτούς τους φόβους.
Λίγο αργότερα, ο πρόεδρος των
Κούρδων, Μασούντ Μπαρζανί, εξήγ-
γειλε δημοψήφισμα με το ερώτημα
της ανεξαρτησίας, ενώ επιταχύνον-
ται οι απευθείας εξαγωγές πετρε-
λαίου από την περιοχή σε τρίτες
χώρες, μέσω Τουρκίας. Θα αποτε-
λέσει λοιπόν ο πόλεμος τη ματωμένη
μήτρα που θα γεννήσει το ανεξάρ-
τητο κουρδικό κράτος, ικανοποι-
ώντας εν μέρει τους ιστορικούς,
αλυτρωτικούς πόθους των Κούρδων;
«Το δίλημμα δεν βρίσκεται σ’ εμάς,
αλλά στους Αραβες γείτονές μας»,
δηλώνει στην «Κ» ανώτερος αξιω-
ματούχος της τοπικής, κουρδικής
κυβέρνησης, υπό την προϋπόθεση
της ανωνυμίας. «Εμείς είμαστε όλα
αυτά τα χρόνια διατεθειμένοι να
παραμείνουμε σε ένα ομόσπονδο
ιρακινό κράτος, αλλά μόνον εφόσον
εφαρμοστεί πλήρως το υπάρχον
σύνταγμα, το οποίο παραβιάστηκε
κατά κόρον από την προηγούμενη
κυβέρνηση του Μαλικί: Το άρθρο
104 του συντάγματος προέβλεπε
δημοψήφισμα στο Κιρκούκ και άλλες
αμφισβητούμενες περιοχές, ύστερα
από απογραφή πληθυσμού υπό την

εποπτεία του ΟΗΕ, για να αποφα-
σιστεί αν μείνουν στη διοίκηση της
Βαγδάτης ή αν περάσουν στο ιρα-
κινό Κουρδιστάν. Αυτά δεν έγιναν
ποτέ, όπως δεν εφαρμόστηκαν οι
προβλεπόμενες διαδικασίες για τη
διανομή των εσόδων από το πετρέ-
λαιο και το φυσικό αέριο. Αν συνε-
χιστεί η ίδια πολιτική από τη Βα-
γδάτη, ειδικά ύστερα από όσα με-
σολάβησαν κατά την πρόσφατη
κρίση, είναι αδύνατο να παραμεί-
νουμε σ’ αυτό το κράτος και θα επι-
λέξουμε την ανεξαρτησία».

Διαπραγματευτικό όπλο
Ανάλογες ήταν οι εκτιμήσεις Ευ-

ρωπαίου διπλωμάτη στο Αρμπίλ.
«Οι Κούρδοι του Ιράκ κινούνται με
πολύ μετρημένα, υπολογισμένα βή-
ματα. Τώρα εκτιμούν ότι η κρίση
με το Ισλαμικό Κράτος τους προ-
σφέρει μια χρυσή ευκαιρία. Εχοντας
ενισχυθεί στρατιωτικά από τη Δύση,
θα οργανώσουν, πιθανότατα, το
δημοψήφισμα μέχρι τον Νοέμβριο
και είναι μάλλον βέβαιο ότι το 60-
70% του πληθυσμού, ακόμη και στις
αμφισβητούμενες περιοχές όπως
το Κιρκούκ, θα ταχθεί υπέρ της από-
σχισης. Αλλά αυτό δεν σημαίνει
κατ’ ανάγκη ότι ο Μπαρζανί θα κη-
ρύξει την άλλη ημέρα ανεξαρτησία.
Θα το κρατήσει σαν ένα πολύ ισχυρό
διαπραγματευτικό όπλο στη φαρέ-
τρα του για να υπαγορεύσει τους
όρους του στη Βαγδάτη και... βλέ-
ποντας και κάνοντας».

«Επειτα από όσα έγιναν με την

προέλαση του Ισλαμικού Κράτους,
η οποία, κακά τα ψέματα, είχε την
υποστήριξη ή τουλάχιστον την ανο-
χή μεγάλου τμήματος των σουνιτών
Αράβων, δεν υπάρχει άλλη λύση
από τη μετατροπή του Ιράκ σε συ-
νομοσπονδία, με ένα σιιτικό, ένα
σουνιτικό και ένα κουρδικό αυτό-
νομο κράτος», μας λέει ο ίδιος Κούρ-
δος αξιωματούχος. «Είναι ενδιαφέ-
ρον ότι μέχρι το 2005, υπέρ της συ-
νομοσπονδίας τάσσονταν οι Κούρδοι
και οι σιίτες, ενώ οι σουνίτες, που
είχαν κυρίαρχο ρόλο επί Σαντάμ
Χουσεΐν, πίστευαν ότι θα ξανάρθουν
στα πράγματα χάρη στην πεισμα-
τική αντίστασή τους απέναντι στους
Αμερικανούς και ότι θα τους πέταγαν
έξω από τη Βαγδάτη. Σήμερα, είναι
οι σουνίτες που πιέζουν για ένα
"Σουνιτιστάν", ανάλογο με το ιρακινό
Κουρδιστάν, με τις δικές του ένοπλες
δυνάμεις και τη δική του τοπική
κυβέρνηση, έχοντας υποστεί επί
χρόνια έντονη καταπίεση από την
κυβέρνηση των σιιτών. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, το δίλημμα που τίθεται
για το Ιράκ είναι, με ρεαλιστικούς
όρους, συνομοσπονδία ή διάλυση».

Η αντικατάσταση του κατά γενική
ομολογία αποτυχημένου σιίτη πρω-
θυπουργού Νούρι αλ Μαλικί από
τον επίσης σιίτη, αλλά μετριοπα-
θέστερο Χάιντερ αλ Αμπάντι, με τη
στήριξη τόσο των ΗΠΑ όσο και του
γειτονικού Ιράν έτυχε ευμενούς
υποδοχής από τους Κούρδους. Η
κυβέρνηση του Αρμπίλ έστειλε αν-
τιπροσώπους στη Βαγδάτη στις δια-
πραγματεύσεις για τον σχηματισμό
νέας, αντιπροσωπευτικής κυβέρ-
νησης και οι πληροφορίες μας λένε
ότι η νέα κυβέρνηση μπορεί να ανα-
κοινωθεί και την εβδομάδα που έρ-
χεται. Σε κάθε περίπτωση, ό,τι κερ-
δίζεται με τα όπλα πολύ δύσκολα
ανατρέπεται στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων. Οι «Πεσμεργκά»
ήρθαν για να μείνουν στο Κιρκούκ
και τις άλλες αμφισβητούμενες πε-
ριοχές, ανεβάζοντας από πέντε σε
οκτώ εκατομμύρια τον πληθυσμό
του ολοένα και λιγότερο «ιρακινού»
Κουρδιστάν.

«Αν η Δύση δεν μας στηρίξει, θα υποστεί η ίδια πολύ σύντομα τις συνέπειες, όπως έδειξε με τον πιο έντονο τρόπο η κτηνώδης δολοφονία
του Αμερικανού δημοσιογράφου Τζέιμς Φόλεϊ», ισχυρίζονται οι Κούρδοι.

Ο νέος πρωθυπουργός του Ιράκ Χάιντερ αλ Αμπάντι έτυχε ευμε-
νούς υποδοχής από τους Κούρδους.
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Μια ακτιβίστρια
απειλεί τη Ρούσεφ
Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Νέα δεδομένα στην προεκλογική
εκστρατεία για την προεδρία της
Βραζιλίας έχει δημιουργήσει ο ξαφ-
νικός θάνατος του Σοσιαλιστή υπο-
ψηφίου Εντουάρντο Κάμπος και η
«αντικατάστασή» του από τη δη-
μοφιλή ακτιβίστρια Μαρίνα Σίλβα.
Σε δημοσκόπηση που δημοσιεύθηκε
την περασμένη Δευτέρα, η κ. Σίλβα,
που είχε συγκεντρώσει 19% των
ψήφων στην προηγούμενη προ-
εδρική αναμέτρηση, έλαβε τη δεύ-
τερη θέση με 21% στον πρώτο γύρο
των εκλογών. Στον δεύτερο γύρο,
έναντι της προέδρου Ντίλμα Ρούσεφ,
επικράτησε με 47% έναντι 43% (εν-
τός ορίων του στατιστικού λάθους).
Ο Κάμπος, σε αντιδιαστολή, ήταν
σταθερά τρίτος στις δημοσκοπήσεις,
με μεγάλη απόσταση από την πρό-
εδρο Ρούσεφ και από τον μέχρι πρό-
τινος βασικό της αντίπαλο, Αέσιο
Νέβες. Η 56χρονη κ. Σίλβα, ένα από
τα 11 παιδιά εργατών συλλογής
καουτσούκ στον Αμαζόνιο, ξέρει
να επιβιώνει. Ως παιδί, γνώρισε
ακραία φτώχεια και πείνα και χτυ-
πήθηκε από την ελονοσία και την
ηπατίτιδα. Ως ακτιβίστρια τις δε-
καετίες του 1970 και του 1980, συγ-
κρούστηκε με τους μεγαλοκτηματίες
του καουτσούκ και δέχθηκε απειλές
κατά της ζωής της (ήταν συνεργάτις
του ακτιβιστή Τσίκο Μέντες, που
δολοφονήθηκε εξαιτίας της εκστρα-
τείας του για την προστασία του
Αμαζονίου). Ηταν μέλος του Κόμ-
ματος των Εργατών (P.T.) και υπουρ-
γός Περιβάλλοντος υπό τον Λούλα
από το 2003 έως το 2008, όταν πα-
ραιτήθηκε λόγω της στροφής της
κυβέρνησης υπέρ της χαλάρωσης
των περιορισμών στην εκμετάλλευ-
ση του Αμαζονίου (στη συνέχεια
παραιτήθηκε και από το κόμμα).

Προ ημερών, παρ’ ολίγον να επι-
βιβαστεί μαζί με τον Κάμπος στο
μοιραίο τζετ. Η αλλαγή σχεδίων
της τελευταίας στιγμής τής έσωσε
τη ζωή – και ενδεχομένως να φέρει
την πλήρη ανατροπή στις εκλογές
της έβδομης μεγαλύτερης οικονο-
μίας του κόσμου, που θα διεξαχ-
θούν στις 5 Οκτωβρίου.

Η οικονομία
Στη μάχη κατά της κ. Σίλβα και

του κ. Νέβες, η πρόεδρος Ρούσεφ
δεν θα μπορεί να βασιστεί στις οι-
κονομικές της επιδόσεις. Η οικονομία
αναπτύχθηκε κατά μόλις 0,2% το
α΄ τρίμηνο του 2014 σε σύγκριση
με το δ΄ τρίμηνο του 2013. Τα απο-
τελέσματα του β  ́τριμήνου δεν έχουν
δημοσιευθεί ακόμα, αλλά αναμένεται

να είναι εξίσου αρνητικά – η μηνιαία
διακύμανση του ΑΕΠ τον Ιούνιο
ήταν η πιο αρνητική των τελευταίων
13 μηνών. Στην πιο πρόσφατη εβδο-
μαδιαία έρευνα της κεντρικής τρά-
πεζας της χώρας, στην οποία συμ-
μετέχουν 100 οικονομολόγοι του
ιδιωτικού τομέα, η πρόβλεψη για
την ετήσια ανάπτυξη περιορίστηκε
στο 0,79% – η χειρότερη επίδοση
της βραζιλιάνικης οικονομίας από
την ύφεση που προκάλεσε η διεθνής
κρίση το 2009.

Μεταξύ των «υπευθύνων» για την
επιβράδυνση της οικονομίας είναι
και το Παγκόσμιο Κύπελλο Ποδο-
σφαίρου. Σύμφωνα με την Itau, τη
μεγαλύτερη λατινοαμερικανική τρά-
πεζα με όρους κεφαλαιοποίησης,
τις τέσσερις εβδομάδες που διήρκεσε
η διοργάνωση, οι Βραζιλιάνοι προ-
σάρμοσαν «προς τα κάτω» το ωράριο
εργασίας τους.

Περιπλέκοντας ακόμα περισσό-
τερο τα πράγματα, η αναιμική ανά-
πτυξη συνοδεύεται από ανοδικές
τάσεις του κακού δαίμονα της βρα-
ζιλιάνικης οικονομίας: του πληθω-
ρισμού. Η ετήσια αύξηση των τιμών
στα μέσα Αυγούστου κυμαίνεται
στο 6,49% – στο ανώτατο όριο του
επίσημου στόχου των νομισματικών
αρχών (4,5% συν ή πλην δύο ποσο-
στιαίες μονάδες). Η κεντρική τράπεζα
έχει δεχθεί επικρίσεις για τις δια-
δοχικές αυξήσεις του βασικού της
επιτοκίου με σκοπό να τιθασεύσει
τον πληθωρισμό (το επιτόκιο έχει
αναρριχηθεί στο 11%). Την περα-
σμένη εβδομάδα, αντιδρώντας στο
επιδεινούμενο κλίμα, ανακοίνωσε
τη μείωση του επιπέδου των κατα-
θέσεων που υποχρεούνται οι εμπο-
ρικές τράπεζες να διατηρούν στην
κεντρική τράπεζα, ώστε να απελευ-
θερωθούν κονδύλια για τραπεζικό
δανεισμό. H εκστρατεία του προ-
έδρου Λούλα και της κ. Ρούσεφ για
την καταπολέμηση της φτώχειας
θεωρείται μοντέλο διεθνώς, καθώς
υπολογίζεται ότι μεταξύ του 2003-
2013 έδωσε τη δυνατότητα σε 36
εκατομμύρια ανθρώπους να εξέλ-
θουν από συνθήκες ακραίας φτώ-
χειας. 
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Η 56χρονη κ. Σίλβα 
ήταν μέλος του
Κόμματος των Εργατών
(P.T.) και υπουργός
Περιβάλλοντος στη
Βραζιλία.

Οι επισκέπτες στην παραλιακή ζώνη
της Γάζας, πριν από το ξέσπασμα του
τελευταίου πολέμου, εκπλήσσονταν
από την παντελή έλλειψη τουριστικής
ανάπτυξης σε αυτή την παρθένα αμ-
μώδη παραλία της Μεσογείου. Παρότι
το σκηνικό θύμιζε τη γαλλική Ριβιέρα,
οι σειρές πράσινων σημαιών της Χα-
μάς υπενθύμιζαν σε όποιον το είχε
ξεχάσει, ότι βρίσκεται στη Μέση Ανα-
τολή.

Αυτή η λωρίδα γης θεωρείται από
σημαντικό τμήμα της Δύσης «λίκνο
τρομοκρατών», μία λέξη τόσο συ-
ναισθηματικά φορτισμένη, που απο-
κλείει τη συζήτηση με όσους έχουν
χαρακτηρισθεί έτσι. «Δεν συζητάμε
με τρομοκράτες», αποτελεί μία από
τις συνηθέστερες επωδούς των πο-
λιτικών στη Δύση. Τα πράγματα,
όμως, αλλάζουν, ενώ οι αλλαγές αυτές
καθίστανται εφικτές χάρη στη συ-
ζήτηση. Αυτό αποδείχθηκε, άλλωστε,
με την πρόσκληση της βασίλισσας
Ελισάβετ της Αγγλίας στον πρώην
επικεφαλής του στρατιωτικού σκέ-
λους του ιρλανδικού IRA, Μάρτιν
Μαγκίνες, να επισκεφθεί τα Ανά-
κτορα του Ουίνδσορ. Ο Μαγκίνες,
όπως δεν πρέπει να λησμονούμε,
υπήρξε ένας από τους υπεύθυνους
της δολοφονίας του εξαδέλφου της
Ελισάβετ, λόρδου Μαουντμπάτεν.

Την αξία της συζήτησης και της
ανταλλαγής απόψεων συμμερίζεται
και η ειδικός περί τη Χαμάς και των
θεμάτων τρομοκρατίας, δρ Ανάτ
Κουρτς, επικεφαλής ερευνών του
Ινστιτούτου Μελετών Εθνικής Ασφά-
λειας στο Πανεπιστήμιο του Τελ
Αβίβ. Η δρ Κουρτς μιλάει χωρίς πε-

ριστροφές για την κατάσταση στη
Γάζα, καπνίζοντας ασταμάτητα λε-
πτά, λευκά τσιγάρα. «Το Ισραήλ δεν
επιθυμεί να καταστρέψει τη Χαμάς.
Η θέση της Ιερουσαλήμ έχει αλλάξει
σημαντικά στο θέμα αυτό», λέει η
δρ Κουρτς.

«Το Ισραήλ θέλει σήμερα η Χαμάς
να διατηρήσει μέρος των υποδομών
της, καθώς αυτή είναι η πιο καλά ορ-
γανωμένη δύναμη στη Λωρίδα της
Γάζας. Νιώθω όντως μεγάλη οργή
εναντίον της οργάνωσης, για τα εκα-
τοντάδες παιδιά που θάφτηκαν ζων-
τανά σκάβοντας σήραγγες, ενώ οι επι-
κεφαλής της Χαμάς κατασκευάζουν
επαύλεις με πισίνες. Το Ισραήλ προτιμά,
όμως, να αντιμετωπίζει έναν γνώριμο
αντίπαλο», τονίζει η ίδια. Ανεξάρτητα
από το τι πιστεύει κανείς για τη Χαμάς
και την ιδεολογία της, συνεχίζει η δρ
Κουρτς, η πρακτική της δεν είναι
εξίσου δολοφονική, όσο του ISIS, που
επιλέγει για παράδειγμα να σταυρώνει
Χριστιανούς στο Ιράκ. Ο όρος «τρο-
μοκρατία», όμως, οδηγεί σε εξομοίωση
των οργανώσεων αυτών.

Για τον λόγο αυτό, η δρ Κουρτς
προτιμά τον όρο «οργάνωση εμ-
πλεκόμενη σε ανταρτοπόλεμο»,
για τη Χαμάς. Ο σημερινός πόλεμος
είναι αποτέλεσμα δεκαετιών χα-
μένων ευκαιριών. Η μόνη πιθανό-
τητα ειρήνευσης περνάει μέσα από
μία ριζική αναθεώρηση των εκα-
τέρωθεν απόψεων και την ανάληψη
τολμηρών διπλωματικών πρωτο-
βουλιών. «Η Γάζα θα μπορούσε να
γίνει η Σιγκαπούρη της Μεσογείου»,
καταλήγει η δρ Κουρτς.

GILES FRASER

Ειρήνη με ριζική
αναθεώρηση απόψεων

Μία νότα αισιοδοξίας προσφέρει η
αντίδραση των λευκών στα γεγο-
νότα στο Φέργκιουσον, αφού ακόμη
και κάποιοι συντηρητικοί έδειξαν
κατανόηση για τα ξεσπάσματα θυ-
μού μετά τη δολοφονία του Μάικλ
Μπράουν. Αυτό απέχει παρασάγγας
από τις αντιδράσεις που παρατη-
ρήθηκαν μετά τις βίαιες ταραχές
του 1965 στο Λος Αντζελες.

Τα διαδοχικά επεισόδια ταραχών
σε συνοικίες Αφροαμερικανών από
το 1964 ώς το 1968 έπαιξαν καθο-
ριστικό ρόλο στην ενίσχυση του
συντηρητικού συνασπισμού που
έφθασε να κυριαρχεί στις περισ-
σότερες ομοσπονδιακές εκλογικές
αναμετρήσεις από το 1966 ώς το
2004. Ο φόβος συνέβαλε στο να
εκλεγεί ο Ρόναλντ Ρέιγκαν κυβερ-
νήτης της Καλιφόρνιας το 1966 και
ο Ρίτσαρντ Νίξον πρόεδρος των
ΗΠΑ το 1968.

«Για πόσο ακόμη θα εγκαταλεί-
πουμε τον νόμο και την τάξη χάριν
μιας ήπιας κοινωνικής θεωρίας
που λέει ότι ο άνδρας που πετάει
πέτρα στο παράθυρό σου ή μολό-
τοφ στο αυτοκίνητό σου είναι απλά
το παρεξηγημένο προϊόν ενός δια-
λυμένου σπιτού;» ρωτούσε ο τότε
επικεφαλής της μειοψηφίας στη
Βουλή των Αντιπροσώπων, Τζέ-
ραλντ Φορντ. Σχεδόν μισό αιώνα
αργότερα, οι συντηρητικοί εκφρά-
ζουν αντικρουόμενες απόψεις ανα-
φορικά με τις ταραχές στο Φέργ-
κιουσον. Ο διάσημος συντηρητικός
μπλόγκερ Ερικ Ερικσον έγραψε
στις 15 Αυγούστου ότι «η κοινό-
τητα του Φέργκιουσον έχει κάθε
λόγο να οργίζεται. Οι καταστροφές

περιουσιών και η βία από τους πο-
λίτες είναι ασυγχώρητα, αλλά αυτά
συμβαίνουν όταν μία κοινότητα
βλέπει αυτούς που υποσχέθηκαν
να την προστατεύουν να παίζουν
τους στρατιώτες». Ο Ερικσον δεν
είναι μοναδική περίπτωση. Τις
ίδιες απόψεις έχει και ο γερουσια-
στής και πιθανός υποψήφιος για
το χρίσμα Ραντ Πολ από το Κεν-
τάκι, καθώς και ο αρθρογράφος
του National Review Τσαρλς Κούκι,
που έγραψε ότι «οι συντηρητικοί
πρέπει να αναγνωρίσουν ότι –πα-

ρόλο που έχουμε περιορισμένη
αντίληψη για το τι συνέβη– περι-
στατικά όπως αυτό ανοίγουν παλιά,
υπαρκτά τραύματα».

Ο θανάσιμος πυροβολισμός του
Μάικλ Μπράουν έφερε μια σπάνια
σύγκλιση δεξιάς και αριστεράς, μια
κοινή αναγνώριση ότι το αποτε-
λούμενο από λευκούς αστυνομικό
τμήμα του Φέργκιουσον θεωρήθηκε
εχθρική δύναμη κατοχής από τη
μαύρη πλειοψηφία της πόλης.

Δεν υπάρχει, όμως, καμία συ-
ναίνεση ως προς το πώς μπορούν

να αντιστραφούν οι ζοφερές οι-
κονομικές τάσεις για τους Αφρο-
αμερικανούς, και ακόμη περισσό-
τερο ως προς το τι ήταν αυτό που
τις προκάλεσε. Ετσι δεν πρόκειται
να αναληφθούν πρωτοβουλίες
όπως αυτές της δεκαετίας του
1960, προκειμένου να αναστρα-
φούν ή έστω να ανακοπούν οι τά-
σεις που θέτουν τους Αφροαμε-
ρικανούς σε όλο και μειονεκτικό-
τερη θέση απέναντι στους λευ-
κούς.

THOMAS B. EDSALL

Αντικρουόμενες απόψεις μεταξύ συντηρητικών

Τα γεγονότα στο Φέργκιουσον ανέδειξαν τους προβληματισμούς στις τάξεις των συντηρητικών για την ισότητα
και τη βία.
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Κοινωνία ίσων
ευκαιριών
με «γκρίζες» 
αντιθέσεις
Από τις ταραχές στο Λος Αντζελες το 1965 
έως τα σημερινά επεισόδια στο Μιζούρι

Του THOMAS B. EDSALL
TΗΕ ΝEW YORK TIMES

Οταν ξέσπασαν ταραχές στη συ-
νοικία Γουάτς του Λος Αντζελες
το 1965, οι Αφροαμερικανοί δεν
μπορούσαν να φανταστούν ότι τις
επόμενες τρεις δεκαετίες θα ση-
μείωναν διαρκείς προόδους στους
τομείς του εισοδήματος, της ερ-
γασίας, της εκπαίδευσης και της
θέσης τους έναντι των λευκών.

Αντίθετα, οι πρόσφατες ταραχές
στο Φέργκιουσον του Μιζούρι ακο-
λουθούν μία δεκαετία οικονομικής
στασιμότητας και, το χειρότερο,
αντανακλούν το γεγονός ότι η
τάση αυτή δεν φαίνεται να αντι-
στρέφεται.

Το 1965 οι ταραχές στο Γουάτς,
που ξεκίνησαν με τη σύλληψη
21χρονου μαύρου οδηγού από λευ-
κό αστυνομικό για παράβαση του
κώδικα οδικής κυκλοφορίας, άφη-
σαν πίσω τους 34 νεκρούς, 1.032
τραυματίες και 600 κατεστραμμένα
κτίρια.

Το ξέσπασμα εκείνο σημειώθηκε
μόλις πέντε ημέρες αφού ο πρό-
εδρος Λίντον Τζόνσον υπέγραψε
τον νόμο περί εκλογικών δικαιω-
μάτων και 13 μήνες αφότου είχε
υπογράψει τον νόμο περί πολιτι-
κών δικαιωμάτων – καίρια νομο-
θετήματα, των οποίων όμως η επί-
δραση δεν είχε γίνει ακόμη αισθη-
τή στην καθημερινότητα των
Αφροαμερικανών.

Τις δεκαετίες που ακολούθησαν,
η πρόοδος των Αφροαμερικανών
ήταν τεράστια. Το ποσοστό μαύ-
ρων με απολυτήριο Λυκείου υπερ-
τριπλασιάστηκε, περνώντας από
το 20%, δηλαδή από το μισό του
μέσου όρου των λευκών, στο 70%,
ποσοστό που σχεδόν ταυτιζόταν
με των λευκών. Την ίδια περίοδο,
το ποσοστό μαύρων αποφοίτων

πανεπιστημιακής εκπαίδευσης τε-
τραπλασιάστηκε, περνώντας από
το 3% στο 12%.

Παρομοίως, το μέσο εισόδημα
των αφροαμερικανικών νοικοκυ-
ριών ανέβηκε, περνώντας από τις
22.974 δολάρια το 1967 στις 30.439
δολάρια το 2000, αύξηση 32,5%,
ήτοι υπερδιπλάσια από την αύξηση
14,2% που σημείωσε την ίδια πε-
ρίοδο το εισόδημα των νοικοκυ-
ριών των λευκών.

Σε απόλυτους αριθμούς, το ει-
σόδημα των νοικοκυριών των
μαύρων παρέμενε το 2000 χαμη-
λότερο από αυτό των λευκών νοι-
κοκυριών, αλλά η διαφορά είχε
μειωθεί. Ενώ το 1967 το μέσο ει-

σόδημα των μαύρων νοικοκυριών
δεν ξεπερνούσε το 57% του μέσου
εισοδήματος των λευκών νοικο-
κυριών, το 2000 το ποσοστό αυτό
ήταν 66%.

Ομως τα πράγματα άλλαξαν στο
γύρισμα του 21ου αιώνα. Οι τα-
ραχές στο Φέργκιουσον ακολου-
θούν μια περίοδο απωλειών για
τους Αφροαμερικανούς, παρά το
γεγονός ότι ο εν ενεργεία πρόεδρος
των ΗΠΑ είναι Αφροαμερικανός.

Ολες οι φυλετικές και εθνοτικές
ομάδες των ΗΠΑ υπέφεραν από
τις οικονομικές δυσκολίες της τε-
λευταίας δεκαπενταετίας, αλλά αυ-
τοί που χτυπήθηκαν περισσότερο
ήταν οι μαύροι. Το 2012 το μέσο
εισόδημα των μαύρων νοικοκυριών
είχε επιστρέψει στο 58,4% του ει-

σοδήματος των λευκών, γυρίζοντας
σχεδόν στα επίπεδα του 1967.

Tα στοιχεία
Πολυάριθμες πρόσφατες μελέτες

αμφισβητούν την παλαιά ρήση
ότι η Αμερική είναι η γη της ευ-
καιρίας για όλους, καθώς για τους
Αφροαμερικανούς τα ευρήματα
είναι ιδιαιτέρως δυσάρεστα.

Από το 1965 ώς το 2000 η φτώ-
χεια των μαύρων έπεσε από 41,8%
στο 22,5% . Εκτοτε, έχει ανεβεί
στο 27,2%. Ανοδο έχει παρουσιάσει
και η φτώχεια των λευκών, αλλά
μόνο κατά 3,2 μονάδες. Τα απο-
τελέσματα της χρηματοπιστωτικής
κρίσης του 2008-2009 έπληξαν
τους μαύρους περισσότερο από
τους λευκούς, αλλά οι αρνητικές

τάσεις ξεκίνησαν πριν από αυτήν.
Σύμφωνα με έρευνα του Ινστιτού-
του Μπρούκινγκς, από το 2007,
τα παιδιά λευκών οικογενειών
έχουν περισσότερες πιθανότητες
να ανεβούν ψηλότερα στην κοι-
νωνικοοικονομική κλίμακα ενώ
των μαύρων οικογενειών έχουν
περισσότερες πιθανότητες να την
κατεβούν.

Εκθεση του 2014 για την κοι-
νωνική κινητικότητα μαύρων και
λευκών είναι ακόμη πιο απαισιό-
δοξη, σημειώνοντας ότι η πρό-
σφατη περίοδος «διαφέρει έντονα
από προηγούμενες εποχές, στη
διάρκεια των οποίων οι μαύροι
σημείωναν σταθερές προόδους
στη μείωση των φυλετικών ανι-
σοτήτων».

Οι πρόσφατες ταραχές στο Φέργκιουσον του Μιζούρι αντανακλούν μια δε-
καετία οικονομικής στασιμότητας και μάλιστα η τάση αυτή δεν φαίνεται να
αντιστρέφεται.
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Από το 1965 ώς το 2000, 
η φτώχεια των μαύρων
έπεσε από 41,8% 
στο 22,5%. Εκτοτε, 
έχει ανεβεί στο 27,2%.
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Του ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΕΛΛΙΣ

Με την επιλογή του Αχμέτ Νταβού-
τογλου ως αντικαταστάτη του Ταγίπ
Ερντογάν στην ηγεσία του κυβερ-
νώντος κόμματος -και ως επόμενου
πρωθυπουργού μόλις ο Ερντογάν
ορκισθεί πρόεδρος, την ερχόμενη
Πέμπτη- η Τουρκία εισέρχεται σε
μια νέα περίοδο που θα χαρακτη-
ρίζεται από τριβές στο εσωτερικό
του Κόμματος Δικαιοσύνης και Ανά-
πτυξης (ΑΚΡ) και σκεπτικισμό εκ
μέρους της Δύσης για τη στάση της
Αγκυρας στις περιφερειακές εξελί-
ξεις.

Ο Ταγίπ Ερντογάν θα επιχειρήσει
να προωθήσει το όραμά του για ένα
ισχυρό προεδρικό αξίωμα. Στο σχέ-
διό του αυτό εντάσσεται και η επι-
λογή (ή, άλλως, η εκ μέρους του ου-
σιαστική επιβολή) του στενού συ-
νεργάτη του, Αχμέτ Νταβούτογλου,
στην ηγεσία του κυβερνώντος κόμ-
ματος. Η απουσία του Ερντογάν
από τους κόλπους του ΑΚΡ, σε συν-
δυασμό με τη δυσαρέσκεια του
απερχόμενου προέδρου Αμπντου-
λάχ Γκιουλ για τον παραγκωνισμό
του, συνθέτει ένα εκρηκτικό μείγμα
στα θεμέλια του μετριοπαθούς ισ-
λαμικού κόμματος και απειλεί στην
πορεία να οδηγήσει ακόμη και σε
συνολική ανατροπή το πολιτικού
συστήματος.

Με την αποχώρηση Γκιουλ από
την προεδρία, εκλείπει πλέον ο μο-
ναδικός πόλος μιας έστω και μερικής
εξισορρόπησης της παντοδυναμίας
Ερντογάν. Σε αρκετές περιπτώσεις
τα τελευταία χρόνια, απέναντι στον
παρορμητισμό και τις ακρότητες
του πρωθυπουργού, ο πρόεδρος
ύψωνε έναν πιο μετριοπαθή, ρεα-

λιστικό και συναινετικό λόγο, με
αποτέλεσμα να έχει περισσότερο
σεβασμό από την κοσμική αντιπο-
λίτευση, αλλά και μεγαλύτερη απο-
δοχή από τη διεθνή κοινότητα.

Ο Ερντογάν «απέκλεισε» τον
Γκιουλ από τη διεκδίκηση της πρω-
θυπουργίας κινώντας ταχύτατα τη
διαδικασία επιλογής νέου αρχηγού
του ΑΚΡ όσο ο δεύτερος είναι πρό-
εδρος και άρα αδυνατεί να συμμε-
τάσχει στην εσωκομματική διαδι-
κασία. Ο ίδιος ο Γκιουλ έκανε ευθέως
λόγο για ασέβεια προς το πρόσωπό
του από τα στελέχη του AKP, ενώ
η σύζυγός του, Χαϊρουνισά, εξαπέ-
λυσε δημόσια επίθεση ενάντια στο
«περιβάλλον» Ερντογάν. «Ο πρό-
εδρος δεν λέει τίποτα λόγω της ευ-
γένειάς του, αλλά τα γνωρίζουμε
όλα», ξέσπασε η κ. Γκιουλ, και συμ-
πλήρωσε: «Μας γνωρίζετε εδώ και
χρόνια και δεν έχουμε αλλάξει, αλλά
κοιτάξτε την αλλαγή όλων αυτών.
Τώρα σωπαίνω, αλλά αυτό δεν θα
κρατήσει για πολύ. Εγώ θα ξεκινήσω
την ιντιφάντα».

Ο Αμπντουλάχ Γκιουλ δεν αμφι-
σβήτησε δημόσια τις εξελίξεις, αλλά
έχει καταστήσει σαφή την πρόθεσή
του να επιστρέψει στο κόμμα του
οποίου υπήρξε συνιδρυτής. Ο απερ-
χόμενος πρόεδρος, αν και από πολ-
λούς εθεωρείτο η καλύτερη εγγύηση
για την ενότητα του κόμματος και
την εξασφάλιση καλύτερων ποσο-
στών στις επόμενες βουλευτικές
εκλογές, τελικά δεν διεκδίκησε την
πρωθυπουργία, παρότι είχε αφήσει
να εννοηθεί ότι το επιθυμούσε. Ο
ελιγμός του Ερντογάν να συγκαλέσει
την περασμένη Πέμπτη την κεν-
τρική επιτροπή του κόμματος για
να επιλέξει τον επόμενο αρχηγό,

ορίζοντας ταυτόχρονα την ερχόμενη
Τετάρτη έκτακτο συνέδριο του ΑΚΡ
που θα επικυρώσει την απόφαση,
δεν επέτρεψε στον Γκιουλ να διεκ-
δικήσει την πρωθυπουργία, καθώς
μέχρι τις 28 του μηνός θα είναι πρό-
εδρος.

Ο Αχμέτ Νταβούτογλου δεν έχει
ιδιαίτερη απήχηση στα στελέχη
και τους ψηφοφόρους του κόμματος
και η όποια ισχύς του απορρέει από
τη στενή του σχέση με τον Ερντο-
γάν. Ολα δείχνουν πως μόλις περά-
σουν τα τελετουργικά της ανάληψης
της προεδρίας από τον Ερντογάν
και της πρωθυπουργίας από τον
στενό του συνεργάτη, και ο Γκιουλ
αναχωρήσει από την Αγκυρα και
εγκατασταθεί στην Κωνσταντινού-
πολη, στους κόλπους του ΑΚΡ θα
αρχίσει να γράφεται ένα νέο κεφά-
λαιο με χρονικό ορίζοντα τις επό-
μενες βουλευτικές εκλογές.

Το δίδυμο Ερντογάν-Νταβούτο-
γλου έχει λιγότερο από δέκα μήνες
για να δημιουργήσει τις συνθήκες
που θα επιτρέψουν μια μεγάλη νίκη
του Κόμματος Δικαιοσύνης και Ανά-
πτυξης στις βουλευτικές εκλογές
που θα διεξαχθούν το αργότερο τον
Ιούνιο του ’15. 

Από το ποσοστό που θα λάβει το
ΑΚΡ, θα κριθεί κατά πόσον -ενδε-
χομένως σε συνεργασία με το κουρ-
δικό κόμμα, εάν έχουν υπάρξει ου-
σιαστικά βήματα προόδου σε ό,τι
αφορά τα δικαιώματα των Κούρ-
δων- θα είναι δυνατή η εξασφάλιση
της πλειοψηφίας δύο τρίτων στην
Εθνοσυνέλευση, που είναι αναγκαία
για να αλλάξει το Σύνταγμα και να
δοθούν στον πρόεδρο αυξημένες
εξουσίες, όπως διακαώς επιθυμεί
ο Ταγίπ Ερντογάν.

Η μάχη για τον έλεγχο των πόλεων
της Ανατολικής Ουκρανίας, Ντο-
νέτσκ και Λουγκάνσκ, συνεχίσθηκε
μεταξύ ουκρανικών στρατευμάτων
και φιλορώσων ανταρτών καθ’ όλη
τη διάρκεια της εβδομάδας, αφή-
νοντας ακόμα περισσότερα θύματα
και καταστροφές. Στο Ντονέτσκ,
τουλάχιστον 43 άτομα, 34 πολίτες
και εννέα στρατιώτες, έχασαν τη
ζωή τους και δεκάδες τραυματί-
στηκαν. Επίσης, άλλοι εννέα στρα-
τιώτες σκοτώθηκαν και 22 τραυ-
ματίσθηκαν κατά τη διάρκεια μάχης
σε μία πόλη έξω από το Ντονέτσκ
την Τετάρτη. Οπως δήλωσε ο εκ-
πρόσωπος του ουκρανικού Εθνικού
Συμβουλίου Ασφαλείας, Αντριγ Λι-
σένκο, οι κυβερνητικές δυνάμεις
είχαν κατορθώσει να ανακτήσουν
τον έλεγχο του μεγαλύτερου τμή-
ματος της περιοχής.

Ανάλογες εικόνες εκτυλίσσονται
στη γειτονική πόλη Λουγκάνσκ.
Την Τρίτη, 17 σοροί ανασύρθηκαν
από αυτοκινητοπομπή που χτυπή-
θηκε τη Δευτέρα από πύραυλο, κα-
θώς μετέφερε πρόσφυγες. Ο Λι-
σένκο ανέφερε ότι ακόμη έξι άτομα
νοσηλεύονται σε κρίσιμη κατά-
σταση. Ο ουκρανικός στρατός επέρ-
ριψε τις ευθύνες για την επίθεση
στους αντάρτες, οι οποίοι ωστόσο
αρνήθηκαν οποιαδήποτε ανάμειξη.
Το αμερικανικό ΥΠΕΞ καταδίκασε
την επίθεση, αλλά δήλωσε πως δεν
μπορούσε να επιβεβαιώσει ποιος
ευθύνεται. Ο Λισένκο ανακοίνωσε
την Τετάρτη ότι τα κυβερνητικά
στρατεύματα είχαν καταλάβει το
μεγαλύτερο μέρος της πόλης, ύστε-
ρα από πολυήμερες οδομαχίες. Την
Πέμπτη ένα ουκρανικό πολεμικό
αεροπλάνο SU-25 καταρρίφθηκε
από πυρά ανταρτών. Οι κάτοικοι
της πόλης παραμένουν χωρίς ρεύ-
μα, νερό και τηλεπικοινωνίες για
πάνω από είκοσι ημέρες.

Ο ακριβής αριθμός των θυμάτων
για το Λουγκάνσκ δεν έχει ανακοι-
νωθεί. Τουλάχιστον 415.000 Ου-
κρανοί έχουν αναγκαστεί να εγ-
καταλείψουν τις εστίες τους στην
Ανατολική Ουκρανία λόγω των συγ-
κρούσεων, με πολλούς να έχουν
μεταναστεύσει στη Ρωσία, την Πο-
λωνία και τη Λευκορωσία.

Για την αντιμετώπιση της αν-
θρωπιστικής κρίσης, η Μόσχα
έστειλε μία αυτοκινητοπομπή με
ανθρωπιστική βοήθεια. Ο έλεγχος
των περίπου 260 φορτηγών που
μεταφέρουν νερό, τρόφιμα και φάρ-
μακα, ξεκίνησε την Πέμπτη στα
σύνορα με τη Ρωσία. Η ακριβής
ημέρα που θα χορηγηθεί η άδεια
στην αυτοκινητοπομπή να ξεκι-
νήσει δεν έχει ορισθεί. Η Διεθνής
Επιτροπή του Ερυθρού Σταυρού
έχει διαθέσει 35 απεσταλμένους
της για να βοηθήσουν στη διαδι-
κασία.

Σε μια προσπάθεια επίλυσης της
ουκρανικής κρίσης, η Γερμανίδα
καγκελάριος Αγκελα Μέρκελ συ-
ναντήθηκε στην Ουκρανία με τον
πρόεδρο Ποροσένκο και τον πρω-
θυπουργό Αρσένι Γιάτσενιουκ, κα-
θώς και με τους δημάρχους ουκρα-
νικών πόλεων. Ο Ρώσος πρόεδρος

Βλαντιμίρ Πούτιν θα συναντηθεί
με την εκπρόσωπο της Ε.Ε. για θέ-
ματα Εξωτερικής Πολιτικής Κάθριν
Αστον και με τον Ποροσένκο, στις
26 Αυγούστου στο Μινσκ της Λευ-
κορωσίας, συνάντηση η οποία μπο-
ρεί να αποτελέσει το πρώτο βήμα
προς αποκλιμάκωση της σύγκρου-
σης. Ο Ουκρανός πρόεδρος δήλωσε
την Πέμπτη, χωρίς να αναφερθεί
στο όνομα του Πούτιν, ότι θα προ-
σπαθήσει να εξασφαλίσει στο
Μινσκ την απομάκρυνση των αν-
ταρτών από την Ουκρανία. «Πι-
στεύω ότι θα πετύχουμε», είπε.
Επίσης, ο Ποροσένκο θα συνομι-
λήσει με τον πρόεδρο της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής Μανουέλ Μπα-
ρόζο και τον πρόεδρο του Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου Χέρμαν βαν
Ρομπέι.

Σε παράλληλες εξελίξεις, τέσσερα
άτομα συνελήφθησαν στη Μόσχα
με την κατηγορία του βανδαλισμού,

όταν σκαρφάλωσαν σ’ έναν ουρα-
νοξύστη και τοποθέτησαν την ου-
κρανική σημαία, ενώ κατόρθωσαν,
επίσης, να ζωγραφίσουν ένα «μισό»
τεράστιο κίτρινο αστέρι πάνω σε
μπλε μπογιά, ώστε να ομοιάζει με
τα χρώματα της σημαίας της Ου-
κρανίας. «Μου αρέσει πολύ που
την παραμονή της ημέρας που γιορ-
τάζουμε την ουκρανική σημαία,
ένα από τα υψηλότερα κτίρια της
Μόσχας είναι βαμμένο στα χρώ-
ματά μας», είπε ο Ουκρανός πρό-
εδρος Πέτρο Ποροσένκο μέσω βίν-
τεο που ανάρτησε στην προσωπική
του σελίδα στο Facebook, αναφε-
ρόμενος στην εθνική ημέρα ανε-
ξαρτησίας της Ουκρανίας. «Συγ-
χαίρω αυτούς τους Ουκρανούς»,
πρόσθεσε χαμογελαστός.

Εντονη κινητικότητα παρατη-
ρείται και στην πολιτική σκηνή της
Ουκρανίας. Ο Ποροσένκο ανακοί-
νωσε την Πέμπτη ότι μπορεί να διέ-
λυε αμεσότατα την ουκρανική Βου-
λή, ώστε να προκηρυχθούν βου-
λευτικές εκλογές στα τέλη Οκτω-
βρίου, οι οποίες θα ικανοποιούσαν
το 80% των Ουκρανών, που έχουν
δηλώσει ότι θα επιθυμούσαν εκλο-
γές. Ο Ουκρανός πρωθυπουργός
Αρσένι Γιάτσενιουκ δήλωσε απο-
γοητευμένος για την αργή πρόοδο
των οικονομικών μεταρρυθμίσεων.

REUTERS, A.P., AFP

Η Τουρκία εισέρχεται
σε μια νέα περίοδο
Το σχέδιο Ερντογάν, η εκλογή Νταβούτογλου και ο σκεπτικισμός της Δύσης

Συνάντηση – βήμα
για αποκλιμάκωση
στην Ουκρανία
Πούτιν με Κάθριν Αστον και Ποροσένκο

Διπλό μήνυμα Κάμερον για το δημοψήφισμα στη Σκωτία
ΤΗΕ ΕCONOMIST

O Βρετανός πρωθυπουργός Ντέιβιντ
Κάμερον πιστεύει ακράδαντα ότι οι
πολίτες πρέπει να σκεφθούν πολύ
καλά προτού ρίξουν στην κάλπη
την ψήφο τους στο δημοψήφισμα
για την ανεξαρτησία της Σκωτίας.
Τόσο ο ίδιος όσο και άλλoι ηγέτες
που επιθυμούν διακαώς την παρα-
μονή της Σκωτίας στο Ηνωμένο Βα-
σίλειο επισημαίνουν ότι το αποτέ-
λεσμα της 18ης Σεπτεμβρίου -ημέρα
διεξαγωγής του δημοψηφίσματος-
θα είναι δεσμευτικό και αμετάκλητο.
Αν οι Σκωτσέζοι εγκαταλείψουν το
Ηνωμένο Βασίλειο και στη συνέχεια
αλλάξουν γνώμη, απλά θα πρέπει
να αποδεχθούν το αποτέλεσμα της
βούλησής τους. Ως φαίνεται, τέτοιες
τοποθετήσεις επιτυγχάνουν τον

σκοπό τους και το «Οχι στην ανε-
ξαρτησία» φαίνεται να έρχεται πρώτο
στις δημοσκοπήσεις.

Μια δεύτερη προειδοποίηση κρύ-
βεται στην ίδια τοποθέτηση. Αν
ψηφίσουν «Οχι» στην ανεξαρτητο-
ποίηση της Σκωτίας, θα πρέπει και
πάλι να αποδεχθούν χωρίς περι-
στροφές το αποτέλεσμα, καθώς δεν
πρόκειται να υπάρξουν μακροχρό-
νιες διαπραγματεύσεις ανάλογες
με αυτές του Κεμπέκ που ζητεί να
ανεξαρτητοποιηθεί από τον Καναδά.
Κατά πόσον, βέβαια, αυτό το μήνυμα
«θα περάσει» παραμένει άγνωστο
και το «γιατί» μπορεί να ερμηνευθεί
με ευκολία στη μελέτη της προ-
εκλογικής εκστρατείας τόσο υπέρ
του «Ναι» όσο και υπέρ του «Οχι».

Στο Μπάθγκεϊτ, μια μικρή πόλη
στο Δυτικό Λότιαν, oι αγκαλιασμένοι

ακτιβιστές δίνουν ένα εμφατικό
παράδειγμα της εκστρατείας του
«Καλύτερα Μαζί», που φυσικά είναι
ενάντιο στην ανεξαρτητοποίηση
της Σκωτίας. Οι ακτιβιστές σε αυτή
την περίπτωση δεν κινητοποιούνται
από υψηλά ιδεώδη αλλά από την
επίγνωση ότι η εκστρατεία για το
δημοψήφισμα πρέπει να κερδηθεί.
«Το “Ναι” μιλάει στην καρδιά ενώ
το “Οχι” στον εγκέφαλο», λέει ο
Χάρι Κάρτμιλ καθώς μοιράζει φυλ-
λάδια. Οπως πολλοί άλλοι είναι και
αυτός δραστήριο μέλος του Εργα-
τικού Κόμματος. Οπως και να έχει,
όλα τα μέλη της εκστρατείας «Κα-
λύτερα Μαζί» είναι πειθαρχημένα
και έμπειρα.

Αν η εκστρατεία υπέρ του «Οχι»
είναι ένας ρυθμισμένος κινητήρας,
η εκστρατεία υπέρ του «Ναι» είναι

ένα πραγματικό γλέντι. Το «Ναι
Σκωτία», η επίσημη εκστρατεία
υπέρ της ανεξαρτητοποίησης της
Σκωτίας, δίνει στις τοπικές ομάδες
υλικό και τις αφήνει ελεύθερες να
δράσουν όπως επιθυμούν.Κάποιες
ομάδες προτιμούν το στήσιμο μι-
κρών περιπτέρων στους δρόμους
ή ακόμα και τη δημιουργία αυτο-
σχέδιων «Καφενείων της Ανεξαρ-
τησίας». Αλλά δεν είναι λίγοι οι
διοργανωτές που στράφηκαν στη
χρηματοδότηση μέσω του Διαδι-
κτύου προκειμένου να φέρουν εις
πέρας πιο φιλόδοξα σχέδια και προ-
γράμματα. Στο Νταντί, παραδείγ-
ματος χάριν, μετέτρεψαν μια παλιά
πυροσβεστική αντλία σε πραγματικό
όχημα μάχης, το «Πνεύμα της Ανε-
ξαρτησίας». Αυτό είναι κατανοητό.
Οι περισσότεροι Σκωτσέζοι υπο-

στηρίζουν ότι τάσσονται εναντίον
της ανεξαρτησίας και βέβαια η κί-
νηση «Nαι Σκωτία» πρέπει να κερ-
δίσει τις καρδιές των ψηφοφόρων
και όχι μόνο να τους πείσει να προ-
σέλθουν στις κάλπες.

Πολλές άλλες εθνικιστικές πρω-
τοβουλίες έχουν πάρει μόνες τους
σάρκα και οστά. Η «Εθνική Κολε-
κτίβα», μια ομάδα ανθρώπων με
κοινό άξονα τη δημιουργικότητά
τους και την αγάπη τους για την
τέχνη, περιοδεύει δίνοντας παρα-
στάσεις και διοργανώνοντας εκθέ-
σεις υπέρ της ανεξαρτησίας της
Σκωτίας. Αλλες ομάδες συνδυάζουν
το «Ναι» στην ανεξαρτησία με άλ-
λους σκοπούς όπως είναι ο αφοπλι-
σμός από τα πυρηνικά.

Oπως δείχνουν οι τελευταίες δη-
μοσκοπήσεις, οι Σκωτσέζοι θεωρούν

πιο αποτελεσματική την εκστρατεία
«Ναι Σκωτία». Μια δεύτερη δημο-
σκόπηση του YouGov υποδεικνύει
ότι η εθνικιστική εκστρατεία είχε
έρθει σε επαφή με το 65% των ψη-
φοφόρων, ενώ αυτοί που τάσσονται
υπέρ της διατήρησης της ένωσης
είναι στο 54%.

Υπάρχει και μια ουσιαστικότερη
διαφορά ανάμεσα στις δύο προ-
εκλογικές εκστρατείες. Η αλήθεια
είναι ότι το «Καλύτερα Μαζί» ήταν
ανέκαθεν κατά του δημοψηφίσμα-
τος. Η εκστρατεία υπέρ της ανε-
ξαρτησίας, από την άλλη, είναι στην
πραγματικότητα ένα κίνημα που
έχει μεταφέρει αίμα στους μυς του
σκωτσέζικου εθνικισμού δίνοντάς
του πρόσβαση και πέραν των κόλ-
πων του Σκωτικού Εθνικού Κόμμα-
τος (SNP).

Ο Αχμέτ Νταβούτογλου είναι
άριστος γνώστης των ελληνο-
τουρκικών σχέσεων και του
Κυπριακού, τα οποία έχει δια-
χειρισθεί την τελευταία δωδε-
καετία, αρχικά ως διπλωματι-
κός σύμβουλος τόσο του κ.
Ερντογάν όσο και του κ. Γκιουλ
και τα τελευταία πέντε χρόνια
ως υπουργός Εξωτερικών. Ως
εκτιμάται, θα συνεχίσει την πο-
λιτική του Ταγίπ Ερντογάν, ιδι-
αίτερα στην εξωτερική πολιτι-
κή της οποίας υπήρξε συνδια-
μορφωτής. Στα ελληνοτουρκι-
κά έχει διαμηνύσει ότι η Αγκυ-
ρα δεν κινείται με βάση τη Σύμ-
βαση για το Δίκαιο της Θάλασ-
σας, την οποία δεν έχει επικυ-
ρώσει, αλλά επιμένει πως η
επίλυση των όποιων προβλη-
μάτων μπορεί να επιτευχθεί
μόνο μέσα από διμερή διάλο-
γο. Στο ακανθώδες ζήτημα της
ΑΟΖ, δηλώνει πως κανείς δεν
μπορεί να «περικυκλώσει» την
Τουρκία που έχει την εκτενέ-
στερη ακτογραμμή στη Μεσό-
γειο και πως η χώρα του έχει
δικαίωμα να διεξάγει έρευνες
στην Αν. Μεσόγειο.
Τέλος, στο Κυπριακό έχει συν-
δέσει την προοπτική μεταφο-
ράς νερού από την Τουρκία
στην κατεχόμενη Κύπρο με αυ-
τή της αξιοποίησης των κοιτα-
σμάτων αερίου, προς όφελος
και των δύο πλευρών.

Η πολιτική για 
Ελλάδα - Κύπρο

Πριν από τη μεθαυριανή συνάν-
τηση, η Αγκελα Μέρκελ συναντή-
θηκε με Ποροσένκο και Γιάτσενι-
ουκ.

Η επιλογή του Αχμέτ Νταβούτογλου στην ηγεσία του κυβερνώντος κόμματος από τον Ταγίπ Ερντογάν προκάλεσε τη δυσαρέσκεια του απερ-
χόμενου προέδρου Αμπντουλάχ Γκιουλ.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Πρόκειται για το εντυπωσιακότερο και ακριβότερο ρετιρέ του κόσμου, το οποίο διαθέτει μία εξίσου
θεαματική ανοιχτή πισίνα. Το πολυτελέστατο διαμέρισμα, όπως απεικονίζεται στη γραφιστική
απεικόνιση, θα βρίσκεται σ’ ένα σύμπλεγμα δύο ουρανοξυστών 49 ορόφων στο Μονακό που ήδη
κατασκευάζονται και η τιμή πώλησής του αναμένεται να υπερβεί τα 300 εκατ. ευρώ. Το εμβαδόν του
ρετιρέ φθάνει τα 3.300 τετραγωνικά μέτρα. Η αγορά υπερπολυτελών ακινήτων στο Μονακό, σε αυτόν
τον διάσημο φορολογικό παράδεισο της γαλλικής Ριβιέρας, γνωρίζει μεγάλη άνθηση. Πάμπολλοι
δισεκατομμυριούχοι από την Ελβετία, τη Βρετανία και τις ΗΠΑ προτιμούν το Μονακό είτε για να
αποφύγουν την υψηλή φορολογία στην πατρίδα τους είτε την άρση του τραπεζικού απορρήτου.

Το ακριβότερο ρετιρέ του κόσμου

Κρίσιμηκαι καθοριστική για το μέλλον
της Τράπεζας Κύπρου αναμένεται
να καταστεί η Έκτακτη Γενική Συ-
νέλευση της ερχόμενης Τρίτης. Με
τις αποφάσεις από πλευράς των με-
τόχων να θεωρούνται μονόδρομος,
οι παρασκηνιακές διαβουλεύσεις
που πραγματοποιήθηκαν στη διάρ-
κεια της εβδομάδας καταδεικνύουν
ότι η Συνέλευση θα προχωρήσει με
την αύξηση κεφαλαίου της Τράπεζας
κατά € 1δισ. ενισχύοντας τα Βασικά
Ίδια Κεφάλαια της τράπεζας στο
15,1%. Στο μεταξύ, στο παρασκήνιο

δεν έχουν σταματήσει οι κινήσεις
μετόχων και εκπροσώπων τους, για
μπλοκάρισμα της αύξησης κεφαλαίου
παρόλο που αν δεν εγκριθεί η αύξηση
το μέλλον της Τράπεζας παραμένει
εξαιρετικά αμφίβολο, με την εθνι-
κοποίησή της να θεωρείται ως μα-
κράν το επικρατέστερο σενάριο, ενώ
αν αντέξει μέχρι και το στρες τεστ,
τότε οι αλλαγές που θα προκληθούν
από την αποτυχία της, θα είναι ρα-
γδαίες. Παράλληλα αλλαγές επίκεινται
στο Δ.Σ. με αποχώρηση υφιστάμενων
μελών. Σελ. 4

Επενδύσεις σε 16 
ξενοδοχεία στην Ελλάδα
Σε Μύκονο, Σαντορίνη, Κρήτη, Κεφαλονιά, 
Ίο και Πύλο αναμένεται να ξεκινήσουν κατα-
σκευαστικά έργα άνω των 100 εκατ. ευρώ
για την ανέγερση 16 ξενοδοχείων. Σελ. 12

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Ο κύριος Πλέσι ήταν,
ουσιαστικά, λευκός.
Ούτε η φάτσα του, ού-
τε τα χαρακτηριστικά
του, ούτε το χρώμα του
δεν τον πρόδιδαν. Τον
πρόδιδαν όμως τα χαρ-

τιά του, όπου καταγραφόταν πως
στην καταγωγή του, είχε αίμα –κατά
το 1/8– μαύρικο. Νέγρικο. Υποδεέ-
στερο, όχι μόνο κατά τον νόμο της
Λουιζιάνας, αλλά και κατά το Σύν-
ταγμα της χώρας του. Ήθελε, όμως
να κάτσει όπου γούσταρε (πολύ πριν
το κάνει και η φημισμένη Ρόζα
Παρκς) και κάθισε στο βαγόνι των
λευκών. 

Φυσικά, στις μικρές γειτονιές της
Λουιζιάνα του 1890, το «βρόμικο»
μυστικό του κύριου Πλέσι ήταν γνω-
στό και πιάστηκε από τον εισπρά-
κτορα. Η ιστορία μετά από αυτό
είναι λίγο-πολύ αναμενόμενη: Τον
πήραν σηκωτό στα κρατητήρια, τον
κατάγγειλαν στον εισαγγελέα και
καταδικάστηκε. 

Ο κ. Πλέσι, όμως, δεν το έβαλε
κάτω κι αποτάθηκε στο Ανώτατο
Δικαστήριο των ΗΠΑ ενάγοντας μά-
λιστα τον δικαστή που τον καταδί-
κασε, ένα κύριο με επίκαιρο όνομα,

τον κ. Φέργκιουσον. Η απόφαση
των οκτώ δικαστών στην υπόθεση
(Plessy v. Ferguson) ακόμα διδάσκε-
ται στις ΗΠΑ ως σημείο αναφοράς.
Με άνετη πλειοψηφία (7-1) οι δικα-
στές του Ανωτάτου αποφάνθηκαν
πως ο κ. Πλέσι θα πρέπει να σιωπήσει
και να πάει σπίτι του. Ο διά νόμου
διαχωρισμός μεταξύ λευκών και μαύ-
ρων, είπαν, δεν μεταφράζεται κατ’
ανάγκη σε υπηκοότητες δύο ταχυ-
τήτων. 

Το ενδιαφέρον της υπόθεσης του
Φέργκιουσον είναι πως ο μοναδικός
δικαστής που διαφώνησε, σημει-
ώνοντας σε μια αξιομνημόνευτη
φράση, πως «το Σύνταγμα έχει αχρω-
ματοψία», ήταν ένας αριστοκράτης
του Κεντάκι. Ο δικαστής Χάρλαν
ήταν γεννημένος στην καλοπέραση
μιας οικογένειας που απολάμβανε
τους καρπούς της εργασίας των
σκλάβων. Μαύροι, κι αυτοί, όπως
το 1/8 του Πλέσι. Η λογική πως οποι-
αδήποτε διαφοροποίηση στα δι-
καιώματα με μοναδική βάση τη ρά-
τσα δεν συνάδει με τη λογική της
ισότητας, ήταν το 1896 μία πρωτο-
ποριακή σκέψη. 

Ο Χάρλαν όμως, έμεινε μόνος στην
πάγκο των δικαστών, και μόλις το

1954 κατάφερε η χώρα να συμφω-
νήσει με την άποψη πως τα δικαιώ-
ματα των πολιτών πρέπει να διέ-
πονται από πλήρη αχρωματοψία. 

Στην πόλη που σήμερα από απλή
συνωνυμία φέρει το όνομα του δι-
καστή που καταδίκασε τον ημίμαυρο
επιβάτη των τρένων της Λουιζιάνα,
οι ΗΠΑ βιώνουν την έξαρση μιας
πληγής που χρονολογείται από την
εποχή που η οικογένεια Χάρλαν είχε
ακόμα σκλάβους. Η μοιρασμένη κοι-
νωνία, ο διαχωρισμός λευκών και
μαύρων (και ισπανόφωνων) και η
ανισότητα στις κοινωνικές συνθήκες,
αποτελούν ακόμα μία δύσκολη αλή-
θεια για τη χώρα. Ακόμα και η εκλογή
ενός μαύρου προέδρου δεν ήταν δυ-
νατόν να διαγράψει μια μακρά κοι-
νωνική και πολιτική ιστορία. 

Οι ΗΠΑ είναι ένα παράδειγμα που
αξίζει να σημειώσουμε. Οι πρώτες
ενδείξεις της παρακμής ήδη διαφαί-

νονται. Δεν είναι μόνο πως οι ΗΠΑ
δεν μπορούν «να εμπνεύσουν» μετά
το τέλος του Ψυχρού Πολέμου, ούτε
είναι το γεγονός ότι έδειξαν το μα-
λακό τους υπογάστριο μόλις δέχτη-
καν για πρώτη φορά ουσιαστική επί-
θεση εντός των συνόρων τους από
τους τρομοκράτες. 

Είναι η βαθιά διχασμένη κοινωνία
(teaparty) και ο άνευ ουσίας δημόσιος
διάλογος. Είναι οι υποδομές που χρό-
νο με τον χρόνο υποχωρούν σε ποι-
ότητα (Κατρίνα) και η αναξιοπρέπεια
των περικοπών ρεύματος σε ολό-
κληρες μητροπόλεις λόγω ανικανό-
τητας του συστήματος. Είναι η αδυ-
ναμία της κοινωνίας να αντιμετωπίσει
τους κοινούς της φόβους (τρομοκρα-
τία) και η διάθεσή της να ανεχτεί
καταστάσεις αντίθετες με τις βασικές
της αρχές (Γκουαντάναμο). Είναι
ακόμα το γεγονός ότι ο πιο αποτε-
λεσματικός τρόπος για αντιμετώπιση
της φτώχειας, των αστικών συμμο-
ριών και του εγκλήματος, είναι να
αναπτύξουν τις υποβαθμισμένες πε-
ριοχές και να διώξουν το πρόβλημα
μερικούς δρόμους πιο κάτω. 

Τα γεγονότα του Φέργκιουσον τις
τελευταίες ημέρες δεν είναι άσχετα
με την απόφαση του δικαστή Φέργ-

κιουσον πριν από 120 χρόνια, ούτε
και με την τόλμη του κ. Χάρλαν. Εκεί
που απέτυχε το «αμερικανικό όνειρο»
δεν είναι πως δεν δημιούργησε πλού-
το – ναι, ακόμα και για τους πιο φτω-
χούς. Ούτε είναι ένα βαθύ κράτος
που περιορίζει τους πολίτες και τις
ελευθερίες τους, παρόλο που αυτό
άρχισε μετά το 2001.

Αυτό που δεν έγινε (και οι Αμερι-
κανοί πιστεύουν ειλικρινά πως έγινε)
είναι η εξίσωση των ευκαιριών. 

Οι νεαροί του Φέργκιουσον στο
Μιζούρι δεν έχουν μπροστά τους
τις ίδιες ευκαιρίες με τους νεαρούς
του Τζάκσονβιλ της Φλόριδας. Δεν
έχουν τα ίδια σχολεία, ούτε θα πάνε
στα ίδια πανεπιστήμια. Δεν θα ακο-
λουθήσουν τις ίδιες καριέρες. Το ζή-
τημα δεν είναι μόνο η εκπαίδευση,
αλλά είναι το σπάσιμο του κύκλου
της ανέχειας. Το κυριότερο ζητού-
μενο, πάνω από όλα, δεν είναι να
μην υπάρχουν φτωχοί (η στατιστική
φτώχια είναι συγκριτική και πάντα
θα υπάρχει σε ανεπτυγμένες κοι-
νωνίες). 

Το ζητούμενο είναι να υπάρχουν
πλούσιοι που οι γονείς τους ήταν
φτωχοί. Οι φτωχοί, δηλαδή, να μην
είναι εγκλωβισμένοι στη φτώχεια

τους, αλλά να έχουν προοπτική. Να
σπάζουν τον κύκλο της «κοινωνικής
τάξης». 

Το χειρότερο, όμως, είναι πως οι
Αμερικανοί ειλικρινά και βαθύτατα
πιστεύουν πως ζουν σε μια κοινωνία
όπου ο κύκλος αυτός δεν υπάρχει
καν. Πράγμα καθόλου άσχετο με
εμάς, σε μια κοινωνία «χωρίς ρατσι-
σμό», που πιστεύει βαθύτατα «στην
ελευθερία», που «σέβεται πάνω από
όλα την αξιοπρέπεια του ανθρώπου»
και που ακολουθεί «ανθρωποκεν-
τρικές» πολιτικές. 

Ένα από τα μεγάλα μαθήματα της
αναταραχής του Φέργκιουσον είναι
πως οι βαθύτερες κοινωνικές συν-
θήκες θα ξεσπάσουν αν δεν τις αν-
τιμετωπίσεις, και ιδίως αν δεν δέχεσαι
πως υπάρχουν. Και, καθώς η κρίση
έχει ακόμα δρόμο μπροστά της, το
μάθημα αυτό πρέπει να μπει δυνατά
στο μυαλό μας. 

Γι’ αυτό και πρέπει να υλοποιηθεί
ένα σοβαρό ΓεΣΥ και να εκπονηθεί
ΜΔΠ. Και τα λεφτά από το γκάζι,
μακριά από τους πολιτικούς. 

Πλέσι, Φέργκιουσον και ψέματα

Σχολιάστε στο www.kathimerini.com.cy

www.fortheisland.wordpress.com

<<<<<<<

Όταν δεν πιστεύεις 
πως υπάρχει κάτι, είναι
δύσκολο να το αντιμε-
τωπίσεις.

Μονόδρομος οι αποφάσεις για μετόχους

Πολύ σημαντική για τον κυπριακό
τουρισμό καθίσταται η ρωσική αγο-
ρά, η οποία συνεχίζει να παρου-
σιάζει αύξηση στις αφίξεις. Σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο πρόεδρος
του ΠΑΣΥΞΕ κ. Χάρης Λοϊζίδης το-
νίζει τη σημασία της ρωσικής και
αγγλικής αγοράς, σημειώνοντας
ότι θα πρέπει να εξεταστεί παράλ-

ληλα το γιατί έχουμε χάσει από άλ-
λες παραδοσιακές χώρες. Σε ό,τι
αφορά τους Ρώσους, επισημαίνει
ότι αποδεικνύονται πολύ καλοί συ-
νεργάτες, αφού μέσω τουριστικών
πρακτόρων έχουν διοχετευθεί ση-
μαντικά ποσά στην ξενοδοχειακή
βιομηχανία από προκαταβολές συμ-
βολαίων. Σελ. 5

«Αιμοδότης» της ξενοδοχειακής
βιομηχανίας η ρωσική αγορά

www.pwc.com.cy
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Αύξηση
κεφαλαίου ή
εθνικοποίηση
της Τρ. Κύπρου

ΑΝΑΛΥΣΗ 

Αντιστροφή κλίματος
για τον πληθωρισμό
Συνεχή μείωση, αλλά πλέον με πολύ μι-
κρότερους ρυθμούς, καταγράφουν οι τι-
μές στα τρόφιμα και τα μη αλκοολούχα πο-
τά, την ώρα που ο αποπληθωρισμός πα-
ρουσιάζει υποχώρηση. Σελ. 3

ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ

Διέξοδος το εξωτερικό
για τις start ups
Η έλλειψη χρηματοδότησης αποτελεί το βα-
σικό εμπόδιο στην ανάπτυξη νεοφυών επι-
χειρήσεων, για τις οποίες, ωστόσο, εκδηλώ-
νεται αυξημένο ενδιαφέρον από νέους, οι
οποίοι καταφεύγουν στο εξωτερικό Σελ. 6

RYANAIR

Επενδύει στο χαμηλό
κόστος ο CEO
Την κουλτούρα των δρομολογίων χαμη-
λού κόστους καλλιέργησε στη Ryanair ο
διευθύνων σύμβουλος, Michael O’Leary,
επενδύοντας παράλληλα στα παράπλευρα
οφέλη των εξαγορών αεροπορικών εται-
ρειών. Σελ. 2

ΠΡΟΣΩΠΑ
Το μανάβικο
ενός
Λευκαδίτη
που έγινε
ντελικατέσεν
ΣΕΛ. 7
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Α Ρ Θ Ρ Ο / Της ΕΜΙΛΥΣ ΜΙΝΤΗ

Δεν υπάρχει πόστο στον δημόσιο
και ιδιωτικό τομέα που να μη νοσεί
και να μην αποτελεί μέρος της τρα-
γικής εικόνας που παρουσιάζει η
χώρα μας κυρίως τα τελευταία χρό-
νια όπου υπάρχει η δυνατότητα
αλλά και εξωστρέφεια και πολλά
άπλυτα βγαίνουν στη φόρα και
αυτό καθιστά όλο και πιο επιτα-
κτική την ανάγκη για εξυγίανση
και κάθαρση καθολικά. 

Δεν είναι μόνο ο κομματικός πα-
ρεμβατισμός η αρχή του κακού
που τις περισσότερες φορές είναι
ο πρώτος στη λίστα των κατηγο-
ρούμενων αλλά και πολλοί άλλοι
τομείς ή φορείς που μόλις αναλά-

βουν έστω και μια μικρή εξουσία
λειτουργούν αυθαίρετα και κατά
το δοκούν, γιατί ως χώρα και ως
λαός έχουμε μάθει δυστυχώς να
προβαίνουμε σε εξυπηρετήσεις
και να δημιουργούμε εξαρτήσεις.
Από προσωπικό, μέχρι επαγγελ-
ματικό, οικονομικό και πολιτικό
επίπεδο. Όλα αυτά που συμβαίνουν
γύρω μας μας απασχολούν έντονα.
Διαπιστώνονται ατασθαλίες, αυ-
θαιρεσίες, παρανομίες. Στο Φόρο
για παράδειγμα, πέραν του προ-
βλήματος της φοροδιαφυγής που
συζητείται εδώ και χρόνια χωρίς
ωστόσο να γίνεται οτιδήποτε προς
την κατεύθυνση της αναχαίτισης
και πάταξης του φαινομένου (ανα-
μένουμε το έργο του εφόρου φο-
ρολογίας) για άλλη μια φορά ο Γε-
νικός Ελεγκτής σε πρόσφατη συ-
νέντευξή του, επιβεβαίωσε ότι το
πρόβλημα είναι βαθύτερο και συ-
νεπώς, αλυσιδωτό. Πέραν των γνω-
στών επώνυμων φοροφυγάδων οι
οποίοι απολαμβάνουν εδώ και χρό-
νια μία ανεξήγητη μεταχείριση,

νέα πρόσωπα, άγνωστα αυτή τη
φορά στον Φόρο εντοπίστηκαν με
δάνεια μαμούθ πέραν του μισού
εκατομμυρίου για αγορά σπιτιών
πολυτελείας. Άτομα που δεν υπέ-
βαλαν ποτέ φορολογική δήλωση
καλούνταν να πληρώσουν δόσεις
των 2-3 χιλ. ευρώ, ενώ κατά τα
άλλα δεν είχαν εισοδήματα. Άλλη
μια επιπολαιότητα με την οποία
δάνειζαν οι τράπεζες οι οποίες τα
τελευταία χρόνια λόγω του χαλαρού
ή ακόμα του ανύπαρκτου εποπτι-
κού ελέγχου προέβησαν σε ενέρ-
γειες καταστροφικές για την οικο-
νομία. Σήμερα, στην τράπεζα Κύ-
πρου τη στιγμή που η βιωσιμότητά
της κρέμεται ως δαμόκλειος σπάθη,
διαβάζουμε καθημερινά για τα
μπλόκα που επιχειρούνται, για τις
πισώπλατες μαχαιριές, τους ξένους
επενδυτές, τα ταμεία, τους πολι-
τικούς, τον άλφα ή τον βήτα πα-
ράγοντα και διερωτόμαστε αν όλα
αυτά συμβαίνουν στις μέρες μας
και κυρίως το γιατί συμβαίνουν…

Πέραν των πιο πάνω, άλλοι το-
μείς του δημοσίου και ημιδημόσιου
τομέα μπαίνουν στο μικροσκόπιο
για αναδιοργάνωση όπως είναι ο
ΚΟΤ που έχει την ευθύνη του συγ-
κριτικού πλεονεκτήματος της οι-
κονομίας μας του τουρισμού, και
εκεί διαφαίνονται πολλά προβλή-
ματα ενώ συχνά αφήνονται αιχμές
με αλληλοκατηγορίες έξωθεν και
έσωθεν για διασπάθιση χρήματος
και πολλά άλλα. 

Παράλληλα στέγαση, παιδεία,
υγεία, καύσιμα στοιχίζουν πολλα-
πλάσια από τις πραγματικές δυνα-
τότητες των νοικοκυριών. Για την
υγεία, πρόσφατα ο Παγκόσμιος
Οργανισμός Υγείας (ΠΟΥ) προέβη
σε συστάσεις λέγοντάς μας πως
πληρώνουμε ακριβά τα φάρμακα
(εμείς σημειώνουμε σε περιόδους
όπου παρέχεται ελάχιστο εγγυη-
μένο εισόδημα…), ενώ οι πολίτες
βρίσκονται εν αναμονή του ΓΕΣΥ,
το οποίο βρίσκεται στη μέση μιας
κόντρας για ζητήματα ασφάλειας.
Την ίδια στιγμή τίθενται αμφιβολίες
για το κατά πόσον το ΓΕΣΥ θα κα-
τορθώσει αυτό που δεν είχαμε
μέχρι σήμερα στην Κύπρο. Την
υλοποίησή του ως φιλοσοφία που
έχει να κάνει με την εξυπηρέτηση
του κοινού με σοβαρότητα, υπευ-
θυνότητα και μακριά από χρημα-
τισμούς, γιατί η υγεία είναι ύψιστο
αγαθό που έχουν δικαίωμα να το
απολαμβάνουν όλοι ανεξαρτήτως
οικονομικών δυνατοτήτων. Το πό-
σο εφικτό είναι αυτό, θα φανεί εκ
του αποτελέσματος.

<<<<<<

Η υλοποίηση του ΓΕΣΥ
ως φιλοσοφία που
έχει να κάνει με την
εξυπηρέτηση του κοι-
νού με σοβαρότητα,
υπευθυνότητα και μα-
κριά από χρηματι-
σμούς, γιατί η υγεία εί-
ναι ύψιστο αγαθό που
έχουν δικαίωμα να το
απολαμβάνουν όλοι,
ανεξαρτήτως οικονο-
μικών δυνατοτήτων.

Εξυγίανση και κάθαρση

Ο φόβος είναι ένας από τους ιδιαι-
τέρως σημαντικούς παράγοντες
για τη μετάδοση των οικονομικών
επιπτώσεων του ιού Εμπολα. Υπεν-
θυμίζεται πως με τα μέχρι σήμερα
γνωστά δεδομένα και σε παγκόσμια
κλίμακα, η θανατηφόρος ασθένεια
αυτή έχει κοστίσει τη ζωή σε 1.145
ανθρώπους. Εχει δε εντοπισθεί και
διαγνωσθεί επί του παρόντος σε
ορισμένες περιοχές της Αφρικής.
Εντούτοις, όπως επισημαίνουν φο-
ρείς της υγείας και κυβερνήσεις,
ακόμα δεν έχει επεκταθεί εκτός
των ορίων της Μαύρης Ηπείρου.
Παρόλ’ αυτά, η εμπειρία της υγει-
ονομικής κρίσης της SARS (άτυπη
πνευμονία) στην Ασία το 2003 έδει-
ξε πως η μετάδοση μιας ασθένειας
μπορεί να συμβεί. 

Η εμφάνιση της άτυπης πνευ-

μονίας πριν από έντεκα χρόνια
προκάλεσε το θάνατο σε 750 αν-
θρώπους, αλλά οι οικονομικές της
επιπτώσεις αποδείχθηκαν ευθέως
δυσανάλογες. Η Κίνα, η Σιγκαπούρη
και η Ταϊβάν είδαν τα εστιατόρια
και τα ξενοδοχεία τους να αδει-
άζουν. Οι δε ροές των τουριστών
προς τους προορισμούς αυτούς διε-
κόπηκαν αιφνιδιαστικά.

Παρά ταύτα, ο αντίκτυπος του
ιού της άτυπης πνευμονίας (SARS)
αποδείχθηκε ότι ήταν σχετικά βρα-
χείας διάρκειας. Ενα εξάμηνο μετά
το ξέσπασμα της επιδημίας οι πε-
ρισσότεροι από τους οικονομικούς
δείκτες της Κίνας και της Σιγκα-
πούρης αποκαταστάθηκαν.

Εντούτοις, οι οικονομικής φύ-
σεως συνέπειες από τον ιό του Εμ-
πολα πιθανώς να αποδειχθούν βα-

θύτερες στις σημερινές οικονομικές
συνθήκες. Αντιθέτως με το ό,τι συ-
νέβη πριν από έντεκα χρόνια με
τον ιό της άτυπης πνευμονίας
(SARS), ο οποίος μεταδίδεται με
σταγονίδια στον αέρα, ο Εμπολα
μεταδίδεται, όπως φαίνεται, όταν
υπάρξει άμεση επαφή με τα σωμα-
τικά υγρά. Τα σοβαρότατα και απο-
κρουστικά συμπτώματα της προ-
αναφερθείσης ασθένειας, όπως η
εξωτερική αιμορραγία, μπορεί να
αναγάγουν τον υποθετικό κίνδυνο
του να νοσήσει κανείς σε ακόμα
υψηλότερο από ό,τι είναι στην
πραγματικότητα.

Οι φτωχές χώρες, όπου πολύ συ-
χνά τέτοιες επιδημίες εμφανίζονται
και εξαπλώνονται, είναι σήμερα
πολύ στενότερα συνδεδεμένες με
τον υπόλοιπο κόσμο από ό,τι ήταν

πριν από έντεκα χρόνια με την επι-
δημία SARS. Οι παγκόσμιες εξαγω-
γές αγαθών και υπηρεσιών είναι
αυξημένες σε ποσοστό 66% σε σύγ-
κριση με το 2003, σύμφωνα με τα
στοιχεία του Οργανισμού για την
Οικονομική Συνεργασία και Ανά-
πτυξη (ΟΟΣΑ), ενώ έχουν υπερδι-
πλασιαστεί οι εμπορικές συναλλα-
γές από και προς τις χώρες εκτός
ΟΟΣΑ. Το διμερές εμπόριο της Κίνας
με την Αφρική τους τελευταίους
δώδεκα μήνες σε όρους δολαρίου
είναι εννεαπλάσιο και πλέον από
το αντίστοιχο του 2004. 

Ενα στοιχείο, πάντως, το οποίο
λειτουργεί καθησυχαστικά είναι
το ότι οι αρμόδιοι φορείς και ορ-
γανισμοί μάλλον είναι καλύτερα
εξοπλισμένοι σήμερα να χειριστούν
επιδημίες.

Οι οικονομικές συνέπειες του Εμπολα
Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Της UNA GALANI / REUTERS

Η ευρωπαϊκή εδαφική συνεργασία
αποτελεί καθοριστικό παράγοντα
για την οικοδόμηση ενός κοινού ευ-
ρωπαϊκού χώρου και ακρογωνιαίο
λίθο της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.
Τα προγράμματα ευρωπαϊκής εδα-
φικής συνεργασίας ενισχύουν την
οικονομική και κοινωνική συνοχή
με ταυτόχρονη ενθάρρυνση της
ισόρροπης ανάπτυξης και προώθηση
της ανταγωνιστικότητας. 

Μέσω της χρηματοδότησης κοι-
νών δράσεων τα προγράμματα αυτά
συμβάλλουν στη μετατροπή των πε-
ριφερειών της Ε.Ε. σε ισχυρούς οι-
κονομικούς και κοινωνικούς πόλους
και παρέχουν ένα πλαίσιο ανταλλα-
γής εμπειριών μεταξύ φορέων από
διάφορες χώρες σε περιφερειακό

επίπεδο και τοπικό επίπεδο. Το νέο
Πρόγραμμα διαπεριφερειακής συ-
νεργασίας της περιόδου 2014-2020
INTERREG EUROPE περιλαμβάνει
τα ακόλουθα:

Πρόγραμμα Διακρατικής Συνερ-
γασίας χώρου MED: συμμετέχουν
η Κύπρος και περιφέρειες της Γαλ-
λίας, Ιταλίας, Πορτογαλίας και Ισπα-
νίας, η Ελλάδα, η Μάλτα, η Σλοβε-
νία, η Κροατία και το Γιβραλτάρ
του Η.Β. Στο Πρόγραμμα συμμετέ-
χουν επίσης το Μαυροβούνιο, η
Αλβανία και η Βοσνία Ερζεγοβίνη
με κονδύλια του προ-ενταξιακού
μέσου της κάθε χώρας.

Πρόγραμμα Διασυνοριακής Συ-
νεργασίας ENI CBC MED: συμμε-
τέχουν η Κύπρος και περιφέρειες

της Αιγύπτου, Γαλλίας, Ελλάδας,
Ιταλίας, Ιορδανίας, Πορτογαλίας,
Ισπανίας, Συρίας, Τυνησίας, το Ισ-
ραήλ, ο Λίβανος, η Μάλτα και η
Παλαιστινιακή Αρχή.

Πρόγραμμα Διακρατικής Συνερ-
γασίας BALKAN MED: συμμετέχουν
η Κύπρος, Ελλάδα, Βουλγαρία, Αλ-
βανία και η πρώην Γιουγκοσλαβική
Δημοκρατία της Μακεδονίας. 

Πρόγραμμα Διασυνοριακής Συ-
νεργασίας Ελλάδα-Κύπρος: συμμε-
τέχουν η Κύπρος, οι περιφέρειες
Βόρειου και Νότιου Αιγαίου και η
Περιφέρεια Κρήτης, ενώ στο νέο
πρόγραμμα προστίθενται επίσης
οι Κυκλάδες.

Τα Προγράμματα Ευρωπαϊκής
Εδαφικής Συνεργασίας συγχρημα-

τοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και από Εθνικούς Πόρους
των κρατών, που συμμετέχουν σε
αυτά. Τα συγκεκριμένα προγράμ-
ματα αναμένονται να εγκριθούν
μέχρι το τέλος του 2014, ενώ οι
πρώτες προσκλήσεις υποβολής
προτάσεων θα προκηρυχθούν το
πρώτο τρίμηνο του 2015. Για να
ενημερωθείτε έγκαιρα για τα πρώ-
τες προσκλήσεις υποβολής προτά-
σεων, μπορείτε να μας ακολουθή-
σετε στο twitter @DeloitteEU_CY.

Η κ. Ελίζα Λουκαΐδου Κασσιανίδου 
είναι διευθύντρια στο Τμήμα
Χρηματοοικονομικών Συμβουλευτικών
Υπηρεσιών, Μονάδα Grants & Incentives
της Deloitte.

Tα νέα προγράμματα εδαφικής συνεργασίας της Ε.Ε.

Michael O’Leary: Εξαγορές 
με παράπλευρα οφέλη

Α Ρ Θ Ρ Ο / Της ΕΛΙΖΑΣ ΛΟΥΚΑΪΔΟΥ ΚΑΣΣΙΑΝΙΔΟΥ

Ενας από τους πιο εύπορους επιχει-
ρηματίες της Ιρλανδίας είναι ο Mi-
chael Kevin O’Leary, διευθύνων σύμ-
βουλος της αεροπορικής εταιρείας
χαμηλού κόστους, Ryanair, η οποία,
όπως και 20 συνολικά όμιλοι, βρί-
σκεται σε συζητήσεις με την Κυ-
βέρνηση για εξαγορά των Κυπριακών
Αερογραμμών. 

Γεννήθηκε στις 20 Μαρτίου του
1961 στην Καντούρκ της κομητείας
Κορκ της Ιρλανδίας. Το 1979, απο-
φοίτησε από το κολλέγιο Trinity του
Δουβλίνου με πτυχίο στις οικονομικές
και κοινωνικές επιστήμες και στη
συνέχεια εργάστηκε ως ασκούμενος

στην Stokes Kennedy Crowely, που
στη συνέχεια μετονομάστηκε στη
γνωστή KPMG, το παγκόσμιο δίκτυο
εταιρειών παροχής Ελεγκτικών, Φο-
ρολογικών και Συμβουλευτικών υπη-
ρεσιών, όπου ασχολήθηκε με τη με-
λέτη του ιρλανδικού φορολογικού
συστήματος. Από την Stokes απο-
χώρησε το 1985 για να δημιουργήσει
επικερδή σημεία πώλησης εφημε-
ρίδων στο Δουβλίνο. 

Διετέλεσε αναπληρωτής διευθύ-
νων σύμβουλος της Ryanair από το
1991 μέχρι το 1994, οπόταν και προ-
ήχθη στη θέση του διευθύνοντος
συμβούλου, αναπτύσσοντας περαι-
τέρω το μοντέλο αερομεταφορέα
χαμηλού κόστους, το οποίο προήλθε
από την Southwest Airlines. Θεωρεί
ότι την ώρα που οι υπόλοιπες αερο-
πορικές εταιρείες παλεύουν να αυ-
ξήσουν τα ναύλα, η συγκεκριμένη
εταιρεία προσπαθεί να τα ξεφορτω-
θεί. Ιδανικό επιχειρηματικό μοντέλο
για τον O’Leary αποτελεί η αντικα-
τάσταση των εσόδων από τα αερο-

πορικά εισιτήρια με τις εισπράξεις
από τα ψώνια επί του σκάφους, τα
διαδικτυακά παιγνίδια, τις ενοικιάσεις
αυτοκινήτων και τις κρατήσεις για
ξενοδοχεία. Παράλληλα, δηλώνει
υποστηρικτής της εξοικονόμησης
κόστους μέσω διαπραγματεύσεων
με τα αεροδρόμια για μείωση των
τελών προσγείωσης. 

«Αλαζόνας» και «επιθετικός
Έχει τη φήμη του αθυρόστομου,

ενώ πολλά μέσα ενημέρωσης τον
χαρακτήρισαν αλαζόνα και επιρρεπή
στο να κάνει σχόλια, τα οποία αρ-
γότερα διαψεύδει. Στις δημόσιες το-
ποθετήσεις του εκφράζεται με ακραία
ειλικρίνεια, με αποτέλεσμα ορισμένες
να καταλήγουν σε προσωπικές επι-
θέσεις σε συνδυασμό με χυδαία
γλώσσα. 

Σήμα κατατεθέν έχει γίνει το επι-
θετικό στυλ διαχείρισης της αερο-
πορικής εταιρείας και η εχθρική
του στάση απέναντι στις ανταγω-
νιστικές εταιρείες, τις αερολιμενικές
αρχές, τις κυβερνήσεις, τα συνδι-
κάτα, αλλά και τους πελάτες. Λαμπρό
παράδειγμα η εχθρότητα με την
οποία κατηγορείται ότι αντιμετώπισε
γυναίκα, η οποία κέρδισε δωρεάν

αεροπορικά εισιτήρια. Ο CEO της
Ryanairδεν δίστασε να προσποιηθεί
τον δημοσιογράφο προκειμένου να
ανακαλύψει τον τρόπο με τον οποίο
διέρρευσε πληροφορία σε εφημερίδα
για ένα περιστατικό ασφαλείας σε
πτήση της εταιρείας. Σε αρκετές
περιπτώσεις είχε απολογηθεί για
την εξαπόλυση προσωπικών επι-
θέσεων ανησυχώντας για τις νομικές
συνέπειες. 

Οι εξαγορές
Το 2002 είχε ταχθεί εναντίον των

υπερατλαντικών δρομολογίων με-
γάλων αποστάσεων, διευκρινίζοντας
ότι το μοντέλο χαμηλού κόστους
μπορεί να λειτουργήσει πραγματικά
μόνο για τις πτήσεις κοντινών απο-
στάσεων. Ωστόσο, το 2013 είχε εκ-
φράσει την ανάγκη του για πώληση
φθηνών πτήσεων από τις ΗΠΑ στην
Ευρώπη στην τιμή των 10 ευρώ ή
των 10 δολαρίων. Μετά από την
απόκτηση της βρετανικής αεροπο-
ρικής εταιρείας χαμηλού κόστους,
Buzz, πριν από μία δεκαετία, η Rya-
nair δεν έχει προχωρήσει από τότε
σε εξαγορά ανταγωνιστή, καθώς ο
διευθύνων σύμβουλος του ιρλανδι-
κού αερομεταφορέα φαίνεται ότι

αμφισβητεί την στρατηγική επέ-
κτασης μέσω εξαγορών αντίπαλων
εταιρειών. Βέβαια, αυτή του η τα-
κτική κάμφθηκε από το έντονο εν-
διαφέρον που εκδήλωσε για από-
κτηση της βασικής ανταγωνίστριας
του κλάδου στην Ιρλανδία, Aer Lin-
gus, στην οποία η Ryanair κατέχει
μερίδιο που αγγίζει το 30%. Τα σχέδιά
του, όμως, ναυάγησαν, καθώς οι
ρυθμιστικές αρχές και η κυβέρνηση
της Ιρλανδίας αποτέλεσαν τροχο-
πέδη στη συμφωνία. 

Η κυπριακή προοπτική
Την ώρα που αρκετοί διερωτούν-

ται για τις προθέσεις της Ryanair,
οι οποίες σχετίζονται με το ενδε-
χόμενο απόκτησης των Κυπριακών
Αερογραμμών, οι αναλυτές διαβλέ-
πουν προοπτικές για εδραίωση της
παρουσίας της εταιρείας στη Με-
σόγειο. Από την άλλη, ο O’Leary
πριν από την έναρξη των συζητή-
σεων με την Κυβέρνηση φάνηκε
ιδιαίτερα αισιόδοξος ότι θα προκύψει
κάποια θετική εξέλιξη, καθώς έχει
κατά νου ότι, σε περίπτωση που κα-
ταφέρει και κλείσει τον κρατικό αε-
ρομεταφορέα σε καλή τιμή, θα έχει
κάνει μία έξυπνη επένδυση. 

<<<<<<

Ο CEO της Rynair γνωρί-
ζει ότι η απόκτηση των
Κυπριακών Αερογραμ-
μών διευρύνει τους ορί-
ζοντες της ιρλανδικής
εταιρείας.

Ο διευθύνων σύμβουλος της αεροπορικής εταιρείας χαμηλού κόστους έχει τη φήμη του αθυρόστομου, ενώ πολλά
μέσα ενημέρωσης τον χαρακτήρισαν αλαζόνα και επιρρεπή στο να κάνει σχόλια, τα οποία αργότερα διαψεύδει.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Μείωση του αποπληθωρισμού και αύξηση
τιμών δείχνει ο Εναρμονισμένος Δείκτης
Τιμών Καταναλωτή, σε αντίθεση με τον
Δείκτη Τιμών Καταναλωτή, ο οποίος κατα-
γράφει σημαντική μεν επιβράδυνση στη
μείωση των τιμών, αλλά δείχνει πως οι μει-
ώσεις στις τιμές ακόμα συνεχίζονται. 

Σύμφωνα με τον («κυπριακό») Δείκτη Τι-
μών Καταναλωτή, οι τιμές συνεχίζουν να
μειώνονται, αλλά πλέον με πολύ μικρότερους
ρυθμούς, στα τρόφιμα και τα μη αλκοολούχα
ποτά. Ο Δείκτης για τον Ιούλιο ήταν στο
0,32%, σε σχέση με -2,05% τον Απρίλιο.
Σταθερές με ρηχά αρνητικό δείκτη είναι
και οι τιμές στην Υγεία, ένας τομέα που,
μετά από χρόνια μεγάλων αυξήσεων στις
τιμές, υποχωρούσε σταθερά τους προηγού-
μενους μήνες. 

Μεγάλες μειώσεις στις τιμές καταγρά-
φονται στην κατηγορία «Στέγαση, ύδρευση,
ηλεκτρισμός και υγραέριο», όπου ο δείκτης
βρίσκεται σήμερα στο -4,17%. Διασταύρωση
των στοιχείων δείχνει πως η στέγαση (ενοί-
κια) καταγράφει οριακή υποχώρηση των
τιμών, με το -4,17% να οφείλεται κυρίως
στον ηλεκτρισμό. Η ύδρευση δείχνει, πάν-
τως, αύξηση των τιμών. Μείωση καταγρά-
φεται και στην Εκπαίδευση (04,08%) αλλά
και σε εστιατόρια και ξενοδοχεία (-1,31%). 

Αντίθετα, οι κατηγορίες με μεγάλες πλέον
αυξήσεις στις τιμές έχουν να κάνουν σε
μεγάλο βαθμό με το λιανικό εμπόριο. Τα
είδη ένδυσης και υπόδησης κατέγραψαν
αύξηση κατά 2,74%, μετά από αυξήσεις
στις τιμές που άρχισαν από τον Φεβρουάριο.
Πάντως, τα προηγούμενα χρόνια τα είδη
ένδυσης και υπόδησης κατέγραφαν σταθερή
μείωση στις τιμές. Αύξηση καταγράφεται
και στα αλκοολούχα ποτά και τα είδη καπνού.
Αρχικά, οι μεγάλες αυξήσεις στις τιμές απο-
δίδονταν στις νέες φορολογίες, κάτι που
ωστόσο δεν μπορεί να κριθεί ως ικανοποι-
ητική εξήγηση. Τον Ιούλιο, η αύξηση ήταν

2,74%, ένα πολύ υψηλό ποσοστό αν λάβει
κανείς υπόψη πως αυτή η αύξηση ακολουθεί
σχεδόν ένα χρόνο συνεχών αυξήσεων. 

Σε γενικές γραμμές, φαίνεται πως ο απο-
πληθωρισμός που ακολούθησε το κούρεμα,
με γενικευμένες μειώσεις στις τιμές, κλείνει
σιγά-σιγά τον κύκλο του και πλέον επιστρέ-
φει η οικονομία σε σταθερές τιμές. Ενδε-
χομένως να επιστρέψει τους επόμενους
μήνες σε θετικό πληθωρισμό. 

Από τα στοιχεία φαίνεται πως βασικός
παράγοντας στην τάση δεν ήταν η απόφαση
για μείωση των επιτοκίων που έλαβε τον
Ιούνιο η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, κι
αυτό, διότι η τάση αντιστροφής του απο-
πληθωρισμού άρχισε –και παρέμεινε στα-
θερή– από τις αρχές του έτους. Μάλιστα
περαιτέρω ανάλυση θα ήταν χρήσιμη ως
προς την επίδραση που έχει στην κυπριακή
αγορά η στάση της ΕΚΤ γενικότερα. Φαίνεται
πως, ιδίως κάτω από τις «ακραίες» περιστά-
σεις της κυπριακής οικονομίας, άλλοι πα-
ράγοντες επηρεάζουν πολύ περισσότερο
τις κυπριακές τιμές, απ’ ό,τι οι νομισματικές
αποφάσεις της Φρανκφούρτης. 

Σημαντικό κομμάτι της συμπεριφοράς
των τιμών στην Κύπρο, είναι πως η τραπε-
ζική διαμεσολάβηση είναι «σπασμένη».
Κάτω από συνθήκες αντιδιαμεσολάβησης,
όπου οι τράπεζες δεν μετατρέπουν αποτα-
μιεύσεις σε δάνεια και δεν υπάρχει πιστωτική
επέκταση, δεν μπορεί να «διανεμηθεί» η
νομισματική πολιτική στην πραγματική οι-
κονομία. Επιπλέον, φαίνεται πως η προ-
σαρμογή της οικονομίας στο σοκ της κρίσης
είναι πολύ πιο σημαντική από τη νομισμα-
τική πολική. 

Αποκλίσεις σε μερικές κατηγορίες
Ενδιαφέρον πάντως προκαλεί το γεγονός

ότι ο Εναρμονισμένος Δείκτης Τιμών Κα-
ταναλωτή (ΕνΔΤΚ) αποκλίνει σταθερά από
τον Δείκτη Τιμών Καταναλωτή (ΔΤΚ). Ενώ
ο πρώτος δείχνει πως η οικονομία μπήκε
πλέον σε ρυθμούς πληθωρισμού, ο δεύτερος

δείχνει πως οι τιμές εξακολουθούν να μει-
ώνονται – έστω και οριακά. 

Σημαντικό στοιχείο αποτελεί το γεγονός
ότι, τουλάχιστον τους τελευταίους 12 με
14 μήνες, ο ΕΝΔΤΚ παραμένει σχεδόν «πα-
ράλληλος» με τον ΔΤΚ, με ουσιαστικά την
ίδια απόκλιση. Σε ορισμένες κατηγορίες,
πάντως, η απόκλιση είναι πολύ σημαντική.
Στα ξενοδοχεία και εστιατόρια, όπου οι
τιμές δείχνουν υποχώρηση κατά 1,31% τον
Ιούλιο, ο Εναρμονισμένος Δείκτης κατα-
γράφει πολύ μεγάλη αύξηση, κατά 4%. 

Σημαντικές είναι επίσης οι αποκλίσεις

στην ένδυση και υπόδηση, στα αλκοολούχα
ποτά και καπνό και στις μεταφορές, όπου
η διαφορά δημιουργεί ριζικά διαφορετικές
εντυπώσεις. 

Σε κάθε περίπτωση, φαίνεται πως η οι-
κονομία έχει βρει τον πάτο στις τιμές και
πλέον οδηγείται σε αύξηση τιμών. Η διόρ-
θωση που φαίνεται πως έγινε στην οικονομία
σε συνδυασμό και με το ύψος της μείωσης
των μισθών, ενδεχομένως να ολοκλήρωσε
τον κύκλο της, παρόλο που κάποιες τιμές
δεν ανταποκρίθηκαν καθόλου στην γενι-
κότερη εικόνα της κρίσης. 

Τι συμβαίνει
στον πληθωρισμό μας;
Αντιστροφή αντιπληθωριστικής τάσης σε συγκεκριμένους τομείς
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Η απόκλιση μεταξύ των δύο δεικτών –
ΕνΔΤΚ και ΔΤΚ– οφείλεται σε μεθοδολο-
γικές διαφορές. Καταρχάς, χρησιμοποι-
ούνται διαφορετικά «καλάθια» αγαθών
για τους δύο δείκτες (ο ΔΤΚ χρησιμοποιεί
700 αγαθά, σύμφωνα με τη Στατιστική
Υπηρεσία, σε σχέση με 850 αγαθά που
χρησιμοποιεί ο ΕνΔΤΚ). Επιπλέον, και πα-
ρόλο που λεπτομέρειες δεν είναι σαφείς,
φαίνεται πως τα αγαθά που χρησιμοποι-
ούνται έχουν διαφορετικούς συντελε-
στές στάθμισης. Έχουν, δηλαδή, διαφο-
ρετικό στατιστικό «βάρος» στον τελικό
δείκτη. Οι 12 κατηγορίες, πάντως, είναι οι
ίδιες στους δύο δείκτες. Η Στατιστική
Υπηρεσία αναφέρει πως οι σταθμίσεις
στον ΕνΔΤΚ αναθεωρούνται ετησίως, σε
αντίθεση με τον «εθνικό» Δείκτη.  Σύμ-
φωνα με τη Στατιστική Υπηρεσία, ο
ΕνΔΤΚ, ο οποίος χρησιμοποιείται από την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα με στόχο
να μπορούν να θεωρηθούν ως συγκρίσι-
μα τα στοιχεία των κρατών-μελών της Ευ-
ρωζώνης, «καλύπτει όλες τις δαπάνες
στην επικράτεια της χώρας, των μονίμων
κατοίκων και των τουριστών. Από την άλ-
λη πλευρά, ο ΔΤΚ καταγράφει τις κατανα-
λωτικές δαπάνες των νοικοκυριών που
διαμένουν στην Κύπρο». Με δεδομένο το
βάρος που έχει ο τουρισμός, αυτή η δια-
φοροποίηση μπορεί να ευθύνεται για
ένα σημαντικό μέρος της απόκλισης (π.χ.
στη μεγάλη διαφορά μεταξύ ξενοδοχεί-
ων και εστιατορίων). 
Σημειώνεται πως η παλαιότερη, πιο «πα-
ραδοσιακή» διαφοροποίηση των δύο δει-
κτών, ως προς την ιδιοκατοίκηση, δεν
υφίσταται. Η Στατιστική Υπηρεσία αναφέ-
ρει πως «από τον Ιανουάριο του 2011 τα
τεκμαρτά μισθώματα δεν συμπεριλαμβά-
νονται ούτε στον εθνικό ΔΤΚ».

Δύο δείκτες
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Συνεχίζονται οι παρασκηνιακές διερ-
γασίες στην Τράπεζα Κύπρου εν
όψει της Έκτακτης Γενικής Συνέ-
λευσης της ερχόμενης Τρίτης. Σύμ-
φωνα με όλες τις ενδείξεις, η συ-
νέλευση μάλλον θα προχωρήσει με
την έγκριση της αύξησης κεφαλαίου
της τράπεζας, κατά 1 δισ. ευρώ,
ενισχύοντας έτσι τα Βασικά Ίδια
Κεφάλαια της τράπεζας στο 15,1%.
Θα ενισχυθεί, ταυτόχρονα εμμέσως
και η ρευστότητα της τράπεζας
μέσα από τον «αέρα» που θα δημι-
ουργηθεί στις προβλέψεις. Επιπλέον,
ανοίγει και ο δρόμος για διάθεση
στην αγορά του καλυμμένου ομο-
λόγου, επίσης 1 δισ. ευρώ, το οποίο
σήμερα είναι δεσμευμένο για τον
ELA, ανοίγοντας την πόρτα για ομα-
λοποίηση του προφίλ χρέους της
τράπεζας. Θα αποτελέσει, έτσι, ένα

κρίσιμης σημασίας βήμα προς την
επιστροφή στην ομαλότητα και τη
δυνητική επιστροφή στην πιστω-
τική επέκταση. 

Πάντως, στο παρασκήνιο δεν
έχουν σταματήσει οι κινήσεις με-
τόχων και εκπροσώπων τους, ακόμα
και για μπλοκάρισμα της αύξησης
κεφαλαίου. Πριν από έναν περίπου
χρόνο, όταν η Ετήσια Γενική Συνέ-
λευση είχε ψηφίσει για το υφιστά-
μενο Διοικητικό Συμβούλιο της τρά-
πεζας, είχε σταλεί ένα σημαντικό
μήνυμα, το οποίο είχε τότε περάσει
σε μεγάλο βαθμό απαρατήρητο. Η
Αρχή Εξυγίανσης τότε (Κεντρική
Τράπεζα, Υπουργείο Οικονομικών
και Αρχή Κεφαλαιαγοράς) είχαν υπο-
βάλει λίστα 16 υποψηφίων για το
ΔΣ, το οποίο θεωρήθηκε και «κλει-
δωμένο»: Από τη στιγμή που η Αρχή
Εξυγίανσης κατείχε το 18% της Τρά-
πεζας, η δημιουργία αντι-πλειοψη-
φίας ικανής να καταψηφίσει την λί-
στα της Αρχής είχε θεωρηθεί εξαι-
ρετικά δύσκολη. 

Το περσινό...
Ολιγάρχες, ταμεία και άλλοι με-

γαλομέτοχοι είχαν επιχειρήσει να
συνεργαστούν, αξιοποιώντας και
το γεγονός ότι τα γνωστά δικηγορικά
γραφεία που κατείχαν πληρεξούσιο
από πελάτες τους, μπορούσαν να
συλλέξουν 2,5% των μετοχών στη
μία περίπτωση και 5% σε μια άλλη,
ενώ άλλα ουσιαστικά ποσοστά να
ελέγχονται από άλλα τρία δικηγορικά
γραφεία. 

Έτσι, ο αριθμός των «παικτών»
ήταν μικρός και η συνεργασία μόλις
που απέτυχε. Κι αυτό, σε μεγάλο
βαθμό, διότι η λίστα της Αρχής Εξυ-
γίανσης περιείχε πολλά ονόματα
που ήταν παραπάνω από αποδεκτά
από τους μετόχους, αφού εκπροσω-
πούσαν ένα σημαντικό κομμάτι από
αυτούς. Ωστόσο, εστάλη και ένα
μήνυμα, με τον κλήρο κάπως τυχαία
να πέφτει στην Αλεξάνδρα Γαλανού
η οποία βρισκόταν μεν στη λίστα
των υποψηφίων της Αρχής, αλλά
έτυχε (λόγω και απουσίας άλλης
«πλάτης», αφού δεν εκπροσωπούσε
συγκεκριμένα συμφέροντα) να μην
εκλεγεί στο ΔΣ. Το μήνυμα εκείνο
ήταν σαφές: Οι μέτοχοι μπορούν να
συνεργαστούν μεταξύ τους σε αρ-
κετό βαθμό για να επηρεάσουν το
τελικό αποτέλεσμα στην εκλογή
των μελών του Διοικητικού Συμβου-
λίου. Τότε, στην θέση της Αλεξάν-
δρας Γαλανού είχε εκλεγεί ο Ιωάννης
Ζωγραφάκης, άτομο με μακρύ βιο-

γραφικό κυρίως στην Ελλάδα αλλά
και στενές πλέον σχέσεις με σημαν-
τικό δικηγορικό γραφείο, το οποίο
έχει συνεργασία και με τον αντι-
πρόεδρο του ΔΣ. 

Η φετινή εικόνα
Το μήνυμα εκείνο είναι σήμερα

στο μυαλό των μετόχων, και δη εκεί-
νων που επιθυμούν να μπλοκάρουν
την αύξηση κεφαλαίου την ερχόμενη
Τρίτη. Μάλιστα, οι «διεργασίες» δί-
νουν και παίρνουν, συμπεριλαμβα-
νομένου και δείπνου που έγινε πριν
από τον δεκαπενταύγουστο στην
οικία σημαίνοντος μέλους του Δ.Σ.,
με συγκεκριμένη συμμετοχή διοι-
κητικών συμβούλων. 

Η εικόνα έχει αλλάξει κάπως από
πέρσι. Πρώτο, διότι αρκετοί από
τους Ρώσους μετόχους που δεν επι-
θυμούσαν να δουν αύξηση κεφα-
λαίου («νέο κούρεμα»), έχουν εν τω
μεταξύ πειστεί για την αναγκαιότητα,
αφού η τράπεζα θα αποτύχει στο
στρες τεστ χωρίς την αύξηση κε-
φαλαίου, χωρίς να συνυπολογίζονται
και οι άλλες ανάγκες βιωσιμότητας
της τράπεζας. Ανάμεσάτους φαίνεται
πως είναι και ο αντιπρόεδρος του
Δ.Σ., ο οποίος σύμφωνα με στενούς
παρατηρητές των όσων τεκταίνον-
ται, «δεν είναι ενθουσιασμένος» με
την αύξηση κεφαλαίου, αλλά τη «θε-

ωρεί απαραίτητη για την επιβίωση
του συγκροτήματος». Ο κ. Strzhal-
kovskiy όμως δεν είναι ο μόνος από
τους μετόχους των οποίων η εκπρο-
σώπηση δέχεται ως ανεπιθύμητη
αλλά αναγκαία την αύξηση. Το ίδιο
συμβαίνει και με τον εκπρόσωπο
(θεωρητικά τουλάχιστον) τηςπρώην
Λαϊκής, αλλά και με δύο ακόμα Ρώ-
σους που είναι μέλη του Δ.Σ. 

Παρόμοια είναι και η στάση του
προέδρου του Δ.Σ., ο οποίος σε πρό-
σφατες δηλώσεις του τοποθετήθηκε
ανοικτά υπέρ της αύξησης κεφα-
λαίου, χαρακτηρίζοντας την ως «ου-
σιαστικό βήμα στο πλαίσιο της υλο-
ποίησης του Σχεδίου Αναδιάρθρω-
σης του Συγκροτήματος».

Ο κ. Χασάπης, μιλώντας στο Σίγμα,
ερωτήθηκε επίσης και για το κατά
πόσον υπάρχουν μέτοχοι που αν-
τιτίθενται στην αύξηση κεφαλαίου.
«Με περίπου 100.000 μετόχους είναι
αναπόφευκτο ότι κάποιοι από αυτούς
εκφράζουν ανησυχίες ή απογοή-
τευση, βλέποντας τη μείωση του
ποσοστού συμμετοχής τους στο με-
τοχικό κεφάλαιο της Τράπεζας»,
σχολίασε.

Εν τω μεταξύ, στην «απομόνωση»
μπήκε (μετά από και εποπτικές πα-
ρεμβάσεις πέραν των άλλων θεσμι-
κών αντιδράσεων) παράγοντας του
Διοικητικού Συμβουλίου, ο οποίος

είχε «συλληφθεί» να εξυπηρετεί κομ-
ματικά συμφέροντα σε βάρος της
τράπεζας, όπως έγραψε και παλαι-
ότερα η «Κ», προωθώντας στρατη-
γικές ανάγκες συγκεκριμένου πο-
λιτικού χώρου, οι οποίες καμία σχέση
δεν είχαν με το συμφέρον της Τρά-
πεζας. 

Η συνάντηση που είχε την περα-
σμένη εβδομάδα με συγκεκριμένο
πρόεδρο κόμματος στον Πρωταρά,
δεν αποτελεί την ένδειξη που θεω-
ρούν ορισμένοι, αφού η σχέση των
δύο είναι πολύ βαθύτερη από μια
απλή συνάντηση στον Πρωταρά. 

Η απομόνωση του συγκεκριμένου
μέλους του Δ.Σ. αφήνει εκτεθειμένα
–και αποδυναμωμένα τα άλλα μέλη
του Δ.Σ. που είχαν καθοδηγηθεί από
τον συγκεκριμένο σύμβουλο. Ση-
μειώνεται πως η «δράση» του, απο-
τέλεσε και ένα από τα θέματα που
συζητήθηκαν στην πρόσφατη συ-
νάντηση μεταξύ του Προέδρου της
Δημοκρατίας και του προέδρου του
Δ.Σ. της τράπεζας, σύμφωνα με από-
λυτα ενήμερες πηγές. 

Όλα τα πιο πάνω δείχνουν πως
η ψήφιση της αύξησης κεφαλαίου
θα γίνει κάτω από ισορροπίες πολύ
διαφορετικές από εκείνες που υπήρ-
χαν, όταν οι μέτοχοι έστελναν «μη-
νύματα» τον περασμένο Σεπτέμβριο.
Οι ισορροπίες καθιστούν κάπως ευ-

κολότερη την έγκριση της αύξησης
κεφαλαίου από τους μετόχους της
Τράπεζας. Σε κάθε περίπτωση, κατά
το «μέτρημα» της «Κ», οι πιο πολλοί
από τους «θεσμικούς» μεγαλομετό-
χους–άτομα, φορείς και σύνολα που
έχουν μακροπρόθεσμο συμφέρον
στην τράπεζα- δείχνουν πως έχουν
αντιληφθεί πόσο σοβαρή είναι η κα-
τάσταση της τράπεζας, με δύσκολη
ρευστότητα (ας μην παραπλανεί η
μείωση του ELA), αλλά και με πιε-
σμένα Βασικά Ίδια Κεφάλαια (10,6%)
με τα οποία πάει στο στρες τεστ αν
δεν γίνει αύξηση κεφαλαίου. 

Την ίδια στιγμή, ωστόσο, το «μέ-
τρημα» δείχνει πως πολλά θα εξαρ-
τηθούν από το πόσοι μέτοχοι θα λά-
βουν μέροςστην ΕΓΣείτε προσωπικά
είτε μέσω πληρεξούσιου. 

Καταψηφίζουν
Η αύξηση, αν τελικά εγκριθεί, δεν

θα εγκριθεί χωρίς αντίσταση. Η επι-
δεικτικά «ομόφωνη»  απόφαση του
Δ.Σ. για αύξηση κεφαλαίου πριν από
μερικές εβδομάδες δεν πρέπει να
παραπλανεί. Εξάλλου, οι παρασκη-
νιακές κινήσεις δείχνουν πως υπάρ-
χουν και περιπτώσεις στις οποίες
άλλαξαν γνώμη μέλη του Δ.Σ., μετά
την απόφαση για ενίσχυση του κε-
φαλαίου. 

Από τη μία, υπάρχει μέλος του

Δ.Σ. που εκπροσωπεί συμφέροντα
που είναι αντίθετα με την αύξηση
κεφαλαίου ανεξάρτητα με τις οικο-
νομικές καταστάσεις της τράπεζας,
αφού σχετίζονται με το ενδιαφέρον
του για διάφορα ενεργητικά και όχι
για την τελική απόδοση τηςμετοχής. 

Από την άλλη, δύο δικηγορικά
γραφεία, που εκπροσωπούν τουλά-
χιστον τρεις Συμβούλους που δεν
επιθυμούν σε καμία περίπτωση να
γίνει αύξηση κεφαλαίου, ήδη κινή-
θηκαν παρασκηνιακά για να απορ-
ριφθεί η αύξηση. Η στενή σχέση
του ενός δικηγόρου με τους πελάτες
του, φαίνεται και από το δεδομένο
πως πολύ συχνά συνοδεύει τη μία
εξ αυτών στις διάφορες συναντήσεις
του Δ.Σ. 

Οι προθέσεις της κυρίας Ansha-
kova δεν είναι προφανείς, αλλά η
ίδια χαρακτηρίζεται από τουλάχιστον
τέσσερις πηγές ως «επαγγελματίας»,
«σοβαρή» και «διαβασμένη» ωςπρος
τις ανάγκες της τράπεζας. Ο δεύτερος
Σύμβουλος-πελάτης του ίδιου γρα-
φείου (Σκορδής και Παπαπέτρου)
σύμφωνα με τις εκτιμήσεις της «Κ»,
επίσης δεν επιθυμεί να δει αύξηση
κεφαλαίου. Σε κάθε περίπτωση, η
επιστολή του γραφείου Σκορδή και
Παπαπέτρου, την περασμένη εβδο-
μάδα, οδήγησε σε πολλές αντιδρά-
σεις, εν μέρει διότι προηγήθηκε και
γνωμάτευση για την αύξηση, ενώ
ακολούθησαν και σχετικές επιστολές
προς τον υπουργό Οικονομικών, τη
διοικήτρια της Κεντρικής και τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας σχετικά
με το θέμα. Άξιο απορίας είναι γιατί
τα μέλη του Δ.Σ. που ψήφισαν υπέρ
της αύξησης, σήμερα κινούνται
εναντίον της, μόλις μερικές εβδο-
μάδες αργότερα. 

Το δεύτερο δικηγορικό γραφείο,
(Βασιλειάδης), φαίνεται πως δεν έχει
την ίδια διάθεση να κινηθεί κατά
της αύξησης, χωρίς ωστόσο να συμ-
βαίνει το ίδιο και με τους πελάτες
του, μερικοί εκ των οποίων φέρονται
να παραχώρησαν πληρεξούσιο στο
γραφείο Σκορδής και Παπαπέτρου
για την ψήφο τους στην ΕΓΣ. Τρεις
πηγές πάντως συνδέουν το συγκε-
κριμένο γραφείο (Σκορδής) και με
την πρόταση των Jefferies, χωρίς
ωστόσο να μπορεί η «Κ» να επιβε-
βαιώσει από ανεξάρτητη πηγή την
πληροφορία αυτή. 

Πάντως, δεν έχει ακόμα αντιστρα-
φεί η πολύ άσχημη εντύπωση που
προκλήθηκε όταν κορυφαίο στέλε-
χος του γραφείου Βασιλειάδης είχε
περιφερθεί πέριξ του χώρου συνε-
δρίας του Δ.Σ. όταν αποφασιζόταν
η αύξηση κεφαλαίου, με την παρέμ-
βασή του –από την πόρτα– με το
θρυλικό πλέον «καλές αποφάσεις,
κύριοι». 

Άλλο μέλος του Δ.Σ., που επιχεί-
ρησε εμμέσως και την εξαγορά ενερ-
γητικών των πελατών της τράπεζας,
δεν φαίνεται πως θα συμφωνήσει
με την αύξηση, και η ψήφος του
πρέπει να θεωρείται βέβαιο πως θα
είναι αρνητική. 

Πολλά θα εξαρτηθούν από την
προσέλευση των μετόχων στην ψη-
φοφορία (ή και στην παροχή πλη-
ρεξουσίων σε εκπροσώπους τους),
αφού μια μειοψηφία 25% μπορεί να
σταματήσει την αύξηση κεφαλαίου.
Η μειοψηφία υπολογίζεται επί των
παρόντων, και όχι επί του συνόλου.
Έτσι, η προσέλευση μπορεί τελικά
να κρίνει πολλά. 

Σε κάθε περίπτωση, και με δεδο-
μένο ότι δεν υπάρχει «Σχέδιο Β» για
την τράπεζα, υπάρχει και η εκτίμηση
πως τελική καταψήφιση δεν θα προ-
χωρήσει και πως ενδεχομένως οι
πιέσεις να σχετίζονται με επικείμενες
αλλαγές στην σύσταση του Δ.Σ. ή
άλλες απαιτήσεις διάφορων εμπλε-
κομένων. 

<<<<<<<

Προς το συμφέρον 
των μετόχων η αύξηση,
λέει ο Χασάπης.

«Με περίπου 100.000 μετόχους είναι αναπόφευκτο ότι κάποιοι από αυτούς εκφράζουν ανησυχίες ή απογοήτευση, βλέποντας τη μείωση του ποσοστού
συμμετοχής τους στο μετοχικό κεφάλαιο της Τράπεζας», τόνισε ο πρόεδρος του Δ.Σ της Τράπεζας Κύπρου.

Η ώρα της κρίσεως για την Τρ. Κύπρου
«Επαναληπτικός» χωρίς αύριο της περσινής συνέλευσης, με βαθύ παρασκήνιο για τα διαδραματιζόμενα

Αλλαγές στο Διοικητικό Συμβούλιο
Η αύξηση κεφαλαίου, η οποία θα
αποτελέσει την μεγαλύτερη Άμεση
Ξένη Επένδυση στην ιστορία της
Δημοκρατίας (εξαιρουμένου του
δημόσιου χρέους) εκτιμάται πως
θα φέρει πολλές αλλαγές στο Δ.Σ.,
κάτι που τα μέλη του Σώματος
δεν φαίνεται να ξεχνούν. Οι κι-
νήσεις έχουν πλέον στραφεί, από
την αποτροπή της αύξησης, στην
στήριξη της με προφανή στόχο
να επιφέρουν θετική αντιμετώ-
πισή τους από τους νέους μετό-
χους και επομένως παραμονή τους
στις σημερινές τους θέσεις. 

Το βέβαιο είναι πως η αύξηση
κεφαλαίου θα αλλάξει σημαντικά
τις ισορροπίες. Το ύψος του «κου-
ρέματος» των σημερινών μετόχων,
οι οποίοι εκ των πραγμάτων ως
μέλη του ΔΣ δεν κατάφεραν να
βάλουν την τράπεζα σε πορεία
επιβίωσης, θα διαφανεί και από
το ύψος της συμμετοχής τους

στην αύξηση μέσω του claw-back.
Θα κινείται πάντως κοντά στο
50%, το οποίο όμως αφορά στην
επιρροή τους (ποσοστό) και όχι
στην αξία των μετοχών που κα-
τέχουν. Ωστόσο, τόσο το γκρουπ
του Wilbur Ross, όσο και η EBRD
πρέπει να θεωρείται βέβαιο πως
θα συμμετέχουν διά εκπροσώπων
τους στο νέο Δ.Σ. που θα διαμορ-
φωθεί. 

Όσον αφορά στην EBRD, ση-
μειώνεται πως η συμμετοχή της
στο ΔΣ ήταν εκ των προϋποθέ-
σεων που είχαν τεθεί για τη συμ-
μετοχή της –στο ουσιαστικό 5,7%–
στην τράπεζα. Κι αυτό, διότι ο
διεθνής οργανισμός εξέφραζε εξ
αρχής ανησυχίες για τον τρόπο
λειτουργίας του ΔΣ, αλλά και για
την εταιρική διακυβέρνηση γε-
νικότερα στην τράπεζα. Έτσι, η
ουσιαστική του συμμετοχή, αλλά
και οι πιέσεις (μέσω των μετοχών

του) για αλλαγές στη σύσταση
του Δ.Σ., πρέπει να θεωρούνται
δεδομένες. 

Κάτι παρόμοιο συμβαίνει και
με τον Wilbur Ross. Σημειώνεται
πως οι οίκοι που ελέγχει, όπως η
invesco, «μαζεύουν» από καιρό,
εκτός πατώματος, μετοχές της
τράπεζας. Δύσκολα θα αφήσει ο
επενδυτής ένα ουσιαστικό του
άνοιγμα να προχωρήσει χωρίς εκ-
πρόσωπό του στο ΔΣ. Παρόλο
που υπάρχουν δύο κενές θέσεις
στο ΔΣ της τράπεζας, πρέπει να
θεωρείται βέβαιο πως δεν θα συμ-
πληρωθούν απλώς αυτές οι θέσεις,
αλλά θα υπάρξει και αποχώρηση
τουλάχιστον ορισμένων από τα
σημερινά μέλη του Δ.Σ. 

Όλα τα πιο πάνω εξαρτώνται
πάντα από την υπόθεση πως η
αύξηση κεφαλαίου θα εγκριθεί
από την Έκτακτη Γενική Συνέ-
λευση. Έστω κι αν αυτό το σενά-

ριο δείχνει να είναι το επικρατέ-
στερο, δεν μπορεί τίποτε να θε-
ωρηθεί βέβαιο μέχρι «να ανοίξει
η ττενέκκα». Εάν δεν εγκριθεί η
αύξηση, τότε το μέλλον της Τρά-
πεζας παραμένει εξαιρετικά αμ-
φίβολο, με την εθνικοποίησή της
να θεωρείται ως μακράν το επι-
κρατέστερο σενάριο, ενώ αν αν-
τέξει μέχρι και το στρες τεστ, τότε
οι αλλαγές που θα προκληθούν
από την αποτυχία της Τράπεζας,
θα είναι ραγδαίες. Αυτό που φαί-
νεται πως δεν γίνεται αντιληπτό
και από τους εκτός-της-τράπεζας
«ενδιαφερόμενους» (π.χ. μεγάλους
δανειολήπτες) είναι πως σε περί-
πτωση αποτυχίας της, η Τράπεζα
θα πωλήσει σε fire sale τα ενερ-
γητικά της σε ενδιαφερόμενα τα-
μεία. Τότε, η πίεση στους δανει-
ολήπτες θα είναι πολύ διαφορετική
από τη σημερινή, και σίγουρα λι-
γότερο υποφερτή. 

ΚΥ
Π
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Συνέντευξη στην ΕΜΙΛΥ ΜΙΝΤΗ

Αν υλοποιηθεί μια σωστή στρατηγική
ανάπτυξης του τουρισμού σε συ-
νεργασία με όλους τους φορείς, εί-
ναι εφικτό σε επίπεδο τριετίας να
καταφέρουμε να προσελκύσουμε
τρία εκατομμύρια τουρίστες στη
χώρα μας και να επιμηκύνουμε την
τουριστική περίοδο στους εννέα
μήνες, υπογραμμίζει σε συνέντευξη
στην «Κ» ο πρόεδρος του ΠΑΣΥΞΕ
Χάρης Λοϊζίδης. Αναλύοντας τα
αποτελέσματα Ιουλίου που παρου-
σιάζουν θετικό πρόσημο της τάξης
του 6%, ο κ. Λοϊζίδης σημειώνει
ότι υπάρχει εξάρτηση από τις αγο-
ρές της Αγγλίας και της Ρωσίας και
υποδεικνύει ότι θα πρέπει να μας
προβληματίσει ότι χάσαμε από άλ-
λες παραδοσιακές όπως η Γερμανία
και Σκανδιναβικές χώρες. 

Την ίδια στιγμή τονίζει την ανάγ-
κη να στραφούμε σε άλλους προ-
ορισμούς όπως η Κίνα και η Ιαπω-
νία, αφού υπάρχει η ευχέρεια μέσω
της σύνδεσης του αεροδρομίου
Λάρνακας με τις χώρες του Αρα-
βικού Κόλπου για προσέλευση του-
ριστών, αν διαπιστωθεί ότι υπάρχει
αγορά.

Ο κ. Λοϊζίδης, εγείρει ακόμα έν-
τονα το ζήτημα για το τι σημαίνει
«ποιοτικό προϊόν», ενώ σε ό,τι αφο-
ρά τις αντιδράσεις που ξέσπασαν
στον ΚΟΤ σε σχέση με τους σχε-
διασμούς της κυβέρνησης για δη-
μιουργία Υφυπουργείου και αφαί-
ρεση αρμοδιοτήτων, ξεκαθαρίζει
ότι κανείς δεν εποφθαλμιά τις θέ-
σεις του προσωπικού. Αν και υπο-
γραμμίζει ότι ο ΚΟΤ είναι απαραί-
τητος θεσμός, υποδεικνύει ότι θα
πρέπει να επικεντρωθεί σε δυο το-
μείς, στη στρατηγική και στο μάρ-
κετινγκ. 
–Πόσο ενθαρρυντικά είναι τα
τελευταία αποτελέσματα των
τουριστικών αφίξεων; 

–Τα αποτελέσματα Ιουλίου κα-
ταδεικνύουν την εξάρτησή μας
στις τουριστικές αφίξεις από τις
δύο κύριες αγορές μας, τη ρωσική
και την αγγλική παρόλο που η τε-
λευταία παρουσιάζει κάποια πτώση.
Ωστόσο, η πτώση της αγγλικής
αγοράς για το συγκεκριμένο μήνα
δεν είναι πολύ ανησυχητική, γιατί
στο σύνολο (Ιανουάριος-Ιούλιος)
βρισκόμαστε στο ίδιο ακριβώς ση-
μείο με πέρυσι παρόλο που τα τε-
λευταία χρόνια παρουσιάζει μια
σταθερή πτώση. Εξάλλου, ο στόχος
που έχει τεθεί για το 2014 είναι
σταθεροποίηση της αγγλικής αγο-
ράς και όχι περαιτέρω πτώση και
φαίνεται ότι σε αυτή την κατεύ-
θυνση οδηγούμαστε. 

Το ανησυχητικό είναι ότι οι πλεί-
στες από τις υπόλοιπες αγορές και
κυρίως η Γερμανία και οι Σκανδι-
ναβικές χώρες είναι λίγο πίσω,
ενώ καταγράφεται μια σταθερή
συνεισφορά της ρωσικής αγοράς
με αυξητικές τάσεις. Και αυτό μας
ανησυχεί κάπως γιατί η ρωσική,
είναι μια αγορά που περνά πάρα
πολλές δυσκολίες λόγω της πολι-
τικής κατάστασης στην Ουκρανία
κ.λπ. Μας ανησυχεί το γεγονός
ότι υπάρχει μια υπερεξάρτηση

στην αύξηση των αφίξεων σχεδόν
αποκλειστικά από τη ρωσική αγο-
ρά. Όμως, είναι μια πολύ καλή
αγορά, γρήγορα αναπτυσσόμενη,
έχουμε κερδίσει πολύ καλούς φί-
λους που έχουν συνδράμει ουσια-
στικά στην αναβάθμιση του ξε-
νοδοχειακού μας προϊόντος μέσα
από συμφωνίες που συνάπτουν
με ξενοδόχους π.χ. για ανακαινί-
σεις των μονάδων τους με δική
τους χρηματοδότηση, κάτι που
μας έχει λύσει το πρόβλημα χρη-
ματοδότησης από τις κυπριακές
τράπεζες. Με βάση τους υπολογι-
σμούς γύρω στα €80 με €100 εκατ.
διοχετεύονται κάθε χρόνο μέσω
των τουριστικών πρακτόρων στη
ξενοδοχειακή υπό τη μορφή προ-
καταβολών στα συμβόλαια της ερ-
χόμενης σεζόν προκειμένου ο ξε-
νοδόχος να προχωρήσει σε ανα-
βάθμιση του ξενοδοχείου και σε
διάφορες άλλες επεκτάσεις π.χ.
υδροπάρκα στα οποία επενδύουν
οι Ρώσοι. Αυτό από τη μία συνδέει
μακροπρόθεσμα τους Ρώσους με
την κυπριακή τουριστική βιομη-
χανία, παράλληλα όμως δημιουργεί
και υπερεξάρτηση των ξενοδόχων
από τους τουριστικούς πράκτορες.
Η ρωσική αγορά μας απασχολεί
πάρα πολύ και την παρακολου-
θούμε πολύ στενά. 
–Κάποιες ενδείξεις προμηνύουν
μια μικρή πτώση για τους φθι-
νοπωρινούς μήνες. Πόσο σας
προβληματίζει αυτό; 

– Τον Σεπτέμβριο και τον Οκτώ-
βριο παρατηρείται μια μικρή επι-
βράδυνση στις κρατήσεις όμως πα-
ρατηρείται πιο έντονα το φαινόμενο
των κρατήσεων της τελευταίας
στιγμής που για φέτος αλλά και

του χρόνου αναμένεται ότι από τη
ρωσική αγορά θα υπάρξει σε μεγάλο
βαθμό. Σήμερα οι κρατήσεις Σε-
πτεμβρίου είναι αρκετά πίσω όμως
οι ενδείξεις και τα μηνύματα που
παίρνουμε είναι ότι μέσα στο επό-
μενο δεκαήμερο αναμένουμε ροή
κρατήσεων της τελευταίας στιγμής
και με αυτό τον τρόπο αναμένουμε
ότι θα κινηθούμε μέχρι τον Οκτώ-
βριο όπου λειτουργούν και οι υπό-
λοιπες αγορές και ειδικά η αγγλική
που καταγράφει αύξηση μέσα Σε-
πτεμβρίου, ο οποίος είναι παραδο-
σιακά καλός μήνας όπως και ο
Οκτώβριος. 
–Το μεγάλο στοίχημα για την
Κύπρο είναι η επιμήκυνση της
τουριστικής περιόδου. Πού βρι-
σκόμαστε; 

–Η επιμήκυνση της τουριστικής
περιόδου είναι ένα κεφάλαιο που
προσπαθούμε να αντιμετωπίσουμε
εδώ και πάρα πολλά χρόνια ανε-
πιτυχώς. Ευελπιστούμε ότι φέτος
με κάποιες συμφωνίες που έχει
πραγματοποιήσει ο ΚΟΤ και το
Υπουργείο Τουρισμού, θα γίνει η
αρχή για να ξεκινήσουμε να το επι-
τυγχάνουμε. Ο στόχος είναι να επι-
μηκύνουμε τη σεζόν κατά δύο μή-
νες, δηλαδή να προσθέσουμε τον
Νοέμβριο στο τέλος της περιόδου
και Μάρτιο-Απρίλιο στο ξεκίνημα
της καλοκαιρινής. 

Αν πετύχουμε επιμήκυνση εννέα
μηνών ευελπιστούμε ότι θα το κα-
ταφέρουμε και ολόχρονα. Για την
ώρα ο στόχος είναι ο Μάρτιος και
ο Νοέμβριος με ναυλωμένες πτή-
σεις. Για να επιτευχθεί όμως αυτό
δεν είναι αρκετές οι συμφωνίες
του ΚΟΤ. Πρέπει και τα ξενοδοχεία
να κάνουν κάποιες διευθετήσεις

για να μπορούν να παραμένουν
ανοικτά συγκεκριμένους μήνες. 
–Υπάρχουν οι δυνατότητες;
Κάποια ξενοδοχεία υποστηρί-
ζουν ότι δεν αντέχουν οικονο-
μικά…

Κάποιοι δεν αντέχουν, κάποιοι
θα το επιχειρήσουν. Πρέπει να γί-
νουν διευθετήσεις με το Υπουργείο
Εργασίας για θέματα προσωπικού.
Είχαμε μια μακρά συνάντηση με
την υπουργό Εργασίας και φαίνεται
ότι το Υπουργείο θέλει να βοηθήσει
προς αυτή την κατεύθυνση και κά-
ποια προγράμματα που δεν αξιο-
ποιήθηκαν σωστά από τα ξενοδο-
χεία να τροποποιηθούν για να μπο-
ρούν να αποδώσουν. Υπάρχουν
όμως και άλλα θέματα που σχετί-
ζονται με τη λειτουργία το χειμώνα
όπως αυτά της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης. Κάποιοι Δήμοι περιορίζουν
σχεδόν στο μηδέν τα τέλη διανυ-
κτέρευσης τον χειμώνα, ενώ κά-
ποιοι άλλοι λειτουργούν σαν να εί-
μαστε σε καλοκαιρινή περίοδο.
Επίσης, το θέμα της ενέργειας μας
απασχολεί, είναι πολύ ψηλό το κό-
στος και δημιουργεί δυσκολία να
λειτουργήσουμε κατά τη διάρκεια
του χειμώνα. 
–Υπάρχει κάποιο πλάνο για
στροφή σε νέες αγορές για να
αποφύγουμε και την εξάρτηση,
αλλά να αναχαιτίσουμε και την
εποχικότητα; 

Αν γίνει μια σωστή στρατηγική
από τον ΚΟΤ και από το αρμόδιο
Υπουργείο, μπορούμε να διατηρή-
σουμε τις αγορές που έχουμε και
παράλληλα να αρχίσουμε να ξα-
ναχτίζουμε στις παραδοσιακές που
έχουμε απολέσει. Πρέπει να γίνει
μια σοβαρή μελέτη για να διαπι-
στώσουμε γιατί έμειναν πίσω και
πώς τις επαναφέρουμε. Αν το κα-
ταφέρουμε αυτό από τα 2,5 εκατ.
τουρίστες που έχουμε σήμερα μπο-
ρούμε να πάμε στα 3 εκατ. σε πε-
ρίοδο τριετίας. 

Παράλληλα, πρέπει να χτυπή-
σουμε την πόρτα σε νέες αγορές
όπως της Ασίας και τις χώρες του
Αραβικού Κόλπου. Αυτή τη στιγμή
έχουμε κάτι που το είχαμε στο πα-
ρελθόν. Έχουμε πληθώρα πτήσεων
ιδιαίτερα από το Ντουμπάι, το Άμ-
που Ντάμπι και το Κατάρ. Αυτοί οι
τρεις κόμβοι με το οποίους έχει
συνδεθεί το αεροδρόμιο της Λάρ-
νακας με πυκνές και συχνές πτήσεις
μπορούν να αποτελέσουν σε πρώτο
στάδιο της σύνδεση της Κύπρου
με την Άπω Ανατολή. Αν καταφέ-
ρουμε να προσεγγίσουμε με τρόπο
οργανωμένο αυτές τις αγορές χρη-
σιμοποιώντας σαν μεταφορικό
μέσο αυτά τα τρία σημεία του Αρα-
βικού Κόλπου πιστεύουμε ότι κά-
νουμε ένα πρώτο ξεκίνημα για να
διαπιστώσουμε αν πράγματι υπάρ-
χει αγορά. Οι πληροφορίες που
έχουμε είναι ότι στην Ελλάδα υπάρ-
χει μεγάλο τουριστικό ρεύμα από
την Κίνα. Δε νομίζω ότι υστερήσαμε
εμείς σαν χώρα σε καλές σχέσεις
με τους Κινέζους και νομίζω ότι
μπορούμε να χτίσουμε σε αυτή την
ιστορία. 
–Πώς μπορούμε να προσεγγί-
σουμε τουρίστες από αυτές τις

χώρες και κατά πόσον έχουμε
και το ανάλογο τουριστικό προϊόν; 

Υπάρχουν πολλοί τρόποι να προ-
σεγγιστούν αυτές οι αγορές, να έρ-
χεται κάποιος για παράδειγμα τέσ-
σερις μέρες στην Κύπρο, έξι στην
Ελλάδα και κ.ο.κ. Στο παρελθόν εί-
χαμε συζητήσει τέτοιες σκέψεις
με το Ισραήλ για προσέλκυση του-
ριστών από την Αμερική. 

Πιστεύω ότι μπορούμε να κά-
νουμε τις προσπάθειές μας και να
πείσουμε απευθείας κάποιους Κι-
νέζους ή και Ιάπωνες γιατί και η
Ιαπωνία είναι μια δυνητική αγορά
που θα μπορούσαμε να προσελκύ-
σουμε αρκετούς που ταξιδεύουν
στην Ευρώπη. Η απάντηση για το
προϊόν δεν είναι εύκολη γιατί απλά
μπορώ να πω ότι δεν έχουμε το
προϊόν. 

Όμως, όπως είναι το προϊόν μας,
εύκολα μπορεί να προσαρμοστεί
και να δώσει κάποια διέξοδο. Μπο-
ρεί να μην είναι ο πρωταρχικός
στόχος ο «ήλιος και θάλασσα» γι’
αυτές τις αγορές, αλλά έχουμε τα
εχέγγυα και τις προϋποθέσεις για
να φτιάξουμε ένα ελαφρώς διαφο-
ροποιημένο προϊόν. Η βάση και η
ραχοκοκαλιά της τουριστικής μας
ανάπτυξης είναι το «ήλιος και θά-
λασσα» και εμείς θα πρέπει να δη-
μιουργήσουμε πάνω σε αυτό. Υπάρ-
χουν πολλά παραδείγματα προς
συζήτηση όπως ο αθλητικός του-
ρισμός, ο ποδηλατικός τουρισμός,
τα γήπεδα γκολφ, ο ιατρικός και
θρησκευτικός τουρισμός. 

Οι βασικές μας κατευθύνσεις εί-
ναι δύο: Να ξανακοιτάξουμε τις
αγορές μας, να ενισχύσουμε αυτές
που υποφέρουν και παράλληλα να
μπούμε σε νέες με διαφοροποίηση
του προϊόντος μας. Ως Σύνδεσμος
έχουμε κάνει ένα αρκετό καλό πλά-
νο με αριθμητικούς στόχους, το
θέσαμε ενώπιον του ΚΟΤ και των
άλλων φορέων και στόχος είναι να
φτάσουμε τα 3,5 εκατ. τουρίστες
σε περίοδο πενταετίας. Για να επι-
τευχθεί όμως πρέπει να επιμηκυν-
θεί η τουριστική περίοδος. 
–Πολλοί είναι αυτοί που μιλούν
για αναβάθμιση του προϊόντος
μας και για προσέλκυση πιο
ποιοτικού τουρισμού. Ως Σύν-
δεσμος πώς το αντιλαμβάνεστε; 

–Όταν λέμε ποιοτικός τουρισμός
δεν σημαίνει κατ’ ανάγκη τουρι-
σμός πέντε αστέρων. Αυτή τη μανία
πρέπει να την αποβάλουμε. Πι-
στεύουμε ότι πρέπει να υπάρχει
μια λογική διασπορά των ξενοδο-
χειακών μας κλινών. Σημασία έχει
ο τουρίστας που έρχεται στην Κύ-
προ να αισθάνεται ότι δεν υπάρχει
εγκληματικότητα, υπάρχει καλή
υποδομή, τα εστιατόρια είναι καλής
ποιότητας, δεν σερβίρονται νοθευ-
μένα ποτά, υπάρχουν συγκοινωνίες
που δεν πληρώνεις χοντρά λεφτά.
Όλα αυτά συνθέτουν το ποιοτικό
προϊόν. Για να πιάσεις το 1 εκατ.
τουρίστες από την Αγγλία ή 700
χιλ. από τη Ρωσία δεν θα πάνε όλοι
σε ξενοδοχεία πέντε αστέρων. Θα
πάνε από δύο αστέρων μέχρι πέντε.
Είμαστε ένα supermarket το οποίο
προσφέρει καλής ποιότητας προ-
ϊόντα για όλα τα βαλάντια. 

–Οι σχέσεις σας με τον ΚΟΤ ποι-
ες είναι; 

–Με τον ΚΟΤ οι σχέσεις μας πρέ-
πει να είναι σχέση δύο αγαπημένων
φίλων. Δεν μπορεί να είμαστε σε
σύγκρουση αν και υπάρχουν δια-
φωνίες και διαφορετικές εκτιμήσεις.
Εμάς μας ενοχλεί να υπεραπλου-
στεύουμε τη λειτουργία και τον
ρόλο ύπαρξης του ΚΟΤ, ότι π.χ. βγή-
καν τα αποτελέσματα των αφίξεων
πάμε καλά και τελειώσαμε. Αυτό
πρέπει να το αποβάλουμε. Θέλουμε
να μπούμε σε μια εποχή που ο ΚΟΤ
δεν θα αρκείται στο να εξαγγέλλει
όλα αυτά τα θετικά πρόσημα αλλά
να βλέπουμε και πού υπάρχει πρό-
βλημα. Με το τελευταίο Δ.Σ. του
ΚΟΤ έχουμε ξεκινήσει μια πολύ
καλή συνεργασία, έχει καθιερωθεί
από τον νυν πρόεδρο η Συμβουλευ-
τική Επιτροπή Τουρισμού, ενώ έχει
συσταθεί και σε επίπεδο υπηρεσια-

κών επιτροπή και εξετάζουμε πολύ
στενά τις αγορές και τις εξελίξεις
με τρόπο αναλυτικό. 
–Πώς βλέπετε τις σκέψεις της
κυβέρνησης για δημιουργία
Υφυπουργείου και αφαίρεση
πολλών αρμοδιοτήτων του ΚΟΤ;

–Έχουμε δώσει και γραπτώς τις
απόψεις μας στον ΚΟΤ, όταν μας
είχε ζητηθεί το 2011 από το τότε
Δ.Σ. για το πώς μπορεί να αναδιαρ-
θρωθεί ο Οργανισμός καθώς και
στην KPMG η οποία ανέλαβε να κά-
νει μελέτη αναδιάρθρωσής του.
Πάντοτε είχαμε την άποψη ότι ο
ΚΟΤ πρέπει να εξειδικευτεί σε δύο
βασικούς τομείς. Στον σχεδιασμό
της τουριστικής στρατηγικής και
στο μάρκετινγκ. Αυτά τα δύο μεγάλα
κεφάλαια. 

Όλα τα υπόλοιπα μπορούν να πά-
νε σε ανάλογες υπηρεσίες του κρά-
τους που κάνουν την ίδια εργασία.

Για τα θέματα τεχνικού ελέγχου για
παράδειγμα εμείς λέμε το τεχνικό
τμήμα του ΚΟΤ να μπει κάτω από
την πολεοδομία ή ένα συγκεκριμένο
Υπουργείο και να προσφέρει τεχνι-
κές υπηρεσίες τουρισμού. Να είναι
οι ίδιοι άνθρωποι, με τελεσίδικη πα-
ρουσία. 

Επίσης, το θέμα της επιθεώρησης.
Επειδή έχει λεχθεί ότι δεν θέλουμε
επιθεωρήσεις και ελέγχους, εμείς
λέμε ότι βεβαίως και θέλουμε γιατί
έτσι βελτιώνουμε το επίπεδο του
προϊόντος μας. Αυτό που δεν δεχό-
μαστε σαν ξενοδόχοι είναι να έρθει
ένας λειτουργός του ΚΟΤ για να
ελέγξει για παράδειγμα αν ταιριά-
ζουν τα έπιπλα ή πώς θα σερβίρουμε
το πρόγευμα. Πολλές φορές ερχό-
μαστε σε σύγκρουση με τους επι-
θεωρητές γιατί νιώθουμε ότι επεμ-
βαίνουν στο κομμάτι διαχείρισης
ενός ξενοδοχείου. Αν ο ξενοδόχος

δεν κάνει καλά τη δουλειά του, θα
του απαντήσουν οι πελάτες του. Τα
ξενοδοχεία δεν είναι κουτιά, έχουν
χαρακτήρα και εκείνο το οποίο αν-
τισταθήκαμε ήταν στα λεγόμενα
ποιοτικά κριτήρια και δεν θα δε-
χτούμε να υπάρχουν ποιοτικά κρι-
τήρια υποκειμενικά, τα οποία θα
πρέπει να εφαρμόζουν όλα τα ξε-
νοδοχεία ανεξαιρέτως. 
–Για το θέμα του μάρκετινγκ,
επειδή εκφράζονται ανησυχίες,
δεν θα περάσει σε χέρια ιδιω-
τικά…

Όχι, προς Θεού. Και μάλιστα στο
θέμα της διαφήμισης και προβολής
μας είχαν υποσχεθεί ότι θα εμπλε-
κόμεθα και εμείς αλλά ουδέποτε
μας επέτρεψαν. Διακρίνεται μια μυ-
στικοπάθεια και από ό,τι διέρρευσε
τον Τύπο η έκθεση της KPMG ανα-
δεικνύει το κομμάτι ότι η προβολή
δεν είναι πάντοτε η κατάλληλη και

ότι έχουμε υστερήσει αφάνταστα
στο θέμα του ηλεκτρονικού μάρκε-
τινγκ. 

Μετά το κούρεμα του Μαρτίου,
υπήρχε μια έντονη ανησυχία από
τουρίστες για το αν θα πρέπει ή όχι
να έρθουν στην Κύπρο. Ήμασταν
στο ξεκίνημα της σεζόν! Μαζευτή-
καμε περίπου 20 άτομα, δημιουρ-
γήσαμε μια ομάδα και κάναμε μια
ηλεκτρονική εκστρατεία (Summer
in Cyprus), με πρωτοβουλία του
ιδιωτικού τομέα, πήγαμε στις πα-
ραλίες, πήραμε συνεντεύξεις, προ-
βάλαμε τουρίστες που έλεγαν ότι
δεν αντιμετώπιζαν προβλήματα.
Δουλέψαμε εντατικά, αφιλοκερδώς
και τα καταφέραμε. 

Ωστόσο, επιμένουμε ότι ο ΚΟΤ
είναι απαραίτητος θεσμός και το
προσωπικό να μην έχει καμιά έγνοια,
δεν εποφθαλμιά κανείς να τους
πάρει τη θέση τους απλώς θα γίνει

μια αναδιάταξη των καθηκόντων.
Μας κατηγορούν ότι επικεντρωνό-
μαστε π.χ. στο τμήμα του Λογιστη-
ρίου το οποίο κάποτε είχε πολλές
αρμοδιότητες. Με τη μεταφορά κά-
ποιων αρμοδιοτήτων σε κάποιους
άλλους τομείς, κάποιοι μπορούν να
μεταφερθούν αλλού για να είναι πιο
παραγωγικοί. Ακούμε για παράδειγ-
μα καθημερινά Γενική Εισαγγελία..
–Εσείς τι ενημέρωση έχετε για
την έγκριση του θεσμικού πλαι-
σίου; Ο ΚΟΤ λέει ότι περιμένει
από το 2009 νομοτεχνικό έλεγχο
και ακόμα δεν έχει προχωρήσει.

–Δεν γνωρίζω αν κολλά στην Ει-
σαγγελία αλλά η αλήθεια είναι ότι
έχει χρόνια που συζητούμε το λε-
γόμενο θεσμικό πλαίσιο και μας
ανησυχεί πάρα πολύ που καθυ-
στερεί γιατί θεσμοθετεί λεπτομέ-
ρειες κατασκευαστικές, αρχιτε-
κτονικές κ.λπ. 

Υπάρχει μυστικοπάθεια στον ΚΟΤ για τη διαφημιστική προβολή

<<<<<<<

Αν ο ξενοδόχος δεν κά-
νει καλά τη δουλειά του,
θα του απαντήσουν οι
πελάτες του. Τα ξενοδο-
χεία δεν είναι κουτιά και
δεν θα δεχτούμε να
υπάρχουν υποκειμενικά
ποιοτικά κριτήρια, τα
οποία θα πρέπει να
εφαρμόζουν όλα τα ξε-
νοδοχεία ανεξαιρέτως. 

<<<<<<<

Μας ανησυχεί το γεγο-
νός ότι υπάρχει μια υπε-
ρεξάρτηση από τη ρωσι-
κή αγορά. Όμως, είναι
μια πολύ καλή αγορά,
γρήγορα αναπτυσσόμε-
νη, έχουμε κερδίσει πο-
λύ καλούς φίλους που
έχουν συνδράμει ουσια-
στικά στην αναβάθμιση
του ξενοδοχειακού μας
προϊόντος μέσα από
χρηματοδοτήσεις. 

Ποιοτικός τουρισμός δεν είναι ο τουρισμός πέντε αστέρων. Είμαστε ένα σούπερ μάρκετ το οποίο προσφέρει καλής
ποιότητας προϊόντα για όλα τα βαλάντια.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΟΥ ΠΑΣΥΞΕ, ΧΑΡΗΣ ΛΟΪΖΙΔΗΣ, ΣΤΗΝ «Κ»

Εφικτός ο στόχος για τρία εκατ. τουρίστες
Θα πρέπει να στραφούμε και να μελετήσουμε νέες τουριστικές αγορές, όπως η Κίνα και η Ιαπωνία
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Του ΜΑΡΙΟΥ ΙΩΑΝΝΟΥ

Σε υψηλά επίπεδα βρίσκεται τον
τελευταίο καιρό το ενδιαφέρον
νέων επιχειρηματιών να αναπτύ-
ξουν μία δική τους ιδέα, με την ελ-
πίδα ότι θα καταφέρουν να την υλο-
ποιήσουν. Οι νεοφυείς επιχειρήσεις
κερδίζουν έδαφος ανάμεσα στους
νέους ανθρώπους που έχουν απο-
φοιτήσει από Πανεπιστήμια ή ήδη
δραστηριοποιούνται στο εξωτερικό,
αλλά θέλουν να επιστρέψουν στην
Κύπρο για να δοκιμάσουν τις δυ-
νάμεις τους και στη χώρα τους.
Ωστόσο, όπως τονίζει στην «Κ», ο
γενικός γραμματέας του Κυπριακού
Εμπορικού και Βιομηχανικού Επι-
μελητηρίου (ΚΕΒΕ), Μάριος Τσιακ-
κής, ανασταλτικό παράγοντα για
τους φερέλπιδες επιχειρηματίες εί-
ναι η εξεύρεση της πρώτης χρημα-
τοδότησης αυτής της προσπάθειας. 

Εκτός από την δυσκολία για άντ-
ληση των απαραίτητων κεφαλαίων
για το ξεκίνημα μιας επιχείρησης,
σημαντικό εμπόδιο αποδεικνύεται
και η έλλειψη υποστηρικτικών ερ-
γαλείων από πλευράς της Πολιτείας.
Πηγή χρηματοδότησης, που όμως
αδυνατεί επί του παρόντος να στη-
ρίξει αποτελεσματικά τους νέους
επιχειρηματίες αποτελούν τα τρα-
πεζικά ιδρύματα. Αντίθετα, σε άλλες
ανεπτυγμένες χώρες, οι τράπεζες
είναι πιο εξοικειωμένες με τον θεσμό
των νεοφυών επιχειρήσεων, με
αποτέλεσμα να χρηματοδοτούν πιο
εύκολα και γρήγορα. «Επειδή ακρι-
βώς τα start ups θεωρούνται, σε
κάποιο βαθμό, υψηλού κινδύνου,
με την έννοια ότι είναι νεοφυείς
και καινούργιοι τομείς, σε συνδυα-
σμό με την έλλειψη ρευστότητας
που αποτελεί βασικό ζήτημα για
τις τράπεζες, τα ιδρύματα καταλή-
γουν να είναι πιο επιφυλακτικά στη
χρηματοδότηση τέτοιου είδους
προσπαθειών», εξηγεί ο κ. Τσιακκής.
Από την άλλη, στήριξη στις start
ups εταιρείες παρέχουν τα επιχει-
ρηματικά κεφάλαια υψηλής από-
δοσης και υψηλού κινδύνου (ven-
ture capitals), τα οποία ωστόσο δεν
φαίνεται να ευδοκιμούν στην κυ-
πριακή αγορά. 

Σε προηγμένες χώρες, έχουν δη-
μιουργηθεί οι εν λόγω θεσμοί, που
λειτουργούν παράλληλα με τους
λεγόμενους επιχειρηματικούς αγ-
γέλους, και συνήθως αποτελούνται
από ανθρώπους, οι οποίοι θέλουν
να διοχετεύσουν τα κεφάλαιά τους
σε εναλλακτικές μορφές επενδύ-
σεων. Οι ενδιαφερόμενοι επιχει-
ρηματίες παρουσιάζονται ενώπιον
ομάδας εκπροσώπων των επενδυ-
τών, που αξιολογούν τις προτάσεις
και τελικά αποφασίζουν κατά πόσο
είναι διατεθειμένοι να παράσχουν
κεφάλαια στην εκάστοτε επιχείρη-
ση. 

Στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος
βρίσκονται οι επιχειρήσεις που βα-
σίζονται στη γνώση, την έρευνα
και την καινοτομία. Στην τεχνολο-
γία, την πληροφορική, την ιατρική
και τους παρεμφερείς τομείς, όπως
τα διαγνωστικά εργαλεία και τα μη-
χανήματα, στρέφονται κυρίως οι
νέοι επιχειρηματίες, οι οποίοι κα-
λούνται να παρουσιάσουν προϊόντα
ή υπηρεσίες, μέσω κάποιας καινο-
τόμου πρότασης. Μπορεί μία νεο-

σύστατη επιχείρηση να ξεκινήσει
με μικρή βάση, τριών ή τεσσάρων
ατόμων, αλλά σε βάθος χρόνου να
εξεύρει την απαραίτητη χρηματο-
δότηση, το προϊόν να αποκτήσει
μαζική απήχηση και η εταιρεία να
καταστεί μεγάλη, αν όχι κολοσσός.

Εμπόδιο η γραφειοκρατία
Εύλογα η γραφειοκρατία είναι

ένας παράγοντας που ταλαιπωρεί
και «σκοτώνει» τόσο τη νεανική
όσο και την παραδοσιακή επιχει-
ρηματική δραστηριότητα, μιας και
δεν περιορίζεται ούτε στις παλιές
ούτε στις νέες εταιρείες. Ωστόσο,
φαίνεται ότι επηρεάζει σε μεγάλο
βαθμό την ανάπτυξη των νεοφυών
επιχειρήσεων, καθώς είναι πιο αι-
σθητή η επίπτωσή της σε εταιρείες
αυτού του μεγέθους και εμβέλειας.
«Ένας νέος άνθρωπος δεν διαθέτει
τους οικονομικούς πόρους, με τους
οποίους θα είναι σε θέση να αντέξει
τις όποιες καθυστερήσεις προκύ-
ψουν και να αντεπεξέλθει στις χρο-
νοβόρες διαδικασίες με τις οποίες
θα έρθει αντιμέτωπος μέχρι την
υλοποίηση της ιδέας του», τονίζει
ο κ. Τσιακκής. Μοναδικό πρόβλημα
δεν είναι, όμως, η γραφειοκρατία,
αλλά και ο χρόνος, αφού ο αντα-
γωνισμός, μπορεί να μην είναι τόσο
έντονος όσο στις υπόλοιπες επι-
χειρήσεις, αλλά δεν παύει να ανα-
πτύσσεται ραγδαία και να προχωρεί
με γοργούς ρυθμούς. Σε περίπτωση
που σημειωθεί καθυστέρηση στην
κυκλοφορία ενός καινοτόμου και
χρήσιμου προϊόντος στην αγορά
από τον επιχειρηματία, ενδέχεται
ο ανταγωνιστής να καταφέρει να
βγει στο εμπόριο νωρίτερα. Από
την άλλη, το ΚΕΒΕ εκτιμά ότι η γρα-
φειοκρατία σαφώς δεν θα πρέπει
να αποτελεί τροχοπέδη στην καρ-

ποφορία αυτών των σχεδιασμών.
Αντίθετα, σύμφωνα με τον γ.γ. του
Επιμελητηρίου, θα πρέπει να υπάρ-
χει στήριξη σε αυτού του είδους
τις εταιρείες, ιδιαίτερα κατά την
προσπάθεια εγγραφής πατέντας
με στόχο την προστασία και κατο-
χύρωση μιας ιδέας. 

Ενθάρρυνση και κίνητρα
Ωστόσο, οι Κύπριοι καταναλωτές

είναι σε θέση να δείξουν την προ-
τίμησή τους προς τις καινούργιες
προτάσεις, αν και συναντούν αρ-
κετά εμπόδια τόσο στο ξεκίνημα
όσο και στην πορεία προς την υλο-
ποίησή τους, καθώς κράτος και φο-
ρείς αδυνατούν να τις στηρίξουν
ουσιαστικά. Το ζήτημα που προ-
κύπτει είναι κατά πόσο το προϊόν
που θα λανσαριστεί θα έχει απή-
χηση και χρησιμότητα στον κόσμο,
να εμπίπτει στους τομείς ενδιαφέ-
ροντος των καταναλωτών και να
προσφέρεται σε μία προσιτή τιμή.
Εξάλλου, παρόλο που η κυπριακή
αγορά είναι μικρή, ωστόσο, με την

απαραίτητη έρευνα και βρίσκοντας
τις σωστές διόδους, τέτοια προϊόντα
μπορούν να διοχετευθούν και στο
εξωτερικό. Το ΚΕΒΕ επισημαίνει
ότι θα πρέπει να ενθαρρύνονται
αυτές οι πρωτοβουλίες και να εξευ-
ρεθούν οι απαραίτητοι μηχανισμοί
για ανάπτυξή τους. Πρώτο κίνητρο
είναι η αρχική χρηματοδότηση για
το ξεκίνημα μιας επιχείρησης και
σε δεύτερη φάση η επιπρόσθετη
χρηματοδότηση, η οποία θα πρέπει
να παραχωρηθεί στο στάδιο, κατά
το οποίο ολοκληρώνεται η ιδέα και
μετατρέπεται σε προϊόν. «Θα πρέπει
να καλυφθεί το κενό χρηματοδό-
τησης, για να μη χάνουμε αυτές τις
καλές ιδέες, που ενώ υπάρχουν,
είτε δεν μπορούν να ξεκινήσουν
καν είτε όταν βρεθούν στο σημείο
της παραγωγής, αδυνατούν να
βρουν την αναγκαία χρηματοδό-
τηση για να προχωρήσουν και να
ολοκληρωθούν». 

Οι εναλλακτικές λύσεις
Μία πύλη ενημέρωσης χρημα-

τοδοτικών προγραμμάτων μπορεί
να προσφέρει διευκρινίσεις και
πληροφορίες σε όποιον ενδιαφέ-
ρεται να βρει διέξοδο στην ευρω-
παϊκή χρηματοδότηση και την άντ-
ληση κεφαλαίων από εθνικούς πό-
ρους ή τον συνδυασμό και των δύο
μορφών οικονομικής στήριξης. Πο-
λύ μεγάλο ενδιαφέρον διαπιστώνει
η Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών
Προγραμμάτων, Συντονισμού και
Ανάπτυξης (ΓΔ ΕΠΣΑ), δεδομένης
της οικονομικής συγκυρίας, από
πολίτες ή μη κερδοσκοπικούς ορ-
γανισμούς και επιχειρήσεις, το
οποίο επικεντρώνεται στους τομείς
της έρευνας, της καινοτομίας και
της τεχνολογικής ανάπτυξης. Οι
τρεις βασικές κατηγορίες, τις οποίες

μπορούν να αναζητήσουν οι ενδια-
φερόμενοι στην ιστοσελίδα
www.fundingprogrammesportal.go
v.cy, είναι τα ανταγωνιστικά προ-
γράμματα, που προκηρύσσονται
και αξιολογούνται απευθείας από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, τα συγ-
χρηματοδοτούμενα προγράμματα,
τα οποία συγχρηματοδοτούνται
από κονδύλια που κατανέμονται
στην Κύπρο τόσο από την Κομισιόν
όσο και από εθνικούς πόρους, όπως
επίσης και τα εθνικά σχέδια κινή-
τρων, που χρηματοδοτούνται απο-
κλειστικά από εθνικούς πόρους και
προκηρύσσονται από δημόσιες
υπηρεσίες και υπουργεία. 

Αρωγός στη χρηματοδότηση των
νέων εμπορικών εταιρειών αποτελεί
το Σχέδιο Ενίσχυσης της Νεανικής
Επιχειρηματικότητας, ένας θεσμός,
ο οποίος αναμένεται να προσφέρει
οικονομική στήριξη στους νέους
επιχειρηματίες εντός των επόμενων
μηνών, με την έγκριση των όρων
του σχεδίου, που είχε προκηρυχθεί
τελευταίως τον Οκτώβριο του 2013
από το Υπουργείο Ενέργειας, Εμ-
πορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.
Σκοπός του σχεδίου, το οποίο δεν
αποκλείεται να τροποποιηθεί εν
μέρει, είναι η ανάπτυξη, υποστήριξη
και προώθηση της επιχειρηματι-
κότητας των νέων (από 20 έως 39
ετών) που επιθυμούν να δραστη-
ριοποιηθούν επιχειρηματικά, αξιο-
ποιώντας τις γνώσεις τους, την κα-
τάρτιση και τα ταλέντα τους. 

Ο συγκεκριμένος σκοπός ανα-
μένεται να επιτευχθεί με την αξιο-
ποίηση κινήτρων υπό την μορφή
χρηματοδοτικών ενισχύσεων για
τη δημιουργία νέων, βιώσιμων,
δυναμικών, ανταγωνιστικών πολύ
μικρών επιχειρήσεων με προοπτική
εξέλιξης.

Δύο ασήμαντα ατυχήματα που συ-
νέβησαν σε μία κουζίνα ήταν η αφορ-
μή για να εφευρεθεί από έναν Κύπριο
ηλεκτρολόγο μηχανικό μία σπουδαία
πατέντα, η οποία είναι εγγεγραμμένη
σε 68 χώρες ανά τον κόσμο. Ο Λούης
Χρίστου προσπάθησε να πιάσει στα
χέρια του ένα γυάλινο δοχείο με ζά-
χαρη, το οποίο δεν ήταν καλά βι-
δωμένο, με αποτέλεσμα να γλιστρή-
σει από τα χέρια του, να σπάσει και
να χυθεί η ζάχαρη στο πάτωμα.
Όταν επαναλήφθηκε το ατύχημα,
γεννήθηκε η ιδέα ότι θα έπρεπε να
βρεθεί ένας ασφαλής τρόπος για να
κλείσει το δοχείο χωρίς να χρειαστεί
να βιδωθεί το καπάκι. 

Η πατέντα που εφευρέθηκε έγ-
κειται στο γεγονός ότι οι μαγνήτες
καθοδηγούν το καπάκι για να κλει-
δώσει μηχανικά. Σε κατοπινό στάδιο,
η ιδέα προχώρησε και έπειτα από

σχετική επεξεργασία επιτεύχθηκαν
και άλλα οφέλη, όπως η δυνατότητα
της σφράγισης, ενώ το ειδικό καπάκι
πλέον μπορεί να εφαρμοστεί σε διά-
φορα δοχεία, που περιέχουν τρόφιμα,
καλλυντικά κ.ά. Με ευκολία, ασφά-
λεια και τη χρήση του ενός χεριού,
το καπάκι είναι χρήσιμο για κάθε
νοικοκυριό. Επτά χρόνια μετά, η
ομάδα του Λούη εργάζεται πυρετω-
δώς για τα νέα χαρακτηριστικά που
θα έχει το ανανεωμένο προϊόν, όταν
θα κυκλοφορήσει στη διεθνή αγορά.
Το αρχικό κεφάλαιο για το ξεκίνημα
αυτής της πολυετούς προσπάθειας,
το οποίο ήταν αρκετά υψηλό, εξευ-
ρέθηκε από την οικογένειά του, ενώ
μετά από αίτηση που κατατέθηκε
το 2013, έλαβε έγκριση για να του
χορηγηθούν τόσο από εθνικούς πό-
ρους όσο και από τις Βρυξέλλες ποσό
118.000 ευρώ. 

Σημαντικό πρόβλημα αποτελεί
για ένα νέο επιχειρηματία η ετήσια
ανανέωση των δικαιωμάτων της πα-
τέντας, καθώς το κόστος είναι αυ-
ξημένο. Σύμφωνα με τον Λούη, με-
γαλύτερο είναι εν τέλει το κόστος
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στην οποία
το κεντρικό γραφείο εγγραφής πα-
τέντας δεν λειτουργεί αποτελεσμα-
τικά λόγω ασυμφωνίας ανάμεσα σε
Αγγλία, Γερμανία και Γαλλία για το
πού θα πρέπει να εδρεύει, σε αντί-

θεση με τις ΗΠΑ, όπου το κεντρικό
γραφείο καλύπτει όλες τις πολιτείες. 

«Υπάρχει ένα κοινό ευρωπαϊκό
γραφείο, το European Patent Office
(EPO), το οποίο λειτουργεί υποβοη-
θητικά στο θέμα της έρευνας για
τους τρόπους εγγραφής, αλλά σε
υποχρεώνουν να εγγράψεις την πα-
τέντα στο κάθε κράτος μέλος της
Ε.Ε. ξεχωριστά, καταβάλλοντας ένα
υπέρογκο ποσό κάθε χρόνο», εξηγεί
στην «Κ» ο εφευρέτης της πατέντας,

τονίζοντας ότι μόνο για τις ευρω-
παϊκές χώρες πληρώνει ετησίως
25.000 ευρώ για την ανανέωση των
δικαιωμάτων, ενώ στις ΗΠΑ μόλις
2.000 δολάρια.

Στα άμεσα σχέδια του Λούη και
της ολιγάριθμης ομάδας του, που
απαρτίζεται από επτά άτομα, είναι
να καταφέρουν να κάνουν γνωστή
την εφεύρεση σε γνωστές εταιρείες
του εξωτερικού, στις οποίες θα χο-
ρηγούν άδειες για επισήμανση της
ιδέας πάνω στα προϊόντα τους. Όσον
αφορά στο θέμα της καινοτομίας
στην Κύπρο, ο εμπνευστής της πα-
τέντας θεωρεί ότι υπάρχουν πανέ-
ξυπνα μυαλά, με πρωτότυπες ιδέες,
οι οποίες ωστόσο δεν τυγχάνουν
καμίας στήριξης ούτε από την κυ-
βέρνηση ούτε από την κοινωνία.
«Είναι ένας διαρκής αγώνας, στον
οποίο συναντάς μόνο εμπόδια και

δυσκολίες. Δεν μπορείς να κάνεις
το παραμικρό, ούτε καν να δοκιμά-
σεις την ιδέα σου, ενώ δεν υπάρχει
η δυνατότητα πρόσβασης σε συμ-
βουλευτικές εταιρείες ή υπηρεσίες,
όπως έχουν επιχειρηματίες σε άλλες
χώρες», σημειώνει ο Λούης Χρίστου,
ξεκαθαρίζοντας ότι θα δίσταζε να
προχωρούσε ξανά σε μία τέτοια επι-
χειρηματική κίνηση, καθώς, όπως
λέει, τα έξοδα, το άγχος, το τρέξιμο,
η αβεβαιότητα της επιτυχίας και η
καθυστέρηση στην εμφάνιση των
πρώτων χειροπιαστών αποτελεσμά-
των των κόπων αποτελούν ανασταλ-
τικούς παράγοντες. 

Ωστόσο, προτρέπει όποιον πι-
στεύει πραγματικά στην ιδέα του
και διαθέτει τα απαραίτητα πρώτα
κεφάλαια, να συνεχίσει τον αγώνα
μέχρι τέλους, με όπλα την επιμονή
και την υπομονή του.

Οι σύμμαχοι και τα εμπόδια των start ups
Αγκάθια η χρηματοδότηση και η γραφειοκρατία – αρκετοί νέοι πωλούν τις ιδέες τους στο εξωτερικό

«Καπάκι» ήρθε η έμπνευση για μία πρωτότυπη πατέντα

Επενδύστε στα
λαμπρά μυαλά

Παρόλο που και στην Κύπρο
έχει καταστεί αποδεκτό από την
κοινωνία και τονίζεται όλο και
περισσότερο η ανάγκη για στρο-
φή προς την έρευνα και την και-
νοτομία, ενώ ήδη υπάρχουν νε-
οφυείς εταιρείες που βασίζον-
ται στη γνώση, εντούτοις χρει-
άζεται να δημιουργηθούν οι
απαραίτητοι μηχανισμοί, οι
οποίοι θα χρηματοδοτήσουν αυ-
τές τις προσπάθειες. 
Ο γ.γ. του ΚΕΒΕ επισημαίνει ότι
θα πρέπει η Κύπρος να επενδύ-
σει στις καινούργιες προτάσεις
και να στραφεί προς αυτή την κα-
τεύθυνση, καθώς η χώρα διαθέ-
τει ικανότατο επιστημονικό δυνα-
μικό, το οποίοι θα πρέπει να εν-
θαρρυνθεί και να στηριχθεί ου-
σιαστικά προκειμένου να αξιο-
ποιήσει τις γνώσεις που διαθέτει
και τις εμπειρίες που έχει απο-
κτήσει εξαιτίας της δραστηριο-
ποίησής του σε άλλες χώρες.
Ωστόσο, το πρόβλημα που προκύ-
πτει είναι ότι ναι μεν υπάρχουν
πρωτοπόρες ιδέες από Κύπριους,
αλλά επειδή ακριβώς δεν μπο-
ρούν να αντλήσουν χρηματοδό-
τηση από εθνικούς πόρους, τελι-
κά καταλήγουν να πωλούν τις ιδέ-
ες τους στο εξωτερικό. 
Πολλές φορές την ιδέα εκμεταλ-
λεύεται κάποιος άλλος, που έχει
τα χρήματα να την αναπτύξει, με-
τατρέποντάς την σε προϊόν, κα-
θώς το κρίσιμο σημείο είναι ο
τρόπος που θα περάσει η εισήγη-
ση από τον σχεδιασμό στο στάδιο
της παραγωγής. Βέβαια, προκει-
μένου να μη χαθεί και να μην εγ-
καταλειφθεί εντελώς η ιδέα, που
ενδέχεται να είναι και πατέντα, οι
εισηγητές της την πωλούν, λαμ-
βάνοντας απλώς κάποια χρήματα
έναντι της αξίας της. 
Επιτυχία θεωρείται η μετατροπή
της ιδέας σε εμπορική εκμετάλ-
λευση, μιας και μόνο τότε θα προ-
κύψουν τα πολλά έσοδα, σημει-
ώνει στην «Κ» ο κ. Τσιακκής, δι-
ευκρινίζοντας ότι «επειδή θα
χρειαστούν επιπρόσθετα κεφά-
λαια στο στάδιο της παραγωγής
του προϊόντος ή της υπηρεσίας,
σε περίπτωση που δεν μπορέ-
σουν οι επιχειρηματίες να χρημα-
τοδοτήσουν και να αναπτύξουν
την ιδέα στην Κύπρο, έχουν δύο
επιλογές: είτε να την εγκαταλεί-
ψουν πλήρως, είτε να την πουλή-
σουν σε κάποιον ξένο επενδυτή,
ο οποίος θα αναλάβει να την εκ-
μεταλλευτεί».
Συγκριτικό πλεονέκτημα αποτε-
λεί η κατάθεση μιας καινοτόμου ή
πρωτοπόρου πρότασης, καθώς
σε αυτή την περίπτωση ο ανταγω-
νισμός που θα συναντήσουν οι
νέοι επιχειρηματίες είναι μικρό-
τερος σε σχέση με τη δημιουργία
οποιασδήποτε παραδοσιακής
εταιρείας, στην οποία θα έχουν
να αντιμετωπίσουν αρκετούς αν-
τιπάλους, που ασχολούνται ή θα
θελήσουν να ασχοληθούν με τον
κλάδο. 

Συγκριτικό πλεονέκτημα αποτελεί η κατάθεση μιας καινοτόμου ή πρωτοπόρου πρότασης, καθώς σε αυτή την περίπτωση ο ανταγωνισμός που θα
συναντήσουν οι νέοι επιχειρηματίες είναι μικρότερος σε σύγκριση με τη δημιουργία οποιασδήποτε παραδοσιακής εταιρείας.

<<<<<<<

Στο επίκεντρο του εν-
διαφέροντος βρίσκον-
ται οι νεοφυείς επιχει-
ρήσεις που βασίζονται
στη γνώση, την έρευνα
και την καινοτομία, κα-
θώς οι νέοι παρουσιά-
ζουν ιδέες σχετικές με
τους τομείς της τεχνο-
λογίας, της πληροφορι-
κής και της ιατρικής.
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Ο 69χρονος Λευκαδίτης Γιάννης
Ζωιτάς απέκτησε το πρώτο του
παντοπωλείο στο Μπρόντγουεϊ,
κοντά στην 110η οδό, το 1977,
και σήμερα έχει στην κατοχή
του πέντε καταστήματα με την
επωνυμία «Westside Market»
στη Νέα Υόρκη και ετοιμάζεται
να ανοίξει το έκτο.

Το κατάστημα στην 110η
οδό διαθέτει περισσότερα από
20.000 προϊόντα. Μεταξύ άλλων
υπάρχει γάλα αμυγδάλου, γάλα
καρύδας και βιολογικό. Οι πε-
λάτες επιλέγουν προϊόντα χα-
μηλά σε νάτριο και χωρίς γλου-
τένη. Υπάρχουν 48 ποικιλίες
αυγού και πάνω από 250 είδη
μπίρας. Οι μνήμες, ωστόσο,
από τις δύσκολες εποχές δεν
σβήνουν εύκολα. Ο Γιάννης
Ζωιτάς, ή αλλιώς γνωστός με
το παρατσούκλι Big John, δεν
μπορεί να ξεχάσει ότι στα παι-
δικά του χρόνια το φαγητό ήταν
δυσεύρετο. Μεγάλωσε στο χω-
ριό Ρουπακιάς στη Λευκάδα.
«Ημασταν επτά αδέλφια, επτά
αγόρια και το φαγητό ελάχι-
στο», είπε. Μεγαλώνοντας, δού-
λεψε με τον πατέρα του στις
ελιές και τα αμπέλια της οικο-
γένειας. Για να μπορέσει να γί-
νει αυτό υποχρεώθηκε να μη
συνεχίσει την εκπαίδευσή του.
Σταμάτησε να πηγαίνει σχολείο
μετά την έκτη τάξη, κάτι που
ακόμα τον πονάει.

Μετανάστης στις ΗΠΑ
Μετανάστευσε στις ΗΠΑ και

όταν ήταν 26 χρόνων δούλευε
στο κατάστημα της 110ης οδού.
Τότε ήταν ένα πολυσύχναστο
και ασφυκτικά γεμάτο μπακά-
λικο, πολύ μικρότερο και με
διαφορετικό όνομα. Το αγόρασε

δίνοντας προκαταβολή και ορ-
κίστηκε να πληρώσει όλες τις
δόσεις και να αλλάξει το όνομα
σε Westside Market. «Είναι το
μωρό μου», είπε ο κ. Ζωιτάς.
Στη συνέχεια το παντοπωλείο
επεκτάθηκε και εμπλουτίστηκε
με φρεσκομαγειρεμένο φαγητό.
Η επέκταση κατέστη δυνατή
με την αγορά του διπλανού κε-
νού μπαρ και της παρακείμενης
τράπεζας. «Οι άνθρωποι άρχι-
σαν να τρώνε ποιοτικά και θα
πληρώσουν παραπάνω γι’ αυ-
τό», τόνισε.

Τα σπιτικά φαγητά και γλυκά,
τα παρασκευάζει είτε η σύζυγός
του, η Μαρία Ζωιτά, είτε οι σεφ,

που ακολουθούν τις συνταγές
της.

«Νομίζω ότι είναι καλό να
δίνεις στους ανθρώπους κάτι
που τους αρέσει», δήλωσε από
το κατάστημα στην 110η οδό
η 57χρονη Μαρία, ενώ ανακά-
τευε μεγάλες κατσαρόλες με
γαρίδες με λευκό κρασί και κο-
τόπουλο με κρεμμύδια. Η Μα-
ρία Ζωιτά ήταν η αφορμή για
να «φιλοξενούνται» σπιτικές
γεύσεις στο Westside Market.
Οταν πλέον τα τρία παιδιά της
μεγάλωσαν και έφυγαν για να
σπουδάσουν και τα τεράστια
οικογενειακά τραπέζια λιγό-
στεψαν, πρότεινε στον σύζυγό

της να πουλάει το δικό της τσιζ-
κέικ στο παντοπωλείο του. Η
απάντηση ήταν αρνητική, αλλά
δεν το έβαλε κάτω. Εκρυβε κομ-
μάτια τσιζκέικ ανάμεσα στα
ράφια και μετά την επιμονή
της, ο Big John υποχώρησε.

Νέο κατάστημα
Τις επόμενες εβδομάδες έχει

προγραμματιστεί το άνοιγμα
του έκτου Westside Market,
στη συμβολή της 12ης Λεωφό-
ρου και της Τρίτης Λεωφόρου,
στην ανατολική πλευρά του
Μανχάταν.

Το εγχείρημα αυτό, όπως δή-
λωσε στους New York Times

ο γιος της οικογένειας, Γιώργος
Ζωιτάς, 31 χρόνων, κρύβει ένα
ρίσκο. Το κατάστημα δεν θα
είναι τόσο κοντά σε είσοδο του
μετρό όσο τα προηγούμενα και
θα αναμετρηθεί με δύο «γίγαν-
τες» του χώρου, τα καταστή-
ματα Whole Foods και Trader
Joe’. Το φαγητό δεν είναι πλέον
ανάγκη, αλλά ένα είδος ταυτό-
τητας και κάθε γειτονιά έχει
τις δικές της συνήθειες, που
αποτυπώνονται και στις επι-
λογές των καταναλωτών. Για
παράδειγμα, στα καταστήματα
Westside Market στα βόρεια
προάστια της Νέας Υόρκης τα
κέικ ρυζιού είναι στα μπεστ
σέλερ, αλλά στο κέντρο ο κό-
σμος δεν τα προτιμάει.

Ο Γιώργος μετακόμισε κοντά
στο καινούργιο κατάστημα από
τον Ιούνιο του 2013 για να μάθει
τις συνήθειες της περιοχής.
Ψώνισε στις λαϊκές αγορές, επι-
σκέφθηκε διάφορα καφέ και
μπαρ, μίλησε στους κατοίκους
για να μάθει τι θα ήθελαν να
έχει ένα μαγαζί της γειτονιάς.

Η κόρη της οικογένειας, η
37χρονη Aννα Ζωιτά, έχει ανα-
λάβει ως γενική διευθύντρια
της Westside Market. Στα παν-
τοπωλεία της οικογενειακής
αλυσίδα πουλάει το δικό της
λάδι με το εμπορικό σήμα «Th-
ree Olives Extra Virgin Olive
Oil». Mε πτυχία στη διοίκηση
επιχειρήσεων και την οργανω-
σιακή συμπεριφορά, είναι ιδρύ-
τρια και διευθύνουσα σύμβου-
λος της εταιρείας ντελικατέσεν
Seven Deuce.

Πριν από τη δραστηριότητά
της αυτή βρισκόταν στην Αθή-
να και ήταν ιδιοκτήτρια της
διαδικτυακής εταιρείας γυναι-
κείων ενδυμάτων και αξεσουάρ
ΖΟI Μοda.

Ο Γιώργος Ζωιτάς εκπαιδευόταν στην οικο-
γενειακή επιχείρηση παντοπωλείων Westsi-
de Market από μικρό παιδί. Το 2007 έγινε δι-
ευθύνων σύμβουλος, αλλά από τα εφηβικά
του χρόνια έκανε τις διανομές των προϊόντων
των παντοπωλείων. Στα 16 του ανέλαβε και
διεκπεραίωσε τη μηχανογράφηση των We-
stside Market, που λειτουργούν με πέντε με-
τόχους: τους δυο γονείς του, τον ίδιο και τα
δυο αδέρφια του. Η μητέρα του και επικεφα-
λής σεφ των παντοπωλείων, η 57χρονη Μα-
ρία Ζωιτά, είναι τόσο εργασιομανής, ώστε πο-
λύ δύσκολα πείθεται να πάει διακοπές. Το δέ-
λεαρ για να κρατήσουν την πελατεία τους εί-
ναι η φιλική εξυπηρέτηση, οι ανταγωνιστικές
τιμές και το ποιοτικό φαγητό. «Δεν μου αρέ-
σει να βρίσκομαι καθισμένος πίσω από το
γραφείο μου και να διοικώ», εξομολογείται ο
Γιώργος Ζωιτάς. «Θα με συναντήσετε πάντα
στο κατάστημα, προσπαθώντας να καθοδηγώ
και να εμπνέω τους ανθρώπους που δου-
λεύουν για μένα». Υπό το σκεπτικό αυτό δια-
μορφώνει συνθήκες ανταγωνισμού ανάμεσα
στους σεφ και τους βοηθούς σεφ, παρακι-
νώντας τους να προετοιμάσουν καινούργια
πιάτα μαγειρεμένου φαγητού και συσκευα-
σμένων γευμάτων. Μία επιτυχία ήταν τα σπιτι-
κά πιτάκια - τσιπς. «Είχαμε έναν υπάλληλο,
που μια μέρα πήρε μία σακούλα με πιτάκια -
τσιπς και τα έψησε με λάδι, ρίγανη και αλάτι.
Κι έτσι εμφανίστηκε νέο προϊόν», λέει ο
ίδιος. Αντίστοιχη καινοτομία, που προωθεί,
είναι να προσφέρουν τα παντοπωλεία We-
stside Market προϊόντα διαφορετικά από
εκείνα που μπορεί να βρει κανείς σε σούπερ
μάρκετ - κολοσσούς.
Πάντως, ο Ζωιτάς ο νεότερος δεν έχει εξαντ-
λήσει την ενεργητικότητά του στην οικογε-
νειακή επιχείρηση μόνο. Το 2009, συγκεκρι-
μένα, άνοιξε το δικό του εστιατόριο με την
επωνυμία «Βαρέλι», στην 111η Οδό και
Μπρόντγουεϊ, ενώ το 2010 ίδρυσε τη δική
του δισκογραφική εταιρεία, 3 for 5 Records
με την αμερικανική ροκ μπάντα Eve to Adam.

Το μπακάλικο που έγινε αλυσίδα ντελικατέσεν
Η ιστορία του Γιάννη Ζωιτά, ενός φτωχού Ελληνα μετανάστη που «κατέκτησε» τη Νέα Υόρκη με το σπιτικό φαγητό

Το κατάστημα στην 110η οδό διαθέτει περισσότερα από 20.000 προϊόντα. Μεταξύ άλλων υπάρχει γάλα
αμυγδάλου, γάλα καρύδας και βιολογικό. Οι πελάτες επιλέγουν προϊόντα χαμηλά σε νάτριο και χωρίς γλου-
τένη. Υπάρχουν 48 ποικιλίες αυγού και πάνω από 250 είδη μπίρας.

Ο δραστήριος διάδοχος
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Οι υπεύθυνοι για την Εταιρική Επι-
κοινωνία –οι Chief Communications
Officers– είναι οι ηρωικές «εμπρο-
σθοφυλακές» των εταιρειών και βρί-
σκονται σε διαρκή επαγρύπνηση
και κινητοποίηση, ώστε οι εταιρείες
τους να ανταποκρίνονται και να
μπορούν να συνοδοιπορούν με τις
εν εξελίξει αλλαγές που φέρνουν τα
digital και τα social media στον
τομέα της ευθύνης τους. Από τους
CCOs των μεγαλύτερων εταιρειών
στον κόσμο θέλησε λοιπόν να αντ-
λήσει την έγκυρη πληροφόρησή της
η παγκόσμια εταιρεία δημόσιων σχέ-
σεων Weber Shandwick (www.we-
bershandwick.com) με την πέμπτη
κατά σειρά ετήσια έρευνα «Rising
CCO V», την οποία διενήργησε τους
πρώτους μήνες του 2014 σε συνερ-
γασία με την εταιρεία συμβούλων
Spencer Stuart (www.spencerstuart
.com).

Με δεδηλωμένη την πεποίθηση
των CCOs ότι η διάχυση των media
και η ψηφιακή εξάπλωση θα είναι
διαρκείς, το κυρίαρχο «εύρημα» της
έρευνας είναι ότι –σε σύγκριση με
το προηγούμενο έτος– αυξάνονται
οι προσλήψεις των ψηφιακά εξειδι-
κευμένων στελεχών, προκειμένου
να αναλάβουν την ευθύνη και την
επίβλεψη των σχετικών δραστηριο-
τήτων του τμήματος. Παράλληλα,
οι CCOs αναπτύσσουν όλο και πε-
ρισσότερο τη σχέση τους με χρήστες

των κοινωνικών δικτύων που έχουν
τη μεγαλύτερη επιρροή.

Social media
Σχεδόν στο σύνολό τους (91%) οι

CCOs των 203 μεγαλύτερων εται-
ρειών παγκοσμίως που ανταποκρί-
θηκαν στην έρευνα, πιστεύουν ότι
περισσότερο από οποιοδήποτε άλλο
μέσον επικοινωνίας, τη μεγαλύτερη
επίπτωση στην υπευθυνότητα των
καθηκόντων τους θα την έχουν τα
social media. 

Αναμένουν επίσης και την αύξηση
της σημαντικότητας της κινητής
τηλεφωνίας, όπως και της παραγωγής
βίντεο. Επαινο προς τους απανταχού
CCΟs «που εργάζονται σκληρά για
να αποκτήσουν τα κατάλληλα ερ-
γαλεία και τους κατάλληλους αν-
θρώπους που θα τους βοηθήσουν
να “σερφάρουν” αποτελεσματικά
μέσα σε αυτόν τον κόσμο που διαρ-
κώς αλλάζει, ώστε να μπορούν να
κινούνται με άνεση στο social πε-
ριβάλλον» απευθύνει μέσα από τη
σχετική μελέτη ο Τζορτζ Τζέιμισον,
επικεφαλής των Εταιρικών Επικοι-
νωνιών της Spencer Stuart. Και υπο-
γραμμίζει ότι «όντως, μερικές “εται-
ρικές ομάδες” ηγούνται των αλλαγών.
Υπάρχουν όμως και οι άλλες, που
αγκομαχούν για να τις φτάσουν».

Στην πλειονότητά τους οι CCOs
ομολογούν ότι τα τελευταία χρόνια,
οι στρατηγικές για τις επικοινωνίες

τους επηρεάστηκαν σε πολύ σημαν-
τικό βαθμό από τις αλλαγές στο πε-
ριβάλλον των media. Κάτι, που θα
συνεχισθεί. Και για τον λόγο αυτό,
δεν αναμένουν ότι «το τοπίο πρό-
κειται να αλλάξει». Ωστόσο υπάρχει
και ένα ποσοστό (28%) που αναμένει
ότι τα επόμενα χρόνια, η αλλαγή
στο περιβάλλον των media θα είναι
τεράστια. Οι περισσότεροι βέβαια
(51%) εκφράζουν την αισιοδοξία
τους, αλλά και με κάποια αυτοσυγ-
κράτηση. Οσο για τις επικείμενες
αλλαγές, οι ερωτηθέντες αναφέρ-

θηκαν περισσότερο στις τεχνολο-
γικές εξελίξεις, στα social media και
στις αναπτυσσόμενες media plat-
forms.

Δημοσίευση περιεχομένου
Την εταιρική επικοινωνία θα την

επηρεάσει επίσης και το content
publishing –η δημοσίευση του πε-
ριεχομένου– η οποία απασχολεί σχε-
δόν το σύνολο των CCOs της έρευνας. 

Δηλαδή, σε ένα ποσοστό τους,
δηλώνουν ότι δημιουργούν ήδη και
δημοσιοποιούν το δικό τους περιε-

χόμενο, άλλοι βρίσκονται στη δια-
δικασία αυτής της προετοιμασίας
και σε ένα μικρότερο ποσοστό (14%)
δηλώνουν την πρόθεσή τους, στο
μέλλον, να είναι αυτοί οι έκδοτες
του πρωτότυπου περιεχομένου τους.
Ωστόσο, σε σχέση με τα προηγού-
μενα χρόνια, σημαντική είναι και η
επαύξηση της ευθύνης των CCOs
στο τμήμα του Μάρκετινγκ της εται-
ρείας τους και η οποία κατά τα δύο
τελευταία χρόνια αυξήθηκε κατά
35%.

Η σύγκλιση αυτή –Μάρκετινγκ
και Επικοινωνίας– προάγεται κυρίως
μέσα από την αδιαίρετη σχέση που
υπάρχει ανάμεσα στην εταιρική φή-
μη και στη φήμη της μάρκας (brand).
Κάτι, που καταδεικνύεται και από
την ταχεία πρόοδο που σημειώνει
η σύγκλιση αυτή στις διεθνείς εται-
ρείες του Fortune 500, όπως εξηγεί
η Λέσλι Γκέινς-Ρος, Chief Reputation
Strategist της Weber Shandwick.
Για να συμπληρώσει ότι «σήμερα,
αποτελεί αποστολή κρίσιμης σημα-
σίας, το να έχει μία και σαφή φωνή
η επιχείρηση, μέσα σε αυτό το κα-
τακερματισμένο περιβάλλον των
media». Αλλά και οι CCOs παγκο-
σμίως συμφωνούν, όχι μόνο γι’ αυτή
την αδιαίρετη σχέση μεταξύ της
εταιρικής φήμης και της φήμης του
brand, αλλά και της σχέσης με τις
δημόσιες σχέσεις, οι οποίες τα τε-
λευταία χρόνια διαδραματίζουν ση-

μαντικότερο ρόλο σε σχέση με το
μάρκετινγκ.

Διαφορετικοί σκοποί
Ποια media ενσωματώνουν όμως

οι CCOs στις επιχειρήσεις τους – τα
παραδοσιακά ή τα social media; Τα
παραδοσιακά τα χρησιμοποιούν το
64% των συμμετεχόντων στην έρευ-
να, ενώ τα social media το 36%. Και
αυτό συμβαίνει ανάλογα με την απο-
τελεσματικότητά τους και για δια-
φορετικούς σκοπούς. Σε ορισμένες
δε επικοινωνιακές δράσεις –όπως
για την επίλυση κρίσεων– χρησιμο-
ποιούν και τα δύο. 

Κάτι, που έχει διαπιστωθεί σχε-
δόν από τους δύο στους τρεις (63%)
CCOs παγκοσμίως. Αλλά και για τη
διατήρηση των πελατών και για
την προσέλκυση νέων, όπως και
για την ενημέρωση για τα νέα προ-
ϊόντα είτε τις υπηρεσίες, έχει δια-
πιστωθεί η αποτελεσματικότητα
της χρήσης και των δύο. Με τη ση-
μαντική επισήμανση, ότι τα μεν
παραδοσιακά μέσα αναφέρονται
ως περισσότερο αποτελεσματικά
για την ανακοίνωση των οικονο-
μικών επιδόσεων και για την προ-
ώθηση της προβολής των ανώτερων
στελεχών, ενώ για την προσέλκυση
ταλέντων, αποτελεσματικότερα
διαπιστώνονται τα social media.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΔΑΜΟΥΛΙΑΝΟΥ

Η διάχυση των media και η ψηφιακή εξάπλωση θα είναι διαρκείς

Αύξηση προσλήψεων των εξειδικευμένων στελεχών παγκοσμίως. Αυτό
δείχνει η διεθνής έρευνα της Weber Shandwick για τη χρήση παραδοσιακών
και social media. 

Το σύστημα αγροτικών πιστώσεων
στις ΗΠΑ μοιάζει ασφαλέστερο
από εκείνο των στεγαστικών δα-
νείων. H σιωπηρή στήριξή του
από την Ουάσιγκτον παρομοιάζε-
ται με το προβληματικό στεγαστικό
σύστημα σε ορισμένα σημεία, κα-
θώς συμπληρώνεται από έναν
αγροτικό φορέα αντίστοιχο των
οργανισμών στεγαστικής πίστης,
Fannie Mae και Freddie Mac. Aυτό
από μόνο του αρκεί για να τεθεί
υπό εξονυχιστικό έλεγχο ο σχετικά
άγνωστος κρατικός μηχανισμός
για τη χορήγηση δανείων στους
Αμερικανούς αγρότες. Εντούτοις,
παρά την ευημερούσα αγορά γε-
ωργικών γαιών, το σύστημα δεν
είναι επαρκώς κεφαλαιοποιημένο,
ώστε να μην έχει την ίδια κατά-
ληξη. Οι τιμές για τις ακριβότερες
γαίες στις μεσοδυτικές πολιτείες

υπερδιπλασιάστηκαν από το 2005,
σύμφωνα με την τράπεζα γεωρ-
γικών δανείων Rabobank, ενώ το
2012 η τιμή του καλαμποκιού από
σχεδόν 2 δολάρια ανά μπούσελ
υπερτετραπλασιάστηκε στα 8 δο-
λάρια ανά μπούσελ. Μέχρι πρό-
σφατα η έκρηξη στις τιμές των γε-
ωργικών γαιών οφειλόταν κυρίως
στο ότι η προσφορά σε καρπό δεν
κάλυπτε τη διογκούμενη ζήτηση
από τους πεινασμένους για πρω-
τεΐνη Ασιάτες καταναλωτές και
την επιβεβλημένη από τα κράτη
παραγωγή αιθανόλης. Το 2013 τε-
λικά υπήρξε πλεόνασμα στις απο-
δόσεις των καλλιεργειών και οι τι-
μές γαιών μειώθηκαν δραστικά.
Εφέτος, όμως, ακολουθούν ανοδική
πορεία, αναθερμαίνοντας την ανη-
συχία για «φούσκα» στα καλλιερ-
γήσιμα εδάφη. Τα δε σχεδόν μη-
δενικά επιτόκια στις ΗΠΑ διατη-
ρούν χαμηλό το κόστος αγροτικών
δανείων και καθιστούν τις απο-
δόσεις από τις γεωργικές γαίες αν-
ταγωνιστικές σε σύγκριση με τις
αποδόσεις των κρατικών ομολό-
γων.

Η όλη κατάσταση κίνησε κατά
τι το ενδιαφέρον της Γουόλ Στριτ.
Το υπουργείο Γεωργίας αποφάσισε
νέα συνεργασία με ιδιώτες, ώστε
να συγχρηματοδοτήσει έργα αγρο-
τικών υποδομών τουλάχιστον 10
δισ. δολαρίων. Τα επενδυτικά κε-

φάλαια Farmland Partners με δρα-
στηριότητες στα αγροτικά ακίνητα
ανακοίνωσαν ότι θα προβούν σε
δημόσια διάθεση μετοχών αξίας
44 εκατ. δολαρίων. Υπάρχουν, λοι-
πόν, ενδείξεις ότι ο χρηματοπι-
στωτικός κλάδος μαγεύτηκε ξανά
με την αγορά ακινήτων: όπως συ-
νέβη με την αγορά στέγης τις πα-
ραμονές της κρίσης του 2008. Στις
γεωργικές γαίες, όπως και στη στέ-
γη, η αμερικανική κυβέρνηση πα-
ράσχει χορηγήσεις μέσω του Ομο-
σπονδιακού Οργανισμού Αγροτι-
κών Δανείων, του Farmer Mac. Εί-
ναι ο αδελφός οργανισμός των
Fannie Μae και Freddie Mac.

Εντούτοις, τα δύο συστήματα
έχουν δομηθεί διαφορετικά. Η
αγορά στεγαστικών δανείων ανα-
πτύχθηκε και ήκμασε κυρίως μέσω
του μοντέλου με τους ιδιώτες πι-
στωτές να δημιουργούν δάνεια,
να τα οργανώνουν σε ενυπόθηκα
χρεόγραφα και να τα πουλάνε σε
επενδυτές. 

Τα περισσότερα στεγαστικά δά-
νεια είχαν εγγυήσεις κρατικές. Αν-
τιθέτως, στο αγροτικό πιστωτικό
σύστημα ίσχυαν στο παρελθόν
χαλαρές προδιαγραφές για τους
δανειζόμενους. Στη δεκαετία του
1970 με την πληθωριστική έκρηξη
των τιμών των εμπορευμάτων οι
αγρότες υπερέβαλαν εαυτόν και
προέβησαν σε υπερβολικό δανει-
σμό. Αποτέλεσμα ήταν αγροκτή-
ματα να χρεοκοπήσουν, δάνεια
να μην πληρώνονται και τράπεζες
να καταρρεύσουν, όταν οι συνθή-
κες άλλαξαν. 

Μέχρι το 1985 οι τράπεζες αγρο-
τικής πίστης έχαναν 2,7 δισ. δο-
λάρια τον χρόνο, απομυζώντας τα
κεφάλαια που είχαν με τη μορφή
προβλέψεων έναντι επισφαλειών.
Το 1987 το αμερικανικό Κογκρέσο
με απροθυμία έδωσε 4 δισ. δολάρια
από τα χρήματα των φορολογου-
μένων να στηρίξει τους αδύναμους
κρίκους της αγροτικής πίστης. Η
όλη αγορά αποτιμήθηκε σε 70 δισ.
δολάρια. Ιδρύθηκε η Farmer Mac
και συγκρότησε μία δευτερογενή
αγορά αγροτικών δανείων. Τα ση-
μάδια που έχουν απομείνει από
την εμπειρία αυτή, επεξηγούν και
τον σημερινό συντηρητισμό στις
αγροτικές πιστώσεις. Το 2007 η
Fannie εγγυήθηκε σχεδόν 3 τρισ.
δολάρια σε στεγαστικά δάνεια,
ενώ στη λήξη του 2013 το σύστημα
αγροτικών δανείων, εξαιρουμένου
του Farmer Mac, αποτιμήθηκε στα
201 δισ. δολάρια. Οσο για τον ορ-
γανισμό αυτόν, τέλος, παρέχει εγ-
γυήσεις σε δάνεια μόλις 14 δισ.
δολαρίων, στα οποία συμπεριλαμ-
βάνονται λίγα δισ. δολάρια από
υπερκαλύψεις με άλλες πιστώσεις
του συστήματος.

Της ΧΡΙΣΤΙΝΑΣ ΔΑΜΟΥΛΙΑΝΟΥ

«Θέλουμε να ενθαρρύνουμε εξειδι-
κευμένους επιστήμονες όλων των
ειδικοτήτων να συμμετάσχουν στον
ανοικτό διαγωνισμό για ελληνόφω-
νους μεταφραστές που οργανώνεται
εντός του 2014», ανακοινώνει το
Γραφείο Αθηνών της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής μέσα από τις πολλαπλές
πρόσφατες ενημερώσεις και δράσεις
του, με τις οποίες προτάσσει την
υψηλή προτεραιότητα που έχει η
επικείμενη ανανέωση σημαντικού
μέρους των μεταφραστών σε Βρυ-
ξέλλες και Λουξεμβούργο και τις
ευκαιρίες για απασχόληση που προ-
σφέρει. Οχι μόνο γιατί οι σημερινοί
μεταφραστές λόγω ορίου ηλικίας –
είναι η γενιά των baby boomers–
αρχίζουν σταδιακά να συνταξιοδο-
τούνται, αλλά κυρίως, γιατί οι πρώτοι
αυτοί μεταφραστές ήταν νομικοί,
μηχανικοί (πολιτικοί, μηχανολόγοι
κ.ά.), χημικοί, οικονομολόγοι, φαρ-
μακοποιοί, βιολόγοι και φυσικομα-
θηματικοί «που ήξεραν όλοι πολύ
καλά ξένες γλώσσες», αλλά κυρίως
γνώριζαν ακόμη καλύτερα το πώς
να τις αποδίδουν στα ελληνικά
(http://europa.eu/!WE43bum).

Το 1981
Oταν το 1981 η Ελλάδα προσχώ-

ρησε στις Ευρωπαϊκές Κοινότητες
δεν υπήρχαν ακόμη στην Ελλάδα
πανεπιστημιακές σχολές μετάφρα-
σης. Ετσι, τόσο οι Συνθήκες όσο
και το κοινοτικό δίκαιο, μεταφρά-
στηκαν από ομάδες γλωσσομαθών
νομικών, ενώ και οι μεταφραστικές
υπηρεσίες των ευρωπαϊκών θεσμι-
κών οργάνων στις Βρυξέλλες και
στο Λουξεμβούργο στελεχώθηκαν
από γλωσσομαθείς πτυχιούχους
διαφόρων ειδικοτήτων, που είχαν
εκπαιδευτεί σε σχολές του εξωτε-
ρικού είτε είχαν αποκτήσει πρακτική
εμπειρία στη μετάφραση, χωρίς
ωστόσο να έχουν κάνει εξειδικευ-
μένες τεχνικές σπουδές. Ως γνω-
στόν, στην Ελλάδα πανεπιστημιακά
τμήματα μετάφρασης και διερμη-
νείας δημιουργήθηκαν πρώτα στο
Ιόνιο Πανεπιστήμιο (1986), στο Κα-
ποδιστριακό (1998) και στο Αριστο-
τέλειο (2003).

Σήμερα, που η πρώτη αυτή γενιά
των μεταφραστών επιστημονικής
και τεχνικής κατεύθυνσης σταδιακά
αποχωρεί, δημιουργείται επείγουσα
ζήτηση για εξειδικευμένους μετα-
φραστές τεχνικών κειμένων, όχι
μόνο γιατί οι μεταφραστές γενικών
καθηκόντων δεν επαρκούν, αλλά
και για τον λόγο ότι τα προς μετά-

φραση κείμενα γίνονται όλο και πιο
πολύπλοκα. Για παράδειγμα, «τα
κείμενα για τις ενεργειακές προ-
διαγραφές θερμαντήρων και ψυ-
γείων με τους πολύπλοκους ορι-
σμούς, απαιτούν γνώσεις μηχανο-
λόγου μηχανικού. Η μετάφραση
πολύπλοκων οργανικών ενώσεων
στα ελληνικά, δυσκολεύει ακόμη
και έμπειρους χημικούς. Οι προδια-
γραφές για το ευρωπαϊκό σιδηρο-
δρομικό σύστημα, για τις αεροπο-
ρικές μεταφορές, για τα οικολογικά
σήματα, τα αλιευτικά εργαλεία και
τα ιχθυαποθέματα, θέτουν σημαν-
τικά προβλήματα ορολογίας».

Νέες αρμοδιότητες
Είναι γεγονός ότι η επαυξημένη

παραγωγή σημαντικού νομοθετικού
έργου από την Ενωση απαιτεί εξει-
δικευμένους νομικούς μεταφραστές.
Συγκεκριμένα, είναι η νέα νομοθεσία
για το οικογενειακό δίκαιο, οι απο-
φάσεις στον τομέα του ανταγωνι-
σμού και των κρατικών ενισχύσεων.
Είναι οι νέες αρμοδιότητες της Ενω-
σης σε θέματα αστικού, καταναλω-
τικού και ποινικού δικαίου. Είναι,
επίσης, τα θέματα που αφορούν
την προστασία των προσωπικών
δεδομένων, την ισότητα των δύο
φύλων και την αντιμετώπιση δια-
κρίσεων – και που επεκτείνουν τις
έννοιες του δικαίου σε περιοχές
που απαιτούν νομική και γλωσσική
ευαισθησία.

«Για να μη μιλήσουμε και για τα
κείμενα στο πλαίσιο των διαδικα-
σιών για το “Ευρωπαϊκό Εξάμηνο”
είτε τις διαδικασίες για το υπερβο-
λικό έλλειμμα, που απαιτούν γνώσεις
οικονομικών –αλλά και νομικών–
γιατί συχνά περιέχουν λεπτές νο-

μικές έννοιες», επισημαίνεται στην
ανακοίνωση της Κομισιόν στην
Αθήνα. Στην ανακοίνωση αναφέ-
ρονται επίσης και τα κείμενα για
τα προγράμματα έρευνας σε τομείς
όπως η νανοτεχνολογία, η ρομπο-
τική και η κατανεμημένη πληρο-
φορική, που συχνά απαιτούν εξει-
δικευμένες επιστημονικές γνώσεις
και «πάνω απ’ όλα κατανόηση βα-
σικών επιστημονικών εννοιών, που
δεν είναι πάντα κτήμα πτυχιούχων
θεωρητικής κατεύθυνσης».

Χωρίς να αμφισβητείται η χρη-
σιμότητα των μεταφραστών που
προέρχονται από τον γλωσσικό κλά-
δο, η ανακοίνωση υπογραμμίζει ότι
οι μεταφραστικές υπηρεσίες των
ευρωπαϊκών θεσμικών οργάνων
δεν μπορούν να ξεπεράσουν και
την ανάγκη για εξειδικευμένους
μεταφραστές που να διαθέτουν τε-
χνικές γνώσεις στα πολυάριθμα
γνωστικά πεδία που καλύπτει η
δράση της Ευρωπαϊκής Ενωσης.
«Και αυτό, γιατί η μετάφραση σε
όλες τις επίσημες γλώσσες της Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης δεν αποτελεί πε-
ριττή πολυτέλεια». Το δίκαιο που
δημιουργεί η Ενωση είναι άμεσα
εφαρμοστέο. Και οι πολίτες έχουν

δικαίωμα να ενημερώνονται στην
εθνική γλώσσα τους. Αλλωστε, ο
πρώτος κανονισμός που εκδόθηκε
από την κάποτε ΕΟΚ αφορούσε το
γλωσσικό καθεστώς.

Προσδοκίες
Επειδή, λοιπόν, σήμερα συνηθί-

ζεται να λέγεται ότι «η επίσημη
γλώσσα της Ευρωπαϊκής Ενωσης
είναι... η μετάφραση!» το Γραφείο
Αθηνών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
πέρα από την άμεση και έντονη
δραστηριοποίησή του για την εν-
θάρρυνση των εξειδικευμένων ελ-
ληνοφώνων μεταφραστών που θα
επωφεληθούν από τις ευκαιρίες
απασχόλησης, εκφράζει και τις εξής
«μεσομακροπρόθεσμες» προσδο-
κίες. «Ελπίζουμε ότι τα μεταπτυχιακά
προγράμματα μετάφρασης θα συ-
νεργασθούν με σχολές θετικής κα-
τεύθυνσης, με διπλό στόχο: Ο ένας
είναι να δέχονται πτυχιούχους μη-
χανικούς, φυσικομαθηματικούς,
φαρμακοποιούς, βιολόγους, οικο-
νομολόγους και νομικούς, που θα
επιθυμούσαν να εργασθούν ως με-
ταφραστές. Σημειώνει ταυτόχρονα,
ότι οι σχολές μετάφρασης οργανώ-
νουν ήδη μαθήματα για μετάφραση
νομικών και οικονομικών κειμένων
και κάποια μαθήματα ορολογίας,
«αλλά η συμμετοχή εξειδικευμένων
θετικών επιστημόνων και μηχανι-
κών θα είχε σίγουρα πολύ πιο απτές
θετικές επιπτώσεις». Και ο δεύτερος
στόχος είναι να εκπαιδεύουν τους
μεταφραστές σε τεχνικά και επι-
στημονικά θέματα, ώστε οι τελευ-
ταίοι να μπορούν να ανταποκριθούν
με επιτυχία στην κατανόηση και
μετάφραση δύσκολων τεχνικών
κειμένων.

H «αγροτική φούσκα» 
απειλεί τις ΗΠΑ

Α Ν Α Λ Υ Σ Η /Των DANIEL INDIVIGLIO ΚΑΙ KEVIN ALLISON / REUTERS

<<<<<<

Οι τιμές των αγροτικών 
γαιών στις ΗΠΑ έχουν
υπερδιπλασιαστεί 
τα τελευταία χρόνια, 
γεγονός που δεν έχει
αφήσει ασυγκίνητη 
τη Wall Street.

Εξειδικευμένους μεταφραστές
χρειάζεται άμεσα η Κομισιόν
Ανοικτός διαγωνισμός για ελληνόφωνους επιστήμονες εντός του 2014

Η επικείμενη ανανέωση σημαντικού μέρους των μεταφραστών σε Βρυξέλλες και Λουξεμβούργο αυξάνει τις
ευκαιρίες για απασχόληση. 

<<<<<<

Αποτελέσματα έρευνας
για τις γλωσσικές δεξιό-
τητες που ζητούνται
στην ελληνική αγορά
εργασίας θα ανακοινω-
θούν στο συνέδριο στις
8 Νοεμβρίου.
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Οι ελληνικές τράπεζες αποχωρούν
πλέον από τη Νοτιοανατολική Ευρώπη
Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗ

Στην επώδυνη διαδικασία απο-
χώρησης από την περιοχή της
Νοτιοανατολικής Ευρώπης
βρίσκονται οι εγχώριες τρά-
πεζες, «χάνοντας» το μεγαλύ-
τερο μέρος από τις κτήσεις
που απέκτησαν τη χρυσή δε-
καετία του 2000. 

Πρόσφατα η Eurobank ανα-
κοίνωσε την πώληση της θυ-

γατρικής της στην Ουκρανία,
PJSC Universal Bank, στον ου-
κρανικό όμιλο Delta Bank,
έναντι 95 εκατ. ευρώ. 

Η κίνηση αυτή πραγματο-
ποιήθηκε στο πλαίσιο του σχε-
δίου αναδιάρθρωσης που έχει
συμφωνήσει η Eurobank με
τη Διεύθυνση Ανταγωνισμού
της Κομισιόν. Είχε προηγηθεί
η αποχώρηση της Eurobank
από τις αγορές της Πολωνίας
και της Τουρκίας. Σημειώνεται
ότι από την πώληση της ου-
κρανικής τράπεζας ο δείκτης
κεφαλαιακής επάρκειας επη-
ρεάζεται οριακά αρνητικά, κα-
τά 5 μονάδες βάσης.

Ανάλογες κινήσεις έχουν
συμφωνήσει και οι άλλες συ-

στημικές τράπεζες με την Κο-
μισιόν. Η Εθνική Τράπεζα συμ-
φώνησε να διατηρήσει το 60%
της Finansbank αλλά να πε-
ριορίσει δραστικά την παρου-
σία της στις χώρες των Βαλ-
κανίων. Η Alpha Bank (που
επίσης αποχώρησε από την
αγορά της Ουκρανίας) συμφώ-
νησε να δώσει έμφαση στις
αγορές της Ρουμανίας και Κύ-
πρου και να περιορίσει τις υπό-
λοιπες θέσεις της. 

Σημειώνεται ότι οι δραστη-
ριότητες εξωτερικού αποτε-
λούν το 15% του ομίλου Alpha
Bank, ενώ οι αγορές της Ρου-
μανίας και της Κύπρου απο-
τελούν το 80% των διεθνών
δραστηριοτήτων.

Τέλος, η Τράπεζα Πειραιώς
έχει συμφωνήσει να διατηρή-
σει την παρουσία της στην
Κύπρο και να μειώσει το ενερ-
γητικό της στις υπόλοιπες χώ-
ρες όπου δραστηριοποιείται.

Σύμφωνα με στελέχη τραπε-
ζών, η συμφωνία με την Κο-
μισιόν προβλέπει οι πωλήσεις
θυγατρικών να πραγματοποι-
ηθούν το 2015 υπό την προ-
ϋπόθεση ότι δεν θα επηρεά-
ζεται αρνητικά ο δείκτης κε-
φαλαιακής επάρκειας. Ωστόσο
το 2016 θα πρέπει να προχω-
ρήσουν σε πωλήσεις θυγατρι-
κών ακόμα και αν οι πωλήσεις
επηρεάζουν αρνητικά την κε-
φαλαιακή επάρκεια. Ορισμένα

στελέχη τραπεζών εκφράζουν
την αισιοδοξία τους ότι τελικά
οι εγχώριες τράπεζες θα δια-
σώσουν το μεγαλύτερο μέρος
των θυγατρικών τους, καθώς
μέχρι το τέλος του 2016 οι συν-
θήκες μπορεί να έχουν βελ-
τιωθεί ριζικά, κάτι που ενδε-
χομένως να τους επιτρέψει
την επαναδιαπραγμάτευση
της συμφωνίας με την Κομι-
σιόν.

Σε κάθε περίπτωση, η δυ-
ναμική επέκταση των ελληνι-
κών τραπεζών στην ευρύτερη
περιοχή της Νοτιοανατολικής
Ευρώπης, που ξεκίνησε τη δε-
καετία του 1990 και κορυφώ-
θηκε τη δεκαετία του 2000,
αποδείχθηκε κατά πολύ χα-
μηλότερη των προσδοκιών. 

Οι χώρες της βαλκανικής
χερσονήσου δεν αναπτύχθη-
καν οικονομικά, όπως αναμέ-
νονταν, ενώ οι ελληνικές τρά-
πεζες βιάστηκαν να δημιουρ-
γήσουν δίκτυα λιανικής ελπί-
ζοντας ότι η ελληνική περί-
πτωση (αλματώδης ανάπτυξη
των τραπεζών μετά την απε-
λευθέρωση της αγοράς) θα
επαναλαμβανόταν στο πολλα-
πλάσιο. Οι τράπεζες προχώ-
ρησαν σε πολλές εξαγορές,
υπό την ευφορία των καλών
ημερών της εποχής, δίχως να
προσέξουν ιδιαίτερα το ζήτημα
των αποτιμήσεων αλλά και
την ταχύτητα της επέκτασής
τους σε πολλές αγορές. Εκ των
υστέρων η επέκταση των εγ-
χώριων τραπεζών στα Βαλκά-
νια, αλλά και σε άλλες χώρες
(από την Ουκρανία μέχρι την
Αίγυπτο), αποδείχθηκε εξαι-
ρετικά δαπανηρή και απέδωσε
ελάχιστα.

<<<<<<

Οι τέσσερις συστη-
μικές τράπεζες πω-
λούν θυγατρικές και
περιορίζουν την πα-
ρουσία τους σε αγο-
ρές όπου διείσδυ-
σαν κατά τη χρυσή
δεκαετία του 2000.

Του ΣΤΆΘΗ ΚΟΥΣΟΎΝΗ

Μεταξύ των δέκα προορισμών με την
υψηλότερη αύξηση της ζήτησης για
πολυτελή ταξίδια σε παγκόσμιο επίπεδο
περιέλαβε την Ελλάδα ο Virtuoso, ένας
εκ των κορυφαίων τουριστικών οργα-
νισμών στον κόσμο που εξειδικεύεται
στον πολυτελή τουρισμό.

Τα σχετικά στοιχεία των πολυτελών
προορισμών και ξενοδοχείων ανακοί-
νωσε ο αμερικανικός Οργανισμός σε
ειδική τελετή που πραγματοποίησε
στο Λας Βέγκας. Παράλληλα, ο ελλη-

νικός προορισμός περιλήφθηκε και
στη δεκάδα με τους πιο δημοφιλείς
προορισμούς πολυτελείας για το υπό-
λοιπο του έτους.

Ειδικότερα, στη λίστα με τις υψηλό-
τερες αυξήσεις για πολυτελή ταξίδια
η Ελλάδα κατέλαβε την ένατη θέση με
αύξηση 57%. Την πρώτη θέση κατέλαβε
η Νέα Ζηλανδία με αύξηση 196% και
ακολούθησαν η Χιλή με 103%, η Ινδο-
νησία με 103%, η Ουγγαρία με 86%,
το Χονγκ Κονγκ με 72% και η Κροατία
με 68%. Γενικότερα, η αύξηση των πο-
λυτελών ταξιδιών στις ευρωπαϊκές χώ-
ρες έφθασε σε ποσοστό 23%.

Στην άλλη λίστα με τους πιο δημο-
φιλείς προορισμούς πολυτελείας -εκτός
των ΗΠΑ- η Ελλάδα κατέλαβε τη δέκατη
θέση. Την πρώτη θέση κατέλαβε η Ιτα-
λία και ακολούθησαν το Ηνωμένο Βα-
σίλειο, η Γαλλία, ο Καναδάς, η Ισπανία,
η Γερμανία, το Μεξικό, η Νότια Αφρική
και η Ολλανδία. Μεταξύ των παραπάνω
προορισμών τη μεγαλύτερη ανάπτυξη
για φέτος παρουσιάζει η Ελλάδα.

Την υψηλή ζήτηση για διακοπές σε
πολυτελείς τουριστικούς προορισμούς
της χώρας επιβεβαιώνουν σε πρόσφατα

ρεπορτάζ τους και διεθνή Μέσα Μα-
ζικής Ενημέρωσης όπως η Guardian,
η Observer και το ΒΒC. 

Για παράδειγμα σε ρεπορτάζ της η
Guardian χαρακτηρίζει τη Μύκονο ως
τον μεγάλο νικητή του καλοκαιριού
στη Μεσόγειο, επισημαίνοντας ότι η
επιστροφή των διασημοτήτων στο

Νησί των Ανέμων επαναφέρει την
αίγλη του.

Στο μεταξύ, τους δέκα δημοφιλέστε-
ρους προορισμούς των Ελλήνων για
ταξίδια του μέλιτος έως και τον Σε-
πτέμβριο δημοσιοποίησε η μηχανή
αναζήτησης και σύγκρισης ξενοδοχει-
ακών τιμών της Trivago. Την πρώτη

θέση στη σχετική λίστα η οποία δημι-
ουργήθηκε με βάση τις αναζητήσεις
κατέλαβε η Κρήτη με ποσοστό 38,3%.
Ακολούθησαν η Σαντορίνη με ποσοστό
31,8% , η Ρόδος με 16%, η Πάφος με
4,2%, οι Μαλδίβες με 2,4% και με χα-
μηλότερα ποσοστά, το Λας Βέγκας, η
Σμύρνη, το νησί Μπόρα Μπόρα στη
Γαλλική Πολυνησία, η Πλαγιά Μπαβάρο
στη Δομινικανή Δημοκρατία και το
Σουράτ Θανί στην Ταϊλάνδη. Σε ό,τι
αφορά τις αναζητήσεις για γαμήλια τα-
ξίδια ανά συγκεκριμένη περιοχή, στην
πρώτη δεκάδα με αύξουσα θέση στη
σειρά κατάταξης βρίσκονται η Αγία
Μαρίνα και ο Πλατανιάς στα Χανιά, η
Οία στη Σαντορίνη, η Ιξιά στη Ρόδο,
το Ημεροβίγλι, το Ακρωτήρι και ο Πε-
ρίβολος στη Σαντορίνη, η Καλλιθέα
στη Ρόδο, η Ελούντα στην Κρήτη και
η Πάφος στην Κύπρο. Παράλληλα, η
Trivago δημιούργησε μία λίστα είκοσι
προορισμών με την αναλογία ξενοδο-
χείων κατάλληλων για νεόνυμφους σε
σχέση με το σύνολο των μονάδων. 

Στην κορυφή της σχετικής λίστας
κατατάσσεται το νησί Μπόρα Μπόρα
με το 60% των τουριστικών του κατα-
λυμάτων να περιλαμβάνουν στις πα-
ροχές τους υπηρεσίες κατάλληλες για
νεόνυμφους. Σε ό,τι αφορά τους ελλη-
νικούς προορισμούς στην τέταρτη
θέση με ποσοστό 47% βρίσκεται το
Καλαμάκι στα Χανιά, στην έβδομη το
Ακρωτήρι στη Σαντορίνη με 41,7%,
στη δέκατη η Καλλιθέα στη Ρόδο με
33% και στην ενδέκατη η Οία στη Σαν-
τορίνη με 32%. Επίσης, από τη δέκατη
τρίτη έως την εικοστή θέση με ποσοστό
από 30% έως 18% βρίσκονται η Αγία
Μαρίνα, ο Πλατανιάς, το Μαρμάρι η
Σητεία, το Ημεροβίγλι, ο Περίβολος, η
Ιξιά και η Ελούντα.

Τα στοιχεία της έρευνας βασίζονται
σε αναζητήσεις Ελλήνων στη Τrivago
με βάση την ενότητα «Κατάλληλα για
Νεόνυμφους» από την 1η Απριλίου έως
13 Αυγούστου για την περίοδο Ιουνίου
- Σεπτεμβρίου και διάρκεια διαμονής
μεγαλύτερη των 7 ημερών σε τουρι-
στικά καταλύματα.

Κατά 57% αυξήθηκε η ζήτηση
για πολυτελή ταξίδια στην Ελλάδα
Ο ελληνικός προορισμός στη δεκάδα με τους πιο δημοφιλείς για το υπόλοιπο του έτους

<<<<<<

Η αύξηση των πολυτελών
ταξιδιών στις ευρωπαϊκές
χώρες έφθασε σε ποσο-
στό 23%

Η κρίση ανέπτυξε
στερεότυπα 
για τους Ελληνες
Το ξέσπασμα και η όξυνση της οικονομικής κρίσης
στην Ελλάδα αποτέλεσαν γόνιμο έδαφος για στε-
ρεοτυπικές αναλύσεις και αρνητικές αναφορές στα
μέσα ενημέρωσης. Τόσο στην Ελλάδα όσο και στη
Γερμανία διατυπώθηκαν απόψεις που υπογράμμισαν
τις διαφορές και επιδόθηκαν σε στείρα αναζήτηση
ενόχων, δίνοντας έτσι τροφή για εντάσεις και πα-
ρεξηγήσεις μεταξύ των δύο πλευρών τόσο στο πο-
λιτικό όσο και στο κοινωνικό πεδίο.

Εξι φοιτητές του Τμήματος Επικοινωνίας και
ΜΜΕ του Πανεπιστημίου της Ερφούρτης βγήκαν
προς άγραν στερεοτύπων για την Ελλάδα της κρίσης
στα γερμανικά μίντια. Κεντρικό ερώτημα του ερευ-
νητικού τους πρότζεκτ, που διήρκεσε ένα χρόνο
και παρουσιάστηκε τον Ιούλιο, ήταν να διαπιστωθεί
σε ποιο βαθμό αντανακλάται στους δέκτες η εικόνα
της Ελλάδας που μεταφέρουν τα γερμανικά μέσα
ενημέρωσης. 

Την επιστημονική εποπτεία της έρευνας είχε ο
κ. Κάι Χάφεζ, καθηγητής Πολιτικής Επιστήμης και
ΜΜΕ στο Πανεπιστήμιο της Ερφούρτης. Οπως επι-
σήμανε στη DW, από την έρευνα διαπιστώθηκε ότι
«τα γερμανικά μέσα ενημέρωσης τείνουν συχνά
να παρουσιάζουν την Ελλάδα και ιδίως τους Ελληνες
με έναν ιδιαίτερα στερεοτυπικό τρόπο. Εγινε λόγος
για «χρεοκοπημένους Ελληνες», για «τεμπέληδες
Ελληνες», «φοροφυγάδες» που απομυζούν την Ε.Ε.
και άλλα παρόμοια - και αυτό όχι μόνο σε λαϊκά
μέσα, όπως η εφημερίδα Bild, αλλά εν μέρει ακόμη
και σε σοβαρές εφημερίδες, αν και σε μικρότερο
βαθμό».

Στο μικροσκόπιο της έρευνας, την οποία στήριξε
το πολιτικό ίδρυμα Κόνραντ Αντενάουερ στην
Αθήνα, βρέθηκαν οι εφημερίδες Bild και Frankfurter
Allgemeine Zeitung. Αμ-
φότερες κατέχουν εξέ-
χουσα θέση στο γερμα-
νικό μιντιακό τοπίο, υιο-
θετούν ωστόσο σαφώς
διαφορετικές προσεγγί-
σεις, κάτι που διαφάνηκε
και στο πλαίσιο της έρευ-
νας. Η λαϊκή Bild επιβε-
βαίωσε τη ροπή της προς
υπεραπλουστευτικές, συναισθηματικά φορτισμένες
και ενίοτε προκλητικές απόψεις. Αντίθετα, η έγκριτη
συντηρητική εφημερίδα της Φρανκφούρτης επέδειξε
μετριοπαθέστερο πνεύμα, επιχειρώντας πιο ουδέ-
τερες και αποστασιοποιημένες αναλύσεις. Ωστόσο,
αν και εμφάνισε τον μισό αριθμό στερεοτύπων συγ-
κριτικά με την Bild στα δημοσιεύματα που εξετά-
στηκαν, δεν απέφυγε τη συναισθηματικά φορτισμένη
φρασεολογία ή και απλοϊκές εξηγήσεις που, για πα-
ράδειγμα, αποδίδουν ορισμένα κακώς κείμενα στην
Ελλάδα στη συλλογική «παρορμητικότητα» ή την
«ξεροκεφαλιά» των Ελλήνων.

Τόσο αρνητικά όσο και θετικά στερεότυπα φάνηκε
να υιοθετούν και τα άτομα που απάντησαν τηλε-
φωνικά σε σειρά ερωτήσεων βάσει ενός οδηγού
συνέντευξης. Ακολούθως πραγματοποιήθηκε ποι-
οτική ανάλυση των απαντήσεων. Οπως δήλωσε
στη DW η Ανε Αρμπρεχτ, μέλος της ερευνητικής
ομάδας, «κάναμε κάποιες συνεντεύξεις, στις οποίες
-παρότι ήταν λίγες- κάθε συμμετέχων μας ανέφερε
στερεότυπα που είχαμε εντοπίσει προηγουμένως
σε δημοσιεύματα των εφημερίδων, χωρίς να τον
φέρουμε άμεσα αντιμέτωπο με αυτά. Αυτό σημαίνει
ότι υπήρχε ήδη ένας βαθμός ταύτισης».

Παρά το γεγονός ότι τα στερεότυπα των ΜΜΕ
ανιχνεύθηκαν σε μεγάλο βαθμό και στους ερωτη-
θέντες, δεν μπορεί να εξαχθεί το συμπέρασμα ότι
τα γερμανικά μίντια μεταφέρουν στερεότυπα, επι-
σημαίνουν οι συντάκτες της έρευνας, η οποία δεν
εστίασε στην προέλευση των στερεοτύπων. Οπως
εξηγεί η Ανε Αρμπρεχτ, «υπάρχει ένα πλήθος με-
μονωμένων παραγόντων που τροφοδοτούν τις αν-
τιλήψεις μας για τον κόσμο. Τα ΜΜΕ είναι μόνο
ένας από αυτούς. Και αυτά, όμως, “εμπνεύστηκαν”
από κάπου τις αντιλήψεις τους».

Ο κ. Χάφεζ τονίζει, ωστόσο, ότι τα μέσα ενημέ-
ρωσης φέρουν σημαντική ευθύνη και καλούνται
να ενημερώνουν με «καθαρό και ακριβή τρόπο»,
καθώς «η Ελλάδα έχει αναμφισβήτητα σοβαρά προ-
βλήματα, τα οποία όμως δεν πρέπει να αποδίδονται
οπωσδήποτε στη νοοτροπία των ανθρώπων. Σε
αυτήν την περίπτωση πρόκειται για εσφαλμένους
οικονομικούς χειρισμούς, όχι για συγκεκριμένη
ιδιότητα ή χαρακτηριστικό των Ελλήνων. Καιρούς
κρίσης βίωσαν όλες οι χώρες και όλα τα έθνη - το
ίδιο ισχύει και για την Ελλάδα».

Οι 11 συνεντευξιαζόμενοι επιλέχθηκαν με βάση
ορισμένα κοινωνικά-δημογραφικά χαρακτηριστικά
(ηλικία, φύλο, μορφωτικό επίπεδο, περιοχή) και χω-
ρίστηκαν σε τρεις ηλικιακές κατηγορίες (18-34, 35-
49 και 50-65). Μία παράμετρος που λήφθηκε υπόψη
ήταν και η επαφή των ερωτηθέντων με Ελληνες.
Η Ανε Αρμπεχτ διευκρινίζει ότι «όποιος έχει επαφή
με Ελληνες ρέπει προς μία πιο ισορροπημένη, πιο
ρεαλιστική άποψη. Καταλαβαίνει ότι δεν πρόκειται
για μια ομοιογενή μάζα, αλλά για ξεχωριστές,
ατομικές περιπτώσεις. Ετσι αντιλαμβάνεται ότι δεν
μπορεί ο κάθε μεμονωμένος Ελληνας να θεωρηθεί
υπεύθυνος για την κρίση».

Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός ότι η υιοθέτηση
στερεοτυπικών απόψεων δεν έδειξε να επηρεάζεται
ούτε από την ηλικία ούτε από το μορφωτικό επίπεδο
των ερωτηθέντων. Κοινή τους διαπίστωση ήταν
πάντως ότι οι Ελληνες έζησαν τα προηγούμενα χρό-
νια πάνω από τις δυνατότητές τους. Πάντως, τα
ΜΜΕ έδειξαν να προχωρούν ένα βήμα παραπέρα,
επιρρίπτοντας σε κάποιες περιπτώσεις -σε αντίθεση
με τους ερωτηθέντες- «πανουργία» και «δόλο» στους
Ελληνες.

<<<<<<

Δεν μπορεί ο κά-
θε μεμονωμένος
Ελληνας να θεω-
ρηθεί υπεύθυνος
για την κρίση.
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Αυξάνεται η τιμή του φυσικού αερίου στις ευ-
ρωπαϊκές αγορές εξαιτίας της ανησυχίας ότι
η διαμάχη μεταξύ Ουκρανίας και Ρωσίας θα
μπορούσε να οδηγήσει σε διακοπές στην τρο-
φοδοσία της Ευρώπης. Ως άμεση συνέπεια, η
τιμή του φυσικού αερίου για παράδοση τον
επόμενο μήνα αυξήθηκε κατά 18% στην αγ-
γλική αγορά στη διάρκεια των προηγούμενων
έξι εβδομάδων καθώς η ουκρανική κυβέρνηση
ανακοίνωνε ότι εξετάζει το ενδεχόμενο να
απαγορεύσει στη ρωσική Gazprom, τον με-
γαλύτερο προμηθευτή της Ευρώπης, να προ-
μηθεύει τις ευρωπαϊκές αγορές μέσω των αγω-
γών που διασχίζουν την Ουκρανία.

Η Gazprom, η οποία καλύπτει το 15% της
ευρωπαϊκής ζήτησης για φυσικό αέριο μέσω
αγωγών που διασχίζουν την Ουκρανία, διέκοψε
την παράδοση φυσικού αερίου στην Ουκρανία
στις 16 Ιουνίου εξαιτίας οικονομικών διαφορών.
Τα αποθέματα φυσικού αερίου στην Ουκρανία
έχουν πέσει κάτω από το μισό και η κυβέρνηση
άρχισε να περιορίζει την οικιακή χρήση ώστε

να εξοικονομήσει
καύσιμα.

Οι τιμές στη Βρε-
τανία, οι οποίες
αποτελούν τον δεί-
κτη για ολόκληρη
την Ευρώπη, μει-
ώθηκαν τον Ιούλιο
στο χαμηλότερο
επίπεδο από το
2010 χάρη στον
ήπιο χειμώνα που
είχε ως συνέπεια τα
αποθέματα φυσι-
κού αερίου στην Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση να
ανέλθουν στο υψη-

λότερο επίπεδό τους γι’ αυτήν την εποχή του
χρόνου από το 2008. Ωστόσο, σύμφωνα με
πρόβλεψη της Societe Generale, η τιμή χον-
δρικής του φυσικού αερίου αναμένεται το
επόμενο τρίμηνο να είναι κατά 11% υψηλότερη
σε σχέση με σήμερα. «Ο συνεχής κίνδυνος
για ύπαρξη διακοπών στην προμήθεια αυξάνει
τις τιμές», λέει στο Bloomberg ο κ. Νικ Ιγκλ,
διευθυντής πωλήσεων και συναλλαγών στην
Clean Energy Trading Ltd στο Λονδίνο.

«Ενώ κανείς δεν μπορεί να αρνηθεί ότι τα
αποθέματα βρίσκονται σε πολύ καλό επίπεδο
γι’ αυτήν την εποχή του χρόνου, θα εκδηλωθεί
έντονη ανησυχία αν προκύψει οιαδήποτε δια-
κοπή στην προμήθεια φυσικού αερίου στη
διάρκεια της χειμερινής περιόδου», προσθέτει
ο κ. Ιγκλ. Πάντως, κατά τον κ. Ντάρα Μακ
Ντάουελ, υψηλόβαθμο αναλυτή στην εταιρεία
συμβούλων διαχείρισης κινδύνων Maplecroft
στο Μπαθ της Αγγλίας, η ροή φυσικού αερίου
προς την Ευρώπη πιθανότατα δεν θα διακοπεί,
διότι τα έσοδα της Gazprom εξαρτώνται από
τις πωλήσεις στην Ευρώπη και η Ουκρανία
δεν θα υπεξαιρέσει το ευρωπαϊκό φυσικό αέριο
που διασχίζει την επικράτειά της διότι επιθυμεί
σύσφιγξη των σχέσεων με την Ευρωπαϊκή
Ενωση. «Η Gazprom εξακολουθεί να έχει ανάγ-
κη τις πωλήσεις στην Ευρώπη και η Ουκρανία
έχει ανάγκη να βρίσκεται στο πλευρό της»,
είπε ο κ. Μακ Ντάουελ στο Bloomberg.

Τα αποθέματα φυσικού αερίου στην Ου-
κρανία έχουν πέσει κάτω από το μισό και η
κυβέρνηση άρχισε να περιορίζει την οικιακή
χρήση.

Αν και η Ευρώπη πιθανότητα είναι σε θέση
να καλύψει τις ανάγκες της σε φυσικό αέριο
στη διάρκεια ενός συνηθισμένου χειμώνα
χρησιμοποιώντας τα αποθέματά της και ει-
σάγοντας μεγαλύτερη ποσότητα από τη Νορ-
βηγία, κάτι τέτοιο θα περιόριζε το ύψος των
αποθεμάτων της στο 21%, όπως έγινε στη
διάρκεια του 2013, προειδοποίησε στις 11 Αυ-
γούστου η Citigroup. Ενας άλλος τρόπος να
μετριαστούν οι επιπτώσεις ενδεχόμενων δια-
κοπών στην προμήθεια φυσικού αερίου είναι
η εκτροπή του μέσω του αγωγού Γιαρμάκ, που
συνδέει τη Ρωσία με την Πολωνία μέσω Λευ-
κορωσίας και μέσω του Nord Stream που συν-
δέει τη Ρωσία με τη Γερμανία.

Oι έρευνες της Apache στη βορειοδυτική
ακτή της Αυστραλίας εστίαζαν στο φυ-
σικό αέριο. Ομως, τα γεωτρύπανα της
αμερικανικής εταιρείας «χτύπησαν» ένα
από τα μεγαλύτερα κοιτάσματα πετρε-
λαίου των τελευταίων ετών στην περιοχή,
που μπορεί να προσφέρει στην Αυστρα-
λία μία ακόμα ενεργειακή περιφέρεια. 

Οι έρευνες της αμερικανικής εταιρείας
εξορύξεων Apache στη βορειοδυτική
ακτή της Αυστραλίας δεν στόχευαν στην
εξεύρεση κοιτασμάτων πετρελαίου, αλλά

φυσικού αερίου. Ομως η Apache από
την πετρελαιοπηγή Phoenix South-1
επιβεβαίωσε την ύπαρξη, ίσως, των με-
γαλύτερων κοιτασμάτων πετρελαίου
στην Αυστραλία στο διάστημα της τε-
λευταίας 30ετίας. 

Οι γεωτρήσεις δεν έχουν ακόμη ολο-
κληρωθεί, αλλά βρίσκονται σε πρώιμο
στάδιο. Ωστόσο οι ειδήμονες της αμε-
ρικανικής εταιρείας κάνουν λόγο για
δυνατότητα άντλησης έως και 300 εκατ.
βαρελιών πετρελαίου. Ανεξάρτητοι οι-
κονομικοί αναλυτές αντιμετωπίζουν την
εκτίμηση αυτή με επιφυλακτικότητα,
κάνοντας λόγο για 60 εκατ. βαρέλια. Σε
κάθε περίπτωση, είναι μια λίαν θετική

εξέλιξη για την αυστραλιανή οικονομία
που ήδη παρουσιάζει ετήσια παραγωγή
126 εκατ. βαρέλια.

Ο γενικός διευθυντής του τομέα διε-
θνών δραστηριοτήτων της Apache, Τό-
μας Βόιτονικ, δήλωσε πως τα αποτελέ-
σματα από τις υφιστάμενες γεωτρήσεις
αποτελούν «μια εμπορική ανακάλυψη»,
τονίζοντας, ωστόσο, ότι οι εργασίες βρί-
σκονται σε πρώιμο στάδιο. «Εάν τα αρ-
χικά αποτελέσματα επιβεβαιωθούν από
τις επόμενες γεωτρήσεις, τότε η πετρε-
λαιοπηγή Phoenix South μπορεί να εκ-
προσωπεί μια νέα ενεργειακή περιφέρεια
για την Αυστραλία», επεσήμανε ο κ. Βόι-
τονικ. Η Apache ανακοίνωσε πως προ-

τίθεται να εγκαταστήσει δεύτερη πε-
τρελαιοπηγή μέχρι το 2015 για την οποία
έχει ήδη αποκτήσει άδεια εξορύξεων.
Παράλληλα εξετάζεται η δυνατότητα
για την άσκηση δικαιωμάτων έως και
40% σε δύο ακόμη διαθέσιμες άδειες
στην ευρύτερη περιοχή.

Μία από τις εταιρείες που συνεργά-
ζονται με την Αpache με ποσοστό 20%
στην πετρελαιοπηγή Phoenix South-1,
η αυστραλιανή Carnavon Petroleum,
ανακοίνωσε διά στόματος του γενικού
διευθυντού της, Αντριαν Κουκ, πως είναι
«μία από τις πιο σημαντικές εξελίξεις
στον ενεργειακό κλάδο της Αυστραλίας,
τουλάχιστον σε ό,τι αφορά τα τελευταία

χρόνια». «Είμαστε όλοι ενθουσιασμένοι,
αλλά έχουμε ακόμη πολύ δρόμο να δια-
νύσουμε. Πρέπει να είμαστε προσεκτικοί.
Είναι πολύ εύκολο να παρασυρθεί κανείς
από υψηλές προσδοκίες που μπορεί να
ξεπεράσουν τα πραγματικά γεγονότα»,
δήλωσε ο ίδιος. Ωστόσο, όπως σχολιά-
ζεται σε δημοσίευμα της Sydney Morning
Herald, οι πρώτες ενδείξεις προσφέρουν
γόνιμο έδαφος για υψηλές προσδοκίες.
Καταρχήν είναι θετικό ότι βρέθηκαν
κοιτάσματα πετρελαίου αντί φυσικού
αερίου. Πρόκειται δε για ελαφρύ πετρέ-
λαιο υψηλής περιεκτικότητας (high gra-
de) που καθιστά ευκολότερη την παρα-
γωγή του και εξασφαλίζει υψηλότερο
αντίτιμο, όπως επισημαίνουν οικονομικοί
αναλυτές.

Τα περισσότερα κοιτάσματα πετρε-
λαίου που έχουν ανακαλυφθεί στην Αυ-
στραλία εμπεριέχουν δυνατότητα πα-
ραγωγής έως και 30 εκατ. βαρελιών.
Oπότε ακόμη και μια «συντηρητική εκτί-
μηση» των 60 εκατ. βαρελιών που έχει
διατυπωθεί από ανεξάρτητους οικονο-
μικούς αναλυτές, είναι αρκετά αισιόδοξη.
Βέβαια, εν κατακλείδι, «είναι μια σταγόνα
στον ωκεανό» εάν ληφθεί υπόψη πως
η Αυστραλία καλύπτει περίπου το 60%
όλων των αναγκών της σε ορυκτέλαιο
μέσω εισαγωγών, τονίζει ο Πίτερ Στράχαν
της εταιρείας οικονομικών ερευνών
StockAnalysis. «Η Αυστραλία είναι κα-
θαρός εξαγωγέας υγροποιημένου φυσι-
κού αερίου, χάλυβα και ουρανίου, αλλά
το πετρέλαιο είναι η πιο πολύτιμη πηγή
ενέργειας», προσθέτει ο ίδιος. Συνεταίροι
της Apache, η οποία κατέχει μερίδιο
40% στα δικαιώματα εξόρυξης της πε-
τρελαιοπηγής Phoenix South-1, εκτός
της Carnavon Petroleum είναι η ιαπωνική
JX Nippon και η μη εισηγμένη αυστρα-
λιανή Finder Exploration.

Πήραν φωτιά 
οι τιμές στην
ευρωπαϊκή αγορά

Μεγάλο κοίτασμα πετρελαίου
βορειοδυτικά της Αυστραλίας
Σύμφωνα με την εταιρεία εξόρυξης Apache μπορεί να αποφέρει ως και 300 εκ. βαρέλια

Η εξάρτηση της Ελλάδας από το ρωσικό
φυσικό αέριο είναι μεγάλη και το υπουργείο
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιματικής
Αλλαγής ανησυχεί ότι εάν υπάρξουν προ-
βλήματα στην τροφοδοσία μέσω Ουκρα-
νίας, οι τιμές του LNG θα εκτιναχθούν
λόγω της αυξημένης ζήτησης στην Ασία,
αλλά και πιθανών κερδοσκοπικών κινήσεων
από ευρωπαϊκές εταιρείες που διακινούν
ποσότητες υγροποιημένου φυσικού αερίου.
Γενικώς, δεν έχουν όλες οι ευρωπαϊκές
χώρες την ίδια ευαισθησία σε ένα ενδε-
χόμενο διακοπής της ροής φυσικού αερίου
μέσω Ουκρανίας. Αναλυτικά:

1. Η Ευρώπη εισάγει το 35%40% των
αναγκών της σε φυσικό αέριο από τη Ρω-
σία μέσω διαφόρων αγωγών, ενώ σε με-
ρικές περιπτώσεις κράτη-μέλη, όπως η
Βουλγαρία για παράδειγμα, εξαρτώνται
κατά 100% από το ρωσικό φυσικό αέριο.
Στην Ελλάδα, το 60% του φυσικού αερίου
που διακινεί η ΔΕΠΑ έρχεται μέσω της
Ουκρανίας, ενώ εκτός από την Ελλάδα
μέσω Ουκρανίας τροφοδοτείται με φυσικό
αέριο σχεδόν η μισή Ευρώπη: Αυστρία,
Ουγγαρία, Τσεχία, Βουλγαρία, Σλοβενία,
καθώς και Μαυροβούνιο, Βοσνία, Σερβία,
Μολδαβία. Αντίθετα, η Ισπανία, η Γαλλία,
η Ιταλία, η Πορτογαλία, το Ηνωμένο Βα-
σίλειο θα έχουν από μέτριες έως μηδενικές
επιπτώσεις στο ενεργειακό τους ισοζύγιο
από την έλλειψη του ρωσικού φυσικού
αερίου.

2. Ενα σημαντικό πρόβλημα που υπάρ-

χει για την προμήθεια του LNG στην Ε.Ε.
γενικότερα, είναι οι μεγάλες ποσότητες
τις οποίες καταναλώνουν οι χώρες της
Ασίας, ιδιαίτερα της Απω Ανατολής, με
προεξάρχουσα την Ιαπωνία. Οι ανάγκες
των χωρών αυτών έχουν οδηγήσει τις
τιμές του LNG σε επίπεδα πολύ υψηλότερα
εκείνων του φυσικού αερίου σε ΗΠΑ και

Ε.Ε. Αυτό ενδέχεται να έχει ως αποτέλεσμα
ποσότητες LNG που θα μπορούσαν να
είναι διαθέσιμες για την Ε.Ε. (και φυσικά
την περιοχή της Ελλάδας) σε περίπτωση
διακοπής του ρωσικού αερίου, αντί να
οδεύσουν προς τις αγορές της Ε.Ε., να
οδεύσουν τελικά προς τις αγορές της
Ασίας. Σημειώνεται ότι οι υφιστάμενες

τιμές του LNG στη spot αγορά, στην οποία
θα στραφούν τα περισσότερα κράτη-μέλη
για να αναζητήσουν φορτία, είναι ήδη
υψηλές. Υπάρχει λοιπόν ενδεχόμενο να
παρατηρηθούν και περιπτώσεις στις
οποίες κράτημέλη θα βρεθούν σε πλήρες
αδιέξοδο ενεργειακά από την έλλειψη
ρωσικού φυσικού αερίου, σε ένα ενδεχό-
μενο μακράς διακοπής των παραδόσεων
μέσω Ουκρανίας και ταυτόχρονα ευρω-
παϊκά φορτία LNG από άλλες χώρες, κρά-
τη-μέλη, ευρισκόμενα σε περίσσεια στο
ενεργειακό τους ισοζύγιο να πωλούνται
στην Ασία σε καλές τιμές. Ενα άλλο εν-
δεχόμενο είναι να πωλούν ευρωπαϊκές
εταιρείες LNG στην Ελλάδα και σε άλλα
κράτη-μέλη με υψηλές τιμές. Αυτά τα
προβλήματα προσπαθεί να αντιμετωπίσει
με την πρότασή του ο υπουργός ΠΕΚΑ
κ. Γ. Μανιάτης.

ΔΕΠΑ
Η ΔΕΠΑ έχει «φουλάρει» τις δεξαμενές

της Ρεβυθούσας με 130.000 κ.μ. υγροποι-
ημένου αερίου, ποσότητα που μπορεί να
καλύψει πλήρως τη ζήτηση για ένα δε-
καήμερο. Εχει παράλληλα υπό παραγγελία
δύο έκτακτα φορτία LNG τα οποία μπορούν
να τροφοδοτήσουν την αγορά για ένα
ακόμη 20ήμερο. Από εκεί και μετά η τρο-
φοδοσία θα εξαρτάται από το κατά πόσο
θα μπορεί να βρίσκει φορτία έγκαιρα LNG
στη spot αγορά για να γεμίζουν οι δεξα-
μενές της Ρεβυθούσας.

Μεγάλη η εξάρτηση της Ελλάδας από το ρωσικό αέριο

<<<<<<<

Τα αποθέματα
φυσικού αερίου
στην Ουκρανία
έχουν πέσει κά-
τω από το μισό
και η κυβέρνηση
άρχισε να περιο-
ρίζει την οικιακή
χρήση.

<<<<<<<

Οι γεωτρήσεις δεν έχουν
ακόμη ολοκληρωθεί, αλλά
βρίσκονται σε πρώιμο στά-
διο. Ωστόσο οι ειδήμονες
της αμερικανικής εταιρείας
κάνουν λόγο για δυνατότη-
τα άντλησης έως 
και 300 εκατ. βαρελιών.

Η ρωσική Gazprom έχει έτοιμο εναλ-
λακτικό σχέδιο για τον αγωγό φυ-
σικού αερίου South Stream, στην
περίπτωση που δεν περάσει μέσα
από τη Βουλγαρία. Σύμφωνα με αυ-
τό, ο αγωγός θα μπορούσε να φτάσει
στον τελικό προορισμό του, την
Ιταλία και την Αυστρία, μέσω Ελ-
λάδας και Τουρκίας, αναφέρει η ρω-
σική εφημερίδα Vzglyad.

Υπενθυμίζεται ότι η βουλγαρική
κυβέρνηση που ανέλαβε στις 6 Αυ-
γούστου πάγωσε τις εργασίες κα-
τασκευής του South Stream, ύστερα
από προειδοποίηση της Κομισιόν
ότι θα επέβαλλε πρόστιμα στη Βουλ-
γαρία σε περίπτωση που η κυβέρ-
νηση της χώρας δεν επαναδιαπραγ-

ματευόταν τη διμερή συμφωνία με
τη Μόσχα για την κατασκευή του,
η οποία παραβιάζει το κοινοτικό
δίκαιο.

Σύμφωνα με το άρθρο της
Vzglyad, ο Ρώσος πρόεδρος Βλαν-
τιμίρ Πούτιν, σε συνάντησή του με
δημοσιογράφους στις 23 Μαΐου,
άφησε να εννοηθεί ότι υπάρχει
εναλλακτικό πλάνο για τον αγωγό.

Το άρθρο επικαλείται δήλωση
του Τούρκου υπουργού Ενέργειας,
Τανέρ Γιλντίζ, σύμφωνα με την
οποία η Αγκυρα θα επιθυμούσε να
φθάσει ο South Stream στην Τουρ-
κία, αντί για τη Βουλγαρία, όπως
ήταν ο αρχικός σχεδιασμός, περ-
νώντας κάτω από τη Μαύρη Θά-

λασσα. Ο Ελληνας υπουργός Ενέρ-
γειας, Γιάννης Μανιάτης, έχει απευ-
θύνει έμμεση πρόσκληση στην Gaz-
prom να εξετάσει το ενδεχόμενο
διέλευσης του South Stream από
την Ελλάδα, σε επαφές που είχαν
σε ενεργειακό συνέδριο στην Αθή-

να. Ωστόσο, πηγές της ρωσικής
εφημερίδας αναφέρουν ότι η δια-
δρομή μέσω Τουρκίας δεν είναι
προτιμητέα από τη Μόσχα καθώς
είναι μακρύτερη και δεν δίνει τη
δυνατότητα διέλευσης μέσα από
τη Σερβία και την Ουγγαρία.

Στο μεταξύ η Βουλγαρία αποφά-
σισε να παγώσει το έργο του αγωγού
φυσικού αερίου South Stream έως
ότου αυτό ευθυγραμμιστεί με τις
απαιτήσεις της ευρωπαϊκής νομο-
θεσίας, κίνηση την οποία χαιρέτισε
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Η Ε.Ε. είναι έτοιμη να συζητήσει
με τις βουλγαρικές αρχές για το θέ-
μα, ούτως ώστε να διασφαλιστεί
ότι το έργο βρίσκεται σε πλήρη

συμμόρφωση με την ευρωπαϊκή
νομοθεσία.

Επειτα από σύσταση της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, η εταιρεία του
έργου South Stream Bulgaria ανα-
στέλλει την ανάθεση και υπογραφή
των συμφωνιών σε σχέση με την
κατασκευή του τμήματος του αγω-
γού φυσικού αερίου που θα διατρέ-
χει το βουλγαρικό έδαφος, αναφέ-
ρεται σε ανακοίνωση της εταιρεί-
ας.

Στην ίδια ανακοίνωση της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, τονίζεται ότι
η εταιρεία διενεργούσε προπαρα-
σκευαστικές δραστηριότητες για
το έργο, σε συμμόρφωση με την
εθνική και την ευρωπαϊκή νομοθε-

σία. Σε ανακοίνωση της Bulgarian
Energy Holding αναφέρεται ότι η
εταιρεία έχει ενημερώσει την Gaz-
prom και τους εκτελεστικούς διευ-
θυντές της South Stream Bulgaria
για την αναστολή των δραστηριο-
τήτων του έργου μέχρι την τελική
διευκρίνιση όλων των θεμάτων που
αφορούν τη διαδικασία για την ανά-
θεση της σύμβασης για τον σχε-
διασμό έργων, προμηθειών και κα-
τασκευών, καθώς και συμμόρφωση
με τις απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής. Διευκρινίζεται ότι το
50% της South Stream Bulgaria
ανήκει στην Bulgarian Energy Hol-
ding και το υπόλοιπο στη ρωσική
εταιρεία Gazprom.

Το plan B της Gazprom και η διέλευση του South Stream από την Ελλάδα
<<<<<<<

Η βουλγαρική κυβέρνη-
ση πάγωσε τις εργασίες
κατασκευής του South
Stream, ύστερα 
από προειδοποίηση 
της Κομισιόν.

Οι έρευνες της αμερικανικής εταιρείας εξορύξεων Apache στη βορειοδυτική ακτή της
Αυστραλίας δεν στόχευαν στην εξεύρεση πετρελαίου, αλλά φυσικού αερίου.
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Σε έκδοση μετοχών για τη χρημα-
τοδότηση της τελευταίας εξαγοράς
του προχωρεί το Χρηματιστήριο
του Λονδίνου (LSE). Συγκεκριμένα,
θα αποκομίσει από τους μετόχους
του 938 εκατ. στερλίνες (1,55 δισ.
δολάρια), ώστε να καλύψει το κό-
στος των 1,6 δισ. στερλινών για
την απόκτηση του οίκου Frank
Russel Company. Ο τελευταίος κα-
ταρτίζει χρηματιστηριακούς δείκτες
και αναλαμβάνει τη διαχείριση πε-
ριουσιακών στοιχείων. H κάθε νέα
μετοχή του LSE θα αποτιμάται στις
12,95 λίρες εν συγκρίσει με την

τιμή κλεισίματος της Πέμπτης στις
20,05 λίρες. Υπό το πρίσμα αυτό,
το Χρηματιστήριο του Λονδίνου
αποτιμάται συνολικά στα 5,46 δισ.
στερλίνες. Οταν έγινε γνωστή η
εξαγορά στο Λονδίνο, η τιμή της
μετοχής του LSE εξασθένησε 1%
στις 19,86 στερλίνες.

Αξίζει να αναφερθεί πως η από-
κτηση της Frank Russell Company
συνιστά τη μεγαλύτερη εξαγορά
του LSE, προσφέροντάς του τη δυ-
νατότητα να θέσει υπό τον έλεγχό
του τον δείκτη των αμερικανικών
επιχειρήσεων μικρής κεφαλαιοποί-

ησης Russell 2000. Συν τοις άλλοις,
το Χρηματιστήριο του Λονδίνου
θα αναδειχθεί στον τρίτο μεγαλύ-
τερο παίκτη διεθνώς στην αγορά
των διαπραγματεύσιμων αμοιβαίων
κεφαλαίων ETF. Από την πλευρά
του, ο διευθύνων σύμβουλος του
LSE, Ξαβιέ Ρολέτ, διευκρίνισε πως
η νέα επιχειρηματική του κίνηση
θα συμβάλει, ώστε να ενισχυθεί το
διεθνές αποτύπωμα του Χρηματι-
στηρίου ειδικά στο αμερικανικό
έδαφος. «Πρόκειται για μία μείζονος
σημασίας στρατηγική κίνηση, η
οποία θα επιταχύνει την ανάπτυξή

μας σε ένα από τα δυνατά μας πεδία,
την πνευματική ιδιοκτησία, και θα
μας προσφέρει σημαντικές δυνα-
τότητες ανάπτυξης», υπογράμμισε
ο επικεφαλής του LSE. Στις 10 Σε-
πτεμβρίου οι μέτοχοί του θα πρέπει
στη γενική συνέλευση να εγκρίνουν
την εξαγορά. «Παρατηρείται μια
αναζωογόνηση στις αρχικές δημό-
σιες εγγραφές για δημόσια διάθεση
μετοχών, καθώς αυξάνονται και οι
εταιρείες που τις κάνουν, αλλά και
το ποσόν που συγκεντρώνεται»,
τόνισε, εν κατακλείδι, ο κ. Ρολέτ.

REUTERS, A.P.

Οι ειδήσεις για ένοπλες συγκρούσεις
στην Ουκρανία, το Ιράκ και τη Λι-
βύη δεν δείχνουν να έχουν επι-
πτώσεις στην τιμή του πετρελαίου.
Ακόμα και όταν στα τέλη Ιουλίου
στην Τρίπολη της Λιβύης αντιμα-
χόμενες παραστρατιωτικές οργα-
νώσεις προκάλεσαν πυρκαγιά σε
τεράστιες δεξαμενές πετρελαίου,
η διεθνής τιμή του πετρελαίου
επηρεάστηκε μόνο για μικρό χρο-
νικό διάστημα. «Τα παροδικά προ-
βλήματα τροφοδοσίας με πετρέλαιο
από τη Λιβύη αντιμετωπίστηκαν
με την αύξηση της παραγωγής
από τη Σαουδική Αραβία», λέει ο
Κλάους-Γιούργκεν Γκερν από το
Ινστιτούτο της Παγκόσμιας Οικο-
νομίας του Κιέλου (IfW), προσθέ-
τοντας ότι ταυτόχρονα έχει αυξηθεί
η παραγωγή πετρελαίου και φυ-
σικού αερίου χάρη στη μέθοδο
«φράκινγκ».

Η διαφιλονικούμενη στην Ευ-
ρώπη εξόρυξη πετρελαιοφόρου
αργιλικού σχιστολίθου με χρήση
χημικών και πεπιεσμένου νερού,
που έχει καθιερωθεί στις ΗΠΑ,
έδωσε για πρώτη φορά ύστερα
από 40 χρόνια τη δυνατότητα
στους Αμερικανούς να εξάγουν
αργό πετρέλαιο, γράφει η Wall
Street Journal. Παράλληλα και η
Διεθνής Υπηρεσία Ενέργειας ΙΕΑ
συμπεραίνει στην τελευταία της
έκθεση ότι η αγορά πετρελαίου
είναι σε θέση «να καλύψει πολύ
καλύτερα τις ανάγκες της από ό,τι
αναμενόταν».

Περιορισμένη ζήτηση
Η μεγάλη προσφορά σε πετρέ-

λαιο συναντά, σύμφωνα με τη Διε-
θνή Υπηρεσία Ενέργειας ΙΕΑ, πολύ
χαμηλή ζήτηση, γεγονός που οφεί-
λεται στην αναιμική οικονομική
ανάπτυξη της παγκόσμιας οικο-
νομίας. Στα τέλη Ιουλίου το ΔΝΤ
διόρθωσε προς τα κάτω τις προ-
βλέψεις για την ανάπτυξη από το
3,7% στο 3,4%, επικαλούμενο τους

γεωπολιτικούς κινδύνους σε Ου-
κρανία και Εγγύς Ανατολή. Και η
Ευρώπη απέχει ακόμα από την επι-
στροφή στην οικονομική ανάπτυξη.

Τα πρόσφατα στοιχεία της Eurostat
δείχνουν στασιμότητα στην Ευ-
ρωζώνη, ενώ στην Ιταλία και στη
Γαλλία συρρίκνωση. Συνεπώς, όταν
η οικονομία των βιομηχανικά ανε-
πτυγμένων χωρών παραμένει στά-
σιμη, η ζήτηση για πετρέλαιο κυ-
μαίνεται σε χαμηλά επίπεδα.

Ψύχραιμες αγορές
Λόγω μεγάλης προσφοράς και

χαμηλής ζήτησης οι αγορές αντι-
δρούν με χαλαρότητα σε ειδήσεις
από τις εστίες κρίσεων. Ακόμα και
η προέλαση της οργάνωσης «Ισ-
λαμικό Κράτος» στο Ιράκ, παρά
τις ανησυχίες που προκάλεσε για
την τροφοδοσία με πετρέλαιο, ανέ-
βασε ελάχιστα την τιμή του. Οταν
μάλιστα οι ΗΠΑ ανακοίνωσαν ότι

θα πλήξουν θέσεις των τζιχαντι-
στών, οι τιμές υποχώρησαν. Ακόμα
και η κρίση την Ουκρανία δεν δεί-
χνει να ανησυχεί τις αγορές, λέει
ο οικονομολόγος Κλάους-Γιούργκεν
Γκερν: «Οι αγορές θεωρούν δεδο-
μένο ότι οι Ρώσοι δεν έχουν κανένα
συμφέρον να περιορίσουν τις εξα-
γωγές σε αέριο και πετρέλαιο, διότι
στηρίζονται στα έσοδα από τις
πωλήσεις».

Η κατάσταση ωστόσο ενδέχεται
να αλλάξει ανά πάσα στιγμή, εκτιμά
ο Γερμανός οικονομολόγος. Γεγο-
νός που θα εκτόξευε την τιμή του
πετρελαίου. «Ο κίνδυνος είναι
υπαρκτός σε κάθε περίπτωση»,
πιστεύει ο Κλάους-Γιούργκεν Γκερν
από το Ινστιτούτο της Παγκόσμιας
Οικονομίας του Κιέλου (IfW).

Η τιμή του πετρελαίου... αδιαφορεί
για τις γεωπολιτικές εντάσεις
Η αναταραχή σε Ουκρανία, Ιράκ, Λιβύη δεν έχει αυξήσει την αξία του βαρελιού

Συνεχίζεται η διένεξη Αργεντινής - ΗΠΑ
Παράνομο έκρινε αμερικανικό δικα-
στήριο το σχέδιο της Αργεντινής
να ανταλλάξει ομόλογά της σε δο-
λάρια, τα οποία υπόκεινται στο αμε-
ρικανικό δίκαιο, με άλλα νέα χαμη-
λότερης αξίας, που υπόκεινται στο
δίκαιο της Αργεντινής. Με τον ελιγμό
αυτό το Μπουένος Αϊρες επιδιώκει
να παρακάμψει την απαγόρευση
εξυπηρέτησής τους, που επέβαλε
στη χώρα δικαστήριο των ΗΠΑ. H
απαγόρευση αφορά ομολογιούχους,
οι οποίοι δέχθηκαν την αναδιάρ-
θρωση («κούρεμα») των τίτλων τους.
Ο δικαστής της Νέας Υόρκης, Τόμας
Γκρίεσα, ασχολείται με τη διένεξη
Αργεντινής και hedge funds (επεν-
δυτικά κεφάλαια αντιστάθμισης
κινδύνου), που έχoυν μη «κουρε-
μένα» ομόλογα της χώρας. Αποκά-
λεσε το τωρινό σχέδιο «παράνομο»,
χωρίς, ωστόσο, να κατηγορήσει το
Μπουένος Αϊρες για προσβολή του
δικαστηρίου.

Αρχικά, όταν ξεκίνησε η διελκυ-
στίνδα τον Ιούλιο, είχε αποφανθεί
ότι πρώτα πρέπει να εξοφληθούν
τα hedge fund, που διατηρούν ομό-
λογα σε εκκρεμότητα μετά την πτώ-
χευση της χώρας το 2001. Το οφει-
λόμενο ποσόν ανέρχεται σε 1,3 δισ.

δολάρια. Η πρόεδρος της Αργεντι-
νής, Κριστίνα Φερνάντες Κίρχνερ,
εμμένει στη θέση της ότι δεν μπορεί
να καλύψει την υποχρέωσή της αυ-
τή, χαρακτηρίζοντας τα επενδυτικά
κεφάλαια «αρπακτικά», δεδομένου
ότι δεν συναινούν στην ανταλλαγή
των ομολόγων τους με τα νεότερα
χαμηλότερης αξίας. Κατά τον δικα-
στή Τόμας Γκρίεσα, η Αργεντινή
μοιάζει με τον άνθρωπο, ο οποίος
θέλει να ολοκληρώσει την αγορά
ενός σπιτιού 100.000 δολαρίων για
την οικογένειά του, καταβάλλοντας
μόνον 80.000 δολάρια. «Η Αργεντινή
εμμένει ότι τα 80.000 δολάρια είναι
πολλά χρήματα και ότι όλη οικογέ-
νεια ετοιμάζεται να μπει στο σπίτι»,
σημειώνει ο κ. Γκρίεσα. Πάντως,
εκείνος ζήτησε και από τις δύο πλευ-
ρές να επιδείξουν πνεύμα συνερ-
γασίας και να έλθουν σε συμβιβασμό.
Τον Ιούλιο ο υπουργός Οικονομικών
της Αργεντινής Αλεξ Κισλόφ μετέβη
στη Νέα Υόρκη για να επιδιώξει τη
διευθέτηση της υπόθεσης με τα
hedge fund. Οι διαπραγματεύσεις
ναυάγησαν και η Αργεντινή οδη-
γήθηκε για δεύτερη φορά σε 13 χρό-
νια στο να χρεοκοπήσει.

REUTERS, A.P.

Νέες μετοχές εκδίδει το Χρηματιστήριο του Λονδίνου

Στήριξη
αφρικανικών
εταιρειών μέσω
crowdfunding

Ο Ζακ Ζορζ Μπαντζάνγκς ποτέ δεν
ήθελε να μεταναστεύσει στην Ευ-
ρώπη. Από τα φοιτητικά του χρόνια
έλεγε ότι ήθελε να αποδείξει πως
μπορεί να πετύχει και στην πατρίδα
του, το Καμερούν. Διέκοψε τις
σπουδές του στην ιστορία για να
ανοίξει τη δική του επιχείρηση και
επειδή στην περιοχή υπήρχαν ήδη
πολλοί μελισσοκόμοι, αποφάσισε
να ασχοληθεί με την παραγωγή
μελιού. Οπως λέει ο ίδιος «όλα άρ-
χισαν στην κουζίνα της μαμάς.
Εκεί έπλενα τα δοχεία, εκεί έκανα
και τη συσκευασία για το μέλι».

Η ατομική επιχείρηση έχει εξε-
λιχθεί σε εταιρεία περιωπής με
την επωνυμία «Les Mielleries» και
έδρα το λιμάνι Ντουάλα του Κα-
μερούν. Σχεδόν 200 μελισσοκόμοι
από όλη τη χώρα δίνουν το μέλι
τους στην εταιρεία του Ζακ Ζορζ
Μπαντζάνγκς, η οποία το φιλτρά-
ρει και το συσκευάζει κατάλληλα.
Για να επεκτείνει την επιχείρησή
του χρειάστηκε πολλά χρήματα,
τα οποία δεν του έδιναν οι τρά-
πεζες, καθώς δεν μπορούσε να
τους προσφέρει εγγυήσεις. Η λύση
ήρθε από τη γαλλική ιστοσελίδα
bluebees.fr με τη μέθοδο του
crowdfunding και ο Ζακ Ζορζ
Μπαντζάνγκς κατάφερε να συγ-
κεντρώσει 20.000 ευρώ. «Αυτά τα
20.000 ευρώ μας βοήθησαν πολύ.
Επειτα από έξι μήνες τα επιστρέ-
ψαμε. Και η τράπεζα που τότε δεν
ήθελε ούτε να μας ακούσει, δείχνει
πλέον μεγαλύτερη κατανόηση για
τη δουλειά μας».

Και στην Αφρική το crowdfun-
ding λειτουργεί όπως αλλού: ο εν-
διαφερόμενος παρουσιάζει την
ιδέα του στο κοινό μέσω μιας εξει-
δικευμένης ιστοσελίδας και οι χρή-
στες αποφασίζουν εάν θέλουν να
προσφέρουν χρήματα. Αντί για τό-
κους εισπράττουν συνήθως κάποια
δώρα ή αναμνηστικά. Η ιστοσελίδα
bluebees.fr ειδικεύεται στις ανα-
πτυσσόμενες χώρες και προσπαθεί
να φέρει σε επαφή επίδοξους επι-
χειρηματίες από τις χώρες αυτές
με πιθανούς επενδυτές στην Ευ-
ρώπη. Οπως λέει η επικεφαλής της
ιστοσελίδας Εμανουέλ Πεγιά, «ο
Ζακ Ζορζ είναι φερέγγυος επιχει-
ρηματίας και προφανώς μας χρει-
άζεται γιατί δεν έχει πρόσβαση
στο τραπεζικό σύστημα. Στο Κα-
μερούν του ζητούν εγγυήσεις που
δεν μπορεί να προσφέρει. Αν και
η εταιρεία του συμπληρώνει δέκα
χρόνια δραστηριότητας, οι τόκοι
παραμένουν πολύ υψηλοί και οι
εγγυήσεις εξακολουθούν αν είναι
απαγορευτικές».

Στη συγκεκριμένη περίπτωση
πάντως, ο Ζακ Ζορζ Μπαντζάνγκς
πλήρωσε τόκους, που έφταναν
μάλιστα το 10%. 

Ενα επιπλέον 1% πήγε ως προ-
μήθεια στην bluebees. Στο μεταξύ
η ιστοσελίδα έχει επεκταθεί.

Η απόσχιση
της Σκωτίας
θα επηρεάσει
τις τράπεζες
Η αβεβαιότητα σχετικά με το
νόμισμα της Σκωτίας σε μια
πιθανή ανεξαρτητοποίηση
της περιοχής από τη Μεγάλη
Βρετανία θα μπορούσε να
ωθήσει στη φυγή κεφαλαίων
από τη χώρα, αφήνοντας το
χρηματοπιστωτικό της σύστη-
μα σε μια «κρίσιμη κατάστα-
ση», ανέφερε ο Ντάγκλας
Φλιντ, πρόεδρος της HSBC
Holdings Plc, σε άρθρο του
που δημοσιεύτηκε στη βρε-
τανική εφημερίδα Telegraph.
Ο Φλιντ ανέφερε ότι η νομι-
σματική ένωση με τη στερλί-
να ήταν η άγκυρα στην οποία
στηρίχτηκε η οικονομική επι-
τυχία και σταθερότητα της
Σκωτίας. Ο Φλιντ, που είναι
πρόεδρος της μεγαλύτερης
τράπεζας της Ευρώπης, δή-
λωσε ότι η απόφαση των
τριών μεγάλων πολιτικών
κομμάτων να αποκλείσουν
μια νομισματική ένωση με
μια ανεξάρτητη Σκωτία είναι
κίνηση «απολύτως συνεπής
με τις ενέργειες που έχουν
ληφθεί στον απόηχο της χρη-
ματοοικονομικής κρίσης» και
«με τη γνώση που αποκτήθη-
κε από τα πρόσφατα γεγονό-
τα στην Ευρωζώνη». Το ζήτη-
μα του κατά πόσον η Σκωτία
θα μπορούσε να κρατήσει το
βρετανικό νόμισμα αν τελι-
κώς επικρατήσει το «ναι»
στην ανεξαρτησία στο δημο-
ψήφισμα στις 18 Σεπτεμβρί-
ου, έχει παρεμποδίσει την
εκστρατεία ανεξαρτησίας.

Αύξηση κερδών
για τη Henkel
Βελτιωμένα μεγέθη εμφάνι-
σε στο β΄ τρίμηνο της τρέ-
χουσας χρήσης η εταιρεία
Henkel, η οποία είδε τις ορ-
γανικές της πωλήσεις να ση-
μειώνουν αύξηση κατά 3,3%,
κυρίως λόγω της σημαντική
ανόδου που εμφάνισαν στις
αναδυόμενες αγορές, και τα
καθαρά κέρδη της να αυξά-
νονται κατά 3,2% στα 446
εκατ. ευρώ. «Η Henkel συνέ-
χισε να καταγράφει καλά
αποτελέσματα κατά το δεύτε-
ρο τρίμηνο του 2014. Παρά το
υφιστάμενο δύσκολο περι-
βάλλον της αγοράς, όλοι οι
επιχειρηματικοί τομείς μας
αύξησαν σημαντικά τις οργα-
νικές πωλήσεις και βελτίω-
σαν περαιτέρω την κερδοφο-
ρία», δήλωσε ο διευθύνων
σύμβουλος της Henkel, Ka-
sper Rorsted.

Το LSE θα αποκομίσει από τους μετόχους του 938 εκατ. στερλίνες (1,55 δισ.
δολάρια), ώστε να καλύψει το κόστος των 1,6 δισ. στερλινών για την απόκτη-
ση του οίκου Frank Russel Company.
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Η πρόεδρος της Αργεντινής, Κριστίνα Φερνάντες Κίρχνερ, εμμένει στη θέση
της ότι δεν μπορεί να καλύψει τις υποχρεώσεις της, χαρακτηρίζοντας τα
επενδυτικά κεφάλαια «αρπακτικά», δεδομένου ότι δεν συναινούν στην αν-
ταλλαγή των ομολόγων τους με τα νεότερα χαμηλότερης αξίας.
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Ο Ζακ Ζορζ Μπαντζάνγκς (φωτ.)
ήθελε να αποδείξει ότι μπορεί να τα
καταφέρει στην πατρίδα του, το Κα-
μερούν. Και τα κατάφερε.

ΣΥΝΤΟΜΑ

<<<<<<

Λόγω μεγάλης προσφο-
ράς και χαμηλής ζήτη-
σης οι αγορές αντι-
δρούν με χαλαρότητα
σε ειδήσεις 
από τις εστίες κρίσεων,
με αποτέλεσμα 
την αποφυγή ενός 
νέου ράλι της τιμής.

Οι ένοπλες συγκρούσεις στην Ουκρανία, στο Ιράκ και στη Λιβύη δεν επηρεάζουν τις τιμές του πετρελαίου. Ακόμα
και όταν στα τέλη Ιουλίου στην Τρίπολη της Λιβύης αντιμαχόμενες παραστρατιωτικές οργανώσεις προκάλεσαν πυρκα-
γιά σε τεράστιες δεξαμενές πετρελαίου, η διεθνής τιμή του πετρελαίου επηρεάστηκε μόνο για μικρό χρονικό διάστη-
μα. Αιτία, σύμφωνα με τους αναλυτές, η ανισορροπία που υπάρχει μεταξύ προσφοράς και ζήτησης.
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ΣΥΝΤΟΜΑ

Του ΣΤΆΘΗ ΚΟΥΣΟΎΝΗ

Mε διαδοχικές αποφάσεις που υπέγραψε
πρόσφατα ο υφυπουργός Ανάπτυξης
και Ανταγωνιστικότητας, Νότης Μητα-
ράκης, εγκρίθηκε η υπαγωγή στις δια-
τάξεις του επενδυτικού νόμου σειράς
επιχειρηματικών σχεδίων για την κα-
τασκευή 16 ξενοδοχείων σε Μύκονο,
Σαντορίνη, Κρήτη, Κεφαλονιά, Ιο και
Πύλο. Πρόκειται για νέες ξενοδοχειακές
μονάδες, το συνολικό και επιλέξιμο ενι-

σχυόμενο κόστος των οποίων υπερβαίνει
τα 100 εκατ. ευρώ. Ειδικότερα, εγκρίθηκε
η υπαγωγή επενδυτικού σχεδίου της
εταιρείας Μykonos S.A. που αφορά τη
δημιουργία 4 ξενοδοχειακών μονάδων
κατηγορίας 4 αστέρων και δυναμικότητας
127 κλινών στον Αγιο Στέφανο Μυκόνου.
Το συνολικό και επιλέξιμο ενισχυόμενο
κόστος ανέρχεται σε 12,5 εκατ. ευρώ,
ενώ η ενίσχυση με τη μορφή επιχορή-
γησης σε 4,37 εκατ. ευρώ. Επίσης, εγ-
κρίθηκε η υπαγωγή επενδυτικού σχεδίου
της εταιρείας Ακτές Κυκλάδων Α.Ε. που
αφορά τη δημιουργία 4 ξενοδοχειακών

μονάδων κατηγορίας 4 αστέρων και δυ-
ναμικότητας 157 κλινών, επίσης, στον
Αγιο Στέφανο Μυκόνου. Το συνολικό
επιλέξιμο και ενισχυόμενο κόστος ανέρ-
χεται σε 15,5 εκατ. ευρώ, ενώ η ενίσχυση
με τη μορφή επιχορήγησης σε 5,4 εκατ.
ευρώ. 

Για τη δημιουργία 3 ξενοδοχείων τύ-
που επιπλωμένων διαμερισμάτων 3
αστέρων στη Μεσσαριά Σαντορίνης
εγκρίθηκε η υπαγωγή του επενδυτικού
σχεδίου της εταιρείας Σαντορίνη Ξε-
νοδοχειακές και Τουριστικές Επιχει-
ρήσεις Α.Ε. Το συνολικό επιλέξιμο και

ενισχυόμενο κόστος ανέρχεται σε 8,1
εκατ. ευρώ, ενώ η ενίσχυση με τη μορφή
επιχορήγησης σε 1,2 εκατ. ευρώ. 

Νέα ξενοδοχειακή μονάδα 5 αστέρων
θα κατασκευάσει στη Χερσόνησο Ηρα-
κλείου η επιχείρηση Καράτζη Βιομη-
χανικές και Ξενοδοχειακές Επιχειρήσεις
Α.Ε. Σύμφωνα με τη σχετική απόφαση
υπαγωγής του σχεδίου στις διατάξεις
του επενδυτικού νόμου, το συνολικό
επιλέξιμο και ενισχυόμενο κόστος
ανέρχεται σε 14,3 εκατ. ευρώ, ενώ η
ενίσχυση με τη μορφή επιχορήγησης
σε 4,28 εκατ. ευρώ. Παράλληλα, εγ-

κρίθηκε η υπαγωγή σχεδίου της επι-
χείρησης Ξενία Εξπερ Α.Ε. για τη δη-
μιουργία ξενοδοχειακής μονάδας 5
αστέρων και δυναμικότητας 285 δω-
ματίων στον Πλατανιά Κρήτης. Το συ-
νολικό επιλέξιμο και ενισχυόμενο κό-
στος ανέρχεται σε 41,35 εκατ. ευρώ
και η ενίσχυση με τη μορφή επιχορή-
γησης σε 12,4 εκατ. ευρώ.

Για τη δημιουργία ξενοδοχείου επι-
πλωμένων διαμερισμάτων 4 αστέρων
και δυναμικότητας 55 κλινών στην Κε-
φαλονιά εγκρίθηκε η υπαγωγή του
επενδυτικού σχεδίου της εταιρείας Φω-
κάς Α.Ε. 

Το συνολικό επιλέξιμο και ενισχυό-
μενο κόστος ανέρχεται σε 3,93 εκατ.
ευρώ και η ενίσχυση με τη μορφή επι-
χορήγησης σε 1,97 εκατ. ευρώ. Για τη
δημιουργία ξενοδοχειακής μονάδας
επιπλωμένων διαμερισμάτων 5 αστέρων
και δυναμικότητας 62 κλινών στην Ιο
εγκρίθηκε η υπαγωγή του επιχειρημα-
τικού σχεδίου της εταιρείας Lucas A.E.
Το συνολικό επιλέξιμο και ενισχυόμενο
κόστος ανέρχεται σε 5,23 εκατ. ευρώ
και η ενίσχυση με τη μορφή επιχορή-
γησης σε 1,83 εκατ. ευρώ. Επιπλέον,
εγκρίθηκε η υπαγωγή σχεδίου της επι-
χείρησης Koron Villas A.E. για τη δη-
μιουργία ξενοδοχείου 5 αστέρων και
δυναμικότητας 57 κλινών στην Πύλο.
Το συνολικό επιλέξιμο και ενισχυόμενο
κόστος ανέρχεται σε 5,9 εκατ. ευρώ
και η ενίσχυση με τη μορφή επιχορή-
γησης σε 2,96 εκατ. ευρώ.

Νέες επενδύσεις στην ελληνική
ξενοδοχειακή βιομηχανία
Κατασκευαστικά έργα άνω των €100 εκ. για την ανέγερση 16 ξενοδοχείων

Η πτώση των τιμών των ακινήτων
στην Κίνα για τρίτο συνεχόμενο
μήνα τον Ιούλιο σε συνδυασμό με
τον περιορισμό των επενδύσεων
στον τομέα, οδηγούν πολλούς ανα-
λυτές να προβλέπουν αύξηση των
χρεοκοπιών και επιβράδυνση της
οικονομικής ανάπτυξης στη δεύτερη
μεγαλύτερη οικονομία του πλανήτη
για το β΄ εξάμηνο.

Οι τιμές των κατοικιών μειώθηκαν
τον Ιούλιο στις 64 από τις 70 πόλεις
που περιλαμβάνονται στις μετρήσεις
της κινεζικής στατιστικής υπηρε-
σίας, γεγονός που συνιστά την ευ-
ρύτερη υποχώρηση τιμών των κα-
τοικιών από τότε που ξεκίνησε η
συλλογή των σχετικών στατιστικών
στοιχείων το 2005. Κατά μέσο όρο
η πτώση στην τιμή των κατοικιών
ήταν 0,9% σε μηνιαία βάση, η με-
γαλύτερη που καταγράφεται τους
τελευταίους τρεις μήνες. Οι τιμές
στο Πεκίνο υποχώρησαν τον Ιούλιο
σε σχέση με τον Ιούνιο κατά 1%,
υποχώρηση που είναι η μεγαλύτερη
από τον Απρίλιο του 2012. «Δεν
υπάρχει σημάδι βελτίωσης. 

Η τάση της κινεζικής αγοράς ακι-
νήτων παραμένει πτωτική», σχο-
λίασε στο πρακτορείο Bloomberg
ο κ. Σεν Γιάνγκ Γκουάνγκ, επικε-
φαλής οικονομολόγος της Mizuho
Securities Asia για την περιοχή της
Ασίας με έδρα το Χονγκ Κονγκ. 

«Κεφαλαιώδες ζήτημα είναι τα
στεγαστικά δάνεια, παρά τους δια-
φόρους τύπους διευκολύνσεων που
κάνουν οι τοπικές κυβερνήσεις.
Το υψηλό επιτόκιο επιδεινώνει το
κλίμα μεταξύ των ιδιοκτητών»,
συμπληρώνει. 

Η αγορά ακινήτων έχει αρχίσει
να γίνεται βαρίδι για την οικονομική
ανάπτυξη της χώρας, αναγκάζοντας
παράλληλα τοπικές κυβερνήσεις
και πωλητές να προσφέρουν καλύ-
τερους όρους αγοράς ώστε να προ-
σελκύσουν νέους αγοραστές. 

Ωστόσο ορισμένοι αναλυτές θε-
ωρούν ότι στο μέλλον θα επιδεινωθεί
η κατάσταση στον τομέα των κινε-
ζικών ακινήτων. Σύμφωνα με έκ-
θεση του οικονομολόγου Λαν Σεν
της Standard Chartered, οι εργο-

λάβοι προσφέρουν «περιορισμένες
εκπτώσεις», ενώ οι αγοραστές εξα-
κολουθούν να είναι ιδιαίτερα επι-
φυλακτικοί ασχέτως του πόσο οι
εργολάβοι μειώνουν τις τιμές. «Είναι
σχεδόν αδύνατο ν’ αυξηθούν οι
τιμές το β΄ εξάμηνο», δήλωσε στο
Χονγκ Κονγκ ο κ. Ταν Χουαγιέ, γραμ-
ματέας του διοικητικού συμβουλίου
της China Vanke Co, της μεγαλύ-
τερης εταιρείας κατασκευής ακι-
νήτων της Κίνας, επικαλούμενος
την πληθώρα προσφερόμενων οι-
κιών. Η επιδείνωση της κατάστασης

στην αγορά ακινήτων οδηγεί ορι-
σμένους οικονομικούς αναλυτές
στο συμπέρασμα ότι τους επόμενους
μήνες θ’ αυξηθούν οι χρεοκοπίες
εταιρειών που έχουν επενδύσει
στην αγορά ακινήτων καθώς και
μικρότερους εργολάβους. Μια δεύ-
τερη, σημαντικότερη, ανησυχία
αφορά στο πώς θα επηρεάσει η πτώ-
ση της αγοράς ακινήτων το κινεζικό
ΑΕΠ. Η κινεζική οικονομία ανα-
πτύχθηκε με ρυθμό 7,5% του ΑΕΠ
το β΄ τρίμηνο από 7,4% το α΄ τρί-
μηνο και πολλοί αναλυτές αναρω-
τιούνται πώς θα μπορούσε να επι-
ταχυνθεί η ανάπτυξη όταν πέφτει
η αγορά ακινήτων. 

Η απάντηση είναι, χάρη στην πα-
ρέμβαση της κυβέρνησης, για την
ακρίβεια της κινεζικής κεντρικής
τράπεζας. Πολλοί παρατηρητές της
αγοράς ελπίζουν ότι στη διάρκεια
του β΄ εξαμήνου θα παρέμβει η κι-
νεζική κεντρική τράπεζα, μειώνον-
τας το επιτόκιο των στεγαστικών
δανείων και το ποσοστό των κατα-
θέσεων που είναι υποχρεωμένες οι
εμπορικές τράπεζες να διατηρούν
στην κεντρική τράπεζα.

Συνεχίζεται η μείωση τιμών 
στην κινεζική αγορά κατοικίας

Τα στεγαστικά δάνεια 
επηρεάζουν τις τιμές 
των ελληνικών ακινήτων

Αν θέλει κάποιος να προβλέψει πώς θα εξελιχ-
θούν οι τιμές των ακινήτων στην Ελλάδα, το κα-
λύτερο που έχει να κάνει είναι να παρακολου-
θήσει με τι ρυθμό χορηγούν οι τράπεζες στεγα-
στικά δάνεια, σύμφωνα με μελέτη του κ. Θεό-
δωρου Παναγιωτίδη, καθηγητή Οικονομικών
στο Πανεπιστήμιο Μακεδονίας και του κ. Πανα-
γιώτη Πρίντζη, πολιτικού μηχανικού.
Η μελέτη δημοσιεύτηκε στον ιστότοπο του Ελ-
ληνικού Παρατηρητηρίου στο London School of
Economics και περιλαμβάνει εμπειρική ανάλυ-
ση της ελληνικής αγοράς κατοικίας βασισμένη
στα μηνιαία στοιχεία από τις αρχές του 1994
μέχρι το τέλος του 2012.
Ενδογενείς παράγοντες θεωρούνται ο δείκτης
τιμών κατοικιών, το επιτόκιο των στεγαστικών
δανείων, ο πληθωρισμός, ο δείκτης βιομηχανι-
κής παραγωγής και τα στεγαστικά δάνεια. Αντι-
θέτως εξωγενείς παράγοντες θεωρούνται ο
δείκτης προσφοράς χρήματος (Μ1) και το ποσο-
στό ανεργίας.
Το βασικό συμπέρασμα των δύο ερευνητών εί-
ναι ότι μακροπρόθεσμα ο σημαντικότερος πα-
ράγοντας που επηρεάζει θετικά την αγορά κα-
τοικίας είναι τα στεγαστικά δάνεια και δεύτε-
ρος σημαντικότερος παράγοντας το ύψος των
επιτοκίων δανεισμού.
Η δυναμική ανάλυση των Παναγιωτίδη και
Πρίντζη αποκαλύπτει ότι ο δείκτης τιμών κατοι-
κιών ανταποκρίνεται σε σοκ που οφείλονται
στο κατά πόσο οι τράπεζες χορηγούν στεγαστι-
κά δάνεια και σε σοκ που οφείλονται στις μετα-
βολές των επιτοκίων δανεισμού. Αντιθέτως οι
υπόλοιποι παράγοντες δεν επηρεάζουν σημαν-
τικά τον δείκτη τιμών κατοικιών. Η Ελλάδα έχει
από τα υψηλότερα ποσοστά ιδιοκατοίκησης
στην Ευρωπαϊκή Ενωση και αρκετά υψηλό παγ-
κοσμίως.
Παράλληλα ένα ακίνητο συνήθως αποτελεί το
σημαντικότερο περιουσιακό στοιχείο ενός νοι-
κοκυριού. Διάφοροι ερευνητές έχουν υποστη-
ρίξει ότι υπάρχει θετική επίδραση μεταξύ του
πλούτου των νοικοκυριών και της κατανάλω-
σης, ενώ βραχυπρόθεσμα υποστηρίζεται ότι
υπάρχει ισχυρή σχέση μεταξύ της αγοράς κα-
τοικίας και του ΑΕΠ.

Κίνδυνος ελλείψεων
στα φωτοβολταϊκά

Επειτα από δύο χρόνια με πληθώρα προσφο-
ράς, η διεθνής αγορά φωτοβολταϊκών έρχεται
τώρα αντιμέτωπη με την προοπτική ελλείψε-
ων, που δίνει ώθηση στις τιμές. Η υπερπρο-
σφορά είχε πιέσει τις τιμές στα «τάρταρα»,
προκαλώντας έντονο ανταγωνισμό στην αγορά,
εταιρικές χρεοκοπίες και αύξηση στη ζήτηση.
Τώρα που οι εγκαταστάσεις φωτοβολταϊκών πι-
νάκων αναμένεται να αυξηθούν 29% φέτος, οι
παράγοντες του κλάδου ετοιμάζονται για τις
πρώτες ελλείψεις στην προσφορά από το
2006. Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις του Bloom-
berg New Energy Finance, η διεθνής βιομηχα-
νία προβλέπεται να εγκαταστήσει έως 52 γιγα-
βάτ σε πίνακες συλλογής ηλιακής ενέργειας
φέτος και 61 γιγαβάτ το 2015.

Αισιόδοξοι εμφανίζονται
οι κατασκευαστές στις ΗΠΑ

Ο δείκτης επιχειρηματικού κλίματος στον οι-
κοδομικό κλάδο της αμερικανικής οικονομίας
βελτιώθηκε αισθητά τον Αύγουστο και ανήλ-
θε στα υψηλότερα επίπεδα επτά μηνών. Σύμ-
φωνα με τα στοιχεία που καταρτίζει η ένωση
κτηματομεσιτών National Association of Ho-
me Builders, σε συνεργασία με τη Wells Far-
go, ο δείκτης οικοδομικής δραστηριότητας
αυξήθηκε δύο μονάδες, στις 55. Κάθε κίνηση
άνω των 50 μονάδων υποδεικνύει ότι οι κα-
τασκευαστές είναι αισιόδοξοι για τις προοπτι-
κές των πωλήσεων.

<<<<<<

Σε Μύκονο, Σαντορίνη,
Κρήτη, Κεφαλονιά, Ίο και
Πύλο θα πραγματοποι-
ηθούν οι ξενοδοχειακές
επενδύσεις.

<<<<<<

Λόγω της επιδείνωσης
της κατάστασης στην
αγορά ακινήτων θ’ αυξη-
θούν τους επόμενους
μήνες οι χρεοκοπίες
εταιρειών που έχουν
επενδύσει σε αυτή την
αγορά.

Ο σημαντικότερος παράγοντας που
επηρεάζει θετικά την αγορά κατοικίας είναι τα
στεγαστικά δάνεια και δεύτερος
σημαντικότερος παράγοντας το ύψος των
επιτοκίων δανεισμού.

Οι τιμές των κατοικιών μειώθηκαν τον Ιούλιο στις 64 από τις 70 πόλεις που
περιλαμβάνονται στις μετρήσεις της κινεζικής στατιστικής υπηρεσίας. 

Εκτός
πλειστηριασμών
δεσμευμένα
ελληνικά ακίνητα 
«Μπλόκο»στους πλειστηριασμούς ακινήτων που
έχουν δεσμευτεί εξαιτίας υποθέσεων που αφορούν
«μαύρο χρήμα» βάζει το υπουργείο Οικονομικών.
Με απόφαση της γενικής γραμματέως Δημοσίων
Εσόδων, κ. Κατερίνας Σαββαΐδου, ορίζεται πως
η Αρχή Καταπολέμησης Νομιμοποίησης Εσόδων
από Εγκληματικές Δραστηριότητες οφείλει να
ενημερώσει μέσα σε δύο ημέρες τη Γενική Γραμ-
ματεία Δημοσίων Εσόδων (ΓΓΔΕ) για τις περι-
πτώσεις δέσμευσης περιουσιακών στοιχείων
που σχετίζονται με νομιμοποίηση εσόδων που
προέρχονται από φορολογικά αδικήματα, τελω-
νειακά αδικήματα ή αδικήματα μη καταβολής
χρεών προς το Δημόσιο, αποστέλλοντας τις σχε-
τικές αποφάσεις.

Στο πλαίσιο αυτό, αν η Αρχή έχει μπλοκάρει
τη μεταβίβαση ενός ακινήτου και η εφορία δεν
θα μπορεί να προχωρήσει σε πλειστηριασμότου
ακινήτου εάν ο ιδιοκτήτης του έχει ληξιπρόθεσμα
χρέη. Οπως αναφέρεται στην απόφαση, η απα-
γόρευση εκποίησης ακίνητης περιουσίας που
επιβλήθηκε με διάταξη του προέδρου της Αρχής
εμποδίζει την επίσπευση προγράμματος πλει-
στηριασμού του ακινήτου αυτού εκ μέρους του
Δημοσίου λόγω ανεξόφλητων οφειλών προς το
Δημόσιο μέχρι την ολοκλήρωση της ποινικής
διαδικασίας, δηλαδή την έκδοση αμετακλήτου
αποφάσεως του αρμοδίου ποινικού δικαστηρίου
ή την για οποιονδήποτε λόγο ανάκληση της διά-
ταξης, με την οποία επιβλήθηκε η δέσμευση.

Παράλληλα, με την απόφαση της κ. Σαββαΐδου
ζητείται να εφαρμοστούν οι διατάξεις που υπο-
χρεώνουν εφορίες και ελεγκτικά κέντρα να ενη-
μερώνουν την Αρχή για περιπτώσεις φοροδια-
φυγής, η οποία με τη σειρά της θα μπορεί να
δώσει εντολή για «πάγωμα» λογαριασμών, θυ-
ρίδων, όπως και της μεταβίβασης κάθε περιου-
σιακού στοιχείου των υπόπτων.

Αξίζει να σημειωθεί ότι οι εν λόγω διατάξεις
που προβλέπουν τα παραπάνω έχουν ψηφιστεί
από το 2008 και δημιουργεί ερωτήματα το γεγονός
ότι το υπουργείο έρχεται να δώσει εντολή για
εφαρμογή τους έξι χρόνια αργότερα. Πάντως,
σύμφωνα με την εγκύκλιο, η διαδικασία εφαρ-
μόζεται στις περιπτώσεις φοροδιαφυγής (από-
κρυψη εισοδήματος, μη απόδοση ΦΠΑ, εικονικά
ή πλαστά τιμολόγια), λαθρεμπορίου αλλά και
οφειλών του Δημοσίου. Το «πάγωμα» ενεργο-
ποιείται από την Αρχή εφόσον υπάρχει διαδικασία
ανάκρισης και αφορά την απαγόρευση της κί-
νησης λογαριασμών, τίτλων και χρηματοπιστω-
τικών προϊόντων, καθώς και του ανοίγματος θυ-
ρίδων και της μεταβίβασης ή εκποίησης οποι-
ουδήποτε περιουσιακού στοιχείου.
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Του ΜΑΡΙΟΥ ΙΩΑΝΝΟΥ

Υπηρεσίες πέραν κάθε προσδοκίας
αναμένεται να προσφέρει μελ-
λοντικά η τηλεόραση, η οποία
εξελίσσεται με ταχύτατους ρυθ-
μούς. Οι τεχνολογίες, οι οποίες
εφαρμόζονται σταδιακά στους
τηλεοπτικούς δέκτες, σε συνδυα-
σμό με τις καινοτόμες λύσεις και
την ευρηματικότητα που καλούν-
ται να αναπτύξουν τεχνικοί, προ-
γραμματιστές και στελέχη επι-
χειρήσεων του κλάδου, πρόκειται
να προσφέρουν, σε μερικά χρόνια
από σήμερα, μία αναβαθμισμένη
τηλεοπτική εμπειρία, χρήσιμες
υπηρεσίες και απεριόριστες δυ-
νατότητες στους τηλεθεατές.
Ήδη, τα μέχρι στιγμής δείγματα
καταδεικνύουν ότι η εξέλιξη της
τηλεόρασης είναι ραγδαία σε σύγ-
κριση με την προηγούμενη δε-
καετία. Τηλεοράσεις plasma, LED,
υψηλής ευκρίνειας (HD), τετρα-
πλάσιας ευκρίνειας από την τε-
χνολογία HD (4K) με δυνατότητα
περαιτέρω επέκτασης της ανά-
λυσης, οθόνες τριών διαστάσεων
(3D) και έξυπνες τηλεοράσεις, οι
οποίες συνδέονται απευθείας με
το διαδίκτυο, είναι μόνο μερικές
από τις ανακαλύψεις της τεχνο-
λογίας. Καινοτόμα τεχνολογία θε-
ωρείται επίσης η εισαγωγή πλατ-
φόρμας over the top (OTT) που
μέσω διαδικτύου παρέχουν πρό-
σβαση σε περιεχόμενο (π.χ. ται-
νίες, τηλεοπτικές σειρές ή θεμα-
τικά κανάλια), είτε με συνδρομή
είτε ανά παρακολούθηση (pay
per view). Είτε νόμιμες, όπως η
Netflix, η Hulu και η NowTV, είτε
παράνομες, όπως το XBMC, οι

OTTέχουν αποκτήσει ευρεία υπο-
στήριξη ανάμεσα στους κατανα-
λωτές ανά τον κόσμο. Εξάλλου,
η χρήση των υπηρεσιών με νόμιμο
τρόπο, μέσω πρόσβασης σε δια-
δίκτυο οποιουδήποτε παρόχου ή
έστω αποκλειστικά μιας εταιρείας,
θα μπορούσε να ενισχύσει ση-
μαντικά τα κέρδη των συνδρο-
μητικών πλατφόρμων της κυπρια-
κής αγοράς. Διευκολύνσεις στους
καταναλωτές προσφέρει και η
υπηρεσία προβολής περιεχομένου
σε πολλαπλές οθόνες (multi scre-
en), η οποία παρέχει τη δυνατό-
τητα παρακολούθησης προγραμ-
μάτων εκτός από την τηλεόραση
και σε άλλες συσκευές, όπως στο
έξυπνο κινητό, στην ταμπλέτα
ή στον φορητό υπολογιστή. Αξιό-
λογα βήματα έχουν γίνει παγκο-

σμίως και όσον αφορά τον χρόνο
προβολής των προγραμμάτων,
καθώς ορισμένοι συνδρομητικοί
πάροχοι δίνουν την ευκαιρία
στους χρήστες να παρακολου-
θήσουν το περιεχόμενο της επι-
θυμίας τους είτε μέσω επιστρο-
φής και μετακίνησης σε προ-
ηγούμενο πρόγραμμα (catch up
services) είτε μέσω εγγραφής
προγράμματος σε εσωτερικό η
εξωτερικό σκληρό δίσκο. Οι catch
up υπηρεσίες διατίθενται και
στην Κύπρο από τις συνδρομη-
τικές πλατφόρμες Cytavision και
Primetel, ενώ έξυπνη και χρήσιμη
τεχνολογία θεωρείται και η πα-
ρακολούθηση προγραμμάτων
μετά από αίτημα των συνδρομη-
τών (video on demand), την οποία
προσφέρει η Cablenet.

Απεριόριστες 
οι δυνατότητες 
της τηλεόρασης 
του μέλλοντος
Εξελίσσεται διαρκώς, αποδίδει καλύτερα και θα συνυπάρξει 
παράλληλα με τις υπόλοιπες έξυπνες συσκευές

Πολλοί είναι οι φανατικοί της τε-
χνολογίας που παρακολουθούν
διαρκώς τις εξελίξεις και αναμέ-
νουν τον τρόπο που αυτές θα
επιδράσουν στην ανάπτυξη και
τη διαμόρφωση της τηλεόρασης
σε μερικά χρόνια από σήμερα.
Κάθε χρόνος που περνά επιφέρει
ταχείες τεχνολογικές εξελίξεις
στο τηλεοπτικό πεδίο, αποδει-
κνύοντας ότι η επένδυση στην
τηλεόραση μπορεί να αποφέρει,
από τη μία οικονομικά οφέλη
για τις εταιρείες που θα προσφέ-
ρουν τις καινοτόμες υπηρεσίες,
και από την άλλη αισθητική βελ-
τίωση, καινούργιες δυνατότητες
και ποιοτική αναβάθμιση των
υπηρεσιών για τους καταναλω-
τές. Μερικές από τις διαφαινό-
μενες αλλαγές και δυνατότητες
που θα προκύψουν σε λιγότερο
από μία δεκαετία από σήμερα
δημιουργούν τεράστιες ελπίδες
για καλύτερη ποιότητα ζωής για
τους τηλεθεατές. Καταρχάς, η
ευκρίνεια της εικόνας υπολογί-
ζεται ότι θα κυμαίνεται μεταξύ
10 και 12K, δηλαδή 10 έως 12
φορές μεγαλύτερη από την υψη-
λή ευκρίνεια (HD), ενώ ενδεχο-
μένως να αποκτήσουμε τη δυ-
νατότητα να παρακολουθούμε
τρισδιάστατα προγράμματα από
συσκευές παραγωγής ολογραμ-
μάτων. 

Ταυτόχρονα, η multi screen
εμπειρία θα κυριαρχήσει σε
όλη την έκταση του σπιτιού,
καθώς η μία ή οι δύο οθόνες
που συνήθως υπάρχουν τώρα
στο σαλόνι και στην κουζίνα ή
το δωμάτιο, θα δώσουν τη σκυ-
τάλη σε νέες οθόνες, μικρές ή
μεγάλες, σε κάθε δωμάτιο. Μά-
λιστα, ο τηλεθεατής θα μπορεί
να ελέγξει τις οθόνες με φωνη-
τικές εντολές ή κινήσεις εξ απο-
στάσεως. Ας σκεφτούμε ότι για
παράδειγμα μία κουζίνα θα κα-
τακλύζεται από οθόνες, που θα
ενσωματωθούν στους πάγκους,
στην πόρτα του ψυγείου και
του φούρνου μικροκυμάτων ή
ένα σαλόνι, το οποίο θα είναι
γεμάτο από οθόνες στους τοί-
χους ή στα τραπεζάκια του κα-
φέ, με αποτέλεσμα οι χρήστες
των υπηρεσιών να συνδυάζουν
τις καθημερινές τους ασχολίες
εντός σπιτιού με την παρακο-
λούθηση ενός προγράμματος,
ενώ ταυτόχρονα θα συμβου-
λεύονται το διαδίκτυο γι’ αυτές
τις ασχολίες. Ούτε στιγμή δεν
θα χάνουν από το αγαπημένο
τους πρόγραμμα ακόμα και όταν
εργάζονται ή απουσιάζουν για
μέρες από το σπίτι, μιας και οι
υπηρεσίες παύσης προβολής ή
επιστροφής (rewind) σε πρό-
γραμμα θα τους δίνουν τη δυ-
νατότητα να παρακολουθούν
τις εκπομπές, που τους ενδια-
φέρουν, όταν και εφόσον το
θελήσουν. 

Οι διαδραστικές υπηρεσίες
δεν θα περιορίζονται μόνο εκεί,
καθώς οι τηλεθεατές θα μπο-
ρούν να πραγματοποιούν ηλε-
κτρονικές αγορές μέσα από τις
εν λόγω οθόνες, τη στιγμή μά-

λιστα που τις χρειάζονται. Πα-
ράλληλα, καινοτομία εκτιμάται
ότι θα αποτελέσει και η στό-
χευση του τηλεοπτικού περιε-
χομένου, μιας και οι εξελιγμένες
συσκευές που θα δημιουργη-
θούν θα είναι σε θέση να προ-
τείνουν στους τηλεθεατές το
κανάλι ή το πρόγραμμα που θα
ήθελαν οι ίδιοι να παρακολου-
θήσουν, βάσει των δικών τους
αναγκών και ενδιαφερόντων.
Ακόμα και οι διαφημίσεις που
θα παρακολουθεί ο κάθε τηλε-
θεατής ξεχωριστά θα είναι στο-
χευμένες, καθώς θα προβάλ-
λονται στην οθόνη του προϊόν-
τα προς πώληση, που εμπίπτουν
αποκλειστικά και μόνο στους
τομείς ενδιαφέροντος του. 

Οι εξελίξεις σε μία εκπομπή
ή σε μία σειρά θα μπορούν να
γίνονται αντικείμενο σχολια-
σμού σε ιστοσελίδες κοινωνικής
δικτύωσης με τον πιο άμεσο
τρόπο. Αρκετές φορές οι τηλε-
θεατές θα έχουν την ευκαιρία
να παρέμβουν στη ροή μιας
ζωντανής εκπομπής απευθύ-
νοντας σε χρόνο μηδέν μέσω
διαδικτύου ερωτήσεις σε κα-

λεσμένους, ενώ θα μπορούν
μέχρι και να καθορίσουν τις
εξελίξεις στην αγαπημένη τους
σειρά, μέσω ειδικών ψηφοφο-
ριών που θα τρέχουν εκείνη
την ώρα και θα διαμορφώνουν
την κατάληξη μίας σκηνής, η
οποία βέβαια θα έχει γυριστεί
προηγουμένως, με βάση τις επι-
θυμίες τους. Αρκετές από τις
πολυαναμενόμενες υπηρεσίες
βρίσκονται σε φάση υλοποί-
ησης, σε διεθνές πάντα επίπεδο,
ενώ άλλες συγκαταλέγονται
στους σχεδιασμούς, αλλά βρί-
σκονται σε πρώιμο στάδιο. Πα-
ρόλο που για την Κύπρο προ-
βλέπεται να σημειωθεί κάποια
καθυστέρηση στην υιοθέτηση
τέτοιων υπηρεσιών, εξαιτίας
του υψηλού κόστους και της
έλλειψης υποδομής, ωστόσο η
προσαρμογή στις διεθνείς τά-
σεις που θα δημιουργηθούν κα-
θίσταται αναπόφευκτη, καθώς
οι ανάγκες των καταναλωτών
αυξάνονται όσο η τεχνολογία
εξελίσσεται, την ώρα που οι
υπόλοιπες συσκευές θα συνυ-
πάρχουν αρμονικά με την τη-
λεόραση, αλληλοσυμπληρώ-
νοντάς την.

Παράλληλα 
με το διαδίκτυο

Ενώ, λοιπόν, αρκετοί πίστευαν ότι η
ραγδαία διάχυση του διαδικτύου
και των διαφόρων έξυπνων συ-
σκευών (smartphoneή tablet) θα
επέφερε καίριο πλήγμα στη μικρή
οθόνη, εντούτοις η τηλεόραση, με
τη συμβολή της απαιτούμενης υπο-
δομής, δείχνει να έχει προσαρμο-
στεί στη νέα τάξη πραγμάτων και να
αποδίδει τα βέλτιστα. Οι έξυπνες
τηλεοράσεις, οι οποίες προσφέ-
ρουν τη δυνατότητα πρόσβασης
στο διαδίκτυο, όπως επίσης και οι
ΟΤΤ αποδεικνύουν ότι τόσο το δια-
δίκτυο όσο και η τηλεόραση μπο-
ρούν να λειτουργήσουν ταυτόχρο-
να. Επιπρόσθετα, οι έξυπνες τηλεο-
ράσεις δίνουν πρόσβαση σε ευρεία
γκάμα εφαρμογών (applications),
που κύριο στόχο έχουν να κρατή-
σουν αμείωτο το ενδιαφέρον του
τηλεθεατή. Ωστόσο, το διαδίκτυο
φαίνεται ότι είναι αυτό που συγκλί-
νει προς την τηλεόραση και όχι το
αντίθετο, καθώς η μικρή οθόνη,
ενισχύεται και εμπλουτίζει τις υπη-
ρεσίες της χρησιμοποιώντας το ίν-
τερνετ, διατηρώντας παράλληλα τη
βασική της μορφή. Από την άλλη,
διίστανται οι απόψεις για το ποια θα
έπρεπε να είναι η απάντηση στα δι-
λήμματα «υπολογιστής ή τηλεόρα-
ση», «έξυπνο κινητό ή τηλεόραση»,
«ταμπλέτα ή τηλεόραση». Εντού-
τοις, επειδή η συνάθροιση της οικο-
γένειας γίνεται κυρίως στο σαλόνι,
το οποίο θα παραμείνει και μελλον-
τικά χώρος συνάντησης και συζήτη-
σης, η τηλεόραση θα συνεχίσει να
κρατά συντροφιά σε όλους τους
κατοίκους ενός σπιτιού. Η ποιότητα
της εικόνας και του ήχου της τηλεό-
ρασης, τα ζωντανά προγράμματα
και το μέγεθος της οθόνης, συντεί-
νουν στη δημιουργία οικογενει-
ακού δεσμού, ο οποίος δεν πρόκει-
ται να διασπαστεί εύκολα, όποιες
και αν είναι οι τεχνολογίες που θα
δημιουργηθούν. Βέβαια, υπολογί-
σιμος αντίπαλος θεωρούνται τόσο
ο ηλεκτρονικός υπολογιστής όσο
και οι διάφορες έξυπνες συσκευές,
οι οποίες, όμως, απλώς θα λειτουρ-
γούν υποστηρικτικά στην εμπειρία
παρακολούθησης των τηλεοπτικών
προγραμμάτων. Ηδη οι εν λόγω συ-
σκευές μπορούν να συνδεθούν
μέσω διαδικτύου ή μέσω καλωδί-
ου HDMI με την τηλεόραση, έτσι
ώστε η προβολή των περιεχομέ-
νων και η πλοήγηση σε ιστοσελίδες
να γίνεται σε μεγαλύτερη οθόνη
αντί στη μικρή οθόνη ενός smart-
phone ή ενός tablet.

Είτε νόμιμες, όπως η Netflix, η Hulu και η NowTV, είτε παράνομες, όπως
το XBMC, οι πλατφόρμες over the top (OTT) έχουν αποκτήσει ευρεία
υποστήριξη μεταξύ των καταναλωτών ανά τον κόσμο.

Η επόμενη μέρα

“Καινοτομία εκτιμάται ότι θα
αποτελέσει και η στόχευση
του τηλεοπτικού περιεχο-
μένου, μιας και οι εξελιγμέ-
νες συσκευές που θα δημι-
ουργηθούν θα είναι σε θέση
να προτείνουν στους τηλε-
θεατές το κανάλι ή το πρό-
γραμμα που θα ήθελαν οι
ίδιοι να παρακολουθήσουν.

Οι διαδραστικές υπηρεσίες δεν θα περιορίζονται μόνο στην παρακο-
λούθηση ενός προγράμματος, αλλά και στην πραγματοποίηση, ηλε-
κτρονικών αγορών, ενημέρωση και όχι μόνο.
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Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Τίτλος «κράχτης». Στο κείμενο η ημερο-
μηνία, μετά από 865,5 χρόνια! «Στις 16
Μαρτίου 2880 ο αστεροειδής “1950 DA”
με διάμετρο 1 χιλιόμετρο έχει 1 στις 300
πιθανότητες να χτυπήσει στη Γη, δια-
λύοντας τον πλανήτη. Η πρόσκρουση
με ταχύτητα μεγαλύτερη των 61.000
χλμ./ώρα θα προκαλούσε έκρηξη ίση με
44.800 μεγατόνους ΤΝΤ, αλλάζοντας το
κλίμα στη Γη και εξαφανίζοντας την αν-
θρώπινη ζωή». Για σύγκριση, οι βόμβες
που έριξαν σε Χιροσίμα και Ναγκασάκι
ήταν 0,015 και 0,021 μεγατόνων αντι-
στοίχως.

Τουλάχιστον, έχουν ακόμη 43 γενιές
οι άνθρωποι για να βρούνε τρόπο να την
γλυτώσουν, ενώ παράλληλα, μέχρι τότε,
θα αλληλοσφάζονται και θα ξεσκίζουνε
τον πλανήτη. Άλλωστε, υπάρχει κι άλλος,
χρονικά πιο «κοντινός»: Στις 5 Φεβρουα-
ρίου του 2040, ο αστεροειδής «2011 AG5»
πλάτους 160 μέτρων, έχει 1στις 625 πι-
θανότητες να χτυπήσει τη Γη. Εάν συμβεί,
τότε εισερχόμενος στην ατμόσφαιρα θα
σπάσει σε κομμάτια, τα οποία θα κατα-

στρέψουν ολόκληρες περιοχές με ισχύ
1,8 μεγατόνων. Εάν…

Είναι κι αυτός ένας από τους 1.305
που έχουν ανακαλυφθεί και έχουν χα-
ρακτηριστεί ως πιθανά επικίνδυνοι, είναι
μεγαλύτεροι από 150 μέτρα και διέρχον-
ται μέχρι 0,05 αστρονομικές μονάδες
απόσταση από την τροχιά της Γης (7,5
εκατομμύρια χιλιόμετρα). Βέβαια, όλοι
οι τίτλοι των σχετικών «ειδήσεων» έχουν
το ίδιο κοινό χαρακτηριστικό: «ξυστά
από τη Γη». Ιδού και τα δείγματα από
τις πιο πρόσφατες επισκέψεις τους στη
διαστημική γειτονιά μας: 

15/02/2013: Ο αστεροειδής «2012
DA14» θα περάσει σήμερα ξυστά από
τον πλανήτη μας, σε απόσταση μόλις
27.000 χιλιομέτρων, πιο κοντά κι από
τους δορυφόρους της Γης. Εάν συγκρουό-
ταν με τη Γη η έκρηξη θα ήταν ίση με
2,5 μεγατόνους ΤΝΤ. 

31/05/2013 Αστεροειδής ονόματι
«1998qe2» περνά ξυστά από τη Γη. Με
διάμετρο 2,7 χιλιομέτρων θα περάσει
σε απόσταση 5,8 εκατομμυρίων χιλιο-

μέτρων. (Εάν έπεφτε στην Γη θα γινόταν
«της δεινοσαυρίνας»!).

05/03/2014: Αστεροειδής περνά ξυστά
από τη Γη. Ο «2014 DX110» με διάμετρο
100 μέτρων και 53.000 χλμ/ ώρα αναμέ-
νεται να περάσει σήμερα σε απόσταση
αναπνοής (350.000 χιλιομέτρων) από τη
Γη. Ο αστεροειδής παρατηρήθηκε για
πρώτη φορά στις 28 Φεβρουαρίου.

07/06/2014: Ο αστεροειδής «Κτήνος»
περνά ξυστά από τη Γη. Ο «2014 HQ124»
είναι 350 μέτρα, μεγαλύτερος από ένα
γήπεδο, ταξιδεύει με ταχύτητα 50.000
χλμ/ώρα και θα περάσει σε απόσταση
1,15 εκατ. χιλιομέτρων, δηλαδή σχεδόν
τρεις φορές όσο η απόσταση Γης-Σελή-
νης. Ανακαλύφθηκε τον Απρίλιο από το
υπέρυθρο διαστημικό τηλεσκόπιο WISE
της NASA.

Πέρα από τις υπερβολές των «συντα-
κτών» και την τόση σχετικότητα του
«ξυστά», υπάρχει κάτι που προκαλεί
οπωσδήποτε ανησυχία: Στη μία περί-
πτωση ο «2014 DX110» ανακαλύφθηκε
5 μέρες πριν μας πλησιάσει και στη δεύ-

τερη το «Κτήνος» ανακαλύφθηκε μόλις
δύο μήνες προτού διαβεί… Υπολογίζεται
ότι υπάρχουν γύρω στους 15.000, δια-
μέτρου περίπου 140 μέτρων, που γυρο-
φέρνουν τη Γη κατά καιρούς και από
αυτούς μόνο το 30% έχει βρεθεί. Όσον
αφορά τους ακόμη μικρότερους, με διά-
μετρο κάτω των 30 μέτρων, υπάρχουν
πάνω από ένα εκατομμύριο που πλησιά-
ζουν τον πλανήτη μας και από αυτούς
ούτε το 1% δεν έχει ανιχνευτεί. Δηλαδή,
δεν ξέρουμε από πού μπορεί, ξαφνικά,
να μας έρθει ο ουρανός στο κεφάλι…

Υ.Γ. Τα τελευταία νέα, 14/08/2014: Ο
ΟΗΕ ανακοίνωσε τη δημιουργία του Διε-
θνούς Δικτύου Ανάλυσης και Προειδο-
ποίησης (IAWN), το οποίο θα συγκεν-
τρώνει όλα τα δεδομένα που συλλέγονται
καθημερινά για τους αστεροειδείς και
τους κομήτες που αποτελούν πιθανή
απειλή για τη Γη… Τώρα μάλιστα, ησύ-
χασα… Πάω να θαυμάσω τ’ αστέρια χω-
ρίς κράνος… Άλλωστε πιο πιθανό είναι
να δω να πέφτουν τζιχαντιστές με αλε-
ξίπτωτα και χατζάρες…

«Αστεροειδής απειλεί να διαλύσει τη Γη...»
ΕΠΙΣΗΣ | Του ΚΩΣΤΑ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

24.8-30.8.14

Aτζέντα

ΜΟΥΣΙΚΗ 
Καλοκαιρινό πάρτι
με τους Locomondo 
Ένα από τα πιο αγαπημένα ελληνι-
κά συγκροτήματα θα βρεθεί αυτή
την εβδομάδα στο νησί σε ένα ξε-
χωριστό καλοκαιρινό πάρτι. Τους
Locomondo θα πλαισιώσουν και άλ-
λα μουσικά συγκροτήματα και σχή-
ματα που είναι οι: On Tour, Magoun-
da Kinousa και Black Out. Οι Loco-
mondo υπόσχονται να μας διασκε-
δάσουν με τις μουσικές τους λίγο
πριν από το τέλος του καλοκαιριού.
Παρασκευή 29 Αυγούστου στην πα-
ραλία Μακένζυ στη Λάρνακα στις
9:00 μ.μ. Πληρ. 70000408. 

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ 
Στου ύδατος 
τα μονοπάτια
Η Δάφνη Γεωργιάδη, αρχιτέκτονας και
πολεοδόμος, θα πραγματοποιήσει την
πρώτη της έκθεση, ένα απόσπασμα των
ταξιδιών της που αποφάσισε να μοιρα-
στεί με όσους έλκονται στη δημιουργία.
Παρουσιάζει συναισθήματα, εμπειρίες,
στιγμές και εικόνες, μαζί με προβλημα-
τισμούς και ερωτήματα. «Στου ύδατος
τα μονοπάτια», είναι ο δροσιστικός, γε-
μάτος ομορφιά, χρώματα και φύση, τίτ-
λος της έκθεσης. Εγκαίνια Τρίτη 26 Αυ-
γούστου στις 7:00 μ.μ. στο ισόγειο της
εφημερίδας «Πολίτης». Η έκθεση θα
παραμείνει ανοιχτή μέχρι τις 28 Αυγού-
στου. Πληρ. 99944310.

Με μία δυναμική επιστροφή, ο Έλ-
ληνας συνθέτης, εξαίρετος πιανίστας
και ερμηνευτής Στέφανος Κορκολής
θα πραγματοποιήσει μία και μόνο συ-
ναυλία στην Κύπρο. Στη συναυλία θα
συνοδεύεται από μία νέα φωνή, αυ-
τή της ταλαντούχας ερμηνεύτριας
Σοφίας Μανουσάκη, η οποία θα ερ-
μηνεύσει τόσο δικά του τραγούδια,
που αγαπήθηκαν πολύ από το κοινό,
αλλά και γνωστές συνθέσεις που
διασκεύασε ο καλλιτέχνης, όπως μό-
νο εκείνος μπορεί. Θα ακουστούν
τραγούδια που ερμήνευσαν σπου-
δαίες φωνές του σύγχρονου ελληνι-
κού πενταγράμμου όπως Άλκηστις
Πρωτοψάλτη, Δημήτρης Μητροπά-
νος, Δήμητρα Γαλάνη, Αντώνης Ρέ-
μος και άλλοι. Δευτέρα 25 Αυγού-
στου στο Δημοτικό Κηποθέατρο Λε-
μεσού στις 9:00 μ.μ. Πληρ. 77777040.

ΕΔΙΜΒΟΥΡΓΟ
ΔΙΕΘΝΕΣ ΦΕΣΤΙΒΑΛ
www.eif.co.uk
«Εdinburgh Festival & Fringe». Οπως
κάθε χρόνο, το Διεθνές Φεστιβάλ του
Εδιμβούργου και το παράλληλο εναλλα-
κτικό Fringe περιλαμβάνουν και φέτος
στο πρόγραμμά τους πολλές καλλιτεχνι-
κές εκδηλώσεις που εστιάζουν σε κοι-
νωνικά και πολιτικά προβλήματα του και-
ρού μας και επιχειρούν να αγγίξουν καυ-
τές περιοχές της σύγχρονης εμπειρίας.
Ανάμεσα στις παραστάσεις που ξεχώρι-
σαν είναι το έργο «Bloom», από τον νέο
θεατρικό θίασο Vocal Point, εμπνευσμέ-
νο από τις ιστορίες που άκουσαν δύο μέ-
λη του θιάσου, όταν δούλευαν ως εθε-
λοντές σε κέντρο υποδοχής αστέγων της
Γλασκώβης. Σε πολύ διαφορετικό σκηνι-
κό, το έργο «The Collector», γραμμένο
και σκηνοθετημένο από τον Χένρι Τέι-
λορ, αφηγείται τη δραματική ιστορία
ενός νεαρού ζευγαριού Ιρακινών. Ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον είχε και η παρουσία
του δημοφιλούς Ιρλανδού κωμικού Αν-
τριου Μάξουελ (φωτ.), ο οποίος αφιέ-
ρωσε τον μονόλογό του στο θέμα της
ανεξαρτησίας της Σκωτίας και τόλμησε
να πάρει θέση εναντίον της απόσχισης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ
ΕΚΘΕΣΗ
Istanbul Modern
www.istanbulmodern.org
«Plurivocality: Εικαστικές τέχνες και
μουσική στην Τουρκία». Η έκθεση, η
οποία διοργανώθηκε στο πλαίσιο του
εορτασμού της 10ης επετείου της ίδρυ-
σης του μουσείου, εξερευνά τη σύνδεση
μεταξύ ακουστικών και εικαστικών τε-
χνών στο σύγχρονο καλλιτεχνικό τοπίο
της Τουρκίας. Παρουσιάζονται έργα σύγ-
χρονων καλλιτεχνών στα οποία το ακου-
στικό και το οπτικό αντιμετωπίζονται όχι
ως ξεχωριστοί τρόποι έκφρασης αλλά ως
δύο πεδία που αλληλοεπηρεάζονται. Στα
έργα ζωγραφικής, τις φωτογραφίες, τα
γλυπτά, τα αντικείμενα, τις εγκαταστά-
σεις και τα βίντεο που εκτίθενται, ο ήχος
και η μουσική είναι το κεντρικό θέμα, άλ-
λοτε με εικαστική κυρίως προσέγγιση και
άλλοτε με την ενσωμάτωση στο έργο
ηχητικών στοιχείων. Στόχος της έκθεσης
είναι να συμβάλει στην κατανόηση του
πολιτιστικού και κοινωνικοπολιτικού ρό-
λου που έχει παίξει η μουσική στην Τουρ-
κία και του πώς οι διαφορετικές μουσι-
κές τάσεις έχουν επηρεάσει τις εικαστι-
κές τέχνες. Εως τις 27 Νοεμβρίου.

ΛΟΝΔΙΝΟ
ΘΕΑΤΡΟ
Shakespeare’s Globe
www.shakespearesglobe.com
«Holy Warriors». Το νέο έργο του Ντέι-
βιντ Ελντριτζ «Ιεροί πολεμιστές» κατα-
πιάνεται με τα περίπλοκα αίτια ενός μα-
κραίωνου προβλήματος που παραμένει
άλυτο, σημειώνοντας μάλιστα μια θλιβε-
ρή παρόξυνση τα τελευταία χρόνια. Από
τις μεσαιωνικές σταυροφορίες μέχρι τις
αιματηρές συγκρούσεις της δικής μας
εποχής, το έργο «σαρώνει» φαντασμα-
γορικά την ιστορική διαδρομή που έχει
οδηγήσει στο σημερινό τοπίο φρίκης
στη Μέση Ανατολή. Ξεκινώντας ως ιστο-
ρικό δράμα με πρωταγωνιστές τον Ρι-
χάρδο τον Λεοντόκαρδο (Τζον Χόπκινς)
και τον Σαλαντίν (Αλεξάντερ Σίντινγκ),
διατρέχει αιώνες, πολιτισμούς και ηπεί-
ρους, με αναφορές σε πλήθος πρόσωπα
που «ενδιαφέρθηκαν» για τη Μέση Ανα-
τολή, από τον Ναπολέοντα μέχρι τον Τό-
νι Μπλερ. Η παράσταση, που σκηνοθέ-
τησε ο Ρόμπερτ Ντακρ, κέρδισε ευνοϊκά
σχόλια από την κριτική, η οποία ωστόσο
υπογραμμίζει τον υπερβολικά φιλόδοξο
χαρακτήρα του έργου.

MATIEΣ ΣΤΟΝ ΚΟΣΜΟ

Eπιμέλεια: ΜΙΧΑΛΗΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 
art@kathimerini.com.cy

ΜΟΥΣΙΚΗ 

Κότσιρας και Μικρούτσικος επί σκηνής

Οι τρεις τους υπενθυμίζουν το επίκαιρο πολιτικό τραγούδι, ανατρέχουν στους μεγάλους ποιητές και
ζωντανεύουν με σεβασμό το γνήσιο λαϊκό τραγούδι.

Στη συναυλία ο Στέφανος Κορκολής θα συνοδεύεται από μία νέα φωνή, αυτή της ταλαντούχας ερμηνεύτριας Σοφίας Μανουσάκη.

ΜΟΥΣΙΚΗ 

Ο Στέφανος
Κορκολής
στη Λεμεσό 

Μαζί επί σκηνής, ενώνουν
τις καρδιές και το ταμπερα-
μέντο τους, τις εμπειρίες
και την αγωνίες τους και
αφηγούνται τις πιο δυνα-
τές στιγμές της σύγχρονης
ελληνικής τραγουδοποιίας.
Γιάννης Κότσιρας, Θάνος
Μικρούτσικος και Ρίτα Αν-
τωνοπούλου τραγουδούν
για τη Θεραπευτική Κοινό-
τητα Αγία Σκέπη με όλα τα
έσοδα να διατεθούν σ ε
αυτή. Πλαισιώνονται από
εξαμελή ορχήστρα. Με
όχημα την κοινή τους αι-
σθητική, ανατρέχουν σε
σημαντικά τραγούδια και
δημιουργούς και παρου-
σιάζουν ανανεωμένο το
προσωπικό τους ρεπερτό-
ριο. Τετάρτη 27 Αυγού-
στου, Δημοτικό Κηποθέα-
τρο Λεμεσού και Πέμπτη
28 Αυγούστου, Σκαλί
Αγλαντζιάς, Λευκωσία στις
9:00 μ.μ. Πληρ. 25343341.

ΦΕΣΤΙΒΑΛ 
Η γιορτή του κρασιού
Το δημοφιλέστερο φεστιβάλ της Κύ-
πρου επανέρχεται ανανεωμένο φέτος

με πλήθος εκδη-
λώσεων στην
πόλη της Λεμε-
σού. Το φεστι-
βάλ που είναι
αφιερωμένο
στο κρασί προ-
βάλλει και στη-
ρίζει την κυπρια-
κή οινοβιομηχα-
νία. Φέτος η
Γιορτή του Κρα-
σιού στην Λεμε-

σό θα διοργανωθεί από τις 28 Αυγού-
στου μέχρι τις 7 Σεπτεμβρίου στον Δη-
μόσιο Κήπο Λεμεσού. Πληρ. 25344402.
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Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΚΑΖΑΚΟΥ

Οταν στα εγκαίνια του ανανεωμένου
Rijksmuseum τον Απρίλιο του 2013 ο
διευθυντής του μουσείου, Wim Pijbes,
ρώτησε τον Αλέν ντε Μποτόν (Alain de
Botton) με τι ασχολούνταν εκείνη την
περίοδο, δεν είχε υποψιαστεί την έκπληξη
που τον περίμενε: «Προσπαθώ να γράψω
ένα βιβλίο που να εξηγεί για ποιους λό-
γους αυτό που κάνετε όλοι εσείς οι επι-
κεφαλής των μουσείων είναι λάθος»,
του απάντησε. Αυτό μου διηγείται ο Tim
Zeedijk, υπεύθυνος των εκθέσεων του
μεγαλοπρεπούς κρατικού μουσείου, που
φιλοξενεί τα αριστουργήματα της ολ-
λανδικής τέχνης.

Ο ελβετικής καταγωγής «ποπ φιλόσο-
φος», όπως ευρέως χαρακτηρίζεται ο
Αλέν ντε Μποτόν, έχει τις αντιρρήσεις
του για τον τρόπο με τον οποίο τα μεγάλα
μουσεία του κόσμου παρουσιάζουν την
τέχνη. «Θεσμοθετούν την αταραξία»,
υποστηρίζει, «αντί να ενθαρρύνουν την
προσωπική επαφή με τα έργα τέχνης».
Στο στόχαστρό του βρίσκονται οι συνο-
δευτικές επιγραφές των έργων και η
«ακαδημαϊκή» λογική που θεωρεί ότι τις
διαπνέει: «Δεν χρειαζόμαστε μαθήματα
ιστορίας τέχνης, αλλά να αλλάξουμε τη
διάθεσή μας προς το καλύτερο». Σε τελική
ανάλυση, «η τέχνη είναι θεραπεία», δια-
κηρύσσει μαζί με τον φιλόσοφο και ιστο-
ρικό τέχνης John Armstrong, παραφρά-
ζοντας τον τίτλο του βιβλίου τους. Η
ομώνυμη επιγραφή νέον στη μεγαλο-
πρεπή πρόσοψη του Rijksmuseum προ-
σκαλεί το κοινό να το διαπιστώσει σε
μία έκθεση-παρέμβαση που προκαλεί
ποικίλες αντιδράσεις.

Με έκπληξη αντίκρισα τα μεγάλα κί-
τρινα χαρτιά που φιλοξενούν τις σκέψεις
και τα σχόλια των δύο στοχαστών, κολ-
λημένα σε διάφορα σημεία του μουσείου
χωρίς συγκεκριμένο μοτίβο, σαν αφίσες
περασμένης καμπάνιας. Χρειαζόσουν
λίγο χρόνο για να αποκωδικοποιήσεις
αυτή την ασυνήθιστη συνύπαρξη της
street αισθητικής με τα αριστουργήματα

της ολλανδικής τέχνης, σε ένα χώρο
κλασικής κομψότητας όπως το Rijk-
smuseum.

Αλλά τα κίτρινα χαρτιά δεν μιμούνται
μόνο την υφή και τις διαστάσεις που
έχουν οι αφίσες στους δρόμους, προσ-
δίδοντας στα κείμενα του De Botton και
του Armstrong τον προπαγανδιστικό
χαρακτήρα που επιθυμούσαν – «φιλο-
σοφικά γκραφίτι» τα αποκαλεί ο De Bot-
ton. Μιμούνται επίσης τα post-it, τα
μικρά αυτοκόλλητα χαρτιά που κολλάμε
στον υπολογιστή ή στο ψυγείο για να

θυμηθούμε κάτι, μια φευγαλέα σκέψη,
μια απαραίτητη αγορά από το σούπερ
μάρκετ ή μια κοινωνική υποχρέωση.

Αυτή είναι η πιο σημαντική λειτουργία
που επιτελούν τα υπερμεγέθη post-it,
πρόταση της Ολλανδής γραφίστριας Irma
Boom, η οποία χαιρετίστηκε με ενθου-
σιασμό από τους διοργανωτές της έκθε-
σης. Να μας υπενθυμίσουν να εκφράζουμε
τις σκέψεις μας, να βλέπουμε την πραγ-
ματικότητα με φρέσκια ματιά, να προ-
καλούμε τον εαυτό μας να βελτιωθεί. «Η
τέχνη μάς βοηθάει να θυμόμαστε», λέει
ο Alain de Botton. «Είναι ένα όχημα για
να ξαναβρούμε την ελπίδα, να απαλύ-
νουμε τον πόνο, να κατανοήσουμε τους
άλλους, να γελάσουμε, να αναρωτηθούμε,
να νιώσουμε κομμάτι ενός συνόλου, να
ανακτήσουμε μια αίσθηση δικαιοσύνης
και πολιτικού ιδεαλισμού». Είναι μέσα
από αυτή τη διαδικασία που πιστεύει ότι
η τέχνη λειτουργεί θεραπευτικά, όχι απα-
ραίτητα «κάνοντάς μας πιο χαρούμενους,
αλλά συναισθηματικά ωριμότερους».

Τα έργα που σχολιάζουν ο Alain de

Botton και ο John Armstrong δεν ξε-
περνούν τα 150. Σε αυτά προστίθενται
οι εικονογραφήσεις που επέλεξαν από
το πλούσιο αρχείο του μουσείου με βάση
τέσσερις θεματικές: «μοίρα», «σεξ», «χρή-
ματα» και «πολιτική», ενώ υπό τον τίτλο
«μνήμη» σχολιάζουν τη μικρή αλλά άκρως
εντυπωσιακή συλλογή δαγκεροτυπιών.
Κάθε post-it περιλαμβάνει τη διάγνωση
μιας «ασθένειας», ενώ ένα μεγαλύτερο
κείμενο αναλαμβάνει να εξηγήσει πώς
το σχολιαζόμενο έργο τέχνης μπορεί να
συμβάλει στη θεραπεία της. «Θέλω να
χωρίσω. Δεν είμαι πια ερωτευμένος»,
είναι η «ασθένεια» που διαγιγνώσκουν
οι δύο φιλόσοφοι με αφορμή τον πίνακα
του Adriaen Coorte με τις φρέσκιες, κα-
λοσχηματισμένες φράουλες. Ως θεραπεία
μάς συστήνουν να επανεκτιμήσουμε τα
πρόσωπα και τα πράγματα που θεωρούμε
δεδομένα στη ζωή μας, ακολουθώντας
το παράδειγμα του ζωγράφου.

Τα αποφθεγματικά σχόλια, τα ηχηρά
ερωτήματα και οι συχνά βαρύγδουπες
δηλώσεις του De Botton και του Arm-

strong μού προκαλούν αντιφατικές σκέ-
ψεις και αρχίζω να αντιλαμβάνομαι κα-
λύτερα την ουσία του εγχειρήματός τους.
«Δεν αντέχω τους θορυβώδεις χώρους
– Μακάρι αυτή η αίθουσα να είχε λιγότερο
κόσμο», διαβάζω στο post-it δίπλα στη
«Νυχτερινή Περιπολία» του Ρέμπραντ
και δυσκολεύομαι να διαφωνήσω. Προ-
σπαθώντας να φτάσω μπροστά του,
ρίχνω μια ματιά στους επισκέπτες που
προσπερνάω. Ενα ζωηρό ενδιαφέρον
διαγράφεται στα πρόσωπά τους, καθώς
το βλέμμα τους διατρέχει τον μεγάλο πί-
νακα. Ισως τελικά έχουμε περισσότερα
κοινά απ’ όσα νόμιζα, σκέφτομαι, και
τείνω να συμφωνήσω με τον De Botton
και τον Armstrong: «Η συντροφιά είναι
τόσο πιο σημαντική από την ευκολία
και την άνεση».

Αντίθετα με ορισμένες κριτικές, σύμ-
φωνα με τις οποίες οι δύο φιλόσοφοι
δεν κάνουν καμία προσπάθεια να στρέ-
ψουν τα βλέμματα των επισκεπτών στα
έργα, δεν είναι λίγα αυτά που τραβούν
την προσοχή χάρη στα post-it της έκ-
θεσης. Χαρακτηριστικό είναι το παρά-
δειγμα του πίνακα που ζωγράφισε ο
Johannes Vermeer το 1658, «Αποψη
σπιτιών στο Ντελφτ» – πιο γνωστού ως
«Ο μικρός δρόμος». Με τις μικρές δια-
στάσεις του και την ήρεμη καθημερι-
νότητα που απεικονίζει, δεν είναι κα-
θόλου απίθανο να περάσει απαρατήρη-
τος. Ομως, η «ασθένεια» στο κίτρινο
post-it δίπλα του θα τραβήξει σίγουρα
την προσοχή και των πιο βιαστικών ή
αφηρημένων επισκεπτών: «Η ζωή είναι
αλλού. Εχω μια παραπεταμένη λαχτάρα
για μεγαλεία», λέει, ενώ ακόμη και αν
διαφωνεί κανείς με τη «διάγνωση», δύ-
σκολα θα αντισταθεί στην καταπραϋν-
τική επίδραση της προτεινόμενης ερ-
μηνείας: «Αυτός ο πίνακας λέει ότι το
να φροντίζει κάποιος ένα απλό αλλά
όμορφο σπίτι, να καθαρίζει την αυλή,
να προσέχει τα παιδιά, να μπαλώνει τα
ρούχα –και το να κάνει αυτά τα πράγματα
με αφοσίωση και πίστη– είναι το πραγ-
ματικό καθήκον της ζωής».

Ρέμπραντ με post-it στο Rijksmuseum!
«Αυτοκόλλητες» σημειώσεις βοηθούν τους επισκέπτες του μεγαλύτερου ολλανδικού μουσείου να θαυμάσουν αριστουργήματα 

Τα υπερμεγέθη post-it μας υπενθυμίζουν να εκφράζουμε τις σκέψεις μας, να βλέπουμε την πραγματικότητα με φρέσκια ματιά.

“Η «Κ» παρακολούθησε 
την έκθεση, κατέγραψε 
τις ποικίλες αντιδράσεις
του κοινού και συνο μί λησε
με τον Tim Zeedijk,
υπεύθυνο των εκθέσεων.
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ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
PACO IGNACIO TAIBO II
Περαστικός
μετ. Κρίτων Ηλιόπουλος
εκδ. Aγρα, σελ. 176 -

Ο Σεμπάστιαν Σαν Βινσέν-
τε πέρασε από το Μεξικό
το 1921. Επί τρία χρόνια
ήταν επικεφαλής των χω-
ρικών που έκαναν εφό-
δους σε πλούσια αγρο-
κτήματα φωνάζοντας
«Ζήτω ο Λένιν!». Eσωσε

πόρνες, συμμετείχε σε τσίρκο, έπαιξε σο-
νάτες του Σοπέν σε ένα εγκαταλελειμμένο
πιάνο, καθοδήγησε απεργίες, υπέφερε από
εφιάλτες και κήρυξε την τελευταία ουτοπία.
Ο Πάκο Ιγνάσιο Τάιμπο ΙΙ ακολουθεί την πο-
ρεία αυτού του στρατευμένου επαναστάτη
μέσα από επιστολές, αναφορές της αστυνο-
μίας, άρθρα σε εφημερίδες και μαρτυρίες.

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΙΟΛΚΑΣ
Μπαρακούντα
μετ. Αννα Παπασταύρου
εκδ. Ωκεανίδα, σελ. 592

Αυτό που θέλει ο Ντάνι
Κέλι πιο πολύ στη ζωή του
είναι ένα ολυμπιακό με-
τάλλιο. Ο,τι κι αν κάνει -κά-
θε σκέψη, κάθε πράξη,
κάθε όνειρο- τον φέρνει
πιο κοντά στη στιγμή της
δικαίωσης. Χάρη στις επι-

δόσεις του κερδίζει μια υποτροφία στο πιο
φημισμένο σχολείο. Ο Ντάνι όμως σιχαίνεται
το μέρος και τους συμμαθητές του που τον
κοροϊδεύουν. Στην περιφρόνηση επιλέγει να
απαντήσει με τη βία και γίνεται ο Μπαρα-
κούντα, ο ψυχάκιας. Και όταν φτάσει η στιγ-
μή της αποτυχίας χάνει τα πάντα και γίνεται
αυτό που φοβόταν πάνω απ’ όλα: ένα τίποτα.

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
JUSSI ADLER-OLSEN
Ματωμένο μήνυμα
μετ. Χρήστος Καψάλης
εκδ. Ωκεανίδα, σελ. 576 

Ο επιθεωρητής του τμή-
ματος ανεξιχνίαστων υπο-
θέσεων Καρλ Μερκ κρα-
τάει στα χέρια του ένα
μπουκάλι που έχει μέσα
του ένα παλιό και αλλοι-
ωμένο μήνυμα γραμμένο
με αίμα. Πρόκειται για

κραυγή βοηθείας από δύο αδέλφια που
κρατούνται δέσμια σε ένα λεμβοστάσιο δί-
πλα στη θάλασσα. Οι έρευνες του Μερκ θα
τον οδηγήσουν στα ίχνη μιας γυναίκας που
είναι εγκλωβισμένη σε έναν αδιέξοδο γά-
μο. Ο άντρας της αρνείται να της πει πού πη-
γαίνει όταν εξαφανίζεται. Ωσπου αποφασί-
ζει να το ανακαλύψει μόνη της.

ΚΛΑΣΙΚΟΙ
ΧΕΝΡΙ ΤΖΕΪΜΣ
Η δεύτερη ευκαιρία
μετ. Καρολίνα Μέρμηγκα
εκδ. Μελάνι, σελ. 96 

«Για να είναι πραγματικά
μεγάλο ένα έργο», έγρα-
ψε ο Χένρι Τζέιμς σε μια
από τις πρώτες κριτικές
του, «πρέπει να αναπτε-
ρώνει την καρδιά». Αυτός
ήταν ο στόχος του σε όλα
του γραπτά και αυτή είναι

και η αγωνία του πρωταγωνιστή της νουβέ-
λας του, του μυθιστοριογράφου Ντένκομπ.
Oι προβληματισμοί του Ντένκομπ αντανα-
κλούν σε μεγάλο βαθμό τις αγωνίες του Χέν-
ρι Τζέιμς. Το πέρασμα του χρόνου, η αγωνία
για το έργο του και η απελπισία του ότι δεν
έχει ακόμη καταφέρει να δημιουργήσει το
αριστούργημά του.

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΑΓΓΕΛΑ ΚΑΣΤΡΙΝΑΚΗ
Και βέβαια αλλάζει!
Αφήγημα για τη μεταπολίτευση
εκδ. Κίχλη,  σελ. 258

Μεταπολίτευση 1974. Με-
τάβαση στη δημοκρατία.
Εκρηξη των προσδοκιών.
Πολιτικοποίηση. Ενα κορί-
τσι μεγαλώνει στην Αθή-
να. Εντάσσεται σε μαθητι-
κή παράταξη και κομματι-
κή οργάνωση. Μαθαίνει

ότι «ο σοσιαλισμός ή θα είναι δημοκρατικός ή
δεν θα υπάρξει καθόλου». Η ιστορία εμπλου-
τίζεται με αφηγήσεις άλλων προσώπων που
προσφέρουν στοιχεία από διαφορετικούς
χώρους εμπειρίας. Το αφήγημα κινείται με-
ταξύ αυτοβιογραφίας, μαρτυρίας και μυθο-
πλασίας, πλάθοντας τελικά ένα μυθιστόρημα
μαθητείας.

ΝΕΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ

500ΛΕΞΕΙΣ ΜΕ ΤΟΝ XPIΣTOΦOPO KAΣΔAΓΛH

Το τελευταίο βιβλίο του Χριστόφορου Κάσ-
δαγλη είναι το «Ημερολόγιο ενός ανέργου -
155+1 αληθινές ιστορίες» (εκδ. Καστανιώτη),
με μαρτυρίες από πρώτο χέρι. Αλλα έργα
του: «Απολύομαι και τρελαίνομαι» (1987),
«Η Αριστερά και ο κακός ο λύκος» (2009),
«Το γαμώτο ενός παναθηναϊκού» (2010),
«Ανώνυμοι χρεοκοπημένοι» (2012) κ.ά. Αρ-
θρογραφεί στο http://thepressproject.gr/"
\n _blankthepressproject.gr.

Ποια βιβλία έχεις αυτόν τον καιρό πλάι στο
κρεβάτι σου; Μια χαοτική ετερόκλητη ποικιλία
ή ένα φιλόδοξο αναγνωστικό πρότζεκτ - όπως
το πάρει κανείς: «Ελα να πούμε ψέματα» της
Μάρως Δούκα, «Βαλίτσα παρά πόδα» της
Ιωάννας Τόμπρα, «Εγκλημα στα Μανιάτικα»
του Γιώργη Μασσαβέτα, «Τίτλοι τέλους» του
Πέτρου Μάρκαρη, «Η επιστροφή της Κοκκι-
νοσκουφίτσας» του Αντώνη Λιάκου, «Μια με-
τριοπαθής πρόταση για την επίλυση της κρίσης
του ευρώ» των Βαρουφάκη, Γκαλμπρέιθ, Χό-
λαντ, «Ο ηγεμόνας» του Μακιαβέλι.
Και ποια είναι τα αγαπημένα σου βιβλία όλων
των εποχών; Χμμμ, τώρα μου βάζεις δύσκολα.
«Ο μεγάλος αποχαιρετισμός» του Ρέιμοντ
Τσάντλερ, «Το τέλος της μικρής μας πόλης»
του Δημήτρη Χατζή, «Μια στεκιά στο μάτι
του Μοντεζούμα» του Νίκου Νικολαΐδη, ο
«Αλέξης Ζορμπάς» του Νίκου Καζαντζάκη,
«Ο δρόμος με τις φάμπρικες» του
Τζον Στάινμπεκ, «Φθινοπωρινή
ζέστη» του Γκόρντον ΝτεΜάρκο,
«Ο χειμώνας στη Λισσαβώνα»
του Αντόνιο Μουνιόθ Μολίνα,
«Το μαύρο τραγούδι της Μασσα-
λίας» του Ζαν Κλοντ Ιζό, «Ο
ναυτικός χάρτης» του Αρ-
τούρο Περέθ-Ρεβέρτε.
Με ποιον συγγραφέα
θα ήθελες να δειπνή-
σεις; Με τον πατέρα
μου. Πάνε δεκάξι χρό-
νια από την τελευταία
φορά.
Ποιο ήταν το τελευταίο

βιβλίο που σε έκανε να θυμώσεις; Ειλικρινά
δεν θυμάμαι. Μάλλον διαθέτω μηχανισμούς
αυτοπροστασίας. Εκτός αν μιλήσουμε για με-
ρικά από τα σχολικά βιβλία του γιου μου.
Και το τελευταίο που σε συγκίνησε; Οι δύο
αυτοβιογραφικοί τόμοι του (τουμπίστα) Γιάννη
Ζουγανέλη, με τον γενικό τίτλο «Ο ήχος της
σάλπιγγας», τους οποίους δανείστηκα πέρυσι
το καλοκαίρι - δυστυχώς δεν υπάρχουν στα
βιβλιοπωλεία.
Ποιο είναι ένα κλασικό βιβλίο που δεν έχεις
διαβάσει και ντρέπεσαι γι’ αυτό; Οταν ήμουν
μικρός δεν με άφηναν να διαβάζω «Κλασικά
εικονογραφημένα», και μου ’μεινε απωθη-
μένο. Εντάξει, πλάκα κάνω (αλλά όχι τελείως).
Η αλήθεια είναι πως τα κενά μου είναι τε-
ράστια. Ενδεικτικά αναφέρω το «Πόλεμος
και ειρήνη». Αλλά δεν αντιμετωπίζω το φαι-
νόμενο από την αρνητική του πλευρά, γερ-
νώντας θα έχω κάβα άπειρα κλασικά βιβλία
να διαβάσω. Το πιο παρήγορο είναι η ελπίδα
ότι τα μεγαλύτερα κλασικά βιβλία δεν έχουν
γραφτεί ακόμα.
Πότε κατάλαβες ότι θέλεις να γίνεις συγ-
γραφέας και πώς; Πρώτα... έγινα και μετά
το κατάλαβα. Ηταν μόλις τελείωνα το τρίτο
μου βιβλίο. Μόνο που αυτό συνέβη είκοσι
δύο χρόνια μετά το πρώτο και δεκαοκτώ
μετά το δεύτερο. Αργησα λίγο, ε; Αλλά ξε-
πέρασα έτσι μια μεγάλη αμφιθυμία.

Τα κοινωνικά δίκτυα έχουν μεταβάλει
τον τρόπο που γράφεις; Δοκίμασα μια
φορά να γράψω διήγημα για το Τwitter,
140 χαρακτήρες, κάτι σαν «το πιο σύν-
τομο ανέκδοτο», και απέτυχα παταγωδώς.
Γενικά νομίζω πως παρότι είμαι χωμένος

στα κοινωνικά δίκτυα, δεν έχει επη-
ρεαστεί ο τρόπος που γράφω. Σί-

γουρα όμως τα κοινωνικά δίκτυα
έχουν αλλάξει θεαματικά τον

τρόπο διάδοσης της δου-
λειάς μου, η οποία χρω-
στάει πολλά στη συ-
νάντησή της με το ευ-
ρύτερο κοινό μέσα
απ’ αυτά.

ΓΚΡΑΧΑΜ ΓΚΡΙΝ
Οι θεατρίνοι
μτφρ.: Κλαίρη Παπαμιχαήλ
εκδ. Πόλις, σελ. 398

    καημένη η Αϊτή δεν αποτελεί
αποκύημα της φαντασίας μου,

ούτε η διακυβέρνηση του δόκτορος
Ντιβαλιέ, τον οποίο δεν χρειάστηκε να
κηλιδώσω για να δημιουργήσω πιο εν-
τυπωσιακό αποτέλεσμα. Αδύνατον να
γίνει πιο σκοτεινή εκείνη η νύχτα». Η
φράση αυτή, αποσπασμένη από την
αφιερωματική στον εκδότη του επιστολή
με την οποία ανοίγει το βιβλίο του ο
Γκράχαμ Γκριν, δίνει λακωνικά το πλαί-
σιο, τον τόπο και τον χρόνο όπου θα
εκτυλιχθεί η συναρπαστική του αφή-
γηση. Είναι η Αϊτή της δεκαετίας του
’60, βυθισμένη στην απόλυτη φτώχεια
και το αχρειότερο χάος, έρμαιο των αι-
μοσταγών διαθέσεων του δικτάτορα
Φρανσουά Ντιβαλιέ, του σιωπηλού «Πα-
πα-Ντοκ», ενός μοχθηρού μάγου της
φυλής που κυβερνά τον δεισιδαίμονα
λαό του με το μαστίγιο. Σ’ αυτό το τοπίο
της απόλυτης ερήμωσης, της βαρβα-
ρότητας και της διαφθοράς, κινούνται
σαν υπνοβάτες οι ήρωες του Γκριν: ένας
γοητευτικός τυχοδιώκτης χωρίς ρίζες
και χωρίς προσδοκίες, μια ασταθής ερω-
μένη, ένας συμπαθητικός απατεώνας
που θα πληρώσει τη ρευστότητα της
προσωπικότητάς του με τη ζωή του,
ένα ζεύγος ηλικιωμένων Αμερικανών
με αταλάντευτες ιδεολογικές εμμονές
και βαθιά πίστη στον ανθρωπισμό, ένας
μαρξιστής Αϊτινός γιατρός-πρότυπο
ηθικής ακεραιότητας, πλαισιωμένοι
από τις σκοτεινές μορφές των Τοντόν
Μακούτ, των ανδρών της προσωπικής
φρουράς του Ντιβαλιέ, καθεστωτικών

φοβήτρων με μαύρα γυαλιά και όπλα
που οι κάννες τους πάντα καπνίζουν.

Ομως το μυθιστόρημα του Γκριν (το
οποίο ο Ελληνας αναγνώστης θα απο-
λαύσει σε εξαιρετική μετάφραση) δεν
είναι αμιγώς πολιτικό  ο συγγραφέας
εκμεταλλεύεται τη
ζοφερή ατμόσφαιρα
της «βουντού απο-
λυταρχίας», όπως
προσφυώς ονομά-
στηκε η δικτατορία
του Παπα-Ντοκ, για
να υπογραμμίσει
ακόμη περισσότερο
τη μοναξιά, το διφο-
ρούμενο, το αδιε-
ρεύνητο, το παρά-
λογο της ανθρώπι-
νης ύπαρξης. Οι
ήρωές του είναι πα-
γιδευμένοι σ’ έναν
γκροτέσκο τόπο,
όπως είναι παγιδευ-
μένοι σε εαυτούς
ακατάληπτους και
για τους ίδιους, ορι-
ζόμενους από το τυχαίο. Χωρίς αρχές,
χωρίς στόχους, φτηνοί, άχρηστοι, άν-
θρωποι χωρίς ιδιότητες, μπλοφάρουν,
πουλάνε το σαρκίο τους σε τιμή ευ-
καιρίας, υποδύονται αισθήματα για
να τα ακυρώσουν την επόμενη στιγμή,
επαναλαμβάνουν αδιάκοπα την παν-
τομίμα του έρωτα, της πολιτικής στρά-
τευσης, της φιλίας, ώσπου να μείνουν
μετέωροι και άφωνοι στη σκηνή, σαν
θεατρίνοι που ξέχασαν τα λόγια τους,
άδειοι από λέξεις, άδειοι από δυνατό-
τητες, μόνοι.

Μια σπουδή στην ψευδαίσθηση, λοι-
πόν, είναι το βιβλίο του Γκράχαμ Γκριν,

στην ψευδαίσθηση, όπως την χρησι-
μοποιεί ο Ντιβαλιέ, για να καθυποτάξει
ως άλλος Βαρώνος Σαμντί (ένα είδος
εγχώριου Χάροντα, το πνεύμα των νε-
κροταφείων, σύμφωνα με τη θρησκεία
βουντού, που απεικονίζεται με φράκο,

ημίψηλο καπέλο και
μαύρα γυαλιά, ίδιος
ο δικτάτορας) τους
απλοϊκούς Αϊτινούς,
ή όπως της παραδί-
δονται (εν πλήρει επι-
γνώσει;) οι ήρωες
των «Θεατρίνων»,
πασχίζοντας να ξορ-
κίσουν τη διάψευση
ή την αποτυχία. Αλλά
η ψευδαίσθηση,
υπαινίσσεται ο Γκριν,
είναι όπως η κοινή
λογική: λίγη διαύγεια
μας απομακρύνει απ’
αυτήν, πολλή διαύ-
γεια μας επαναφέρει.
Ο κατ’ εξοχήν κίβδη-
λος ήρωας του βιβλί-
ου, ο κατά τα άλλα

αξιαγάπητος κύριος Τζόουνς θα θελήσει,
στο τέλος, να δικαιώσει την πλαστή
του ταυτότητα αναδεχόμενος τον θά-
νατο ως αναπόφευκτη συνέπεια της
βασισμένης στο ψεύδος βιοτικής του
διαδρομής. Και ο συγγραφέας, με εξαι-
ρετική μαεστρία, θα αποδώσει αυτόν
τον παράδοξο συγκερασμό με την ιδιό-
τυπη κυκλοθυμία της γραφής του, με-
ταβαίνοντας από τη μελαγχολία στο
σκώμμα και από την ειρωνεία στο έλεος,
διαμελίζοντας την τραγωδία της μοίρας
και μεταφέροντας τον συνεπαρμένο
αναγνώστη εκείθεν του γέλιου και των
δακρύων.

«Η

Η τραγικωμωδία της ύπαρξης
KΡITIKH / Της ΚΑΤΕΡΙΝΑΣ ΣΧΙΝΑ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ / Της ΛΕΝΙΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΥ

Οι Αθώοι
  ιαβάζω το φετινό μυθιστόρημα της

39χρονης Γερμανίδας Svenja Leiber
με τίτλο «Η τελευταία χώρα». Με κέντρο
τη βορειογερμανική ύπαιθρο, το βιβλίο
συνοδεύει τον ήρωα από την παιδική
του ηλικία πριν από τον Πρώτο Παγ-
κόσμιο ώς τα γηρατειά του, τη δεκαετία
του ’70. Κατά τη διάρκεια της αλματώ-
δους αφήγησης, μπορεί κανείς να δει
ποια απ’ τα παιδιά των αφανών αυτών
χωρικών είχαν από μιας αρχής και ίσως
ασυνείδητα το δυναμικό για να μετα-
μορφωθούν, με την πάροδο του χρόνου,
από άχρηστοι βάνδαλοι έφηβοι σε σκο-
τεινούς πράκτορες. Ετσι, παρακολου-
θούμε το πιο ανερμάτιστο και ατάλαντο
παιδί του χωριού, ανεπίδεκτο για τη
μουσική που θέλει να του διδάξει ο πα-
τέρας του και επιθετικό μέσα απ’ τον
φθόνο και το κενό της ύπαρξής του,
να ενστερνίζεται όλη την εθνική τα-
πείνωση του μεσοπολέμου, να γιγαν-
τώνεται  ως υπεργερμανός και τέλος
να κάνει καριέρα ως φρεσκοψημένος
ναζί στο Αμβούργο. Τον ξαναβρίσκουμε
ως ισχυρό άνδρα της Gestapo, σ’ ένα
πολυτελές γραφείο, περιστοιχισμένο
από μια λαμπρή επίπλωση παρμένη
από λεηλατημένα σπίτια Εβραίων κι
αντιφρονούντων. 

Διαβάζοντας έρχεται στον νου μου
ένα αιρετικό ερώτημα:

Αποτελεί τύχη ή καλό υπολογισμό
το ότι σε δύσκολες περιόδους της Ιστο-
ρίας πολλοί πλουτίζουν σε κύρος και
επιρροή με αρχική σημαία τη διαμαρ-
τυρία και την οργή; Αφήνοντας κατά
μέρος την πολιτική, η σκέψη μου γυρνά
στη σύγχρονη φωτεινότερη και ειρηνική

Ευρώπη που όμως συνεχίζει να παίζει
το αγαπημένο της παγκόσμιο σκάκι
διατηρώντας την αίσθηση του επί Γης
δικαιότερου και πολιτισμικά υπέρτερου.
Το παρακάτω παράδειγμα ίσως να μην
έπρεπε να βρίσκεται ακριβώς κάτω απ’
το προηγούμενο, συνεχίζω όμως τον
συλλογισμό μου τηρουμένων των ανα-
λογιών: Είχε εκ των προτέρων εκτιμήσει
ο Κινέζος καλλιτέχνης Ai Weiwei την
απήχηση που θα είχε στη Δύση ο κατ’
οίκον περιορισμός του και η διαμαρ-
τυρόμενη τέχνη του; Είχε με την κριτική
του κατά του κινεζικού κράτους εξαρχής
στόχο την κατάκτηση της Tate του
Λονδίνου και του Martin Gropius Bau
του Βερολίνου; Ή μήπως είναι τυχαία
η τόση επιτυχία του, μόνο και μόνο
επειδή στη Δύση αρέσει αυτόν τον
καιρό πάνω απ’ όλα να δείχνει με το
δάχτυλο το έλλειμμα δημοκρατίας και
ελευθερίας στον υπόλοιπο κόσμο; Τι
κάνω; Εξισώνω τα γουρούνια της Ιστο-
ρίας με τους πολιτικούς καλλιτέχνες;
Ή είμαι κατά των ηρώων; Τίποτε απ’
τα δύο  σκέφτομαι μόνο μια παράξενη
αλληγορία: 

Eξω απ’ το κλειστό κάστρο της θεάς
Τύχης χτυπούν πολλοί τις πύλες  πρώτοι
απ’ όλους, τα γνήσια τέκνα του κά-
στρου  πλησιάζουν ήρεμα, παραδίδουν
μια carte de visite και γίνονται δεκτοί
με όλους τους κανόνες. Δεύτεροι, οι
ικέτες της Τύχης γίνονται κάποτε δεκτοί
κι αυτοί, ύστερα από χρόνια πολιορκίας.
Τρίτοι: Oσοι χτυπούν για να κάνουν
φασαρία, για να ενοχλήσουν και να
διαμαρτυρηθούν. Iσως και ν’ αγνοούν
ότι πίσω από την πύλη βρίσκεται η θεά

Τύχη αδιάφορη για το αν κρούει κάποιος
για να εισέλθει και άλλος για να ενο-
χλήσει. Τω κρούοντι ανοιγήσεται. Eνα
χέρι προβαίνει απ’ τη σχισμή της πόρτας
κι αρπάζει αδιακρίτως όποιον βρεθεί
στο άνοιγμα. Ο άδικος ή δίκαιος της
οργής γλιστράει αθόρυβα μέσα απ’ τους
δαιδαλώδεις διαδρόμους του συστή-
ματος ίσια στην αίθουσα του θρόνου.
Εκεί ξεντύνεται τη δίκαια οργή, την
ακουμπά στο πλάι του, κι αν τον ρω-
τήσουν πώς εισήλθε, τη χαϊδεύει ανα-
πολώντας τους αγώνες του. 

Κανείς δεν θα πιστέψει σοβαρά στην
αθωότητα των μικρών ή μεγάλων αν-
θρώπων του Τρίτου Ράιχ. Oχι περισ-
σότερο απ’ όσο πίστεψε σ’ αυτήν ο
Χέρμαν Μπροχ στο μυθιστόρημά του
με τον πικρό τίτλο «Οι αθώοι». Ισως
όμως χρειάζεται να πιστέψουμε στην
αθωότητα των stars της πολιτικής τέ-
χνης; Κι ας είναι μόνο και μόνο για
να συρρέει το μαζικό κοινό του απο-
λιτικού star system μαζικά στην Tate
Modern. Ας είναι μόνο και μόνο για
να υπάρχει ένα δεύτερο, πιο σκεπτό-
μενο star system. Κι ας ελπίσουμε ότι
η καλοπιστία μας δεν κάνει το κοινό
του δυτικού κόσμου να αισθάνεται
ακόμη πιο δίκαιο, ανώτερο, αύταρκες
και πεφωτισμένο. Ας σημειωθεί ότι,
τη στιγμή που στην πινακοθήκη της
Στουτγκάρδης μπορείς να πληροφο-
ρηθείς ακριβώς από Ασιάτισσες καλ-
λιτέχνιδες τι πάει στραβά στις ισλα-
μιστικές τους χώρες, οι «Αθώοι» του
Μπροχ απουσιάζουν απ’ το γιγάντιο
βιβλιοπωλείο της πόλης και χρειάζεται
να τους παραγγείλεις.

Δ
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Tου ΜΙΧΑΛΗ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Ύστερα από μία ευρωπαϊκή περιοδεία
που άρχισε τον Απρίλιο από τη Σουηδία
ο Γιώργος Νταλάρας φέρνει το «Ρεμπέτικο
unplugged» -με αγαπημένα ρεμπέτικα
παιγμένα unplugged- στην Κύπρο και
συγκεκριμένα στο Αρχαίο Θέατρο του
Κουρίου και στο Αμφιθέατρο της Σχολής
Τυφλών στη Σχολή Τυφλών στις 17 και
18 Σεπτεμβρίου αντίστοιχα. 

Δεν είναι η πρώτη φορά που ο κ. Ντα-
λάρας ασχολείται με το ρεμπέτικο τρα-
γούδι τόσο σε συναυλίες όσο και στη
δισκογραφική του πορεία. Τραγούδια
του Μάρκου Βαμβακάρη και του Βασίλη
Τσιτσάνη, αλλά και μεγάλων Σμυρνιών
συνθετών, όπως ο Βαγγέλης Παπάζογλου
ή συνθετών, όπως ο Απόστολος Καλδά-
ρας, ο Απόστολος Χατζηχρήστος, απο-
τελούν μέρος της ελληνικής λαϊκής μου-
σικής παράδοσης.

Ο Γιώργος Νταλάρας μιλώντας στην

«Καθημερινή» για το παρελθόν, αλλά
και το μέλλον της μουσικής, καθώς και
για τις παγκόσμιες επιρροές, καθιστά
σαφές πως «ό,τι αξίζει να διασωθεί, θα
διασωθεί». Τονίζει δε πως «πρέπει να
θυμόμαστε πως ό,τι πρωτοποριακό ή
πρωτότυπο ή αυθεντικό εμφανίζεται
στην μουσική και στο τραγούδι στη
διάρκεια της ιστορίας, έχει τις ρίζες του
και τις επιρροές του στην εθνική κατα-
γωγή της μουσικής του».

Για τον κ. Νταλάρα είναι ουσιαστικό
να ανατρέξουμε στις ρίζες του ρεμπέτικου
για πολλαπλούς λόγους. «Η λαϊκή ελλη-
νική μουσική και οι μεγάλοι συνθέτες
στηρίχθηκαν στο παραδοσιακό, στο
ρεμπέτικο, στο σμυρναίικο, στην κρητική
παράδοση». Τα πρώτα ρεμπέτικα ακού-
σματα άρχισαν να σημειώνονται στην
Αθήνα στις φυλακές του Μεντρεσέ το
1834 τα λεγόμενα «μουρμούρικα». Τα
νέα παιδιά σημειώνει ο κ. Νταλάρας δεν
προλαβαίνουν να αφουγκραστούν αυτό
το ταξίδι στον χρόνο. Ωστόσο. ο ίδιος
δηλώνει πίστη στη νέα γενιά καλλιτε-
χνών, σημειώνοντας πως «υπάρχουν
πάρα πολλοί μουσικοί, εξαιρετικοί σο-
λίστες», οι οποίοι δεν πρέπει να απο-
θαρρυνθούν, «σε αυτούς ανήκει το μέλ-
λον, αυτοί θα διαμορφώσουν την ελλη-
νική πραγματικότητα όσο και αν μικρές
εναπομείνασες παλιές πρακτικές και συ-
νήθειες αντιδρούν με κάποια δυσπιστία
στους νέους». Όμως, «χωρίς συνέχεια
και χωρίς ταυτότητα» η μουσική δεν
προχωράει, καταλήγει ο κ. Νταλάρας.

Οι συντελεστές 
Ο Γιώργος Νταλάρας στη σκηνή τρα-

γουδιστής και μουσικός (κιθάρα, μπου-
ζούκι, ούτι) με μια εξαιρετική ορχήστρα
και δύο πολύ καλές τραγουδίστριες.
Την Ασπασία Στρατηγού συνεργάτη
του τα τελευταία χρόνια και τη σχεδόν
πρωτοεμφανιζόμενη Αθηνά Λαμπίρη,
η οποία έχει εντρυφήσει στο ρεμπέτικο
όχι μόνο ως ερμηνεύτρια, αλλά και ως
μουσικός, ερμηνεύοντας αυτά τα τρα-
γούδια με έναν πολύ γοητευτικό δικό

της τρόπο. Μαζί τους τραγουδιστής
μουσικός και ο Βασίλης Κορακάκης,
γιος του σπουδαίου λαϊκού συνθέτη
Βαγγέλη Κορακάκη.

Η μουσική επιμέλεια είναι του Γιώργου
Νταλάρα και οι ενορχηστρώσεις έγιναν
σε συνεργασία με τον Γιώργο Παπα-
χριστούδη. Μαζί τους στη σκηνή θα
βρίσκονται οκτώ εξαιρετικοί σολίστες
μουσικοί που «ντύνουν» τα τραγούδια
με τη δεξιοτεχνία και το μεράκι τους.
Είναι οι: Γιώργος Παπαχριστούδης (πιά-
νο), Θανάσης Σοφράς (μπάσο), Χρήστος
Ζέρβας (κιθάρα), Ανδρέας Κατσιγιάννης
(σαντούρι), Ντάσσο Κούρτη (ακορντεόν).
Μπουζούκι παίζουν οι: Γιώργος Μάτσι-
κας και Κωνσταντίνος Γεδίκης. Μπου-
ζούκι-τραγούδι: Βασίλης Κορακάκης.
Σχεδιασμός ήχου-Ηχοληψία: Παντελής
Γιατζιτζόγλου, Αντώνης Ζαχόπουλος
Σχεδιασμός φωτισμού: Γιάννης Μανια-
τάκος 

Η συναυλία γίνεται στο πλαίσιο των εορτα-
σμών για τα 23 χρόνια από την ίδρυση του
ραδιοφωνικού σταθμού «Καναλι έξι». Ήδη
έχει αρχίσει η προπώληση των εισιτηρίων. 
www.tickethour.com.cy τηλ: 77777040 /
Kαταστήματα ACS Courier / Ταμείο στην
«Οδό Ειρήνης 158» τηλ. 25878744 / Τα-
μείο Κηποθεάτρου Λεμεσού 16:00 -
19:00. Χορηγός της εκδήλωσης ΟΠΑΠ. Τα
καθαρά έσοδα θα δοθούν στο ίδρυμα Θε-
οτόκος.

«Ρεμπέτικο unplugged» διά χειρός Νταλάρα
Μία περιοδεία με αγαπημένα ρεμπέτικα, που άρχισε τον Απρίλιο από τη Σουηδία και καταλήγει τον Σεπτέμβριο στην Κύπρο

«Πρέπει να θυμόμαστε πως ό,τι πρωτο-
ποριακό ή πρωτότυπο ή αυθεντικό εμφα-
νίζεται στην μουσική και στο τραγούδι στη
διάρκεια της ιστορίας, έχει τις ρίζες του
και τις επιρροές του στην εθνική καταγω-
γή της μουσικής του».

Σήμερα υπάρχουν πάρα πολλοί μουσικοί, εξαιρετικοί σολίστες, οι οποίοι δεν πρέπει να
αποθαρρυνθούν, σε αυτούς ανήκει το μέλλον, αυτοί θα διαμορφώσουν την ελληνική
πραγματικότητα όσο και αν μικρές εναπομείνασες παλιές πρακτικές και συνήθειες αντι-
δρούν με κάποια δυσπιστία στους νέους, τονίζει στην «Κ» ο Γιώργος Νταλάρας.

“Η λαϊκή ελληνική μουσική 
και οι μεγάλοι συνθέτες 
στηρίχθηκαν στο παραδοσιακό,
στο ρεμπέτικο, στο σμυρναίικο, 
στην κρητική παράδοση.
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08.00 Στο γαλαξία της
ελληνικής μουσικής
Συναυλία.

10.00 Στην άκρη του 
παράδεισου (E)
Κυπριακή σειρά.

11.10 Τρεις κι ο Κόκος  
Κυπριακή κωμική σειρά.

12.20 Μανώλης και Κατίνα (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.

13.20 Κύπρος ένα ταξίδι (E)
Mια περιδιάβαση 
στην Κύπρο του χθες 
και του σήμερα. 

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 Σάββατο κι απόβραδο (E)
15.45 Το πιθκιάβλιν

του Θεραπή
Κυπριώτικο σκετς.

16.30 Τετ-Α-Τετ (E)
18.00 EIΔHΣEIΣ 
18.15 Χωρίς αποσκευές (E)

Ταξιδιωτική εκπομπή. 
18.50 Αν εν ο γείτος

σκούντρος σου (E)
Κυπριώτικο σκετς.

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05 Titanic blood and steel

Μίνι σειρά εποχής, 
με τους Κέβιν Ζέγκερς, 
Αλεσάντρα Μαστρονάρτι.

23.00 EIΔHΣEIΣ
23.15 Συνέχεια της σειράς
23.30 Επικίνδυνη ζώνη   (E)
00.00 Χωρίς αποσκευές (E)

Ταξιδιωτική εκπομπή.
01.00 Τρεις κι ο Κόκος (E)
02.00 EIΔHΣEIΣ (E)
03.30 Στην άκρη

του παράδεισου (E)
Κυπριακή σειρά.

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000

07.00 MAD Music
09.00 Παιδική ζώνη

α. To κόκκινο λεωφορείο
β. Τόμας το τρενάκι
γ. Ποκόγιο
δ. Μπομπ ο μάστορας
ε. Μπάρνι
στ. Κλίφορντ
ζ. The big cartoonie show
η. Tα τρελά Καρτούνς
θ. Στη χώρα του γιατί -
Γιατί TV - (Ε) 
ι. Το κόκκινο λεωφορείο
ταξιδεύει - (Ε) 

13.50 Παιδική ζώνη (Ε)
16.25 Μεραμπελλιώτικη

σουμάδα
Ντοκιμαντέρ.

17.00 Ευρωπαϊκό Πρωτάθλη-
μα Κολύμβησης
Σε απευθείας μετάδοση 
από το Βερολίνο.

18.20 Συρράκο, μια Ελλάδα
που δεν χάνεται
Ντοκιμαντέρ.

19.10 MAD Music
Μουσικές ειδήσεις, 
showbiz, charts, 
νέες κυκλοφορίες. 

20.40 EIΔHΣEIΣ (στην αγγλική)
20.50 EIΔHΣEIΣ (στην τουρκική) 
21.00 Η Ελληνίδα

Μαρία Κάλλας
Ντοκιμαντέρ.

22.35 Ο κόσμος ανάποδα
Τηλεμαγκαζίνο.

23.30 EIΔHΣEIΣ (Ε)

ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

06.50 Πρωινό mou (E)
09.00 Tα ψάρκα (E)
10.00 Mπουκιά και συχώριο (E)

Εκπομπή μαγειρικής
με τον Ηλία Μαμαλάκη.  

11.00 Dr. Cook (E)
Eκπομπή μαγειρικής
με τον Γιάννη Λουκάκο.  

11.50 Σαββατογεννημένες (Ε)
Ελληνική σειρά.

12.40 Οι αταίριαστοι (Ε)
Ελληνική σειρά.

13.40 Που σου νέφκω
special (Ε)
Τηλεπαιχνίδι.

14.50 H νταντά (Ε)
Ελληνική σειρά.

15.20 Η ώρα η καλή (Ε)
Ελληνική σειρά με τους 
Πάνο Μιχαλόπουλο, 
Μπέσυ Μάλφα, κ.ά. 

16.00 Επτά θανάσιμες 
πεθερές (Ε)
Ελληνική σειρά.

18.10 EIΔHΣEIΣ
18.40 You’ Ve Got Mail

Pομαντική κωμωδία
με τους Τομ Χανκς,
Μεγκ Ράιαν, κ.ά.

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.10 Μουσικό κουτί 

Special (Ε)
Μουσικό τηλεπαιχνίδι, 
με τον Γιώργο Ρούσσο.  

23.10 Πρόσωπα (Ε)
Ντοκιμαντέρ.      

00.10 EIΔHΣEIΣ
00.20 A Perfect Murder

Θρίλερ με τους
Mάικλ Nτάγκλας,
Γκουίνεθ Πάλτροου, κ.ά.

02.00 Έχουμε και λέμε (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

04.00 Για σένα (E)

MEGA        ΤHΛ.: 22477777

07.00 Tα φιλαράκια (E) 
Ελληνική σειρά. 

08.00 Οι Μεν και οι Δεν (E)
Ελληνική σειρά. 

08.30 Μax Magilica
09.00 Άκρως οικογενειακόν (E)

Ελληνική σειρά.  
10.30 Kαλές δουλειές (E)

Ελληνική σειρά. 
11.20 Santa Γιολάντα (E)

Κυπριακή σειρά. 
12.10 Extreme makeover - 

Home Edition 
13.00 Wipeout USA, II (E)
14.00 Εκείνες κι εγώ (E)

Ελληνική σειρά 
με τον Γιάννη Μπέζο.

14.50 The Voice - Βattles (E)
17.40 Τύχη βουνό (E)

Ελληνική σειρά. 
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10’ 
18.10 Συνέχεια της σειράς
18.40 Κωνσταντίνου

και Ελένης (E)
Kωμική σειρά.

19.30 Την πάτησα (E)
Κυπριακή σειρά με τις
Χριστιάνα Αρτεμίου,
Δώρα Κακουράτου, κ.ά. 

20.20 Tα νέα του ANT1 
21.20 Γελών λαβέ (Ε)

Θεατρικό έργο με τον 
Μάρκο Σεφερλή.

00.25 Tίτλοι ειδήσεων
00.30 Grey’s Anatomy, VI 

Ξένη ιατρική σειρά.
01.20 Γιάννης ο όμορφος (Ε) 

Ελληνική σειρά.
02.10 Οι δρόμοι της πόλης (Ε)
03.00 Tα νέα του ANT1 (Ε)
04.00 Οι χωραΐτες (Ε)

ANT1         ΤHΛ.: 22200200

07.25 Zωή ποδήλατο (E)
08.50 Όταν μεγαλώσω - (E)
09.25 Jurassic Cubs (E)

Παιδικό πρόγραμμα.
10.00 Robbin Hood (E)

Παιδικό πρόγραμμα.
10.50 Mπάρμπι. Σχολείο

για πριγκίπισσες
Παιδική ταινία κι-
νουμένων σχεδίων.          

12.00 Βουράτε γειτόνοι (E)
13.20 Aλλού ξημερωμένοι (E)
14.35 Joker (E)
15.25 Οικογενειακές

ιστορίες (E)
Real life πρόγραμμα.

16.20 Mην αρχίζεις 
τη μουρμούρα (Ε)
Ελληνική κωμική σειρά.

17.35 Θα σε δω στο πλοίο (Ε)
Ελληνική σειρά με τους 
Γιώργο Παρτσαλάκη,
Τάσο Χαλκιά, κ.ά.

18.30 Γεγονότα σε συντομία
18.40 Πάμε πακέτο (E)

Εκπομπή με τη
Βίκυ Χατζηβασιλείου.            

20.20 Tομές στα γεγονότα
21.20 Άκου τι είπαν! (Ε) 

Τηλεπαιχνίδι με τον 
Χρήστο Φερεντίνο. 

22.00 Οι θαλασσιές οι χάντρες 
Ελληνική μουσική ταινία
με τους Ζωή Λάσκαρη,
Φαίδων Γεωργίτση, κ.ά. 

23.40 Rules of engagement, Ι 
Ξένη σειρά, με τους 
Πάτρικ Γουάρπερτον, 
Όλιβερ Χάντσον, κ.ά.  

00.15 Γεγονότα σε τίτλους
00.20 Οι ιστορίες του 

αστυνόμου Μπέκα - (Ε)
Eλληνική σειρά.

01.15 Μες στην καλή χαρά (Ε)

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

07.00 Tα κοπέλια (Ε)
07.30 Oύνα ράτσα (Ε)
08.00 7 μέρες ψέματα

Ελληνική ταινία.
09.30 Παιδική ζώνη 
12.15 Tηλεαγορά 
14.00 Η Λουίζα 

και η παρέα της (Ε)
14.30 Τηλεαγορά
16.35 Soraya

Δράμα.
20.10 Εσμεράλδα (Ε)
21.00 Falling in love

Pομαντική ταινία.     
23.05 Jane Doe

Θρίλερ.
00.55 Imagining Argentina

Δραματικό θρίλερ. 

CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

ΕXTRA
07.15 Εxtra Kids 11.05 Extra
μαγειρική 12.00 Ελληνική
ταινία 14.00 Tαξίδι ζωής
16.00 Το πάρτι της ζωής σου
16.45 EIΔHΣEIΣ (Στη νοηματι-
κή) 17.00 Ελληνική ταινία
18.45 EIΔHΣEIΣ 19.30 Ελληνι-
κή ταινία 21.00 7 μέρες Κύ-
προς 22.30 Ελληνική ταινία
23.55 Ξένη ταινία 01.00 ΕΙΔΗ-
ΣΕΙΣ 01.45 Ελληνική ταινία

NOVACINEMA 1
08.25 Rise Of The Guardians
10.05 Cine News 10.35 Crazy
In Alabama 12.30 Blue Lago-
on. The Awakening 14.00 To-
ut Ce Qui Brille 15.40 Burn
Notice, VII 16.40 Cedar Cove
17.30 Satisfaction - Εp. 13
18.00 The way, way back      
19.55 Jack The Giant Slayer
22.00 Cloudy with a chance
of meatballs 2 23.45 Closed
Circuit 01.30 Πτυχές μιας
ζωής

LTV SPORTS 1
08.00 Barclays Premier Lea-
gue 2014-15 (Ε) 10.00 Γερμα-
νικό Πρωτάθλημα (Ε)
12.00 Barclays Premier Lea-
gue 2014-15 (Ε) 
14.00 Αγώνες πυγμαχίας (Ε)
15.00 Χωρίς παρωπίδες (Ε) 
15.45 Ιπποδρομίες (Live)
17.00 Σούπερ Καπ Γερμανίας
(Ε)  21.00 Barclays Premier
League 2014-15 23.00 Πρω-
τάθλημα Α΄ Κατηγορίας 2014
- 2015 (Live) 01.00 Barclays
Premier League 2014-15
02.45 Γερμανικό Πρωτ. Πο-
δοσφαίρου 04.30 Γερμανικό
Πρωτ. Ποδοσφαίρου
06.15 Barclays Premier Lea-
gue 2014-15 - (Ε)

MAD          ΤHΛ.: 22472472

10.50 Max adventures. Τhe
movie 2

12.20 Close Up (E)
12.50 Friends, IX
15.20 Miami Medical
16.10 Fringe, II
17.00 Marvin’s room
19.00 Our Wild Hearts
20.30 Close Up (E)
21.00 My week with Marilyn
23.00 Shuttle
00.50 Zώνη ενηλίκων
02.25 One for the money

LTV            ΤHΛ.: 22357272

21.05 Titanic blood and steel 21.00 Η Ελληνίδα Μαρία Κάλλας 18.40 You’ Ve Got Mail 00.30 Grey’s Anatomy 22.00 Οι θαλασσιές οι χάντρες 22.00 Μagnum force17.30 Fashion Music Project

23.05 Jane Doe

21.00 My week with Marilyn

07.00 EIΔHΣEIΣ (Aπό το Star) 
08.05 Παιδική ζώνη
14.00 Φ+Μ Live (Βest of)
14.30 Επίκαιρα (Ε)    
16.00 Τηλεαγορά
17.00 Μεταξύ μας
18.00 Μίλα (Βest of)
18.45 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
19.00 Εξελίξεις στη showbiz 
19.30 Τhe fresh prince 

of Bel Air 
20.30 O θείος μου ο Νίντζα 

Kωμωδία, με τους 
Σωτήρη Τζεβελέκο, 
Ηλία Λογοθέτη, κ.ά.

22.00 Μagnum force
Ταινία δράσης, 
με τους Κλιντ Ίστγουντ, 
Χαλ Χόλμπρουκ, κ.ά.     

23.50 Supernatural VI

06.00 Wake Up... Hits 
08.00 Breakfast
11.00 Greeks Only Mixer
12.00 MAD Greekz Top 10
13.00 Greeks Only Mixer
14.00 Breaking MAD 
15.00 Zone M
17.00 Mixer
17.30 Fashion Music Project    
18.00  Λάικ στα ελληνικά   
19.00  Hits Non Stop
21.00 Λάικ στα ελληνικά     
22.00 ΕUROSONG

Της SUSANNAH CLAPP

Εισβάλλει επί σκηνής σέρνοντας μια
επιβλητική, απαστράπτουσα μπεζ βα-
λίτσα με ρόδες. Φοράει γυαλιά ηλίου
και πολύ ψηλά τακούνια. Κομψή και
αεράτη. Τα τακούνια είναι μια από τις
έξυπνες πινελιές στην εξαιρετικά εν-
τυπωσιακή ερμηνεία της Γκίλιαν Αν-
τερσον ως Μπλανς Ντιμπουά, στη νέα
παραγωγή του «Λεωφορείον ο Πόθος»,
που ανέβηκε στο Young Vic, στο Λον-
δίνο. Η πληγωμένη, εύθραυστη ηρωίδα
του Τενεσί Ουίλιαμς, δεν θα μπορούσε
να κυκλοφορεί ποτέ μ’ ένα ζευγάρι σαν-
τάλια Birkenstock. Ισορροπεί πάνω σε
τσόκαρα με τακούνι-στιλέτο, παράτολμη
και απελπισμένα αποφασισμένη. Είναι
σαν αρπαχτικό πουλί που μόλις προσ-
γειώθηκε πάνω στη λεία του.

Το «Λεωφορείον ο Πόθος» είναι ένα
από τα πιο ερεθιστικά θεατρικά έργα
που έχουν ποτέ γραφτεί. Μια ένδειξη
της δύναμής του αποτελούν οι εκδοχές
που έχει εμπνεύσει. Η ταινία του Ελία
Καζάν, του 1951, ήταν αξέχαστα σαγη-
νευτική. Ο Μάρλον Μπράντο σιγοκαίει
υπέροχα, ενώ το πρόσωπο της Βίβιαν
Λι είναι αραχνοΰφαντο σαν τις δαντέλες
του φουστανιού της. Η πρόσφατη εκ-
δοχή της ιστορίας από τον Γούντι Αλεν
στη «Θλιμμένη Τζασμίν» έδωσε την έμ-
πνευση στην Κέιτ Μπλάνσετ για νέα
επιτεύγματα απεγνωσμένης ωχρότητας.
Το να αντιπαραθέτεις την εκλέπτυνση
στη σεξουαλική ορμή, το πάθος στην
επιτήδευση, φλερτάροντας συνεχώς
με το μελόδραμα, δεν είναι καθόλου
εύκολο όταν σκηνοθετείς για το θέατρο,
όταν μάλιστα η σύγκρουση κορυφώνεται
με ένα βιασμό. Ωστόσο, στην εκδοχή
που σκηνοθέτησε ο Μπένεντικτ Αντρι-
ους, ατμοί πόνου, σαγήνης και πάθους
αναδίδονται από τη σκηνή και γεμίζουν
την αίθουσα.

Στη σημερινή εποχή
Ο Αντριους εισέβαλε στη σκηνή του

Young Vic πριν από δύο χρόνια με μια
εμπρηστική εκδοχή των «Τριών αδελ-
φών» του Τσέχοφ, όπου περιέλαβε το
Smells Like Teen Spirit των Nirvana
και δικαίωσε αυτήν την επιλογή. Η νέα
του διασκευή στο δράμα του Ουίλιαμς,
που το μεταφέρει από το 1947 στη ση-
μερινή εποχή, διαθέτει επίσης εντυπω-
σιακό σάουντρακ, με την υπογραφή
του σπουδαίου Πολ Αντρίτι. Συνθέσεις
τζαζ του Αλεξ Μπαρανόφσκι παίρνουν

θέση δίπλα σε κομμάτια της Πάτσι Κλάιν
και της Πι Τζέι Χάρβεϊ. Ωστόσο, οι κύριες
παρεμβάσεις του Αντριους εδώ είναι
οπτικές, οδηγώντας στον πυρήνα του
έργου.

Ο σκηνοθέτης αποτίει φόρο τιμής
στον Τενεσί Ουίλιαμς μη αφήνοντας
τον θεατή να πάρει εύκολα το μέρος
κανενός. Είναι αναμφίβολη η ταύτιση
του Ουίλιαμς με την ηρωίδα του. Και
ωστόσο, δεν υπάρχει απόλυτη συμπά-
θεια γι’ αυτήν. Και κανένας δεν μπορεί
να αρνηθεί την έλξη που ασκεί στον
δραματουργό ο βάναυσος Στάνλεϊ Κο-
βάλσκι. Oπως παρατήρησε ο Γκορ Βιν-
τάλ, «άλλαξε την αντίληψη για το σεξ
στην Αμερική. Πριν από εκείνον, κανένα
αρσενικό δεν θεωρούνταν ερωτικό».

Το σκηνικό που δημιούργησε η Μάγ-
κντα Γουίλις καθιστά σαφές ότι κανένας

δεν έχει το μονοπώλιο της αλήθειας. Η
συνεχώς περιστρεφόμενη σκηνή εμ-
φανίζεται αρχικά σαν ένα εκνευριστικό
τρικ και πάντα έχει κάποιους περιορι-
σμούς: κάποιες διαχωριστικές γραμμές
μπερδεύονται, κάποιες εκφράσεις στα
πρόσωπα κρύβονται εν μέρει. Oμως τα
κέρδη είναι μεγαλύτερα από τις ζημιές.
Εχουμε εδώ μια παράξενη αρένα, όπου
δεν μπορείς να μετρήσεις το σκορ. Είναι
επίσης ένα μέρος όπου όσο πιο πολλά
λένε οι ήρωες τόσο περισσότερα κρύ-
βουν. Ο τετράγωνος χώρος -ένα διαμέ-
ρισμα χωρίς τοίχους- φαίνεται ανοιχτός,
αλλά στην ουσία είναι καμωμένος από
κρυψώνες. Το κοινό κρυφακούει τους
ήρωες, που κι αυτοί με τη σειρά τους
κρυφακούνε.

Αποτελεί μέρος της γοητείας του έρ-
γου το γεγονός ότι ενώ όλοι προσπαθούν

να ξεφύγουν από την αλήθεια, ο καθένας
τους αποκαλύπτει κάποια αλήθεια. Ο
τίτλος φαίνεται αυτονόητος τώρα, απο-
πνέοντας λαχτάρα και προσμονή. Αγγίζει
τον συναισθηματικό χάρτη και την αλ-
ληγορική χροιά του έργου. Ο τόπος
όπου η Μπλανς εκπλήσσεται δυσάρεστα
βλέποντας την αδελφή της ζευγαρωμένη
με τον άξεστο Κοβάλσκι ονομάζεται
Ηλύσια Πεδία. Ωστόσο, ο Ουίλιαμς είχε
δώσει στο έργο αρχικά τον τίτλο «Μια
νύχτα πόκερ». Τον άλλαξε όταν ένας
ατζέντης φοβήθηκε ότι θα περνούσαν
το έργο για ταινία γουέστερν. Κι όμως,
εκείνος ο τίτλος είχε συλλάβει κάτι από
το έργο. Παρ’ όλη την ξέχειλη εκφρα-
στικότητά του, είναι μυστηριώδες: τα
χαρτιά ποτέ δεν ανοίγουν στο τραπέζι.
Ο Στάνλεϊ του Μπεν Φόστερ είναι ένας
τρομερός τύπος με μπράτσα παλαιστή
και τατουάζ, που μουγκρίζει σαν ερε-
θισμένος ταύρος. Είναι ταυτόχρονα
νταής -«Εγώ είμαι ο βασιλιάς εδώ πέ-
ρα»- και σαγηνευτικός. Στον ρόλο της
Στέλλας, η Βανέσα Κίρμπι είναι υπέροχα
συγκεντρωμένη, αιχμάλωτη του πόθου
για τον άντρα της και τυφλή απέναντι
στην κτηνωδία του. Ο Κόρεϊ Τζόνσον
δίνει στον ρόλο του Μιτς, του υποψήφιου
γαμπρού που για μια στιγμή φαίνεται
να προσφέρει στην Μπλανς ελπίδα,
ακριβώς το σωστό μείγμα από υπολαν-
θάνουσα γοητεία και ηττοπαθή δειλία.

Η βραδιά τής ανήκει
Ωστόσο, η βραδιά ανήκει στην Γκίλιαν

Αντερσον, η οποία κάνει δική της κάθε
φάση της αποσάθρωσης της Μπλανς
Ντιμπουά. Δεν καταφθάνει με απροκά-
λυπτα σημάδια διαταραχής, αλλά κάνει
την απόγνωσή της διακριτικά και βαθ-
μιαία φανερή. Τα δάχτυλά της αγγίζουν
αντικείμενα γύρω της, προσπαθώντας
με απαλές κινήσεις να τα υποτάξουν,
να πάρουν τον έλεγχο των πραγμάτων.
Η κατάρρευσή της είναι θεαματική:
ένας σίφουνας πασαλειμμένου κραγιόν
και ιπτάμενων κομπινεζόν. Η αποχώ-
ρησή της είναι ένα μάθημα για το πώς
να κάνεις το κοινό να κλάψει. Κατεβαίνει
από τη σκηνή και προχωράει ανάμεσα
στους θεατές. Παίρνει αγκαζέ τον γιατρό
που πρόκειται να την κλείσει σε ψυ-
χιατρικό άσυλο, βαδίζοντας νωχελικά,
όλο χάρη, κοιτάζοντας γύρω της σαν
να έβγαινε να σεργιανίσει σε μια πα-
νέμορφη παραλία. Μέχρι το τέλος, εξα-
κολουθεί να ελπίζει και να ψεύδεται.

THE OBSERVER

Μια εξαιρετική Μπλανς Ντιμπουά
Εντυπωσιακή η Γκίλιαν Αντερσον στο «Λεωφορείον ο πόθος» που ανέβηκε στο Λονδίνο

Η Γκίλιαν Αντερσον ως Μπλανς Ντιμπουά, στη νέα παραγωγή του «Λεωφορείον ο Πόθος», που ανέβηκε στο Young Vic, στο Λονδίνο.

“Στην εκδοχή που
σκηνοθέτησε ο Μπένεντικτ
Αντριους στο Young Vic,
ατμοί πόνου, σαγήνης 
και πάθους αναδίδονται
από τη σκηνή 
και γεμίζουν την αίθουσα.
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ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ γωνιακό διαμέρισμα 2 υπν., 6 ετών,
με σαλοτραπεζαρία, κουζίνα με όλα τα χρειώδη,
wc, μπάνιο, έξτρα wc και ντους στο 1 υπν., γύρω
βεράντες, a/c παντού, πάρκινγκ, αποθήκη. Μικρή
νέα οικοδομή, κοντά στο Πανεπιστήμιο Κύπρου,
περιοχή Κοιμητηρίου Κωνσταντίνου και Ελένης.
Ενοίκιο €370 και κοινόχρηστα, κατάλληλο και για
φοιτητές. Τηλ. 99623267, Λευκωσία.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ μεγάλο μονάρι, πλήρως επιπλωμένο
με όλες τις ηλεκτρικές συσκευές και κλιματιστικά
σε μικρή μοντέρνα πολυκατοικία κοντά στην Πα-
νεπιστιμιούπολη.Ιδανικό για φοιτητές. Τηλ. 99585045
Τάσος Νικολάου.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ διαμερίσματα 2 & 3 υπν. στον Λυ-
καβηττό, επιπλωμένα ή μη, εντοιχισμένη κουζίνα,
θέρμανση, κλιματισμός, ηλιακός, χώρος στάθμευσης,
κλειστό σύστημα παρακολούθησης. Τηλ. 99682782.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ ή πωλείται μοντέρνο διαμέρισμα,
υπερσύγχρονο, ανεξάρτητο, 170τ.μ., στον τρίτο
όροφο, συγκρότημα Laxia Boutique, με κοινόχρηστη
πισίνα. Μεγάλο μέτωπο, βεράντα 32τ.μ., κυρίως
υπνοδωμάτιο με γκαρνταρόμπα και χώρο υγείας
walkthrough, υπνοδωμάτιο en-suite, με πλήρη
ποιοτικό εξοπλισμό και φωτιστικά σώματα. Για φω-
τογραφικό υλικό και άλλες πληροφορίες:
info@grandad.com.cy ή τηλέφωνο 99621380.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 2 υπν. 105 τ.μ. στην πε-
ριοχή Παλουριώτισσας, έναντι Πύλης Αμμοχώστου,
σε άριστη κατάσταση. Εντοιχισμένη κουζίνα, 2WC,
Storage Heaters, επιπλωμένο, Air Conditions σε
όλους τους χώρους, ηλιακό, αποθήκη και στεγασμένο
χώρο στάθμευσης. Tιμή €400. Για περισσότερες
πληροφορίες στα τηλ. 99490942, 99566540.

ENOIKIAΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 1 υπν. (54 τ.μ.) στη Μα-
κεδονίτισσα, πίσω από τον Τύμβο. Βρίσκεται σε
ήσυχη περιοχή κοντά στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας
και διαθέτει χώρο στάθμευσης και μικρή αποθήκη.
Ενοίκιο €400. Τηλέφωνο επικοινωνίας 99693859.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 2 υπν. στην Ακρόπολη
(Iφιγενείας, δίπλα από δημοτικό σχολείο) σε άριστη
κατάσταση. Πλήρως εξοπλισμένη κουζίνα (πλυντήριο
ρούχων και πιάτων, στεγνωτήριο ρούχων, κουζίνα,
φούρνος, ψυγείο). Μερικά έπιπλα, με κεντρική θέρ-
μανση και 2 air conditions. Tιμή €430. Για περισ-
σότερες πληροφορίες στο 99582156.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  στην Έγκωμη απέναντι από τα φώτα
του Hilton Park χώρος 2200τ.μ. από τα οποία τα
1000τ.μ. είναι στεγασμένα. Ιδανικός χώρος για οποι-
αδήποτε εργασία. Τηλ. 22673403, 99908143.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  μοντέρνο διαμέρισμα στην Έγκωμη
80τμ, 2 υπνοδωμάτια, 2ος όροφος, κατασκευή:2009,
Πλήρως επιπλωμένο, Κεντρική Θέρμανση, Κλιμα-
τισμός, Αποθήκη, Στεγασμένος Χώρος Στάθμευσης,
Δίπλα από Πανεπιστήμιο Λευκωσίας. Tιμή: 750€.
99689498.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  οροφοδιαμέρισμα στο Καϊμακλί.
Αποτελείται από τρία υπνοδωμάτια en suite και κοι-
νόχρηστη κουζίνα, τραπεζαρία και σαλόνι. Mε πλήρη
επίπλωση ή χωρίς έπιπλα. Τηλέφωνο 99327245.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  διαμέρισμα 2 υπνοδωματίων, 80
τ.μ., με 2 βεράντες και ιδιωτικό χώρο στάθμευσης
σε ολοκαίνουργια πολυκατοικία, στη περιοχή Αγα-
πήνωρος στην Κάτω Πάφο. Τιμή ευκαιρίας. Περισ-
σότερες πληροφορίες στα τηλέφωνα 99632077,
99328326.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  ρετιρέ 180τ.μ. με απρόσκοπτη θέα,
στην Αγλαντζιά, παρά το ΚΕΜΑ. Διαθέτει 3 υπνο-
δωμάτια, 2 αποχωρητήρια, αποθήκη, κεντρική θέρ-
μανση, κλιματιστικά σε όλους τους χώρους, φούρνο
και κεραμική εστία, ψυγείο και πλυντήριο ρούχων.
Τιμή: 650 ευρώ (συζητήσιμη). Ιάκωβος 99-606-586.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  αποθήκη με εμβαδό 350 τ.μ. εις
Βιομ. περιοχή Αραδίππου. Διαθέτει γραφείο - κουζίνα
- και 2 αποχωρητήρια. Διαθέτει πόρτα ασφαλείας
και εύκολη και γρήγορη πρόσβαση στον αυτοκινη-
τόδρομο. Τηλ. 99634136. Λάρνακα.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  ανεξάρτητη μονοκατοικία στην πε-
ριοχή Ζακάκι. Είναι 150 τετραγωνικά μέτρα με 3
υπνοδωμάτια. Για περισσότερες πληροφορίες επι-
κοινωνήστε στο τηλέφωνο 99552063.

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΟΙΚΟΠΕΔΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικιστικό τεμάχιο, 724 τ.μ., στην Αλάμπρα,
μεταξύ Παλαιού και Νέου δρόμου Λ/σίας- Λεμεσού.
Τιμή: € 150.000  τηλ.99622427

ΠΩΛΕΙΤΑΙ εξαιρετικό οικόπεδο 661 τ.μ στην περιοχή
Coloumbia-Γερμασόγεια. Εφάπτεται πεζόδρομου
και μεγάλου διαμορφωμένου χώρου πρασίνου.Με
τίτλο κι όλες τις παροχές. ΣΔ 100%. Μέχρι τρεις
ορόφους. Τιμή 370.000 ευρώ (συζητήσιμη). Τηλ
97742121.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο στην περιοχή της Αγίας Φύλας,
776τ.μ. με τίτλο ιδιοκτησίας, 90% ΣΔ, 3 ορόφοι.
Τιμή 290.000 ευρώ. Τηλ 99787862. Email:
e.zoidou@gmail.com

ΠΩΛΕΙΤΑΙ oικόπεδο στο χωριό Ποταμιά, 580 τ.μ.
με τίτλο ιδιοκτησίας, 90% Συντελεστή Δόμησης,
σε εξαιρετική περιοχή με νέες κατοικίες. Τιμή
130.000 ευρώ. Τηλ. 99574611.

ΠΩΛEITAI ΟΙΚΙΣΤΙΚΟ ΤΕΜΑΧΙΟ ΚΑΤΑΛΛΗΛΟ ΓΙΑ
ΕΠΕΝΔΥΣΗ. Το οικιστικό τεμάχιο βρίσκεται στην
περιοχή Φοινικαριά. Ολικο εμβαδο 5,686 με Σ.Δ
20%.Τηλ : 96885030 ιδιοκτήτης.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ σε νεόκτιστη περιοχή οικόπεδο 533 τ.μ.
στην περιοχή Αγ. Κων/νου και Ελένης, Ηλιούπολη
στο Δάλι Λευκωσίας. Το οικόπεδο εφάπτεται με
πεζόδρομο και έχει τίτλο ιδιοκτησίας. Για πληροφορίες
τηλ. 99458745

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ καινούργια, 2όροφη κατοικία, 4 υπν., 214

τ. μ. σε 600 τ.μ. οικιστικό τεμάχιο, στην Αλάμπρα,
πάνω στον παλιό δρόμο Λευκωσίας- Λεμεσού. Τιμή:
€ 265.000   τηλ. 99622427

ΠΩΛΕΙΤΑΙ καινούργιο διαμέρισμα, ισόγειο 2 υπνο-
δωματίων με A/C κοινή πισινα,2 parking και μεγάλη
βεράντα με κήπο στην περιοχή Τάφοι των Βασιλέων,
με τίτλο ιδιοκτησίας στην Παφο.Τιμη:130.000 Τηλ.
99425558 

ΠΩΛΕΙΤΑΙ διαμέρισμα 2 υπνοδωματίων στο Κολόσσι
επιπλωμένο, με κλιματισμό σε όλους τους χώρους.
Διαθέτει αποθήκη και καλυμμένο χώρο στάθμευσης
σε πολύ καλή τιμή. Πληροφορίες 99009501

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ OPEL VECTRA 18CC, registration DAF,
1993, manual, airbags, air-condition, car radio, silver
color, special price: 800 euro only! Call 22101858.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ GolF IV Tdi Van 110 hp χρώματος ασήμι
3.500 ευρώ. Τηλ. 99997147.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ Toyota Starlet Glanza 13άρι turbo, χρώ-
ματος ασημί, γραμμένο και επιθεωρημένο, 4.500
ευρώ. Τιμή συζητήσιμη! 96766150 Λεμεσός.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ Mercedes e 220 CDI μοντέλο 2001 silver,
MOT 5/2014, πρόσφατο γενικό service, full extra,
5.500 ευρώ, λόγω αναχώρησης στο εξωτερικό. Για
περισσότερες πληροφορίες 99177507.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ αμάξι Renault Megane Cabrio, έτος 2006
16 άλογα, αρ. εγγραφής KJY, περασμένο ΜΟΤ,
σύστημα triptonic, leather, με αρκετά extra. Τιμή
5.800 ευρώ. Τηλ. 99850944 Λεμεσός.

ΔΙΑΦΟΡΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ περίπτερο money gram dvd club. Πωλείται
επικερδής επιχείρηση στον ίδιο χώρο λειτουργεί
υπηρεσία money gram, υπάρχει ενσωματωμένο
dvd club και τεράστιο περίπτερο. Επίσης στον ίδιο
χώρο λειτουργεί και κατάστημα αθλητικών παπου-
τσιών. Πλούσιο stock. Πωλείταιλόγο άλλων ασχολιών
των ιδιοκτήτων. Τηλ. 99843498.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ επικερδής επιχείρηση (Πάρκο Καφε-
στιατόριο) με τον εξοπλισμό, λόγο άλλων ασχολιών
του ιδιοκτήτη. Υπαίθρια παιχνιδούπολη και κλειστή
αίθουσα παιχνιδιών. Κατάλληλο για διοργάνωση

εκδηλώσεων (γάμων, βαφτίσεων κ.α). Τηλ: 99843498.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ φουσκωτά κάστρα σε διάφορα
μεγέθη για εσωτερικούς και εξωτερικούς χώρους
για διάφορες εκδηλώσεις! Τηλ.: 99484639

ΠΩΛΕΙΤΑΙ σκούτερ Piaggio μοντέλλο Beverly - An-
niversary Edition, κυβισμού 500 κ.ε. χρώματος
μολυβί, έτους 2012, παρα πολύ καλή κατάσταση,
με εγγύηση αντιπροσωπείας 2 χρόνια με χιλιόμετρα
2400 , ένας ιδιοκτήτης . Για πληροφορίες: τηλ. 99 -
634-136, ή 97-686-236. Λάρνακα. 

ΠΩΛΕΙΤΑΙ εργοστασιακό eνυδρείο, 100 x 30 κ. εκ.
μαζί με όλα τα απαραίτητα για χρήση του και με
επίσης με χαλίκια. 60 ευρώ. Τηλ. 99- 634136. 

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ 2 ηλεκτρογεννήτριες HONDA μοντέλο
GX390 - απόδοσης 7 ΚVA. ελαφρώς μεταχειρισμένες,
κατάλληλες για τουρμπίνα νερού ή άλλη ασχολία.
Τιμή έκαστη: ευρώ 1.200. Για ραντεβού: 99634136
Λάρνακα.

Πωλείται βάρκα με όλο τον εξοπλισμό, με λίγες
ώρες λειτουργίας και όλες τις άδειες. Τηλ.99422134

Πωλείται μια βιβλιοθήκη χρώματος άσπρου δια-
στάσεων 2.5x2.5 με χώρο για τηλεόραση στο κέντρο.
Πολύ καλή κατασκευή, σε πολύ λογική τιμή. Επίσης
δύο θερμάστρες σχεδόν καινούργιες και πολύ απο-
δοτικές και οικονομικές σε κατανάλωση ενέργειας.
Τηλ. 99316392.

ΘΕΣΕΙΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Αν θέλετε έξτρα εισόδημα για οικονομική ανεξαρτησία
με ελεύθερο ωράριο, δωρεάν εκπαίδευση και ει-
σόδημα € 500 - € 2.500. www.life-change.biz. τηλ.
99256254.

Αναλαμβάνονται οικοδομικές εργασίες, με πείρα
30 χρόνια στον τομέα αυτό. Τηλ. 99471652. 

Παραδίδονται μαθήματα μαθηματικών σε μαθητές
δημοτικού-γυμνασίου-λυκείου. (περιοχή Στρόβολος).
Τηλ. 99216635.

Δασκάλα Ειδικής Εκπαίδευσης Λογοθεραπεύτρια
ειδική παιδαγωγός παραδίδει μαθήματα στη περιοχή
Αγλαντζιάς. Τηλ: 99185706.
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ΑΠΟ ΤΗΝ NVIDIA

Μια ταμπλέτα για
βιντεοπαιχνίδια
«Κομμένη και ραμμένη» στις απαιτή-
σεις των βιντεοπαιχνιδιών είναι η
νέα ταμπλέτα Nvidia Shield
Tablet που παρουσίασε πρόσφατα η
Nvidia, αφού στο εσωτερικό της βρί-
σκεται ο πανίσχυρος επεξεργαστής
Tegra K1 και μνήμη RAM 2 GB. Το ta-
blet έχει οθόνη 8’’ Full HD, εσωτερι-
κό αποθηκευτικό χώρο 32 GB και
στερεοφωνικά ηχεία υψηλής από-
δοσης, ενώ σε αυτό βρίσκεται προ-
εγκατεστημένη η τελευταία έκδοση
του λειτουργικού της Google (An-
droid KitKat). Είναι συμβατό με το
ασύρματο χειριστήριο Shield και, με-
ταξύ άλλων, μπορεί να συνδεθεί
στην τηλεόραση, μεταφέροντας έτσι
τη δράση σε μεγαλύτερη οθόνη.

BRAVIA S90

«Αγκαλιάζουν» το
βλέμμα του θεατή
Συνδυάζοντας το κυρτό προφίλ με
την υπερυψηλή ευκρίνεια, οι νέες
τηλεοράσεις BRAVIA S90 της Sony
υπόσχονται μια ανεπανάληπτη τηλεο-
πτική εμπειρία που «αγκαλιάζει» το
βλέμμα του θεατή, μεταφέροντάς τον
έτσι στο κέντρο της δράσης. Η σειρά
αποτελείται από δύο μοντέλα 75 και
65 ιντσών, τα οποία χάρις στην τεχνο-
λογία 4K X-Reality PRO της ιαπωνικής
εταιρείας μπορούν να αναβαθμίζουν
οποιοδήποτε βίντεο σε Ultra HD,
αποδίδοντάς το έτσι σε τετραπλάσια
ανάλυση από το Full HD. Επίσης, με
το σύστημα ηχείων Multi-angle Live
Speaker 4.2 καναλιών της ιαπωνικής
εταιρείας, αποδίδουν ήχο surround
360 μοιρών, που «πλημμυρίζει» τον
θεατή από κάθε κατεύθυνση.

Ενοικιάζεται διαμέρισμα
Ενοικιάζεται επιπλωμένο ρετιρέ στην Ακρόπολη 126 τ.μ., με πολύ
μεγάλες βεράντες. Το διαμέρισμα είναι 2 υπνοδωματίων, με 2
μπάνια και μεγάλους κοινόχρηστους χώρους. Διαθέτει πλήρως
εξοπλισμένη κουζίνα, τζάκι, ανεξάρτητη κεντρική θέρμανση, a/c
σε όλους τους χώρους, barbeque στη βεράντα  και μεγάλη αποθήκη. 
Για περισσότερες πληροφορίες στο τηλ. 99615657.  

ΕΘΝΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ  ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ ΛΟΓΟΤΕΧΝΩΝ
Ιπποκράτους 63, 106 80 Αθήνα

ΠΡΟΚΗΡΥΞΗ ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΥ
Η Εθνική Εταιρεία των Ελλήνων Λογοτεχνών προκηρύσσει διαγωνισμό
ανέκδοτου διηγήματος για νέους μέχρι 35 ετών με ελεύθερο θέμα
έως 2.500 λέξεις. Τα έργα πρέπει να είναι δακτυλογραφημένα με
ψευδώνυμο και σε κλειστό φάκελο τα στοιχεία του συγγραφέα.
Αντίτυπα 3
Προθεσμία υποβολής από 1ης Σεπτεμβρίου 2014 έως 30 Οκτωβρίου
2014.
Διεύθυνση αποστολής: Εθνική Εταιρεία  των Ελλήνων Λογοτεχνών
Ιπποκράτους 63, 106 80 Αθήνα.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ ή ΠΩΛΕΙΤΑΙ

ΜΟΝΤΕΡΝΟ ΔΙΑΜΕΡΙΣΜΑ

Υπερσύγχρονο, ανεξάρτητο διαμέρισμα 170τ.μ. στον τρίτο όροφο,

συγκρότημα Laxia Boutique, με κοινόχρηστη πισίνα. Μεγάλο μέτωπο,

βεράντα 32τ.μ., κυρίως υπνοδωμάτιο με γκαρνταρόμπα και χώρο

υγείας walk-through, υπνοδωμάτιο en-suite, με πλήρη ποιοτικό

εξοπλισμό και φωτιστικά σώματα.

Για φωτογραφικό υλικό και άλλες πληροφορίες:

info@grandad.com.cy  ή  τηλέφωνο 99 621 380.

Πωλούνται
Πωλούνται 2 διπλανά καταστήματα
στη Λαϊκή Γειτονιά, παραλλήλως
Ονασαγόρου. Επίσης μεγάλο δια-
μέρισμα πάνω από τα καταστή-
ματα με πισινή αυλή. Πληροφο-
ρίες στο τηλ. 96809113

Πωλείται
Πωλείται  μεγάλο διαμέρισμα
260 τ.μ. στο Λυκαβητό, 1ος όρο-
φος, 4όροφου κτιρίου, μεγάλη
σαλοτραπεζαρία με ξύλινη επέν-
δυση και bar, hall με βιβλιοθήκη
ξύλινη, 3 μεγάλα υπνοδωμάτια,
τζαμαρία, αποθηκούλα, ανε-
ξάρτητη κεντρική θέρμανση
και κλιματιστικά. Πληροφορίες
στο τηλ. 96809113

Του ΚΩΣΤΑ ΔΕΛΗΓΙΑΝΝΗ

Ομηροι, απαγωγές, λύτρα. Λέξεις που,
εκτός από τα διεθνή ρεπορτάζ για τη δρά-
ση των πειρατών στη Σομαλία, ολοένα
και περισσότερο κάνουν την εμφάνισή
τους σε άρθρα τεχνολογίας, τα οποία πε-
ριγράφουν τις μαζικές «απαγωγές» υπο-
λογιστών από κυβερνοεγκληματίες, οι
οποίοι κρατούν «ομήρους» τα αποθηκευ-
μένα δεδομένα και εκβιάζουν για «λύτρα»
τους κατόχους τους για να τα απελευθε-
ρώσουν. Ο λόγος είναι πως τον τελευταίο
καιρό ολοένα περισσότεροι χάκερ ανα-
πτύσσουν κακόβουλα λογισμικά, τα οποία
μπλοκάρουν τα μηχανήματα που «μολύ-
νουν», ζητώντας ένα αντίτιμο από τον
χρήστη για να τα αποδεσμεύσουν.

Τα malware αυτού του τύπου ονομά-
ζονται ransomware και έχουν γίνει μία
από τις πιο σημαντικές κυβερνοαπειλές
τόσο για μεμονωμένους χρήστες όσο και
για επιχειρήσεις. Ετσι, σύμφωνα με την
τελευταία έκθεση της εταιρείας Symantec
για τις απειλές στο Διαδίκτυο («Internet
Security Threat Report»), οι παραλλαγές
κακόβουλου λογισμικού που στοχεύουν
σε «λύτρα» αυξήθηκαν κατά 500% το
2013, συγκριτικά με το 2012, έχοντας
προσβάλει μέσα σε ένα μόλις μήνα (Νο-
έμβριος 2013) 861.000 μηχανήματα σε
όλο τον κόσμο.

Οπως είναι φυσικό, τέτοια malware
κατά καιρούς εμφανίζονται και στη χώρα
μας: πιο πρόσφατη περίπτωση το CTB-
Locker, για το οποίο εξέδωσε ανακοίνωση
η Διεύθυνση Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγ-
κλήματος στα τέλη Ιουλίου, προειδοποι-
ώντας τους Ελληνες χρήστες. Αλλωστε,
αν η ιστορία των ransomware ξεκινά από
το 2009, χρειάστηκαν τρία μόλις χρόνια
για να παρουσιασθεί και στην Ελλάδα ο
πρώτος ευρύτατα διαδεδομένος «εκπρό-
σωπος» του είδους. Γνωστός με το πα-
ρατσούκλι «ιός της αστυνομίας», ο ιός
αυτός μπλόκαρε τον υπολογιστή, υποτί-
θεται από τις αστυνομικές αρχές που
είχαν εντοπίσει στο μηχάνημα υλικό παι-
δικής πορνογραφίας και mail με τρομο-
κρατικό περιεχόμενο, ζητώντας την κα-
ταβολή «προστίμου» 100 ευρώ για να το
ξεκλειδώσει.

Πλέον πάντως, η πλειονότητα των κυ-
βερνοεγκληματιών δεν «υποδύεται» την
αστυνομία και, αντί για μια προειδοποίηση
των διωκτικών αρχών, στην οθόνη εμ-
φανίζεται ένα μήνυμα που αναφέρει χωρίς
περιστροφές τον σκοπό της «μόλυνσης».
Μια αιτία είναι πως τα σημερινά ransom-

ware είναι πολύ πιο εξελιγμένα από τον
«ιό της αστυνομίας», ο οποίος μπορούσε
να αφαιρεθεί σχετικά εύκολα. Η κυριότερη
είναι όμως πως αρκετά από αυτά τα κα-

κόβουλα λογισμικά κρυπτογραφούν τα
αποθηκευμένα δεδομένα, με συνέπεια
να είναι συνήθως αδύνατον να ανακτη-
θούν χωρίς τη «συνδρομή» των χάκερ.

Σε αυτές τις περιπτώσεις, οι χάκερ κρυ-
πτογραφούν τα δεδομένα χρησιμοποι-
ώντας δύο «κλειδιά», ένα δημόσιο το
οποίο παραχωρούν στον χρήστη και ένα
ιδιωτικό, που κρύβουν σε κάποιον σέρβερ
και για το οποίο απαιτούν ουσιαστικά τα
«λύτρα». Παράλληλα, συχνά ζητούν το
ποσό να καταβληθεί σε bitcoin, ώστε η
συναλλαγή να αφήνει όσο το δυνατόν
λιγότερα ίχνη, τα οποία θα μπορούσαν
να οδηγήσουν στον εντοπισμό τους.

Πέρα από τα τεχνικά πλεονεκτήματα
που έχει αυτή η μέθοδος, ίσως ακόμη με-
γαλύτερο ατού είναι η λογική που κρύβεται
πίσω από τα ransomware, δηλαδή η από-
σπαση λίγων σχετικά χρημάτων από πολ-
λά θύματα, καθώς τα χρήματα που απαι-
τούνται για την «απελευθέρωση» κάθε
υπολογιστή κυμαίνονται από 60 έως 200
δολάρια – ένα ποσό που ένας χρήστης
ενδεχομένως να μπει στον πειρασμό να
πληρώσει.

Εύκολο κέρδος
Η λογική αυτή φαίνεται πως αποδίδει:

σύμφωνα με το FBI, το Cryptolocker, ένα
από τα πιο διάσημα malware του είδους,
είχε αποφέρει στους δημιουργούς του 27
εκατ. δολάρια μέσα σε δύο μήνες. Ετσι,
μόνο παράξενο δεν είναι που, μετά τη
διεθνή αστυνομική επιχείρηση του Ιου-
νίου που οδήγησε στην απενεργοποίησή
του, παρουσιάσθηκαν ήδη καινούργιες
και πιο εξελιγμένες παραλλαγές του, όπως
το CTB-Locker και το CryptoWall. Οσον
αφορά πάντως το Cryptolocker, έχει δη-
μιουργηθεί ένα σάιτ (Decrypt Cryptoloc-
ker) για το ξεκλείδωμα των μολυσμένων
PC χωρίς την καταβολή χρημάτων.

Προς το παρόν, τα περισσότερα κρού-
σματα αφορούν υπολογιστές με Windows,
επειδή το λειτουργικό τους είναι πολύ δια-
δεδομένο και επομένως μεγαλύτερη «δε-
ξαμενή» υποψήφιων θυμάτων. Στην άλλη
πλευρά του Ατλαντικού, ωστόσο, το πε-
ρασμένο καλοκαίρι εμφανίσθηκε ένα ran-
somware για Mac. Παράλληλα, με τη διά-
δοση των «έξυπνων» συσκευών, οι κυ-
βερνοεγκληματίες αρχίζουν να στρέφονται
στα smartphone και τα tablet. Μάλιστα,
η εταιρεία κυβερνοασφάλειας ESET εν-
τόπισε πριν από μερικές εβδομάδες το
πρώτο ransomware για Android, το οποίο
είναι μεταμφιεσμένο σε εφαρμογή για την
αναπαραγωγή βίντεο και μπορεί να κρυ-
πτογραφεί τα αρχεία που βρίσκονται στην
κάρτα microSD. Τον περασμένο Μάιο ανα-
φέρθηκαν επίσης «απαγωγές» iPhone και
iPad, κυρίως στην Αυστραλία.

Και «απαγωγές» PC από χάκερ
Οι επιθέσεις με κακόβουλο λογισμικό με σκοπό τα «λύτρα» αυξήθηκαν κατά 500% το 2013

Ολοένα περισσότεροι χάκερ αναπτύσσουν λογισμικά, τα οποία μπλοκάρουν τα μηχανήμα-
τα που «μολύνουν», ζητώντας ένα αντίτιμο από τον χρήστη για να το αποδεσμεύσουν.

Ολες ανεξαιρέτως οι εταιρείες κυβερνοα-
σφάλειας, όπως και οι διωκτικές αρχές,
συμβουλεύουν τους χρήστες να μην πλη-
ρώσουν τα «λύτρα», αν οι συσκευές τους
πέσουν θύματα ψηφιακής... «ομηρείας».
Κι αυτό, για τον απλό λόγο πως τίποτε δεν
τους διασφαλίζει πως οι κυβερνοεγκλημα-
τίες θα ξεμπλοκάρουν όντως τον υπολογι-
στή τους. Αντίθετα, συμβουλεύουν να
κρατά κανείς εφεδρικά αντίγραφα των αρ-
χείων του σε κάποιο εξωτερικό αποθηκευ-
τικό μέσο ή μια online υπηρεσία, τα οποία
θα ανανεώνει σε τακτά χρονικά διαστήμα-
τα, ώστε να περιορίσει τη ζημιά σε περί-
πτωση που «απαχθεί» το μηχάνημα. Και,
σε μια τέτοια περίπτωση, να απευθύνεται
σε κάποιον ειδικό, που πιθανότατα θα μπο-
ρέσει τουλάχιστον να «ξεμπλοκάρει» τη
συσκευή. Επίσης, όπως και τα υπόλοιπα
είδη κακόβουλου λογισμικού, τα ransom-
ware διαδίδονται συχνά μέσω mail τα
οποία περιλαμβάνουν «μολυσμένα» αρ-

χεία ή link που οδηγούν σε σάιτ τα οποία,
αξιοποιώντας «τρωτά» σημεία στο λει-
τουργικό σύστημα ή το πρόγραμμα περιή-
γησης, καταφέρνουν να εγκαταστήσουν
το malware. Επομένως, οι χρήστες όχι μό-
νο θα πρέπει να μην ανοίγουν όσα mail
έχουν άγνωστο αποστολέα, αλλά και να
φροντίζουν ώστε οι ευπάθειες στη συ-
σκευή τους να είναι οι λιγότερες δυνατές.
Γι’ αυτό είναι απαραίτητο να ενημερώνουν
το λειτουργικό και τον browser με τις τε-
λευταίες διαθέσιμες αναβαθμίσεις, οι
οποίες κατά κανόνα αντιμετωπίζουν τέτοι-
ες ευπάθειες. Οπως επίσης και να χρησι-
μοποιούν κάποια σουίτα ασφαλείας, η
οποία είναι πολύ πιθανόν πως θα εντοπί-
σει τον υποψήφιο «εισβολέα» και θα απο-
τρέψει την εγκατάστασή του. Τέλος, θα
πρέπει κανείς να είναι προσεκτικός στα
προγράμματα που «κατεβάζει» στη συ-
σκευή του, φροντίζοντας αυτά να προέρ-
χονται από κάποια πηγή που εμπιστεύεται.

Τι συμβουλεύουν οι ειδικοί
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